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Pöytäkirja Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Fin-
lands Socialdemokratiska Parti rp:n 40. puoluekokoukses-
ta, joka pidettiin Jyväskylän Paviljongissa 9.-11.6.2005 al-
kaen ensin mainittuna päivänä klo 10.30. 
 
Puheenjohtajina kokouksessa toimivat Paavo Lipponen 
sekä Ritva Kitinoja, Jukka Mikkola, Matti Ojala ja Anu Ra-
jajärvi. 
 
Kokouksen sihteereinä toimivat Reijo Jeskanen, Ari Näät-
saari, Rita Svento, Liisa Vannekari ja Outi Wilén. 
 
Puoluekokouksen avautuessa oli läsnä 344 edustajaa. 
 

 
ENSIMMÄINEN KOKOUSPÄIVÄ 
9. kesäkuuta 2005 kello 10.40 
 
1.  KOKOUKSEN AVAUS 
 
Puheenjohtaja Paavo Lipponen siirtyi puhujapönttöön ja avasi puolue-
kokouksen seuraavin sanoin:  
 
Kokouksen avaukseksi me saimme näytöksen jyväskyläläisen tanssi-
ryhmän Rampin vauhdikkaasta osaamisesta, kiitoksia. 
 
Hyvät toverit, me olemme aloittamassa täällä Jyväskylässä Sosialide-
mokraattisen Puolueen neljättäkymmenettä puoluekokousta. Siitä on 
todellakin 30 vuotta, kun puoluekokous edellisen kerran kokoontui tääl-
lä Keski-Suomessa Jyväskylässä. Olin siellä minäkin, en tosin niin ar-
vokkaassa tehtävässä kuin te, hyvät kokousedustajat, olette täällä tä-
nään päättämässä. Mutta nekin, jotka eivät olleet paikalla, ovat kuulleet 
tuosta ikimuistoisesta ja historiaan jääneestä kokouksesta. Me voimme 
täälläkin tänään tehdä historiaa ja me tulemme tekemään historiaa. 
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Edellinen kokous pidettiin kolme vuotta sitten sään helliessä meitä 
Tampereella. Nytkään ei pahalta näytä. Tuon kokouksen jälkeen on 
politiikassa, niin kuin muussakin elämässä, tapahtunut paljon. Tässä 
kokouksessa me arvioimme tehtyä politiikkaa ja annamme suuntaa tu-
levalle. 
 
Meidän joukostamme on puoluekokouksen aikana poistunut tovereita, 
jotka eivät ole täällä enää arvioita tekemässä. Ketään unohtamatta ha-
luan erityisesti muistaa pois nukkuneita hyviä tovereitamme Kalevi Sor-
saa, Veikko Hellettä, Aimo Kairamoa sekä Veikko Sinisaloa. Pyydän, 
että pidämme minuutin hiljaisen hetken rakkaiden tovereiden muistolle. 
 
On aika käynnistää kokoustyöskentely. Totean SDP:n 40. puoluekoko-
uksen avatuksi. Tervetuloa kokoukseen kokousedustajat, kunniajäse-
net, ulkomaiset ja kotimaiset kutsuvieraat, hyvät tiedotusvälineiden 
edustajat, välkommen, welcom. 
 
Kolmekymmentä vuotta sitten meillä todella oli Jyväskylässä mahtava 
puoluekokous. Se oli todellakin nimenomaan sodan jälkeen syntyneen 
sukupolven esiinmarssi. Siinä kokouksessa oli todella poweria ja siitä 
lähtien sai hyvinvointiyhteiskunnan rakentaminen vahvaa vauhtia, jota 
sosialidemokratia siitä lähtien ja jo sitä ennenkin oli selkeästi johtanut.  
 
Kaksitoista vuotta sitten Sosialidemokraattisen puolueen puoluekoko-
uksessa Helsingissä mielet olivat hyvin keskittyneitä. Suomi oli talou-
den laman ja poliittisen kriisin kourissa. Me olimme hyvin tietoisia puo-
lueen historiallisesta vastuusta tuossa tilanteessa. Meidän oli nostetta-
va maa jaloilleen, pelastettava hyvinvointivaltio. Meidän tuli myös raiva-
ta ja vakiinnuttaa Suomelle vahva asema uudessa, yhdentyvässä Eu-
roopassa. 
 
SDP oli jäänyt vuoden 1991 eduskuntavaalien jälkeen hallituksen ulko-
puolelle oppositioon. Se oli ratkaisu, jonka viisautta tuolloin jonkin ver-
ran epäilin. Oppositiossa me kasvatimme kannatustamme, mutta sen 
saatoimme tehdä vain yhdellä ehdolla: meidän piti olla valmiita pane-
maan itsemme peliin isänmaan pelastamiseksi. 
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Puolueen nousu oli pantu liikkeelle edeltäjieni Pertti Paasion ja Ulf 
Sundqvistin johdolla. Helsingissä 12 vuotta sitten me kokosimme ri-
vimme. Tunnelma oli korkealla, se oli aivan oikeasti toverillinen, niin 
kuin tietysti aina puoluekokouksissa pitää olla. Me tiesimme, että meillä 
on vaihtoehto, joka tarjoaa tien ulos kriisistä. Voin sanoa, että sain sil-
loin tehtävän, olin siihen varautunut ja valmistautunut, ja sain myös hy-
vät toverit ja kollegat, tätä tehtävää toteuttamaan. 
 
Meidän oli täytettävä kaksi perusedellytystä. Ensiksi oli tunnistettava ja 
tunnustettava ongelmat ja niiden ratkaisukeinot tuli kertoa avoimesti. 
Toiseksi oli välttämätöntä rakentaa laaja yhteistyö ja yhteisymmärrys 
pitkäjänteisen politiikan tueksi, koska sitä juuri silloin puuttui. 
 
Me, hyvät toverit, täytimme molemmat ehdot. 
 
Julkisen talouden velkaantumiskierre oli pysäytettävä. Se vaati leikka-
uksia valtion menoihin. Me sanoimme, että leikkaustarve on 20 miljar-
dia markkaa. Valtion menoja leikattiin lopulta 25 miljardia markkaa. 
Mutta SDP:n talouspoliittinen ohjelma ei ollut pelkkiä leikkauksia. Me 
halusimme panostaa työllistämiseen, tutkimukseen ja kehitykseen sekä 
koulutukseen. Se oli ja tämä on ollut meidän kolmatta tietämme. Sitä 
me olemme kulkeneet enempää tätä kuitenkaan mainostamatta. 
 
Tutkimus ja kehityspanos nostettiin 2,2 prosentista 3,5 prosenttiin kan-
santuotteesta. Työpaikkojen lukumäärä kasvoi kahdella hallituskaudella 
yhteensä 300 000:lla. Työttömyys ei aivan puolittunut, mutta tänä päi-
vänä voi kysyä, milloin pystytään parempaan. 
 
Ennen vaaleja alkuvuodesta 1995 kävin Lontoossa kertomassa kan-
sainvälisille pääomapiireille, mitä sosialidemokraatit tulevat tekemään, 
jos me voitamme vaalit. Täällä kotimaassa olimme jo avanneet vuoro-
puhelun elinkeinoelämän kanssa. Tämän linjan oli Kalevi Sorsa avan-
nut jo 70-luvulla, jolloin pidettiin Korpilammen kokous. Siinä uudessa 
tilanteessa toimimme tässäkin asiassa uusin tavoin, mutta kuitenkin 
noudatimme Kalevi Sorsan viitoittamaa linjaa, vaikka uutta Korpilampea 
ei sellaisenaan pidettykään. Kuten muistatte, Nasse-setä kävi työväen-
talolla eikä ollut hirveän, hirveän vihainen.  
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Ratkaisevaksi muodostui loppujen lopuksi ammattiyhdistysliikkeen 
eheä ja voimakas tuki pitkäjänteiselle politiikalle. Lauri Ihalainen on näi-
nä vuosina ollut kansakunnan todellinen voimahahmo. Tervetuloa, Lau-
ri, tänne, kokoukseen. Meidän on myös kiittäminen Esa Swanljungia ja 
Per-Erik Lundhia, monia muita merkittäviä ay-johtajia unohtamatta. He 
olivat viisaita ja ovat tänäkin päivänä. 
 
Elinkeinoelämän johdossa oli myös kaukokatseisia ihmisiä, jotka ottivat 
sosialidemokraattien yhteistyötarjouksen vastaan avoimella mielellä. 
Niinpä laajapohjainen hallitus sai keväällä 1995 tuekseen laajan työ-
markkinakonsensuksen. Kolmikanta alkoi toimia niin kuin sen pitää: 
sekä vakauttavasti että uudistavasti. 
 
Julkisen talouden tervehdyttäminen, tupo-sopimukset, tulevaisuus-
panostukset sekä liittyminen euroon merkitsivät pitkäjänteistä, yli vaali-
kauden toimivaa talouspolitiikkaa. Siitä syntyi se uskottavuus niin ulko-
mailla kuin kotimaassa, jonka turvin korkotaso vakiintui alhaiseksi ja 
Suomi pääsi hyödyntämään maailmantalouden nousukautta. 
 
On aivan paikallaan kantaa huolta, niin kuin sanotaan, talouden ylival-
lasta. Se syntyy silloin, kun taloudenpito on huonoa, lyhytjänteistä, kun 
ratkaisuja lykätään, eikä yhteistyötä ole. Sellainen politiikka johtaa tilan-
teeseen, jossa mikä tahansa tie ulos kriisistä koetaan pakkona. Me 
emme tällaiseen alistuneet emmekä sortuneet, vaan olemme ottaneet 
talouden ohjat käsiimme niin pitkälle, kuin se avoimen talouden olosuh-
teissa on mahdollista ja tällä tavoin olemme luoneet itsellemme mah-
dollisuuksia rakentaa edelleen hyvinvointivaltiota. 
 
Tänä päivänä me näemme, miten ne maat, jotka eivät nousukaudella 
panneet julkista talouttaan kuntoon, ovat nyt vakavassa kriisissä. Julki-
sen talouden kestävyyden ohella näissä maissa on myös laiminlyöty 
panostukset tulevaisuuteen, tutkimukseen ja kehitykseen sekä koulu-
tukseen.  
 
Suomi on noussut maailman kärkeen kaikilla mahdollisilla laatumittareil-
la: kilpailukyvyssä, kestävässä kehityksessä, kouluopetuksen tasossa, 
hallinnon ja elinkeinoelämän eettisessä tasossa ja tehokkuudessa. 
Myös sosiaalisen kehityksen mittareilla olemme kärjessä heti muiden 
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Pohjoismaiden jälkeen. Tästä me kerromme nimenomaan ulkomailla, 
vaikka kotimaassa pidämme vähän pienempää ääntä, kun tunnemme 
miten vajavaisia olemme. On kuitenkin hyvä kysyä jälleen kerran, mikä 
on ollut meidän menestyksemme salaisuus. 
 
Sitä ovat monet, monet meiltä kysyneet. Sekä pääministerinä että pu-
hemiehenä olen ottanut vastaan jatkuvan virran ulkomaisia pääministe-
reitä, presidenttejä ja parlamentaarikkoja, jotka ovat tulleet ihmettele-
mään, miten meillä on näin mennyt. 
 
Harvardin yliopiston professori Jeffrey Sachs, joka parhaillaan valmiste-
lee Afrikan pelastusohjelmaa tulevaa G8-kokousta varten, sanoi aika-
naan, kun Suomi tuli ensimmäisen kerran ykköseksi WEF:n (World 
Economic Forum) kilpailukykyvertailussa, että kaiken perusta on Suo-
men korkeatasoisessa koulutuksessa ja sen tasa-arvoisessa saatavuu-
dessa. Hän piti keskeisenä myös suomalaisen innovaatiojärjestelmän 
toimivuutta, mikä siis tarkoittaa sitä, että kaikki asianosaiset, yritykset, 
viranomaiset, yliopistot ja tutkimuslaitokset sekä myös työmarkkinajär-
jestöt ovat hyvässä yhteistyössä ja noudattavat keskinäistä avoimuutta. 
 
Sosialidemokratia on kolmas tie keskitetyn talousjärjestelmän ja hallit-
semattoman markkinatalouden välillä. Suomessa on muiden pohjois-
maiden ohella parhaiten onnistuttu yhdistämään sosiaalisuus ja mark-
kinatalous. Tästä olen puhunut, kun olen osallistunut keskusteluun uu-
distuspolitiikasta maailmalla mm. Saksassa, joka näiden asioiden kans-
sa kamppailee. 
 
Markkinoiden avaaminen mm. energia- ja tietoliikennealoilla sekä ylimi-
toitettujen tukiaisten ja ulkomaita vastaan rakennettujen suojamuurien 
purkamisella Suomi on saanut huomattavaa etua talouden rakenne-
muutoksen edistämiseksi. Ne maat, joissa harataan vastaan näissä 
asioissa, ovat nyt vaikeuksissa. Ne eivät kykene siirtämään voimavaro-
ja uusille aloille ja jarruttavat koko Euroopan talouskasvua. 
 
On vielä perustavampia kysymyksiä ja kun palaan jälleen kysymykseen 
koulutusjärjestelmästä, ollaan yhteiskunnallisen keskustelun ytimessä. 
Nyt puhutaan - ja erityisesti pääoman palkkaideologit puhuvat - siitä, 
että pitäisi keskittyä huippujen kouluttamiseen. Tämä johtaa siihen, jos 
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lapsia ryhdytään erottelemaan jo hyvin varhain erilaisiin suuntiin, ettei 
kansakunnan voimavaroja eikä henkisiä voimavaroja käytetä ja meidän 
kilpailukykymme tulee romuttumaan. Mikä vielä pahempaa, tämä vai-
kuttaa koko yhteiskunnalliseen ilmapiiriin. Me tarvitsemme pienenä 
kansana kaikki inhimilliset voimavaramme. Tasa-arvo tuo luottamusta, 
luottamuksen puute synnyttää tehottomuutta ja byrokratiaa. Tästä on 
aivan tutkimuksellistakin näyttöä, sitä on antanut mm. professori Klaus 
Helkama merkittävällä tavalla. Luovuus on ollut historiallisesti korkeim-
millaan tasa-arvoon rakentuvissa suvaitsevissa demokratioissa. Kult-
tuurit ovat hävinneet, kun ne ovat muuttuneet elitistisiksi ja ylimielisiksi 
muita kulttuureja kohtaan.  
 
Sosialidemokratian syvin sisältö on tasa-arvossa. Sen turvaksi me 
olemme rakentaneet hyvinvointivaltion, sen meidän sosialismimme. 
Sanottakoon tämä sana tässä kokouksessa jälleen kerran. Mikään hyvä 
yhteiskuntarakennelma ei kestä, jos sen arvopohja rapistuu kansalais-
ten keskuudessa. Suomessa poliittiset liikkeet ja puolueet laidasta lai-
taan kannattavat hyvinvointivaltiota. Kun joudun eduskunnassa kuunte-
lemaan, enkä saa siellä puhua, niin minä myös kuuntelen. On mukava 
todeta, kuinka korkealla sosialismin suosio saattaa olla yhdessä maas-
sa. Tämähän on myönteistä. Kun kävin onnittelemassa 50-
vuotispäivänään Osmo Soininvaaraa, uskalsin sanoa, että se sosiali-
demokraatti hänessä ei ole aivan pieni. Tämän kysymyksen voi esittää 
kaikille muiden puolueiden johtajille sitä mukaa, kun heitä valitaan.   
 
Hyvät toverit! Taustalla kuitenkin vaikuttavat ankarat markkinavoimat ja 
globalisaation paine, joka uhkaa tasa-arvoa. Monet uskovat - ja näyttää 
siltä, että erityisesti näissä uusissa Euroopan unionin jäsenmaissa laa-
jalti uskotaan - että yhteiskunta jakaantuu voittajiin ja häviäjiin, joko pär-
jää tai putoaa. Voittajat eivät tarvitse sosiaaliturvaa tai ammattiyhdistys-
liikettä. Sellainen yhteiskunta voi aikansa porskuttaa, kunnes inhimillis-
ten voimavarojen tuhlaus ja luokkaristiriidat murentavat demokratian 
perustan.  
 
Suomi on pidettävä eheänä yhteiskuntana, se on ollut sosialidemokrati-
an historiallinen tehtävä ja on aina oleva. Siihen me kutsumme mukaan 
muita poliittisia liikkeitä, kansalais- ja työmarkkinajärjestöjä. Siinä me 
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nojaamme pohjoismaisen demokratian suureen perinteeseen ja oman 
historiamme kokemuksiin. 
 
Hyvät toverit! Olemme uudella vaalikaudella. Hallitusyhteistyö Keskus-
tan ja Ruotsalaisen kansanpuolueen välillä on toiminut hyvin. Meillä on 
nyt niin kotimaan kuin Euroopan kysymyksissä asiantunteva, harkitseva 
pääministeri Matti Vanhanen, joka on juuri palannut tärkeältä matkalta 
Venäjältä, ja pitäisikö sanoa, että Venäjän karhu on vapautunut Matin 
syleilystä. 
 
Antti Kalliomäen johdolla talouspolitiikan jatkuvuus on taattu. Suomen 
kehitys poikkeaa edukseen Euroopan unionin jäsenmaiden keskuudes-
sa. Työttömyys on edelleen hiljalleen laskenut ja niin kansalaisten kuin 
yritystenkin luottamus talouteen korkealla. On ollut hyvä seurata tätä 
puhemiehen paikalta, eikä ole tarvinnut itsekseen murista kovin paljon, 
että ”ei minun aikanani”. Linja on pitänyt ja sehän on tärkeintä. Se on 
pitänyt niin talous- kuin ulkopolitiikassakin. 
 
Yhteistyötä, yhteistä arvopohjaa tarvitaan nyt jälleen, kun kansakunta 
on käännekohdassa. Ne eväät, joiden turvin me nousimme lamasta, 
eivät enää riitä takaamaan menestystä yleismaailmallisessa kilpailussa, 
globalisaatiossa. Tästä on Antti Kalliomäki äskettäin käyttänyt ansiok-
kaan puheenvuoron. 
 
Suomen talouden rakenne on osoittautunut liian yksipuoliseksi. Keskei-
nen kasvuala, IT-sektori, ei entisessä määrin täytä veturin roolia. Perin-
teisen, sinänsä vahvan teollisuuden piirissä rakennemuutos jatkuu ja 
sen läpikäyneet alat pärjäävät, mutta teollisuus ei enää työllistä lisää. 
Tarvitaan uusia menestyssektoreita bioteknologiasta, ympäristö- ja hy-
vinvointiteollisuudesta ja palveluista sekä media- ja design -aloilta. Näi-
tä on haettava panostamalla edelleen tutkimukseen ja kehitykseen se-
kä koulutukseen. Kyky hyödyntää uusia markkinoita, ylipäätään mark-
kinointiosaaminen, on nyt kipeästi tarpeen. 
 
Perinteinen näkemys elinkeinopolitiikassa voi kostautua, jos se johtaa 
osaamisen heikentymiseen tai alueellisen tasapainon pahaan horjah-
tamiseen. Tukiaisten lisääminen ei ole mielekästä, meillä on liikaa voi-
mavaroja sidottuna alhaisen tuottavuuden yritystoimintaan. Sen sijaan 
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valtion osakesalkkua voitaisiin jalostaa osaamisen kehittämiseen mm. 
telekommunikaatioalalla. Näpertelyllä emme pärjää, tarvitaan dynaami-
suutta. Tärkeintä on saada osaaminen palvelemaan kasvuhakuisuutta 
sen sijaan, että kilpaillaan yhä enemmän hinnoilla. Uusien yritysten pe-
rustaminen tukiaisten varaan ei todellakaan ole kovin mielekästä, sen 
sijaan kyllä olemassa olevien yritysten kasvuhakuisuuden edistäminen 
on. 
 
Hyvät toverit! Olen ja me olemme kaikki huolissamme ikärakenteen ke-
hityksestä, samalla kun voimme iloita siitä, että ihmisten elinikä pitenee. 
Väestön vanheneminen on tuonut eteemme totisen haasteen: miten 
turvaamme työvoiman saannin, miten turvaamme hyvinvointivaltion, 
julkisten palvelujen rahoituksen? 
 
Suomessa on paikallaan valmistella työvoiman vapaaseen liikkuvuu-
teen siirtymistä kahden vuoden siirtymäajan päättyessä. Nykytilantee-
seen liittyy paljon epäkohtia ja vapaan liikkuvuuden vallitessa voidaan 
valvontavoimavaroja lisäämällä sekä työmarkkinaosapuolten yhteistyötä 
parantamalla päästä torjumaan nykyistä paremmin epäterveitä ilmiöitä.  
 
Mutta tiedämme hyvin, että ulkomaisen työvoiman tuonti ei kuitenkaan 
ole mikään yleisratkaisu Suomen työvoimaongelmaan. Ensimmäiseksi 
meidän on kyettävä työllistämään kotimaan työttömät, heidän joukos-
saan myös maahanmuuttajat. Sitä varten, tätä kaikkea varten, lääkkeet 
on kehitetty ja niitä on myös käytettävä ja luotettava siihen, että hallitus 
jatkaa tarmokasta työtään.  
 
Hyvät toverit! Kunnallisvaaleissa me sosialidemokraatit sanoimme ja 
sanon sen vielä kerran SDP:n puheenjohtajana: julkisten palvelujen 
yksityistäminen on väärä tie niiden turvaamiseksi. Se voi tuoda palvelu-
ja tarjolle, mutta ei takaa niiden laatua pitkällä aikavälillä.  Päinvastoin 
jouduttaisiin lisäämään valvonnan voimavaroja, minkä lisäksi kuntien 
kustannukset mm. eläkkeistä olisivat vielä huomattavat. Suurtenkin 
kuntayksiköiden osaaminen kilpailuttamisessa on myös osoittautunut 
vaatimattomaksi. 
 
Uudet valtuustot ovat merkittävän kehittämistehtävän edessä. Me sa-
nomme, että yksityistäminen on väärä tie, mutta valtuustojen on otetta-
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va ensisijainen vastuu tehokkuuden lisäämisestä julkisten palvelujen 
tuottamisessa. Tämä on meidän valintamme ja sen mukana tulee vastuu. 
 
Merkit eivät ole lupaavia. Monissa valtuustoissa päätöksiä lykätään ja 
torjutaan. Yhteistyö kuntien kesken ja kuntien yhdistyminen etenee hi-
taasti. Näin ei voi jatkua. Ratkaisuja ei voi lykätä neljän vuoden päähän, 
silloin voi olla monen kunnan kohdalla jo liian myöhäistä. 
 
Tässä on sosialidemokraattien vastuu erityisen suuri: haluammeko to-
della, että julkiset palvelut pelastetaan. Se voi todella tarkoittaa koulu-
jen ja päiväkotien sulkemista, terveyskeskusten ja sairaanhoitopiirien 
yhdistämistä, kuntaliitoksia ja maakuntien rajojen häivyttämistä. Näin 
voidaan monessa tapauksessa säästää voimavaroja varsinaiseen pal-
veluun, opetuksen korkealaatuiseen tarjontaan ja potilaan hyvään hoi-
toon. Nämä ovat jokaisessa kunnassa vaikeita ratkaisuja, eivätkä yksit-
täistapauksissa itsestään selviä asioita. Yleiset opit ja esimerkit ovat 
olleet olemassa jo vuosia ja niitä pitää ryhtyä soveltamaan. 
 
Tähän kaikkeen on saatava kansalaiset mukaan. Väsymättä on perus-
teltava ja kuunneltava. Suurin vastuu on nyt sillä keski-ikäisellä viisi-
kuusikymppisellä sukupolvella, joka on ollut hyvinvointivaltiota raken-
tamassa kuluneiden kolmenkymmenen vuoden aikana ja meitä on tääl-
lä aika monta ja mukavalta se tuntuu.  
 
Nyt on kysymys kuntien itsenäisyydestä. Jos kunnissa vain odotetaan 
valtiota apuun, yhä useampi kunta ajautuu miinukselle ja holhoukseen. 
Kysymys kuntien määrästä ja rakenteesta on loppujen lopuksi toissijai-
nen. Kunta ei ole mikään itsetarkoitus, kunnallinen demokratia ja sen 
mukana kunnan itsenäisyys sen sijaan on.  
 
Hyvät toverit! Kuka olisi voinut kuvitella, että Suomi, Euroopan reuna-
maa ja monien meitä nenän vartta pitkin katselevien väheksymä tulo-
kas on nyt Euroopan unionin kärkimaa, taloudellisesti ja poliittisesti etu-
joukossa unionin rakenteiden ja ulkosuhteiden kehittäjänä. 
 
Me olemme onnistuneet turvaamaan tärkeimpinä pidetyt kansalliset 
etumme maataloudessa ja aluepolitiikassa jopa siinä määrin, että nyt, 
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keskustan ollessa hallituksessa, ihmetellään, kuinka siinä niin silloin 
kävikään, miten siinä silloin onnistuttiin. 
 
Euroopan unionin jäsenyys on kuitenkin paljon enemmän kuin vain eri-
laisten tukien, virastojen tai virkojen hankkimista Suomelle. Siihen yri-
tykseen on tietysti toivotettava jatkuvaa menestystä. Euroopan unionin 
avulla Suomen tapainen pieni maa voi vaikuttaa osaamisellaan ja sitou-
tumisellaan. Meillä on hyvin paljon pelissä: ulkomaankaupan ehdot 
neuvottelee Euroopan unioni, talouden yhteisistä pelisäännöistä hyöty-
vät pienet kilpailukykyiset jäsenmaat, yhteinen ulkopolitiikka on sekin 
pienten turvana. Laajentumisen myötä murrosvaihe, joka liittyi Neuvos-
toliiton järjestelmän romahdukseen, päättyi ennennäkemättömään va-
kauteen.  
 
Meidän Eurooppa-politiikkamme nauttima parlamentaarinen tuki on täl-
lä vaalikaudella entisestään vahvistunut, kun turvallisuuspolitiikan toi-
nen tukipilari maanpuolustuksen jälkeen, osallistuminen Euroopan 
unionin puolustusyhteistyöhön, hyväksytään nyt kaikilta osin. 
 
Suhteemme Euroopan unionin turvallisuuspolitiikkaan on näin terveellä 
pohjalla. Tästä kaikesta on otettava oppia: kun on päätetty osallistua, 
on sen mukaisesti myös toimittava kaikissa vaiheissa. Omaksutulta lin-
jalta lipsuminen heikentää uskottavuuttamme. Pöydän on oltava kaikilta 
osin puhtaana täällä kotikentällä, kun Suomi ottaa vastaan EU:n pu-
heenjohtajuuden ensi vuonna. Vain sitoutuneena Suomi voi vaikuttaa 
Euroopan unionissa. Avoimin mielin on myös katsottava ympärille, kun 
on kysymys Suomen turvallisuuspoliittisista eduista. On oltava valmiutta 
tekemään päätöksiä silloin, kun tarvitaan ja silloin kun Suomen edut 
vaativat. Tässä mielessä meillä on vaalittavana suuri Urho Kekkosen 
perintö. Nämä ovat asioita, joissa ei riitä värin tunnustaminen tai lehte-
reille puhuminen. 
 
Hyvät toverit! Meitä kaikkia askarruttaa tilanne Euroopan unionissa 
Ranskan ja Hollannin kansanäänestysten ei-tulosten jälkeen. Kävin mi-
näkin Ranskassa puhumassa - ensimmäisen puheeni ranskaksi - tä-
män oui-äänen puolesta, mutta siinä kävi samalla lailla kuin myös kut-
susta kävin Ruotsissa puhumassa EMUun liittymisen puolesta. Tässä 
on jo selvää näyttöä siitä, kuka on syyllinen. Nyt on sitten lähdetty näitä 
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syyllisiä hakemaan, eikä niitä pidä hakea vain Brysselistä. Euroopan 
unionin ongelma on sen jäsenmaissa, ennen muuta suurissa maissa, 
jotka eivät ole hoitaneet omia asioitaan. Sen vuoksi eurooppalaisen 
johtajuuden osoittaminen on niille niin vaikeata. 
 
Erityisesti Italia on nyt niin suurissa talousongelmissa, että on syytä tun-
tea huolta euron vakaudesta. Vika ei ole eurossa, se ei ole yhteisissä 
päätöksissä, vaan hallitusten taipumuksessa lykätä ratkaisuja kansalli-
sessa talous- ja yhteiskuntapolitiikassa. Meidän pitää tietenkin mennä 
syvemmälle ja kysyä, mikä ihmisten mieliä oikein heiluttaa.  
 
Keskustelin Tallinnassa Euroopan parlamentin sosialistiryhmän koko-
uksessa Ranskan entisen pääministerin Michel Rocardin kanssa asias-
ta. Kysymys oli siitä, miksi Ranska äänesti ei. Hänellä oli selkeä vasta-
us: yleinen epävarmuus tulevaisuudesta.  Tämä on sellainen asia, että 
kun se ihmisten mielissä painaa, sitä ei voi todellakaan väheksyä. Se ei 
voi jättää meitä toimettomiksi ja jäädä vain valittamaan sitä, että kuinka 
huonosti asiat ovat ja hakemaan vikaa Euroopan unionista. Meidän pi-
tää hakea ulospääsyä tästä tilanteesta. 
 
Tulevassa Eurooppa-neuvoston kokouksessa unionin johtajien on tiivis-
tettävä rivinsä ja osoitettava lujaa tahtoa jatkaa Euroopan rakennustyö-
tä. Se käy parhaiten tekemällä päätöksiä, jotka vievät unionia eteen-
päin, siihen ei ole estettä unionin sopimuksessa.  
 
Yhteisen ulko- ja turvallisuuspolitiikan jatkuvuudesta on saatava Eu-
rooppa-neuvostossa selkeä tahdonilmaus. Se on erityisen tärkeätä pie-
nille jäsenmaille. Koko unioni jää maailmanpolitiikan peräkyläksi, jos 
yhteinen politiikka hajoaa. Unionilla on jo nyt tarpeeksi vaikeuksia olla 
voimatekijä rauhan ja kehityksen puolesta yleismaailmallisissa kysy-
myksissä, varsinkin kun Yhdysvalloista on kehittynyt niin ylivoimainen 
toimija.  
 
Missään tapauksessa ei pidä lähteä romuttamaan sopimusta perustus-
laista. Voidaan kysyä, kenen etujen mukaista se olisi, jos katsotaan itse 
sopimusta. Jos sellaisiin neuvotteluihin lähdetään, niin silloin on kysy-
mys siitä, voidaanko päästä tasapainoiseen tulokseen. Uskallan epäillä, 
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että pienillä mailla on suurempi riski tällaisissa uusissa neuvotteluissa, 
vaikka niihin voitaisiinkin joutua.  
 
Äänestäjien lähettämä sanoma on selvä: nyt on aika sulatella laajentu-
mista ja panna jäihin suunnitelmat integraation syventämisestä yli pe-
rustuslakisopimuksen hylkäämättä "yhä tiiviimmän unionin" tavoitetta. 
Loppujen lopuksi se logiikka toimii vääjäämättä. Jos me katsomme, että 
sisämarkkinat ja euro takaavat meille vakauden, talouden kehityksen 
vaikutusmahdollisuudet, niin siihen täytyy liittää myös syvempi poliitti-
nen integraatio. Nyt on vain niin, että unionin kansalaisilla - myös suo-
malaisilla – on hyvin, hyvin paljon sulatettavaa, vähän liikaa.  
 
Minä en puhu tätä vasta näiden vaalien jälkeen, vaan puhuin tästä, kun 
osallistuin keskusteluun viime Eurooppa-vaalien alla. Pitää keskittyä 
toteuttamaan niitä päätöksiä, joita on tehty ja kuromaan umpeen sitä 
uskottavuuskuilua, joka vain leviää ja laajenee, jos jatkuvasti asetetaan 
uusia tavoitteita, niin kuin Lissabonin strategia, jossa kysymys on työlli-
syydestä ja syrjäytymisen ehkäisemisestä, toteuttamatta sitä, mitä on 
päätetty. Unioni tarvitsee Suomen panosta ja meidän pitää olla siellä 
ensimmäisenä ensimmäisten joukossa nostamassa unionia tästä krii-
sistä. Ei riitä se, että me kyselemme, mitä muut ajattelevat. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraattisen puolueen tilanne on hyvä. Se ei 
tarkoita vain sitä, että sattuu tulemaan hyviä lukuja mielipidetutkimuk-
sissa. Mutta kyllä se mukavalta tietysti tuntuu, ainakin kun katson puo-
luesihteerin ilmettä. Tässä kokouksessa meidän on koottava rivimme, 
asetuttava uuden valittavan johdon tueksi ja sitten lähdettävä töihin.  
 
Meillä on edessä presidentinvaalit. Me saamme ehdokkaaksi Tarja Ha-
losen, joka on tehtäväänsä ihanteellinen ihminen. Hän on sekä laajan 
kokemuksen että syvällisen asiantuntemuksen omaava, maailmalla 
tunnettu valtionainen. Hän on myös kansan presidentti.  
 
Meidän pitää valmistautua eduskuntavaaleihin ja niihin ei ole enää ko-
vin paljon aikaa. Se ei voi tarkoittaa sitä, että me lepäämme nyt laake-
reillamme tai että hallitus lepää laakereillaan. Viimeiseen asti meidän 
on pantava jälleen kerran itsemme peliin. Emme voi vain vilkuilla sivuil-
le. Meidän pitää käyttäytyä suurimman johtavan puolueen tavoin silloin, 
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kun me tavoittelemme sitä asemaa. Fraasit ja kaiken hyvän lupaaminen 
ei ole meidän tapamme toimia. Toimintakyky, kyky tehdä päätöksiä on 
pidettävä hyvässä terässä. 
 
Sosialidemokratia on pidettävä avoimena liikkeenä. Meillä on varaa 
reippaaseen keskusteluun, jossa ei lyödä leimoja tovereihin. Minä roh-
kaisen nuoria, niin kuin muitakin, joilla on sanottavaa, tulemaan voi-
makkaammin esiin. Me tarvitsemme todella reippaampaa keskustelua.  
 
Eräs ystävällismielinen toimittaja kirjoitti, että puolue on minun jäljiltäni 
vähän niin kuin hunningolla. Pitäisikö minun nyt sanoa tämän perään, 
että olkaa niin perusteellisesti hunningolla, jos se tarkoittaa sitä, että 
puolue on elävä ja täällä kunnioitetaan toinen toisiamme, miehet naisia 
ja naiset miehiä, annetaan luoville voimille mahdollisuuksia.  
 
Hyvät toverit! Haluan kertoa, että tiedot eläkkeelle siirtymisestäni ovat 
ennenaikaisia. Toivotan teidät kaikki tervetulleeksi kahville tai juttele-
maan, kun käytte tuolla eduskunnassa ja tavataan sitten myös työvä-
enyhdistyksissä. Olen ilmoittanut etukäteen, että olen käytettävissä so-
sialidemokratian eteenpäinviemisessä. 
 
Kiitän teitä, hyvät toverit, kiitän puolueen veteraaneja, me kaikki kii-
tämme, mutta minä erityisesti olen pitkään – yli 40 vuotta – ollut puolu-
een jäsen ja jatkan edelleenkin maksavana jäsenenä. Olen saanut kyllä 
vastinetta jäsenmaksulleni. Olen saanut puolueelta melkein kaiken.  
(voimakkaita suosionosoituksia) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään toteamaan kokouksen laillisuus ja päätösval-
taisuus, esityslistan kohtaan 2.  
 
 
2.  KOKOUKSEN LAILLISUUDEN JA  

PÄÄTÖSVALTAISUUDEN TOTEAMINEN  
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Siirrytään esityslistan kohtaan 2. Tode-
taan puoluekokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus. 
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Koollekutsumistavan laillisuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Pyydän sihteeriä lukeman puolueen säännöistä puo-
luekokouksen laillisuutta ja päätösvaltaisuutta koskevan kohdan, ilmoi-
tuksen puoluekokouksesta sekä varsinaisen kokouskutsun.  
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluekokousedustajat! Puolu-
een sääntöjen 13 §:n mukaan: "Puolueen päätäntävaltaa käyttää puo-
luekokous, ei kuitenkaan niissä asioissa, jotka näiden sääntöjen mu-
kaan kuuluvat puoluevaltuustolle tai puoluehallitukselle, eikä myöskään 
niissä asioissa, jotka näiden sääntöjen mukaan on ratkaistava jäsenää-
nestyksellä.  
 
Varsinainen puoluekokous pidetään joka kolmas vuosi, vuoden alku-
puoliskolla. Kokouspaikasta ja -ajasta päättää puoluehallitus. Varsinai-
sesta puoluekokouksesta on viimeistään kuusi kuukautta ennen puo-
luekokouksen alkua ilmoitettava puoluelehdissä tai kirjallisella kutsulla 
puoluejärjestöille. Yhdistyslaissa tarkoitettu kokouskutsu on julkaistava 
puoluelehdissä viimeistään kaksi kuukautta ennen kokousta."  
 
Ilmoitus varsinaisesta 40. puoluekokouksesta on toimitettu puoluelehdil-
le 23.9.2004 seuraavasti kuuluvalla ilmoituksella:  
 
“Ilmoitus puoluekokouksesta Suomen Sosialidemokraattinen Puolue 
- Finlands Socialdemokratiska Parti r.p:n 40. varsinainen puoluekokous 
pidetään Jyväskylässä, Jyväskylän Paviljongissa 9.-11. päivinä kesä-
kuuta 2005 alkaen ensin mainittuna päivänä kello 10.30. Kokouksessa 
käsitellään puolueen 16 §:n määräämät asiat. 
 
Kokouksessa käsiteltäviksi tarkoitetut aloitteet on tehtävä puolueen 
sääntöjen 14 §:n määräämässä järjestyksessä siten, että ne ovat perillä 
puoluetoimistossa viimeistään joulukuun 31. päivänä 2004. 
 
Helsingissä 23. syyskuuta 2004 
 
SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTINEN PUOLUE - 
FINLANDS SOCIALDEMOKRATISKA PARTI r.p. 
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Puoluehallitus 
 
Paavo Lipponen Eero Heinäluoma” 
 
Yhdistyslain tarkoittama kokouskutsu varsinaiseen 40. puoluekokouk-
seen on lähetetty puoluetoimistosta puoluelehdille 17. päivänä maalis-
kuuta 2005 ja julkaistu puoluelehdissä niiden ilmestymispäivistä riippu-
en 18.-24. päivinä maaliskuuta 2005 seuraavasti kuuluvalla ilmoituksel-
la:  
 
“Puoluekokouskutsu. Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - Fin-
lands Socialdemokratiska Parti r.p:n 40. puoluekokous pidetään Jyväs-
kyläsä, Jyväskylän Paviljongissa  9.-11. päivinä kesäkuuta 2005 alkaen 
ensin mainittuna päivänä kello 10.30. 
 
Kokouksessa käsitellään puoluejärjestöille toimitetussa esityskirjassa 
olevat asiat sekä puolueen sääntöjen 16 §:ssä mainitut asiat. 
 
Helsingissä 17. maaliskuuta 2005 
 
SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTINEN PUOLUE - 
FINLANDS SOCIALDEMOKRATISKA PARTI r.p. 
 
Puoluehallitus 
 
Paavo Lipponen Eero Heinäluoma” 
 
Edelleen puolueen sääntöjen 14 §:n 4. momentin mukaan: "Puolueko-
kousaloitteet ja puoluehallituksen niistä antamat lausunnot toimitetaan 
puoluekokousedustajille ja puoluejärjestöille. Puoluejärjestöille ne on 
toimitettava viimeistään kaksi kuukautta ennen sen kalenterikuukauden 
alkua, jona puoluekokous pidetään."  
 
Varsinaiselle 40. puoluekokoukselle tehdyt aloitteet ja niihin liittyvät 
puoluehallituksen lausunnot on painatettu ja postin vastaanottovahvis-
tuksen mukaan toimitettu postille puoluejärjestöille edelleen toimitetta-
vaksi 24. päivinä maaliskuuta 2005.  
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Puheenjohtaja: Voinemme todeta, että ilmoitus puoluekokouksesta 
sekä varsinainen kokouskutsu puolueen varsinaiseen 40. puoluekoko-
ukseen on julkaistu puolueen sääntöjen 13 §:n mainitsemalla tavalla ja 
ajassa. Edelleen voinemme todeta, että puoluekokoukselle tehdyt aloit-
teet niihin liittyvine lausuntoineen on painatettu ja toimitettu puoluejär-
jestöille puolueen sääntöjen 14 §:ssä esitetyllä tavalla ja ajassa.  
 
Todettaneen. Todetaan.  
 
 
Edustajavaltakirjojen hyväksyminen, edustajien  
läsnäolon ja kokouksen päätösvaltaisuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi otamme puoluehallituksen valitsemien 
puoluekokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunnon. Pyydän 
sihteeriä lukemaan valtakirjojen tarkistajien lausunnon.  
 
Sihteeri: Puoluekokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunto 
kuuluu seuraavasti:  
 
"Valtakirjojen tarkastus. Puoluehallituksen nimeäminä puoluekokous-
edustajien valtakirjojen tarkastajina olemme suorittaneet meille uskotun 
tehtävän ja todenneet puoluehallitukselle lähetetyistä puoluekokous-
edustajien valtakirjoista seuraavaa:  
 
Puoluekokouksen osanottajille jaettuun luetteloon merkityt edustajien 
valtakirjat ovat sääntöjen ja puoluehallituksen antamien ohjeiden mu-
kaiset. Valtakirjojen tai edustajien vaalien suhteen ei ole tehty huomau-
tuksia minkään piirijärjestön tai vaaliyhtymän osalta.  
 
Esitämme, että puoluekokous vahvistaa oheisen luettelon mukaisesti 
puoluekokousedustajien valtuudet.  
 
Helsingissä 26. päivänä toukokuuta 2005.  
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Puoluehallituksen nimeämät valtakirjojen tarkastajat:  
 
Juha Nummela   Heli Paasio 
puheenjohtaja 
 
Erkki Vuorenmaa   Minna Tuukkanen-Peussa” 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet puoluehallituksen valitsemien puo-
luekokousedustajien valtakirjojen tarkastajien lausunnon. Puoluekokous 
voinee yhtyä valtakirjojen tarkastajien lausuntoon ja vahvistaa valittujen 
puoluekokousedustajien edustajavaltuudet.  
 
Valtakirjan tarkastajien lausunto merkittäneen kuulluksi. Merkitään. 
 
Puheenjohtaja: Valtakirjat ja niistä annettu lausunto on täällä puheen-
johtajiston pöydällä, mikäli joku haluaa siihen tutustua. 
 
Edustajavaltuudet vahvistetaan ja lausunto merkitään kuulluksi.  
 
 
Edustajien läsnäolon toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi meidän on todettava varsinaisten koko-
usedustajien läsnäolo. Esitän, että emme suorita nimenhuutoa, vaan 
edustajat merkitään pöytäkirjaan sen mukaan, kun he ovat kokouskans-
liaan ilmoittautuneet. 
 
Esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Puheenjohtaja: Todetaan, että kokouskanslian ilmoituksen mukaan 
350 kokousedustajasta on läsnä 344 edustajaa. Aika hyvä prosentti! 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
Puheenjohtaja: Pyydän piirien toiminnanjohtajia huolehtimaan siitä, 
että nyt poissaolevat edustajat ilmoittautuvat vastaanottotiskille saavut-
tuaan kokoukseen. Kokouskanslia ilmoittaa edustajan saapumisesta 
puheenjohtajistolle, jonka jälkeen edustaja merkitään pöytäkirjaan.  

9.6.2005, Jyväskylä 
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(Luettelo äänioikeutetuista edustajista pöytäkirjan liitteenä 1 ja kokouk-
sen kuluessa tapahtuneet edustajanmuutokset liitteenä 2) 
 
 
Kokouksen päätösvaltaisuuden toteaminen  
  
Puheenjohtaja: Olemme todenneet, että ilmoitus ja varsinainen kutsu 
puolueen 40. puoluekokoukseen on julkaistu puolueen sääntöjen mää-
räämällä tavalla ja ajassa ja että puoluekokoukselle tehdyt aloitteet lau-
suntoineen on toimitettu puoluejärjestöille sääntömääräisessä ajassa.  
 
Kun edelleen olemme kuulleet, että puoluehallituksen valitsemilla puo-
luekokousedustajien valtakirjojen tarkastajilla ei ole ollut mitään huo-
mauttamista valtakirjojen suhteen ja kun 344 edustajaa 350 edustajasta  
on paikalla, niin voinemme todeta, että 40. varsinainen puoluekokous 
on laillisesti koolle kutsuttu ja osanottajamäärältään päätösvaltainen 
käsittelemään kokouskutsussa mainitut asiat. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 

Todettiin, että Suomen Sosialidemokraattinen Puolue - 
Finlands Socialdemokratista Parti r.p:n 40. puoluekokous 
on laillisesti koolle kutsuttu ja päätösvaltainen. 

 
Puheenjohtaja: Tässä yhteydessä meidän tulee todeta myös muut pu-
he- ja esitysoikeutetut henkilöt. Pyydän sihteeriä lukemaan puolueen 
säännöistä heitä koskevan kohdan.  
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja! Puolueen sääntöjen 15 §:n 2. momen-
tin mukaan: "Puhe- ja esitysoikeus puoluekokouksessa on puoluehalli-
tuksen jäsenillä, puolueen tilintarkastajien puheenjohtajalla ja Sosiali-
demokraattisen eduskuntaryhmän puheenjohtajalla sekä Suomen So-
sialidemokraattisen Puolueen Euroopan parlamentti-valtuuskunnan pu-
heenjohtajalla."  
 
Puheenjohtaja: Esitän, että emme toimita nimenhuutoa myöskään pu-
he- ja esitysoikeutettujen osalta, vaan heidät merkitään pöytäkirjaan 



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 19 - 

läsnä olevina sen mukaisesti, kuin he ovat puoluekokouskansliassa 
ilmoittautuneet.  
 
Voidaanko järjestävän valiokunnan esitys hyväksyä?  
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
(Luettelo puhe- ja esitysoikeutetuista osanottajista pöytäkirjan liitteenä 3) 
 
Puheenjohtaja: Lisäksi meidän tulee todeta paikalla olevat läsnäolo- ja 
puheoikeutetut henkilöt. Pyydän sihteeriä lukemaan puolueen sään-
nöistä heitä koskevan kohdan. 
 
Sihteeri: Toveri puheenjohtaja! Puolueen sääntöjen 15 §:n 3. momen-
tin mukaan: "Läsnäolo- ja puheoikeus puoluekokouksessa on puolue-
valtuuston puheenjohtajalla ja varapuheenjohtajilla, piirijärjestöjen 
edustajilla, puolueen sääntöjen 14 §:n 1 momentissa mainituilla sisar-
järjestöjen edustajilla, Sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän jäsenil-
lä, Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen Euroopan parlamentti-
valtuuskunnan jäsenillä, valtioneuvoston jäseninä olevilla puolueen 
edustajilla, puoluetoimistoa edustavilla valtuutetuilla toimitsijoilla, piiri-
järjestöjen toiminnanjohtajilla, puoluelehtien päätoimittajilla sekä koti-
maisilla ja ulkomaisilla kutsuvierailla."  
 
Puheenjohtaja: Esitän edelleen, että läsnäolo- ja puheoikeutetut henki-
löt merkittäisiin ilman nimenhuutoa pöytäkirjaan sen mukaisesti kuin he 
ovat ilmoittautuneet puoluekokouskansliassa.  
 
Voidaanko järjestävän valiokunnan esitys hyväksyä? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Puheenjohtaja: Esityslistan kohta 2 Kokouksen laillisuuden ja päätös-
valtaisuuden toteaminen on tullut loppuun käsitellyksi. 
 
(Luettelo läsnäolo- ja puheoikeutetuista osanottajista pöytäkirjan liitteenä 4) 
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3.  LÄSNÄOLO OIKEUDEN MYÖNTÄMINEN TIEDO-
TUSVÄLINEIDEN EDUSTAJILLE  

 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi meidän tulee päättää läsnäolo oikeuden 
myöntämisestä eri tiedotusvälineiden edustajille kokouksessa.  
 
Puoluehallitus esittää, että tiedotusvälineiden edustajille myönnettäisiin 
läsnäolo oikeus.  
 
Myönnettäneen. Myönnetään.  
 
Toivotan julkisen sanan edustajat tervetulleiksi puoluekokoukseen.  
 
Kohta 3 on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous myönsi tiedotusvälineiden edustajille läsnä-
olo-oikeuden. 

 
 
4.  KOKOUKSEN ESITYSLISTAN HYVÄKSYMINEN  
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi käsitellään kokouksen esityslista ja sen 
hyväksyminen. Jo tässä vaiheessa toivon, että puoluekokous voisi 
työskennellä esityslistan puitteissa ottaen huomioon kokouksen jousta-
van kulun. Puoluehallituksen esitys puoluekokouksen esityslistaksi on 
jaettu kokousedustajien salkkuihin osana käsiohjelmaa. Listaa ei tar-
vinne lukea. 
 
Keskustelu esityslistasta alkaa. Keskustelu päättyy.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Kohta 4 on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi liitteen mukaisen esityslistan. 
 
Kokouksen esityslista pöytäkirjan liitteenä 5. 
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5.  KOKOUKSEN JÄRJESTÄYTYMINEN 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme nyt puoluekokouksen järjestäytymiseen ja 
siinä ensiksi kohtaan 5.1. Kokouksen puheenjohtajien vaali 
 
5.1.  Kokouksen puheenjohtajien vaali 
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus esittää, että kokoukselle valittaisiin neljä 
puheenjohtajaa.  
 
Puoluehallituksen esitys lukumäärästä hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Puoluehallitus esittää puoluekokouksen puheenjohtajiksi seuraavia to-
vereita: Ritva Kitinoja, Oulu, Jukka Mikkola Varsinais-Suomi, Matti Oja-
la, Keski-Suomi ja Anu Rajajärvi, Uusimaa. 
 
 
Keskustelu puoluehallituksen esityksestä alkaa. Keskustelu päättyy.  
 
Puoluehallituksen esittämät kokousedustajat valittaneen kokouksen 
puheenjohtajiksi. Valitaan.  
 
Kohta 5.1 on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokouksen puheenjohtajiksi valittiin Ritva Kitinoja, 
Jukka Mikkola, Matti Ojala ja Anu Rajajärvi. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 5.2. Kokouksen sihteerien (5) vaali. 
 
5.2.  Kokouksien sihteerien (5) vaali 
 
Puoluehallitus esittää, että kokoukselle valittaisiin viisi sihteeriä.  
 
Puoluehallituksen esitys lukumäärästä hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Puoluehallitus esittää, että kokouksen sihteereiksi valitaan Reijo Jeska-
nen, Ari Näätsaari, Rita Svento, Liisa Vannekari ja Outi Wilén. 
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Myös tämä esitys on nähtävissä valkokankaalla, puheenjohtajiston pöy-
dän takana. 
 
Heidät valittaneen. Valitaan.  
Kohta 5.2. on loppuun käsitelty.  
 

Kokouksen sihteereiksi valittiin Reijo Jeskanen, Ari Näät-
saari, Rita Svento, Liisa Vannekari ja Outi Wilén 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 5.3. Kokouksen järjestyssäännön 
hyväksyminen 
 
5.3.  Kokouksen järjestyssäännön hyväksyminen 
 
Puheenjohtaja: Kokouksen järjestyssääntöhän pitää sisällään lähinnä 
asiakirjojen käsittelyyn, puheenvuorojen pyytämiseen ja käyttämiseen 
sekä äänestyksiin liittyviä menettelytapoja. Puoluehallituksen esitys ko-
kouksen järjestyssäännöksi on jaettu kokousedustajien salkkuihin. Sitä 
ei tarvinne tässä lähteä lukemaan. Järjestyssäännön pääkohdat ovat 
nähtävillä myös puheenjohtajiston takana olevalla valkokankaalla. 
 
Järjestyssääntö rakentuu aikaisempien puoluekokousten järjestyssään-
töjen pohjalle. Huomaattehan, että puheenvuorojen pituudet ovat heti 
alkuun kolmen minuutin mittaisia ja että halutessanne tehdä muutosesi-
tyksiä kannanottoihin tai aloitteista annettujen lausuntojen päätösesi-
tyksiin ja haluatte ne kyseistä asiaa käsittelevän valiokunnan tietoon, 
tulee esitys tehdä kirjallisesti kokouskansioihin jaetulla lomakkeella. 
Lomake tulee jättää puheenjohtajistolle torstaihin 9.6. klo 18.00 men-
nessä. Laatikot ovat alhaalla keskellä salia sisääntulo-oven edessä. 
 
Jaetussa järjestyssääntöluonnoksessa esitetään, että ehdotukset hen-
kilövalintoihin pitää tehdä myös torstaihin klo 18.00 mennessä. Näin 
jokaiselle edustajalle jää hieman aikaa pohdiskella ehdokkaiden nimiä 
ennen suoritettavia vaaleja. 
 
Avaan keskustelun järjestyssääntöesityksestä alkaa. Keskustelu päättyy.  
 
Järjestyssääntö voitaneen hyväksyä. Hyväksytään.  
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Kohta 5.3. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi liitteen mukaisen järjestyssään-
nön. 

 
(Kokouksen järjestyssääntö on pöytäkirjan liitteenä 6, kooste henkilö-
ehdotuksista liite 7 ja valiokunnille tehdyt muutosesitykset puoluehalli-
tuksen esityksiin liitteenä 8) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 5.4. Kokouksen pöytäkirjan tarkista-
jien vaali. 
 
5.4.  Kokouksen pöytäkirjan tarkistajien vaali 
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus esittää, että valittaisiin kolme pöytäkir-
jan tarkistajaa.  
 
Keskustelu pöytäkirjan tarkistajien lukumäärästä alkaa. Keskustelu 
päättyy. 
 
Puoluehallituksen esitys lukumäärästä hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Puoluehallitus esittää, että puoluekokouksesta laadittavan pöytäkirjan 
tarkistajiksi valittaisiin Anna Mäenpää, Helsinki, Mauri Keskinen, Uusi-
maa ja Nancy Lökfors FSD.  
 
Keskustelu puoluehallituksen esityksestä alkaa. Keskustelu päättyy. 
 
Myös tämä esitys on nähtävissä valkokankaalla, puheenjohtajiston pöy-
dän takana. 
 
Edellä mainitut henkilöt valittaneen pöytäkirjan tarkistajiksi. Valitaan.  
 
Kohta 5.4. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokouksesta laadittavan pöytäkirjan tarkistajiksi va-
littiin Anna Mäenpää, Mauri Keskinen ja Nancy Lökfors. 
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Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 5.5. 
 
5.5.  Vaalitoimikunnan asettaminen 
 
Puheenjohtaja: Kysymys on äänten laskijoista. Avaan keskustelun 
vaalitoimikunnan kokoonpanosta. Puoluetoimikunnan esitys on heijas-
tettuna valkokankaalle. 
 
Keskustelua. Keskustelu päättyy. 
 
Vaalitoimikuntaan valittaneen Sirpa Paatero Kymistä puheenjohtajaksi, 
Antti T Koski Pohjanmaalta varapuheenjohtajaksi, Mika Tapani Vuori 
Uusimaa, Antti Lindtman, Uusimaa, Raimo M. Korhonen, Pirkanmaa, 
Liisa Teeri, Pirkanmaa, Kari Mäkelä, Keski-Suomi sekä sihteeriksi Juha 
Backman. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Kohta 5. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi vaalitoimikuntaan Sirpa Paateron pu-
heenjohtajaksi, Antti T Kosken varapuheenjohtajaksi ja 
muiksi jäseniksi Mika Tapani Vuoren, Antti Lindtmanin, 
Raimo M. Korhosen, Liisa Teeren, Kari Mäkelän sekä sih-
teeriksi Juha Backmanin. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 6.  
 
 
6.  MÄÄRÄTÄÄN TILINTARKASTAJIEN PALKKIOT 

SEKÄ PUOLUEKOKOUSEDUSTAJILLE, PUOLUE-
VALTUUSTON SEKÄ PUOLUEHALLITUKSEN 
JÄSENILLE AIHEUTUVIEN KULUJEN 
KORVAUSPERUSTEET 

 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus esittää, 
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- että tilintarkastajille maksetaan palkkiota esitetyn laskun mukaan, 
 
-  että puolue kustantaa varsinaisille puoluekokousedustajille majoi-

tuksen kahden hengen hotellihuoneissa, jonka lisäksi edustajat 
saavat kokouspaikalla ruoan ja kahvit, 

 
-  että varsinaisten puoluekokousedustajien matkakulut puolueko-

koukseen ja takaisin maksettaisiin halvinta kulkuneuvoa käyttäen 
sekä edelleen, 

 
-  että puoluevaltuuston ja -hallituksen jäsenille ei makseta kokous-

palkkioita ja matkakulut korvataan halvinta käytettävissä olevaa 
kulkuneuvoa käyttäen. 

 
Tämä on siis puoluehallituksen esitys, sekin on valkokankaalla.  
 
Keskustelu asiasta alkaa. Keskustelu päättyy.  
 
Puoluehallituksen esitys hyväksyttäneen. Hyväksytään.  
 
Kohta 6. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi yksimielisesti puoluehallituksen 
esityksen palkkioista ja kulujen korvausperusteista. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan 7. 
 
 
7.  VALIOKUNTIEN ASETTAMINEN  
 
Puheenjohtaja: Kokousedustajien salkkuihin on jaettu puoluehallituk-
sen esitys valiokuntien kokoonpanoiksi, niiden puheenjohtajiksi, vara-
puheenjohtajiksi sekä sihteereiksi ja valiokuntiin lähetettäviksi asiakir-
joiksi. Voitaneen toimia ajan säästämiseksi siten, että hyväksytään 
kaikkien valiokuntien kokoonpano, puheenjohtajat, varapuheenjohtajat 
sekä sihteerit ja valiokuntiin lähetettävät asiakirja yhdellä kertaa.  
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Nyt on kysymys valiokunnista. Onko muutoksia valiokuntiin, ei taida 
olla. Voitaneen hyväksyä valiokunnat ja niihin lähetettävät asiakirjat 
salkkuihin jaetussa muodossa. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
Kohta 7. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi valiokunnat liitteen mukaisessa ko-
koonpanossa. 

 
(Valiokuntien kokoonpano on pöytäkirjan liitteenä 9) 
 
Puheenjohtaja: Tässä kohden pyydän kokouksen puheenjohtajaa ja 
sihteereitä saapumaan puheenjohtajanpöydän taakse siinä järjestyk-
sessä kun järjestävä valiokunta on jo ennakolta alustavasti aikataulun-
sa suunnitellut. 
 
Matti Ojala, tervetuloa Jyväskylän poika! 
 
Puheenjohtajaksi siirtyi kello 11.53 Matti Ojala. 
 
Puheenjohtaja: Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluekokousedustajato-
verit, hyvät läsnäolijat! Meidän valittujen puheenjohtajien puolesta lau-
sun kokoukselle luottamuksesta kiitoksen. Tehkäämme tästä Jyväsky-
län puoluekokouksesta, kuten aikaisemmistakin, sellainen sosialidemo-
kratian voimannäyte, jonka päätökset kantavat yhteiskunnassamme 
pitkälle tulevaisuuteen. 
 
Hyvät ystävät! Näin jyväskyläläisenä kokousedustajana haluan todeta, 
että omalta osaltaan kokousjärjestelyjen vastuun on kantanut puolu-
eemme Keski-Suomen piirijärjestö. Piirijärjestön tukena on ollut koko 
keskisuomalainen järjestökenttä. Tässä yhteydessä haluankin lausua 
puolueemme piirijärjestön ja koko sosialidemokraattisen järjestökentän 
puolesta teidät kaikki lämpimästi tervetulleeksi Jyväskylään. Myös Jy-
väskylän kaupungin virkamiesjohdon ja luottamusmiesjohdon puolesta 
haluan toivottaa teidät tervetulleeksi Jyväskylään kiireisen kokousaika-
taulun lomassa. Viihdytään yhdessä Jyväskylässä! 
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Ennen kuin siirrymme kohdan 8 käsittelyyn, muutama sana tämän päi-
vän kokoustyöskentelystä. Kuten järjestyssäännössä olemme sopineet, 
henkilöehdotukset tulee tehdä kello 18 mennessä. Puoluevaltuuston 
jäsenistä ei puheenjohtajia lukuun ottamatta tarvitse tehdä esitystä, 
koska piirit ovat jo esityksensä puoluekokoukselle jättäneet. Salkkuihin 
on jaettu henkilöehdotuslomake, mutta mikäli joku tarvitsee sellaista, 
täältä puheenjohtajiston pöydältä niitä on saatavissa. Lomaketta täyttä-
essänne huomioinette, että siihen tulee täyttää kaikki pyydetyt kohdat. 
Kaikkien kysyttyjen kohtien täyttäminen helpottaa mahdollisten vaalien 
suorittamista. Eikä kannata unohtaa merkitä, mihin tehtävään kyseistä 
henkilöä ehdotetaan. 
 
Lisäksi muistutan kokousedustajia siitä, että kokoussalkkuihin on jaettu 
muutosesityksiä varten oma lomake, jolla tehdään muutosesitykset va-
liokuntien käyttöön. Tämä lomake on palautettava kokoussalin taka-
osassa sijaitsevassa pöydällä olevaan laatikkoon kello 18 mennessä. 
Puheenjohtajiston pöydällä on lisää muutoslomakkeita siltä varalta jos 
edustaja haluaa tehdä useampia muutoksia kuin salkkuihin jaettu mää-
rä antaa myöten.  
 
Puheenjohtaja: Nyt pidämme ruokailutauon. Sen jälkeen siirrymme 
poliittisen tilanteen käsittelyyn. Ensimmäinen puheenvuoro ruokailutau-
on jälkeen kokouksen jatkuessa on Veikko Simpasella, Uusimaa ja 
valmistautuu Risto Kuisma, Uusimaa. 
 
Kokous keskeytettiin kello 11.58 lounastauon ajaksi ja sitä jatkettiin kel-
lo 12.50. 
 
Puheenjohtajana toimi Matti Ojala. 
 
Puheenjohtaja: Kokous jatkuu 
 
Kokoukselle saapuneet tervehdykset 
 
Puheenjohtaja: Todetaan, että puoluekokoukselle ovat tervehdyksen 
lähettäneet seuraavat veljespuolueet: Bosnia ja Hertzekovinan Sosiali-
demokraattinen puolue, Bulgarian Sosialistinen puolue, Espanjan 
PSOE, Itävallan Sosialidemokraattinen puolue, Kyproksen Edec, Pales-
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tiinan Fatah, Portugalin PS, Saksan Sosialidemokraattinen Puolue, Un-
karin Sosialistinen Puolue. Kansainväliset tervehdyksensä ovat lähettä-
neet Portugalin suurlähetystö ja Palestiinan edustusto Suomessa.  
 
Merkitään nämä tervehdykset saapuneeksi. 
 
Edustajavaltuuden toteaminen  
 
Puheenjohtaja: Todetaan seuraavien kokousedustajien saapuminen: 
klo 12.40 Kari Niemelä, Pirkanmaa, klo 12.36 Krista Kiuru, Satakunta ja  
klo 12.10 Heikki Keränen, Oulu. Merkitään pöytäkirjaan. 
 
 
8.  POLIITTINEN TILANNE 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme keskustelemaan poliittisesta tilanteesta. 
Tässä vaiheessa totean, että on pyydetty 25 puheenvuoroa ja niitä var-
maan tulee lisää koko ajan. Edelleen totean, että tämän aikataulun puit-
teissa pysyminen edellyttää, että pysymme kolmen minuutin puheen-
vuoroissa. 
 
Sihteeri pyysi kertomaan, että kokousedustajilla oli vaalitoimikunnan 
jäsenlista täysin oikea lista.  
 
Keskustelu alkaa. Ensimmäinen puheenvuoro Veikko Simpasella ja 
valmistautuu Risto Kuismalla, molemmat Uudeltamaalta. 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, arvoisat 
toverit! Paavo Lipposen alustus oli erinomainen. Se kuvasi hyvin tapah-
tunutta kehitystä taaksepäin. En aio siitä paljonkaan puhua. Mielestäni 
siihen voi kaikilta osiltaan yhtyä. Sen sijaan toteaisin, että ne arviot sii-
tä, että poliittinen kello on käynyt jo ohi uusliberalismin ja meidän on 
aika kääntää selvästi myös puolueena kello sosiaalisempaan suuntaan, 
näyttävät selvältä. Niin Italiassa, Ranskassa, Saksassa, kaikissa Keski-
Euroopan maissa kuin Suomessakin, kansalaisten mielipide näyttää 
olevan selvästi tätä markkinaehtoista toimintaa vastaan. Poliittiset puo-
lueet, poliittiset päättäjät eivät vain näytä vielä riittävän ajoissa oivalta-
van tätä asiaa. 
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Paavon puheenvuoro tässä mielessä lämmitti mieltäni. Hän oli selvästi 
oivaltanut alustuksensa perusteella, että aika on muuttunut. Kuluneen 
alkuvuoden aikana Euroopan kansat ovat ottaneet selvästi uutta asen-
toa, vaatineet sosiaalisempaa menoa ja meininkiä. Yleinen epävarmuus 
huomisesta on ollut tietysti se vaikuttava seikka.  
 
Julkisten palvelujen tuottaminen kunnan itsensä toimesta oli niin merkit-
tävä sanoma Paavon puheessa, että se pitää meidän muistaa ottaa 
julkilausumaamme aika tiukkaan sävyyn. Tämä suorastaan hur-
moshenkimäinen ulkoistaminen, yksityistäminen tilaaja-tuottaja-
ajatteluun perustuen on mennyt aivan järjettömyyksiin eikä sillä sääste-
tä mitään. Se vain heikentää tuottavuutta, mitä useampaan palaseen 
kaikki pilkotaan, ja kaiken kuitenkin maksaa veronmaksaja. 
 
Oikeus koulutukseen ja oikeus terveydenhoitoon ilman mitään prio-
risointeja on aivan välttämätön tasa-arvon toteuttamiseksi. Me olemme 
maailmalla tehtyjen arvioiden mukaan maailman kilpailukykyisin maa 
juuri hyvän koulutuksemme, yleisen kaikkia koskevan koulutusoikeuden 
ansiosta. Samoin Suomi on muuttunut 50 vuoden aikana maailman sai-
raimmista kansoista yhdeksi maailman terveimmistä kansoista. Pys-
tymme tuottamaan terveyspalvelumme myös niin rationaalisesti, että 
voimme sanoa, että olemme ylivoimainen maailmassa bruttokansan-
tuotesatsauksen ja toisaalta terveystulosten vertailujen perusteella, eli 
sen pääoman tuottavuuden laskennan perusteella, minkä terveydenhoi-
toon käytämme. Meidän ei ole syytä lähteä mihinkään merkittäviin ra-
kenteellisiin muutoksiin tässä asiassa. 
 
Kiitän Paavoa erinomaisesta lupauksesta, että hän ei siirry mihinkään 
vinttikomeroon, vaan todella jatkaa poliittista työtään, vaikkakin jättää 
nyt puheenjohtajuuden. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Risto Kuisma, Uusimaa, valmistautuu Kai 
Kalima, Helsinki. 
 
Risto Kuisma (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Ehkä tässä puoluekokouksessa merkittävintä on todella se, että Paavo 
Lipposen pitkä ja merkittävä aika puolueen johdossa päättyy. Hän itse 
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kuvasi hyvin sitä 12 vuoden historiaa, tosin jättäen oman osuutensa 
pienemmälle, mitä se tosiasiassa on. 12 vuotta sitten käytin toisen pu-
heenvuoron Pekka Korpisen jälkeen silloin Helsingin piirin puoluekokous-
edustajana Paavo Lipposen puolesta. Silloinhan hänen valintansa ei suin-
kaan ollut itsestäänselvyys, vaan median suosikki oli Antti Kalliomäki. 
 
Voin jälkikäteen sanoa, että varmasti se oli viisain puoluekokouspu-
heenvuoroni, minkä olen lukuisissa puoluekokouksissa pitänyt. Lippo-
nen on pystynyt edistämään oikeudenmukaisuutta niin puolueessa kuin 
politiikassa yleensä. Hän on ollut myös luja ja luotettava poliitikko, joka 
on pystynyt sietämään myös toisenlaisia mielipiteitä ja myös käytän-
nössä toiminut niin, että avoimesti on voitu tuoda esiin myös poikkeavat 
näkemykset.  
 
Sosialidemokraateille on tärkeintä, että kaikki puolueen piirissä esiinty-
vät mielipiteet ja virtaukset saavat vapaasti tulla esiin. Tärkeää on myös 
se, että nämä kaikki erilaiset näkökulmat tulevat näkyviin myös puolu-
een käytännön ja johtotyössä. Tässä suhteessa avoimuutta tarvittaisiin 
lisää ihan tämän puoluekokouksen valmistelun osalta, ei kaikilta osin 
voi olla suinkaan tyytyväinen. Avoimuutta ei ole paljon. Varmaan moni 
puoluekokousedustaja tänään tänne tullessaan on todennut, että tämä 
puoluekokous on melkein käyty. Voitaisiin melkein sähköpostilla kuitata 
monet asiat.  
 
Valmisteluja tarvitaan, mutta siinäkin varmasti kannattaisi pitää rajaa, 
jotta se kaikki energia, ne kaikki ajatukset, joita tässäkin salissa on, tuli-
sivat puolueen käyttöön. 
 
Lipponen on ollut merkittävä puoluejohtaja, vielä merkittävämpi hän on 
ollut valtiomiehenä. Uskon, että historia toteaa hänet Kekkosen jälkei-
sen ajan merkittävimmäksi suomalaiseksi poliitikoksi. Hänen aikansa 
päättyy ja kun huomenna sitten valitsemme uutta johtoa, uutta puheen-
johtajaa, täytyy meidän muistaa, että automaattisesti ne Paavo Lippo-
sen hyvät teot, hyvät ominaisuudet, hyvä kokemus, hyvät taidot eivät 
periydy. Ei ole niin, kuten monta kertaa ajatellaan, että kun se enem-
mistö on saanut valita, valitulla automaattisesti ovat vähintään ne kyvyt, 
mitä edeltäjällä ja sitten häneltä puuttuvat ne viat, mitä edeltäjällä on 
ollut. Näin ei kuitenkaan ole, vaan puolueen puheenjohtajan työ, pää-
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ministerin työ on erittäin vaativaa kenelle hyvänsä. Tässä suhteessa 
toivon, että huomenna meillä on viisautta tehdä oikeita valintoja. 
 
Puheenjohtaja: Tässä meidän tulee todella huomata, että pidetään 
kolmen minuutin rajasta kiinni. Ellemme pysy siinä rajassa, joudutaan 
loppupäästä supistamaan toisten puheenvuoroja. Sekään ei ole oikein.  
 
Vuorossa on Kai Kalima, Helsinki, valmistautuu Leila Luukkainen, Poh-
jois-Karjala. 
 
Kai Kalima (Helsingin piiri): Arvoisa toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Paavo Lipposen alustus oli erinomainen monessa mielessä, mutta en-
nen kaikkea se, että siinä paitsi luodattiin menneisyyttä, katsottiin myös 
tulevaisuutta. Mielenkiintoista oli se, kuinka kokenut toveri puheenjohta-
jamme käsitteli globalisaatiota. Se todellakin herättää ajatuksia siitä, 
että se tuottaa epävarmuutta, kun yritykset, joita yhteiskunta on tuke-
nut, siirtyvät ulkomaille ja vievät työpaikat mennessään, ja myös se tuki, 
jota yhteiskunta on antanut,  ikään kuin viedään Suomesta pois. 
 
Sen vuoksi lääke, minkä Paavo esitti työpaikkojen säilymiseksi, eli kou-
lutukseen ja innovaatioon panostaminen, on mielestäni ainoa oikea ja 
todella tärkeä, joka tuottaa meille mahdollisuuden säilyä kilpailussa, 
vaikka meidän palkkakustannuksemme ovat ehkä korkeammat kuin 
jossain muualla.   
 
Toinen sellainen asia, joka päivittäin tulee esiin meille kunnissa toimivil-
le, on kilpailuttaminen ja siinä linjaus oli tärkeä. Meidän on syytä muis-
taa, niin kuin sanoit, että se on tarkoituksenmukaisuuskysymys, kilpailu-
tetaanko joku hankinta vai ei. Siitä me voimme päättää itse ja tavallaan 
se limiitti tulee vastaan sitten muualla. Mutta lähtökohta on se, että pe-
ruspalveluiden säilyttäminen edellyttää kunnan omaa työtä.  
 
Myös väestörakenteen vääristyminen on sellainen uhka, joka koskee 
kuntia. Minusta tuntuu, että me olemme selvinneet laman jälkeen ehkä 
pahimmistakin ongelmista. Meidän täytyy uskoa tulevaisuuteen.  
 
Erityisesti haluan tuoda terveiset kodistani, jossa isäni on veteraani ja 
hän sanoi, että veteraanit muistavat sinua Paavo lämmöllä siitä kaikes-
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ta, mitä olet heidän hyväkseen tehnyt ja varmasti vielä tulet tekemään. 
Minusta on selvää, että sinun kaltaisellasi valtiomiehellä täytyy olla 
paitsi puolueelle myös koko maalle käyttöä. Parhainta terveyttä ja on-
nea sinulle jatkossa! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana vuorossa Leila Luukkainen, Pohjois-
Karjala, valmistautuu Esa Kaskimo, Nuoret Kotkat. 
 
Leila Luukkainen (Pohjois-Karjalan piiri): Ehkä meille jää vielä aikaa 
olla oikeudenmukaisia. Melkein kuin huomaamatta kuoli eilen totuus ja 
vaikka kaikki sen tietävät, kukaan ei ole tietääkseenkään. Kukaan ei 
lähettänyt sille kukkia. Se kuoli pois, eikä kukaan sitä itke. Pablo Neru-
dan runo ”Ehkä meille jää vielä aikaa” alkaa näin. Mutta kyllä sentään 
monikin itkee totuutta, joka kuoli tai on henkitoreissaan. 
 
Vaikka puheenjohtaja Lipponen todisti väkevästi, miten hyvin sosiali-
demokraatit selvittivät 1990-luvun laman, on kaikkien nähtävillä ja mo-
nen kokemuksena myös toisenlainen totuus. Moni koki, että kaikki, 
myös sosialidemokraatit, jopa erityisesti sosialidemokraatit, hylkäsivät 
heidät, jättivät oman onnensa nojaan. Ja jos sellainen kokemus jollakin 
on, on vaikea mennä sanomaan, ettei se ole totta. Sosialidemokraateil-
ta on lupa odottaa paljon, on tehty niin paljon ja sen takia pettymys so-
sialidemokratiaan ja sosialidemokraatteihin kirpaisee niin syvältä. 
 
Muuttuvassa maailmassa on joitakin asioita, jotka eivät muutu. Eräs 
niistä on se, että aina on niitä, jotka tarvitsevat toisten apua, eivät pär-
jää, eivät millään konstilla, innovaatioilla eivätkä uuden luomisella ja 
uusilla ajatuksilla omin voimin. Tarvitaan apua, vastikkeetonta apua niin 
sanotusti. Sellaisia ihmisiä, sellaisia alueita on ja tulee olemaan. Sitä 
varten sosialidemokratian, sosialidemokraattien, Sosialidemokraattisen 
puolueen on oltava ennen muuta ihmisten, ei rakenteiden puolue, aate-
poliitikkoja.  
 
Rakenteissa olemme hyviä. Mutta nyt monen kokemus on se, että ra-
kenteissa on jotakin onttoa tyhjyyttä, henki ja aate puuttuvat. Pragmaat-
tisia me olemme. Jos siihen vielä saisi, näin uskallan sanoa, vanhan 
kunnon aatteen palon, niin hyvältä voisi näyttää. Ehkä meille jää vielä 
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aikaa kohdata ihmisiä ihan samalta tasolta ja myöntää, että virheitäkin 
on tehty. Ei se niin loistava se 90-luvun tarina sittenkään ollut.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana vuorossa Esa Kaskimo, Nuoret Kotkat, 
valmistautuu Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa. 
 
Esa Kaskimo (Nuorten Kotkain Keskusliitto): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Edellisessä puoluekokouksessa Tampereella puheenjoh-
taja Lipponen sanoi tulevaisuuspuheessaan, että nyt on lasten ja per-
heiden vuoro. Viime eduskuntavaalien jälkeisissä hallitusneuvotteluissa 
sosialidemokraatit saivatkin monta tärkeää lapsi- ja perhepoliittista aloi-
tetta hallitusohjelmaan. Esimerkiksi laki pienten koululaisten aamu- ja 
iltapäivätoiminnasta sekä lapsiasiain valtuutetun viran perustaminen 
ovat tällaisia asioita. Nuoret Kotkat haluaa kiittää puheenjohtaja Lippos-
ta, ministeri Haataista ja Filatovia sekä koko ministeri- ja eduskunta-
ryhmää mm. näiden aloitteiden läpiviemisestä. 
 
Hallitusohjelman yksi painopistealue on kansalaisyhteiskunnan vahvis-
taminen. Parhaillaan laaditaan kansalaisvaikuttamisen politiikkaohjel-
maa. Siinä kiinnitetään monessa kohdassa huomiota nuorten osallisuu-
den ja kansalaisaktiivisuuden lisäämiseen. Tämä on erittäin tärkeää, 
sillä kansainvälisen Civic-tutkimuksen mukaan hyvät tiedot ja taidot 
omaavilla suomalaisnuorilla on syrjäytyneen nuoren käsitykset osallis-
tumisesta ja vaikuttamisesta.  
 
Ei kuitenkaan riitä, että lisätään nuorten osallisuushankkeita kunnissa ja 
kansalaisvaikuttamisen opetusta kouluissa. Kasvatus aktiiviseen kansa-
laisuuteen on aloitettava jo lapsuudessa. Päiväkoti ja peruskoulu ovat 
tärkeitä foorumeita lasten demokratiakasvatuksessa. Mutta lasten kas-
vatusta aktiiviseen kansalaisuuteen ei saa jättää pelkästään päiväkodin 
ja koulun tehtäväksi. Erilaiset lasten järjestöt ovat myös demokratiakas-
vattajia ja lasten osallisuuden lisääjiä. Mutta tässäkin asiassa lasten 
ensisijainen kasvatusvastuu kuuluu lasten vanhemmille. Aikuisten aito 
välittäminen ja kiinnostus kysyä ja kuulla lasten mielipiteitä on keskeisin 
tekijä lasten demokratiakasvatuksen kehittämisessä.  Vanhempien oma 
esimerkki ja kannustus ovat tärkein syy lasten osallistumisessa järjestö-
jen toimintaan.  
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Tutkimusten mukaan osallistuvat lapset myös menestyvät koulussa hy-
vin ja ovat aikuisinakin aktiivisia kansalaisia. Lasten kansalaisaktiivi-
suuden lisäämisessä tarvitaan kuntien ja lasten järjestöjen sekä van-
hempien yhteistyötä. Lasten osallisuuden lisäämisessä on tehty hank-
keita mm. päiväkodeissa ja järjestöissä. Hankkeiden avulla on löydetty 
lapsille sopivia osallistumis- ja vaikuttamismenetelmiä. Oikein toteutet-
tuna osallisuuden lisääminen vahvistaa lapsuutta, ei lyhennä tai hei-
kennä sitä. 
 
Nuoret Kotkat on tehnyt tälle puoluekokoukselle seitsemän aloitetta, 
joissa käsitellään muita ajankohtaisia lasten asioita. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Sirkka-Liisa Kähärä, Uusimaa, valmistautuu 
Hannu Kokki, Pohjois-Savo. 
 
Sirkka-Liisa Kähärä (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Näin vantaalai-
sena kaupunginvaltuutettuna ja uusmaalaisena puoluekokousedustaja-
na minun on lähes pakko pitää tämä puheenvuoro. Meillä Vantaalla on 
paljon lapsia ja nuoria, joille järjestämme mm. hyvää ja laadukasta kou-
lutusta ja halvemmalla kuin ympäristökunnat. Mutta siltikään rahat eivät 
riitä. Miksi? Varmaan meissä vantaalaisissakin päättäjissä on vikaa, 
mutta suurin syy rahojen riittämättömyyteen on se, että edellisissä halli-
tuksissa olevat demarit eivät ole hoitaneet kasvukuntien tarpeita. Näin 
ollen lapsi- ja nuorisovaltaisia kuntia rangaistaan kovalla kädellä. Uu-
dellamaalla näitä kuntia on paljon.  
Valtion toimesta siis kuritetaan niitä, jotka kasvattavat tulevaisuutta tä-
hän maahan. Kasvatamme niitä osaajia ja taitajia, joista olemme voi-
neet viimeaikoina ylpeillä ja röyhistää rintaamme, kun erilaisia euroop-
palaisia testituloksia on julkaistu. Lapsiin ja nuoriin satsaaminen on kuin 
laittaisi rahaa pankkiin, sillä lasten ja nuorten parissa tehtävä työ on sitä 
ennaltaehkäisevää työtä, jonka avulla säästetään tulevaisuudessa so-
siaali- ja terveystoimen kustannuksia.  
 
Hyvät toverit! Nyt on viimeinkin sosiaalidemokraattisten kansanedusta-
jien, ministereiden ja muiden päättäjien aika tarttua härkää sarvista ja 
tehdä sitä sosialidemokraattista lapsi- ja nuorisopolitiikkaa, jota olemme 
vaatineet vuosia. 
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Puheenjohtaja: Vuorossa Hannu Kokki, Pohjois-Savo, valmistautuu 
Pekka Ruotsalainen, Kymi. 
 
Hannu Kokki (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjoh-
taja ja puolueen puheenjohtaja! Tämä on tärkeä kokous. Lipposen kah-
den hallituksen jäljiltä maan talous on hyvässä kunnossa ja hyvän ta-
louden ansiosta meillä on mahdollisuus sosialidemokraatteina alkaa 
tehdä politiikkaa. Sosialidemokraattinen puolue on Suomen tärkein po-
liittinen voima ja meidän on käytettävä tätä voimaa harkiten. Tämän 
puolueen olemassaolon tärkein tehtävä on estää eriarvoisuuden lisään-
tymistä yhteiskunnassa. Kaikki tutkimustulokset viittaavat, että tuloerot, 
sosiaalinen eriarvoisuus ja myös terveyserot kasautuvat samoille ihmi-
sille. Tässä on meille työkenttää. 
 
Täällä tehdään tärkeitä henkilövalintoja. Itse en ole pyrkinyt tänne te-
kemään henkilövalintoja, vaan vaikuttamaan tärkeisiin asioihin. Täällä 
käsitellään mm. Hyvinvointivisio, jossa käydään läpi paljon asioita, jotka 
koskevat ihmisten arkea sekä Eurooppavisio, jossa yhteiskunnan tur-
vallisuutta ja Euroopan kilpailukykyä käsitteleviä asioita käydään paljon 
läpi. Me puoluekokousedustajat linjaamme ne kannanotot, joita SDP 
ottaa. Näistä linjauksista tulee myös osa tämän yhteiskunnan kehitystä. 
 
Kokouksella on myös iso vastuu puoluejärjestön toimivuuden ylläpidos-
ta. On asioita, joita esimerkiksi Johannes Koskinen on pitänyt esillä. 
Meillä on myös vastuu yhteiskunnan kehityksestä. Pienen maan on ke-
hitettävä reagointiherkkyyttään, juuri näitä asioita, joita Lipponen piti 
esillä koulutuksella ja tutkimustoiminnalla. 
 
Puheenjohtaja Lipposelle haluaisin esittää kiitokset tästä kaudesta. En 
ajattele, että kautesi puheenjohtajana oli pitkä, koska sanaan pitkä liit-
tyy niin paljon arvolatauksia, vaan pidän sitä merkittävänä kautena sekä 
puolueelle että tälle yhteiskunnalle. Nyt meidän nuorempien on kannet-
tava se perintö, joka sinulta jää. Ehdotan koko puoluekokoukselle, että 
herätetään Jyväskylän henki uuteen kiitoon ja pidetään SDP tärkeim-
pänä poliittisena voimana Suomessa yhä edelleen. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Pekka Ruotsalainen, Kymi, valmistautuu 
Esa Pitkälä, Satakunta. 
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Pekka Ruotsalainen (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja! Kun 12 vuot-
ta sitten Helsingissä valitsimme puolueelle uutta johtoa, emme ehkä 
ihan ymmärtäneet, kuinka tärkeä se valinta oli. Haimme tuolloin johta-
jaa sille, että Sosialidemokraattinen puolue nostaa tämän maan talou-
den kuntoon. Siinä vaalissa oli ehdokkaina mm. Paavo, Antti ja Tarja 
Halonen. Ei niille vaalissa mukana olleilla ole ollenkaan huonosti käy-
nyt. Antti jatkaa edelleen talouden kunnossapitoa ja Tarja on paikassa, 
johon me hänet varmaan valitsemme uudelleenkin. 
 
Mutta me haimme siinä puoluekokouksessa kahta asiaa: talous kun-
toon ja johtajuutta sos.dem. puolueelle. Siinä mielessä voin sanoa, että 
onnistuimme erittäin hyvin. Ei ole mitään henkilöpalvontaa eikä sellaista 
tarvitse olla Sosialidemokraattisessa puolueessa. Reilusti on annettava 
tunnustus, että vaikka Paavon kanssa ei kaikista asioista ole yhtä miel-
tä, niin ainakin kahdesta asiasta voi olla. Hän on pistänyt tämän maan 
talouden kuntoon ja hänessä on ollut johtajuutta. Me vielä muistellaan 
Suomessa, että meillä oli kerran pääministeri, jolla oli asiat hallussa. 
Kiitoksia Paavo. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa on Esa Pitkälä, Satakunta, valmistautuu Su-
sanna Rahkonen, Uusimaa. 
 
Esa Pitkälä (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puoluekokouksen ajankohta sattuu aikaan, jolloin työelä-
mässä eletään melkoista murrosta. Hyvänä esimerkkinä tästä on met-
säteollisuuspamppujen käyttämä työsulku, jolla pyritään heikentämään 
työntekijöiden työehtoja. Mielestäni nyt pitää kerätä työväenliikkeen 
kaikki voimat yhteen ja torjua heti alkuun tällaiset yritykset. Työväen-
puolueena, korostan sanaa työväenpuolueena, jona minä ainakin pidän 
sosialidemokraatteja, meidän tulee antaa täysi tuki ay-liikkeen taistelul-
le työnantajien sanelupolitiikkaa vastaan. 
 
Esitänkin, että tämä asia otettaisiin huomioon, kun tehdään tämän ko-
kouksen julkilausumaa. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Susanna Rahkonen, Uusimaa, valmistautuu 
Miapetra Kumpula, puoluehallitus. 
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Susanna Rahkonen (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Puheenjohtaja Paavo Lipponen valotti hyvin kauttaan vuodesta 
1993 tähän päivään. Sen parhain saavutus on selkeästi ollut se, että 
me olemme selvinneet lamasta Suomen kilpailukykyisimmäksi maaksi. 
 
Nyt meillä on edessämme kokonaan uudenlaiset haasteet. Ne koskevat 
koko Euroopan ja itse asiassa koko maailman hyvinvointia. Näihin var-
sin globaaleihin ja Euroopan tasolla EU:hun liittyviin haasteisiin vas-
taaminen vaatii aivan uudenlaista otetta. Kansainvälisistä haasteista 
tämän avoimen globaalitalouden ja kovan markkinakilpailun kääntöpuo-
lena olemme nähneet kaikki on kaupan –asenteen kasvun ja ahneuden 
ryöpsähtämisen aivan uusiin mittasuhteisiin. Näiden tilalle me tarvit-
semme solidaarisuutta yli rajojen, vastuuta koko ihmiskunnan ihmisoi-
keuksista. 
 
Myös kotimaisia haasteita riittää. Meidän elämämme ja työelämämme 
on pirstaloitunut, epävarmuus on tullut ihmisten arkeen. Se asettaa 
haasteita jaksamiselle ja myös työn ja perheen yhteensovittamiselle. 
Työttömyys on edelleen korkealla ja kunnilla on krooninen rahapula. 
Näihinkin meidän pitää pystyä vastaamaan. 
 
Minä kritisoin 2 miljardin euron veronalennuksia, koska ne ovat lyöneet 
todella ison loven hyvinvointipalveluidemme rahoituspohjaan. Eikä työ-
paikkojakaan ole valitettavasti syntynyt tarpeeksi. Minkäänlaisia selkei-
tä laskelmia ei ole tehty ennen eikä jälkeen näiden päätösten siitä, että 
nämä veronalennukset muuttuisivat työpaikoiksi. Jos edes puolet ve-
ronalennuksista tai edes 500 miljoonaa euroa olisi käytetty hyvinvointi-
palvelujen parantamiseen, olisi työllistetty lukuisa määrä ihmisiä ja pa-
rannettu myös näitä palveluita. Ratkaisuna näihin on se, että me nä-
kisimme hyvinvointipalvelut todellakin investoinneiksi tulevaisuuteen. 
Myös infrastruktuuri-investoinnit lisäävät taloudellista toimeliaisuutta 
yksityissektorilla. 
 
Lisäksi meidän on satsattava valtion varoja uusille potentiaalisille kas-
vualoille, niin että valtio tulisi osaomistajaksi yrityksiin, joilla on hyvät 
liiketoimintaideat. Veronalennusten sijaan tarvitsemme laajempaa ve-
ropohjaa. Tässä me tulemme mukaan kansainväliseen kehitykseen. 
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Suomen on oltava paljon aktiivisempi verokilpailun hillitsemiseksi 
EU:ssa. Meidän on verotettava jatkossa myös liikkuvia tuotannon teki-
jöitä, ei vain palkansaajia. Ennen kaikkea tarvitsemme turvallisuutta 
ihmisten arkeen, koska itsensä turvalliseksi kokevat ihmiset uskaltavat 
ottaa myös riskejä ja näitä riskejä tarvitaan yritys- ja innovaatiotoimin-
nassa. 
 
Lopuksi sanoisin, mitä ruotsalainen demariministeri Pär Nuder sanoi 
SAMAKin kokouksessa viime vuonna. Hän totesi, että meillä on liian 
vähän poliitikkoja, jotka kykenevät puhumaan arvostuksista ja visioista. 
Hän esitti viiden kohdan listan, mitä puoluejohtajalta vaaditaan. Hänen 
on osattava ymmärtää, mikä tilanne on, hänen on ymmärrettävä, miksi 
näin on ja sanottava, että näin ei saa olla ja että näin asioiden pitäisi 
olla, on sanottava, että näin teemme. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Miapetra Kumpula, puoluehallitus, valmis-
tautuu Tapio Bergholm, Uusimaa. Menemmekin suoraan Bergholmin 
puheenvuoroon ja valmistautuu Elina Lehto, Uusimaa. 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! On miellyttävää tulla 
tänne Jyväskylään. Tämä on hieno kaupunki, jossa sosialidemokratia-
kin on rakentanut parempaa dynaamista tulevaisuutta. Kiitos siitä. 
 
Haluan kiittää myös puolueen puheenjohtaja Paavo Lipposta vuosien 
takaa. Meillä oli pieni keskustelu tästä EU:n jäsenyydestä ja suomalai-
sessa sosialidemokratiassa sosialidemokraattiselta arvopohjalta nousi 
myös toisenlainen näkemys kuin Paavo Lipposella silloin oli. Oli mahta-
vaa se toverillinen, ystävällinen ja asiallinen suhtautuminen, miten mei-
hin vasenkätisiin silloin suhtauduttiin. Siitä suurin ansio tietysti kuuluu 
puolueen silloiselle puheenjohtajalle Paavo Lipposelle ja muulle puolue-
johdolle. Tällainen moniarvoisuus, tällainen erimieltä olemisen oikeus 
pitäisi puolueessa nyt olla Nato–kysymyksessä, jossa luulen kuuluvani 
tällä kertaa poikkeuksellisesti enemmistöön, eli Nato-jäsenyyden vas-
tustajien joukkoon. Meidän pitää sietää myös niitä vasenkätisiä, jotka 
tässä kysymyksessä ovat jyrkästi jäsenyyden kannalla. 
 
Paavo Lipponen puuttui linjapuheessaan EU:n nykyiseen tilanteeseen. 
Hänen analyysinsä oli tarkka juuri siltä osin, että haarat ovat revenneet, 
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kun on yhtä aikaa yritetty laajentua ja syventyä. On koko ajan tehty uu-
sia päätöksiä, ilman että edellisiä on edes yritetty panna täytäntöön. 
Tämä on EU:n polkupyöräfilosofian suuri ongelma. Ei voida pysähtyä, 
kun pelätään, että kaadutaan. Pitäisi olla rohkeutta laittaa jalka maa-
han, katsoa, ovatko porukat perässä, toimiiko tämä, onko päätöksillä 
yleinen hyväksyntä. Tässä suhteessa meidän puolueemme, meidän 
hallituksemme kanta näihin kansanäänestyskysymyksiin on hieman 
dogmaattinen. 
 
On nimittäin niin, että Espanjassa sosialistinen hallituspuolue, meidän 
veljespuolueemme, rohkeni viedä perustuslain kansanäänestykseen ja 
siellä siitä asiasta keskusteltiin, asia tuli tunnetuksi ja tulos oli, mikä oli, 
myönteinen perustuslaille. Myös Hollannissa käytiin perusteellista ja 
asiallista keskustelua. Siellä oli toinen tulos. 
 
Kyllä nämä asiat pitää viedä niin lähelle kansaa, niin lähelle ihmistä, 
että heillä on ainakin silloin tällöin veto-oikeus ja oikeus sanoa, mihin 
mennään. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana vuorossa Sakari Knuuttila, Keski-Suomen 
piiri, valmistautuu Leila Sorsa, Varsinais-Suomi. 
 
Sakari Knuuttila (Keski-Suomen piiri): Hyvät puoluekokousedustajat! 
Ensinnä tervetuloa Jyväskylään tekemään hyviä päätöksiä, joita täällä 
on tehty myös 30 vuotta sitten. Tässä kaupungissa on sen jälkeen ta-
pahtunut paljon myönteistä, mutta valitettavasti myös kielteistä kehitys-
tä. Tämä on hyvien koulutusmahdollisuuksien kaupunki, monien puh-
taiden ympäröivien vesien kaupunki. Suurin haaste on kuitenkin ympä-
ristön heikko työllisyystilanne, joka merkitsee suurta työttömyyttä myös 
Jyväskylässä, vaikka työpaikkaomavaraisuus on täällä yli 100 prosent-
tia. Siten monet päätösehdotukset, jotka korostavat täystyöllisyyden 
tavoitetta, myös visio-ohjelma Euroopan tulevaisuudesta, ovat tärkeitä 
ja tervetulleita tälle alueelle, kuten muuallekin. Esitettyjen ohjelmien 
suuntaviivoja ei voi moittia, mutta niiden toteuttamiseksi on myös löy-
dettävä keinot ja poliittinen tahto.   
 
Omasta puolestani nostan esille väestökehityksen vaikutuksen työlli-
syyteen lähivuosien aikana. Nyt jo yleisesti tiedostetaan suurten ikä-
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luokkien eläkkeellelähtö ja puhutaan vaikeudesta saada korvaavat 
työntekijät. Jotkut puhuvat jopa työvoimapulasta ja sen vuoksi tarpeesta 
lisätä maahanmuuttoa. Aika-ajoin on työvoimapulan mahdollisuus nos-
tettu esiin vuosikymmenien kuluessa ja aina ennusteet ovat olleet vää-
riä. Nyt suurten ikäluokkien eläkkeelle lähdön vuoksi tilanne voi kuiten-
kin olla todella toinen. Siksi nyt olisi viisasta valmentaa työelämään ja 
kaikin mahdollisin keinoin työllistää työiässä oleva työvoima näiksi väli-
vuosiksi Ruotsin esimerkkiä seuraten mm. julkisen vallan toimenpitein. 
Ennen edellistä Jyväskylän puoluekokousta erilaiset työllistämistoimet 
olivat hyvin esillä sosialidemokraattien toimesta ja kannatusluvutkin ai-
ka ajoin jopa 30 prosentin paremmalla puolella. 
 
Työllistyminen on ennen kaikkea tulonjakokysymys yleisten talouspoliit-
tisten toimien ohella. Pitää muistaa myös, että verotus on yksi tulonjaon 
väline, esimerkiksi työllisyysverona. Tilastokeskuksen tilastot osoittavat, 
että pienituloiset käyttävät enemmän kotimaisen työn tuloksia kuin suu-
rituloiset, mikä näyttää verokeskustelussa usein unohtuvan. 
 
Tämäkin puoluekokous on siis paljon vartijana tämän yhteiskuntamme 
pahimman epäkohdan korjaamisessa. Yhteiskunnassamme onkin pe-
räänkuulutettava käytännön solidaarisuutta. Kiitos Paavo sinulle men-
neestä, nyt me katsomme tulevaisuuteen. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Leila Sorsa, Varsinais-Suomen piiri, valmis-
tautuu Esko Riepula, Lapin piiri.  
Sihteerit pyysivät kertomaan, että täällä molemmilla puolilla on tuolit. 
Puhuja, joka valmistautuu, voisi tulla siihen valmiiksi istumaan, jotta 
saisimme näin aikataulua nopeutetuksi. 
 
Leila Sorsa (Varsinais-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Tiistaina 24.5. kello 9.15 Leafin sähköpostiin tuli viesti: ”Johdon 
informaatiotilaisuus henkilökunnalle kello 13.35.” Tasan sovittuna aika-
na toimitusjohtaja aloitti tilaisuuden. Hän ilmoitti kylmän rauhallisesti, 
että Leafin Turun tehdas lopetetaan ja kaikki työntekijät ja osa toimi-
henkilöistä, yhteensä noin 460 henkilöä, irtisanotaan. Tehtaan alasajo 
aloitetaan 2005 syksyllä. 
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Syntyi painostava, tyrmistynyt hiljaisuus. Miten tässä nyt näin kävi. Me-
hän olemme tuottaneet voittoa ja meillä on paljon erikoisosaamista. 
Olemme olleet edelläkävijöitä ja esimerkkinä muille konsernin tehtaille. 
Tämä tilaisuus oli turkulaisten leafilaisten musta päivä. Vain kolme kuu-
kautta sitten olimme saaneet lukea henkilöstölehdestä otsikon ”CVC ja 
Nordic Capital kehittämään yhtenäistä Leafia”. CVC on Manner-
Euroopan ja Iso-Britannian johtava pääoman sijoittaja, joka on erikois-
tunut laajamittaisiin yritysostoihin. Lontoossa on pääkonttori ja henkilös-
tön määrä on 89, joista suurin osa investointialan ammattilaisia. 
 
Toinen omistaja Nordic Capital on Pohjoismaiden johtavia pääoman 
sijoitusyhtiöitä ja he taas ovat liike-elämän ammattilaisia, joukossa Fa-
zer-konsernin entinen toimitusjohtaja Felix Björklund. Suomalaisista 
Kuntien Eläkevakuutus ja Pohjola ovat sijoittaneet varoja Nordic Capita-
lin rahastoihin. 
 
Samassa henkilöstölehdessä toimitusjohtaja kertoi, että Leafin tulevai-
suus yhtenä yhtiönä rakentuu hyvälle pohjalle. Tunnetut tuotemerkit, 
erittäinkin osaaminen ja vankka asema markkinoilla ovat jatkossakin 
vahvoja menestystekijöitä. Yhdessä olemme vahvempia, yhdessä 
olemme voittajia. Nyt ymmärrämme, että näillä sanoilla hän tarkoitti 
pääoman sijoittajia. Samanlaisia tilanteita Suomessa ovat saaneet ko-
kea monet työntekijät.  
 
Leafin Turun tehtaan lopetuspäätöksen jälkeen olemme saaneet ym-
märtää, että nyt työttömäksi jäävä joukko ei ole mikään ongelma, koska 
se on prosenteissa niin vähän. Tässä joukossa on kuitenkin työvoima-
toimiston ennusteiden mukaan 1/3, joka ei tule enää koskaan saamaan 
töitä. Tässä pienessä prosentissa on myös erittäin paljon henkilökohtai-
sia tragedioita.  
 
Vaikka pieniä parannuksia työsuhdeturvaan on tulossa, olemme edel-
leen siltä osin halpamaa ja sosialidemokraattien on palautettava mai-
neensa työväenpuolueena. Hallituspuolueen on saatava aikaan lait, 
joilla turvataan nykyistä paremmin työntekijöiden asema ja lisätään yri-
tysten yhteiskunnallista vastuuta.  
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Puheenjohtaja: Vuorossa Esko Riepula, Lapin piiri, valmistautuu Mia-
petra Kumpula, puoluehallitus. 
 
Esko Riepula (Lapin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Minäkin 
kiitän sinua Paavo tekemästäsi työstä ja näistä erittäin analyyttisista ja 
arvokkaista puheenvuoroista ja tässä puheessa nimenomaan koulutus-
politiikan kohdasta juuri sillä tavalla kuin sen pitää olla. Mutta joskus 
tahtoo aina välillä nähdä horjuvuutta.  
 
Nyt kuitenkin toiseen asiaan. Erääksi tämän puoluekokouksen pääsa-
nomaksi tullee muodostumaan kunta- ja palvelurakenteen uudistus hy-
vinvointipalvelujen turvaamiseksi muuttuvan väestörakenteen Suomes-
sa. Kunnat ovat tässä avainasemassa. Ilman riittävän vahvoja ja riittä-
vän palvelukyvyn omaavia kuntia ei kyetä tuottamaan tasa-
arvopalveluja. 
 
Suomessa julkinen hallinto on kaksinapainen, mutta kolmiportainen. 
Kaksinapaisuus tarkoittaa, että meillä on vahva ministeriöjohtoinen val-
tion keskushallinto ja niin ikään vahva paikallistason kunnallishallinto, 
kolmiportaisuus taas sitä, että sekä valtionhallinnossa että kunnallishal-
linnossa ovat myös alueelliset toimijat, jotka muodostavat meidän alue-
hallintomme. Paremman koordinaation ja iskukyvyn saamiseksi alue-
hallintoon, nimenomaan alueiden kehittämistä ajatellen, tämä hallinnon 
taso on ollut muutosvaatimusten kohteena koko itsenäisyyden ajan. 
Istuvan hallituksen ohjelmassa edellytetään, että siinä on vahvistettava 
kunnalliseen itsehallintoon pohjautuvaa päätöksentekoa sekä koottava 
yhteen ja alueellistettava juuri aluekehityksen kannalta tärkeitä talous-
arvion määrärahoja, samoin kuin selkeytettävä aluehallinnon toimintaa 
yleisemminkin. 
 
Tavoitteet ovat sekä kansanvaltaisen ohjauksen että toiminnan tehok-
kuuden kannalta kannatettavia. Käytännössä on kuitenkin osoittautunut 
erittäin hankalaksi lähinnä sektoriministeriöiden ylimmän virkamiesjoh-
don vastustuksen johdosta päästä eteenpäin näiden tavoitteiden toteut-
tamisessa.  
 
Vastuullinen hallituspolitiikka ei voi kuitenkaan olla mitään ministeriöpo-
litiikkaa, jossa jokainen ministeriö pitää kiinni vain ns. omasta edustaan. 
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Jos politiikka alistuu hallintoalakohtaiseksi näpertelyksi, kukaan ei huo-
lehdi kokonaisuudesta, jolloin myös ihmisten ja alueiden tarpeet unoh-
detaan. 
 
Aluehallinto on olemassa myös Suomessa ja sen palveluksessa on tu-
hansia ihmisiä ja sen tulisi taata maan tasapainoinen kehitys ja siihen 
liittyvät palvelut koko kansakunnalle. Sen vuoksi sen kehittämiseen tu-
lee suhtautua vakavasti eikä jättää sitä ministeriökohtaisen pallottelun 
kohteeksi. 
 
Istuvan hallituksen ohjelmassa, jonka muotoilemiseen sosialidemokraa-
tit vahvasti vaikuttivat, on selkeät linjaukset tästä asiasta. Niistä tulisi 
vain pitää kiinni käytännön päätöksenteossa. Hallituspolitiikan tavoit-
teena voi olla vain maan asioiden hoito kansalaisten parhaaksi puolu-
een esittämien linjausten mukaan. Eurooppa-asiakirjassakin todetaan: 
”paikallisen ja alueellisen päätöksenteon vaikutus ihmisten arkeen on 
tärkeää tulevaisuudessakin”. 
 
Puheenjohtaja: Saamani tiedon mukaan Miapetra on tulossa, ei ole 
siis vielä paikalla, vai onko jo tullut? Ei ole, joten vuorossa on Matti Pe-
sonen, ja valmistautuu Joonas Lepistö, Pirkanmaa.  
 
Matti Pesonen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, arvoisat 
puoluetoverit! Pohjois-Karjala on edelleen maan sosialidemokraattisin 
maakunta edellisten eduskuntavaalien tuloksen perusteella. 
 
Pohjois-Karjalaa ei ole kuitenkaan puolue-elimissä huomioitu esimer-
kiksi valtioneuvoston paikkoja täytettäessä. Ministeriä ei ole alueeltam-
me ollut miesmuistiin, eli ei sitten toveri Matti Puhakan ministerikauden 
jälkeen 90-luvun alun. Mielestäni ministerimitat täyttäviä henkilöitä olisi 
tarjolla Pohjois-Karjalasta, mikäli on tahtoa ja halua käyttää heitä valtio-
neuvoston paikkoja täytettäessä. SDP:n politiikkaa on muutettava lä-
hemmäs tavallista ihmistä sekä peruskannattajakuntamme vaatimusten 
mukaiseksi.  
 
Yksi tärkeimmistä vaatimuksista kannattajillamme ja äänestämättä jät-
täneillä on peruspalvelujen säilyttäminen julkisina palveluina siten, että 
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kaikilla kansalaisilla on mahdollisuus niiden saantiin asuinpaikasta tai 
taloudellisesta asemasta riippumatta. 
 
Harjoitettu oikeistolainen politiikka on vieraannuttanut suuren osan ää-
nestäjistämme nukkuvien ym. puolueisiin, eikä heitä saada takaisin 
kannattajiksemme muutoin, kuin muuttamalla politiikkamme suuntaa 
reilusti vasemmalle. Nyt on suunnanmuutoksen paikka, joten käyttä-
käämme se hyväksi, kun teemme valinnat puolueen johtopaikoille.  
 
Pohjois-Karjala on jäänyt viime vuosina mopen osalle tiemäärärahoja 
jaettaessa. Siitä johtuen monta hyvää ja tarpeellista kehittämiskohdetta 
on jäänyt toteutumatta. Esimerkiksi Joensuun seudulla Pyhäselän Rei-
jolan kehittäminen asemakaavan mukaisesti on ollut jäissä jo vuosia 
johtuen kuutostien välillä Reijola-Niittylahti tienoikaisusuunnitelman ra-
hoituksen puutteista. 
 
Tien oikaisu ja kaavan mukainen asuin-, palvelu- ja teollisuusrakenta-
misen käynnistäminen olisi Joensuun seutukunnan ja koko maakunnan 
edun mukaista sekä liikenneturvallisuuden ja sujuvuuden kannalta vält-
tämätön. 
 
Hyvät toverit! Kaikki suunnitelmat, valmiudet ja kunnan rahoitusosuus 
ovat hankkeen toteuttamiseksi paikallisesti kunnossa, vain valtion ra-
hoitus puuttuu. Puolueen, hallituksen ja eduskuntaryhmän on toimittava 
hallituksen liikenneinvestointipolitiikkaa linjanneen ministerityöryhmän 
esityksen mukaisesti, jonka esittämään hankkeiden toteuttamisjärjes-
tykseen hallitusryhmät ovat sitoutuneet, jotta tasapuolisuus maan eri 
osien välillä toteutuisi. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Joonas Lepistö, Pirkanmaa, valmistautuu 
Miapetra Kumpula, puoluehallitus. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Suo-
men kansasta yli 50 prosenttia on demarihenkisiä, silti kannatuksemme 
on vain noin puolet siitä. Miksi näin? Meidän on otettava ykköstavoit-
teeksemme köyhyyden poistaminen Suomesta. Tähän pitää laittaa 
huomattavasti enemmän resursseja, koska siihen ei ole käytetty tar-
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peeksi rahaa. Tälläkin hetkellä Suomessa on vielä noin puoli miljoonaa 
köyhää. 
 
Yksi hyvä sosiaalipoliittinen muoto vähentää köyhyyttä on työ. Esimerk-
kinä voin sanoa, että esim. Suomen Työnliiton tutkimuksen mukaan, jos 
jokainen suomalainen käyttäisi suomalaisiin tuotteisiin viisi euroa 
enemmän viikossa, vuodessa työllistyisi 20 000 suomalaista enemmän.  
 
Yksi tärkeä päämäärä, mitä meidän pitää alkaa ajaa aktiivisemmin, on 
asunnottomuuden poistaminen. Tämä pitää myös tuoda selvemmin 
esille tämän puoluekokouksen visiopaperissa. Asunnottomiakin löytyy 
vielä Suomen maasta noin 10 000. Se ei kerro hyvinvointivaltiosta.  
 
Meidän jäsenmäärästämme vain noin kolmannes maksaa jäsenmak-
sua. Se kertoo siitä, minkälainen ikärakenne on puolueessamme. Jotta 
voimme turvata jäsenmäärämme kasvun ja ylipäätänsä puolueemme 
olemassaolon, tarvitsemme huomattavasti lisää nuoria jäseniä puolu-
eeseemme. Tämä tarkoittaa sitä, että nuoret pitää huomioida paljon 
paremmin tässä puolueessa. Tämä tarkoittaa myös visiotasolla erinäi-
siä toimenpiteitä, joista voin luetella muutaman. 
 
Opintotuki on yksi asia, joka on vieläkin jäljessä ja huomattavasti pie-
nempi kuin muissa Pohjoismaissa. Tämän pitää ehdottomasti olla vä-
hintään toimeentulotuen kokoinen ja se on sidottava indeksikorotuksiin.  
 
Toinen tärkeä asia on ympäristö. Nuoret äänestävät hyvin pitkälti myös 
sen mukaan, kuinka me ajattelemme ympäristöstä. Mielestäni puolu-
eessamme ei vieläkään ole otettu tarpeeksi vakavasti ympäristön uhkia 
Siksi vaadinkin ympäristöohjelman päivittämistä, jotta se olisi vakavasti 
otettava ja enemmän uskottava. 
 
Tähän puoluekokoukseen on jätetty huomattava määrä aloitteita. Mm. 
vastaukset demarinuorten aloitteisiin ovat suuressa määrin olleet aliar-
vioivia. Toivonkin, että valiokunnat eivät tyydy tähän, vaan vastauksia 
muutetaan. 
 
Meillä on täällä viikonloppuna erittäin tärkeä valinta, eli valitaan uusi 
puheenjohtaja. Tälle valittavalla puheenjohtajalle kasaantuu suuri vas-
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tuu muuttaa tätä puoluetta. Mielestäni riittävää keskustelua ei ole vielä 
käyty eri puheenjohtajakandidaateista ja toivonkin, että tässä kokouk-
sessa keskustelu on runsasta. 
 
Meillä on mahdollisuus nostaa puolueemme kannatus reilusti yli 30 
prosentin, jos me teemme oikeita asioita. Nämä asiat, jotka äsken luet-
telin, ovat niitä oikeita asioita, jotka vaikuttavat positiivisesti puolueem-
me kannatukseen. Tämä puolue tarvitsee enemmän kuin pari piirua 
ihmisen suuntaan. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Miapetra Kumpula, puoluehallitus, valmis-
tautuu Alpo Jokinen, Pirkanmaan Sosialidemokraatit. 
 
Miapetra Kumpula (puoluehallitus): Hyvät toverit! Ymmärrän, että olen 
kiitollisuudenvelassa mahtavalle puheenjohtajalle. Olin tuolla kummalli-
sissa haastatteluissa ja keskittynyt tällä hetkellä väärään asiaan, kun on 
mahdollisuus käyttää puheenvuoro aikana, jolloin Euroopan unioni on 
todella uuden tilanteen edessä.  
 
Minä toivon, että tämä puoluekokous ei jakaudu niihin, jotka ovat kiin-
nostuneet EU-asioista ja niihin, jotka ovat kiinnostuneita vaikkapa sosi-
aalipolitiikan asioista, työllisyydestä, kaupasta tai jostain muusta. Voi 
olla ihan mahdotonta puuttua työllisyysongelmiin yksin Suomessa, joka 
on mukana globalisaation kehittämisessä ja avoimessa markkinatalou-
dessa omien valintojemme mukaisesti.  
 
Kysyin eilen eduskunnassa aiheesta keskusteltaessa: Onko Euroopan 
unioni vienyt töitä Euroopasta? Ei ole. Onko Euroopan unioni vienyt 
töitä Suomesta? Ei ole. Voiko Euroopan työväki hylätä Euroopan vai 
käyttää sitä työkaluna? Minun mielestäni Euroopan vasemmiston täytyy 
käyttää Euroopan unionia työkaluna. Me olemme olleet luomassa sitä 
ja me luomme sitä jatkossakin.  
 
On huoli siitä, että sisarjärjestömme monessa maassa ovat hajautuneet 
kahtia. Toivon, että tämä puoluekokous näyttää, että Suomen Sosiali-
demokraattinen Puolue on edelleen aktiivinen Euroopan unionin toimija 
ja käyttää sitä työvälineenä juuri niissä asioissa, joista puhutaan hyvin-
vointivisiossa ja niissä aloitteissa, jotka puuttuvat pienen ihmisen ar-
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keen ja ongelmiin. Olen sitä mieltä, että näitä tabuja löytyy yhteiskun-
nasta edelleen, esimerkiksi työpaikkakiusaaminen tai erotilanteessa 
isän rooli lapsen huoltajuudessa.  
 
Unionin tilanne huolestuttaa myös sen takia, että se koskettaa meidän 
sisarpuolueitamme. Kun puhumme Euroopasta, niin puhumme usein 
kilpailukyvyn tai talouden kautta. Se tarkoittaa sitä, että me puhumme, 
ainakin me demarit, työpaikoista. Toki eri puolueilla on erilaisia kantoja. 
Palveludirektiivi on pelottanut Euroopan demareita, meillä Suomessa-
kin. Siitä on neuvoteltu, on tehty tarkkaa työtä, ettei se uhkaa kunnalli-
sia palvelujamme. Tehdään tarkkaa, täsmällistä työtä, että nimen-
omaan kuntapalvelut voidaan edelleen turvata.  
 
Palveludirektiivi kuulostaa eurooppalaisen demarinkin korvaan hyvältä, 
kun sanotaan, että sen avulla luodaan lisää palvelualan työpaikkoja ja 
samalla pidetään mielessä toinen tärkeä Eurooppa-slangin sana Lissa-
bonin strategia. Sekin kuulostaa toisista ehkä siltä, että nyt taas men-
nään vaan kilpailukyvyssä eteenpäin. Mutta Lissabonin strategian pää-
lause on englanniksi: More and better jobs - enemmän ja parempia 
työpaikkoja. Kaikki tiedämme, että luomme parempia työpaikkoja täällä 
Suomessakin kun emme pumppaa rahaa öljystä, vaan pumppaamme 
sitä ihmisten pääomasta ja koulutuksella saadusta taidosta.  
 
Hyvät toverit! Uskon, että tässä kokouksessa Eurooppa-politiikkaan 
kiinnitetään paljon huomiota eri valiokunnissa ja keskustelussa. Siitä 
kannetaan vahva vastuu. Me valitsemme, millaisessa Euroopassa 
elämme ja minkälaisena työkaluna sitä käytämme. Työmies ei heitä 
työkaluja sivuun silloin, kun töitä pitää tehdä, vaan käyttää niitä oikein. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Alpo Jokinen, Pirkanmaa, valmistautuu Heli 
Paasio, Varsinais-Suomi. 
 
Alpo Jokinen (Pirkanmaan Sosiaalidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Ensinnäkin kiitos Paavolle 12 vuodesta ja tästä erityisen 
analyyttisestä hyvinvointiyhteiskunnan ja Euroopan tarkastelusta koko-
uksen alussa. Todellakin valtava enemmistö ihmisistä haluaa ylläpitää 
ja rakentaa hyvinvointiyhteiskuntaa. Näihin ihmisiin kuuluu myös suuri 
enemmistö porvareista, osa heistä ehkäpä yleisen mielipiteen pakotta-
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mina ja suorastaan propagandan uhreina. Hyvin monelle heistä se on 
vastenmielistä puuhastelua, se on eräänlaista ulkokohtaista peliä.  
 
Sen sijaan meille sosiaalidemokraateille hyvinvointiyhteiskunnan puo-
lustaminen on luonnollista. Me olemme sen rakentaneet ja se on meille 
ikään kuin selkärangassa sisäänrakennettua toimintaa. Mutta valitetta-
vasti se ei näy meillä realisoituvan vaaleissa. Kansalaiset eivät miellä 
sosialidemokraatteja samassa mitassa omakseen. Silti me olemme voi-
makkain poliittinen liike ja meillä on ammattiyhdistysliike vahvana tukena.  
 
Joonas Lepistö totesi aikaisemmin, ja myös itse olen sitä mieltä, että 
meidän pitäisi tehdä työtä sen eteen, jotta saisimme kannatusta kasva-
tetuksi reilusti yli 30 prosentin. Asioista pitäisi puhua ihmisten kielellä, 
juuri niin kuin ihmiset itse haluavat. Meidän ei pitäisi puhua säästöistä, 
leikkauksista ja joustoista, kun samaan tulokseen voidaan päästä an-
tamalla ihmisille vapauksia, edistämällä luovuutta, kannustamalla, moti-
voimalla ja kerta kaikkiaan lietsomalla myönteistä ilmapiiriä yhteiskun-
taan.  
 
Vielä pari asiaa. Kuntien toimintaa on tehostettava ja se voidaan tehdä 
monellakin tavalla. Nyt tässä puoluekokouksessa yhtenä asiana var-
maan on esillä kuntakoon suurentaminen. Sitä keskustelua pitää käydä 
seutukunnallisesti, ei niin, että kunnat pakotetaan yhdistymään, vaan 
motivoimalla ja kannustamalla kuntia asiallisesti perustelemalla ja kes-
kustelemalla. 
 
Tasa-arvoisen koulutuksen tärkeyttä ei voi liiaksi korostaa. Tällä viikolla 
eduskunnassa käyty välikysymyskeskustelu koulutuksesta osoitti jäl-
leen, kuinka kokoomuksella on kaksoisstrategia. Eduskunnassa julmis-
tellaan hallituksen antamien resurssien niukkuutta ja kunnissa he lak-
kauttavat kouluja ja suurentavat luokkakokoja. Me sosialidemokraatit 
emme halua markkinakoulua rankinglistoineen, johon suuntaan kokoo-
mus haluaisi koulua viedä.  
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Edustajavaltuuden toteaminen 
 
Puheenjohtaja: Todetaan tässä välissä kokousedustajan saapuminen. 
Raimo Korhonen Varsinais-Suomen piiristä on saapunut kokoukseen 
kello 11.30. Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Kokoukselle saapuneet tervehdykset  
 
Puheenjohtaja: Otetaan tähän väliin vielä kokoukselle saapunut säh-
ke: SDP:n Puoluekokous Jyväskylän Messu- ja Kongressikeskus Pavil-
jonki, Messukatu 10, 40100 Jyväskylä, Hyvät Toverit. Eläkkeensaajien 
Keskusliiton liittokokous tervehtii Sosialidemokraattisen Puolueen puo-
luekokousta Jyväskylässä. Ihmisarvoisen elämän turvaksi toivomme 
vastavuoroisen yhteistyön jatkumista. Hämeenlinnassa 9.6.2005.  
 
Merkittäneen sähke saapuneeksi. Merkitään. 
 
Nyt jatkamme keskustelua. Vuorossa on Heli Paasio, Varsinais-Suomi, 
valmistautuu Rainer Lehti, Satakunta. 
 
Heli Paasio (Varsinais-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Äsken kuultiin surullinen tarina Leafin tehtaista Turusta Leila Sorsan 
kertomana. Tähän tullut johdon kommentti oli, ettei tämä merkitse pal-
jon, vaikka tuli satoja työttömiä, satoja henkilökohtaisia tragedioita. Tä-
mäkin kertoo tämän päivän yhteiskunnan hengestä, yksilökeskeisyy-
destä ja välinpitämättömyydestä. Vaaditaan kilpailukyvyn parantamista, 
tehoja otetaan irti. Mikään ei tunnu koskaan riittävän. 
 
Puolueemme on laittanut taloutta kuntoon viimeiset vuodet. Voidaan 
kysyä, kun talous on kunnossa, globalisaatio jyllää, markkinavoimat 
tulevat, että onko millään enää mitään väliä. Onko puolueellamme mi-
tään väliä, mitä me tahdomme, voimmeko me enää vaikuttaa mihin-
kään? Taistelemmeko keskenämme Kalliomäen kehyksiä vastaan miet-
tien, mihin meillä on varaa, kun pitäisi miettiä, mitä meillä ei ole varaa 
jättää tekemättä. 
 
Voidaan kysyä, tai täytyy kysyä, missä olet SDP. Vielä tärkeämpi ky-
symys on, mihin menet SDP, mitä kuuluu ihmiselle, mitä kuuluu arjelle. 
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Yhä enemmän viestiä kuuluu siitä, miten syrjäytyminen ja eriarvoisuus 
lisääntyvät. Yhä useampi ihminen voi huonosti. Mikä on SDP:n vastaus 
siihen? Löytyykö se puolueohjelmistamme, löytyykö se visioista? Löy-
tyykö se tämän kokouksen jälkeen? Onko meillä tahtoa linjata asioista? 
Onko meillä rohkeutta kysyä itseltämme, että olemmeko tehneet oikeita 
asioita? Miten teemme tulevaisuudessa, onko meillä rohkeutta puuttua 
rakenteisiin, keskittyä olennaiseen, keskittyä ihmiseen, heikompiosai-
sista huolenpitämiseen?  
 
Toivon, että meillä on rohkeutta tämä tehdä. Meidän ei pidä miettiä sillä 
tavalla, että anteeksi, että olemme olemassa ja olemme Suomen suurin 
puolue, vaan pitää olla aktiivisesti reagoimassa asioihin. Meidän pitää 
ottaa aktiivinen ote, johdattaa tämä maa semmoiseen tilanteeseen, että 
ihmisillä on hyvä olla. Tänä päivänä turhan moni voi huonosti. Meidän 
täytyy saattaa arvomme ja aatteemme ihan sinne arkipolitiikan tasolle.  
 
Moni puoluekokousaloite kertoo siitä, miten käytännön tasolla ei aina 
ole näkyneet arjen aatteiden arvot, joiden olisi pitänyt näkyä. Rohjetaan 
olla aidosti sosialidemokraatteja! Rohjetaan tehdä rohkeaa päättävää 
politiikkaa, linjakasta politiikkaa kunnissa, valtakunnassa, yksilötasolla! 
Muistetaan välittää toinen toisistamme solidaarisuutta ja oikeudenmu-
kaisuutta jakaen joka taholle! 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Rainer Lehti, Satakunta, valmistautuu Ulrika 
Rönnback, FSD. 
 
Rainer Lehti (Satakunnan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Esitän kiitokseni oman aikani sosialidemokraattiselle esikuvalle ja val-
tiomiehelle. Paavo Lipponen on johtanut ansiokkaasti Suomea päämi-
nisterinä vaikeina aikoina kaksi hallituskautta. Sinä aikana Suomi koho-
si yhdeksi johtavaksi maaksi maailmassa tietyillä tärkeillä aloilla. Paavo 
Lipponen oivalsi oikein Suomen aseman Euroopassa ja globalisoitu-
vassa maailmassa. Se olisi taatusti jäänyt monelta muulta tekemättä. 
Paavo on täyttänyt pääministerinä sosialidemokraattisen johtajan mitat. 
Hänestä on löytynyt omaperäistä näkemystä ja uutta luovaa ajattelua. 
Hän on puheenjohtajana ja pääministerinä luotsannut puoluetta ja maa-
ta vaikeina aikoina oikeaan suuntaan. Paavo Lipponen on voimakas ja 
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vakaa demokraattinen johtaja. Näitä ominaisuuksia toivon uudelta pu-
heenjohtajalta. Eero Heinäluoma täyttää ne.  
 
Me keskustelemme siitä, miten turvaamme puolueemme johtavan 
aseman Suomessa. Meidän velvollisuutenamme on toteuttaa solidaari-
suutta ja kantaa vastuuta koko valtakunnassa. Nuoret pitää innoittaa 
kiinnostumaan yhteisistä asioista puolueen ja ay-liikkeen kautta. Mei-
dän voimamme on ja ilmenee joukoissa. Työelämä vaatii tekijöiltään 
yhä enemmän osaamista ja kykyä yhteistyöhön ja vastuullista asennet-
ta. Ammattinsa taitava tekijä on avainasemassa. Hän ei ole menoerä, 
se havaitaan eritoten silloin, kun kansakunnalle rakennetaan tulevai-
suutta ja edellytykset hyvään elämään.  
 
Amerikkalainen yrityskulttuuri ei sovi suomalaisille, joilla on korkea työ-
moraali. Meillä jokainen työntekijä on palkkansa ansaitseva. Hänen työ-
tään arvostavat patruunat ja asiakkaat. Meillä työntekijä tekee duuniaan 
yli-ikäisyyteen saakka, kunhan kunto kestää. Tässä on nykyjohtajille 
mallia, etteivät änkeisi eläkkeelle jo viisikymppisinä.  
 
Esitys hyvinvointivisioksi on kantaa ottava ja kattava. Se tuntuu liiankin 
monisanaiselta, olen lyhyemmän kannalla. Sen pitää kuitenkin olla kai-
kille tasavertainen, hyvän elämän edellytyksiä ja ihmisyyttä edistävä, 
omatoimisuuteen ja oman elämän hallintaan kannustava. 
 
Puheenjohtaja: Näistä visioista on oma keskustelu esittelyn pohjalla 
hiukan myöhemmin iltapäivällä. Seuraavana Ulrika Rönnback, FSD, 
valmistautuu Maija Piitulainen, Keski-Suomi. 
 
Ulrika Rönnback (FSD): Toveri puheenjohtaja. Hyvät kokousedustajat! 
Bästa congressdelegater! De frågor som jag tar upp gäller övergöd-
ningen och nedsmutsningen av  våra vattendrag. Inför varje sommar 
spekuleras det om hur stor algblomningen ska bli. Vi har vant oss med 
det. Vi har blivit allt rubbade. Det hör till saken. Hur är detta möjligt? 
Som jag ser det nedsmutsningen och övergödningen är mycket allvarli-
ga. De påverkar oss alla. Sommarstugorna blir värdelösa, arbetsplatser 
försvinner inom turismen, fisket försämras. Det gäller våra barns och 
barnbarns framtid. Skall de ha ett hav att simma i, att njuta av? 
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Vad har då gjorts? Ja, i Finland silar man mygg och sväljer kameler. 
Från och med i år är det obligatoriskt att ha septitank på fritidsbåtar 
över en viss storlek. Det är bra att så sker – hoppas nu bara att det 
finns tillräckligt med tömningsstationer. Men det är ju inte förstås bara 
båtarna som står för den största belastningen för våra vattendrag. Den 
största enskilda belastningen för vattendragen står jordbruket för, c. 61 
procent av fosfor och 50 procent av kväve. Med hjälp av miljöstöd har 
man försökt minska övergödningen men effekten i våra vattendrag har 
varit obetydlig.  
 
De är frivilligt att anlägga skyddzoner i vattendrag. Men det har visat sig 
att det är bara en liten del av de lantbrukare som får miljöstöd som an-
lägger skyddzoner. Vi måste åka flera lantbrukare att använda sig om 
dom.  Och det borde ju vara lätt. Jordbrukarna säger sig vara förstklas-
siga miljövårdare. Och c. 25 procent av lantbrukstödet går till miljöstöd 
och då borde man också kunna få mera resultat av det.  De är nu dags 
att jobba för miljön på allvar. Och det visar ju partistyrelsen också, att 
den anser det, genom sitt svar på  Lappeenrannan Työväenyhdistys 
motion om bättre vattenskydd. Där konstaterar man, att  i det nya ut-
vecklingsprogrammet för landsbygden måste man skärpa kraven på 
vattenskydd. Och i sitt ställningstagande säger man att lantbrukstödet i 
framtiden bör sammanbindas med mera miljöskyddåtgärder. Det är rätt 
väg att gå. 
 
Ympäristöasiat ovat tärkeitä. Nyt on aika tehdä työtä ympäristön puo-
lesta. Valitettavasti ympäristöasiat eivät näytä kiinnostavan meitä sosia-
lidemokraatteja kovin paljon. Asunto- ja ympäristövaliokunnassa oli ai-
noastaan yksi aloite, joka koski ympäristöä. Kyllä mekin tarvitsemme 
puhtaan ympäristön ja tasapainoa luonnossa.  
 
Vi behöver alla ren natur och balansen i naturen. Tack för ordet. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Maija Piitulainen, Keski-Suomi, valmistautuu 
Osku Pajamäki, Helsinki. 
  
Maija Piitulainen (SDP:n Keski-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Lämmin kiitos puheenjohtajallemme Paavolle, turvalliselle, 
suurelle johtajalle, johtajalle, joka on valtiomies ja maailmalla tunnettu. 
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Hänen jämäkkyyttään on voinut vain ihailla ja ennen kaikkea silloin, kun 
asiat ovat olleet vaikeita ja monimutkaisia.  
 
Ihaillut olen myös hänen suurta taitoaan kuunnella pieniä ihmisiä, hei-
dän vaikeuksiaan, ja ei vain kuunnella vaan myös pyrkiä auttamaan., ei 
niin, että tekisi siitä itselleen suurta numeroa vaan tehden sen hiljaa ja 
näkymättömästi.  
 
Tulevaisuuden suuri haaste päättäjille, poliitikoille, toimijoille, kaikille 
koko maassa on kansallinen terveyshanke, jonka puheenjohtajamme 
pääministerinä olleessaan on laittanut alulle. Tämän toteutuminen ja 
hyvä hoitaminen on tämän päivän tekijöiden asia. 
 
Kuitenkin kun tänne lähdin, sain Valtran, vanhan Valmetin kavereilta 
terveisiä, ja yleensä kun terveisiä saa, ne pitää viedä perille. Siellä kan-
nettiin huolta siitä, että puolueella on oltava jämäkämpi ote hyvinvoinnin 
puolesta. Tämä saavutetaan tehostamalla toimintaa yhteiskunnan eri 
sektoreilla. Pyöreästi sanottu, mutta varmasti keinoja löytyy. Myös siellä 
vaadittiin, että täytyy harjoittaa tasapainoisempaa alueellista politiikkaa 
kehittämällä maata tasaisesti, niin että kansalaiset voivat kokea, että 
heillä on oikeus olla olemassa, halutessaan asua ja kasvattaa lapsiaan 
ja hoitaa vanhuksiaan muuallakin kuin suurten kaupunkien sydämessä. 
 
Suolahdessa työpaikkaomavaraisuus on 134 ja nyt kun Valtran toimet 
siellä vahvistuvat, se tulee olemaan varmasti Suomen suurimpia. Siitä 
huolimatta siellä kannetaan huolta siitä, että valtion yritysten hillitön 
myynti ulkomaisille yrityksille on ollut liian suuri ja toivotaan sen loppu-
van. Nämä yritykset, joita on myyty paloina, ovat olleet niitä tasapainoi-
sen kehityksen luojia maan eri osien kohdalla.  
 
Lapsissa ja nuorissa on tulevaisuutemme ja Suomi on kansainvälisesti 
tunnustettu koulujärjestelmästään, mutta ei kuitenkaan takaa työllisyyttä 
kaikille suomalaisille. Kuten täällä on tullutkin ilmi, olemme Pohjois-
maissa kaikkein heikoin työllisyysastevertailussa. Se pistää kysymään, 
että minkä vuoksi. Olemmeko tyhmempiä joissakin asioissa kuin muut 
pohjoismaalaiset huolimatta hyvästä koulujärjestelmästämme? 
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Kolme minuuttia menee turhan joutuin, mutta sanon vielä sen, jota ei 
ole sanottu, että muistakaa tulevaisuudessa, että Onni Peltosen jälkeen 
ei Keski-Suomesta ole ollut ministeriä. Matti Puhakka muistetaan kui-
tenkin. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Osku Pajamäki, Helsinki, valmistautuu Jou-
ko Skinnari, eduskuntaryhmä. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin piiri): Ranskan ja Hollannin kansanäänes-
tysten jälkeen tilanne Euroopassa ja Suomessa on hämmentävä. Se 
EU, jota suurin osa meistä sosialidemokraateista etsi ja halusi, on ka-
donnut jonnekin, kenties lopullisesti. Nyt kysytään, missä tapahtui virhe, 
kun kaikki tarkoittivat hyvää. Ehkä oli niin, että kaikki toivat omat toi-
veensa, halunsa ja puutteensa EU:n ratkaistaviksi. Suomi toi turvalli-
suusasiat, kaupan jatkuvuuden, suurtyöttömyyden, rahan vakauden ja 
ylipäätään kaikki ne ongelmat, mitä pienellä maalla voi olla. Meilläkin 
tosiaan uskottiin, että ongelmat voidaan ratkaista jossain muualla. 
 
Suomen toiminta vertautuu erääseen tunnettuun sadan vuoden van-
haan klassikkosatuun Otsin Velhoon, jossa joukko lähtee etsimään on-
gelmiinsa ratkaisua Otsin maasta. Kirjassa oljista tehty olkimies etsii 
häneltä puuttuvia aivoja, peltimies etsii häneltä puuttuvaa sydäntä ja 
leijona häneltä puuttuvaa rohkeutta. Kaikki heistä ovat kuitenkin kuul-
leet, että Otsin maassa nämä toiveet ovat täytettävissä ja puute pois-
tuu, jos vain sinne jaksaa mennä. 
 
Tämä oljista tehdyn variksenpelättimen tarina muistuttaa Suomen tilan-
netta siinä, että lähdettiin etsimään aivoja Euroopasta. Niin teki ainakin 
eduskunnan hyväksymänä teleala Soneroineen. Sonera oli todella 
Suomen aivoton olkimies. Saiko Suomi aivoja, ei päinvastoin. Sonera 
osti 4 miljardilla markalla ilmaa. 
 
Suomi-peltimies lähti etsimään sydäntä, eli moraalia ja arvoja, sai hei-
dereita ja perlusconeja, naiskauppaa, korruptiota ja röyhkeitä vastik-
keettomia optioita. Suomi-leijona lähti etsimään itsevarmuutta ja rohke-
utta, sai isompien hyökkäyksiä pienempien päälle, vahvemman oikeut-
ta, pommituksia kymmenen kilometrin korkeudessa. Parhaimmillaankin 
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pääsi vain osaksi nopeamman toiminnan joukkoja. Rohkeus on vielä 
kateissa. 
 
Klassisissa tarinoissa on aina opetus, niin tässä Otsin Velhossakin, jo-
ka on edelleen ajankohtainen. Suomi ei saanut aivoja, moraali oli lähel-
lä mennä ja rohkeutta ei ole se, että osallistutaan toisten sotiin toisten 
komennossa. Itse kirjassa kaikki kuitenkin lopulta ymmärsivät sen, että 
aivot, sydän ja rohkeus on luotava ihan itse. Niistä mikään ei ole ostet-
tavissa eikä haettavissa muualta. 
 
Seuraavan kerran, kun Eurooppaan mennään ja siellä tehdään merkit-
täviä päätöksiä, Suomella on oltava jo mennessään aivoja, sydäntä ja 
rohkeutta. Rohkeutta ja sydäntä ja aivoja on myös vetäytyä päätöksistä, 
jotka on tehty ilman aivoja, sydäntä ja rohkeutta, vaikkakin hyvässä us-
kossa. 
 
Seuraavan kolmen vuoden aikana EU:ssa voi tapahtua aivan mitä vain. 
EU voi hajota, valuutta voi romahtaa ja erimielisyydet Venäjän kanssa 
voivat eskaloitua. Siihenkin meidän on Suomessa varauduttava. Par-
haiten siihen varaudutaan siten, että sosialidemokraateilla on sellainen 
johto, joka pystyy analysoimaan maailman tilanteen ja Suomen aseman 
siinä ja jolla on jo valmiina ne ominaisuudet, joita tähän työhön tarvi-
taan. Juuri nämä tarinan aivot, sydän ja rohkeus pitää olla olemassa. 
Hyvät toverit, minusta ne löytyvät Erkki Tuomiojasta. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Jouko Skinnari, eduskuntaryhmä, valmistau-
tuu Aaro Peuraniemi, Uusimaa. 
 
Jouko Skinnari (eduskuntaryhmä): Hyvät toverit! Tässä kokouksessa 
monissa puheenvuoroissa on tullut esille ihminen ja se miten ihminen 
pärjää arkipäivässä ja miten me täällä Suomessa osaamme, niin että 
me kansana pärjäämme. 
 
Tässä Paavo Lipposen viitoittamalla tiellä minä itse olisin huolestunut 
eteläisen Euroopan kehityksestä, on kysymys sitten Italiasta tai monista 
muista, kuten Ranska ja Hollanti, että voidaanko siellä saada aikaan 
sellaista eheyttä, että Euroopan unioni nousisi nyt näiden 25:n tai use-
amman maan voimin eteenpäin.  
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Katseet kääntyvät sitten tähän toiseen ideaan eli Pohjoiseen ulottuvuu-
teen ja siihen, millä tavoin me täällä pohjoisessa pystymme Venäjän 
kanssa saamaan aikaan sellaisia toimenpiteitä yhteisellä osaamisella, 
yhteisellä Venäjän kautta tulevalla energialla ja monilla muilla yhteis-
työn toimenpiteillä, jotka edellyttävät mm. liikenneinfrastruktuurin raken-
tamista, niin moottoriteitä kuin rautateitäkin, esim. rata Venäjälle ja sitä 
kautta Kiinaan parempaan kuntoon. 
 
Meillä suomalaisilla on tätä osaamista. Meillä on kuitenkin yksi heikko-
us. Ajatellaan esim. sitä, että kun meidän jokaisen palkasta joka kuu-
kausi pidätetään 20 prosenttia työeläkeyhtiöihin, niin mitä niille rahoille 
tapahtuu. Ne menevät investointeina EU:n alueelle ja muualle Aasiaan 
ja Yhdysvaltoihin, jossa rakennetaan erilaisia sijoituskohteita. Miksi me 
emme pysty tekemään niitä täällä jokaisessa maakunnassa sillä tavoin, 
kuin esimerkiksi Helsingin Kampissa tai Espoon Sellossa tällä hetkellä 
tapahtuu? 
 
Missä on se osaaminen? Miksi me aina pyydämme muita tekemään 
tämän puolestamme? Tämä on yksi sellainen alue, jossa meillä on hy-
vin paljon parantamisen varaa. Voisimme tehdä sitä myös monissa asi-
oissa Pohjoismaiden yhteistyönä ja myös yhteistyössä Venäjän kanssa. 
 
Tämä pääomien liikkuminen on meillä jäänyt erittäin huonolle huomiol-
le. Suomeen tulee investointeja 1/6, 6 kertaa enemmän menee tällä 
hetkellä ulkomaille. Se on vähän sama kuin Venäjällä, jossa 10 pro-
senttia kansantuotteesta tällä hetkellä menee koko ajan ulospäin. Tä-
hän meille varmasti löytyy mahdollisuuksia. Se edellyttää koulutusta.  
 
Käytännössä se tarkoittaa esim. kuntien aseman parantamista sillä ta-
voin, että investointikohteet auttaisivat vanhusten palvelujen asettamis-
ta sinne, missä on kauppapalveluja, on uimahalli, urheilutiloja, eikä niin, 
että jokaiselle rakennetaan parkkipaikka. Esim. Helsingin kaupunki myi 
Kampissa rakennusoikeuksia 65 miljoonalla eurolla, josta helsinkiläiset 
ovat tietysti täällä vaiti, koska tämä idea on aika hyvä. Sitä kannattaisi 
käyttää muualla, koska Suomessa on maata ja kunnilla on kaavoitus-
monopoli, joten miksi emme käyttäisi sitä hyväksemme. 
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Hyvät toverit! Meillä on kovat vuodet edessä. Se edellyttää sitä, että 
tästä puoluekokouksesta lähdetään tavoitteena se, että meidän pitää 
tehdä kovasti töitä, jotta pärjäisimme seuraavissa presidentin- ja edus-
kuntavaaleissa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Aaro Peuraniemi. Uusimaa, valmistautuu 
Ahti Ruoppila, Keski-Suomi. 
 
Aaro Peuraniemi (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Puolueemme ydin on tasa-arvo. Sehän on päämääränämme kai-
kissa toiminnoissamme. Edustan täällä ikäryhmää, joka on pyrkinyt 
puolustamaan tätä sodan ja rauhan askareissa.  
 
On kuitenkin todettava se, että vuosikymmenien aikana me eläkkeen-
saajat, me ikäihmiset, emme ole saaneet sitä kohdallemme. Meidän 
toimeentuloomme keskeisesti vaikuttavia eläkkeitä on leikattu. 
 
Tulen Espoonlahdesta päin ja samalla EKL:n liittokokouksesta. Tänne 
lähetetty sähke sisälsi yhteistyöhalun ja niihin liittyvät arvot. Kokouksessa 
pohdittiin, minkä takia tilanne ikäihmisten, eläkeläisten osalta mm. mei-
dän puolueohjelman osalta on toisenlainen, miksi sitä ei noudateta. 
 
Käsitykseni on se, että kaiken aikaa ikäihmisten määrä lisääntyy. Käy-
tännössä se myös tarkoittaa sitä, että he tulevat hyvin voimakkaasti 
tekemään arvoanalyysejä siitä, missä mennään, aivan samalla tavalla 
kuin ennen me sosialidemokraatit nousimme käsitteellä kuin ”jo riittää”. 
Tähän liittyen toivotan tulevalle puoluejohdolle onnea ja menestystä, 
mutta myös velvoitteitta. Me odotamme asioissa parannusta. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Ahti Ruoppila, Keski-Suomi, valmistautuu 
Tarja Kantola, Helsinki. 
 
Ahti Ruoppila (SDP:n Keski-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Puheenjohtaja Paavo Lipposen kausi puolueen ja kansa-
kunnan johtotehtävissä on ollut kiistatta menestys. Lipponen ja SDP on 
vienyt maamme Euroopan unioniin. Taloudellisesta ja henkisestä la-
masta on noustu ja työllisyysaste on saatu kasvu-uralle, vaikka aivan 
liian hitaalle. Puolueemme on osa kansainvälistä joukkoliikettä. Paavon 
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johdolla Suomi on löytänyt paikkansa Euroopassa, kunhan vielä EU 
löytäisi oman paikkansa. 
 
Silti jää vielä parannettavaa maailmassa ja Suomessa täällä valittavalle 
puoluejohdolle. Parannettavaa jää myös puoluetyöhön. Meidän on olta-
va edelläkävijöitä, tulevaisuuteen orientoitunut kansanliike. Tehtävää 
riittää. Kunta ja palvelurakenneuudistus on saatava kunnolla vauhtiin. 
Porkkanoiden eli kuntaliitosrahojen lisäksi avuksi on otettava keppi 
käyttöön ja sitä on käytettävä. Hyvinvointivaltio on sosialidemokraattien 
luomus. Silti SDP:n ollessa hallituksessa eriarvoisuus Suomessa on 
lisääntynyt. Köyhät ovat viimevuosina köyhtyneet entisestään, ei vain 
suhteessa rikkaisiin, vaan myös absoluuttisesti. Tässä meillä on paljon 
parantamisen varaa. 
 
SDP ei saa olla vain eliitin ja keskiluokan puolue vaan koko kansan 
kansanliike. Veronalennusten on loputtava, palvelujen rahoituspohja on 
turvattava. 
 
Hyvät toverit! Teemme täällä Jyväskylässä tärkeitä linjauksia ja valinto-
ja. Ottakaamme rohkeasti pari piirua ihmisen suuntaan ja useita piiruja 
vasemmalle, niin puolueen kannatuskin tekee reilun hyppäyksen ylös-
päin. 
 
Puheenjohtaja: Tarja Kantola, Helsinki, valmistautuu Jukka Gustafs-
son, Pirkanmaa. 
 
Tarja Kantola (Helsingin piiri): Hyvät toverit, bästa kamrater! SDP on 
kansainvälinen liike ja me olemme osa kansainvälistä sosialidemokraat-
tista perhettä. Sen osoituksena täällä tänään on laajalti vieraita sisar-
puolueista ja kansainvälisistä järjestöistä. 
 
Paavo Lipposella on kautta vuosikymmenten ollut keskeinen rooli siinä, 
että me olemme pysyneet kansainvälisenä. Hän on ollut pitämässä 
meidän ajatteluamme kansainvälisenä ja patistanut ymmärtämään laa-
jempia yhteyksiä. Me kaikki tiedämme, että Paavolla on ollut tapana 
sanoa, silloin kun on pitänyt päätöksiä tehdä, että no, ei täällä nyt mi-
tään seminaaria pidetä. Kuitenkin hän on pitänyt meille kaikille lukuisia 
seminaareja kansainvälisestä politiikasta ja auttanut meitä kaikkia ym-



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 59 - 

märtämään, mitä maailmassa tapahtuu ja mikä yhteys sillä on siihen, 
mitä meillä tapahtuu ja miten meidän pitää sijoittaa oma politiikkamme 
näihin yhteyksiin. 
 
Kaiken kaikkiaan Paavon toiminta on ollut kiitettävää kansan valistamis-
ta, ja toivoa sopii, ettei sellainen laajakatseisuus unohdu tässä meidän 
arkisessa työssämme jatkossa. 
 
Täällä on todettu aivan oikein, että sosialidemokraattien politiikalla 
Suomi on pystynyt laittamaan taloutensa kuntoon ja muutenkin järjes-
telmämme toimii. Meillä on kuitenkin edelleen laaja työttömyys ja niin 
kuin täällä on aikaisemmissa puheenvuoroissa kerrottu, teollisuuden 
työpaikkoja näyttää siirtyvän täältä muualle nopeammin kuin pystymme 
kehittämään uutta työllistävää tuotantoa ja löydämme esimerkiksi pal-
velutuotannosta enemmän vientituotteita. 
 
Tässä muutoksessa onnistuminen edellyttää, että Suomella on vastuu-
ta myös laajemmasta kehityksestä maailmassa. Ei riitä, että katsomme 
vain omaa menestystämme. Meidän menestyksemme on kiinni myös 
siitä, miten maailmassa yleisesti edistytään. Kaikki tämä työ edellyttää 
taitoa ja laajaa kansainvälistä osaamista myös meidän politiikassamme, 
työssämme ja toiminnassamme. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Jukka Gustafsson, Pirkanmaa, valmistautuu 
Nina Wesberg, FSD. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Nobelin palkin-
non saanut saksalainen kirjailija Günter Grass syväluotasi maailmanti-
laa satuttavasti Helsingin Sanomissa keväällä. Hän analysoi Saksan 
tilannetta, mutta yhtä hyvin se olisi voinut kuvata tämän hetken yhteis-
kunnallista ilmapiiriä yleisemminkin. 
Miksi tähän on tultu? Grassin otsikko ”vapautta pörssin mitalla” havah-
dutti. Grassin mukaan oikeudenmukaisuuden vaatimusta pidetään hu-
vittavana utopiana ja käsite solidaarisuus ei esiinny enää muualla kuin 
vierasperäisten sanojen luetteloissa. 
 
Jos nämä toteamukset eivät herätä toimimaan, niin mitkä sitten? Näyt-
tää siltä, että hyvinvointivaltiot eivät ole sitä, mitä niistä sanotaan. Rik-
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kaiden ja köyhien ihmisten välinen kuilu kasvaa kasvamistaan demo-
kraattisissakin valtioissa. Eihän näin pitänyt käydä. Historiallisesti lähtö-
kohtana oli ja on tasa-arvoisempi, oikeudenmukaisempi ja myös tulon-
jaollisesti parempi yhteiskunta. 
 
Keväällä vapun alla myös ylipormestari Ilaskivi yllätti kirjoituksellaan 
”Kaksijakoiseen turvattomuuden yhteiskuntaan”. Hän haastoi meitä 
pohtimaan hyvinvointiyhteiskunnan pohjaa esimerkiksi niin, että inhimil-
lisille arvoille annettaisiin enemmän tilaa ja huolehdittaisiin työvoiman-
kin eduista. Ilaskivi totesi osuvasti: ”Sijoittajan vaurastuttaminen on nyt 
tärkeämpää kuin tavallisen ihmisen hyvinvoinnista huolehtiminen.” 
 
Hyvät toverit! Aika on kypsymässä uudelle kompromissille. Jatkuva ly-
hytaikainen voittojen tavoittelu ja työntekijöiden epäoikeudenmukainen, 
jopa julma kohtelu eivät kuulu siihen yhteiskunnalliseen kompromissiin, 
jonka perustalta me sosialidemokraatit hyvinvointivaltioita ja omaa 
Suomeammekin olemme rakentaneet. Tarvitaan ehdottomasti oikeu-
denmukaisempaa, sanoisin vasemmistolaisempaa politiikkaa sopi-
musyhteiskunnan hengessä. 
 
Kun kuuntelin Paavoa tuossa hänen monumentaalisessa testamentti-
puheenvuorossaan, olin havaitsevinani siinä myös sen kaltaisia va-
semmistolaisia painotuksia, jotka haluan nähdä sillä tavalla, että Paavo 
on myös oikein tulkinnut ajan henkeä ja tarpeita. 
 
Ihmiset odottavat nyt meiltä sosialidemokraateilta tiukempaa, aloitteelli-
sempaa otetta ihmisen ja palkansaajan puolustamisessa. On upeaa, 
jos ja kun tämä julistus vahvistetaan juuri täällä Jyväskylässä, jonne 
muuttaisin, jos Tampereelta ylipäätänsä jonnekin muuttaisin. Kun tämä 
julistus täältä lähtee, niin se pukeutuu tämän hyvinvointivision ja Eu-
rooppa-vision sisään. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Nina Wessberg, FSD; valmistautuu Liisa 
Jaakonsaari, Oulu. 
 
Nina Wessberg (FSD): Jag kommer från Finlands dyraste kommun, 
Karis. Olen Suomen kalleimmasta kunnasta Karjaalta. 
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Kamrat ordförande, bästa kamrater! Ett av de största hoten mot Euro-
pas arbetande befolkning är i dag den arbetsrelaterade stressen. Ar-
betslivet drabbas av snabba och oförmodade förändringar. En alltmer 
upptrappad arbetsplats samt alltmer ökande krav. Stressen i sig är ing-
en sjukdom, men stressen leder till kroniska besvär och sjukdomar, 
som blir dyra för företagen och hela samhället. Den arbetsrelaterade 
stressen kan och måste förebyggas med gemensamma krafter.  Det 
involverar oss alla, på alla nivåer i samhället. Beslutfattare, forskare, 
arbetsmarknadsparter, och de enskilda arbetstagarna. 
 
Hyvä puoluekokousväki! Työperäisestä stressistä voi kärsiä kuka ta-
hansa meistä millä alalla tahansa ja kaiken kokoisissa organisaatioissa. 
Tämän päivän työelämän nopeat ja ennalta arvaamattomat muutokset, 
pätkätyöt sekä koko ajan tiukentunut työtahti lisäävät sairastumisen 
riskiä. Työperäisestä stressistä kärsii tälläkin hetkellä noin 41 miljoonaa 
EU-maiden työntekijää. Eurooppa menettää joka vuosi 150 miljoonaa 
työpäivää pelkästään työperäisen stressin sairauspoissaoloihin, ja las-
ku siitä on yli 20 miljardia euroa. 
 
Suomi kuuluu stressioiretilastojen kärkimaihin. Toistuvat päänsäryt, 
univaikeudet, selkäongelmat, ahdistus sekä sydän- ja vatsavaivat ovat 
arkipäivää melkein kolmannekselle meistä. Maamme kokonaistyövoi-
masta 7 prosenttia kärsii jo työuupumuksesta. Tämä 7 prosenttia tar-
koittaa, että maassamme on jo nyt ainakin 150 000 ihmistä, jotka ovat 
sairastuneet työstään. Miten voimmekaan olettaa, että ihmiset jaksaisi-
vat työelämässä entistä pidempään, ellei tähän ongelmaan puututa. 
Meidän on velvoitettava työnantajaa ottamaan vastuunsa. Työnantajan 
tulee toimia ennalta ehkäisevästi ennen kuin työntekijä sairastuu. Laki-
kin sanoo, että työnantaja on velvollinen suojelemaan työntekijää työ-
sairauksilta ja työtapaturmilta. 
 
Työperäistä stressiä voi ja on pakko ehkäistä. Siitä syntyy todellista 
kustannussäästöä, säästetään ensinnäkin ihmisiä ja samalla myös ra-
haa niin yrityksissä kuin koko yhteiskunnassa. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Liisa Jaakonsaari, Oulu, valmistautuu Osmo 
Keinänen, Pohjois-Karjala. 
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Liisa Jaakonsaari (Oulun piiri): Hyvät puoluetoverit! Sosialidemokraat-
tista ajattelua voisi verrata maanviljelijään, jonka naapuri osti hienon 
traktorin. Mies oli vähän kateellinen ja toivoi, että se traktori ei lähtisi 
käyntiin, ja kun se hyrähti käyntiin, hän sanoi, että käyhän se, mutta 
käykö se teoriassa. 
 
Me olemme todenneet sen, että talouspolitiikka on ollut onnistunutta. 
Itse asiassa voi olla, että tuleva taloushistoria kertoo, että on pystytty 
harjoittamaan oikeastaan kaikkien aikojen onnistuneinta suhdannepoli-
tiikkaa. Taloushistorian lyhyt oppimäärähän kertoo, että Suomessa 
usein lama-aikana on kiristetty ja nousuaikana löysennetty ja tällä taval-
la syvennetty suhdanteita, ja nyt on tehty toisinpäin. Täälläkin on mo-
nessa puheenvuorossa sanottu, että tämä politiikka on ollut oikeistolais-
ta, väärää, eli se ei ole toiminut teoriassa. Pitääkö näitä teorioita alkaa 
vähän tarkistaa, mihin ymmärtääkseni Paavo avauspuheenvuorossaan 
viittasi, että itse asiassa Suomessa on toteutettu kolmannen tien poli-
tiikkaa eleettömästi ja ehkä ilman teoriaa.  
 
Kuten Karl Marx sanoi aikoinaan, että maailman selittäminen ei riitä, 
maailmaa on muutettava, niin kyllä varmasti tämän maailman muuttu-
misen rytkeessä myös tätä maailmaa pitäisi selittää, ja tässä me olem-
me epäonnistuneet Euroopassa ja osittain Suomessa. Se että Euroo-
pan unioni on kriisissä, johtuu siitä, että poliittiset johtajat eivät ole pys-
tyneet tai halunneet selittää esimerkiksi EU:n itälaajentumisen hyviä 
puolia, ei Ranskassa, jossa peloteltiin puolalaisilla putkimiehillä, ei 
Suomessa, jossa yhtäkkiä väitettiin, että tänne vyöryy rajan yli 400 000 
virolaista. Me olemme houkutelleet Virosta tällä hetkellä pari sataa lää-
käriä, se on se saldo. Sen takia on erittäin tärkeä asia, että myös selite-
tään politiikkaa onnistuneemmin kuin tähän saakka. 
 
Olen samaa mieltä Bergholmin kanssa, Osku Pajamäki sanoi myös 
sen, että seuraavan kolmen vuoden aikana voi tapahtua erittäin suuria 
muutoksia. Melkein varmin asia on, että tulee myös yllätyksiä. Sen takia 
on erittäin tärkeää, että Suomi säilyttää talouspoliittisen liikkumavaran-
sa, on aktiivinen Euroopan unionissa. Sen takia Antti Kalliomäen bud-
jettikehyksiä pitää kunnioittaa ja häntä pitää tukea. 
 



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 63 - 

Mielestäni pääministeri Vanhanen on saanut hyvän otteen EU-
politiikassa ja sosialidemokraattien tuki on välttämätöntä. Meidän on 
oltava aktiivinen ja luova. Nyt on tärkeätä, että otetaan tämä erätauko ja 
miettimisaika, mitä tapahtuu näiden kansanäänestysten jälkeen, mutta 
tämä on käytettävä myös meidän uusien ideoitten ja uusien lähestymis-
tapojen kehittämiseen. 
 
Paavo sanoi aivan oikein, että nyt pitää keskittyä olennaiseen. Varmasti 
se, ettei ala sellainen hidas taantumisen aika Euroopassa eikä Suo-
messa, on olennainen asia. Luulen, että sittenkin tämä Euroopan unio-
nin laajentuminen on se todellinen Lissabonin strategia, se todellinen 
asia, joka tekee Euroopan tulevina vuosina kilpailukykyiseksi ja luo työ-
paikkoja ja kasvua.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Osmo Keinänen, Pohjois-Karjala, valmis-
tautuu Marja-Liisa Tykkyläinen, Pohjois-Savo. 
 
Osmo Keinänen (Pohjois-Karjalan piiri): Arvoisat kokousedustajat! 30 
vuoden rinki on mennyt umpeen 75 yliopiston salissa pidetyssä puolue-
kokouksessa. Meitä on enää siitä porukasta seitsemän tässä kokouk-
sessa päättämässä asioista. Silloin päättyi pappa Paasion ansiokas 
puheenjohtajakausi ja alkoi valtiomies Sorsan puheenjohtajakausi. Kun 
ajatellaan, että siinä jännitteessä 4.6.1975 Sorsan hallitus jätti eron, niin 
kokouksessa oli tunnelmaa jo sisäpoliittisestikin. Kokoustunnus oli 
”Kansanvallan puolesta”. Kokous aisti sisäpolitiikan ongelmia ja tarpeita ja 
työelämän uudistukset tehtiin tässä kokouksessa palkansaajan ehdoilla.  
 
Tässä kokouksessa kunnioitettu valtiomies Paavo Lipponen jättää pu-
heenjohtajan paikkansa. Näin ollen Jyväskylän kokous on SDP:n histo-
riassa varsin merkittävä asia. Näkökulma on vain erilainen. Nyt olemme 
Euroopan hoitajapuolue, kun -75 olimme valtionhoitajapuolue. Tässä 
kovassa maailman globalisaatiossa on köyhät ihmiset unohdettu. Tä-
män maan hallituksessa SDP:n ministerit ovat nielleet kaikki, mitä työ-
reformipuolue kepusta on saneltu. Elinkeinoelämälle ja yrityksille anne-
tut verohelpotukset ovat Suomen itsenäisyyden ajan kaikkein suurim-
mat. Pieneläkeläisten ja pienituloisten verotus on kiristynyt johtuen 
kunnallisverojen noususta.  
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SDP:n tulee uskaltaa olla työväenpuolue. Tällä hetkellä rajat vuotavat 
pahiten jatkosodan jälkeen ja siksi toivon, että puoluekokous antaa kai-
ken tukensa työtaistelussa oleville ay-tovereille, niin rajamiehille, pape-
rityöläisille kuin kaikille muillekin, jotka ovat näissä työelämän oikeuk-
sissa joutuneet työtaistelutielle.  
 
Edustajavaltuuden toteaminen 
 
Puheenjohtaja: Lisätään tässä vaiheessa osanottajaluetteloon, että 
kokousedustaja Ilkka Taipale, Helsinki, on saapunut kokoukseen 14.25. 
Todetaan samalla, että nyt me kaikki 350 kokousedustajaa olemme 
paikalla.   
 
Seuraavana Marja-Liisa Tykkyläinen, Pohjois-Savo, valmistautuu Han-
nele Rämö, Häme. 
 
Marja-Liisa Tykkyläinen (Pohjois-Savon piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puolueemme puheenjohtaja Paavo Lipponen on luotsan-
nut lippulaivan satamaan. Hän on tehnyt sen arvokkaasti jättämällä hy-
vän perinnön meille kaikille sosialidemokraateille niin kansallisesti kuin 
kansainvälisestikin. Kunhan me vaan osaisimme luotsata tästä eteen-
päin tätä lippulaivaa. Tämä on vahva perinne. Se punainen viiva on jä-
tetty historiaan sellaisella kädenpiirrolla, että se jää ikuiseksi.  
 
Meillä sosialidemokraateilla on paljon tehtävää. Tähän tehtävään tarvi-
taan miehiä ja naisia, nuoria, keski-ikäisiä ja myös vanhempia ihmisiä, 
joilla on tietoa ja taitoa poliittisesta elämäntilanteesta ja elämästä. Mitä 
enemmän ihmisellä on elämässä vaikeuksia, useimmat vahvoista jak-
savat ne kantaa. Siksi vahvempien on autettava heikompia. Se tulee 
tehdä myös tässä puoluekokouksessa. Meidän pitää pystyä auttamaan 
heikompia, vähempiosaisia.  
 
Tänään on kuultu useita puheenvuoroja, jotka kertovat työpaikkojen 
menetyksistä. Samoin tapahtuu ensi viikon aikana Pohjois-Savossa, 
jossa on irtisanomisia käynnissä. Meidän pitää pystyä näitä estämään, 
mutta pitää löytää eväitä, kuinka se tehdään. Meillä on olemassa reser-
vejä, mm. lama-ajalta yrittäjiä. Lainsäädännössä on aukkoja, joita on 
korjattava, että nämä yrittäjät pääsevät jälleen yrittäjiksi, että he pääse-
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vät pois näistä luottohäiriörekistereistä. On paljon muitakin asioita, joilla 
voidaan parantaa työllisyyttä ja siinä työministerin pitää ottaa ohjakset 
käteen.  
 
Englannissa perustettiin Kristillisten sosialidemokraattien puolue tämän 
Kristillisten sosialidemokraattien liiton kanssa. Mutta meidän väkemme 
ei tunne tätä meidän liittoamme. Se on merkittävä liitto, joka kantaa 
huolta arvoista. Toivonkin, että tämä kokous voisi ottaa kantaa siihen, 
että liitto, puolue ja ammattiyhdistysliike voisivat yhdessä rakentaa ar-
vokeskustelun, mikä vie eteenpäin sekä meidän puoluettamme että 
kansaamme kansallisesti ja kansainvälisesti. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Hannele Rämö, Häme, valmistautuu Tytti 
Tuppurainen, Oulu. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja ja 
hyvät toverit! Paavo Lipponen piti koskettavan puheen. Kiitos hänelle 
pitkästä ja ansiokkaasta työstä sosialidemokraattien hyväksi. Se on jä-
mäkkä perintö ja aion myös itse tehdä työtä sen vaalimiseksi ja sen 
eteen. Olen itse törmännyt sosialidemokraattiseen liikkeeseen 36 vuot-
ta sitten Joensuun työväentalolla. Työppärillä oli silloin tanssit. Sen jäl-
keen urheilin TUL:n riveissä Joensuun Pyöräilijöissä useita vuosia. 
 
Sosialidemokraattien ei tule unohtaa ihmistä ja arvoja. Yksinäisiä ihmi-
siä on liian paljon. Heille ei ole aikaa. Syrjäytyneitä tai syrjäytymisuhan 
alla olevia ihmisiä on todella paljon. Meidän ei tule unohtaa sitä, että 
kaikilla eivät asiat ole hyvin. Olen 13 vuoden ajan tehnyt työtä kentällä 
ihmisten parissa asumisterveyden hyväksi. Olen ollut todistamassa tu-
hansia inhimillisiä tragedioita. Tänä aikana olen nähnyt erittäin vaikeis-
sa tilanteissa eläviä perheitä, kokonaisia sukupolvia. 
 
Meillä on unohdettu asumisterveys ja –turvallisuus. Tämä ei ole uhka-
kuva, jonka väitän olevan tosi, tämä on fakta. Monet kokonaiset perheet 
ovat menettäneet kosteus- ja homevaurion seurauksena ei vain kotinsa 
vaan myös ihmisarvonsa. Heiltä on mennyt työkyky, terveys, heiltä on 
mennyt taloudellinen turvallisuus. Heiltä on mennyt tulevaisuus ja usko 
huomiseen. Terveellinen ja turvallinen työpaikka ja asunto pitää olla 
jokaisen perusoikeus. Perustuslaista poistettiin muutamia vuosia sitten 
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oikeus työhön. Olemme koko ajan odottaneet, milloin meillä perustus-
laista poistetaan oikeus terveelliseen työpaikkaan tai terveelliseen ja 
turvalliseen asuntoon. 
 
Olemme viettämässä näitä päiviä täällä Jyväskylän Paviljongissa. Ei ole 
kovin kauan siitä, kun tämä Paviljonki oli suljettu, koska katto romahti. 
Joka päivä saamme lukea lehdistä jonkun rakennuksen katon romah-
tamisesta, mutta voimmeko joka päivä enää nykyaikana lukea, kuinka 
monen perheen koti on tuhoutunut homevaurioissa. Olen joutunut tänä 
keväänäkin todistamaan monen perheen tragediaa, kun korjaustöitä on 
käynnistetty ja koti on ollut niin pahoin vaurioitunut, ettei ole mitään ollut 
tehtävissä. Sosialidemokraattien tulee ottaa yhdeksi painopistealueek-
seen myös oikeus turvalliseen ja terveelliseen asuntoon. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Merkitään osanottajaluetteloon edustajan vaihtuminen. 
Hellä Asumaniemen tilalle on tullut Raimo Huusari, Pirkanmaa.  
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Seuraavana Tytti Tuppurainen, Oulu, valmistautuu Mikko Rönnholm, 
Varsinais-Suomi. 
 
Tytti Tuppurainen (Oulun piiri): Hyvät toverit. Ääneni on hiukan pai-
nuksissa, mutta toivottavasti ei pää. Tämähän on juhlava tilaisuus osal-
listua ajankohtaiseen poliittiseen keskusteluun. 
Mielestäni ajan hengessä on päällimmäisenä ainakin kaksi asiaa. Mui-
takin on, mutta näitä kahta en vaihda. Ensimmäinen on globaalimpi ja 
toinen on sitten ”lokaali”. 
 
Kansainvälisempi käsittelee tietysti EU:n perustuslakikansanäänestyk-
siä, tilannetta, joka on jättänyt Euroopan hämmennyksen valtaan, kun 
Ranska, unionin perustajamaa ja Hollanti ovat hylänneet perustusla-
kiehdotuksen kansanäänestyksessään. Miten näin on päässyt käy-
mään? Kansalaiset Ranskassa perustelivat kielteistä kantaansa sillä, 
että perustuslakiluonnos olisi tuonut talouden Euroopan unionin nor-
miksi, talouden ikään kuin päämääräksi itsessään. 
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Meille sosialidemokraateille täällä Suomessa talous ei ole päämäärä 
itsessään, vaan talous on väline hyvinvointipolitiikan toteuttamiseen 
sivistyksellisten, kulttuuristen tavoitteidemme toteuttamiseen. Meille ei 
tee vaikeuksia sanoa, että me kannatamme markkinataloutta. Me kan-
natamme markkinataloutta, mutta ajattelumme kaunein kukkanen on 
mielestäni siinä, että kun sen sanoessamme samalla sanomme selke-
ästi sen, että me emme kannata markkinayhteiskuntaa, yhteiskuntaa, 
jossa kaikki olisi kaupan. Tällaista ajattelua olisin toivonut ranskalais-
tenkin sosialistien viljelevän mielissään. Ainakin minulle Euroopan 
unionin perustuslaki olisi ollut väline paitsi Euroopan unionin kilpailuky-
vyn niin myös sosiaalisten tavoitteiden edistämiseen. Nämä Ranskan 
oikeat sosialistit halusivat kirjoittaa perustuslain uudestaan. 
 
Tästä sain aasinsillan toiseen asiaani. Voi sanoa, että me demarit täällä 
Suomessa olemme ainakin oikeita demareita, ellemme oikeita sosialis-
teja. Demareitahan on enemmänkin, kuten Paavo Lipponen upeassa ja 
väkevässä puheenvuorossaan toi esille. Tänä päivänä kaikki Suomes-
sa uskovat hyvinvointivaltioon kovin sosialidemokraattisin äänenpai-
noin, mutta me olemme niitä oikeita. Hyvät toverit, me olemme kirjoit-
tamassa uudestaan, emme perustuslakia, vaan yhteiskuntamme perus-
järjestystä. 
 
Toinen ajanhengessä oleva asia on minulle kunta- ja palvelurakenne-
uudistus, joka on etenemässä hyvää vauhtia. Me elämme historiallisia 
aikoja. Kukaan ei tiedä, millaisella kunta- ja palvelurakenteella tarjo-
amme ihmisille hyvinvointipalveluja ensi vuosikymmenellä. Se on erit-
täin mielenkiintoinen tilanne. Varmaa on vain se, että tasa-arvosta ei 
tingitä, mikäli me oikeat demarit olemme asioita hoitamassa. 
 
Hyvät toverit! Tarvitaan luovia ja rohkeita päätöksiä. Tarvitaan aivan 
varmasti kuntaliitoksia, mutta tarvitaan myös kuntien palvelujen tuotta-
mistapojen rohkeita uudelleenarviointeja. Luovaa ja rohkeaa sen sijaan 
ei ole se hedelmätön vastakkainasettelu valtion ja kuntien kesken, 
kumpi on tämän kriisin takana. Siinä ei ole mitään luovaa syyllistää val-
tiota, ei mitään luovaa syyllistää kuntia, että toinen on yksin kriisin taka-
na. Molemmilla on syytä itsekritiikkiin. On aivan selvää, että valtio on 
omilla toimillaan heikentänyt kuntien rahoituspohjaa, joidenkin arvioiden 
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mukaan jopa 4,4 miljardia euroa viimeisen kymmenen vuoden aikana. 
Mutta yhtä selvää on se, että kunnillakin on palvelujensa tehostamises-
sa vielä runsaasti tehtävää. Tästä on omastakin maakunnastani erittäin 
surullisia esimerkkejä Raahen koulutilajärjestelyissä. Luovaa ajattelua 
ja rohkeutta, hyvät toverit! Toivon teille kaikille hyvää puoluekokouksen 
jatkoa. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Mikko Rönnholm, Varsinais-Suomi, valmis-
tautuu Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala. 
 
Mikko Rönnholm (Varsinais-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja. 
Tuottaja Osku Pajamäki tarjosi tällekin kokoukselle satuformaattia, jo-
hon nyt tartun. Pyrin arvioimaan, millä tavalla puoluetta on hoidettu ai-
vojen, arvojen ja rohkeuden näkökulmasta. Aivojen arviointiin tieten-
kään minulla ei ole mitään edellytyksiä. Genetiikka ei varmaankaan ole 
vahvimpia lajejani ja siksi hyppäänkin suoraan arvojen puolelle. 
 
50 vuotta sitten runoilija kirjoitti, että ”ei kauneus, ei hyvyys sanoja tar-
vitse, mutta totuus ilman sanoja on arvoton”. Tämä antaa aiheen tode-
ta, että puoluetta on johdettu rehellisesti. Meillä puolueen johtajan lei-
mallisin ominaisuus on ollut avoin, rehellinen ja ennen muuta itsensä 
likoon pistävä toimintamalli. Se on arvoista ehkä merkittävin. Kun tähän 
arvoon sitten liittyy tämä kolmas kohta, eli rohkeus, se on sellainen teki-
jä, jota toivoisin muittenkin puolueen johtotehtäviin tulevien jatkossa 
seuraavan. Siksi oli kiva kuulla, että Paavo ei suinkaan ilmoittanut astu-
vansa taakse, vaan sivulle. On hyvä, että hän on edelleen meidän jou-
kossamme, mukanamme. Erityisen hyvä on, että se pohjoismainen tra-
ditio tulee meille, että puoluejohtajat jäävät aktiivisesti toimimaan puo-
lueen hyväksi. Tämä on meille kaikille erittäin hyvä asia. 
 
Lisäksi näin varsinaissuomalaisena haluan muistuttaa yhdestä asiasta, 
joka Paavolle on ollut hyvin ominaista. Mauno Koivisto on viisaasti sa-
nonut, ettei kaiken mahdollisen lukeminen ole pelkästään hyödytöntä, 
vaan se on myös vahingollista. Paavon kohdalla mielestäni on ollut hy-
vä balanssi. Hän on sekä lukenut että ajatellut. Semmoisia naisia ja 
miehiä tarvitaan jatkossakin. 
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Puheenjohtaja: Nyt ollaan aikataulussa siinä vaiheessa, että otamme 
vielä Seppo Eskelisen, Pohjois-Karjala, puheenvuoron. Loput puheen-
vuorot jäävät kello 19.00 alkavalle jaksolle, jolloin tämä keskustelu jat-
kuu. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Minulla on kunnia päättää tämä sessio. Pohjois-Karjala haluaa 
kiittää puheenjohtaja Lipposta. On ollut hienoa, että hänellä on ollut ai-
na aikaa kuunnella meidän maakuntamme murheita ja sanotaan, jotta 
se sydän on ollut muutaman piirun kallellaan sinne maakuntamme 
suuntaan. Kiitoksia puheenjohtajalle ja toivottavasti tulevalla puheen-
johtajalla on myös näitä hyviä ominaisuuksia.  
 
Erityisesti meidän maakunnan näkökulmasta haluan nostaa esille yh-
den asian. Jo Lipposen ensimmäisen hallituksen aikana luotu osaamis-
painotteinen aluepolitiikka, joka perustuu alueen vahvuuksiin ja osaa-
miseen, on mielestäni ollut se ykkösnäyttö puheenjohtajaltamme. Mei-
dän maakuntaamme Pohjois-Karjalaan on palannut jälleen vahva tule-
vaisuuden usko, siitä on kaikilla aluekehityksen mittareilla tällä hetkellä 
näyttöä.  
 
Olen samaa mieltä puheenjohtajamme kanssa siitä, että nyt liikkeemme 
tarvitsee rohkeita päätöksiä. Se rohkeiden päätösten paikka on tuleva 
kunta- ja palvelurakenneuudistus sekä tuleva valtio-osuusuudistus. 
Kuntatalouden murheet ovat meillä kaikilla tiedossa ja erityisesti ennus-
tetaan 2006-2007 kuntatalouden osalta sitä pahinta aikaa.  
 
Samaan aikaan, kun yritämme rakentaa ja puolustaa hyvinvointipalve-
luitamme, tarvitsemme todellakin rohkeita päätöksiä ja erityisesti toivon, 
niin kuin edellisissäkin puheenvuoroissa on tartuttu asiaan, että tar-
tumme rohkeasti kuntarakenteeseen ja sen uudistamiseen. 
 
Erilaiset yhteistyömallit, seutuyhteistyöt, Kainuun mallit ovat sinänsä 
kokeilun arvoisia ja siellä on saavutettu tuloksia, mutta ne ovat ikävä 
kyllä näin, että ne etäännyttävät kuntalaiset päätöksenteosta ja kunta-
laisten demokratiakäsite jopa monella tapaa hämärtyy. Toivotaan, että 
meillä on nyt liikkeessämme rohkeutta todellakin paneutua näihin kun-
ta- ja palvelurakenteen uudistuksiin. 
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Puheenjohtajaksi siirtyi klo 14.55 Jukka Mikkola. 
 
Kutsuvieraiden tervehdykset 
 
Puheenjohtaja: Nyt kuullaan ulkomaisten kutsuvieraiden tervehdys. 
Tervetuloa Sosialistisen Internationaalin pääsihteeri Luis Ayala, welco-
me mister Ayala! 
 
Luis Ayala (Sosialistinen Internationaali): (tulkkaus) Hyvää iltapäivää 
kaikki. On ilo saada liittyä seuraanne täällä Suomen Sosialidemokraat-
tisen Puolueen 40. puoluekokouksessa. Itse asiassa tämä ei ole en-
simmäinen kerta, kun olen Jyväskylässä. En ollut tuossa edellisessä 
maineikkaassa puoluekokouksessa, mutta olen ollut täällä Chilen sosia-
lidemokraattisen nuorison mukana silloin, kun taistelimme demokratian 
puolesta ja puolustimme ihmisoikeuksia maassamme. Muistan sen so-
lidaarisuuden ja lämmön, jota saimme täältä teidän taholtanne kokea. 
 
Maailma on muuttunut paljon viime vuosien ja vuosikymmenten saatos-
sa, myös Chile on muuttunut paljon. Meillä on ollut useita peräkkäisiä 
hallituksia ja pian valitsemme uuden presidentin, joka tulee tällä kertaa 
olemaan naispresidentti ja kiitämme myös Suomea siitä, että tämä on 
mahdollista. Myös Suomi on muuttunut paljon maailman taloudellisen, 
poliittisen ja teknologisen muutoksen pyörteissä. Suomesta on kuiten-
kin tullut eräänlainen mallimaa, viitekehys sille, miten sosialidemokrati-
aa voidaan maailmassa toteuttaa. Suomi on hyvä esimerkki koko kan-
sainväliselle yhteisölle. Se on hyvä esimerkki siitä, miten muutosta voi-
daan hallita tässä maailmanosassa, Euroopassa ja globaalisti. 
 
Hyvät toverit! Sosialistisessa Internationaalissa me tiedämme ja olem-
me varmoja ja vakuuttuneita siitä, että juuri ne yhteiset arvot ja periaat-
teet, joita meillä on, ovat vieneet meitä eteenpäin ja vievät meitä jatkos-
sakin eteenpäin. Olen varma, että sosialidemokratialla tulee olemaan 
tämä rooli myös Suomessa ja olemme ylpeitä siitä, että meillä on tällai-
nen edelläkävijän asema.  
 
Me olemme Euroopan sosialidemokraattisen perheen ja Sosialistisen 
Internationaalin piirissä saaneet monia asioita aikaiseksi yhdessä hy-
vän kumppanimme, eli Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen kans-



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 71 - 

sa. Olemme voineet edistää rauhaa ja turvallisuutta ja myös demokra-
tiakehitystä keskisen- ja Itä-Euroopan maissa. Olemme nyt pystyneet 
vastaamaan yhdessä muutoksen haasteisiin tässä uudessa Euroopas-
sa, joka muotoutuu silmiemme edessä ja olemme voineet edistää oi-
keudenmukaisuutta, yhtäläisiä mahdollisuuksia ja tasa-arvoa. 
 
Olemme Suomessa ja eri maissa taistelleet omien argumenttiemme ja 
visioidemme puolesta. Kuka tänä päivänä voisi enää epäillä sitä roolia, 
mikä valtiolla ja hallituksella on yleisen talouskasvun kehityksessä. Ku-
ka voisi epäillä sitä roolia, mikä hallituksella ja valtiolla on työpaikkojen 
luomisessa ja sillä roolilla, joka nykyaikaisella valtiolla on tasa-arvon 
edistämisessä. 
 
Juuri siihen, mitä te Suomessa olette saavuttaneet, kiteytyy sosialide-
mokratian saavutukset. Siinä oikeudenmukaisuudessa, solidaarisuu-
dessa, tehokkuudessa näkyvät sosialidemokratian saavutukset Suo-
messa ja maailmalla. 
 
On monia asioita, joita meidän täytyy vielä yhdessä tehdä ja toteuttaa. 
Toki me tiedämme sen, että Euroopassa on vielä paljon tehtävää. Me 
joudumme nyt yhdessä pohtimaan Euroopan tilannetta ja tietä eteen-
päin ja tätä tullaan tietenkin miettimään ensi viikolla myös Eurooppa-
neuvoston kokouksessa. 
 
Kansallisella tasolla me olemme voittaneet jo niin monia esteitä ja 
haasteita, että voimme vain todeta, että tällä samalla asenteella ja sa-
malla innolla meidän on edettävä myös Euroopassa ja meidän on yh-
dessä pohdittava sitä, minkälaisen Euroopan haluamme sosialidemo-
kraatteina luoda. 
 
Meidän on mietittävä sitä, miten tulevaisuudessa haluamme edistää 
tasa-arvoa maailmanlaajuisesti ja onko tasa-arvo jotain sellaista, joka 
voidaan jättää maailmanlaajuisesti edistettäväksi ja hoidettavaksi 
asiaksi. Meidän on mietittävä sitä, millainen YK meillä tulisi tulevaisuu-
dessa olla, miten kauppaa pitäisi kehittää. Kauppahan on dynaaminen 
työkalu, yksi tärkeä väline globaalissa kehityksessä. Meidän on tarkas-
teltava kauppaoikeuksia, sosiaalisia oikeuksia, alueellista yhdentymistä, 
joka puolestaan voi edistää monenvälisyyttä, eri maiden välistä yhteis-
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työtä ja toisaalta alueellista yhdentymistä, integraatiota myös siinä mie-
lessä, miten se voisi edistää yhtäläisiä mahdollisuuksia ja tasa-arvoa 
maailmassa. 
 
Vaikka muistammekin ne haasteet ja vaikeudet, jotka meillä ovat edes-
sämme, sanoisin, että meillä on silti varaa myös olla optimistisia. Täl-
laista optimismia koimme myös Sosialistisen Internationaalin kokouk-
sessa pari viikkoa sitten, kun yhdessä Israelin ja Palestiinan edustajien 
kanssa tapasimme ja totesimme, että meillä on nyt hyvät mahdollisuu-
det edistää rauhaa ja vuoropuhelua. Samaa rauhan etenemistä ja edis-
tystä olemme nyt voineet nähdä myös Afrikassa, Indonesiassa ja Nepa-
lissa. Demokratiakehityksen vahvistuminen on ollut nähtävissä Ukrai-
nasta aina Filippiineille asti. 
 
Haluan siis kiittää puoluettanne, haluan kiittää kaikkia teitä, jotka olette 
aina käyttäneet puheenvuoroja edustamienne sosialidemokraattien 
puolesta, SDP:n puolesta ja samalla olette edustaneet myös niitä aja-
tuksia, joita Sosialistinen Internationaali ajaa.  
 
Haluan kiittää Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen eri keskeisiä 
kantavia henkilöitä, kuten Erkki Tuomiojaa, Eero Heinäluomaa ja tie-
tenkin ennen kaikkea yhtä hyvin tärkeää henkilöä, jonka opin tunte-
maan jo tuon Chilen nuorisofoorumin päivinä. Tapasin hänet nimittäin 
Helsingissä tuon Jyväskylän käyntini jälkeen, opin hänet tuntemaan, eli 
Sosialistisen Internationaalin puolesta haluan lämpimästi kiittää pu-
heenjohtajaanne Paavo Lipposta, joka on antanut todella parhaan pa-
noksensa puolueelle, maalle ja ennen kaikkea liikkeelle. Sosialistisen 
Internationaalin puolesta lämmin kiitos sinulle ja toivotan kaikkea hyvää 
jatkossa. Olen varma siitä, että mitä teetkin, tulemme siinä toimimaan 
myös yhdessä. 
 
Puheenjohtaja: Thank you, Luis Ayala. Sitten menemme eteenpäin. 
Tässä vaiheessa kokouksen aikataulussa lukee Eurooppavisiokeskus-
telu. Ja nyt sitten siirrymme kohdan 16. Eurooppavision käsittelyyn. 
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16. KÄSITELLÄÄN EUROOPPAVISIO 
 
Puheenjohtaja: Puheenjohtaja Paavo Lipponen käsitteli omassa pu-
heenvuorossaan jo asiaa laajasti.  
 
Puoluehallituksen esityksen tulee meille tarkemmin esittelemään asia-
kirjaa puoluehallitukselle valmistelleen työryhmän varapuheenjohtaja 
Ulpu Iivari. Ole hyvä!  
 
Ulpu Iivari (Eurooppavisiotyöryhmän varapuheenjohtaja): Arvoisa pu-
heenjohtaja, arvoisa Eurooppavisiotyöryhmän puheenjohtaja, hyvä puo-
luekokousväki, hyvät toverit!  
 
Joku voisi ajatella, että Ranskan ja Alankomaiden kansanäänestyksen 
myötä Euroopan unionissa puhjennut kriisi jotenkin hankaloittaa tai ai-
nakin latistaa SDP:n Eurooppavision käsittelyä. Mielestäni tilanne on 
juuri päinvastainen. Juuri nyt on tärkeätä pohtia yhdessä, millaista Eu-
rooppaa suomalainen ja meidän kauttamme eurooppalainen sosialide-
mokratia tahtoo rakentaa.  
 
Asiakirjamme otsikkona on ”Tavoitteena vahva Eurooppa”. Tarvitsem-
me oikeusvaltioperiaatteelle perustuvaa, tehokasta ja avointa yhteistyö-
tä, jotta ihmiset ja luonto voisivat paremmin sekä Euroopassa että laa-
jemmin maailmassa. 
 
Ei ole sattumaa, että työryhmämme mielenkiintoisimmat keskustelut 
koskivat Euroopan kansalaisuutta sekä unionin ja sen kansalaisten 
suhdetta. Ilman kansalaisten tukea ja ymmärrystä hienoimmatkaan 
suunnitelmat eivät voi onnistua. Kansanvallan toimivuus ja kansalaisten 
osallisuuden tunne ovat aivan ratkaisevia yhteiskuntien tulevaisuudelle.  
 
Jos eurooppalaisen päätöksentekojärjestelmän oikeutus ei kestä, josta 
nyt on kyllä kieltämättä merkkejä näkyvissä, vaikeudet syvenevät enti-
sestään. EU näyttäytyy usein kansalaisille suljettuna byrokratiana, joka 
puuttuu asioihin, jotka eivät sille kuulu. Joudumme varmasti jatkamaan 
pohdintaa siitä, mitkä asiat on viisasta päättää unionin tasolla ja mitkä 
kansallisesti. Laajenevassa unionissa tämä on entistä olennaisempaa.  
 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Myös lainsäädännön laatuun on kiinnitettävä huomiota. Puoluehallituk-
sen esityksessä tuetaan uutta perustuslaillista sopimusta. Se yksinker-
taistaa ja selkeyttää unionin päätöksentekojärjestelmää, lisää avoimuut-
ta ja kansanvaltaa. Tärkeätä on, että sopimus vahvistaa sekä Euroopan 
parlamentin että kansallisten parlamenttien asemaa. Unionin kansalais-
ten perusoikeusasiakirjan liittäminen sitovaksi osaksi sopimusta paran-
taa muun muassa palkansaajajärjestöjen toimintamahdollisuuksia Eu-
roopan tasolla. 
 
EU:n poliittista luonnetta on meidän mielestämme edelleen vahvistetta-
va. Se tarkoittaa, että vallan ja vastuun on heijastettava nykyistä pa-
remmin poliittisten ryhmien voimasuhteita. Eurooppa on politiikkaa, ei 
byrokratiaa. Eurooppa-puolueiden toimintamahdollisuuksia on paran-
nettava ja samoin on lisättävä kansalaisjärjestöjen mahdollisuutta osal-
listua päätöksentekoon ja sen valmisteluun.  
 
Asiakirjaluonnoksessa todetaan, että pitkällä tähtäyksellä yhteisöllinen 
päätöksenteko on järjestettävä kaksikamarisen järjestelmän pohjalta 
siten, että parlamentti edustaa kansalaisten suoraa tahtoa ja toinen 
kamari jäsenvaltioiden tahtoa. On aika mielenkiintoista, ettei tämä var-
sin federalistinen näkemys ole herättänyt vastustusta jäsenkunnassa tai 
kohua lehdistössä. Ehkä nämä ongelmat todellakin vastuun löytymises-
tä unionin päätöksenteossa ovat tulleet jo niin selkeästi ihmisten tietoi-
suuteen. 
 
Kansalaisten rooli tulee esiin myös ulko- ja turvallisuuspoliittisessa 
osassa. Uhkathan kohdistuvat nykyisin yhä enemmän valtioiden sijasta 
suoraan kansalaisiin. Perinteisten turvallisuusuhkien sijalle ovat nous-
seet muun muassa ympäristökriisit, kansainvälinen rikollisuus, ihmis-
kauppa, uudet kulkutaudit, joukkotuhoaseiden leviäminen, hajoavat val-
tiot ja terrorismi. Se on selvää, että köyhyys ja sorto ovat suurimmat 
epävarmuuden aiheuttajat. 
 
Visioehdotuksessa painotetaan kriisien ennaltaehkäisyä hyvän euroop-
palaisen ajattelun mukaisesti muun muassa kehitysyhteistyön ja naapu-
ruusohjelmien avulla, mutta tunnustetaan myös sotilaallisen ja siviilikrii-
sinhallinnan tarve. Arvioitavaksi jää, miten perustuslaillisen sopimuksen 
hyväksymisessä olevat ongelmat vaikuttavat sen turvatakuulausekkee-
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seen. Tässä kokouksessa tuskin siihen vastausta löydämme, mutta 
tilanteen kehitystä on seurattava huolella ja pidettävä yllä valmiutta teh-
dä tarpeellisia turvallisuuspoliittisia ratkaisuja. On pidettävä huolta siitä, 
ettemme missään tilanteessa joudu sellaiseen asemaan, että meidän 
turvallisuuspoliittisesta kohtalostamme päätetään meitä kuulematta. 
Eurooppavision ydinkysymyksiä ovat työllisyys ja eurooppalaisen sosi-
aalisen mallin tulevaisuus. Vision lähtökohta on, että sosiaalinen oikeu-
denmukaisuus ja taloudellinen tehokkuus on saatava entistä enemmän 
tukemaan toisiaan. Tätä lähestymistapaa vahvistavat todella rohkaise-
valla tavalla monet kuluneen kevään aikana julkaistut eurooppalaiset 
selvitykset. Pohjoismaiset hyvinvointiyhteiskunnat ovat kärkipaikoilla 
sekä kilpailukykyä että tasa-arvoa mittaavissa tilastoissa. Ison-
Britannian labour-hallitusten isot satsaukset koulutukseen, terveyden-
hoitoon ja työvoimapolitiikkaan näkyvät myönteisesti maan talous- ja 
työllisyystilanteessa.  
 
Sosiaalisen polkumyynnin ehkäisemiseksi visiossa kannatetaan työ-
elämää ja sosiaaliturvaa koskevia minimimääräyksiä koko unionin alu-
eelle. Siinä tuetaan myös yhteisiä sosiaali- ja koulutuspoliittisia malleja 
luovaa niin sanottua avointa koordinaatiota jäsenmaiden kesken, mutta 
vaaditaan sille nykyistä kansanvaltaisempaa käsittelyä. EU:n budjetin 
rahoittamiseksi voidaan jossakin vaiheessa harkita Euroopan tasoista 
veroa. Tämä on kyllä aika hurjaa, kuten Paavo Lipponen juuri sanoi, 
että ei pidä ottaa nyt isoja uusia urakoita tässä hämmennyksen tilan-
teessa, mutta toisaalta voidaan sanoa, että rahoituskehyksistä käytävät 
neuvottelut ja ne vaikeudet puolustavat tätä meidän visiomme ajattelua.  
Euroopan tulevaisuudesta puhuttaessa ei voi sivuuttaa väestön ikään-
tymistä. Sen myötä Eurooppa on ainoa maanosa, jossa väestö ajan 
oloon ei ainoastaan vanhene vaan vähenee. Visiossa todetaankin, että 
unionille on rakennettava maahanmuuton hyviä vaikutuksia hyödyntävä 
yhteinen maahanmuuttopolitiikka, jonka tavoitteena on siirtolaisten 
määrän hallittu lisääminen. 
 
Arvoisa puheenjohtaja! Puoluehallituksen esitys Eurooppavisioksi suh-
tautuu myönteisesti yhteisen Euroopan rakentamiseen. Unioni on rau-
han ja hyvinvoinnin edistäjä. Sillä on myös tärkeä tehtävä eurooppalai-
sen kulttuuriperinnön ja kulttuurisen moninaisuuden vaalimisessa sekä 
eri kansalaisryhmien keskinäisen vuorovaikutuksen edistämisessä. 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Jäsenyys EU:ssa on Suomen ja suomalaisten etujen mukaista. Aktiivi-
nen osallistuminen unionin toimintaan sen kaikilla tasoilla vahvistaa 
asemaamme.  
 
Tärkeätä on, että SDP toimii jatkossakin aktiivisesti eurooppalaisessa 
sosialidemokraattisessa liikkeessä. Pohjoismaisen mallin ja toimivien 
työmarkkinasuhteiden lisäksi – joille uskon tulevan aika pian kysyntää 
uusissa jäsenmaissa – voisimme markkinoida toimintatapaa, jossa sa-
nojen ja tekojen ristiriita on mahdollisimman pieni ja turha mahtiponti-
suus karsitaan minimiin. 
 
Ja ennen kuin lopetan, pieni runonsäe. Bertol Brecht kirjoitti näin: ”Cae-
sar valloitti Gallian/ Kai hänellä oli sentään kokki mukanaan.” 
 
Visiotyöhön on osallistunut suuri joukko ihmisiä sekä työryhmässä että 
puoluejärjestöissä, heille lämmin kiitos. Ja kokkeina ovat toimineet 
SDP:n ohjelmajohtaja Juha Eskelinen ja TSL:n Merja Leskinen, jotka 
ovat kireän aikataulun vallitessa tehneet lopullisen kirjoitustyön sekä 
taidolla että sydämellä. Nyt on puoluekokouksen aika ottaa kantaa. Ja 
vaikka Caesar ei ihan valloittanutkaan Galliaa, tässä meidän tapauk-
sessamme todellakin lämpimät kiitokset, Paavo, upeasta Eurooppa-
visiotyöryhmän johtamisesta. Siellä oli tilaa keskustella ja pohtia ja toi-
von, että siitä jotain heijastuu tämän kokouksen työhön ja lopulliseen 
asiakirjaan. 
 
Kutsuvieraiden tervehdykset 
 
Puheenjohtaja: Tähän väliin otamme toisen kansainvälisen tervehdyk-
sen. Meille sen tuo Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen ESP:n 
pääsihteeri Philip Cordery. Philip Cordery, wellcome! 
 
Philip Cordery (Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen ESP:n 
pääsihteeri): (tulkkaus) Hyvät toverit, hyvät ystävät! On ilo olla tänään 
paikalla täällä Jyväskylässä SDP:n 40. puoluekokouksessa. Tuon teille 
tervehdyksen Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen puheenjohta-
jalta Paul-Nyrup Rasmussenilta. Sen jälkeen kun hän aloitti toimikau-
tensa viimeisessä omassa liittokokouksessamme, olemme pyrkineet 
kehittämään eurooppalaista Sosialidemokraattista Puoluetta sellaiseksi 
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poliittiseksi puolueeksi, jolla olisi mahdollisuus vaikuttaa päätöksente-
koon EU:n tasolla. Olemme muun muassa olleet vaikuttamassa komis-
sion ohjelmaan ja pyrkineet jo etukäteen vaikuttamaan esimerkiksi ko-
mission suuntaviivoihin ja neuvoston kantoihin muun muassa palveludi-
rektiivin ja Lissabonin strategian osalta ja näin halunneet varmistaa 
sen, että EU-politiikkaa tehtäessä jo etukäteen Euroopan Sosialidemo-
kraattisen Puolueen näkemykset otetaan huomioon.  
Haluan ilmaista erityiset kiitokset Paavo Lipposelle juuri Paul-Nyrup 
Rasmussenin ja koko Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen puo-
lesta siitä työstä, jota olet tehnyt, ei vain sosialidemokraattisen liikkeen 
piirissä vaan Euroopalle ja EU:lle laajemminkin. Olemme myös iloisia 
siitä, että olet ollut hyvin aktiivinen osallistuja Euroopan Sosialidemo-
kraattisen Puolueen toiminnassa ja säännöllisesti istunut paikalla ko-
kouksissamme, kun olemme käsitelleet tärkeitä asioita.  
 
EU on nyt hyvin vaikean, mutta haastavan tilanteen edessä ja myös 
Euroopan Sosialidemokraattisella Puolueella on ollut keskeinen rooli 
perustuslakiesitystä valmisteltaessa. Meitä on ollut mukana sen kirjoit-
tamistyössä ja olemme pyrkineet vaikuttamaan siihen, että tästä perus-
tuslaista tulisi paras mahdollinen. Meillä on hyvin selkeä kanta siihen, 
että se myös on parempi vaihtoehto kuin nykyisten sopimusten muo-
dostama tilanne. Mutta todellisuus on nyt tämä tilanne, mikä se on. 
Kaksi hyvin tärkeää EU:n perustajavaltiota ovat sanoneett ei. Nämä 
valtiot ovat myös keskenään hyvin erilaisia. On mahdollista, että tämä 
ei-vastaus tulee vielä muiltakin EU mailta. 
 
Tuo ei, jonka Ranskan ja Alankomaiden äänestäjät perustuslakiäänes-
tyksessä sanoivat, ei ollut tietenkään ei Euroopalle, eikä se ollut sinän-
sä ei perustuslaille. Itse asiassa pääsyyt tähän äänestystulokseen olivat 
erinäiset kansalliset syyt. On kuitenkin myös joitakin Euroopan laajuisia 
syitä, joita on syytä tarkastella äänestystulosta arvioitaessa. Näyttää 
siltä, että äänestystulos liittyy jotakuinkin siihen käsitykseen, joka ihmi-
sillä on Euroopan unionista ja sen rakenteista. Ne ovensuukyselyt, joita 
äänestyspaikalla tehtiin, osoittivat myös, että näissä kahdessa jäsen-
maassa myös sosialistit ja sosialidemokraatit äänestivät enimmäkseen 
perustuslakiluonnosta vastaan.  He ovat todenneet kyseltäessä, että he 
ovat tyytymättömiä siihen tapaan, jolla EU:ta tällä hetkellä johdetaan ja 
asioita hoidetaan. 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Nyt meillä EU:n sosialidemokraatteina on velvollisuus jatkaa taistelua 
Euroopan perustuslain puolesta. Meidän on osoitettava se, että perus-
tuslaissa ei suinkaan haluta edistää sääntelyn purkua vaan kyse on 
kasvusta, sosiaalisesta kehityksestä, työpaikoista, ympäristöstä. Mei-
dän on korostettava sosiaalista Eurooppaa. Tämä sama näkökohta tu-
lee esille tässä teidän hyvin mielenkiintoisessa Eurooppavisio-
asiakirjastanne.  
 
Meidän on puhuttava eurooppalaisesta sosiaalisesta mallista, jota tekin 
olette Suomessa mukana kehittämässä. Meidän olisi pyrittävä luomaan 
yhtenäinen eurooppalainen sosiaalinen malli. Tämä ei tienkään ole 
helppo tehtävä, koska kansallisella tasolla tästä on hyvinkin erilaisia 
käsityksiä, mutta sosialidemokraatteina meidän velvollisuutemme olisi 
pyrkiä edistämään yhteistä eurooppalaista sosiaalista mallia.  
 
Nyt Euroopan Sosialidemokraattisen Puolueen ja sen jäsenpuolueiden, 
ja tässä työssä hyvin pitkälti laskemme myös Suomen SDP:n varaan, 
on tehtävä yhteistyötä, jotta voitaisiin kehittää voimakkaasti Euroopan 
sosiaalista ulottuvuutta ja jälleen luoda sellainen Eurooppa, johon kan-
salaiset kokevat, että heillä on suhde ja jossa hekin kokevat olevansa 
mukana. Näin voimme välttää sellaisen kehityksen, että tulevaisuudes-
sa kansalaiset sanoisivat jälleen ei Euroopan kehittämiselle. Sillä tuol-
lainen vaihtoehto johtaisi vääjäämättä nationalismin uudelleen nouse-
miseen ja puhtaaseen omien etujen ajamiseen.  
 
Te olette jo käynnistäneet tämän prosessin Suomessa tässä puolueko-
kouksessa Eurooppavisionne myötä. Me aiomme tehdä tätä työtä myös 
Euroopan Sosialidemokraattisessa Puolueessa muun muassa, kun 24.-
25. päivänä kesäkuuta Wienissä valtuustomme pitää kokouksen ja ai-
omme käynnistää tuolloin tästä asiasta keskustelun. Pyrimme kehittä-
mään EU:sta sellaisen, että se jälleen saa yhteyden äänestäjiinsä. Ti-
lanne on nyt hyvin haastava. Mielestämme EU:sta on tehtävä aiempaa 
poliittisempi. On selvästi nähtävä, että tämän tapaiselle poliittiselle Eu-
roopalle on nyt tilaus ja Euroopan Sosialidemokraattisella Puolueella 
tulee tässä olemaan hyvin merkittävä rooli. 
 
Haluamme kehittää Euroopan Sosialidemokraattista Puoluetta työka-
luksi, jota kaikki Euroopan sosiaalidemokraattiset puolueet voisivat 
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työssään hyödyntää. Tämän edistämiseksi aiommekin käynnistää tuos-
sa Wienin tapaamisessa uudistusprosessin, jonka on tarkoitus edistää 
tiedonvaihtoa ja jäsenpuolueidemme jäsenten suorien yhteyksien luo-
mista ESP:hen päin. 
 
Toivomme teille tässä kokouksessa hyviä keskusteluja juuri tämän Eu-
rooppavisionkin pohjalta. Odotamme mielenkiinnolla niitä johtopäätök-
siä, jotka tulette tästä keskustelusta tekemään, jotta voimme sitten käyt-
tää tätä erittäin tärkeänä panoksena tässä omassa kehitystyössämme. 
 
Puheenjohtaja: Tämän jälkeen siirrymme Eurooppavisiokeskusteluun. 
Tähän kohtaan on pyydetty 10 puheenvuoroa. Tarkoitus on käyttää nyt 
nämä puheenvuorot. Jos Eurooppavisiokeskustelu päättyy ennen kello 
17, niin kello 17 asti käsittelemme poliittista tilannekatsausta ja kello 17 
on Hyvinvointivision esittely.  
 
Tähän keskusteluun ensimmäinen puheenvuoro käyttää Kimmo Kilju-
nen, Uusimaa, valmistautuu Mikko Elo, Satakunta. 
 
Kimmo Kiljunen (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Vaikka puheenjohtaja Paavo Lipponen ilmoittikin, että hän ei siirry 
eläkkeelle, niin epäilemättä tämä on oikea kokous, oikea paikka myös 
arvioida hänen poliittista elämäntyötään ainakin Sosialidemokraattisen 
puolueen puheenjohtajana.  
 
Jos siinä kaksi kivijalkaa on ollut, niin ne kaksi kivijalkaa tulivat tietysti 
tänään oivasti esille hänen erinomaisen vakuuttavassa puheenvuoros-
saan. Toinen kivijalka on tietenkin ollut talouden vakauttaminen, talous-
kehityksen turvaaminen ja sitä kautta ei ainoastaan hyvinvointiyhteis-
kunnan pelastaminen, vaan myös sen edelleen kehittäminen. Se on 
ollut se toinen kivijalka, josta hänen poliittista uraansa tullaan arvioi-
maan. Se toinen kivijalka on tietenkin se, mistä me juuri nyt puhumme, 
Eurooppa-ohjelma. Hän jos kuka on ollut Suomessa se, joka on linjoit-
tanut ja luonut vakaan pohjan Suomen osallistumiselle eurooppalaiseen 
yhteistyöhön ja sitä kautta myös kansainväliseen yhteistyöhön. Nämä 
ovat luonnollisesti merkittäviä valtiomiesmäisiä saavutuksia. Sitä me 
olemme tässä arvioineet. 
 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Arvoisa puheenjohtaja! Mielestäni Liisa Jaakonsaaren toteamus oli ai-
van oikea, kun hän sanoi, että eurooppalaiset poliittiset johtajat Rans-
kassa ja Hollannissa epäonnistuivat siinä, ettei kyetty kansalaisille ker-
tomaan, mistä on kyse, kun kyse on Euroopan uudesta perustuslaista. 
Nyt äänestettiin ei. Enemmistö äänesti ei tälle perustuslaille, mutta tä-
mä sama enemmistö äänesti samanaikaisesti samalla hetkellä kyllä 
nykyiselle Euroopan unionille, sen päätöksentekorakenteille, sen pe-
russisällölle. Ei Euroopan unioni tästä mihinkään häviä, eikä edes saa 
hävitä. Se on luotu sen vuoksi, että meillä on yhteisiä asioita, joihin 
kansallisella absoluuttisella suvereniteetillamme emme pysty kunnolla 
vaikuttamaan, kansalaisille lähellä olevia asioita, jotka ovat meille yhtei-
siä ja sen vuoksi tämä päätöksentekojärjestelmä on luotu. 
 
Kriitikot ovat oikeassa. Päätöksenteko nykyisessä muodossaan ei ole 
riittävän demokraattista. Se tapahtuu hallintoelimissä, jotka eivät ole 
täysin selkeitä, jos perussopimusjärjestelmä on aivan liian monimutkai-
nen, moniulotteinen. Neljä perussopimusta, 50 perusjulistusta, toista 
sataa pöytäkirjaa, tämä on unionin primäärioikeutta tänä päivänä. Tätä 
haluttiin lähteä muuttamaan. Tämä uusi perustuslaki tarjosi muutosta 
tähän, demokraattisempaa päätöksentekojärjestelmää, selkeämpää 
unionia, tehokkaampaa toimintaa. Nyt tämä prosessi on tietyssä tilan-
teessa pysähdyksissä.  
Nyt meillä on kuitenkin keskeinen viesti, arvoisa puheenjohtaja. Siihen 
haluan lopettaa tämän puheenvuoroni. Keskeinen viesti on se, mitä me 
teemme tästä eteenpäin. Suurin ongelma olisi se, että me lähtisimme 
ottamaan tällaisen paloittaisen lähestymistavan, ottaisimme tästä pe-
rustuslaista joitain palasia sieltä täältä, jotka näyttävät hyviltä, joista 
meillä on yhteisymmärrys. Me menettäisimme tämän kokonaisotteen, 
menettäisimme sen sosiaalisen Euroopan konseptin, demokraattisem-
man päätöksenteon konseptin, joka on tässä uudessa perustuslaissa.  
 
Ainoa ulospääsy on se, että otamme siitä erilleen ensimmäisen ja toi-
sen osan, jossa määritellään unionin tavoitteet, sen päätöksentekojär-
jestelmät ja - kansalaiset mukaan lukien - työntekijöiden perusoikeudet. 
Siitä jätettäisiin pois kolmas osa, joka on selittävä ja täydentävä osa ja 
liitettäisiin se ikään kuin omissa lakiteksteissä johdantotekstiksi. Tämä 
on se tapa, joka alistettakoon sitten uudestaan Ranskassa ja Hollannis-
sa kansanäänestykseen. Sitä tietä mennään eteenpäin.  
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Puheenjohtaja: Muistutan kolmen minuutin ajasta. Seuraavana Mikko 
Elo, Satakunta, valmistautuu Hildur Boldt FSD. 
 
Mikko Elo (Satakunnan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluetove-
rit! Kiitoksia Eurooppavision tekijöille. Ulpu Iivari sitä esitellessään tote-
si, ettei tämä Eurooppavisio ole latistunut Ranskan ja Hollannin kan-
sanäänestysten jälkeen. Kyllä ilmeisesti tosiasia on se, ettei se ole latis-
tunut, mutta tilanne on aika paljon muuttunut. Valiokunta, joka työsken-
telee Eurooppavision kanssa, on vaikean tehtävän edessä. Nimittäin 
uudelleenkirjoituksia on vaikea nyt hahmotella ja toisaalta jokainen 
ymmärtää, että nyt näitten kansanäänestysten jälkeen tarvitaan jotain 
uutta.  
 
Eilen eduskunta keskusteli Euroopan unionin tulevaisuudesta tässä 
tilanteessa. Keskustelu liikkui mm. alueella, onko perustuslaillinen so-
pimus kuollut vai ei. Minusta se on vähän tällaista opillista keskustelua, 
mutta oma käsitykseni on kyllä niiden keskustelujen jälkeen, mitä henki-
lökohtaisesti olen käynyt, että Euroopan perustuslaillinen sopimus on 
käytännössä kuollut. Tiedetään, että EU:n perustuslaki vaatii 25 maan 
ratifioinnin. Kun nyt jo kaksi perustajajäsentä on kansanäänestyksessä 
päättänyt, ettei sitä ratifioida ja kun Englanti on päättänyt hyllyttää omat 
suunnitelmansa kansanäänestyksen järjestämisestä, niin on aivan sel-
vää, ettei perustuslaki tule koskaan voimaan sellaisenaan, kuin se on 
nyt esitelty.  
 
On myös selvää, ettei tätä sopimusta uudelleen neuvotella. Komission 
puheenjohtaja Barroso on moneen kertaan todennut, ettei ole mitään 
järkeä lähteä uudelleen neuvottelemaan perustuslaillista sopimusta. On 
myös esitetty erilaisia syitä siihen, miksi on käynyt niin kuin on käynyt. 
Usein on sanottu, ettei kysymys ole perustuslaista sinänsä, vaan on 
ollut enemmän keskustelua esim. Ranskan työttömyydestä, Ranskan 
huonosta hallituksesta jne. Mutta kyllä minulla on se kuva, että ainakin 
osaksi on myös kysymys siitä, miten Euroopan unionin asioita on hoi-
dettu ja miten niitä hoidetaan.  
 
Kyllä esimerkiksi nyt meille Suomessakin esitelty perustuslaki sisältää 
tiettyjä liittovaltion piirteitä. Puhutaan presidentistä, jota muuten Suo-
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men hallitus alun perin vastusti. Puhutaan yhteisestä ulko- ja turvalli-
suuspolitiikasta. Nämähän perustuslain myötä ovat valtion tunnuksia. 
Miettikää myös sitä, että perustuslaki on ensimmäisen kerran sanana 
käytössä. Aikaisemmin on puhuttu perustuslaillisesta sopimuksesta. 
Voidaan kysyä, onko sana perustuslaillinen sopimuskin jo vähän liian 
kunnianhimoinen. Miksi mentiin näin pitkälle? Tämä kysymys voidaan 
aiheellisesti esittää.  
 
Kun sitten mietitään, miten 18 maan euroalue on kehittynyt esimerkiksi 
työttömyyden osalta, niin totesin eilen eduskunnassa, että läntisten te-
ollisuusmaiden joukossa euroalueen talouskasvu on heikointa ja työt-
tömyys kaikkein korkeinta. Kyllä kai kansalaiset miettivät sitä, että jos 
Ranskassa on yli 10 %:n ja Saksassa yli 12 prosentin työttömyys, niin 
totta kai nämä ovat kysymyksiä, jotka kiinnostavat kansalaisia. 
 
Puheenjohtaja! Ihan lopuksi haluan todeta sen, että kyllä kansalaisia 
myös kiinnostaa Euroopan unionin byrokratia. Se että asiakirjoja kulje-
tetaan Brysselin ja Strasbourgin välillä, vie enemmän eurooppalaisia 
verovaroja kuin koko Euroopan neuvoston toiminta ja että EU-
byrokraatit Brysselissä päättävät kurkun käyryydestä, kondomin koosta, 
tervan poltosta, nuuskasta ja kaikesta muusta. Puheenjohtaja, toivon 
menestystä Eurooppavision tekijöille. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hildur Boldt, FSD, valmistautuu Tuula 
Peltonen, Keski-Suomi 
 
Hildur Boldt (FSD): Arvoisa puoluekokousväki! Bästa kamrater! Folk-
omröstningen om EUs grundlag i Frankrike och Holland handlade, pre-
cis som Paavo Lipponen sade i sitt tal, om en osäkerhet inför framtiden. 
Men den ganska utbredd missnöje i dagen om EU och dess nyliberala 
politik är inte unik för Frankrike och Holland.  Det finns alltså en klar 
efterfråga på ett mer demokratiskt, öppet och socialt Europa. Vi har Eu-
ropavisionen, en chans att presentera en klar vision, en socialdemokra-
tisk vision om hurdant Europa vi vill ha och hur vi uppnår det. Vi har en 
chans att presentera ett klart alternativ. Och det är nog en chans vi 
måste ta vara på. Europavisionen som den har presenterats åt parti-
kongressen går från läge i EU nu och dom problem och hot som är 
framför oss och det är viktigt att kartlägga dem. Men den här visionen 
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kunde och borde vara mycket klarare och klarare presentera våra lös-
ningar. 
 
Eurooppavisiosta voi lukea, että keskeisenä tavoitteena on poliittinen ja 
sosiaalinen Eurooppa. Mutta se ei välity tarpeeksi vahvasti asiakirjan 
rakenteesta eikä välttämättä sen sisällöstäkään. Talouskasvu ja talous-
politiikka ovat toki tärkeitä etenkin hyvinvointipalveluiden rahoituksen 
kannalta, mutta minusta olisi syytä aiempaa vahvemmin korostaa va-
paakaupan ja markkinatalouden tasapainottamista sosiaalisilla, poliitti-
silla ja ympäristönäkökulmilla Eurooppa-tasollakin. Onko talous todella-
kin tärkeämpää kuin kansalaisten vaikutusmahdollisuudet, oikeudet 
sekä demokraattinen päätöksenteko? Valitettavasti sen kuvan saa asi-
akirjan rakenteesta. 
 
Vi hade även önskat att det nordiska samarbetets roll utvecklas i Euro-
pa och här på hemmaplan har den tagits upp. De nordiska socialdemo-
kraterna har tillsammans byggt upp vår välfärdsmodell och borde vi nu 
inte göra vårt bästa att utveckla välfärden i Norden och den sociala di-
mensionen i Europa? 
 
Haluaisin kuitenkin kiittää Eurooppavisio–asiakirjan linjauksia EU:n in-
stituutioiden toiminnan kehittämiseksi ja tehostamiseksi sekä kestävä 
kehitys -osiota sen selkeistä linjauksista ja konkreettisista tavoitteista. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuula Peltonen, Keski-Suomi, valmistau-
tuu Folke Sundman, FSD. 
 
Tuula Peltonen (Keski-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Nuorten Kotkain Keskusliiton aloitteessa esitetään Euroopan 
unionille lasten oikeuksien sopimuksen ratifiointia sekä lapsiasiamiehen 
toimiston perustamista Eurooppaan. Aloitteessa esitetään varsin hyvät 
perustelut hankkeelle. Lapsen oikeuksien perään emme kai koskaan 
voi liikaa kuuluttaa. Siitä huolimatta maailmassamme, niin myös omas-
sa pienessä Euroopassamme, elää mm. pedofiilejä, joilta emme aina 
pysty lapsiamme suojelemaan. Seksuaalirikollisuus on vain yksi ongel-
ma monien joukossa. Lasten asema ei todellakaan ole tasavertainen tai 
hyvän lapsuuden kaltainen kaikkialla Euroopassakaan.  
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Puoluehallitus on viitannut lausunnossaan ja päätöksessään YK:n ensi-
sijaiseen oikeuteen valvoa lasten oikeuksia. Jos Euroopan unioni ei voi 
ratifioida lasten oikeuksien sopimusta, olisi kuitenkin varmasti suotavaa 
ja välttämätöntä, että Eurooppaan alettaisiin välittömästi hankkia lap-
siasiamiestä tai lapsiasiavaltuutettua. Tämä edellyttää myös sitä, että 
kansallisella tasolla aletaan hankkia myös lapsiasiavaltuutettuja.  
 
Suomessa lapsiasiavaltuutetun toimipaikasta onkin käyty keskustelua. 
Jyväskylässä yliopisto on kansainvälisesti arvostettu kasvatustieteelli-
sestä osaamisestaan. Jyväskylä voi tarjota lapsiasiavaltuutetulle run-
saasti tutkimustietoa sekä konsultointiapua lapsiin liittyvissä kysymyk-
sissä. Kansalliseksi lapsiasiainvaltuutetun toimipaikaksi sopisi Suomes-
sa näin erinomaisesti Jyväskylä. 
 
Pidän Nuorten Kotkain Keskusliiton aloitetta merkittävänä lasten oike-
uksien huomioimiseksi ja toivon Eurooppavisiovaliokunnassa tästä hy-
vää keskustelua sekä puoluekokoukselta kannanottoa lapsiasiavaltuu-
tetun hankkimiseksi Eurooppaan sekä kansallisesti Suomeen ja Jyväs-
kylään. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Folke Sundman, FSD, valmistautuu Reino 
Paasilinna, Helsinki. 
 
Folke Sundman (FSD): Toveri puheenjohtaja, kamrat utförande! Hyvät 
toverit, bästa kamrater! 
 
Minä heittäydyn tässä kerettiläiseksi ja puhun tällä kertaa enimmäkseen 
suomea. Toissa viikolla pidimme Helsingin seudun ruotsinkielisten puo-
lueosastojen yhteisen keskustelutilaisuuden, jossa aiheena oli juuri tä-
mä Eurooppavisio. Olin siellä alustamassa. Keskustelu oli vilkasta. Eräs 
vanha toveri, Merimiesunionin entinen toimitsija, esitti siellä hyvin va-
kaan käsityksen siitä, mistä EU:ssa on kysymys. Hänen mielestään se 
on lähtökohtaisesti luotu ajamaan Euroopan kapitalistien etua ja niiden 
asemaa. 
 
Hän kysyi, onko tällä meidän Eurooppavisiollamme jotain vastausta 
tähän kysymykseen. Minä nikottelin hetken, mutta sitten vastasin van-
halle toverille, että minä olen edelleen sen verran marxilainen, että kyllä 
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myös Euroopan unionin olemuksen analyysiin pätee se vanha teoria 
yhteiskunnan taloudellisen perustan ja sen poliittisen päällysrakenteen 
vuorovaikutuksesta. Se tarkoittaa EU:n kohdalla sitä, että EU:n instituu-
tiot ovat heijastumia Euroopan talouden perustasta, markkinataloudesta 
ja kaupan vapauttamisesta, mutta käänteisesti nämä samat instituutiot 
vaikuttavat myös talouteen ja sen toimintaan. Ne asettavat tai ovat 
asettamatta niille sääntöjä, reunaehtoja jne. Näiden instituutioiden sisäl-
lä käydään jatkuvaa poliittista kamppailua kehityksen suunnasta. Ni-
menomaan näiden instituutioiden sisällä pitää olla vaikuttamassa tämän 
kädenväännön suuntaan, ulkopuolella ei saada mitään aikaan. 
 
Kyllä minä yhdyin vanhan toverin mielipiteeseen siinä, että ainakin tällä 
hetkellä pääomapiirit ja oikeisto ovat enemmän niskan päällä, ja työvä-
enliikkeellä menee vähän huonommin. Voi myös sanoa, että tämä insti-
tuutioihin sisään rakennettu ristiriita tai valinnaisuus koskee myös EU:n 
perustuslaillista sopimusta. Perustuslaki ei sinänsä pakota harjoitta-
maan porvarillista tai sosialidemokraattista politiikkaa. Se tarjoaa kyllä-
kin mahdollisuuden molempiin voimasuhteista riippuen. Siksikin on tyl-
sää, että eurooppalaisten epävarmuus tulevasta on nyt tehnyt juuri pe-
rustuslaista silmätikun. Olisi ollut parempia ja oikeampia kohteita, kuten 
vaikkapa Ranskan ja Hollannin nykyiset hallitukset. 
 
Tässä meidän visiomme alkutekstissä sanotaan, että Euroopan unioni 
on muuttunut voimakkaasti siitä, mikä se oli aikaisemmin, ja sen muut-
tuminen tulee jatkumaan sekä laajentumisen vuoksi että syventymisen 
myötä. Kyllä muutos tulee varmasti jatkumaan, mutta en ole syventymi-
sestä ja laajentumisesta niinkään varma. Tuumaustaukoa tarvitaan. 
 
Euroopan perustuslaista sanon vielä lopuksi, toveri puheenjohtaja, sen, 
että perustuslaillisesta sopimuksesta on pelastettava, mikä pelastetta-
vissa on, sillä unioni tarvitsee nykyistä sopimusviidakkoa paremman 
perustan selvitäkseen eteenpäin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Reino Paasilinna, Helsinki, valmistautuu 
Riitta Myller, SDP:n europarlamenttiryhmä. 
 
Reino Paasilinna (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Ranskassa 70 pro-
senttia työväestöstä äänesti tätä sopimusta vastaan. Se on, kuulkaa, 
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sellainen numero, että sitä ei voi lyhyesti niellä. Se on huuto epävar-
muudesta, sosiaaliturvan puutteesta, liian nopeasta laajentumisesta, 
hurjasta hallituksesta ja luultavasti kauheasta presidentistä, käsittämät-
tömän yksityiskohtaisesta lainsäädännöstä. Sanon sitä spagetoinniksi, 
siitä ei päätä löydy. Kun Espanjassa oli kansanäänestys, siellä olivat 
eniten vastaan ne, jotka vähiten tiesivät tuosta perustuslaillisesta sopi-
muksesta, siis ne, jotka olivat vähiten siitä lukeneet, olivat sitä vastaan. 
Tätä on EUROSTATin tulos, mielenkiintoinen siis. 
 
Ranskalaiset haluavat samaan aikaan syvempää Eurooppaa, kun he 
äänestivät nyt sitä vastaan, mutta he eivät halua sinne puolalaisia. Oli-
siko meidän siis pysähdyttävä, kun meillä on iso asiakirja yhteisesti 
valmisteltuna, jossa on avoimuutta, lisää demokratiaa, kansalaisoike-
uksia, päätöksenteon yksinkertaistamista ja pieniä syrjimättömät toimin-
tatavat. Silloinko meidän pitää sanoa, että tuli tehdyksi huono höskä. 
Unioni, kuulkaa toverit, ja Lissabon varsinkin, sehän on sosialidemo-
kraattinen projekti, turvallisuuden ja sosialidemokratian, eli solidaari-
suuden projekti. Näkisin tärkeän työn nyt Euroopan unionille, globali-
saation hallintaan se on riittävän suuri ja siihen sillä on vastauksia ja 
keinoja. Se on maailman suurin talous yhdessä Yhdysvaltojen kanssa, 
väkeä on vieläkin enemmän. 
 
Unionin arvoista sanotaan toisessa artiklassa: ”Vapaus, kansanvalta, 
tasa-arvo, oikeusvaltio, ihmisoikeus ja sosiaalinen markkinatalous”. 
Sinne kirjaan saatiin tämä sana ”sosiaalinen” sosialidemokraattien tais-
telun tuloksena. Eihän sitä kannata hävittää. 
 
Sisäinen epäsolidaarisuus on meille ongelma. Nimenomaan, niin kuten 
Paavo viittasi, Keski-Euroopan suuret perustajajäsenmaat eivät täytä 
omaa tehtäväänsä, niin kuin esimerkiksi Suomi, toteuttamalla yhteiset 
sopimukset. Meillä on nyt käytännössä Ranskan malli ja se haluaa 
vaan sosiaalisempaa Eurooppaa. Meillä on brittimalli, joka on puolittain 
liberaalien hameessa, ja sitten meillä on saksalainen malli, mutta on 
myös pohjoismainen malli, ja se oli Tallinnassa esillä viime viikolla. Me 
toimme yhteisen paperin pohjoismaisesta mallista, joka on jo toteutta-
nut Lissabonin tavoitteet. Nyt meidän toverimme, jotka olivat Tallinnas-
sa, yli 200 demaria, katsovat meidän malliimme. Tämän puoluekokouk-
sen tehtävänä on vahvistaa tätä mallia. 
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Sosialidemokraattinen ryhmä Euroopan parlamentissa ei tule pitämään 
tuumaustaukoa vaan jatkaa asian läpiajamista tavalla tai toisella, niin 
kuin porarit. Ne poraavat, vaikka kivi on jäykkää, ja se jatkaa sosiaali-
sen Euroopan linjalla. Toivon, että me tuemme sitä, sillä se on Euroo-
pan tulevaisuus, jota me ajamme ja jossa me luomme huomisen.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esa Suominen, SONK, valmistautuu Riitta 
Myller, SDP;n europarlamenttiryhmä. 
 
Esa Suominen (SONK): Toveri puheenjohtaja, arvoisat toverit! Sosiali-
demokraattiset Opiskelijat, SONK, pitää puoluehallituksen esitystä 
SDP:n Eurooppavisioksi vanhaa määritelmää käyttäen oikeansuuntai-
sena, mutta riittämättömänä. Ranskassa ja Hollannissa koettu pettymys 
ei saa estää meitä suomalaisia sosialidemokraatteja pyrkimästä kohti 
yhä kunnianhimoisempia tavoitteita eurooppalaisen yhteistyön kentällä. 
On huomattava, että ei-äänten voitto ei johtunut siitä, että ihmiset olisi-
vat kääntäneet selkänsä EU:lle sinänsä. Kritiikin kohteeksi joutui pi-
kemminkin EU:n nykyinen, monien kansalaisten silmissä uusliberalisti-
seksi koettu luonne. 
 
Pohjoismaisesta näkökulmasta tämän kritiikin kohdistuminen nimen-
omaan perustuslakiin on hieman yllättävää, olisihan se tuonut mm. pe-
rusoikeusasiakirjan elimelliseksi osaksi lakia, lisännyt Euroopan parla-
mentin toimivaltaa jne. 
 
Kaiken kaikkiaan perustuslaki kuitenkin koettiin liiallisesti eliitin projek-
tiksi, joka ei tavallisia kansalaisia hyödytä eikä ole heistä kiinnostunut. 
Me täällä Pohjoismaissa olemme kyenneet rakentamaan maailman ta-
sa-arvoisimmat yhteiskunnat, joille on ollut ominaista myös taloudelli-
nen menestys. Tämän vuoksi meidän on myös nyt tässä uudessa ja 
vaikeassa tilanteessa kyettävä näyttämään suuntaa eurooppalaiselle 
yhteistyölle. Meidän on oltava aloitteellisia siinä prosessissa, jossa Eu-
roopan unionia pyritään demokratisoimaan ja antamaan sille toimivaltaa 
sekä resursseja siten, että se kykenee saavuttamaan tavoitteensa rau-
han, sosiaalisen hyvinvoinnin ja taloudellisen menestyksen saroilla. 
Vain sosiaalinen Eurooppa voi olla legitiimi kansalaisten Eurooppa. 
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Toverit! Eurooppavisio jää monissa sinänsä oikeaan osuneissa johto-
päätöksissään puolitiehen. Mikäli kirjoittaisimme hallitusohjelmaa tai 
lyhyen tähtäimen tavoiteohjelmaa, formaatti olisi perusteltu. Nyt visiosta 
jää hieman laimea maku. Tätäkö me sosialidemokraatit unionilta halu-
amme? Suuri osa sivumäärästä kuluu nykytilanteen kuvauksiin ja mo-
net hyvät johtopäätökset roikkuvat ilmassa. Eurooppalaisen kolmikan-
nan korostaminen sekä visiossa esitetty ajatus EU-verosta ovat erittäin 
tervetulleita, mutta kyseisiä asioita ei ole juurikaan pyritty avaamaan. 
Vision tulisi myös rohkeammin korostaa PES:n, Euroopan Sosialide-
mokraattisen Puolueen, merkitystä linjanvetäjänä. Koherenttia ja vaikut-
tavaa EU-politiikkaa voidaan luoda vain eurooppalaisella tasolla. Tähän 
on kansallisten sosialidemokraattisten puolueiden sitouduttava. 
 
Euroopan unionia arvostellaan usein poliittisen vastuun puutteesta ja 
elitistisyydestä. Paikallistasolla ei valtaa kuitenkaan voida palauttaa. 
Monet ratkaisuaan odottavista haasteista ja ongelmista ovat luonteel-
taan rajat ylittäviä. Ratkaisuksi onkin otettava Euroopan unionin demo-
kratisoiminen ja kehittäminen täysimääräisen poliittisen unionin suun-
taan kaksikamarisine parlamentteineen sekä poliittisine hallituksineen, 
jonka tulee heijastaa Euroopan parlamenttivaalien tulosta. 
 
Samalla Euroopan unionille on annettava entistä enemmän toimivaltaa 
nimenomaan sosiaalipolitiikan kentällä. Vain tätä kautta kykenemme 
luomaan toimintatilaa myös kansalliselle sosiaalipolitiikalle. 
 
Vision selkeimpänä puutteena on pidettävä maatalouspoliittisen linjauk-
sen puuttumista. EU:n menoista valtaosa kuluu maatalouden tukemi-
seen. Maatalouspolitiikan menoja on kyettävä vähentämään selkeästi 
sekä suuntaamaan niitä uudelleen kaupunkiseutujen ja infrastruktuurin 
kehittämiseen. Samaan aikaan EU:n vientituet aiheuttavat hätää ja kär-
simystä monissa kehitysmaissa, joissa paikalliset viljelijät ja yhteisöt 
jäävät markkinoita vaille vientituettujen elintarvikkeiden vallatessa pai-
kallisia markkinoita. Tämä aiheuttaa köyhyyttä, katkeruutta ja osatto-
muutta. Tämä tuhoisa politiikka on saatava loppumaan. Tässä SDP:llä 
ja Euroopan Sosialidemokraattisella Puolueella on oltava aloitteellinen 
rooli. 
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Hyvät toverit! SDP on osa maailman suurinta poliittista perhettä. Meillä 
on mahdollisuus ja sitä kautta velvollisuus luoda ennakkoluulotonta ja 
vahvaa kansainvälispoliittista linjaa. Antakaamme tämän näkyä myös 
Eurooppavisiossamme. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Riitta Myller, SDP:n europarlamenttiryh-
mä, valmistautuu Arja Alho, eduskuntaryhmä. 
 
Riitta Myller (SDP:n europarlamenttiryhmä): Hyvät toverit! Tämä puo-
luehallituksen esittämä Eurooppavisioasiakirja vastaa mielestäni monil-
ta osin niihin keskustelua kaipaaviin asioihin, missä olemme tällä het-
kellä Euroopan unionissa. Vaikka meillä on takana nämä kaksi häm-
mentävää kansanäänestystä, mielestäni ne haasteet, jotka on esitetty 
tässä Eurooppavisiossa, ovat oikeita ja myös tähän tilanteeseen sopi-
via. 
 
Itse asiassa näitten kahden kansanäänestyksen jälkeen se keskustelu, 
mikä Euroopan unionista on sen jälkeen virinnyt, on aika paradoksaali-
nen. Perustuslakisopimus tuo juuri ne parannukset Euroopan unionin 
toimintaan, joita käytettiin argumenttina siihen, että vastustettiin perus-
tuslakisopimusta, eli kun vastustettiin Euroopan unionia, vastustettiin 
sitä unionia, joka se nyt on, vastustamalla niitä muutoksia, joita halut-
tiin. Perustuslakisopimus parantaa demokratiaa, lisää avoimuutta, pa-
rantaa Euroopan unionin ymmärrettävyyttä, selkeyttää päätöksentekoa, 
luo puitteet ymmärtää, mistä on Euroopan unionissa kysymys. Nämä 
asiathan tulevat todellakin esille perustuslakisopimuksen osissa 1 ja 2. 
 
Alun alkaenhan keskusteltiin siitä, pitäisikö tämä sopimus jakaa kah-
teen osaan, niin että tämä itse perustuslaillinen osa olisi erikseen ja 
sitten politiikkaosat erikseen. Mielestäni tähän ajatukseen pitäisi palata 
nyt uudestaan. Kimmo Kiljusen hahmottelema ajatus olisi mielestäni 
sellainen, mitä voisimme miettiä eteenpäin. Kysymys on siitä, että mei-
dän täytyy tehdä ne isot, tärkeät, tarpeelliset muutokset, joita Euroopan 
unionissa täytyy tehdä, jotta se pääsee lähemmäksi kansalaisia. Jotta 
demokratia toteutuu Euroopan unionissa, ne täytyy saada pelastetuksi 
perustuslakisopimuksesta. 
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Rahoitus on tällä hetkellä kaikkein visaisin asia. Euroopan unionin pää-
töksenteossa vajaan kahden viikon kuluttua keskustellaan taas ja pyri-
tään päätökseen rahoituskehyksistä. On aivan oikein, mitä tässä visios-
sa on esitetty, että pitkällä tähtäimellä pitäisi päästä jonkinlaiseen Eu-
rooppa-tason veroon, koska nykyinen maksuosuusjärjestelmä on erit-
täin hankala toteuttaa. Nämä maksukiistat siitä, kuka on nettomaksaja, 
kuka on nettosaaja, miten hyvitetään nettomaksajamaita ja miten laske-
taan eri maksuosuudet, ovat nyt juuri niitä asioita, jotka heikentävät eu-
rooppalaista päätöksentekoa. Maksujärjestelmissä, tuloissa ja siinä, 
miten EU:n menot rahoitetaan, pitää päästä reiluun avoimeen järjestel-
mään. Mielestäni tässäkin tämä vision ehdotus on ihan kannatettava, 
 
Kysymykseen alueellisesta yhteistyöstä, olette varmasti seuranneet 
julkisuudesta, että on käyty keskustelua Itämeri-politiikasta, Pohjoisen 
ulottuvuuden politiikasta. Puheenjohtaja Paavo Lipponen oli Tallinnassa 
puhumassa sosialidemokraattien ryhmäkokouksessa hyvin jyriseviä 
sanoja siitä, että Pohjoinen ulottuvuus on pidettävä edelleen esillä ja 
sitä on vahvistettava. Sen osana on meillä Itämeri-politiikka ja myös 
tätä tämä visio tuo esille. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Arja Alho, eduskuntaryhmä, valmistautuu 
Lasse Lehtinen, SDP:n europarlamenttiryhmä. 
 
Arja Alho (eduskuntaryhmä): Ystävät, toverit, bästa kamrater! Autuaita 
ovat rauhantekijät, niin sanoo psalmi. Kansainvälisen sosialidemokraat-
tisen työväenliikkeen ja myös Euroopan unionin ensimmäinen tehtävä 
on rauhan lujittaminen. Parasta rauhan työtä on köyhyyden poistami-
nen, köyhyyden vastustaminen, köyhyyden näkeminen suurena yhteis-
kunnallisena ongelmana. Se on meidän tehtävämme niin maailmalla 
kuin myös Suomessa. 
 
Eurooppaa ja Suomea kohtaavat samat yhteiskunnalliset suuntaukset, 
jotka tuottavat nyt Euroopan unionille ongelmia, mutta ovat tuottaneet 
sitä myös meille täällä Suomessa. Kysymys on traditioiden purkautumi-
sesta ja yksilöllistymisen vahvistumisesta ja tähän eurooppalaisella so-
sialidemokratialla, Suomella mukaan lukien, on vain vastaus: on vahvis-
tettava uudelleen yhteisöllisyyttä. Vain se voi olla vastavoima näille 
kahdelle trendille. 
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Markkinavoimat myös jylläävät ja uhkaavat viedä ihmisiltä hengen ja 
hapen, niin ettei voi hengittää. Sosialidemokratian tehtävä on sanoa, 
että ihmiset eivät ole tavaroita, vaan että sitä varten meillä on politiikka, 
sen näkökyky, sen voima ja analysointikyky, jotta pelisääntöjä voidaan 
viedä eteenpäin niin, että myöskin erilaiset intressit voivat löytää tasa-
painon toistensa kesken. Siksi eurooppalaisten sosialidemokraattien 
tehtävä, ja Suomen yhtä lailla, on vahvistaa demokratiaa ja viedä sitä 
kansainvälisiin rakenteisiin. mutta samaan aikaan on paikallisesti vah-
vistettava demokratiaa. Vain niin me voimme tehdä vahvaa unionia, 
vain niin me voimme tehdä vahvaa ja selviytymiskykyistä sosialidemo-
kraattista Suomea Suomen omin voimin. 
 
Tämä onnistuu silloin, kun me keskustelemme avoimesti ja nousemme 
keskustelun kärkeen, sillä demokratia on ennen kaikkea juuri keskuste-
lua, erilaisten vaihtoehtojen punnintaa ja sieltä yhteisen näkemyksen 
löytämistä. Me tarvitsemme siis avoimuutta, verkottumista ja sukupolvi-
en välisen ketjun luomista, jotta se tietotaito, joka työväenliikkeen vete-
raaneilla, olivatpa he sitten Ranskassa, Saksassa tai Suomessa, voi 
siirtyä aina tuleville sukupolville.  
 
Eurooppalaisten sosialidemokraattien ei, kuten ei meidänkään täällä 
Suomessa, pidä keskittyä vain pohtimaan sitä, miten kakku jaetaan, 
vaan myös sitä, miten kakkua kasvatetaan. Siihen me tarvitsemme 
paitsi teknologiaa ja osaamista, jota Euroopasta ja Suomesta löytyy, 
myös suvaitsevaisuutta, joka tuo kaikelle tälle sen hiivan, joka kasvat-
taa ja luo sitä uutta innovaatiota, josta voi syntyä se kasvu. Siksi me 
tarvitsemme avointa keskustelua Euroopan ja Suomen tasolla maa-
hanmuuttopolitiikasta, ulkomaalaispolitiikasta ja siitä, että jos ongelmia 
on, ne on nostettava rohkeasti pöytään ja käytävä niihin käsiksi. 
 
Itse tulin Sosialidemokraattisen puolueen jäseneksi 15-vuotiaana juuri 
sen kansainvälisyyden vuoksi. Sosialidemokratia asemoituu edelleen 
työn ja pääoman välisen ristiriidan mukaan. Mutta tänä päivänä se on 
mutkikkaampi ja vaikeampi ja siksi on mielestäni edelleen syytä tois-
taan ne sanat, jotka sanoin ensimmäisessä puoluekokouksessani: 
”Meidän on uskallettava panna itsemme alttiiksi muutoksen kipeydelle”.  
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Kun me kysymme, mitä Eurooppa voi tehdä meille, niin itse asiassa 
meidän pitää kysyä, mitä me voimme tehdä sen hyväksi. Omasta puo-
lestani tein pienen harjoitelman, kun panin itseni alttiiksi ja toin ehkä 
vähän sähäkkyyttä tähän keskusteluun, toivottavasti tähän puoluekoko-
ukseen muutoinkin, kun puhumme Euroopasta, hyvinvoinnista tai niistä 
resursseista, joilla Sosialidemokraattista puoluetta viedään eteenpäin 
yhteisessä eurooppalaisessa perheessä. 
 
Nyt on aika sanoa, että otan askeleen sivuun puheenjohtajakamppai-
lussa, mutta askeleen eteenpäin eurooppalaisen sosialidemokratian 
vahvistamisessa, sillä meistä riippuu se, onko tuleva maailma ja las-
temme tulevaisuus turvallinen, onko se solidaarinen ja oikeudenmukai-
nen. Meidän tehtävämme on luoda ne vastavoimat markkinoille, sillä 
ihminen ei ole tavara eikä ihmisyys ole koskaan kaupan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Lasse Lehtinen, europarlamenttiryhmä, 
valmistautuu Jutta Urpilainen, eduskuntaryhmä. 
 
Lasse Lehtinen (europarlamenttiryhmä): Toverit puheenjohtajat, hyvät 
toverit. Tähän mennessä käydyt kansanäänestykset ovat varmasti 
osoittaneet ainakin sen, että kansanäänestys sopii hyvin huonosti pää-
töksentekovälineeksi silloin, kun tehdään yleiseurooppalaista politiik-
kaa. Siinä johtajilla on liian suuri kiusaus piiloutua äänestäjäkunnan 
taakse ja heittää hankalat asiat heille takaisin ilman, että tarvitsee juurta 
jaksain selittää, mistä on kysymys. 
 
Kuten muissakin puheenvuoroissa on aivan oikein huomattu, niin kes-
kustelua kansalaisäänestyksen alla voi käyttää ihan mihin tarkoitukseen 
tahansa, voidaan perustella joko Euroopan oikeistolaistumisella tai pe-
lätä sen vasemmistolaistuvan. Margaret Thatcher, joka on ollut EU:n 
vastustaja aina, sanoi parikymmentä vuotta sitten eräässä puheessaan 
Englannissa, kun Jaques Delors oli käynyt siellä puhumassa Euroopan 
ilosanomaa, että mister Delors haluaa tehdä Euroopasta jättimäisen 
Ruotsin. Hän ei keksinyt pahempaa herjausta tälle pelkäämälleen asialle. 
 
Me olemme todella yrittäneet pitää esillä pohjoismaista mallia ja nimen-
omaan esimerkkinä siitä, että pohjoismainen malli ainakin toistaiseksi 
elää ja voi hyvin. Me olemme verranneet sitä kimalaiseen, joka ei min-
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kään fysiikan eikä aerodynamiikan lakien mukaan voisi lentää. Se on 
siihen liian paksu ja painava, sillä on ihan liian pienet siivet. Mutta se 
lentää joka tapauksessa. Meille ovat talousmiehet todistelleet, että oli-
simme kilpailukykyisiä, jos meillä olisi eurooppalainen sivistys, aasialai-
set palkat ja yhdysvaltalainen sosiaaliturva. Mutta vielä toistaiseksi tä-
mä pohjoismainen malli toimii. Olemme myös panneet merkille, että 
sanaradikalismi on aina voimakkaampaa siellä, missä on jätetty toteut-
tamatta esimerkiksi EU:n jo yhdessä sopimat asiat. Sanaradikalismia 
tulee aina näköjään enemmän silloin, kun rikotaan kasvu- ja vakausso-
pimusta, mutta ei panna omia nurkkia kuntoon. 
 
Tämä puolue on aina kantanut vastuunsa siitä, ettei eurooppalainen iso 
keskustelu valu sisäpoliittiseksi kiistelyksi, ettei synny traumoja, jotka 
monessa maassa uhkaavat mennä sisäpolitiikkaan. Meidän pitää sa-
noa ei muukalaisvihalle, ei poliittiselle populismille ja ei nationalismille. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jutta Urpilainen, eduskuntaryhmä, valmis-
tautuu Erkki Tuomioja, Helsinki. 
 
Jutta Urpilainen (eduskuntaryhmä): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Euroopan unioni on ollut sen koko historian ajan uusien erilaisten 
haasteiden edessä. Tämän päivän unioni on laajentunut ja yhteistyö on 
entistä syvempää monilla eri alueilla. Viime vuosien kehitys on ollut hur-
jaa ja ehkä on syytä kysyä, onko joidenkin suurten maiden johtajille is-
kenyt vauhtisokeus, ovatko he epäonnistuneet siinä, että miten perus-
tella näitä välttämättömiä Euroopan unionin kehitystavoitteita kansalai-
sille. Tästä on esimerkkinä mm. Ranskan kansanäänestyksen tulos. 
Viime kädessähän Euroopan unionin perustuslaissa on kysymys siitä, 
että saisimme nykyistä avoimemman, demokraattisemman ja tehok-
kaamman unionin, joka pystyisi toimimaan kansalaisten parhaaksi. 
 
Toveri Mikko Elo viittasi keskusteluun siitä, että Euroopan unioni on 
jossain todettu jo kuolleeksi tai ainakin perustuslaki on todettu kuolleek-
si. Mielestäni Euroopan unionin tulee ehdottomasti jatkaa perustuslain 
ratifiointiprosessia. Meidän tulee tässä tilanteessa huomioida, että tä-
hän mennessä kaksi jäsenmaata, jotka edustavat reilua 70 miljoonaa 
kansalaista, ovat hylänneet perustuslain, kun taas kymmenen jäsen-
maata, jotka edustavat yli 220 miljoonaa kansalaista, eli lähes puolta 
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kansalaisten joukkoa Euroopan unionissa, ovat hyväksyneet perustus-
lain. 13 jäsenmaata ei ole vielä ottanut minkäänlaista kantaa perustus-
lakiin. Nyt tulisi ottaa aikalisä ja neuvotella Ranskan ja Hollannin kans-
sa poikkeuksista perustuslakiin. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraatit ovat aina korostaneet Euroopan unio-
nin globaalia vastuuta, Mielestäni on erittäin hienoa, että Iso-Britannia 
on nostanut Afrikan köyhyyden ensi syksyn puheenjohtajuuskautensa 
painopisteeksi. Tästä hyvänä osoituksena on Yhdysvaltojen presidentin 
George Bushin ja Iso-Britannian pääministeri Tony Blairin eilinen avaus 
kehitysmaiden velkojen anteeksiannosta. Mielestäni Suomen tulisi jat-
kaa kehityspoliittisen näkökulman huomioimista EU:ssa ensi vuonna 
omalla puheenjohtajuuskaudella. EU on avain transatlanttisen kumppa-
nuuden ja maailmanlaajuisen konsensuksen rakentamisessa. 
 
Puolueemme puheenjohtajan Paavo Lipposen johdolla olemme olleet 
hyvin aloitteellisia Eurooppavisioinnissa ja ensi vuoden Suomen pu-
heenjohtajuuskausi on mielestäni oiva mahdollisuus jatkaa tätä aloit-
teellisuutta. Tässä tilanteessa Suomi voisi esimerkiksi olla aktiivisesti 
rakentamassa EU:lle yhteistä globaali- ja YK-strategiaa. Toivon, että 
tämä voitaisiin kirjata tavoitteeksi myös Eurooppavisio-asiakirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Erkki Tuomioja, Helsinki, valmistautuu 
Irma Peiponen, Pohjois-Savo. 
 
Erkki Tuomioja (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Vaikka Euroopan unioni 
on tänään taas vähän uudessa tilanteessa, niin ei se ole ihan ennen 
kokematon tilanne eikä se ole myöskään tilanne, joka olisi tehnyt Eu-
rooppavisiotamme mitenkään vanhentuneeksi vaan päinvastoin se on 
entistäkin tärkeämpi. 
 
Se on tärkeämpi myös siksi, että meidän sosialidemokraattien on aika 
voimakkaammin tuoda esiin Eurooppa-keskustelussa aate, ideologia ja 
politiikkaa. Toki Euroopan unioni on edelleen hallitusten välisen yhteis-
työn foorumi ja siinä yhteistyössä on edelleen paljon asioita, joissa maan-
tiedekin on määrittelevä ja joissa jokainen hoitaa omia ns. kansallisia in-
tressejään. Sitä tehdessämme on hyvä, että meillä Suomessa, toisin kuin 
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naapurissamme Ruotsissa, on pystytty hoitamaan laajalla yhteisymmär-
ryksellä EU-politiikkaa, se on myös meidän tietty voimavara. 
 
Mutta yhä enemmän Euroopan unioni on poliittisen toiminnan kenttä. 
Uskon, että muillakin on se sama kokemus, että ensimmäisen kerran 
kymmenvuotisen jäsenyytemme aikana on yksi asia, joka on tullut il-
man, että sitä on puhuja ottanut esiin poliittisessa tilanteessa kysymyk-
sen kohteeksi, ja se on palveludirektiivi. Ihmiset ovat todella havahtu-
neet huomaamaan, että Euroopan parlamentissa poliittisin perustein 
poliittisten ryhmien toimesta tehdään tärkeätä työtä ja tehdään sellaisia 
ratkaisuja ja päätöksiä, jotka vaikuttavat myös meidän hyvinvointipoli-
tiikkamme edellytyksiin. Tässä tilanteessa on tärkeätä, ettemme päästä 
Euroopan unionia pysähtyneisyyden tilaan. Toki tarvitaan tuumaustau-
ko, mutta missään tapauksessa ei pidä pysähtyä. 
 
On asioita ja onneksi yksi tärkeä sektori, jossa Euroopan unioni voi ja 
sen tulee edetä. Ymmärrykseni mukaan kaikki jäsenmaat ovat tästä 
samaa mieltä. Se on yhteisön ulko- ja turvallisuuspolitiikan ja siihen si-
sältyvän Euroopan turvallisuus- ja puolustuspolitiikan kehittäminen ja 
syventäminen sillä tavoin, että jokseenkin kaikki ne asiat, jotka ovat 
mukana uudessa perustuslakisopimuksessa tältä alalta, ovat sellaisia, 
että niitä ollaan jo toteuttamassa ja ne voidaan viedä ja tulee viedä to-
teutukseen olemassa olevien sopimusten pohjalta. 
 
Turvallinen maailma tarvitsee vahvaa Eurooppaa. Me emme ole teke-
mässä EU:sta sotilasliittoa, siitä ei ole sellaista tulossa eikä ole tarvis 
tullakaan, mutta se on ainutlaatuinen kansainvälinen yhteisö, jolla on 
käytössään ainutlaatuinen valikoima keinoja, joita nimenomaan tarvit-
semme uusien laaja-alaiseen turvallisuuteen kohdistuvien uhkien tor-
juntaan, niiden ennalta ehkäisyyn sekä syntyneiden kriisien hallintaan 
ja jälkihoitoon. Tähän kuuluu talousyhteistyö, kauppa, kehitysapu, sivii-
likriisinhallinta ja ehkä kaikista tärkeimpänä välineenä nimenomaan 
meidän naapurustossamme tämä ns. eurooppalainen perspektiivi. Sii-
hen kuuluu myös sotilaallinen kriisinhallinta, jossa otetaan uusia aske-
leita nopean toiminnan joukkojen muodossa. On tärkeää, että Suomi on 
tässä täysimääräisesti mukana. 
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Puheenjohtaja: Irma Peiponen, Pohjois-Savo, valmistautuu Miapetra 
Kumpula, puoluehallitus. 
 
Irma Peiponen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Toveri puheenjoh-
taja, hyvät toverit! EU-visioasiakirja on vahva Sosialidemokraattinen 
puheenvuoro Euroopasta. Sen visioima politiikka luo edellytyksiä hyväl-
le elämälle EU:n kansalaisille ja on väline ottaa vastuuta maailman ke-
hityksestä. Täällä on paljon kannettu huolta vastoinkäymisistä, mutta 
näiden jälkeen meidän täällä Suomessa on jatkettava yhteisen Euroo-
pan puolesta puhumista. 
 
Meidän sosialidemokraattien on kannettava vastuuta nimenomaan 
suomalaisten asenteista. Käsitys siitä, että EU:n kulttuuri on elitististä, 
on pystyttävä muuttamaan. On ymmärrettävä, että EU on muutakin kuin 
taloutta, tukiaisia ja kurkkudirektiivejä. Omassa puolueessamme tarvit-
semme jatkossakin sellaista keskustelua, mihin saamme mukaan jäse-
nistöä. Demokratia, kestävä kehitys ja työllisyys esimerkiksi ovat asioi-
ta, jotka koskettavat meitä kaikkia, ovat osa meidän arkielämäämme. 
 
Ulpu epäili esittelyssään, että emme olisi huomanneet tuota federalistis-
ta luonnetta, joka asiakirjaan sisältyy. Nuoret täällä jo vaativat täyttä 
federalismia. Kyllä me sen huomasimme. Esimerkiksi perusjärjestös-
sämme, kun käsittelimme tätä asiaa, mietimme ja sitten hyvällä itsetun-
nolla totesimme, että emmepä ole aivan varmoja, haluammeko sitä fe-
deralismia. Meidän täytyy vielä jatkaa pohtimista. Siihen on hyvä tilai-
suus. 
 
Kulttuuri tässä asiakirjassa on jäänyt melko vähälle. Siinä on todettu 
kulttuurien monimuotoisuus. On todettu kulttuuri-, nuoriso- ja koulutus-
ohjelmat, jotka ovat hyvin tärkeitä eurooppalaisen identiteetin muodos-
tamisessa. Kulttuuri on kuitenkin laajempikin asia. Se on tapa elää ja 
toimia. Siispä viedään reippaasti omaa, niin suomalaista kuin sosiali-
demokraattista kulttuuriamme EU:n hyväksi käytännöksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuravana Miapetra Kumpula, puoluehallitus, valmis-
tautuu Ilkka Taipale, Helsinki. 
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Miapetra Kumpula (puoluehallitus): Hyvät toverit! Tunnistammeko me 
sen EU:n, missä olemme ja näemmekö siinä sosialidemokraattisia 
merkkejä? Aina välillä tulee hetki, että kuuntelemme kritiikkiä. Olen yl-
peä suomalaisesta EU-keskusteluista, että enää emme keskustele kyllä 
ja ei, vaan keskustelemme, millaista Eurooppaa haluamme.  
 
Myös kansanäänestyksissä ei ollut kyse - kun Euroopan työväkikin kah-
dessa maassa äänesti vastaan - että ollako Euroopassa vai eikö, vaan 
siitä millaisessa Euroopassa. Se kritiikki on aina tervetullutta, että pysy-
tään skarppina. Mutta löydämmekö sieltä niitä sosialidemokraattisia 
merkkejä? Ei ole itsestään selvää, että Euroopan unioni tavoittelee kor-
keampaa työllisyyttä. Muistan, kun aloin harrastaa EU-asioita vasta vä-
hän ennen jäsenyyttä, eli hieman yli 10 vuotta sitten, että työllisyys ei 
ollut Euroopan unionin agendalla. Se on tullut sinne viime vuosikym-
menen aikana aktiivisen eurooppalaisen sosialidemokraattisen liikkeen 
myötä. On toki hankalaa vastata kysymyksiin, kun olemme ottaneet 
vaikeita asioita asialistalle, mutta kyllä meillä on suuri tahto käyttää työ-
välineenä Euroopan unionia, 
 
Solidaarisuus-sana ja ajatus löytyy myös Eurooppavisiosta. Se löytyy 
tämän päivän Euroopan unionista. Voimme kuvitella vaikka alueellista 
kilpailukykyä, jolla eri alueet voivat toimia tässä avoimessa taloudessa. 
Siellä on erityistukia vuoristolle, saaristolle, harvaan asutuille alueille, 
joita on Suomessa. Korkean työttömyyden alueet ovat oikeutettuja saa-
maan tukea eri lailla kuin joku toinen alue. Toverit, tämä on solidaari-
suutta, hyvin tuttu sana meidän puolueellemme. 
 
Sitten on kysymys, miten päästä opiskelemaan Euroopan yliopistoihin. 
Aivan samalla lailla niihin pääsee jokainen eurooppalainen. Näin ei ollut 
ennen Euroopan unionia ja näihin sopimuksiin on tarvittu eurooppalais-
ta yhteistyötä. Olemme siis solidaarisia myös keskenämme. 
 
Turvallisuudesta, onko EU:n rooli vain rakennettujen muurien sisällä vai 
osa maailmaa? Toverit! SDP on ollut aina kansainvälisen liikkeen osa 
ja meillä on ollut ihanteenamme rajaton maailma. Käännämmekö tä-
män ihanteen itseämme vastaan, emmekö ole enää sitä mieltä? Täällä 
aikaisemminkin mainittuihin ongelmiin, kuten ihmiskauppaan ja kan-
sainväliseen rikollisuuteen ei ehkä ole vastausta. Suljetaan rajat Euroo-
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pan ympäriltä tai Suomen ympäriltä ja käperrytään lintukotoon. En us-
ko, että moni sitä haluaisi, eivät ainakaan ne kymmenettuhannet suo-
malaiset, jotka saavat tulonsa suoraan Nokian palkkalistoilta. Meidän 
on tehtävä yhdessä työtä kansainvälisesti. Euroopassa on yhdistettyjä 
kansallisia poliisivoimia, lisätään tiedonvaihtoa Euroopan unionista saa-
tavilla työkaluilla.  
 
Toverit! Pitää katsoa näitä saavutuksia, konkreettisia askeleita, mihin 
päin mennään. Tämä kaikki on sitä arkista Euroopan unionia, ei vain 
eliitin unionia, josta muutama herra päättää. Oikeastaan pitäisikin olla 
niin, että käsitellään pikkuisen jokaisessa asiakohdassa myös asian 
eurooppalaista ulottuvuutta,  
 
Lopuksi, päätavoitteita Euroopan unionin perustamiselle oli kaksi: rau-
han ja hyvinvoinnin vahvistaminen. Niissä on onnistuttu kohtuullisesti. 
Viime vuosikymmenten aikana on menty nopeasti pitkälle. Yhdyn niihin 
täälläkin esitettyihin arvioihin, että vauhti on ollut nopeaa. Arvostan jo-
kaista sosialidemokraattia, joka tuo esiin näitä tehtyjä päätöksiä, koska 
jopa eduskunnassa tulee välillä yllätyksenä se, että tästäkin asiasta on 
jo päätetty. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Taipale, Helsinki, valmistautuu Tarja 
Kantola, Helsinki. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin piiri): Toverit! En tullut sisälle niin kuin tulin sen 
takia, että Ella Eronen oli vanha kaverini, vaan sen takia, että olin tänä 
aamuna Kellokosken sairaalan 90-vuotisjuhlapuhujana. Siellä oli 350 
mielisairasta ja omaista, yhtä paljon kuin täällä edustajia, mutta tunnel-
ma oli katossa. Voin sanoa, että jos tämä kokous olisi Kellokoskella, 
muilla ei olisi saumaa. 
 
Itse asiaan, meidän pitää Euroopassa ottaa esiin muitakin asioita kuin 
mitä nyt on puhuttu. Millenium-tavoite on hyväksytty YK:ssa myös 
Suomen allekirjoituksella. Köyhyys on puolitettava maailmasta. Se tar-
koittaa sitä, että tämä puoluekokous tulee myös hyväksymään kannan-
oton, että köyhyys puolitetaan Suomessa vuoteen 2015 mennessä. 
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Ajatelkaa, jos Eurooppa ottaa tavoitteeksi Euroopan köyhyyden puolit-
tamisen 10 vuodessa, miten ihmiset kokisivat Euroopan yhteisenä. Jos 
Yhdysvallat tai Venäjä ottaisi saman tavoitteen, miten paljon rauhalli-
sempi maailma olisi. Tämä on vain esimerkki siitä, minkä tapaisia ih-
misryhmiä meidän pitäisi Euroopassa ryhtyä aktiivisemmin tukemaan ja 
näkemään, että he ovat osa meistä. 
 
Toinen asia, jossa vakavasti kritikoin myös tätä puoluetta: meidän pitää 
lähteä konkreettisempaan ja kovempaan lähialueyhteistyöhön. Eilen 
tapasin teknisen korkeakoulun rehtorin. Siellä on 250 kiinalaista, mutta 
5 – 10 venäläistä. Biomedicumissa, Meilahden sairaalan vieressä, on 
30 – 40 kiinalaista ja intialaista, yksi tai kaksi venäläistä. Venäjän yli-
opistoissa on 25 000 ulkomaalaista, pääosa on lukemassa vain venäjän 
kieltä. Se on katastrofi. 
 
Me olemme esittäneet monille, kaikille presidenteille, pääministereille, 
mukaan lukien Paavo Lipponen, että Suomessa avattaisiin Fulbright-
stipendiaattijärjestelmän kaltainen homma venäläisille tutkijoille, jotta  
saisimme ylisukupolvisia ystäviä ja me olisimme tieteen, taiteen ja mui-
den kannalla syvällisesti yhteistyössä heidän kanssaan. Lipposen sivis-
tys nojautuu Fulbright-stipendiaattijärjestelmään. Hän kävi siellä 1961. 
Nyt olisi aika maksaa velka. 
 
Oma poliittinen tallini, josta tulette aikanaan kuulemaan, 15 nuorta 
miestä ja naista, heistä puolet oli viime viikonlopulla Pietarissa. Me kut-
suimme Pietarin sosiaalikomitean Suomeen. Ei siihen tarvita sosiaali-
ministeriötä. Pietarin duumassa on 59 jäsentä, 3 naista. Vahvin nainen 
tuo 10 Pietarin duuman jäsentä tänne viikoksi. He asuvat Itämerikes-
kuksessa. Sellaista ohjelmaa he eivät olleet nähneetkään. Me olimme 
mielisairaalassa, asunnottomien paikassa, olimme myös sosiologian 
tiedekunnassa, jossa opetetaan sosiaalityöntekijöitä, sekä kuvatai-
deakatemiassa, eli tiede, taide ja köyhä kansa, olimme siellä syvällä. 
Meillä on ystäviä, joita Suomi tarvitsee. Jokaisen piirin ja muiden pitää 
ottaa yhteyksiä. Aion puhua myöhemminkin. 
 
Olen ehdokas. Löysin yhden henkilön, joka ehdotti minua. 
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Puheenjohtaja: Alamme päästä vauhtiin. Seuraavana Tarja Kantola, 
Helsinki, valmistautuu Säde Tahvanainen, puoluehallitus. 
 
Tarja Kantola (Helsingin piiri): Hyvät toverit, bästa kamrater! Tällaisen 
hienon puheenvuoron jälkeen on vaikea jatkaa, mutta yritetään kuiten-
kin puhua Euroopan unionista ja sen kehittämisestä. Ohjelman nimi on 
”Tavoitteena vahva Eurooppa”. Olen ollut mukana tässä visioryhmässä. 
On ollut hienoa olla mukana niissä keskusteluissa. Nyt kun täällä kuun-
telee tätä keskustelua ja lukee tätä paperia, niin jotenkin tulee sellainen 
olo, että joku näkökulma tästä on jäänyt puuttumaan. Omat viimeaikai-
set kokemuksetkin työstä ja kokouksista, Eurooppa-tason ay-
tapaamisista korostavat ehkä sitä, että EU voi olla meille väline työs-
kennellessä sen puolesta, miten estämme erilaisten epätoivottujen ilmi-
öiden tuleminen tänne meille asti.  
 
Tänään on kuultu esimerkkejä työn siirtymisestä muualle. Sehän on 
ihan eurooppalainen ilmiö. Maailmassa on käymässä uusi työnjako. 
Erilaiset tehtävät siirtyvät kehitysmaihin ja sehän on monelta osin myös 
tärkeää, he tarvitsevat työtä. Mutta miten se tapahtuu, minkälaisilla so-
pimuksilla? Olennainen tärkeä asiahan on se, minkä puolesta suoma-
lainen ammattiyhdistysliike tekee paljon töitä, että työ siirtyisi silloin, kun 
se siirtyy; järjestäytyneille työntekijöille. Se on aivan sietämätön tilanne, 
jos täältä työpaikat siirtyvät maihin ja olosuhteisiin, joissa ei sallita am-
mattiyhdistysliikettä eikä työntekijöiden järjestäytymistä. 
 
Kun katselin näitä kirjattuja tavoitteita, niin ehkä kuitenkin se näkökulma 
on jäänyt uupumaan, miten voimme työskennellä yhdessä, niin että täl-
laista meillä hyväksi koettua kolmikantamallia levitetään. EU:ssahan se 
toimii sosiaalidialogityössä ihan hyvin monella sektorilla. Eurooppa-
tason kolmikantamallihan ei ole ihan yksi yhteen sitä, mihin olemme 
tottuneet, mutta kuitenkin siinä on jotakin yritystä. Monissa asioissa 
päästään eteenpäin ja ihan edistyksellistä keskustelua käydään sillä 
areenalla. 
 
Minut on yllättänyt enemmän se, että kun on olemassa säädökset eu-
rooppalaisista yritysneuvostoista, niin sitä kautta olisi mahdollisuus ke-
hittää paljonkin sekä eurooppalaista yritystoimintaa että työntekijäin 
asemaa.  
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Mutta direktiivi on laadittu aikana, jolloin se jäi heikoksi työntekijän kan-
nalta. Siinä on aika paljon sellaista, mihin me olisimme voineet vaikut-
taa. Toivon mukaan voimme tähän ohjelmaan lisätä jotain, jolla tehos-
taisimme omaa ohjelmaamme siihen suuntaan. 
 
Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa tämän osion viimeinen puheenvuoro 
Säde Tahvanaisella, puoluehallitus. 
 
Säde Tahvanainen (puoluehallitus): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Hyvinvointivisio ja Eurooppavisio ovat asiakirjoja, jotka avaavat kes-
kustelun sosialidemokraattien näkökulmasta näiden asioiden ja palve-
luiden haasteeseen tulevaisuudessa. Eurooppavisio antaa ensimmäistä 
kertaa mahdollisuuden kenttäväelle ja koko sosialidemokraattiselle 
kannattajakunnalle arvioida sosialidemokraattisia tavoitteita Euroopan 
politiikan osalta, vaikka se ei kokonaisuudessaan tietenkään pysty kat-
tamaan kaikkea sitä, mitä sosialidemokraatit Euroopan tasolla tulevai-
suudessa haluavat tavoitella. Se on asiakirja, joka luotaa tulevaisuutta, 
josta voimme lähteä menemään eteenpäin viemään keskustelua työ-
ryhmä- ja paikallistasolle. Juuri se on se askel, joka pitää ottaa seuraa-
vaksi.  
 
Meidän täytyy saada Eurooppa-tason keskustelua koulutus-, sosiaali- ja 
aluepoliittiseen työryhmään, kaikkiin näihin, joissa on meidän kenttäta-
son ihmisiä. Toivon, että tulevaisuudessa käydään enemmän tätä kes-
kustelua. Vain sitä kautta voimme saada käyntiin aidon keskustelun 
puolueemme tulevaisuudesta Eurooppa-asioissa. Se on seuraava as-
kel, jonka toivoisin tulevalla puoluekokouskaudella otettavan.  
 
Esimerkki ajalta ennen viime eduskuntavaaleja kun menin erääseen 
tupailtaan Ilomantsin rajan pintaan keskustelemaan eläkeläisten kanssa 
ja olin opetellut kaikki eläkeasiat ulkoa, mitä päätöksiä viime vuosina oli 
tehty, kertoo sen, mikä kiinnostus ihmisillä on näihin asioihin. Siellä ni-
mittäin ei keskusteltu lainkaan eläkeasioista, vaan ihmiset kysyivät, että 
mitä se EMU oikein on, mitä se euro toi ja tuo tulleessaan. Kaksi tuntia 
keskusteltiin ainoastaan siitä asiasta.  
 
Sosialidemokraattien tulevaisuuden haaste on puhua ja keskustella eu-
rooppalaisesta sosiaalipolitiikasta paikallistasolla, eurooppalaisesta 
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koulutuspolitiikasta ja erityisesti myös integroida eduskuntaryhmämme 
ammattilaiset, eli kansanedustajat, tähän keskusteluun mukaan, koska 
siellä on hyvin paljon tietämystä siitä, mitä päätöksiä tehdään tällä het-
kellä eri sektoreilla eurotasolla. 
 
Puheenjohtaja: Tämä oli Eurooppavision viimeinen puheenvuoro. Tä-
mä keskustelu toimii lähetekeskusteluna pykälään 16, jossa käsitellään 
Eurooppavisio. Aikataulumme mukaan tämä on tarkoitus päättää lopul-
lisesti täällä salissa lauantaina klo 12.45. Tässä vaiheessa tämän osion 
käsittely on päättynyt. 
 
Kohdan 16. käsittely keskeytettiin. 
 
 
8.  POLIITTINEN TILANNE 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään poliittisen tilanteen keskusteluun. Onko Ris-
to Kolanen Helsingistä paikalla? On. Valmistautuu Tuula Peltonen, Kes-
ki-Suomi. 
 
Risto Kolanen (Helsingin piiri): Paavo Lipponen oli SDP:ssä pitkään 
oikea mies väärään aikaan. Hän avasi julkista keskustelua uudesta ul-
kopolitiikasta 60-luvun lopussa, reaalisosialismin kriisistä 70-luvun lo-
pulla ja yhteiskunnan rakennemuutoksesta ja Suomen roolista Euroo-
pan yhdentymiseen 80-90-lukujen taitteessa. Paavo oli henkisesti val-
mis johtoon, ennen kuin Erkki Vuorenmaa tämän päivän lehdissä ke-
huma kollektiivinen puoluedemokratiamme, eli hierarkkisen ja suljetun 
työväenpuolueen hidasliikkeinen rakenne oli valmis Paavon poliittisesti 
hyväksymään. Se tapahtui laman keskellä ja muutosolosuhteissa 1993. 
Kuulimme ennen lounasta, mitä Lipponen sanoi 2005. Muistelkaamme 
myös hänen puheenjohtajavaalin linjapuheensa loppua 1993.  
 
”Sosialidemokratia ei ole mikään pyhä esine, jota vahditaan Saarinie-
menkadun kellarissa ja avaimet ovat Markku Hyvärisellä”. Paavo tar-
koitti silloista puoluesihteeriä ja jatkoi: ”aate on yhteinen ja jokaisella on 
siihen esioikeus”. Minunkin mielestäni, herra puheenjohtaja, täällä on 
ottelun makua. Minä toivoisin, että tämä ottelu ratkaistaan tässä salissa 
eikä tämän salin ulkopuolella.  
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Tässä kokouksessa on jälleen tarjolla erinomaisia helsinkiläisiä ehdok-
kaita SDP:n johtoon Lipposen seuraajaksi. Heistä yhden kohtalo muis-
tuttaa häntä, oikea mies väärään aikaan. Onko rohkeutta tarttua tove-
riin, jolla olisi tarjota voimavaroja, viisautta ja taitoa enemmän kuin kol-
lektiivinen demokratiamme on hänelle sallinut.  
 
Entä puheenjohtajakausi? Ruusut, oikeat ja todelliset on jo kuultu. Risu 
on yhteinen. Runsaan vuosikymmenen aikana tuloerot ovat Suomessa 
kasvaneet oloissamme valtavasti. Tulonsaajien alimman kolmanneksen 
tulot ovat vuosien 1990-2002 välisenä ajanjaksona kasvaneet alle 
kymmenen prosenttia ja tulonsaajien ylimmän prosentin yli 120 prosent-
tia. Hedelmät ovat päättyneet valitettavan harvojen haltuun.  
 
Toivon Jyväskylän puoluekokoukselta lähtevän selkeän sanoman vero-
politiikan suunnan muutoksesta ja pitkän tähtäimen omistajuuteen roh-
kaisevan yrittäjyyden tukemisesta. Valtion rooli ei sosialidemokraatti-
sessa sekamarkkinataloudessa saa olla vain vetäytyvä, omistus- tai 
ulosmyyvä ja passiivisen reagoiva. Valtion omistajapolitiikan tulee olla 
myös aktiivinen ja kehittämishaluinen merkittävissä yrityksissä. 
 
Veropolitiikan tulee rohkaista pitkän aikavälin investointeja, toteuttaa 
viime vuosikymmentä paremmin myös SDP:n tasaisen tulonjalon tavoit-
teita. Tämän ydinsanoma pitäisi näkyä selvemmin sekä hyvinvointivisi-
ossa että kaikissa siihen liittyvissä asiakirjoissa ja kannanotoissa.  
 
Taistelu tulonjaosta on ihan ajankohtainen ja kamppailu pääomien hal-
linnasta ja sijoitusten ohjaamisesta ei ole mitään nk. vanhanaikaista 
sosialidemokratiaa, vaan nimenomaan aikakautemme haasteellisempia 
tehtäviä. Paperiteollisuuden pitkittyvä työmarkkinakonflikti on oiva osoi-
tus siitä, että edessä voi olla mittavia työn ja pääoman omistajan välisiä 
mittelöitä.  
 
Uusi haaste on edessä. Kannatuksemme on saatava kasvuun jälkiteol-
lisissa yhteiskuntaryhmissä. Meidän pitää puhutella perinteisen kannat-
tajakuntamme lisäksi aikaisempaa enemmän myös ylikoulutettuja ja 
alipalkattuja kunta- ja palvelualojen sekä toimihenkilönaisia sekä ennen 
kaikkea niitä ihmisryhmiä, joiden elämään kuuluvat useat ammatinvaih-
dokset ja kokemukset pätkätöiden epävarmuudesta.  
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Kaikkien maiden proletariaatti ja prekariaatti liittykää yhteen. Tehdään 
Jyväskylässä hyviä yhteisiä päätöksiä, jotka merkitsevät paria piirua 
sosialidemokratian suuntaan. 
 
Puheenjohtaja: Tuula Peltonen, Keski-Suomi, valmistautuu Tuulikki 
Välimäki, Keski-Suomi. 
 
Tuula Peltonen (Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Täällä on käytetty hyviä puheenvuoroja poliittisessa tilannekatsa-
uksessa suunnaten tuonne menneeseen hyvään aikaan kuin myös lin-
jaten tulevaa. Näin pitää ollakin ja tätä keskustelua tulee jatkaa. Itse 
ajattelin tuoda terveisiä Jämsänjokilaaksosta, sanottaisiinko puuteolli-
suuden laaksosta.  Tällä hetkellä voitaisiinkin todella todeta, että siellä 
onkin painuttu laaksoon, jossa on tällä hetkellä hyvin hiljaista. Työsulku 
on eräs tekijä, joka jättää Jämsän seudulle mm. omat jälkensä varsinkin 
kaupunkien kuntatalouteen, kun kuntien talous ei ole ollut muutoinkaan 
viime vuosina kovin vahva.  
 
Suomen maassa on noudatettu kuntien välillä verotulojen tasausjärjes-
telmää. Meille teollisuuskunnille tuo tasaus on voisiko sanoa kohtuuton. 
Kun tähän lisätään vielä se, että valtionosuusjärjestelmä ei ole meille 
suosiollinen tai sanotaanko, että se suosii pieniä kuntia, niin teollisuus-
kuntien kohtalo on kova. Hallituksen käynnistämä kuntaremonttiohjelma 
on varmasti tarpeellinen, mutta mielestäni sen lisäksi tarvitaan valtion-
osuusjärjestelmän remonttia, eli pelkkä rakenteiden uudistaminen ei 
varmastikaan riitä.  
 
Puoluekokouksen ohjelmassa puhutaan kuntatalouden muuttamisesta 
itserahoitteiseksi ja se varmasti on myös hyvä keino vahvistaa kuntata-
loutta niin kestäväksi, että palvelut pystytään tuottamaan. Yhteisövero-
järjestelmä on edelleen säilytettävä, vaikka nykyisessä muodossaan 
siitä ei tule luopua.  
 
Meidän sosialidemokraattien käsissä on kuntiemme hyvinvoinnin ja sitä 
kautta peruspalvelujen säilymisen turvaaminen. Siihen tarvitaan paljon 
enemmän kuin vain yhteen liitettyjä kuntia. Kuntaremontin yhteyteen 
toivotaan siis myös valtionosuusjärjestelmän muutosta. 
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Lopuksi minulla olisi muutama sananen puheenjohtaja Paavolle. Kolme 
vuotta sitten Tampereen puoluekokouksessa lausuin kommentteja ja 
kannatuspuheenvuorossa muistaakseni puhuin jotain Paavon murinois-
ta. Nyt haluan täällä kiittää haikein mielin Paavoa puheenjohtajuudesta 
ja kerron, että sinun jälkiäsi on hyvä seurata.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuulikki Väliniemi, Keski-Suomi, valmis-
tautuu Irma Peiponen, Pohjois-Savo. 
 
Tuulikki Väliniemi (Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Tiedättekö te, hyvät puoluekokousedustajat, mitä Suomessa on 
35 800? Avoimia työpaikkoja on tämä määrä ja niistäkin aika iso osa 
todennäköisesti on pätkätöitä, siis ei toistaiseksi voimassa olevia työ-
paikkoja. 
 
Täällä politiikkakeskustelussa on käytetty paljon hyviä puheenvuoroja 
siitä, miten tärkeä meidän demareiden työn sisältönä on tämä työllisyy-
den hoito. Minä tulin tänne puhumaan siitä, mikä on kuitenkin tänä päi-
vänä faktaa, nimenomaan lukuina, siis ihmismäärinä. Tuo 35 800 
avointa työpaikkaa siis viimeisimmän työvoimahallinnon tilaston mu-
kaan tarkoittaa sitä, että kun kokonaistyöttömyys, jota siis lasken sillä 
tavalla, että mukana ovat työttömät työnhakijat ja ne, jotka ovat työvoi-
mapoliittisissa toimenpiteissä, on kokonaistyöttömyys Suomessa 
361 000 ihmistä, 361 000 ihmistä! Kun siitä vähennetään tuo 35 800 
työpaikkaa, joita he voivat hakea, siitä jää yli 325 200 ihmistä, suoma-
laista, mahdollisesti jopa demaria, äänestäjää, joiden varaan meidän 
maamme tulevaisuus rakentuu.  
 
Mitä me teemme heidän eteensä, että löytyy se tasa-arvo, josta täällä 
on kauniisti puhuttu ja jota kaikissa kokousasiapapereissakin voimak-
kaasti pidetään keskeisenä tavoitteenamme? Miten löytyy sellainen ta-
sa-arvo, että myös näillä ihmisillä, yli 300 000 suomalaisella on tasa-
arvoinen mahdollisuus elättää itsensä ja perheensä omalla työllään? 
Vaikka me voimme olla moneen asiaan meidän demareiden työssä tyy-
tyväisiä, niin tähän tilanteeseen, tähän työllisyyden hoidon tulokseen 
me emme voi olla tyytyväisiä.  
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Kun koko maassa kokonaistyöttömyys on 361 000, niin täällä Keski-
Suomessa kokonaistyöttömyys on 31 099 ja täällä on haettavana 2 906 
työpaikkaa. Jyväskylässä ja Jyväskylän maalaiskunnassa kokonaistyöt-
tömyys on yhteensä 10 742 ja vain 759 työpaikkaa on haettavana. Nä-
mä luvut meidän jokaisen pitää painaa mieleemme siksi, että esimer-
kiksi näissä kokousasiapapereissa hyvin monessa kohdassa vedotaan 
siihen, kuinka meidän tulee aktivoida ihmisiä hakemaan töitä, mutta 
töitä ei ole, työpaikat eivät riitä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Irma Peiponen, Pohjois-Savo, valmistau-
tuu Krista Kiuru, Satakunta. 
 
Irma Peiponen (Pohjois-Savon piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Meillä on erittäin hyviä tuloksia valtakunnan tason politiikasta ja niis-
tä meidän täytyy osata olla iloisia. Toisaalta on tämä toinen puoli, mistä 
Tuulikki tässä puhui. Aina on ongelmia, joita pitää pystyä hoitamaan. 
 
Joskus näemme vain toisen puolen. Nämä asiat pitää pystyä yhdistä-
mään, jokapäiväisessä elämässä ne ovat meille yhtä ja samaa elämää. 
Makrotason taloutta on pystyttävä hoitamaan, niin että niihin päästään 
käsiksi.  
Liisa puhui aamupäivällä, että me emme ole oppineet oikein selittä-
mään tätä politiikkaa. Politiikan selittäminen alkaa yhä edelleen puolue-
osastoista. Puoluejohto on varsin kiitettävästi kulkenut kentällä eli mei-
dän keskuudessamme puhumassa asioista, kuuntelemassa ja tuoden 
itse sitten ajatuksia. Tätä selittämistä me tarvitsemme, mutta se ei riitä. 
Meidän itse kunkin pitää pystyä jollakin lailla ymmärtämään tätä maail-
maa. Siihen auttaa se sosiaalinen osaaminen, jonka me saamme, kun 
käymme perusjärjestöissä näitä keskusteluja. Jollekin se perusjärjestö 
voi olla virtuaalista, mutta suurimmalle osalle se on aivan tavallista pe-
rusjärjestötyötä, jossa puhutaan ja pohditaan. 
 
Puoluekokoukseen valmistautuminen antoi tähän mainion mahdollisuu-
den. Visioasiakirjat ja eri politiikan alojen kannanotot virittivät sellaista 
keskustelua, missä asiakirjat menivät välillä sekaisin, mutta sosialide-
mokratia nousi esiin. Sosialidemokraattinen identiteetti on meille se yh-
distävä tekijä, minkä avulla voidaan käsitellä asioita, iloita onnistumisis-
ta ja etsiä ratkaisuja ongelmiin. 
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Kunnissa on tällä hetkellä todella suuria ongelmia. Kovin paljon aikaa ei 
ole enää pohtia, on jo tehtävä päätöksiä. Paavo Lipponen korosti voi-
makkaasti julkisia palveluja sosialidemokratian linjana ja hyvä näin. 
Monissa kunnissa odotetaan kunta- ja palvelurakenneuudistusta kuin 
kuuta nousevaa, mutta itse on tehtävä nämä työt siellä valtuustoissa ja 
se antaa sosialidemokraateille hyvin suuren vastuun. 
 
Valtionosuusuudistuksessa, kun se tulee, on huomattava ne panostuk-
set, mitä kunnat tekevät elinkeino- ja työllisyyspolitiikkaan. Hyvinvoinnin 
pohjan rakentaminen pitää huomata ja sitä toivottavasti voidaan myös 
palkita. Näitä verontasauskysymyksiä on muuallakin kuin Helsingissä. 
Usein juuri sellaiset kunnat, jotka panostavat paljon, saavat sitten vero-
ja ja ovat toisaalta näitä verontasauksen maksajia.  
 
Kun perusjärjestössä käsittelimme Eurooppa-asiakirjaa, huomasimme 
hyvin usein puhuvamme hyvinvointiasiakirjasta. Kun tätä samaa hyvin-
vointia toivomme muillekin, niin ei ole vaikeutta ymmärtää monenkeski-
sen yhteistyön merkitystä maailmalla. Kehityskysymykset ja laaja tur-
vallisuus ovat vahvasti sosialidemokraattien asialistalla niin paikallisesti 
kuin globaalistikin. Haasteisiin ei todellakaan vastata elitistisellä kulttuu-
rilla vaan sillä, että me tavalliset kansalaiset ymmärrämme ja haluam-
me tehdä työtä yhteiskunnallisen oikeudenmukaisuuden ja tasa-arvon 
puolesta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Krista Kiuru, Satakunta, valmistautuu 
Heikki Luukkanen, Kymi. 
 
Krista Kiuru (Satakunnan sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät puoluekokousedustajat! Alueellinen eriarvoisuus, epätasa-
arvoinen aluekehitys ja mielikuvitukseton sekä kokeiluhaluton työllisyy-
denhoito ovat johtaneet osaltaan kuntien peruspalveluiden rahoituspoh-
jan murentumiseen. Olemme heränneet visioon hyvinvoinnin tulevai-
suudesta, lupaukseen ottaa lopulta vastuuta. 
 
Hyvät sosialidemokraatit! Katsotaan nyt itse itseämme ja meidän joh-
tamiamme kuntia. Peruspalveluiden turvaaminen ja hyvinvoinnista huo-
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lehtiminen on johtanut lähes yksioikoiseen palveluiden keskittämiseen 
ja tehostamiseen ilman suurempia vaihtoehtoja.  
 
Jos joskus on aika vahvistaa visiota hyvinvoinnista tai yhteisvastuusta, 
se aika on nyt. Minä kun oletin, että jo viime puoluekokouksesta lähti 
liikkeelle niin vahva henki, että juuri me olisimme turvaamassa perus-
palvelut ihmisten ehdoilla kaikin keinoin.  
 
Arvoisat puoluekokousedustajat! Keppiä ansaitsevat kuitenkin erityises-
ti juuri ne, jotka eivät ole päässeet vielä hallituksessa ja eduskunnassa 
viime eduskuntavaalien jälkeen pidettyjä vaali- ja juhlapuheita pidem-
mälle. Olimme vahvasti ennen viime eduskuntavaaleja turvaamassa 
hyvinvointia ja peruspalveluita, mutta toisin on näyttänyt käyneen. 
 
Me kaikki olemme sallineet sen, että nykyisellä hyvinvoinnin turvaami-
sella palvelumme ovat kadonneet yhä kauemmaksi ja vaikeammin ta-
voitettaviksi. Toivon, että voimme kääntää kepin näytöllä tiemme taas 
oikeaan suuntaan puoluekokouksessa hyväksyttävässä visiossa hyvin-
voinnin tulevaisuudesta.  
 
Ei vain keppiä, vaan myös porkkanaa! Paavo, minä mietin sinua viime 
viikolla. Olit kirjoittanut Eestin päivälehteen hyvän artikkelin ja totesin, 
että sinä Paavo olet todellinen arvovaikuttaja, et vain meillä Suomessa, 
vaan myös muutkin kansat ovat sinun ajatuksistasi kiinnostuneita. Siksi 
ajattelin, että tuon sinulle lahjaksi porkkanoita, jotta siis voit lahjoittaa ja 
jalostaa näitä porkkanoita myös eteenpäin ikään kuin uusiksi arvokes-
kustelun avauksiksi. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu jatkuu. Tässä vaiheessa vielä puheenvuo-
ro Heikki Luukkasella, Kymi. 
 
Heikki Luukkanen (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät puolue-
kokoustoverit! Yritykset menettävät kasvojaan. Ne ovat tunnistamatto-
mia yrityksiä, joiden logojen ja nimien takaa ei löydy ketään, joka voisi 
henkilökohtaisesti kuvata yritystä. Monesti puhutaan siitä, että patruu-
na-aikaa kaivataan takaisin sen takia, että herralla oli kasvot.  
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Tänä päivänä kilpailu- ja ulkoistamisyhteiskunta toimii, kumppanuusyh-
teiskunnasta puhutaan. Mutta kuinka tässä prosessissa käy ihmisen, 
joka työskentelee, joutuu kilpailuttamisen kohteeksi, ulkoistetuksi ja 
markkinoille, jossa työehtosopimuksilla tai lain kunnioituksella ei ole 
enää mitään sijaa. Työntekijöitä ohjataan ulkoistamisen kautta varsin 
paljon vastuuttomille syrjäkujille. Pääoma kilpailee kasvusta, osingoista 
ja kasvua tehdään ulkoistamisen kautta yrityksissä, joissa halutaan työ-
voimakustannuksia pienentää ja myös työehtosopimusten osuutta hei-
kentää. Tällä hetkellä on lukuisia esimerkkejä tästä. Suuryritykset aja-
vat pieniä yrityksiä kilpailun ja niin sanotun kumppanuuden kautta sel-
laiseen tilaan, että yrityksillä ei ole mahdollisuuksia toimia yhteiskunnan 
pelisääntöjen mukaan.  
 
Metsäteollisuus on yksi omalla logistiikkaketjullaan tällainen, jossa 
muun muassa metsäkoneurakoitsijat on kilpailutettu niin, että siellä jou-
dutaan tinkimään perusasioista. Ja jos haluat kuljetusyritykselle töihin 
kuljettajaksi, sinun on tunnistettava ja tunnustettava aluksi, että et vaadi 
työehtosopimuksen mukaisia töitä, palkkoja, etkä työaikoja ja olet val-
mis rikkomaan myös lainsäädäntöä, jotta työpaikan saat. Tämä on to-
dellisuutta tänä päivänä ja tässä tilanteessa myös lainsäätäjien poliittis-
ten puolueiden tahdonilmaisijoina on välttämätöntä kiinnittää huomiota 
siihen, mikä on tilaajan vastuu silloin, kun alihankkija tekee sellaista 
työtä, joka ei julkisuuden valoa kestä. Aivan, tästä esimerkkejä löytyy 
eduskunnan rakennustyömailta, eduskunnan ylläpitämistä yhteisöistä, 
joissa ei kannata katsoa peräkammarin puolelle, koska tällaisten talojen 
peräkammareissa ei pala kirkas valo. 
 
Hyvät toverit! Kun näitä työelämävaliokunnalle tulleita, järjestöissä hy-
vin pohdittuja asioita työelämän sisällön kehittymisestä ja kahden ker-
roksen väen syntymisestä luetaan ja käsitellään täällä kokouksessa ja 
valiokunnassa, toivoisin, että me saisimme tähän käsittelyyn myös ta-
voitteet, joissa tälle kilpailuttajalle, sille taholle, joka ottaa ulkoa alihan-
kintaa, vastuutetaan sitä työtä, mitä siellä ulkopuolella tehdään.  
 
Itse olen myös sellaisessa yrityksessä, jossa on eduskunta omistajana 
ja ulkopuolella tehdään työtä, mikä ei kestä päivänvaloa. 
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Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa puheenvuoroja ei ole. Nyt ei tätä 
keskustelua varsinaisesti päätetä, vaan sitä on mahdollisuus jatkaa. 
Tässä vaiheessa annetaan puheenvuoro toveri puheenjohtajalle. 
 
Puheenjohtaja Paavo Lipponen (puoluehallitus): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät kokousedustajatoverit! Olemme päässeet hyvään vauhtiin siinä, 
mikä on ylivoimainen vahvuutemme suomalaisessa yhteiskunnassa 
poliittisena liikkeenä. Keskustelussa, jossa taso on korkea, me puhum-
me asiasta ja olette puhuneet sillä tavalla, että nähdään, että olemme 
todella ajan hermolla tänä päivänä. Sosialidemokraatit, olen ylpeä tästä 
keskustelusta, joka toivottavasti vielä jatkuu.  
 
Tässä on tällainen sopiva hetki esiintyä lämmittelypuhujana, ennen kuin 
Eero Heinäluoma tulee esittelemään Hyvinvointivision. Ulpu Iivarin 
erinomaisesta Eurooppavision esittelystä ja käydystä keskustelusta voi 
todeta, että vaikka minä ja monet meistä ovat sitä mieltä, että nyt täytyy 
ottaa tietynlainen tuumaustauko, niin eihän se sitä tarkoita, etteikö kes-
kustella, vaan päinvastoin. Juuri sitä varten se pitää ottaa, että keskus-
tellaan. Eurooppavisiomme tulee kuin tilauksesta juuri oikealla hetkellä, 
koska siinä työssä - kuten Irma Peiponen täällä sanoi - on osoittautu-
nut, että perusjärjestöissä jäsentemme ja kansalaisten keskuudessa 
tulee eteen todella hankaliakin kysymyksiä. Niissä nähdään se, että 
kuinka pitkälle oikein on mahdollista mennä olematta liian kaukana.  
 
Mutta visioita tarvitaan, koska ne ovat hyviä työkaluja avaamaan niitä 
kysymyksiä, joita Eurooppa-keskustelussa tulee eteen, eli perimmiltään 
juuri se, että meidän pitäisi voida edetä kohti tiiviimpää unionia, jossa 
myös poliittisella liikkeellä on vahvempi rooli. Mutta tietenkin meidän 
pitää myös ottaa huomioon unionin nykyinen rakenne ja ajatella, että 
unionin täytyy toimia, eli pitää hakea sellaista roolia poliittisena liikkee-
nä, Euroopan sosialidemokraatteina, että unionin toimintakyky säilyy, 
sen instituutiot toimivat, ovat hyvässä yhteistyössä, samalla kun unionin 
piirissä erilaiset aatteet törmäävät. 
 
Poliittiset liikkeet ovat silläkin tavalla tärkeitä, että tämän meidän sosia-
lidemokraattisen yhteistyön tiivistäminen on omiaan pääsääntöisesti 
vähentämään nationalismia ja sitä, että eurooppalaiset johtajat vetoavat 
kansallisiin etuihin hyvin herkästi, niin kuin tässä perustuslakikeskuste-
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lussakin on nähty. Oli todella mukava kuunnella sitä keskustelua ja nyt 
odotamme tietysti mielenkiinnolla hyvinvointivisiokeskustelua. Tämäkin 
tulee todella tarpeeseen, kun on koottava voimia ja löydettävä suunta-
viivoja uusien haasteiden edessä.  
 
Minä en mitenkään kykene kommentoimaan kaikkia puheenvuoroja 
vielä kesken olevassa poliittisessa keskustelussa, mutta Hannele Luuk-
kaisen puheenvuoron jälkeen minä taisin sanoa vierustoverille, oliko 
Säde siinä, että nämä puheenvuorot piti täällä käyttää. Ne piti käyttää, 
jotta tulee - niin kuin sanoin – se toisenlainen totuus esille. 
 
Täällä on ollut monia muitakin hyvin tärkeitä, koskettavia puheenvuoro-
ja. Leila Sorsa kertoi, mitä siellä Leafissa tapahtui, millaista meno on 
tänä päivänä. Leila, koeta jaksaa ja terveisiä Leafiin. Kyllä minua enti-
senä Huhtamäen hallintoneuvoston jäsenenä hävettää, että näin voi 
käydä. Kyllä pitäisi olla jotain arvoa perinteilläkin, jos ei mikään muu 
kelpaa, ihmisten työ ja selvästi osoitettu kyky ja taito tehdä tulosta näille 
pääoman omistajille. 
 
Mielestäni voisimme lähettää myös terveisiä paperiliiton liittokokouk-
seen Jouko Ahoselle ja paperin miehille ja naisille. Olette joutuneet ko-
vaan paikkaan. Maltissa on teidän voimanne ja me olemme teidän tu-
kenanne. 
 
Näin pitää meidän keskustella, että kaikki asiat tulevat esiin. Tuulikki 
Väliniemi täällä aivan äsken sanoi, että emme suinkaan täällä lämpiä 
sisään, vaan katsomme eteenpäin ja ulos yhteiskuntaan. Keskustelus-
sa on ollut tällaista mukavaa meininkiä Kiitän Tapio Bergholmia siitä, 
että minä olen saanut olla mukana näissä kaikissa keskusteluissa, niin 
kuin hän sanoi, myös vasenkätisten kanssa. Olenko minäkin nyt sitten 
muka aina ollut oikeakätinen. Siinä juuri oppii tämän, että me tarvit-
semme toisiamme. Minusta vaikuttaa siltä tämän keskustelun perus-
teella, että me osaamme olla myös eri mieltä. Siitä tulee sitten se yhte-
näisyys ja vahvuus, jota me tästä eteenpäin tarvitsemme, ainakin yhtä 
paljon kuin ennen. 
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Kiitoksia kiitoksista, kätken ne sydämeeni. Ja onhan se mukava, että 
kun on tarjottu sekä keppiä että porkkanaa sosialidemokraattisessa po-
litiikassa, niin minä saan vain porkkanaa. Kiitoksia, hyvä kokous. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia toveri puheenjohtajalle. Tässä vaiheessa tä-
mä keskustelu päätetään, mutta niin kuin äsken totesin, tämä ei ole lo-
pullinen päätös. Jos sitten kello 19 jälkeen on tarvetta, niin tätä poliitti-
sen tilannekatsauksen keskustelua voidaan jatkaa.  
 
Puheenjohtajaksi siirtyi klo 17.10 Matti Ojala. 
 
Edustajavaltuuden toteaminen 
 
Puheenjohtaja: Täällä sihteeri toi jokin aika sitten kokousedustajan 
muutosilmoituksen. Kun on hieman epäselvää, että onko tätä kirjattu, 
niin kirjataan se nyt, jotta se tulee varmasti oikein. 
 
Lasse Björklund, FSD, on estynyt ja Ulrika Rönnback on tullut edusta-
jaksi hänen tilalleen 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
 
 
17.  KÄSITELLÄÄN HYVINVOINTIVISIO 
 
Puheenjohtaja: Nyt siirrymme hyvinvointivision esittelyyn ja sen esitte-
lee meille puoluehallituksen valmistelleen työryhmän puheenjohtaja 
Eero Heinäluoma. Ole hyvä, Eero! 
 
Eero Heinäluoma (puoluesihteeri): Hyvät toverit! Nyt on vuorossa aito-
jen vasenkätisten puheenvuoro, jos tässä oli hieman vaihtelua tätä en-
nen. 
 
Kansainväliset vertailut ovat olleet hivenen hämmentävää luettavaa 
meille vaatimattomuuteen tottuneille sosialidemokraateille. Vertailu toi-
sensa jälkeen on nostanut Suomen kärkeen ehkä yllätykseksi itsellem-
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mekin niin kilpailu- ja innovaatiokyvyssä, koulutuloksissa, tasa-arvossa 
sekä korruption vähäisyydessä. 
 
Vasta ankarien kamppailujen jälkeen toteutunut peruskoulu-uudistus 
tuo nyt ulkomaisia valtuuskuntia tutustumaan kouluumme. Ihmiset ha-
luavat tietää, mistä syntyvät maailman parhaat oppimistulokset lukutai-
dossa ja matematiikassa. Olisipa tänään 1950- ja 60-lukujen puolueko-
kousten keskeinen hahmo R. H. Oittinen, peruskoulun isä, keskuudes-
samme näkemässä, mitä hedelmää on kantanut se työ, jota hän ja hä-
nen aikalaisensa olivat tekemässä. 
 
Nämä tulokset kumpuavat suomalaisen hyvinvointiyhteiskunnan sisältä, 
siitä yhteiskunnasta, jota olemme vuosikymmenten työllä rakentaneet, 
yhteiskunnasta, jonka kehittämiselle olemme asettaneet vahvoja tavoit-
teita jokaisessa puoluekokouksessa aina tämän liikkeen perustavasta 
kokouksesta, jo Forssan kokouksesta. 
 
Ja kuitenkin uusliberalismi ja sen vyörytys kertoo, että hyvinvointiyh-
teiskunnan aika on ohitse. Se ei toimi, se on liian kallis, se ei sovi glo-
balisaation aikaan. Ja kuitenkin kimalainen lentää. 
 
Nyt on sosialidemokraattien aika tarjota tälle uusliberalistiselle vyöry-
tykselle vaihtoehto, joka ei sulje silmiään maailman muutokselta ja vaih-
toehto, joka nojautuu sosialidemokratian aateperintöön ja saavutuksiin. 
Ja sen tekeminen on meidän kaikkien yhteinen tehtävä täällä tänään, 
tässä puoluekokouksessa. 
 
Mikä on tämän asiakirjan visio? Se on yhdenvertaisten mahdollisuuksi-
en yhteiskunta, jossa lapsille ja nuorille annetaan kasvumahdollisuuksia 
ja jossa heikommat nostetaan yhteiskunnan toimesta vahvempiensa 
rinnalle. Se on yhteiskunta, jossa miehet ja naiset osallistuvat tasave-
roisesti työelämään ja yhteiskunnalliseen päätöksentekoon. Se on täys-
työllisyyden yhteiskunta, joka mahdollistaa korkeatasoiset palvelut ja 
sosiaaliturvan ja jossa ihmiset ovat osallisia päätöksenteossa. Ja se on 
yhteiskunta, jossa ihmisillä on vahvat oikeudet, mutta myös oma vas-
tuunsa. Se on ulospäin avautuva, suvaitseva yhteiskunta, joka on mo-
nin sitein kanssakäymisessä naapuriemme ja koko maailman kanssa. 
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Me kohtaamme edessä olevat haasteet luottavaisina. Rajojen madal-
tuminen, globalisaatio ovat asioita, jotka luovat kysyntää maailmanlaa-
juiselle sosialidemokraattiselle politiikalle. Eliniän kasvu, ikääntyminen 
on sittenkin myönteinen asia, kunhan varaudumme siihen ajoissa, huo-
lehdimme työllisyysasteen noususta ja teemme oikeudenmukaista poli-
tiikkaa sukupolvien välillä. 
 
Suomalaiset ovat tottuneet luottamaan ja turvaamaan sosialidemo-
kraatteihin yhteiskuntamme rakennustyössä. Siksi katseet suuntautuvat 
tänäänkin meihin tänne Jyväskylään, kun kysytään, miten hyvinvointi-
amme kehittää, miten Suomea uudistaa. 
 
Hyvinvointiyhteiskunnan puolustaminen tänään on kykyä sen kehittämi-
seen, uudistamiseen. Tässä hyvinvointiyhteiskunnan talonrakennuk-
sessa ei riitä vain uusien elintasosiipien ylösnostaminen, vaan täytyy 
katsoa myös vanhan talon piirustuksia, vähän ehkä huonejärjestelyjä-
kin. Siksi meidän täytyy olla kykeneviä puhumaan paitsi suurista tavoit-
teista ja visioista myös aivan käytännöllisistä asioista – pienistä ja suu-
rista askelista kuntien yhteistoiminnassa, terveydenhoidon uudistuksis-
ta tai neuvolatoiminnan kehittämisestä sekä asunto- ja asuinympäristö-
kysymyksestä ja sanoa, että luonnon ja ympäristön luovuttaminen seu-
raavalle sukupolvelle korkealaatuisena ja puhtaana on yksi hyvinvoin-
nin keskeinen tekijä. 
 
Pohjoismainen hyvinvointimalli on lähtökohdiltaan kestävä ja siihen me 
omassa työssämme sitoudumme. Siihen kuuluvat korkeatasoiset julki-
set palvelut, oikeudenmukainen sosiaaliturva, tasainen tulonjako ja kor-
kea työllisyys. 
 
Den nordiska välfärden är ett resultat av en lång politisk kamp mellan 
socialdemokratin och högerpartier där fackföreningsrörelsen och soci-
aldemokratin har stått sida vid sida i den långa processen i alla nordis-
ka länder. Den nordiska välfärden kommer att representera ett exempel 
för andra länder och kulturer. 
 
Julkisten palveluiden tulee olla kaikkien ihmisten palveluja asuinpaik-
kaan, tulotasoon ja varallisuuteen katsomatta. Odotamme jokaiselta 
yhteiskuntamme jäseneltä myös verotuksen kautta osallistumista tämän 



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 115 - 

yhteiskunnan rahoitukseen. Me näemme nyt palveluiden tarpeet, jotka 
ovat edessämme, emmekä ole lupaamassa suuria veronkevennyksiä 
jatkossa. 
 
Terveydenhoito on kansalaisten tarpeissa avainasemassa. Hoitouudis-
tus näyttää suuntaa sille, että olemme kykeneviä asettamaan uusia ta-
voitteita. Perusterveydenhoidon ja erityissairaanhoidon rajapinnat on 
katsottava lävitse. Olemme EU-maiden kärkijoukossa lääkäreiden mää-
rässä tuhatta asukasta. Mutta jos terveyskeskuslääkärin työajasta 15 
prosenttia menee erilaisten todistusten kirjoittamiseen, on se korkeasti 
koulutetun väen osaamisen väärinkäyttöä. Siis tarvitaan käytännönlä-
heisiä uudistuksia, kuten esimerkiksi sairauspoissaolotodistusten uudel-
leenarviointia ja sairaanhoitajien koulutuksen ja osaamisen parempaa 
hyväksikäyttämistä. 
 
Päivähoidossa olemme maailman kärkeä, ehkäpä ykkösiä. Suomalai-
sen hyvinvointiyhteiskunnan arvon huomaa suomalainen insinööri tai 
tutkija muuttaessaan Lontooseen. Päivähoitopaikka ei järjesty puhelin-
soitolla kunnantoimistoon. Yksityisiltä markkinoilta on haettava kalliita 
hoitoratkaisuja, joiden laadusta ei ole varmuutta eikä valitusosoitetta. 
Tässä vertailussa suomalaiselle verotukselle tulee katetta. 
 
Kunnat ovat hyvinvointipalvelujemme eturivissä. Siellä tehtävillä pää-
töksillä ratkeaa viime kädessä, miten palvelut ihmisille toimivat. Kunta-
uudistus on välttämätön. Tämä asiakirja näyttää rohkeaa suuntaa kun-
tien itsehallinnollisen aseman vahvistamiseen. Se asettaa tavoitteeksi 
kuntien nykyistä vahvemman aseman verotuksessa, jolloin kunnat eivät 
olisi niin riippuvaisia valtionavuista ja valtion kulloisistakin päätöksistä. 
Tätä kautta kuntien itsehallinnollisuus voisi muuttua todeksi. 
 
Terveydenhoidon ohella suuria haasteita on ikäihmisten palveluissa. 
Ensi vuosikymmenelle tultaessa eläkkeellä olijoiden määrä kasvaa 
kolmellasadallatuhannella. Meidän on osoitettava, että yhteiskunta an-
taa arvon hyvinvointimme rakentajille. On huolehdittava kyvystämme 
suoriutua eläkkeistä ja tämä edellyttää eläkkeiden rahastointiasteen 
nostamista. Samalla on varauduttava palvelutarpeiden kasvamiseen 
paitsi terveys- myös hoivapalveluissa. 
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Befolkningens ålderspyramid och demografi visar att vi bör satsa i Nor-
den och i hela Europa mera än vad vi gör i dag på samhälls- och hälso-
vårdservice. Vår förväntade livstid är i dag betydligt längre än tidigare 
då rätten till hälsan genom hela livet tillhörde endast få personer eller 
sociala grupper. 
 
Hyvät toverit! On syytä sanoa selvästi ja kirkkaasti: Sosialidemokratia ei 
tavoittele suuria tuloeroja eikä näe niitä hyödylliseksi. Me kammoamme 
suurten tuloerojen ja epätasa-arvon yhteiskuntaa. Tuloerojen kasvua 
vastaan tulee toimia monella rintamalla: työllisyydestä huolehtimalla, 
tulopolitiikalla, verotuksella ja turvaamalla sosiaaliset tulonsiirrot sairau-
den, työttömyyden ja eläköitymisen kohdatessa.  
 
Pekka Kuusen 60-luvun sosiaalipolitiikan perushavainto on edelleenkin 
voimassa. Sosiaaliturva, kaikista huolehtiminen ja siihen liittyvä pyrki-
mys tuloerojen tasoittamiseen toimii viime kädessä myös taloudellisen 
kasvun hyväksi ja on näin kaikkien kansalaispiirien etujen mukaista. 
 
Hyvät toverit! Ehto sille, että voimme toteuttaa tavoitteemme toimivista 
palveluista ja oikeudenmukaisesta sosiaaliturvasta, on yksinkertainen, 
mutta vaativa: on tähdättävä korkeaan työllisyysasteeseen. Ja juuri täs-
sä olemme eniten jäljessä muista Pohjoismaista. Suomessa työlli-
syysaste on 68 prosenttia, kun se on Ruotsissa 74 ja Tanskassa 76 
prosenttia. 
Siinä on tärkein hyvinvointivaltiota jäytävä uhka. Palvelut ja sosiaalitur-
va ovat mahdollisia vain, jos jatkamme työllisyystalkoita. Tänään meillä 
on töissä yli 300 000 ihmistä enemmän kuin kymmenen vuotta sitten. 
Olemme oikealla tiellä, mutta emme perillä. Kaikki puhe ja tärkeät ta-
voitteet ovat turhia, jos viestimme ei taloudessa ole kestävällä pohjalla. 
 
Siksi meidän on huolehdittava terveestä talouspolitiikasta, yrittäjyydes-
tä, osaamisesta ja kasvun edellytyksistä. Siksi hyvinvointivisiosta pu-
huttaessa täytyy puhua myös taloudesta ja sanoa, että me huolehdim-
me yritysten toimintaedellytyksistä. Kun sanomme, että me huolehdim-
me kilpailukykyisestä yritysverotuksesta, meillä on samalla oikeus myös 
odottaa, että yritykset kantavat oman yhteiskuntavastuunsa, eli huoleh-
tivat omasta henkilöstöstään nykyistä paremmin, ovat valmiita kehittä-
mään työelämää, jotta ihmiset jaksaisivat siinä pidempään ja tuntisivat 
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itsensä tarpeellisiksi ja arvostetuksi. Katsokaa tässä monia perheyrityk-
siä. Katsokaa Kirsti Paakkasen Marimekkoa. Taloudellinen menestys ja 
henkilöstön huomioiminen ovat yhdistettävissä. 
 
Työllisyysasteen nostamiseen tähtää myös työurien pidentäminen. Sik-
si tuemme pyrkimystä opintoaikojen nopeuttamiseen. Siksi ikääntyvien 
työntekijöiden sosiaaliturvamaksujen alentaminen on tärkeätä. Palki-
taan niitä työnantajia, jotka pitävät huolta myös 50 vuotta täyttäneistä 
työntekijöistään. 
 
Meille työllisyyspolitiikkaan kuuluu myös ihmisten tasa-arvosta ja inhi-
millisestä työelämästä huolehtiminen. Juuri nyt markkinatalous kylmänä 
ja kovana kuluttaa ihmisiä loppuun. Kvartaalitalous, kylmä kapitalismi, 
sallii samanaikaisesti ihmisten palaa loppuun töissä ja toisaalla toisten 
ihmisten riutua työn puutteessa työelämän ulkopuolella. 
 
Vahvempaa talouskasvua pidemmällä tähtäimellä merkitsee se, että 
pätkätöitä vähennetään ja vaihtuvuus työpaikoilla vähenee. Vahvempaa 
talouskasvua merkitsee se, että kaikkien osaamista hyödynnetään. 
Vahvempaa talouskasvua merkitsee se, että naisia ei suljeta työelämän 
ulkopuolelle kotityöhön, vaan mahdollistetaan molempien sukupuolten 
tasaveroinen osallistuminen työelämään.  
 
Pohjoismainen johtava hyvinvointiyhteiskuntatutkija Esping-Andersen 
puhuukin uudesta sukupuolisopimuksesta. Siinä hyvinvointivaltio tarvit-
see säilyäkseen sekä naisten panosta työmarkkinoilla että perheiden 
halua jälkikasvuun. Siksikin on puhuttava työ- ja perhe-elämän yhteen-
sovittamisen tärkeydestä ja huolehdittava lapsiperheiden toimeentulos-
ta. Siksi on asetettava tavoite jakaa vanhemmuuden kustannukset ta-
san eri työnantajien välillä. Siksi on asetettava tavoite isien suurem-
masta vastuusta ja asetettava tavoite isien nykyistä pidemmästä omas-
ta isyyslomasta. 
 
Socialdemokratin och fackföreningsrörelsen bör verka för att löntagar-
nas anställningar blir permanenta med fungerande anställningstrygghet 
och sociala rättigheter. Allt för mångas anställningsvillkor, speciellt inom 
kvinnodominerade delar av vår arbetsmarknad präglas av korta eller 
tidsbestämda arbetsavtal. Detta gäller till exempel för sjuk- och hälso-
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vården trots att personalens arbetsuppgifter är permanenta. Socialde-
mokratin och fackföreningsrörelsen bör starkt motverka denna utveck-
ling.  
 
Hyvät toverit! Sosialidemokratian vuosisataisen työn ydin on ollut luoda 
kaikille kansalaisille yhdenvertaiset mahdollisuudet tasa-arvoiseen elä-
mään. Jokainen ihminen on laulun arvoinen, sanoi kotkalainen Veikko 
Lavi. Siinä on muuten sosialidemokraattista sanomaa, ajankohtaista 
tänäänkin. Osaamispotentiaalin hyödyntäminen on tasa-arvokysymys, 
mutta on se myös samalla taloudellinen kysymys: kenenkään resursse-
ja ei ehdoin tahdoin jätetä käyttämättä ja tästähän puolueemme pu-
heenjohtaja erinomaisesti avauspuheessaan puhui. 
 
Rafael Paasio, puolueen pitkäaikainen puheenjohtaja hänkin, sanoi 
kuuluisassa Viikinsaaren puheessaan: "Pienten, heikommassa ase-
massa olevien ihmisten auttaminen on ainoa tie, jonka perustalla sosia-
lidemokraattinen aatemaailma lepää”. 
 
Maailman kärkiriviin kuuluva tietoyhteiskuntatutkija Pekka Himanen on 
äskettäin pohtinut Suomen menestyksen haasteita sanomalla, että ”on 
luotava yhdenvertaiset mahdollisuudet kaikille sen sijaan, että luomme 
jättisäkän yhteiskunnan, jossa muutamat sattuessaan oikeaan paikkaan 
rikastuvat”. Samalla hän varoittaa meitä sortumasta uneliaisuuteen ja 
itsetyytyväisyyteen. 
 
On siis pidettävä huolta siitä, että kaikilla lapsilla, nuorilla on mahdolli-
suus korkeatasoiseen päivähoitoon ja koulutukseen. Koulun resursseis-
ta on huolehdittava, se on tasa-arvokysymys. Syrjäytymisen ehkäisy on 
avainasemassa. Peruskoulun jälkeen joka kymmenes nuori ei löydä 
paikkaansa jatkokoulutuksessa. Tähän puuttumiseksi esitämme oppi-
velvollisuusiän nostoa ja kaikkien nuorten pitämistä mukana, vaikkapa 
työpajojen tai kymppiluokkien kautta. 
 
Hyvinvointiasiakirja tunnustaa myös yhteiskunnan päätöksenteon rajat. 
Yhteiskunta ei voi huolehtia kaikesta jäsentensä puolesta. Kuten peri-
aateohjelmamme sanoo ”Hyvinvointiyhteiskunta on vapauksien, velvol-
lisuuksien ja tasavertaisten mahdollisuuksien yhteisö, jossa oikeuksien 
ja vastuun tasapaino toteutuu”. 
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Yhteiskunta ei voi ottaa kaikkea vastuuta jäseniltään. On siis syytä sa-
noa, että vanhemmat vastaavat lasten kasvatuksesta ja yhteiskunnan 
tehtävä on tässä antaa tukea. Siksi tarvitsemme päiväkodin ja kodin, 
koulun ja kodin yhteistoimintaa. 
 
Hyvät toverit. Asiakirjavalmistelussa on ollut mukana puolueen keskei-
nen asiantuntijajoukko, eduskuntaryhmä ja koko liike naisliitosta opiske-
lijaliittoon. Siihen on liittynyt avoimia seminaareja ja keskustelutilai-
suuksia. Olemme ensi kertaa avanneet asiakirjatyön seurantaa ja vai-
kuttamista varten myös omat nettisivut. Asiakirjatyötä ovat tukeneet 
myös puolueen jäsenten keskuudessa tehdyt mielipidetutkimukset. Al-
kuvuodesta luonnos oli kenttäkäsittelyssä puolueosastoilla, joilta kertyi 
yhteensä runsaat sata lausuntoa. Panoksensa tähän työhön on erilai-
sella palautteella antanut lähes 5 000 puolueen jäsentä. Se kertoo tä-
män liikkeen olevan edelleenkin kansanliike ja aivan erilainen puolue 
kuin muut tämän tasavallan puolueet. 
 
Nyt on puoluekokouksen ja sen edustajien vuoro. Rakentava mutta 
kriittinen ote tuo asiakirjan tavoitteet meille yhteisiksi ja synnyttää kol-
lektiivisen tahdon, jota yhdessä käymme tämän jälkeen viemään 
eteenpäin. 
 
Jyväskylässä pidetyssä edellisessä puoluekokouksessa 30 vuotta sitten 
puhuttiin kahdesta silloin aika vallankumouksellisesta ja uudesta asias-
ta: subjektiivinen oikeus lasten päivähoitoon ja oikeus hammashoitoon 
kaikille ikäryhmille. Uudistusten tie on joskus pitkä, mutta tänään voim-
me todeta näidenkin tavoitteiden pitkälle toteutuneen. Täälläkin istuu 
tovereita, jotka ovat tätä lainsäädäntöä viime vuosina olleet tekemässä. 
 
Hyvät toverit! On näytettävä suuntaa, otettava kantaa. Aikamme vasta-
ukset eivät aina ole helppoja, mutta ratkaisuja ja tienviittoja tältä liik-
keeltä odotetaan. Erno Paasilinna sanoi aikoinaan, että ”Edistys kohtaa 
ensimmäisenä ne, jotka ovat kärjessä. Viimeksi se kohtaa viimeiset. 
Edistys ei tule taivaasta. Se on niiden sopimus, jotka ottavat sen vas-
taan.” 
 
Ottakaamme haaste vastaan! 
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Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Ennen kuin menemme keskusteluun, muistutan, että 
esitykset henkilövaaleihin ja muutosesitykset valiokuntien käsiteltäväksi 
on jätettävä kello 18.00 mennessä. Aika siis päättyy kello 18.00, eli vie-
lä on aikaa noin puoli tuntia. 
 
Nyt siirrymme hyvinvointivisiosta käytävään keskusteluun. Tällä hetkel-
lä pyydettyjä puheenvuoroja on 22. Jos kaikkia puheenvuoroja ei ehditä 
käyttää ennen kello 19.00, niin loput puheenvuorot siirtyvät sen jälkeen 
osaksi poliittisesta katsauksesta käytävää keskustelua. 
 
Keskustelu Hyvinvointivisiosta alkaa. 
 
Ensimmäinen puheenvuoro on Ari Harjulla, Satakunta, valmistautuu 
Maija Anttila, Helsinki. 
 
Ari Harju (Satakunnan sosialidemokraatit): Kiitoksia puoluesihteeri sii-
tä, että saamme käyttää myös kriittisiä puheenvuoroja. Toveri puheen-
johtaja, hyvä puoluekokousväki! Ohjelma-asiakirja kertaa hyvinvointiyh-
teiskunnan sosialidemokraattiset perusperiaatteet. Samoja aihealueita 
lähestytään monesta eri näkökulmasta. Asiakirjaan on kirjoitettu todella 
paljon itsestäänselvyyksiä, mutta jopa humoristisia tekstejä. Tähän sar-
jaan kuuluu ehkä virke: ”Valtiovalta ei voi määrätä tiskivuoroista tai ruo-
anlaiton vastuista.” 
 
Satakunnan puolueryhmän mielestä kirjoitettua tekstiä tulisi olla puolet 
vähemmän, jotta jokainen kannattajamme jaksaisi sen lukea, puhumat-
takaan meistä jäsenistä. Yrittäjyyden problematiikkaa on tuotu esiin, 
mutta vähäiset ovat eväät uusien yritysten luomiseksi tai maastapaon 
estämiseksi. Kaupan ja palvelualojen kiinnostusta tuntuu kuitenkin ole-
van, tässä kaikki varmaan tuntevat sen, että ulkomaalaiset tulevat mie-
lellään meille ja haluavat meidän omat etumme. 
 
Vähän surkuhupaisalta tässä yhteydessä tuntui asiakirjaluonnoksen 
lausahdus, että yrityksille kuuluu yhteiskuntavastuu. Onneksi teksti on 
korjattu uudempaan versioon tai laimennettu. Ehkä tällä hetkellä, kun 
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katsomme mediaa, yhteiskuntavastuusta ei voida puhua, kuten tässä 
salissa on tänään tullut esille. 
 
Me satakuntalaiset vierastamme myös, että asiakirjassa on numeraali-
sia, määrällisiä tavoitteita. Vaikka puoluesihteeri tässä puolusti erästä 
tavoitetta, otan senkin tässä rohkeasti esille. Mielestäni tähän sarjaan 
kuuluu kannanotto, että oppivelvollisuusikä on nostettava 17 ikävuoteen 
ja uudessa ehdotuksessa ajatus on jopa tarkennettu virkkeellä, että ”li-
säksi on selvitettävä oppivelvollisuusiän nostaminen myöhemmin 18 
ikävuoden loppuun” eli täysikäisyyteen saakka. 
 
Me voimme kysyä: miksi? Mikäli ikäeron oppimisintoa ei kasvateta, 
opiskelijoiden motivaatiota ei voida lisätä, varsinkaan poikien. Toimen-
piteet ovat aivan muunlaiset. Täällä tuli esille mm. ammattikymppi. 
 
Yksityistämis-sana tulee asiakirjassa muutaman kerran esille. Ajatus 
tuntuu olevan kuin kuuma peruna lukijan suussa. Palvelutoimen yhdis-
tämisessä tulee olla todella varovainen, varsinkin silloin, kun puhutaan 
terveydenhoidosta. Pääosa-sana pitää poistaa sieltä, samoin syrjäyty-
misen ongelmatiikkaa pitää välttää. (pieni äänityskatkos) …. valmistu-
nut varsin pitkällä aikavälillä kappale 6. Tavoitteena toimiva kuntara-
kenne on tästä ehkä paras esimerkki. Kokonainen ajatus puheenvuo-
rosta mehän kuulimme juuri uudistetun kappaleen meidän nykyiseltä 
puheenjohtajalta. 
 
Joka tapauksessa on hyvä, että meillä on hyvä ohjelma-asiakirja yh-
teisvastuusta ja hyvinvoinnista. On muistettava, että kaikki tämäntyyp-
piset asiakirjat tarvitsevat päivitystä. Päivityksen teki jo istuva puheen-
johtaja. Satakunnan puolueryhmäkin toivoo reipasta keskustelua. 
 
Puheenjohtaja: Ennen Maija Anttilan puheenvuoroa toivoisin kokous-
salissa vielä hiukan kestävyyttä istua tämän lopunkin päivän. Rupeaa 
aika lailla häiritsemään tuo liikkuminen ja äänekäs meno. Toivon hiljai-
suutta, jotta kokous voi jatkua. 
 
Vielä sihteereiden toivomus siitä, että kun puheenvuoro aloitetaan, sa-
notaan nimi ja piirijärjestö, koska tämä keskustelu menee suoraan pöy-
täkirjaan. Näin saamme dokumentit oikealla tavalla kirjatuksi. 
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- 122 - 

 
Vuorossa Maija Anttila, Helsinki, valmistautuu Hannu Kokki, Pohjois-
Savo. 
 
Maija Anttila (Helsingin piiri): Hyvinvointiyhteiskunnan mallia ei syyttä 
kutsua sosialidemokraattien luomaksi. Se on kestänyt tuulet ja myrskyt 
ja osoittanut vahvuutensa. Tämän päivän nuoret ja koko väestö on kou-
lutetumpaa, terveempää ja sosiaalisesti ja taloudellisesti turvallisem-
massa asemassa kuin hyvinvointiyhteiskunnan rakentajat 2—3 suku-
polvea sitten. Voimme olla aidosti ylpeitä tästä saavutuksesta, mutta 
samalla on katsottava tulevaisuuteen. 
 
Hyvinvointiyhteiskuntamalli tulee kokemaan lähivuosina historiansa 
suurimmat muutospaineet sekä kansallisesti että kansainvälisesti. Tä-
hän viittaa paitsi tämän päivän keskustelut kilpailutuksesta ja markki-
noiden käytöstä palveluiden järjestämisessä, myös Eurooppa-asiakirja, 
missä kuvataan Eurooppavisioita.  
Hyvinvointiyhteiskunnan arvopohjaa, tasa-arvoa, oikeudenmukaisuutta 
ja solidaarisuutta koetellaan. Siksi vahvoja ovat tänä päivänä yksilölli-
syyttä ja vahvemman oikeuksia korostavat arvot.  
 
Järjestelmän keskeiset periaatteet, verorahoitteinen palvelujärjestelmä, 
yhteisvastuullisesti rahoitettu sosiaaliturva, universaali palvelujen järjes-
tämistapa ja kunnat palvelujen pääasiallisina tuottajina joutuvat hank-
kimaan oikeutuksensa ja perustelunsa uudelleen. Tämä keskustelu tu-
lee olemaan sosialidemokraattisen politiikan kannatuksen yksi tärkeä 
kulmakivi.  
 
Jos voitamme - kuten uskon - tämän keskustelun, olemme hankkineet 
kansan luottamuksen ja kannatuksen politiikallemme jatkossakin. Mutta 
se tarkoittaa sitä, että olemme valmiita pitämään kiinni nykyisen mallin 
vahvuuksista ja vahvistamaan niitä. Olemme valmiita uudistamaan pal-
velu- ja kuntarakenteita, kehittämään ja uudistamaan työtapoja ja johta-
juutta, painottamaan ennaltaehkäisyä ja demokraattista kontrollia sekä 
kansalaisten osallisuutta.  
 
Meillä on oltava valmiutta myös pohtia rahoituspohjan kestävyyttä, eikä 
pidä unohtaa ns. kolmannen sektorin suuria mahdollisuuksia. Siksi mi-
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nusta on tärkeää, ettei Hyvinvointivisio-asiakirjaa haudata vain tähän 
kokoukseen, vaan siihen kirjattuja asioita työstetään edelleen. Tarvit-
semme asiassa hyvän kansalaiskeskustelun ja selkeät poliittiset linja-
ukset. Se tarkoittaa, että puoluehallitus organisoi tämän keskustelun ja 
työstää lainsäädännöllisiä uudistuksia, jotta voimme jatkossa turvata 
hyvinvointiyhteiskunnan säilymisen. 
 
Esimerkiksi ministeri Mönkäre esitti erittäin konkreettisen ehdotuksen 
hoivatakuusta, joka on lainsäädännölle uudistus. Olen tehnyt tätä asiaa 
koskevia ehdotuksia hyvinvointivaliokunnalle. 
 
Kaiken kaikkiaan Yhteisvastuu ja hyvinvointi -asiakirja sisältävät paljon 
aineksia tulevaan keskusteluun. Toivon, että tämä on jatkossa sosiali-
demokraattisen politiikan ydin. 
 
Puheenjohtaja: Hannu Kokki, Pohjois-Savo, valmistautuu Elina Lehto, 
Uusimaa. 
 
Hannu Kokki (Pohjois-Savon piiri): Arvoisa puheenjohtaja, puoluesih-
teeri! Yhteisvastuu ja hyvinvointivisio -asiakirja on arvioni mukaan tä-
män puoluekokouksen tärkein päätettävä asia ja tässä esitetyssä muo-
dossa minunkin mielestäni siitä puuttuu linja. Siinä ei kerrota, mihin 
suuntaan haluamme puoluetta ja myös yhteiskuntaa kehittää. Itsekin 
valiokunnan jäsenenä yritän kantaa vastuuta, että tästä saataisiin virta-
viivainen. Kun kuvattiin, miten tämä on muotoutunut, se selittää sen 
sirpalemaisuuden 
 
Kiinnitin huomiota muutamaan asiaan ja jotkut pitivät samoja asioita 
täällä jo esillä: Asunnottomuus on häpeätahra hyvinvointiyhteiskunnalle 
ja se pitää hoitaa pois. Onpa asunnottomia 7 000 tai 10 000, niin se on 
liian suuri määrä. Samoin sosialidemokratia on ollut alkujaan terveys- ja 
raittiusliike, eli entistä korostetummin siinä pitäisi olla esillä ihmisten 
omavastuu terveydestään, eli tulee korostaa toimia, joilla tuetaan ihmis-
ten terveyskäyttäytymistä, ylipainon ehkäisyä ja liikunnan lisäämistä. 
 
Ilokseni huomasin, että hyvin harvalla kokousedustajalla – miehistä - 
vyötärönympärys on yli metrin ja naisilla yli 90 senttiä. Ylipainon rajoit-
tamisella voidaan vaikuttaa keskeisiin sairauksiin ennaltaehkäisevästi. 
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Hehkutus tästä hyvästä tuotos-panos -suhteesta, siitä joku kyynikko 
voisi sanoa, että se tarkoittaa sairaanhoitajien matalaa palkkaa. 
 
Lääkkeistä olen tehnyt muutosehdotuksen ja esitänkin kysymyksen, 
pitääkö lääkkeiden olla halpoja? Miksi monet lääkkeet ovat niin kauhe-
an kalliita? Suomessa potilaat itse maksavat paljon lääkkeistä, eli siinä-
kin painotuksen pitäisi olla siihen suuntaan, että ohjataan lääkkeiden 
oikeaan käyttöön ja siihen on olemassa hyviä keinoja. 
 
Tiedoista niistä ratkaisuista, joilla tuetaan ikäihmisten itsenäistä selviä-
mistä, sekä kehitettävälle teknologialle ja osaamiselle on käyttöä kai-
kissa maissa, joissa väestö ikääntyy. Jos me saamme kehitetyksi hyviä 
ratkaisuja suomalaisille ikäihmisille, on tästä mahdollisuus tehdä vienti-
tuote, kehittää uusi Nokia. Tämän tyyppisiä terveisiä tulen itse esittä-
mään valiokunnassa. 
 
Puheenjohtaja: Elina Lehto, Uusimaa, valmistautuu Nancy Lökfors, 
FSD. 
  
Elina Lehto (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit, bästa kamrater! Hyvin-
vointivisio-paperista käyty keskustelu on ollut monisyistä, se on ollut 
laajaa ja se on ollut monelta osin myös kriittistä. Sitä on käyty laajassa 
järjestökäsittelyssä, sitä on käyty itse visiotyöryhmässä ja nyt me 
käymme sitten sitä täällä.  
 
Voin sanoa, että tämä keskustelun tuottama asiakirja ei ole tämän pro-
sessin ainoa tarkoitus, kenties ei edes pääasiallisin tarkoitus. Se oleel-
linen asia on se, että me järjestönä joka puolella Suomea käymme kes-
kustelua hyvinvointivision sisällöstä ja niistä periaatteista, millä hyvin-
vointipalvelut turvataan myös tulevaisuudessa. Me emme ole täällä ta-
komassa kiveen Mooseksen lakeja, vaikka me totuimmekin viime vuo-
sikymmenellä paljon puhumaan Mooseksesta.  
 
Me emme ole täällä tekemässä sellaisia periaatteita, joiden pitää kes-
tää kiveen hakattuna vuosikymmeniä, vuosituhansia, kenties vuosisato-
ja eteenpäin. Me olemme tekemässä hyvinvointiasiakirjaa, joka vastaa 
haasteisiin tänään täällä ja nyt. Me olemme tekemässä hyvinvointivisio-
asiakirjaa, joka voi myös muuttua ajan mukana. Silti tämän asiakirjan 
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perusteet ovat niitä samoja vanhoja, sitä arvopohjaa, joka sosialidemo-
kratiassa perustuu pohjoismaiseen ajatteluun, joka perustuu kansainvä-
liseen ajatteluun ja joka on myös meidän omaa kotikutoista ajattelua 
siitä, mitä hyvinvointivaltio on täällä. 
 
Tähän kuuluvat vanhat tutut periaatteet, vaikka niitä ei ole siellä erik-
seen ulos kirjoitettu. Siihen kuuluvat vanhat tutut periaatteet universaa-
lisuudesta, siitä, että hyvinvointipalvelut kuuluvat kaikille – niin rikkaille 
kuin köyhille – edelleen se, että Suomen hyvinvointivisio rakentuu pal-
veluille, se ei rakennu edelleenkään pääasiallisesti tulonsiirroille. Tässä 
on se pohjoismaisen mallin perusydin, josta tässä asiakirjassa pidetään 
kiinni.  
 
Ruotsalainen sosialidemokraatti Ernst Vigfors sanoi jo 40-luvulla, että 
sosiaalipolitiikan – niin kuin hän silloin kutsui tätä ilmiötä, jota me nyt 
kutsumme hyvinvointivisioksi – on aina sosialidemokratiassa yllettävä 
yli ja ohi markkinatalouden. Tämä periaate näkyy hyvinvointiasiakirjas-
sa selkeästi monessa kohdassa. Oleellinen haaste on tietenkin se, että 
se tulee näkymään myös meidän toiminnassamme niin kunnissa, valti-
olla kuin erilaisissa uudistuksissa.  
 
Vanhaa pohjoismaista juurta on sekin ajatus, että vastuu palveluista on 
kunnilla. Kunta kerää rahat tietyltä alueelta ja on tuon alueen asukkaille 
vaalien kautta tilivelvollinen rahojen käytöstä. Raha ei ole isännätöntä, 
niin kuin se on silloin, kun etsitään ylikunnallisia, valtiojohtoisia järjes-
telmiä, joista katoaa demokraattinen tilivelvollisuus ja vastuu.  
 
Vallalla on kunnallispolitiikassa kasvot, niistä kasvoista joskus ehkä rii-
dellään. Se keskustelu on välillä kovaakin, mutta ne kasvot löytyvät ja 
ne löytyvät läheltä kotinurkkia ja se vastuu on olemassa ja konkretisoi-
tavissa. 
 
Niin kuin sanoin, tämä asiakirja ei ole prosessin ainoa tulos. Työ jatkuu, 
monet asiat muuttuvat, vaikka arvot pysyisivätkin. Tässäkin asiassa 
pätee aika hyvin suomalaisen filosofin Eino Kailan käsitys siitä, että ih-
miselämän suurimpia tuskia on se, että me siedämme elämän kesken-
eräisyyden. 
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Hyvinvointiasiakirjan käsittelyssä tähän keskeneräisyyteen törmätään 
monella tavalla jo siksi, että maailma muuttuu koko ajan. Kun hyvin-
vointiasiakirja tulee painosta, jokin asia aivan varmasti hyvinvointipalve-
luissa ja hyvinvointirakenteissa on jo sillä välin muuttunut. Silti arvopoh-
ja on ja pysyy. Asia ei tule loppuun käsitellyksi täällä nuijaa kopautta-
malla. Seuraavien vuosien keskeisimpiä poliittisia teemoja tulevat ole-
maan hyvinvointipalvelut ja niiden tuottamisen ja tilaamisen rakenteet. 
Hyvinvointivisio tarkentuu siinä keskustelussa, jota me tulemme käy-
mään.  
 
Lopetan tämän kommentin toteamalla, että Ernst Vigfors sanoi aikoi-
naan myös, että vain paras on kyllin hyvää kansalle. Tätä lausetta voi 
ironisoida ja sitä voi ironisoida siltä kannalta, miten me pystymme sel-
laisen rahoittamaan. Olen silti sitä mieltä, että koulutuksessa, tervey-
denhuollossa ja päivähuollossa tämä on aivan hyvä ja käypä ohjenuora 
vielä tänäkin päivänä.  
 
Ernst Wigforss sade i tiderna, att det är bara det allra bästa som är till-
räckligt bra för folket. Jag tror att det är därför att vi inte kan sätta väl-
färdservice på marknaden. 
 
Tästä syystä myöskään hyvinvointipalveluja ei voida tuottaa markki-
naehtoisesti.  
 
Puheenjohtaja: Nancy Lökfors, FSD, valmistautuu Antti Vuolanne, Sa-
takunta. 
 
Nancy Lökfors (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! Jag kom hit för att 
tala om att vision är ett vackert ord. För mig betyder det att det målar 
upp en drömbild av hur vi vill att samhället ska se ut, i ett hurdant Fin-
land vi vill bo? Och därför är det vissa formuleringar och vissa saker i 
den här välfärdsvisionen som får mig att le lite betänksamt.  
  
Visio on mielestäni unelma, esimerkki siitä, millaisessa Suomessa ha-
luamme elää. Ehkä olen ymmärtänyt tämän vierasperäisen sanan vää-
rin, koska jos niin on, että visiomme kuvaa unelmatilannetta, niin kysyn 
täällä olevilta, että haluammeko todellakin, että tulevaisuuden Suomes-
sa on asunnottomia. Ohjelman mukaan haluamme. 



Ensimmäinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 127 - 

5. kappaleen johtopäätöksessä numero 3 sanotaan, että vielä viiden 
vuoden päästä meillä pitää olla asunnottomia. Mielestäni se ei voi olla 
visio-ohjelman tavoite. Olenkin ehdottanut, että se lause poistetaan, 
koska kuka meistä olisi valmis sanomaan, kuka asunnottomista saa 
asunnon ja kuka ei. Se ei ole inhimillistä toimintaa. Meillä on Suomessa 
yli 300 000 työtöntä. Kuitenkin meidän tavoitteemme on täystyöllisyys. 
Ihan samalla tavalla meillä pitää olla tavoitteena, että jokaisella suoma-
laisella on oma koti, katto päänsä päällä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antti Vuolanne, Satakunta, valmistautuu 
Antero Leppänen, Varsinais-Suomi. 
 
Antti Vuolanne (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit, toveri 
puheenjohtaja! Jos erilaiset yhteiskunta- ja talousjärjestelmät laitetaan 
karkeasti kahteen ryhmään, toisaalta sosialistiseen suunnitelmatalou-
teen ja toisaalta markkinatalouteen, niin tämän määritelmän puitteissa 
voisi ajatella, että sosialidemokraatit ovat enemmän markkinatalouden 
kannattajia kuin keskitetyn valtiososialistisen suunnitelmatalouden. Tä-
mä ei kuitenkaan kerro paljoakaan meistä. Kysymys ei ole niinkään sii-
tä, että olemmeko markkinatalouspuolue vai emme. Olennainen kysy-
mys on, minkälaista markkinataloutta me haluamme. Meidän markkina-
taloutemme on nimittäin hyvin erilainen kuin oikeistoliberaalien tarjoa-
ma vaihtoehto. Siksi tämä meidän oma sosialidemokraattinen hyvin-
vointimallimme ja vaihtoehtomme pitäisi selkeyttää muutamiin selkeisiin 
teemoihin. 
 
Ensimmäinen kiistakysymys, jota markkinatalouden sisällä käydään, ja 
taistelu sosialidemokraattien ja porvareiden välillä koskee työelämää. 
Me emme usko, toisin kuin ääriporvarit, että kilpailukykyä voisi kovin-
kaan paljon lisätä heikentämällä työsuhdeturvaa, irtisanomissuojaa tai 
sallimalla halpatyövoiman käyttöä tai työntekijän aseman heikentämis-
tä, mitä esimerkiksi paperiteollisuus juuri on yrittänyt tai kuten jotkut 
eurooppalaiset oikeistolaiset esittävät. Näyttää siltä, että joidenkin ääri-
liberalistien ykköstavoitteena olisi työelämässä ammattiyhdistysliikkeen 
aseman romuttaminen ja sopimusyhteiskunnan alas ajaminen. Meidän 
mielestämme taas palkansaajien on voitava kokea olevansa tasavertai-
sia työnantajapuolen kanssa, kun sovitaan työehdoista, Tämä on, kuten 
Eero Heinäluoma sanoi, lähtökohta myös siihen, että työn tuottavuus 
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nousee. Vain työntekijät, jotka sitoutuvat työhönsä, jotka uskovat siihen 
työhönsä, tekevät töitä ja tekevät sitä hyvällä motivaatiolla. 
 
Toinen keskeinen kiista porvareiden ja sosialidemokraattien markkina-
talousmallin välillä koskee sitä, mikä yhteiskunnan tulonjaon pitäisi olla, 
miten tuotannon tulokset jaetaan, eli itse asiassa se, miten suurta köy-
hyyttä ja miten suuria tuloeroja voidaan yhteiskunnassa hyväksyä, jotta 
yhteiskuntaa voitaisiin pitää sosiaalisesti oikeudenmukaisena ja eetti-
sesti kestävällä pohjalla olevana. Me emme voi hyväksyä oikeiston nä-
kemystä siitä, että vain kaikkien rikkaimpien veroja alentamalla kasva-
tettaisiin työllisyyttä ja kannustettaisiin taloudelliseen toimeliaisuuteen. 
 
Kolmanneksi, me uskomme, että hyvinvointivaltio on tehokas keino lisä-
tä talouden tuottavuutta, hyvinvointia ja taloudellista kasvua juuri niin, 
kuin tuossa 60-luvun Kuusi-mallissa sanottiin. Me uskomme, että hy-
vinvointivaltio oikein toimiessaan ei ole vain taloudellinen rasite, kuten 
oikeistoliberaalit väittävät, vaan investoinnit ihmisten terveyteen, inves-
toinnit ihmisten koulutukseen, investoinnit ihmisten sosiaaliseen turval-
lisuuteen ja osallisuuteen yhteiskunnassa ovat vahva kilpailutekijä ja 
itse asiassa pohjoismaisen menestyksen salaisuus globalisoituvassa 
maailmassa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antero Leppänen, Satakunta, valmistau-
tuu Tuula Peltonen, Keski-Suomi. 
 
Antero Leppänen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! 
Elinkeinoelämän edustajien suusta saa usein kuulla mielipiteitä, joiden 
keskeinen sanoma on kaikessa yksinkertaisuudessaan se, että elinkei-
noelämä ei tarvitse sosiaalipolitiikkaa. Käsittelyssä olevaa hyvinvointivi-
siota tulee jalostaa näiden puheiden suuntaan, joita ovat käyttäneet 
mm. Heli Paasio tässä aikaisemmin ja äsken Pohjois-Savon Hannu 
Kokki. 
 
Mielestäni valiokunnan tulee muuttaa hyvinvointivisiota siltä osin, kuin 
olen lyhyesti laatinut kolme teesiä, joiden hengessä tämä voitaisiin teh-
dä. 1. Mitä itsekkäämmin elinkeinoelämä toimii, sitä enemmän tarvitaan 
sosiaalipolitiikkaa. 2. Mitä laajempi kvarttaalitalous, sitä suuremmat so-
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siaalimenot. 3. Järkevä ja oikeudenmukainen sosiaalipolitiikka on elin-
keinoelämän henkivakuutus. 
 
Tarkoitan tietenkin sitä, että katsottaisiin tätä talouden suhdetta. Mieles-
täni talous korostuu liikaa tässä hyvinvointivisiossa. Muistaakseni aikai-
semmin Folke Sundman sanoi täällä, että hän on sen verran marxilai-
nen, että hän ymmärtää sen taloudellisen baasiksen olemassaolon jne. 
Olen hänen kanssaan täsmälleen samaa mieltä, mutta kysymys on 
mielestäni myös symbioosista. Talous on välttämätön, mutta se on 
myös symbioosissa tämän sosiaalipolitiikan kanssa. 
 
Toivon muutoksia siis näiden teesien hengessä ja myös siinä henges-
sä, jonka jääkiekkovalmentaja Kurt Lindström sanoi: ”Vi skall göra de 
här lite bättre”. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kristiina Salonen, Satakunta, valmistau-
tuu Tuula Peltonen, Keski-Suomi. 
 
Kristiina Salonen (Satakunnan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät vielä paikalla olevat toverit! Puheenjohtajakin näyttää pit-
kän päivän jälkeen ehkä olevan hieman väsynyt. Toivottavasti jaksatte 
kuunnella vielä hetken. 
 
Haluan tehdä muutosesityksen pieneen, mutta tärkeään kohtaan hyvin-
vointivisioon. Visio tavoittelee yksilöllisiä sosiaali- ja työllisyyspalveluja. 
Päästäksemme tavoitteeseemme tulee meidän myös määritellä väli-
neet sen toteuttamiseen.  
 
Esitän muutosta kappaleen kohtaan 5, tarkemmin johtopäätöksen koh-
taan 1. ”Sosiaaliturvaan on kytkettävä yksilölliset, työllistymiseen ja työ-
kyvyn ylläpitoon ja kehittämiseen tähtäävät verkostoituneet sosiaali-, 
terveys- ja työllisyyspalvelut.” 
 
Kappaleessa 5. todetaan, että sosiaaliturvaan on kytkettävä aktivoiva 
sosiaalityö asiakkaan työllisyyden tai muun aktivoinnin edistämiseksi. 
Asia on erittäin tärkeä ja ajankohtainen.  
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Haluaisin kiinnittää huomiota myös siihen, miten tähän tavoitteeseen 
päästään, mitä meidän tulee tehdä edistääksemme aktivoitumista. 
Kunnissa on tapana pitää tiukkoja sektorirajoja esimerkiksi terveys- ja 
sosiaalitoimen välillä. Raja syvenee entisestään, kun puhumme kunnal-
lisista ja valtiollisista palveluista. Hyvinvointivaltiossamme henkilö, jon-
ka ongelmat ovat moninaiset, on heikoilla paksuseinäisten palvelujem-
me keskellä. 
 
Vuoropuhelua ei synny. Ikävänä esimerkkinä tästä on kaksoisdiagnoo-
sin saanut henkilö, jolla todetaan olevan esimerkiksi mielenterveys- ja 
päihdeongelma. Päihdepalveluissa edellytetään mielenterveysongel-
man hoitamista ennen päihdepalvelujen aloittamista ja mielenterveys-
palveluissa taas katsotaan päihdeongelman olevan este mielenterve-
yspalvelujen aloittamiselle. 
 
Näin ollen pahimmassa tapauksessa molemmat ongelmat jäävät hoi-
tamatta. Asiakkaan tilanteesta puuttuu kokonaisnäkemys ja verkosto-
työtä ei tehdä. Visiossa tavoiteltavaa, aktivoinnin edistämiseksi tehtä-
vää sosiaalityötä on tällöin hyvin vaikea tehdä.  
 
Tekstissä todetaan asiakkaan työllisyyden tai muun aktivoinnin edistä-
misen edellyttävän yksilöllisiä palveluita. Yksilöllisiä palveluja voidaan 
toki antaa kaikilla sektoreilla. Parhaimman lopputuloksen saavutamme 
kuitenkin verkostotyöllä. Helposti kerromme tekevämme yhteistyötä. 
Verkostotyö eroaa kuitenkin yhteistyöstä. Se on työmenetelmä, jossa 
työtä tehdään asiakkaan näkökulmasta yhteen suuntaan edeten. Työ-
voiman palvelukeskukset ovat Suomessa loistavia esimerkkejä verkos-
toituneesta moniammatillisesta työotteesta. 
 
Kuntien kiristyvässä taloudessa on mielestäni erittäin välttämätöntä, 
taloudellisuuttakin ajatellen, karsia päällekkäistä työtä ja vaihtaa tietoa, 
taitoa ja osaamista eri hallintokuntien välillä. Pyydän valiokuntaa huo-
mioimaan muutosesitykseni. 
 
Puheenjohtaja: Tässä yhteydessä totean, että aika jättää esitykset 
henkilövaaleihin ja muutosesitykset valiokuntakäsittelyä varten on päät-
tynyt.  
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Jatkamme keskustelua. Vuorossa Tuula Peltonen, Keski-Suomi, val-
mistautuu Esa Suominen, SONK. 
 
Tuula Peltonen (SDP:n Keski-Suomen piiri): Olen tehnyt pari esitystä 
laatikkoon koskien kahta kohtaa tässä hyvinvointivisiossa. Toinen on 
tämä oppivelvollisuuden pidentäminen ja nimenomaan puuttuisin esi-
kouluasiaan. Siellä eräässä aloitteessa oli esitetty, että esiopetus pitäisi 
liittää osaksi oppivelvollisuutta.  
 
Itse en toivoisi sille tielle lähdettävän. Mieluusti sitä toista päätä olisin 
kyllä jatkamassa, eli oppivelvollisuuden jatkamista 17 ikävuoteen ja 
siellä nimenomaan opinto-ohjauksen korostamista. Kun täällä olemme 
puhuneet paljon vanhemmuuden tukemisesta ja etsineet siihen keinoja, 
niin tässä on eräs keino antaa vastuu vanhemmille, eli heille vastuu 
siitä, milloin heidän lapsensa on valmis lähtemään koulutielle tai esi-
opetukseen. 
 
Meillä on hyvä kattava esiopetusjärjestelmä. Vain noin kolme prosenttia 
ei osallistu esiopetukseen. Mielestäni se on hyvä saavutus, hyvä taso ja 
tätä voidaan kehittää mm. sillä tavalla, niin kuin monessa kunnassa on 
tehtykin, että varhaiskasvatusta on siirretty sivistystoimen hallinnon alle. 
Se on eräs tie jatkaa tätä kasvatusvastuukaarta yhtenäiseksi. Toivon, 
että valiokunnassa käydään tästä hyvin kriittistä keskustelua. 
 
Toinen asia, johon haluaisin puuttua, on lisäysesitys vanhemmuuden 
tukemiseen liittyen. Tässä hyvinvointivisiossamme ei ole mainittu erik-
seen ollenkaan sijaisvanhemmuutta. Itse omassa työssäni kohtaan päi-
vittäin lapsia, jotka ovat sijoitettuja, eivät elä omien biologisten van-
hempiensa kanssa. Sijaisvanhemmat tekevät hyvin raskasta, vaativaa 
työtä ja ovat suuressa kasvatusvastuussa. Mielestäni myös meidän so-
sialidemokraatteina pitäisi olla valmiita osoittamaan tukitoimia sijais-
vanhemmuuteen ja tukea heidän työtään ja vastuullista kasvatustehtä-
vää.  
 
Olen jättänyt esityksen, että lukuun 4. lisättäisiin kohta, jossa olisi erik-
seen sijaisvanhemmuuden tukeminen. 
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Puheenjohtaja: Esa Suominen, SONK, valmistautuu Tarja Tenkula, 
Helsinki. 
 
Esa Suominen (SONK): Toveri puheenjohtaja, arvoisat toverit! Sosiali-
demokraattiset Opiskelijat, SONK, pitää puoluehallituksen esitystä 
SDP:n hyvinvointivisioksi kunnianhimoisena projektina, joka on nyky-
muodossaan kuitenkin jäänyt hieman päivänpolitiikan kahleisiin. 
 
Nimestään huolimatta visiota hallitsee kilpailukyvyn korostaminen inhi-
millisten tarpeiden ja hyvinvoinnin kustannuksella. Taloudellinen suori-
tuskyky on luonnollisesti sosiaalisen edistyksen ja hyvinvoinnin edelly-
tys. Terve talouspolitiikka on hyvää sosiaalipolitiikkaa eikä huono talou-
denpito ole solidaarisuutta ketään kohtaan. 
 
Vision kuitenkin soisin nostavan etusijalle inhimilliset tarpeet ja hyvin-
voinnin ohi taloudellisen kilpailukyvyn vaatimuksen. Nykymuodossaan 
se kertoo yhteisöllisyyden, solidaarisuuden ja monikulttuurisuuden ole-
van sosialidemokraateille menestys- ja kilpailutekijöitä. Mielestäni ne 
ovat sosialidemokratian ydintä, itsessään arvokkaita. Valtion yhtiöillä ja 
valtion omistuksella on ollut keskeinen osa Suomen teollistumisessa ja 
hyvinvoinnin rakentamisessa. Aikana, jolloin ylikansalliset institutionaa-
liset sijoittajat sulkevat tuottavia tehtaita ja saneeraavat työntekijöitä 
lyhytnäköisen voitontavoittelun nimissä. Vakaan valtio-omistajuuden 
voisi kuvitella nauttivan arvostusta. Näin ei kuitenkaan ole, eikä SDP:n 
hyvinvointivisiokaan nykymuodossaan ota aiheeseen kantaa. 
 
Monipuolinen omistajuus otetaan tavoitteeksi sekä valtion tuki uusille 
innovatiivisille yrityksille saa maininnan, mutta vahvaa valtiollista omis-
tajapoliittista linjausta visio ei sisällä. Vision tulisi linjata sitä, mitkä ta-
loudelliset toiminnan alat ovat SDP:n mielestä niitä, jolla julkinen omis-
tus on edelleen ensisijainen omistamisen muoto ja joita ei tule yksityis-
tää. Myöskään innovatiivisemmat valtiollisen omistamisen lajit, kuten 
esim. valtion rahasto-omistukset, eivät ole saaneet huomiota visiossa. 
 
Toverit! SDP:n on linjattava voimakkaasti julkisten palveluiden puolesta. 
Julkiset palvelut ovat solidaarisuutta käytännössä. On edelleen pidettä-
vä kiinni kaikille tarjotuista palveluista, jotka tuotetaan pääosin julkisesti. 
Julkiset palvelut nimenomaan julkisesti tuotettuina, luovat sosiaalista 
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koheesiota yhteiskuntaan ja oikein toimiessaan takaavat tasa-arvoisen 
hoitoon pääsyn tarpeen, ei maksukyvyn pohjalta. Omaishoivan ja lä-
hiyhteisöjen tarjoamien hyvinvointipalveluiden osuuden kasvaessakin 
on tasa-arvon nimissä pidettävä kiinni vahvasta ja laadukkaasta julkis-
palvelujen tarjonnasta. 
 
Suomeen ei saa syntyä hyvinvoivien ja maksukykyisten yksityistä pal-
velusektoria eikä syrjäytyneiden julkisia palveluita. Eriytyvä kehitys joh-
taisi todennäköisesti hyväosaisten napinaan veroistaan sekä keskinäi-
sen solidaarisuuden rapautumiseen. Tämän vuoksi julkisten palvelujen 
kohderyhmänä tulee jatkossakin olla koko kansa. 
 
Hyvinvointivision verotusta koskeva osuus on valitettavan suppea. Lin-
jaukset ovat jääneet yleiselle tasolle. Vision tulisi selvemmin ottaa kan-
taa esim. maa- ja metsätalousmaaverotukseen sekä asuntolainojen 
korkovähennykseen, joka on itse asiassa tulonsiirtoa usein pienituloi-
simmilta vuokra-asujilta omistusasunnossa asuville. 
 
Näistä kohteista saaduilla verotuloilla voitaisiin mahdollisesti kompen-
soida työllisyyttä paremmin tukevia veronalennuksia muualla tai lisätä 
julkisen sektorin tulovirtaa. Nykyisessä muodossaan visio väistää myös 
kysymykset veronkierron tehokkaammasta torjumisesta sekä kansain-
välisistä veroista. 
 
Toverit! Tässä puheenvuorossa esitetystä kritiikistä huolimatta SONK 
pitää sekä visio-ohjelman laadintaa että sen käsittelymenetelmää erit-
täin tervetulleena. On hienoa, että puolueessa on ollut sekä uskallusta 
että kykyä luoda laajaa ja kokonaisvaltaista käsitystä suomalaisen hy-
vinvoinnin tilasta ja tulevaisuudesta. Kommenttikierrokset, verkkoluke-
mistot ja keskustelut ovat olleet hyviä avauksia avoimemman ja osallis-
tuvamman kulttuurin luomiseksi. Monella puolueella on paljon opittavaa 
tästä tavasta käsitellä asioita. Toivomme, että kunnianhimoinen ohjel-
matyö saa jatkoa myös tulevalla puoluekokouskaudella. 
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Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Todetaan tässä välissä kokousedustajan vaihtuminen. 
Klo 18.00 Risto Kolanen, Helsinki, on tullut estyneeksi ja hänen varal-
leen on tullut Harri Saksala.  
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Vuorossa Tarja Tenkula, Helsinki, valmistautuu Maija 
Piitulainen, Keski-Suomi, 
 
Tarja Tenkula (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät kokous-
edustajat! Mielestäni tämä hyvinvointiasiakirja on hyvä yritys ja erittäin 
taidokas tuotos siitä, miten on haluttu tämä koko suomalainen hyvin-
vointiyhteiskunnan elämänkirjo laittaa yksiin kansiin. Se on vaikea ja 
haasteellinen tehtävä, mutta mielestäni puoluejohto on ottanut siinä 
rohkean askeleen ja haasteen vastaan. Olen siitä hyvin kiitollinen. 
 
Yksi asia, mihin kuitenkin haluan kiinnittää huomiota, on yksinhuoltajien 
asema. Yksinhuoltajat ovat tämän päivän köyhälistöä ja meidän sosiali-
demokraattien tulee ottaa yksinhuoltajien hyvinvointi sydämen asiaksi. 
Yksinhuoltajaäitien jaksaminen tai uupuminen on suuri yhteiskunnalli-
nen huolenaihe. Monet yksinhuoltajat hoitavat kasvatusvastuunsa hy-
vin. He venyttävät joka senttiä ja euroa taidokkaasti. He keksivät luovia 
ratkaisuja, miten olla yhtä aikaa herkkä ja vahva, isä ja äiti. 
 
Mitä yksinhuoltajat sitten tarvitsevat? He tarvitsevat aivan samoja pal-
veluita kuin ns. ydinperheetkin, eli lähellä olevia hyviä peruspalveluita, 
laadukasta päivähoitoa, toimivaa neuvolajärjestelmää, terveysasemia ja 
hyvää joukkoliikennettä. Arvossa on tänä päivänä myös lähikauppa, 
apteekki ja pankki. Kohtuuhintainen asuminen on ollut pitkään meidän 
sosialidemokraattien tavoite ja se on erityisen tärkeä myös yksinhuolta-
jille. Erotilanteessa asuntolainat tuppaavat jäämään juuri kasvatusvas-
tuun ottavalle vanhemmalle.  
 
Työmarkkinoilla yksinhuoltajat ovat myös hyvin vaikeassa tilanteessa. 
Naisvaltaisilla aloilla pätkätyöt ovat tänä päivänä tyypillisiä ja siten pät-
kätöistä tulisi päästä ja saada pysyviä työsuhteita. Täten myös yksin-
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huoltajat voisivat lyhentää työaikaansa ja saada siten aikaa lapsilleen ja 
toteuttaa sitä arvokasta kasvatustehtävää.  
 
Rakkaat toverit, yksinhuoltajien turvaverkkojen luomista ei saa jättää 
yksin kuntien ja yksinhuoltajajärjestöjen huolen aiheeksi. Meidän sosia-
lidemokraattien tulee huolehtia tästä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maija Piitulainen, Keski-Suomi, valmistau-
tuu Susanna Iivonen-Pekesen, Häme. 
 
Maija Piitulainen (Keski-Suomen piiri): Puheenjohtaja, rakkaat toverit! 
Sosialidemokraattiset Naiset kokoontui toukokuun 21. ja 22. päivänä 
Helsinkiin keskustelemaan asiakirjoista, jotka olivat koko tämä elämän-
kirjo. Samoin ne asiat sivusivat ihan täydestä tätä yhteisvastuu- ja hy-
vinvointiasiakirjaa, joka meillä tänään ja huomenna käsitellään tässä 
puoluekokouksessa ja joka antaa suuntaviivoja pitkälle tulevaisuuteen. 
Asia, joka näistä nousee esiin, on kuten Eero Heinäluoma tuossa selvit-
ti, että työnantajakustannukset on jaettava sukupuoleen katsomatta 
samalla lailla, mitkä aiheutuvat meidän rakkaista lapsistamme, jotka 
jatkavat sitä työtä vielä meidän jälkeemmekin.  
 
Monessa kohtaa täällä tämä asia tulee esiin, samoin kuin muutenkin 
tasa-arvokysymykset, ja olen näihin sen naisliiton kokouksen päätösten 
mukaisesti tehnyt muutosesityksiä. Toivon, että ne siellä valiokunnassa 
hyväksytään. Täällä ei ole mainittu esimerkiksi sivulla 26, että päivähoi-
dolla on tärkeä merkitys vanhempien työssäkäynnillä. Toimiva ja laadu-
kas päivähoitojärjestelmä takaa erityisesti äidille mahdollisuuden osal-
listua. Haluamme, että se takaa niin äidille kuin isälle mahdollisuuden. 
Tasa-arvo tarkoittaa niin naisten kuin miestenkin tasa-arvoa ihan sa-
malla lailla. Tällaisia kohtia on useita.  
 
Tänä päivänä täällä ei ole puhuttu mitään siitä tasa-arvosta, mitä euro 
merkitsee, eikä myöskään siitä, mikä ero on miehen ja naisen euron 
hinnalla, että naisen euro on 80 senttiä. Se on myös asia, josta sietää 
varsinkin työmarkkinajärjestöjen, voimakkaiden ihmisten puhua yhä 
enemmän.  
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Samalla tässä kannatan Tuula Peltosen tekemiä esityksiä koskien esi-
koulun alkua ja sijaisvanhemmuuden tukemista.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Susanna Iivonen-Pekesen, Häme, valmis-
tautuu Helena Rissanen, Pirkanmaa. 
 
Susanna Iivonen-Pekesen (Hämeen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
puoluekokousväki! Keskityn hyvin lyhyesti tässä puheenvuorossani 
postmodernin yhteiskunnan muutamiin haasteisiin. Sitä ei ole mielestä-
ni riittävästi käsitelty tässä asiakirjassa.  
 
Puoluehallituksen esityksessä käsitellään näitä mainitsemiani haasteita 
lähinnä vain työelämää koskevassa osassa, jossa mainitaan mm. pät-
kätöiden ongelma. Tulevaisuuden epävarmuus ja turvattomuus näkyvät 
kuitenkin myös muualla tavallisessa arjessa tai esim. koulumaailmassa. 
Sosialidemokraattien on vastattava haasteeseen, joka syntyy siitä, että 
turvallisuushakuiset ihmiset hakevat mallia elämälleen esimerkiksi pe-
rinteistä. Siinä ei ole mitään vikaa, mutta äärimmillään tämä voi näkyä 
suvaitsemattomuutena, uusmoralisointina, etnisenä tai uskonnollisena 
kiihkoiluna. Hyvät toverit! Turvattomien tulee löytää koti sosialidemokra-
tiasta eikä ääriliikkeistä. Pahoinvointi on muutettava hyvinvoinniksi.  
 
Vielä yhdestä ilmiöstä muutama sana.  Yksi postmoderni ilmiö on tieto-
yhteiskunnan nopea kehittyminen. Se voi lisätä ns. kelkasta putoami-
sen vaaraa. SDP:n on taattava kaikille tietoyhteiskunnan vaatima luku-
taito maksoi mitä maksoi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Helena Rissanen, Pirkanmaa, valmistau-
tuu Pekka Salmi, Pirkanmaa. 
 
Helena Rissanen (Pirkanmaan sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät toverit! Visioasiakirjaa on valmisteltu hyvin huolellisesti ja 
hyvin pitkällisesti ja sanotaan näin, että se on varsin kattava asiakirja. 
Visiosta todetaan, että sen pitäisi olla haavekuva tulevaisuudesta. Kui-
tenkin yhteiskunnassamme on viime viikkoina ilmennyt toistuvasti var-
sin ikäviä ja rajuja uutisia siitä, miten globalisaatio vaikuttaa satojen ih-
misten työpaikkojen häviämiseen Suomesta, eli miten yritykset kantavat 
tänä päivänä yhteiskuntavastuuta, mihin tulevaisuuteen nuoret voivat 
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rakentaa omaa elämäänsä. Niinpä olen tehnytkin tähän visioasiakirjaan 
muutoksia, jotta voisimme edes muutamilla sanoilla vaikuttaa näissä 
johtopäätöksissä, mitä tämä tulevaisuus on.  
 
Näinpä kohta 2. ”Hyvinvointi edellyttää kasvua”, sivulla 15 olevaan joh-
topäätökseen ”Suomen on toimittava aktiivisemmin ulkomaisten inves-
tointien houkuttelemiseksi” esitys kuuluu: ”uusien investointien houkut-
telemiseksi”. Perusteluna on se, että ulkomaiset yritykset investoivat 
kyllä ahkerasti maahamme ostamalla kannattavia suomalaisia yrityksiä 
ja usein sen seurauksena tuotanto siirtyy ulkomaille. Näistä investoin-
neista hyötyvät vain yritysten aikaisemmat omistajat.  
 
Samoin kohtaan 5. lisäys loppuun, että ”vastineeksi yhteiskunnan an-
tamalle tuelle on oikeus vaatia vastuullista työnantajapolitiikkaa ja työ-
paikkojen säilymistä Suomessa”. Perusteluna on se, että yhteiskunta 
tukee voimakkaasti yritysten tuotekehitystä, mutta joissakin tapauksis-
sa, kuten nyt Ylöjärven Perloksen tapauksessa, tuotekehityksen tuomat 
työpaikat ovat siirtymässä halvempiin maihin ja SDP:n on syytä vaatia 
vastikkeellisuutta yhteiskunnan tuelle.  
 
Samoin kohtaan 3. Reilu työelämä sivulla 22 johtopäätökset on lisäys.. 
”Suomalaisten monikansallisten yritysten tulisi pikimmiten solmia glo-
baalit puitesopimukset kansainvälisen ammattiyhdistysliikkeen kanssa.” 
Perusteluna on, että kansainvälinen ammattiyhdistysliike on jo nyt teh-
nyt useita globaaleja sopimuksia kansainvälisten yritysten kanssa 
muissa Pohjoismaissa paitsi Suomessa. Tämä ei ole omiaan lisäämään 
suomalaisyritysten mainetta vastuunsa tuntevina globaaleina yrityksinä.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Salmi, Pirkanmaa, valmistautuu 
Eija Pennanen, Pohjois-Karjala. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kolmessa minuutissa syvällisen analyysin tekeminen lä-
hes 80-sivuisesta hyvinvointivisiosta on lähes mahdotonta. Keskitynkin 
yhteen näkökulmaan, eli hyvinvointivaltion rahoituksen tulevaisuuteen.  
 
Sosialidemokraattien mielestä hyvinvointivaltion rahoitus turvataan par-
haiten verovaroin. Tämä on tasa-arvoon, solidaarisuuteen ja sosiaali-
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seen oikeudenmukaisuuteen perustuva lähtökohta. Mutta mitkä ovat 
kansallisvaltion mahdollisuudet pitää yllä korkeahkoa veroastetta globa-
lisaation jyllätessä? Pääomat hakeutuvat korkeiden voittojen perässä 
alhaisen verotuksen ja alhaisen palkkatason maihin vieden mennes-
sään varallisuutta ja työpaikkoja. Suomellakin on riittävästi kokemusta 
siitä, miten helposti tehtaita voidaan lopettaa tai siirtää muualle esimer-
kiksi Perlos Ylöjärvellä.  
 
Länsimaisen hyvinvointivaltion tulevaisuus näyttääkin harmaalta. Kun 
tulevat sukupolvet katsovat vuosikymmenien päästä menneisyyteen, he 
näkevät globalisaation ihmiskunnan menestyneimpänä rauhanliikkee-
nä. Kansainvälisen talouden ulottaessa lonkeronsa maailman joka so-
pukkaan ei sotia kannata enää käydä. Ne aiheuttavat vain häiriötä ta-
louteen ja talouskasvuun. Mutta tähän menee aikaa, varsinkin, jos glo-
balisaation hallinnassa epäonnistutaan. Vaikka globalisaatiolla on hyvät 
puolensa, on sillä myös pimeä puolensa, jota pitää pystyä kontrolloi-
maan. 
 
Olen iloinen, että hyvinvointivisiossa on otettu esille globalisaation hal-
lintakeinoksi muun muassa verokilpailun hillitseminen ja veroparatiisien 
sulkeminen. Mutta myös ahneille voittoja metsästäville pääomille pitäisi 
luoda paremmat pelisäännöt. Spekulatiivisia pääomasijoituksia pitäisi-
kin pystyä verottamaan ja heittää hieman hiekkaa pääomamarkkinoiden 
rattaisiin.  
Vasemmistolainen globalisaationhallintapolitiikka ei voi lähteä pelkäs-
tään siitä, että kehitykseen vain jotenkin reagoidaan esimerkiksi kilpai-
lukykyä parantamalla. Pitää pystyä muuttamaan myös rakenteita ja se 
on nimenomaan politiikan tehtävä, isolla T:llä. Hyvätkään paperit eivät 
toteudu itsestään. Toivonkin uudelta puoluejohdolta jämäkkää toimintaa 
globalisaation haittapuolien hillitsemiseksi. Kysymys on hyvinvointiyh-
teiskuntamme tulevaisuudesta. Globalisaation hallinta pitää nostaa po-
liittiselle agendalle ja pyrkiä saamaan parannuksia aikaan EU:n kautta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Eija Pennanen, Pohjois-Karjala, valmis-
tautuu Anna Mäenpää, Helsinki. 
 
Eija Pennanen (Pohjois-Karjalan piiri): Arvoisa toveri puheenjohtaja, 
arvoisat toverit! Hyvinvointiyhteiskuntamme on perustunut meille sosia-
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lidemokraateille tärkeiden arvojen, tasa-arvon, oikeudenmukaisuuden 
ja yhteisvastuun arvoihin. Tavoitteena on ollut kaikkien kansalaisten 
hyvinvointi. Tämä on luonut ihmisille perusturvallisuuden tunnetta ja 
antanut sitä kautta voimaa ja kykyä ponnistella tulevaisuuden eteen. 
Näillä arvoilla on edelleen suomalaisten laaja kannatus.  
 
Mielestäni näistä tavoitteista ja arvoista on kuitenkin alettu etääntyä. 
Markkinavoimille ja talouselämälle, sinänsä tärkeille arvoille, talouskas-
vulle, tuottavuudelle ja kilpailukyvylle on annettu liian hallitseva asema. 
Inhimilliset arvot, kuten ihmisarvo, oikeudenmukaisuus, tasa-arvo, vas-
tuullisuus ja välittäminen ovat saaneet väistyä. Perusarvomme eivät 
toteudu tänä päivänä esimerkiksi köyhien, työttömien, mielenterveys- ja 
päihdeongelmaisten sekä monien muiden erityistä tukea tarvitsevien 
elämässä. 
 
Erittäin huolestuttavaa on se, että tuloerot kasvavat ja sitä pidetään jo-
pa luonnollisena ja terveenä ilmiönä. Mille arvoille tulevaisuus pitäisi 
rakentaa, arvoisat toverit? Sanoisin ihmisen arvoille. Ihminen on yksilö-
nä arvokas, ainutkertainen, korvaamaton: Ihminen on arvokas omana 
itsenään eikä hänen arvoaan mitata menestyksellä, palkalla, tehokkuu-
della. Myös tehoton, osaamaton, sairas, toisen vaivana oleva kuuluu 
tähän arvokkaiden joukkoon. Ihmisen arvo näyttää olevan nykyisessä 
yhteiskunnassamme uhattuna ja siksi sen puolesta tulee aina pitää pu-
hetta yllä.  
 
Olemme täällä luomassa omaa hyvinvointivisiotamme tulevaisuuteen. 
Hyvinvointivisio muodostuu sisältönsä perusteella meille tärkeistä asi-
oista. Vision punainen lanka, runko, on todella hyvä. Puhutaan talouden 
kasvun, yritysten toimintaedellytysten ja työhön osallistumisen sekä 
koulutuksen tärkeydestä. Vaikka työllä, työllisyydellä, on merkitystä 
meidän ihmisten hyvinvointiin, eivät ne ole ainoita haasteita tulevaisuu-
dessa. Ohjelmasta puuttuu jotain, mikä ainakin minulle on hyvin tärke-
ää, hyvän elämän edellytysten ja sosiaalisen turvan luominen kaikille 
kansalaisille.  
 
Tätä visio-ohjelmaa on kansalaisten, osastojen ja erilaisten tahojen 
kommenttien perusteella viilattu parempaan suuntaan, mutta edelleen 
sieltä puuttuu tämä ihmisen arvo kokonaisuudessaan. Meidän pitäisi 
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luoda hyvinvointivisiossamme selkeä kuva siitä, millä muulla tavalla 
kuin vain työn näkökulmasta aiomme tulevina vuosina vastata hyvin-
vointiyhteiskuntamme tärkeimpään tehtävään, hyvän elämän edellytys-
ten ja sosiaalisen turvan turvaamiseen kaikille kansalaisille.  
 
Meidän tulee antaa vastaus hyvinvoinnin jakautumiseen liittyviin kysy-
myksiin, kuten tuloeroihin, köyhyyteen ja syrjäytymiseen sekä siihen, 
halutaanko vaikuttaa tuloerojen kasvuun, mikä on sopiva yhteiskunnan 
takaama vähimmäisturvan taso, miten huolehdimme heistä, joiden 
edellytykset palata työmarkkinoille ovat heikot ja joiden elämä on luisu-
nut sivuraiteelle, miten huolehdimme lapsistamme ja senioriväestös-
tämme, miten turvaamme laadukkaat julkiset hyvinvointipalvelut kaikille 
kuntalaisille. Meidän tulee ottaa kantaa myös alueellisen epätasa-
arvoisuuden asioihin ja luoda visio siitä, miten ratkaistaan kasvukeskus-
ten ja muuttotappiokuntien erilaiset ongelmat ja luodaan tasa-
arvoisuutta aluepolitiikassa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Anna Mäenpää, Helsinki, valmistautuu 
Juha Beurling, Helsinki. 
 
Anna Mäenpää (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Esitetty hyvinvointivisio on Eurooppavisiota yksityiskohtaisempi ja sisäl-
löllisempi. Visioasiakirja onnistuukin paikoin nousemaan poliittisesti erit-
täin mielenkiintoiseksi muotoilemillaan kannanotoilla. Visiolta puuttuu 
kuitenkin, ainakin osittain, selvä suunta, eli se, mikä on SDP:n näkemys 
tulevaisuuden yhteiskuntapolitiikasta. Vision tulisi olla visio, eli selkeä ja 
myös idealistinen näkemys siitä, mihin me haluamme pyrkiä. Visio-
asiakirjassa muun muassa vaaditaan asunnottomuuden puolittamista ja 
vanhemmuuden kustannuksien tasaamista riittävästi. Mielestäni asun-
nottomuus on poistettava ja vanhemmuudesta aiheutuvat kustannukset 
yksinkertaisesti tasattava. Kyseessä ovat tavoitteet, jossitteluretoriikka 
ei ole visiotekstiä.  
 
Haluaisin vielä kyseenalaistaa sen, että miksi sosialidemokraatit tarvit-
sevat kaksi visiota. Olemme kansainvälinen liike, jonka tulee nähdä hy-
vinvointi yli valtionrajojen ulottuvana. Sosialidemokraattien on pystyttä-
vä näkemään hyvinvointipolitiikka kansainvälisessä kontekstissa. Ta-
voitteena on oltava Euroopan sosiaalisen ulottuvuuden määritelmän 
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tarkentaminen ja konkretisoituminen. Talouden Eurooppa vaatii rinnal-
leen hyvinvoinnin Eurooppaa ja myös Eurooppa-politiikka on hyvinvoin-
tipolitiikkaa.  
 
Valiokunnalla ei toki ole tarpeeksi aikaa käsitellä hyvinvointivisiota ai-
van perusteellisesti, mutta toivon kuitenkin, että visiota voitaisiin jollain 
tavoin terävöittää ja siitä voitaisiin tehdä jollakin tavoin vision kaltainen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Juha Beurling, Helsinki, valmistautuu Es-
ko Riepula, Lappi. 
 
Juha Beurling (Helsingin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! So-
sialidemokraattisen työväenliikkeen päämääränä tulee aina olla tavalli-
sen kansan sekä maamme elinolojen parantaminen. Hyvinvointivisio on 
selkeä osoitus pyrkimisestä tähän suuntaan puutteistaan huolimatta.  
Hyvinvoinnin luomiseen kuuluu keskeisenä osana niin sosiaali-, terve-
ys-, työllisyys- kuin koulutuspolitiikkakin.  
 
Emme kuitenkaan saa unohtaa yhtä keskeisintä hyvinvointiyhteiskun-
nan edellytystä, joka on terveellinen, turvallinen, viihtyisä ja ekologisesti 
hyvinvoiva ympäristö. Ympäristöstä huolehtiminen on aina ollut työvä-
enliikkeen aatteen ja hengen mukaista. Ympäristö ja luonto ovat yhtei-
siä, joita kenelläkään ei tule olla oikeutta riistää. Tämä henki tulee esille 
SDP:n ensimmäisessä ympäristöohjelmassa vuodelta 1969. Ohjelmas-
sa puolustetaan yleistä etua yksityistä voitontavoittelua vastaan ja tode-
taan ohjelmattomien markkinavoimien tuottavan huonoa ympäristöä.  
 
Puolue on antanut historiansa aikana paljon muitakin ympäristöpoliitti-
sia kannanottoja. Myös ympäristöministeriö perustettiin sosialidemo-
kraattien aloitteesta. Nyt on tullut aika laatia uuden vuosituhannen ym-
päristöhaasteisiin vastaava ohjelma, kutsutaan sitä vaikka ympäristövi-
sioksi. Tämä ohjelma tulee laatia hyvin laajalla pohjalla sitouttaen puo-
lueemme jäseniä kautta maan. Näin voimme saada koko sosialidemo-
kraattisen kentän mukaan siihen työhön, jota puolueemme toteutti edel-
läkävijänä jo vuosikymmeniä sitten. 
 
Mikä on roolimme tänään? Miten vastaamme kasvaviin globaaleihin 
ympäristöongelmiin? Yhtenä uutena haasteena meillä on muun muassa 
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ilmaston lämpenemisen lisäksi ympäristön lisääntyvä kemikalisoitumi-
nen. Maallamme tulee olemaan keskeinen rooli EU:n kemikaalipolitii-
kassa, saammehan tänne koko Euroopan unionin kattavan kemikaalivi-
raston. Aatteemme pohjalta ja historiallisessakin valossa on varsin 
luontevaa, että ympäristöasiat ovat meille tärkeitä.  
 
Kyse on varsin isoista asioista. Viime kädessä puhumme siitä, miten 
voimme turvata lapsillemme, lapsenlapsillemme ja kaikille tuleville pol-
ville puhdasta vettä, ilmaa ja ruokaa. Tämä on sitä pohdintaa, josta työ-
läisäidit viisaasti kantoivat huolta jo viime vuosisadan alussa. Siksipä 
on tärkeää, että ympäristöasiat näkyvät myös tänä päivänä selkeästi 
SDP:n sanomassa, ohjelmissamme ja niiden asioiden joukossa, joita 
puolueena haluamme edistää. Ilman hyvinvoivaa ympäristöä voidaan 
tuskin puhua hyvinvoivasta ihmisestä yhteiskunnassa. 
 
Villiruusu, Sosialidemokraattinen Ympäristöliitto ry, on jo 15 vuoden 
ajan koonnut yhteen ympäristöstään kiinnostuneita sosialidemokraatte-
ja ympäri Suomea. Toiminta on jälleen saamassa kunnolla tuulta pur-
jeisiinsa, jonka yhtenä osoituksena on muun muassa tämän puolueko-
kouksen yhteydessä järjestettävä ympäristö- ja työllisyysaiheinen tem-
paus.  
 
Arvoisat toverit, liian usein nykyisin yksinkertaisesti mielletään, että ym-
päristöasiat olisivat jotenkin vain vihreiden juttuja. Miksi antaisimme 
vihreiden varata itselleen aloitteen ja oikeuden esiintyä kansan silmissä 
ainoana aktiivisena ympäristön puolustajana. Eikö meidän sosialidemo-
kraattien olisi luontevaa kasvattaa kannatustamme juuri tässä kentässä 
jo pelkästään historiallisista syistä. Tekoja ja näyttöä meillä on ja lisää 
tekoja ja näyttöjä tarvitaan myös tulevaisuudessa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Esko Riepula, Lappi, valmistautuu Marja-
Liisa, Vainikka Kymi. 
 
Esko Riepula (Lapin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Vii-
meaikoina Suomen yliopistot ovat joutuneet omalaatuisten hyökkäysten 
kohteeksi. Kun 60-luvulla yliopistot oli pelastettava radikaaleilta opiske-
lijaliikkeiltä, nyt ne on pelastettava vuorineuvoksilta. Osittainhan näissä 
kyllä on samoja henkilöitä. Tuntuu siltä, että kaikki muut paitsi yliopisto-
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jen oma väki tietää parhaiten, mitä yliopistojen pitää tehdä ja kuinka 
niiden tulee toimia. Vouhotuksen pani liikkeelle ns. Shanghain lista, jos-
sa hyvinkin kyseenalaisin perustein oli rankattu maailman yliopistoja ns. 
parhaimmistoon. Kun suomalaiset eivät nousseet parhaimmiston jouk-
koon, ruvettiin syyllistämään koko yliopistolaitostamme. Elleivät Pisa-
tutkimusten tulokset olisi olleet niin tuoreet ja murskaavat peruskoulu-
järjestelmämme puolesta, hyökkäys olisi varmasti suunnattu koko suo-
malaista tasa-arvoista koulutusjärjestelmää kohtaan. Nyt se suunnattiin 
vain yliopistoihin.  
 
Ahkerimpina tässä Suomen yliopistojen mollaamisessa ovat olleet 
EVAn, EK:n ja Sitran piirissä touhuavat vuorineuvokset ja heidän juok-
supoikansa. Läpitunkevana linjana heidän arvostelussaan on yliopisto-
jen ja yliopistokoulutuksen eriarvoistaminen. Yliopistojen pitäisi heidän 
mukaansa kilpailla toisensa lähes hengiltä ja niiden tulisi tuottaa vain 
teknistaloudellista arvoa. Opiskelijoille tulisi panna kunnon lukukausi-
maksut, jotta opiskeluajat lyhenisivät, eikä tie akateemisiin ammatteihin 
olisi sillä tavoin avoin kaikille kuin se tänä päivänä on. Kaiken tämän 
voisi tietenkin jättää vaille huomiota, ellei sillä olisi ollut selvästi vaiku-
tusta poliittisiin päättäjiin ja valtiollisiin toimijoihin. Vaikka samaan ai-
kaan valtion puolelta yliopistoja huudetaan apuun lähes jokaiseen vai-
vaan kuin kamferitippoja entisiin tauteihin, valtiollisen tahon luottamus 
yliopistoihin on heikentynyt tämän romutuksen seurauksena alimmalle 
tasolle sitten 60-luvun.  
 
Tosiasia kuitenkin on, että Suomen yliopistot ovat tänä päivänä tehok-
kaampia ja tuottavampia kuin koskaan aiemmin. Niissä vuosittain teh-
dyt maisteritutkinnot ovat lisääntyneet noin 40 prosenttia ja tohtoritut-
kinnot lähes 90 prosenttia viimeisen kymmenen vuoden aikana. Myös 
tutkimuksen määrä ja taso on noussut aivan samassa suhteessa. Kai-
ken lisäksi tämä on tehty suurin piirtein samansuuruisilla voimavaroilla 
kuin on ollut aiemminkin käytettävissä. 
 
Suomalaisen yliopistolaitoksen tärkeimpiä vahvuuksia ja kilpailuetuja 
ovat niiden laadukas tasalaatuisuus ja yliopisto-opetuksen maksutto-
muus. Näistä on pidettävä myös jatkossa kiinni. Vaikka panisimme 
kaikki rahamme ns. huippujen aikaansaamiseen, emme sittenkään yl-
täisi maailmanlaajuisten ranking-listojen kärkeen. Suomalaisille ran-
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king-listoja tärkeämpää on laadukas ja tasa-arvoon pohjautuva tasa-
arvoa tukeva koulutus. Vain se takaa, että suomalaisilla on hyvä olla 
Suomessa myös jatkossa.  
 
Tämän vuoksi olenkin tehnyt tähän hyvinvointiasiakirjan sivun 36 toisen 
kappaleen viimeiseksi virkkeeksi lisäyksen, ”Mikäli maksut ulkomailta 
tulevilta opiskelijoilta otetaan käyttöön, niiden on vastattava täysimää-
räisesti kustannuksia, jotta niillä ei heikennetä kotimaisten opiskelijoi-
den opintoihin pääsyä”. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Marja-Liisa Vainikka, Kymen piiri, valmis-
tautuu Sirpa Paatero, Kymi. 
 
Marja-Liisa Vainikka (Kymen piiri): Hyvinvointiasiakirjassa kohdassa 
2.2. ”Suomi kasvuun”, sanotaan mm,  että Suomi on sivussa kasvavilta 
markkina-alueilta. Tämähän ei pidä paikkaansa. Meillä on lähinaapurina 
Venäjä, joka kokonsa puolesta vastaa koko muuta Eurooppaa. Venäjän 
talouskasvu on lähtenyt hyvään vauhtiin ja näin rajan takana avautuu 
suuret markkina-alueet. Suomalaiset ovat käyneet tämän naapurin 
kanssa kauppaa koko olemassaolonsa ajan. 
 
Aikanaan Neuvostoliiton kanssa kaupankäynti oli meidän elinehtomme. 
Viime vuosina on tuntunut siltä, että suomalaisten itseluottamus kau-
pankäynnissä venäläisten kanssa on kadonnut. Venäjä suurena mah-
dollisuutena on hyödynnettävä tehokkaammin. Mm. liikenne on saatava 
kulkemaan sujuvasti ja turvallisesti. Suomen joka kunnassa on toiveita 
tiehankkeissa, jotka tulisi saada toteutetuksi, mutta Suomen ja suoma-
laisten hyvinvoinnin kannalta on asiaa katsottava työllisyyden ja siitä 
seuraavan hyvinvoinnin kannalta. Mm. kaakkoisessa Suomessa, jossa 
ovat lähinnä suurta naapurimaata sijaitsevat satamat, on Suomen tär-
kein tieyhteys Loviisasta Vaalimaalle saatava kuntoon nyt eikä viides-
toista vuosi.  
 
Olemassa oleva rautatie henkilöliikenteineen Kotka-Kouvola välillä on 
vuosittain lakkautuslistalla. Matkustajamäärät ovat jo nyt 110 000 henki-
löä vuodessa. Pietarin Venäjällä ja Sillamäen Virossa suunnitellut lai-
vayhteydet Kotkaan tuovat matkustajia myös muualta kuin rannikkoalu-
eelta ja näiden matkaajien määrää tulee lisäämään junalla matkustavi-
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en määrää. Tältäkin osin tarvitsee katsoa tulevaisuuteen ja luoda kehi-
tykselle edellytykset. Toimivat satamat ja niihin johtavat rautatiet ja 
maantiet, rajanylityspaikat ovat kaupankäynnin perusedellytyksiä ja ko-
ko Suomen hyvinvoinnin kasvualusta.  
 
Saman asiakirjan johtopäätöksessä kohdassa 7. puhutaan pääkaupun-
kiseudun voimakkaasta kehittämisestä. Suomalaisia asuu kuitenkin 
myös Kehä III:n ulkopuolella ja hekin tarvitsevat työtä ja hyvinvointia. 
Siksi koko kansantalouden kasvuedellytysten kannalta on kehitettävä 
voimakkaasti myös Kaakkois-Suomen edellytyksiä kaupankäyntiin itäi-
sen naapurimaan kanssa.  
 
Yritystoiminta hakeutuu toimivien satamien ja liikenneyhteyksien varsil-
le. Epävarmuustekijät hidastavat tätä kehitystä. Yrittämistä onkin tuet-
tava yhteiskunnan taholta, mutta sillä edellytyksellä, että yritysten siir-
täessä toimintaansa Suomen rajojen ulkopuolelle, on yhteiskunnalta 
saadut tuet palautettava täysimääräisesti. Hankkeiden kiirehtiminen on 
perusteltua siksi, että näin edesautetaan Suomen kilpailukykyä kiristy-
villä kuljetusmarkkinoilla.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sirpa Paatero, Kymi, valmistautuu Veikko 
Simpanen Uusimaa. 
 
Sirpa Paatero (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Asiaa 
lasten ja nuorten hyvinvoinnista. Lasten ja nuorten hyvinvointi on pitkälti 
riippuvainen aikuisten mielenterveys- ja päihdeongelmien määrästä ja 
laadusta. Siksi onkin tärkeätä näiden ongelmien ennaltaehkäisy ja nii-
hin puuttuminen riittävän aikaisin mm. sosiaalitoimen avohuollon toi-
menpitein. Nyt kuitenkin haluan kiinnittää huomiota muutamiin suoraan 
lapsiin ja nuoriin kohdistuviin ennaltaehkäiseviin toimenpiteisiin. 
 
Lasten hyvinvoinnin tukemiseen on kuntien koordinoima iltapäivätoimin-
ta antanut hyvät mahdollisuudet. Tähän työhön tarvitaan kuitenkin vielä 
paljon pelisääntöjä, jotta osallistuminen olisi tasa-arvoista jokaisessa 
Suomen kunnassa myös maksujen osalta. Myös toimintaa järjestävien 
järjestöjen ja kuntien kumppanuudet vaativat selkeyttämistä mm. valti-
onosuuksien kohdentamisessa ja pitkäjänteisen toiminnan kehittämi-
sessä.  
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Nuorisotyöttömyys vaatii erityistoimenpiteitä koulutus- sekä työllisyys-
ratkaisuissa. Nuorten työpajat ovat toimineet hyvinä välimuotopaikkoina 
ja ovat vakiintuneet näin toiminnassaan. Pajat vastaavat ainakin meillä 
Kotkan suunnassa myös suurelta osin yhteiskuntatakuun toteutumises-
ta. Tavoitteena tulee olla nyt pajatoiminnan monipuolistaminen, vakiin-
nuttaminen ja liittäminen vahvemmin myös ammatilliseen koulutukseen.  
 
Kolmantena erillisenä asiana on alkoholipolitiikka. Alkoholipolitiikassa 
on useita keinoja, joilla voi suojata lapsia ja nuoria päihteiden haitallisil-
ta vaikutuksilta. Eräänä yksityiskohtana näistä on myös säädösten sel-
keyttäminen alkoholimainonnassa. Tavoitteena tulee olla lasten ja nuor-
ten suojaaminen täysin alkoholimainonnalta. Tällä hetkellä tilanteessa 
mennään varsin alue- ja kuntakohtaisesti, miten paljon mainontaa on 
lasten ja nuorten ulottuvilla ja nähtävillä. Siitä syystä alkoholimainonta 
tulee rajoittaa nykyistä vahvemmin tai kieltää kokonaan.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Veikko Simpanen, Uusimaa, valmistautuu 
Raija Rimpiläinen, Sosialidemokraattiset Naiset 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Kun tutustuimme Uudenmaan piirissä tähän ehdotukseen, ar-
vioimme pitkään sitä, että olemmeko todella käsittelemässä visiota, 
strategista suunnitelmaa vai olemmeko käsittelemässä lähiajan poliittis-
ta tavoiteohjelmaa. Lopulta päätimme, että annetaan olla, oli sitten nimi 
mikä tahansa, niin tartutaan tähän asiaan. 
 
Pohjoissavolaiset sanoivat, että visio on herrojen huave ja sitähän tämä 
asiakirja ei kaiken kaikkiaan ole. Tämä ei ole siis haaveita, utopioita 
sisältävä. Tässä on strategista suunnittelua taisteluun ihmisarvon ja 
tasa-arvon hyväksi. Tässä on selvää ohjelmaa koskien lähiajan poliittis-
ta toimintaamme ja poliittisia tavoitteita. 
 
Hyväksyimme tämän lähtökohdan, että on tällainen asiakirja ja Uuden-
maan ryhmä tarttui tähän, kävi tämän huolellisesti läpi. Olemme jättä-
neet tähän ryhmänä 42 puoluekokousedustajan yhteisenä näkemykse-
nä aikamoisen määrän muutosehdotuksia, jotka ovat pienempiä ja 
muutamat selvästi tasa-arvoa ja ihmisoikeuksia paremmin huomioon 
ottavia, kuin mitä tässä alkuperäisessä asiakirjassa on.  
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Ehkä tuollaisena uutena asiana, jota tämä asiakirjakaan ei huomioi, 
olemme nostaneet esille sen, että on luotava laskentamenettely sille, 
mitä hyötyjä on eri osapuolille suomalaisessa yhteiskunnassa hyvin-
vointipalveluista taloudellisesti. Me olemme oppineet viime vuodet kes-
kustelemaan vain siitä, mitä hyvinvointipalvelut, niiden tuottaminen 
maksavat. Meillä ei ole poliittisille päättäjille taloudellista tietoa siitä, 
mitä kaikkea hyvinvointipalvelut tuottavat niin työnantajille kuin koko 
yhteiskunnalle, mitä terveydenhoito tosiasiassa tuottaa, mitä koulutus 
jne. Tarvitaan selvästi arviointia, poliittista suunnittelua että keskustelua 
oikeiden johtopäätösten tekemiseksi, myös laskentaa siitä, mitkä ovat 
eri osapuolille syntyvät hyödyt, taloudelliset arvot hyvinvointipalveluista. 
 
Olemme jättäneet muutosesityksemme kirjallisesti ja toivomme tietysti, 
että valiokunta huomioi ne.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Raija Rimpiläinen, Sosialidemokraattiset 
Naiset. Valmistautuu Heikki Raittila, Uusimaa. 
 
Raija Rimpiläinen (Sosialidemokraattiset Naiset): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Naisnäkökulmasta joitakin asioita. Hyvinvointivaltio on 
ihan oleellisen tärkeä naisille, koska naiset sekä tuottavat hyvinvointi-
palveluita että ovat niiden käyttäjiä. Jos halutaan naisäänestäjien luot-
tamus, niin silloin itsestäänselvästi hyvinvointivaltiota on aina ja kaikki-
alla puolustettava ja vahvistettava. Silloin tähän ei oikein sovi mitkään 
veroalet. Ne eivät ole naisten suosikkeja. Ilman rahaa ei ole kunnon 
julkisia palveluja eikä niitä tuottavilla naisilla kunnon palkkaa. Naisten 
työllä terveydenhuollossa ja koulutuksessa saadaan kansainvälisesti 
vertailtuna huipputuloksia pienin kustannuksin, tietysti pienellä palkalla. 
Naisliiton mielestä meidän kilpailukykymme perustan luojille olisi oikein 
maksaa koulutusta, työn vaativuutta ja vastuuta vastaavaa palkkaa. 
Pitää pitää huoli, että verokertymä on riittävä, jotta tämä on mahdollista. 
 
Vaikka totean, että hyvinvointivaltio on naisen paras ystävä, niin mei-
dän sosialidemokraattien puheissa ei saa korostaa hyvinvointipalvelu-
jen merkitystä juuri naisten työssäkäynnille. Joitakin lapsuksia visio-
asiakirjassa on tällä saralla. Jos me korostamme palvelujen merkitystä 
nimenomaan naisten työssäkäynnille, niin samallahan me vahvistamme 
vanhakantaisia käsityksiä, että naiset ovat päävastuussa perheestä ja 
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lapsista. Demareille pitää olla itsestään selvää, että sekä miehet että 
naiset käyvät työssä ja jakavat perhevastuut tasan. Näin ei minkään 
tilaston mukaan kyllä vielä ole. Näinpä siis miehetkin tarvitsevat palve-
luja ihan yhtä paljon kuin naiset päästäkseen osallistumaan työelä-
mään. Lapset eivät ole vain naisten lapsia. Jokaisella lapsella on sekä 
isä että äiti. 
 
Julkisen sektorin tehostamisesta tuossa paperissa oli jonkin verran. 
Varoittaisin, että siitä pitää puhua aika harkitusti, koska naisten jokapäi-
väinen kokemus on, että työtahti on jo nyt ihan liian kova ja henkilöstöä 
on aivan liian vähän. Toimintojen tehostamisvaraa varmasti on, mutta 
se pitää kohdistaa puheissa selkeästi järjestelmiin ja johtamiseen, joita 
on kehitettävä, ei työntekijöihin. Jos tässä syntyy väärinkäsitys, niin se 
synnyttää suoranaisia vihan tunteita, kun naisten arkitodellisuus ja polii-
tikkojen puheet eivät kohtaa ollenkaan toisiaan. 
 
Eli lyhykäisesti, puolustetaan hyvinvointivaltiota, lopetetaan suuritulois-
ten veroalet ja annetaan hyville työntekijöille heidän ansaitsemansa 
arvostus. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heikki Raittila, Uusimaa, valmistautuu 
Osku Pajamäki, Helsinki. 
 
Heikki Raittila (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja! Olen sitä ikä-
luokkaa, että alkaa muistella menneitä. Ovatko hyvät ajat takanapäin? 
Ei lainkaan, jos mitataan kansantulolla. Olemme rikkaampia kuin kos-
kaan aikaisemmin, mutta tämä rikkaus jakaantuu kovin epätasaisesti. 
Omassa työssäni seuraan väestökehitystä ja väestötilastoja. 
 
Toverit, kysyn teiltä, miten sellainen kunta voi tulevaisuudessa vastata 
hyvinvointipalveluista, jonka väestöstä yli 40 prosenttia on eläkkeen-
saajia ja useimmiten vielä pieni- ja keskituloisia eläkkeensaajia. Meidän 
tulee uskaltaa tässä puoluekokouksessa asettaa sosialidemokraattien 
tavoitteeksi kuntien yhdistäminen. Jos kansliapäällikkö Markku Lehto 
uskalsi esittää, että 20 kuntaa riittää, niin me voimme asettaa tavoit-
teeksi selkeät seutukunnat yhteen. 
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Väestön huoltosuhteen muuttuminen on mielestäni Suomen ja myös 
Euroopan suurimpia haasteita. Erityisesti se on suuri haaste meille so-
sialidemokraateille. Meidän tulee tulevaisuudessa ja aivan lähitulevai-
suudessa hyväksyä se, että tähän maahan muuttaa entistä enemmän 
muista maista asukkaita. Minä toivon, että me sosialidemokraatit an-
namme tälle kansakunnalle vision myös siitä, miten tullaan huolehti-
maan työnveteraanien tulevaisuudesta. 
 
Suuri aatteellinen kysymys on se, kuka tuottaa tulevaisuudessa hyvin-
vointipalvelut, onko se yksityinen vai julkinen sektori. Itse toivoisin meil-
tä suurilta ikäluokilta sitä, että emme ole vaatimassa ilmaisia julkisia 
palveluita vaan olisimme valmiita myös maksamaan niistä tulojemme 
suhteessa. Näin auttaisimme lapsia ja lapsenlapsiamme pärjäämään 
tässä tulevaisuuden kovassa kilpailuyhteiskunnassa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Osku Pajamäki, Helsinki, valmistautuu 
Susanna Ruusu, Keski-Suomi. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin piiri): Tarkoitus on vedota teihin, hyvät ko-
kousedustajat, ja puuttua hyvinvointivisiossa yhteen olennaiseen koh-
taan tai itse asiassa tarjota siihen lisäystä ja toimintamallia. Tilastolli-
sesti seuraavan puoluekokouskauden aikana suuret ikäluokat siirtyvät 
eläkkeelle. Tilastollisesti viimeisetkin suuret ikäluokat siirtyvät eläkkeel-
le vuonna 2008. 
 
Kun meidän eläkejärjestelmäämme pohdittiin ja päivitettiin laman jäl-
keen, silloin haettiin tilannetta, jossa eläkkeelle siirtyminen tapahtuisi 
niin, että valtionvelka olisi lähinnä maksettu pois ja että työttömyysaste 
olisi pystytty painamaan lähelle ns. luonnollista työttömyysastetta. Nyt 
kuitenkin suurten ikäluokkien eläkkeelle siirtyminen on alkanut aivan 
toisenlaisissa olosuhteissa kuin odotettiin. Suomessa on edelleen vali-
tettavasti kohtuullisen korkea työttömyys ja lähes lamatasoinen valtion-
velka.  
 
Näillä näkymin joihinkin tutkimuksiin vedoten eläkkeet kyetään maksa-
maan lupausten mukaisesti vain, jos työeläkemaksua nostetaan voi-
makkaasti nykyisestä, Kauppakorkeakoulun mukaan reilusta 21 pro-
sentista lähelle 30 prosenttia. Tällainen veroasteen ja veron korotus 
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aiheuttaa pankkikriisin kaltaisen poliittisen ongelman. Haluan korostaa 
nyt sitä, ettei ole kysymys siitä, että minä tai joku muu olisi haluton 
maksamaan eläkkeitä. Olen vain erittäin huolissani siitä, miten pätkä-
työsukupolvi pystyy maksamaan eläkkeensä, kun eläkerasite vääjää-
mättä nousee ja nuorilta ikäluokilta odotetaan vielä paljon pidempää 
työssä pysymistä. 
 
Tämä on vakava asia, jonka hoito vaatii molemminpuolista luottamusta 
sukupolvien välillä. Nyt tätä luottamusta ei täysin ole, ei ainakaan, jos 
on onnistunut kurkistamaan sen maton alle, johon tämä ongelma on 
lakaistu. Me kaikki tiedämme, että kunnissa tällä hetkellä esimerkiksi 
kilpailutus ajaa jatkuvasti ihmisiä yhä varhemmin eläkkeelle. Se on kun-
tien kannalta kenties rationaalista, mutta se on Suomen valtion kannal-
ta täysin tuhoisaa. Meillä jatkuvasti lyödään toisella kädellä sille poskel-
le, jossa pitäisi oikeasti olla vakavissaan. Vetoan nyt, että sosialidemo-
kraatit ottavat ajoissa ohjat tässä työeläkerasitekysymyksessä.  
 
Arvoisa puheenjohtaja! Esitänkin, että puolue varautuu vastuullisesti 
eliniän kasvun, syntyvyyden laskun ja aikaistuneen eläkkeelle jäännin 
aiheuttamaan haasteeseen perustamalla sos.dem. puolueelle sukupol-
visopimustyöryhmän, jonka tehtävänä on perehtyä niihin haasteisiin, 
joita vain osittain rahastoiva eläkejärjestelmämme kohtaa nyt suurten 
ikäluokkien siirtyessä eläkkeelle. Tuon tämän esitykseni myös hyvin-
vointivisiovaliokuntaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Susanna Ruusu, Keski-Suomi, valmistau-
tuu Satu Taiveaho, Häme. 
 
Susanna Ruusu (SDP:n Keski-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Haluan esittää kantani ehdotettuun oppivelvollisuusiän 
korottamiseen. Oppivelvollisuusiän korottamisella ei ratkaistaisi opiske-
lijoiden ongelmia toisella asteella. Olisi erittäin todennäköistä, että se 
jopa lisäisi keskeyttämisten määrää ainakin muutoksen alkuvaiheessa. 
Toisen asteen opiskelijoiden ongelmat ovat sitä luokkaa, että helpolta 
kuulostava päiväsäilytys ei sitä ratkaise. 
 
Nuorten räjähdysmäisesti lisääntyvät mielenterveysongelmat aiheutta-
vat jopa pitkiä sairaalahoitojaksoja lukiolaisillekin. Syömishäiriöt lisään-
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tyvät, alkoholi ja huumausaineet alkavat olla arkipäivää jo pienissäkin 
kirkonkylissä. Tarvitaan muita keinoja kuin keinotekoinen ikärajan nosto 
paperilla. Lähestulkoon kaikki peruskoulun päättävät saavat opiskelu-
paikan toiselta asteelta. Tosin yhä kasvava ongelma on se, että opiske-
lupaikkaa ei edes haeta, vaan jäädään pitämään välivuotta. Muuttu-
neessa maailmassa työpaikan löytyminen tuossa vaiheessa vailla kou-
lutusta on kokolailla hankalaa. 
 
Vaikka toisella asteella aloitetaankin opinnot, on ongelmana opintojen 
keskeyttäminen usein jo ensimmäisenä syksynä. Ei koeta alaa omaksi, 
paikkakunnan vaihdos on ollut liian raju muutos, ja kaveripiirin vaikutus 
voi olla negatiivista. Kyseisessä järjestelmässä liian moni jää ajelehti-
maan ja syrjäytyy vailla systemaattista uudelleen ohjautumista toisen 
alan koulutukseen. 
 
Jos oppivelvollisuusikää korotetaan täysi-ikäisyyteen, tulee valinnai-
suuden vapauden harha monelle kohtalokkaaksi. Ihmisen perusluon-
teeseen kuuluu, että kaikki se, mitä ei ole pakko tehdä, jätetään mielel-
lään pois. Tämä on nähty jo vuosia esimerkiksi siinä, että vapaaehtoi-
sena aloitetut kielet jätetään valinnoista pois heti, kun verbien taivutta-
minen käy vähän työläämmäksi. 
 
Moni on jo 17-18–vuotiaana elämässä omillaan vieraalla paikkakunnal-
la tai kotipaikkakunnalla ja jopa avoliitossa. Vanhempien merkityksen 
ovat korvanneet kaverisuhteet. Vapauden harha ja näennäisaikuisuus 
ajaisi monen keskeyttämään opintonsa vääristä syistä. Tähän syrjäyty-
neiden kasvavaan joukkoon meillä ei ole varaa. 
 
Kun peruskoulun jälkeinen jatko-opiskelupaikka on valittu yhdessä van-
hempien ja opinto-ohjaajien kanssa ja se on päässyt hyvään vauhtiin 
ennen täysi-ikäiseksi tulemista, on sen keskeyttämisessä suurempi 
kynnys. Toisen asteen opintoihin tarvitaan selkeitä parannuksia. Perin-
teinen luokkajako lukion ja ammatillisen puolen välillä on aikansa elä-
nyt. Moni isä ja äiti kannattaa sitä, että putkimiehiä koulutetaan ja heitä 
tarvitaan, kunhan se meidän tyttö tai poika menee lukioon. 
 
Eri toisen asteen oppilaitosten tulee toimia ilman raja-aitoja rakentavas-
sa yhteistyössä. Kaksoistutkinnot antavat erinomaisen kannattavan 
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yleissivistyksen ja ammattitutkinnon samalle henkilölle. Niiden suoritta-
mista tulee helpottaa ja tarjota yhtäläiset mahdollisuudet nuorille kaikki-
alla maassamme. Kaksoistutkintojen rinnalle tulee antaa mahdollisuuk-
sia käydä tutustumassa itseä kiinnostavan alan yksittäisten vaihtojakso-
jen kautta. 
 
On tärkeätä löytää ajoissa omat vahvuudet ja mieltymykset. Opintohalli-
tuksen suunnitelmat ammatillisen kymppiluokan vakinaistamiseksi ovat 
juuri oikeilla raiteilla. Kymppiluokka ei saa olla perusopetuksen jälkei-
nen säilytyspaikka sekään, vaan sen tulee sisältää sekä perusopetuk-
sen arvosanojen korotusmahdollisuuksia että hyväksi luettavia opintoja 
toisella asteella. 
 
Lisäksi oppilaan ohjaukseen tulee ohjata lisää resursseja. Nykyisellään 
opinto-ohjaajien aika ei kerta kaikkiaan riitä siihen työmäärään. Toivon 
asiasta perinpohjaista ja ennakkoluulotonta keskustelua. Oppivelvolli-
suusiän korottaminen tuntuu helpolta ratkaisulta ja se on hyvää tarkoit-
tava, mutta siinä ei valitettavasti ole takana sitä käytännön kokemusta 
ja asiantuntemusta. 
 
Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa viimeinen puheenvuoro on Satu Tai-
veaholla, Häme. Keskustelua jatketaan hieman tuonnempana. Tämä on 
siis tässä vaiheessa viimeinen puheenvuoro. 
 
Satu Taiveaho (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Köyhyyden ja eriarvoisuuden poistamisen tulee olla kes-
keisin tavoitteemme 2000-luvulla. Puolueemme positiivisista toimista 
huolimatta tuloerot ovat viime vuosina kasvaneet ja hyvinvointierot sy-
ventyneet. Tämä on vastoin vahvoja sosialidemokraattisia arvoja. Eriar-
voisuus kehityksen taustalla on mm. porvarihallituksen tekemät vero-
ratkaisut, mutta riittävästi ei sen jälkeenkään ole saatu heikompien 
asemaa parannetuksi. On häpeä, että osa ihmisistä on jäänyt yhteis-
kunnassa marginaaliasemaan.  
 
Myös lasten koulutukseen vaikuttaa edelleen vanhempien koulutus-
tausta ja väestön terveyteen yhteiskuntaluokka ja varallisuustaso. Tar-
vitsemme puolueellemme erityisen ohjelman köyhyyden, syrjäytymisen, 
eriarvoisuuden ja huono-osaisuuden poistamiseksi. 
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Hyvinvointivisiossa on hyvinvointipolitiikan tavoitteet esitetty pääosin 
oikeansuuntaisesti. Heikommassa asemassa olevien tilanteiden kor-
jaamiseksi tulisi kuitenkin myös esittää konkreettisia parannusehdotuk-
sia, kuten visiossa on tehty muidenkin kokonaisuuksien osalta. Ohjel-
massa todetaan sosiaali- ja terveyspalveluiden suurimmaksi haasteeksi 
kansalaisten vaatimustason nousu. Se on eräs haaste, mutta ei suin-
kaan suurin. Suurin haaste on se, miten varmistetaan riittävin palveluin 
kaikille turvallinen elämä erilaisia sosiaalisia ja terveydellisiä haittoja 
ehkäisten ja poistaen. 
 
Ohjelmassa korostetaan aivan oikein ihmisten toimintakyvyn tukemista 
ja mahdollisuuksia parantaa elämän hallintaa. Se ei kuitenkaan onnistu 
vain ennaltaehkäisevällä terveystyöllä, kuten visiossa esitetään, vaan 
siihen tarvitaan laajaa yhteiskuntapolitiikkaa. Erityisen tärkeitä ovat so-
siaalipoliittiset toimet ja terveydenhuollon lisäksi myös muiden sektorei-
den, kuten liikunta- ja nuorisotoimen palvelut. 
 
Visiossa on painotettu ihmisten omavastuuta terveydestä ja muusta 
hyvinvoinnista oikeansuuntaisesti. Kuitenkin meidän sosialidemokraat-
tien on aina erityisesti puolustettava ja autettava niitä, jotka eivät itse 
jaksa, osaa tai pysty huolehtimaan omavastuustaan. 
 
Visiossa esitetään myös oppivelvollisuusiän nostoa, Kiireisimmin tarvi-
taan mielestäni koulupudokkaiden ja ilman koulutusta olevien nuorten 
tukemista esimerkiksi kehittämällä yhteiskuntatakuuta, koulukuraattori-
toimintaa, opinto-ohjausta ja opintoetuuksia. Mahdollisuudet opiskeluun 
tulee turvata kaikille. Oppivelvollisuus ei näin tee. Mielestäni muut kei-
not kuin pakko toimivat paremmin. 
 
Kuntarakenteen osalta visiossa tulee aika vahvasti esiin kuntien yhdis-
täminen. Se ei kuitenkaan saa olla itsetarkoitus vaan paikalliset olosuh-
teet ja kuntien ja alueiden erityispiirteet tulee ottaa huomioon. Tarvitaan 
myös seutuyhteistyötä ja laajempia kuntien yhteisiä palvelualueita. Nä-
mä kaikki ja valtion palvelurakenneuudistus ovat tärkeitä tasa-arvoisten 
ja laadukkaiden hyvinvointipalvelujen turvaamiseksi ihmisille kohtuulli-
sen lähellä. 
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Hyvinvointivisio on suht’koht’ hyvä tulevaisuuteen suuntaava asiakirja. 
Toivotan onnea hyvinvointivisioryhmän jatkotyölle ja toivon, että tämä 
puoluekokous ottaa vahvasti kantaa kaikkein heikoimpien aseman pa-
rantamiseksi. Minulla on edelleen unelma todellisesta oikeudenmukai-
suudesta, tasa-arvosta ja kaikkien ihmisten hyvinvoinnin takaavasta 
yhteiskunnasta. 
 
Nyt, hyvät toverit, entistä näkyvämmin punaliput liehumaan ja aate vah-
vaksi paremman huomisen puolesta. 
 
Puheenjohtaja: Hyvinvointivision käsittely keskeytetään.  
 
Puheenjohtajaksi siirtyi klo 19.08 Jukka Mikkola. 
 
9.  PÄÄTETÄÄN EHDOKKAIDEN  

ASETTAMISESTA 
 
Puolueen puheenjohtajaksi, puoluesihteeriksi ja  
puoluehallituksen jäseniksi sekä puoluehallituksen  
varapuheenjohtajiksi  
Puoluevaltuuston jäseniksi ja varajäseniksi, puoluevaltuus-
ton puheenjohtajaksi sekä I ja II varapuheenjohtajaksi 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 9. Päätetään ehdokkai-
den asettamisesta eri tehtäviin. 
 
Ensin totean sen, että olemme pyytäneet työjärjestyksen mukaan esi-
tyksiä puolueen puheenjohtajaksi, puoluesihteeriksi, puolueen kahdeksi 
varapuheenjohtajaksi ja puoluehallituksen jäseniksi sekä puolueval-
tuuston puheenjohtajaksi että puoluevaltuuston I ja II varapuheenjohta-
jaksi. Näiden asettamisesta on nyt kysymys ja heidän valintamenette-
lystään.  
 
On käyty taustakeskusteluja sekä järjestävän valiokunnan että vaaliva-
liokunnan toimesta, että kun ehdokkaat asetetaan, niin mikä tässä on 
vaalivaliokunnan rooli. Keskusteluissa on ollut ilmapiirinä se, että puo-
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lueen puheenjohtajasta ja puoluesihteeristä vaalivaliokunta ei tekisi esi-
tystä, vaan se tulisi suoraan saliin päätettäväksi. 
 
Sen sijaan kaikista muista henkilövaaleista eli puolueen varapuheen-
johtajista, puoluehallituksen jäsenistä, puoluevaltuuston puheenjohta-
jasta ja puoluevaltuuston I ja II varapuheenjohtajasta, näistä vaalivalio-
kunta tekisi oman esityksensä. Tällä on haluttu saada kokoon tällainen 
kokonaisnäkemys tähän tilanteeseen, mutta pidetty puolueen puheen-
johtajan ja puoluesihteerin osalta tätä menettelyä erilaisena kuin näistä 
muista. Tämän halusin selostukseksi, näistä kaikista päätämme sitten 
asianomaisessa kohdassa erikseen. 
 
Menemme kohtaan 9. Päätetään ehdokkaiden asettamisesta ja siinä 
ensimmäiseksi puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Ehdokkaiden asettaminen puolueen puheenjohtajaksi 
 
Puheenjohtaja: Mennään ensin katsomaan, mitä puolueen puheenjoh-
tajan valinnoista on säännöissä määrätty. 
 
Puolueen sääntöjen 40 §:n 1 momentissa todetaan: 
 
”Puolueen lain mukaisena hallituksena ja poliittisen toiminnan johtoeli-
menä on puoluehallitus, johon kuuluu varsinaisen puoluekokouksen 
erikseen valitsemien puheenjohtajan, puoluesihteerin ja kahden vara-
puheenjohtajan lisäksi 11-14 muuta jäsentä. Näistä vähintään yhden on 
oltava jäsenenä Suomenruotsalaisiin Sosialidemokraatteihin kuuluvas-
sa puolueosastossa.” 
 
2 momentissa todetaan: 
 
”Jos ehdokkaita puheenjohtajan tai puoluesihteerin vaaliin on asetettu 
enemmän kuin kaksi, on vaali toimeenpantava suljettua lippuäänestystä 
käyttäen siten, että ellei ensimmäisessä vaalissa kukaan ehdokkaista 
saa enempää kuin puolet annetuista äänistä, toimeenpannaan toinen 
vaali, jossa ehdokkaana voivat olla ne kaksi henkilöä, jotka ensimmäi-
sessä vaalissa ovat saaneet eniten ääniä. Toisessa vaalissa eniten ää-
niä saanut on tullut valituksi.” 
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Siis jos on enemmän kuin kaksi, mennään tähän mahdollisesti kaksi-
vaiheiseen vaaliin sekä puheenjohtajan että puoluesihteerin kohdalla. 
 
Nyt kello 18 mennessä puolueen puheenjohtajan vaaliin on asetettu 
seuraavat kolme henkilöä:  
 
Tuula Haatainen, ikä 45, ammatti opetusministeri, kansanedustaja, ko-
tipaikka Helsinki, piiri Helsinki. Eero Heinäluoma, ikä 49, kansanedusta-
ja, Helsinki kotipaikkana ja piirinä sekä Erkki Tuomioja, ikä 58, ulkomi-
nisteri, kansanedustaja, kotipaikka Helsinki, piiri Helsinki. 
 
Näin ollen voitaneen todeta nämä kolme ehdokasta. Todetaan. 
 
Äskeistä menettelytapaa käyttäen tämä vaali tulee tapahtumaan siten, 
että jos ei ensimmäisellä kierroksella kukaan saa enemmistöä, suorite-
taan toinen vaali kahden eniten ääniä saaneen kesken. Tämä to-
teamuksena. 
 
Nyt meidän on päätettävä siitä, että kun tämä asia menee vaalivalio-
kuntaan, odotetaanko, että vaalivaliokunta tekee siitä ehdotuksen, vai 
tuleeko se suoraan saliin. 
 
Menettelytapaehdotus 
 
Puheenjohtaja: Rohkenen ehdottaa, että menetellään siten, että vaali-
valiokunta ei tee puolueen puheenjohtajavaaliin ehdotusta, vaan se täy-
tetään salissa suoraan.  
 
Hyväksytäänkö tämä menettelytapa? Onko joku vastaan tätä menette-
lytapaa? 
 
Keskustelu päättyy.  
 
Olen käsittänyt, että päätimme yksimielisesti, että puheenjohtajan vaali 
tulee suoraan tänne isoon saliin. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
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Seuraavaksi ehdokkaiden asettaminen puoluesihteeriksi. 
 
Ehdokkaiden asettaminen puoluesihteeriksi 
 
Puheenjohtaja: Puoluesihteerin kohdalla säännös äskeisen lukemani 
mukaan on siis tämä sama pohja. Puoluesihteerin vaaliin on kello 18 
mennessä ehdotettu seuraavat henkilöt: Juha Eskelinen, ikä 46, ohjel-
majohtaja, kotipaikka Vantaa, piiri Uusimaa. Maarit Feldt-Ranta, ikä 37, 
erityisavustaja, kotipaikka Pohja, piiri FSD. Markku J. Jääskeläinen, ikä 
52, johtaja, kotipaikka Vantaa, piiri Uusimaa. Minna Lintonen, ikä 42, 
kansanedustaja, kotipaikka Forssa, piiri Häme. 
 
Nämä neljä - ja tässäkin siis on asetettu enemmän kuin kaksi - joten 
tämä tarkoittaa sitä, että tarvittaessa mennään kaksivaiheiseen vaaliin, 
jos ensimmäisessä kukaan ei saa annetuista äänistä enemmistöä. 
 
Menettelytapaehdotus 
 
Puheenjohtaja: Tässäkin rohkenen kysyä, sopiiko, että vaalivaliokunta 
ei tee tästä ehdotusta, vaan tämä valinta tulee suoraan saliin? 
 
Onko joku tätä menettelyä vastaan? 
 
Olemme yksimielisiä, että tämä tulee suoraan saliin tämä vaali. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Keskustelu päättyy. 
 
Seuraavaksi puoluehallituksen varapuheenjohtajat. 
 
Ehdokkaiden asettaminen puoluehallituksen  
varapuheenjohtajiksi 
 
Puheenjohtaja: Puolueen sääntöjen 40. pykälän 3. kohdassa tode-
taan: 
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“Varapuheenjohtajat valitaan yhdessä vaalissa enemmistövaalitapaa ja 
vaadittaessa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 
äänioikeutetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on varapuheen-
johtajat valittava henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käyttäen. Vaa-
lissa eniten ääniä saanut on nimettävä ensimmäiseksi varapuheenjoh-
tajaksi ja toiseksi eniten ääniä saanut toiseksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Tämä on menettely. Kello 18 mennessä on asetettu seuraavat kuusi 
henkilöä varapuheenjohtajan vaaliin. 
 
Tarja Filatov, ikä 41, työministeri, kansanedustaja, kotipaikka Hämeen-
linna, piiri Häme. Tuula Haatainen, ikä 45, opetusministeri, kansan-
edustaja, kotipaikka Helsinki, piiri Helsinki. Miapetra Kumpula, ikä 33, 
kansanedustaja, insinööri, kotipaikka Vaasa, piiri Pohjanmaa. Esa 
Suominen, ikä 26, puheenjohtaja, kotipaikka Helsinki, piiri Helsinki. Ilk-
ka Taipale, ikä 62, kansanedustaja, dosentti, kotipaikka Helsinki, piiri 
Helsinki. Pia Viitanen, ikä 38, kansanedustaja, kotipaikka Tampere, piiri 
Pirkanmaa. 
 
Äskeisestä selostuksesta kävi ilmi, että varapuheenjohtajat valitaan yh-
dessä vaalissa enemmistövaalitapaa käyttäen tai jos 1/5 niin vaatii, 
henkilökohtaista suhteellista vaalia käyttäen. 
 
Teen seuraavan esityksen, että tämä lähetetään vaalivaliokuntaan ja 
odotetaan siltä myös ehdotusta varapuheenjohtajiksi. Ei olla yksimieli-
siä. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pyydän hiljaisuutta saliin. Ensinnäkin pyydän vaalitoi-
mikunnan jäseniä tänne eteen. Pyydän kaikkia asettumaan paikoilleen. 
 
Voitaneen suorittaa ensin koeäänestys. 
 
Ne jotka ovat sitä mieltä, että vaalivaliokunta tekee ehdotuksen tälle 
isolle salille varapuheenjohtajan osalta, äänestävät jaa ja ne, jotka ovat 
sitä mieltä, että vaalivaliokunta ei tee ehdotusta varapuheenjohtajista, 
vaan että se tulee tänne suoraan päätettäväksi, äänestävät ei 
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Äänestysehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Jaa-kädet, eli vihreät, vaalivaliokunta tekee ehdotuksen, kortit ylös. 
 
Voitte laskea liput.  
 
Nyt ne, jotka ovat sitä mieltä, että vaalivaliokunta ei tee ehdotusta, pu-
naiset laput ylös nyt. 
 
Liput saa laskea alas. 
 
Vaalitoimikunnan ilmoitus, hyväksytäänkö, että tämän jälkeen tämä 
menee vaalivaliokuntaan ja se tekee ehdotuksen puheenjohtajasta, ett-
ei tarvitse laskea näitä ääniä? Kuka ei hyväksy? Tarkoitatko, että ruve-
taan laskemaan? 
 
Äänestys 
 
Edustaja Keinänen Pohjois-Karjalasta haluaa, että nämä lasketaan. 
Minä noudatan tätä. Me laskemme nämä niin tarkkaan, kuin tästä pys-
tymme laskemaan. 
 
Pyydän niitä, jotka ovat sitä mieltä, että vaalivaliokunta tekee ehdotuk-
sen, nostamaan vihreän lapun ylös nyt. Pitäkää se ylhäällä. 
 
Voitte laskea laput.  
 
Nyt punaiset laput ylös, eli ne, jotka ovat sitä mieltä, että vaalivaliokunta 
ei tee ehdotusta.  
 
Voitte laskea laput. 
 
Äänestyksen tulos 
 
Puheenjohtaja: Vaalin tulos ilmoitetaan. Vaalissa on annettu 215 vih-
reää lippua, toisin sanoen ne, jotka haluavat, että vaalivaliokunta tekee 
ehdotuksen ja 67 punaista lippua, eli niitä, jotka eivät halua, että tämä 
ehdotus tehdään. 
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Asia menee vaalivaliokuntaan ehdotuksen tekemistä varten. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
Seuraavaksi puoluehallituksen jäsenet. 
 
Ehdokkaiden asettaminen puoluehallituksen jäseniksi 
 
Puolueen sääntöjen 40 §:n 4 momentti määrittelee tästä: 
 
”Puoluehallituksen muut jäsenet valitaan enemmistövaalitapaa ja vaa-
dittaessa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 ääni-
oikeutetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on puoluehallituksen 
jäsenet valittava henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käyttäen. Puo-
luekokouksen nimeämän vaalitoimikunnan on laadittava puoluehallituk-
sen jäsenten vaaleihin asetetuista ehdokkaista yhdistelmä, johon eh-
dokkaat sijoitetaan aakkosjärjestyksessä. Yhdistelmään on kirjoitettava 
ehdokkaan suku- ja etunimet, ikä, ammatti tai arvo enintään kahta il-
maisua käyttäen sekä ehdokkaan kotikunta ja piirijärjestö. Ehdokkaat 
on numeroitava juoksevasti aloittaen numerosta 2.  
 
Äänioikeutettu puoluekokousedustaja voi merkitä äänestyslippuun enin-
tään yhtä monen ehdokkaan numeron kuin puoluehallitukseen valitaan 
muita jäseniä. Henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käytettäessä 
äänestyslippu on laadittava niin, että siitä käy ilmi, missä järjestyksessä 
äänioikeutettu puoluekokousedustaja asettaa kannattamansa ehdok-
kaat toistensa edelle. Ensimmäiselle vaalisijalle merkityn ehdokkaan 
äänimäärä on sama luku, kuin se ehdokkaiden lukumäärä, jota äänes-
tyslipulla on äänestetty, toiselle vaalisijalle merkityn ehdokkaan ääni-
määrä on sama edellä tarkoitettu luku vähennettynä yhdellä, kolman-
nelle vaalisijalle merkityn ehdokkaan äänimäärä on sama edellä tarkoi-
tettu luku vähennettynä kahdella ja niin edelleen. 
 
Vaalien tuloksen perusteella puoluekokous nimittää eniten ääniä saa-
neen Suomenruotsalaisiin Sosialidemokraatteihin kuuluvan puolue-
osaston jäsenen sekä hänen jälkeensä yhteenlaskettuina niin monta 
puoluehallituksen muuta jäsentä, kuin puoluekokous on päättänyt, kui-
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tenkin siten, että kaikista puoluehallituksen jäsenistä vähintään 40 % 
tulee olla naisia ja vähintään 40 % tulee olla miehiä.” 
 
Nyt on asetettu laskujeni mukaan 20 ehdokasta puoluehallitukseen 
seuraavasti: Maija Anttila, 62, sairaanhoidon opettaja, kotipaikka Hel-
sinki, piiri Helsinki. Jouni Backman, 46, kansanedustaja kotipaikka Sa-
vonlinna, piiri Etelä-Savo. Jouni Eerola, 44, lehtori, kotipaikka Imatra, 
piiri Kymi. Maarit Feldt-Ranta, 37, erityisavustaja, kotikunta Pohja, piiri 
FSD. Tarja Filatov, 41, työministeri, kansanedustaja, kotipaikka Hä-
meenlinna, piiri Häme. Ismo Kainulainen, 30, kansanedustajan avusta-
ja, kotipaikka Joensuu, piiri Pohjois-Karjala. Miapetra Kumpula, 33, 
kansanedustaja, insinööri, kotipaikka Vaasa, piiri Pohjanmaa. Reijo Lai-
tinen, 55, kansanedustaja, kotipaikka Jyväskylä, piiri Keski-Suomi. Min-
na Lintonen, 42, kansanedustaja, kotipaikka Forssa, piiri Häme. Heli 
Paasio, 32, kansanedustaja, kotipaikka Turku, piiri Varsinais-Suomi. 
Susanna Rahkonen, 37, kansanedustaja, kotipaikka Espoo, piiri Uusi-
maa. Esko Riepula, 64, rehtori, kotipaikka Rovaniemi, piiri Lappi. Pauli 
Ruoholahti, 53, toiminnanjohtaja, kotipaikka Tampere, piiri Pirkanmaa. 
Esa Suominen, 26, puheenjohtaja, kotipaikka Helsinki, piiri Helsinki. 
Tytti Tuppurainen, 29, toimitusjohtaja, kotipaikka Oulu, Oulun piiri. Min-
na Tuukkanen-Peussa, 34, luokanopettaja, kotipaikka Kuusankoski, 
piiri Kymi. Esa J. Wahlman, 57, toiminnanjohtaja, kotipaikka Pori, piiri 
Satakunta. Pia Viitanen, 38, kansanedustaja, kotipaikka Tampere, piiri 
Pirkanmaa. Erkki Vuorenmaa, 57, liittopuheenjohtaja, kotipaikka Van-
taa, piiri Uusimaa ja Tuula Väätäinen, 49 kansanedustaja, kotipaikka 
Siilinjärvi, piiri Pohjois-Savo. 
 
Tähän aikaisempaan selostukseen verraten rohkenen esittää, että tämä 
lähetetään vaalivaliokuntaan ja odotetaan vaalivaliokunnalta ehdotusta 
puolueen puoluehallituksen varsinaisiksi jäseniksi. 
 
Voidaanko tämä ehdotus hyväksyä yksimielisesti? 
 
Onko joku sitä vastaan, että tätä ei lähetetä vaalivaliokuntaan? Onko 
joku sitä mieltä, että vaalivaliokunta ei tee tästä ehdotusta? 
 
Tulkitsen, että lähetämme yksimielisesti vaalivaliokuntaan, joka tekee 
ehdotuksen näistä varsinaisista jäsenistä. 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Hyväksyttäneen yksimielisesti. Hyväksytään. 
 
Tämän jälkeen on vuorossa puoluevaltuuston puheenjohtaja.  
 
Ehdokkaiden asettaminen puoluevaltuuston  
puheenjohtajaksi 
 
Puheenjohtaja: Puolueen sääntöjen 35. § 1 kohdassa todetaan seu-
raavaa: 
 
“Puoluevaltuustoon kuuluvat varsinaisen puoluekokouksen erikseen 
valitsema puheenjohtaja sekä varsinaisen puoluekokouksen valitsemat 
60 jäsentä, joista vähintään 40 % tulee olla miehiä ja 40 % naisia. Jä-
senet valitaan piirijärjestöittäin. Kustakin piirijärjestöstä valittavien jä-
senten lukumäärä saadaan kertomalla luku 60 piirijärjestöön kuuluvien 
puolueosastojen äänioikeutettujen jäsenten yhteisellä lukumäärällä ja 
jakamalla näin saatu luku kaikkien puolueosastojen äänioikeutettujen 
jäsenten yhteisellä lukumäärällä. Samoin perustein varsinainen puolue-
kokous valitsee jäsenille varajäsenet, jotka kutsutaan puoluevaltuuston 
kokoukseen siinä järjestyksessä kuin heidät on tehtävään valittu. Piiri-
järjestöjen kokouksilla on oikeus esittää ehdokkaita puoluevaltuuston 
jäseniksi ja varajäseniksi. Puoluevaltuuston jäsenten ehdokasasette-
lussa on huomioonotettava sääntöjen määräys sukupuolten tasa-
arvosta.” 
 
”Sen jälkeen kun puoluevaltuuston puheenjohtaja, jäsenet ja varajäse-
net on valittu, valitsee puoluekokous puoluevaltuuston jäsenten kes-
kuudesta puoluevaltuuston ensimmäisen ja toisen varapuheenjohtajan.” 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajiksi on esitetty kolmea henkilöä: Matti 
Ahde, 59, kansanedustaja, kotipaikka Oulu, piiri Oulu. Liisa Jaakonsaa-
ri, 59, kansanedustaja, kotipaikka Oulu, piiri Oulu ja Johannes Koski-
nen, 50, oikeusministeri, kansanedustaja, kotipaikka Hämeenlinna. Piiri 
Häme. 
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Äänestysesitys 
 
Teen esityksen, että ensinnäkin puheenjohtaja valitaan enemmistövaa-
litapaa käyttäen, siis yhdessä vaalissa. Kuka saa eniten ääniä, hän tu-
lee valituksi, jos vaaliin mennään. 
 
Tämä puoluevaltuuston puheenjohtajaesitys lähetetään vaalivaliokun-
taan ja odotetaan vaalivaliokunnalta esitystä tältä osin.  
 
Onko tälle vastaehdotusta? 
 
Lähetämme tämän yksimielisesti vaalivaliokuntaan, ja odotamme, että 
vaalivaliokunta tekee ehdotuksen puoluevaltuuston puheenjohtajiksi 
yksimielisesti. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Siirrymme kohtaan puoluevaltuuston varapuheenjohtajat. 
 
Ehdokkaiden asettaminen puoluevaltuuston  
I ja II varapuheenjohtajaksi 
 
Puheenjohtaja: Ehdotan, että varapuheenjohtajat valitaan samassa 
vaalissa, jos joudutaan äänestykseen niin, että enemmän ääniä saanut 
on ensimmäinen varapuheenjohtaja ja toiseksi eniten ääniä saanut on 
toinen varapuheenjohtaja. 
 
Ehkä asiaa hiukan helpottaa, että täällä puoluevaltuuston varapuheen-
johtajiksi on esitetty kahta henkilöä ja nimenomaan vielä niin, että Sep-
po Lehtistä on ehdotettu ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi, ikä 56, 
työsuojeluinsinööri, kotipaikka Turku, piiri Varsinais-Suomi sekä toiseksi 
varapuheenjohtajaksi Johanna Autio ikä 33, valtiotieteen maisteri, koti-
paikka Kankaanpää, piiri Satakunta. 
 
Esitän, että myös tämä lähetetään vaalivaliokuntaan esityksen tekemis-
tä varten. 
 
Voidaanko tämä hyväksyä yksimielisesti. 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Tämän jälkeen kysyn, että ovatko kaikki antaneet suostumuksensa. 
Todetaan, että suostumus on, kukaan ei ole kieltäytynyt.  
 
Tässä vaiheessa ei ole kieltäytymisiä. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
Vaalivaliokunnalle tiedoksi, että huomenna kello 10 alkaen menemme 
puheenjohtajan vaaliin ja se aloitetaan siten, että puheenjohtajaehdok-
kaat, joita on kolme, käyttävät esittelypuheenvuoron, voisi sanoa linja-
puheenvuoron tai ohjelmapuheenvuoron. Puheenvuoron käyttöaika on 
enintään seitsemän minuuttia. 
 
Sen jälkeen on kokousedustajilla mahdollisuus käyttää kannatuspu-
heenvuoroja tähän vaaliin ja ne ovat enintään yhden minuutin pituisia. 
Sen jälkeen kun tämä on tehty, menemme vaaliin. Jos ensimmäisellä 
kierroksella kukaan asetetuista ehdokkaista ei saa annetuista äänistä 
yli puolta, mennään toiseen äänestyskertaan, jossa ovat mukana kaksi 
ensimmäisessä vaalissa eniten ääniä saanutta ehdokasta. 
 
Menettely hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Tämän jälkeen on vastaavalla tavalla puoluesihteerin valinta ja äänes-
tys. Sen jälkeen me odotamme vaalivaliokunnalta tulosta, joka tekee 
ehdotuksen näistä varapuheenjohtajista. Kun on ehdotus varapuheen-
johtajista, avataan keskustelu, jolloin on tämä minuutin puheenvuoron 
mahdollisuus. 
 
Sen jälkeen varapuheenjohtajat valitaan vaalissa. Kun se on tehty, kat-
sotaan, mitä vaalivaliokunta on ehdottanut puoluehallituksen varsinai-
sista jäsenistä. Sen jälkeen käydään taas keskustelu yhden minuutin 
puheenvuoroin.  
 
Näin menemme tämän listan loppuun asti. Vaalivaliokunta ottaa tämän 
aikataulussaan huomioon. 
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Hyväksyttäneen menettelytavaksi. Hyväksytään. 
 
Ilmoitusasia 
 
Puheenjohtaja: Vaalitoimikunta, eli ns. ääntenlaskijat, kokoontuvat 
huomenna 10.6. kello 9.30. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
Keskeytetään kohdan 9. käsittely. 
 
Tämän jälkeen siirrymme kohtaan 17. Käsitellään hyvinvointivisio.  
 
 
17.  KÄSITELLÄÄN HYVINVOINTIVISIO 
 
Puheenjohtaja: Ensimmäinen puheenvuoro on Markku Jääskeläisellä, 
Uusimaa, valmistautuu Tuulikki Väliniemi, Keski-Suomi. 
 
Markku J. Jääskeläinen (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! En todellakaan aikonut puhua mitään sellaista, jonka tar-
vitsisi salista lähteä. Meidän hyvinvointivisiossamme paljon puhuttu 
globalisaatio kohtaa hyvinvointipalveluja kaipaavan kansalaisen. Ottelu 
näyttää olevan vielä kesken, mutta voimasuhteet ovat kovin epätasai-
set, tulee mieleen vaatia otteluun uutta jakoa.  
 
Me joudumme rakentamaan hyvinvointivisiotamme aikana, jolloin maa-
ilmanlaajuinen verokilpailu kohtaa julkisen talouden ja sitä kautta ne 
resurssit, joilla tämä visio muuttuu sanasta lihaksi. Kun siis täällä puo-
luepäättäjinä asetamme tavoitteita entistä kunnianhimoisemmin, tavoi-
tellen yhteistä hyvää, kotiin palattuamme arkena joudumme taas lak-
kauttamaan kouluja ja päiväkoteja. Ilmiö muistuttaa pahimmillaan tau-
tia, jollaisia Ilkka Taipale tapasi hoitaa ennen heittäytymistään kokopäi-
vätoimiseksi maailmanparantajaksi.  
 
Yhtä tiukasti kuin me visiossamme katsomme syrjäytymässä olevia sil-
miin ja sanomme, etkö sinäkin voisi tehdä jotain, me joudumme sano-
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maan itsellemme: ”Ihan kiva paperi, mutta miten tämä hoito rahoitetaan 
tässä globalisoituvassa todellisuudessamme”. 
 
Kun kysytään kansalta, se sanoo, että korottakaa vain veroja, kyllä me 
ne maksamme, jos vain palvelut pelaavat. Vision näkemys lisätä kunti-
en liikkumatilaa oman verotuksensa suhteen on sinänsä oikeansuun-
tainen ja eräs vastaus tähän kysymykseen. Suurena liikkeenä me jou-
dumme näyttämään suunnan, johon edetä. Tie voi olla kivinen, mutta 
jos sen päämäärä on riittävän tärkeä ja houkutteleva, kansalaiset seu-
raavat perässä. 
 
Visiomme kuvaa mielestäni hyvin tavoitteitamme. Nyt meidän pitäisi 
vain näyttää se tie tai tarvittaessa pyytää vaikka Leena Luhtasta raken-
tamaan se. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuulikki Väliniemi, Keski-Suomi, valmis-
tautuu Ilkka Taipale, Helsinki. 
 
Tuulikki Väliniemi (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Anna Mäenpää Helsingistä käytti täällä mielestäni hyvän 
puheenvuoron niin kuin moni muukin. Hänen puheenvuorossaan oli 
erinomaisen hyvä kysymys, miksi kaksi visiota. Minäkin aloin siinä yh-
teydessä pohtia ja oikeastaan tulin siihen tulokseen, että olisi ollut pa-
rempi, jos olisimme yhdistäneet nämä kaksi.  
Annan puheenvuorosta haluaisin korostaa sitä, mitä hän edellytti, eli 
selkeämpää ehdottomuutta esimerkkinä se, että siinä olisi vaatimukse-
na asunnottomuuden poistaminen, eikä niin kuin siinä lukee, että yrite-
tään puolittaa asunnottomien määrä. 
 
Tällainen ehdottomuus on minunkin mielestäni tarpeen, että se olisi 
esim. linjassa sen kanssa, mitä tässä visioasiakirjassa puhutaan mm. 
täystyöllisyydestä, joka on samalla tavalla ehdoton vaatimus niin kuin 
tämä asunnottomuuden poistaminen, jota hän ehdottaa. Me tiedämme, 
että ihan samalla tavalla voidaan pitää molempia asioita joko mahdolli-
sina tai mahdottomina niillä toimenpiteillä, mitkä ovat tehtävissä.  
 
Täystyöllisyydestä haluaisin sanoa sen, että toivoisin, että me kaikki 
demarit kävisimme ainakin kerran kuukaudessa työministeriön sivuilla 
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siis www.moll.fi ja katsoisimme tätä kuvaa. Tämä on nimittäin sitä täys-
työllisyyden puutetta näyttävä kuva, joka esittää meille sen tyhjiön, joka 
on tässä suomalaisessa yhteiskunnassa. Tässä välissä ei ole yhtään 
mitään. Täällä on työttömät työnhakijat ja täällä on avoinna olevat työ-
paikat. Tässä välissä on ihan tyhjää. Siinä on erittäin paljon toivotto-
muutta. Tätä väliä me yritämme aktivoida.  
 
En ymmärrä sitä, kuten aikaisemmassakin puheenvuorossani sanoin, 
että tätä kuvaa katsomalla vain siinä tilanteessa, kun saamme nämä 
viivat yhteen tai ainakin mahdollisimman lähelle toisiaan, me voimme 
puhua, että olemme saavuttaneet täystyöllisyyden tai lähestyneet sitä. 
Kuva alkaa vuodesta 1992 ja nyt on 2005 ja näin toivottomalta se vielä 
näyttää. Suunnanmuutos on erittäin hidas, olkoonkin, että se onkin oi-
kean suuntainen. 
 
Tästä visioasiakirjasta haluan sanoa olevani aika pitkälti samaa mieltä 
Veikko Simpasen kanssa, koska Veikko sanoi omassa puheenvuoros-
saan, että tämä on melkoinen sekoitus erilaisia asiakirjoja joko visioita, 
ohjelmaa ym. ym. Lisäisin vielä sen, että tämä on mahdollisesti myös 
aika isoilta osin kuvaus tästä päivästä, jota visio ei tietenkään voi olla, 
vaan sen pitäisi olla todellakin visio. Sillä tavalla nämä asiat ovat vähän 
epäsuhteessa toisiinsa. 
 
Yhdestä asiasta olen tehnyt kirjallisesti korjausehdotuksen. Se on sivul-
la 3. kappaleessa 1.2, jossa toisen kappaleen viimeinen lause kuuluu:  
”Työssä käyvät ja eläkkeellä olevat osallistuvat yhteiskunnan palvelujen 
rahoitukseen maksamalla veroja.” Joko tässä on tavoitteena se, että 
enää ei maksatetakaan työttömillä veroja lainkaan, tai sitten tässä on 
kysymys siitä, että vaikka tätä asiakirjaa on käsitellyt 5 000 demaria, 
niin kukaan ei ole huomannut, että tässä yhteiskunnassa myös työttö-
mät maksavat veroja. Jos se on tavoitteena, niin minulla ei ole mitään 
sitä vastaan, mutta jos se on unohtunut tai meillä ei ole tietoa siitä, että 
myös työttömät kustantavat tätä yhteiskuntaa, niin siitä olen kovasti 
huolissani. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ilkka Taipale, Helsinki, valmistautuu Tiina 
Lindroos, Kymi. 
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Ilkka Taipale (Helsingin piiri): ”Tartu kirjaan mies yömajassa”, sanotaan 
yhdessä laulussa. Tarjotkaa tätä yömajaa ja ajatelkaa, mitä he tekevät. 
Tarjotkaa nuorisovankilaa. 90 prosenttia lukihäiriöläisiä, tavallisessa 
vankilassa 50 prosenttia. Tarjotkaa pitkäaikaistyöttömille tai vangeille 
tai tarjotkaa köyhille. 10 prosenttia Suomen kansasta on köyhiä. Köy-
hyydenhän me lupaamme puolittaa kymmenessä vuodessa. Me pää-
tämme riippumatta puoluesihteerin ja puoluejohtajan päätöksestä. Tar-
jotkaa sitä kurjille, joita on kolme prosenttia kansasta. 
 
Olin Japanissa Pentti Arajärven, Vapun ja kahden muun naisen kanssa 
puhumassa maailman suurimman lehden seminaarissa tasa-arvosta 
Suomessa. Joviri Himbudissa oli keskiaukeama tästä seminaarista - 
valitettavasti se oli väärä vaalipiiri. Muut puhuivat pohjoismaisesta hy-
vinvointivaltiosta, jonka jälkeen oli minun vuoroni. Puhuin pohjoismai-
sesta pahoinvointivaltiosta, juuri siitä 10 prosentista köyhiä, kolmesta 
prosentista kurjia jne. 
 
2/3 Suomen tapoista nousee kolmesta prosentista miehiä. Poliisiminis-
teriö totesi, että Suomen suurin turvallisuusuhka on 34-40 -vuotiaat ir-
ralliset miehet. Jos me emme ratkaise tätä asiaa, joka kautta maailman 
on irralliset miehet, 60 miljoonaa irrallista miestä Kiinasta, se on todelli-
nen turvallisuusuhka. Tässä mielessä sanon, että poliisi, joka vaati so-
siaalipolitiikkaa, on ajanut ohi vasemmalta Sosialidemokraattisen puo-
lueen, kuten kirkko ja oikeusasiamiehen toimisto aiemmin.  Tästä sain 
puoluesihteeriltä toisen varoitukseni, tosin leikillisen, edeltävä varoitus 
tuli Pariisin HUS:in matkasta.  
 
Katsellaan muutamia asioita. 20 prosenttia 15–19-vuotiaista nuorista 
miehistä on poissa työelämästä ja koulutuksesta, 70 000 tällä hetkellä 
elävää ihmistä, etupäässä miehiä, tappaa itsensä. Riippumatta siitä, 
onko sosialidemokraattinen hallitus tai ei, meidän pitää selvästi kääntää 
pyramidi nurin ja katsoa alhaalta käsin porukkaa. Itse koen, että työttö-
myyden ja asunnottomuuden puolittaminen nopeasti ovat keskeinen 
osa tehtävistämme. Huomasin, että hävisin varapuheenjohtajavaalit, 
kun vaalivaliokunta valitsee. Jos täällä olisi valittu, minulla olisi selvästi 
ollut paremmat mahdollisuudet. 
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Puheenjohtaja: Annetaan Ilkka Taipaleelle mahdollisuus, ei vaalivalio-
kunta valitse, se tekee vain ehdotuksen. Seuraava Tiina Lindroos, Ky-
mi, valmistautuu Sakari Knuuttila, Keski-Suomi. 
 
Tiina Lindroos (Kymen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puolueko-
kousedustajat! Toteutuessaan hyvinvointiasiakirja tarjoaa meille paljon 
hyvää ja kaunista. Kuitenkin olen huolestunut siitä, mistä Ilkkakin äsken 
puhui, yhteiskunnan eriarvoistumisesta, siitä että tietyllä tavalla olemme 
kahtia jakautuneet. Osa pärjää hyvin ja osa pärjää huonosti. Se että 
saamme tämän huonosti pärjäävän porukan pärjäämään paremmin, on 
asia, johon meidän mielestäni täytyy keskittyä. Siinä onkin meille kaikil-
le päättäjille, kuntapäättäjille, valtiotason päättäjille, asia, johon tällä 
seuraavalla kolmivuotiskaudella täytyisi löytyä ratkaisu. Ei muuta kuin 
hommiin! 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Sakari Knuuttila, Keski-Suomi, valmistau-
tuu Susanna Rahkonen, Uusimaa. 
 
Sakari Knuuttila (SDP:n Keski-Suomen piiri): Päihteitten käyttö on tä-
män yhteiskunnan suurimpia ongelmia. Se on kehittynyt 40 vuodessa 
siten, että silloin oli alkoholin kulutus kaksi litraa/henkilö, vauvat mu-
kaan lukien, nyt 10 litraa. Alkoholiongelmaisia on 500 000 – 600 000, 
40 vuotta sitten heitä oli 40 000. Kun hiljan pidin eräässä raittiustilai-
suudessa puheen, muistan tämän hyvin. 
 
Näissä asiakirjoissa, mitkä meille on esitetty, on päätösehdotuksia ai-
nakin viidessä kohdassa, missä tämä ongelma on nostettu esille, siitä 
kiitos valmistelijoille. Nyt näytään myös puolueessamme tajuttavan, että 
todella on tehtävä jotakin koko liikkeen arvovallalla. Epäkohtana on kuiten-
kin se, että itse johtopäätöksiin ei ole tullut oikein selväsanaista tekstiä. 
 
Sen epäkohdan korjaamiseksi olen laatinut lyhyen muutosehdotuksen 
hyvinvointiasiakirjan sivulle 69. johtopäätöksiin uudeksi kohdaksi 11, 
joka kuuluu seuraavasti ”Sosialidemokraattisen liikkeen alkuajan perin-
teiden mukaisesti sosialidemokraatit korostavat raittiiden elämäntapo-
jen merkitystä. Sen vuoksi pitää pyrkiä vähentämään alkoholin, tupakan 
ja huumeiden käyttöä sekä kannustamaan perheitä, järjestöjä, tiedotus-
välineitä ja julkisuuden henkilöitä tähän. Lisäksi on tärkeää, että lapsille 
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ja nuorille kouluissa annetaan riittävästi tietoa tupakan, päihteiden ja 
huumeiden käytön terveydellisistä haitoista.” Tässä on lyhyesti se, mi-
hin pyrin tällä puheenvuorollani. 
 
Muistutan eräästä asiasta. Kun jo 60-luvulla olin mukana politiikassa, 
niin SAK lähestyi eduskuntaryhmiä ja valtioneuvostoa kirjelmällään, 
jossa se erittäin painavasti toi esille tämänkin ongelman ja liitti sen 
myös työttömään. Usein nämä ongelmalliset ihmiset, jotka joutuvat 
päihteiden kanssa ongelmiin, joutuvat myös työttömiksi, eli siihen köy-
hyysloukkuun, mihin Ilkka Taipale täällä äsken puuttui. 
 
Puheenjohtaja: Tämän keskustelun tässä vaiheessa viimeinen pyydet-
ty puheenvuoro on Susanna Rahkosella, Uusimaa. 
 
Susanna Rahkonen (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Olen itse ollut mukana tässä hyvinvointivisiotyössä ja hyväksy-
mässä myös tätä esitystä aikanaan puoluehallituksessa, joten en nyt 
lähde sen tarkemmin asioihin pureutumaan ajan takia. Me olemme täs-
sä lopettelemassa keskustelua. 
 
On totta, että tämä visio tarkoittaa tavoitetilaa, jonka pitäisi ulottua yli 
puoluekokouskauden. Meillä on lyhyemmälle tähtäimelle nämä perin-
teiset ohjelmat ja meillä on periaateohjelma, joka on vielä pidemmän 
tähtäimen linjaus.  
 
Tässä visiossa mennään osittain myös tämän käytännön toimeenpanon 
puolelle joissain kohdin ja sen takia haluaisin miettiä sitä, miten tätä 
visiotyötä jatketaan. Onko tämä nyt tässä valmis ja tämä on meillä voi-
massa useita puoluekokouskausia? Kun katsoo joitakin kohtia, niin mie-
lestäni tätä työtä voisi kyllä jatkaa vielä tulevissakin puoluekokouksissa, 
niin että päivittäisimme jatkossakin näitä visioitamme. 
 
Meidän täytyy hakea vastausta nyt tässäkin visiossa ja tulevaisuudessa 
siihen, että epävarmuus on tämän päivän ongelma. Meidän ihmisten 
elämään on tullut epävarmuus ihan eri tavalla kuin joskus aikaisemmin. 
Taustalla on tietysti meidän globaali taloutemme ja kova kilpailu, mikä 
vaikuttaa siihen, että ihmisten on päivittäin kamppailtava työpaikkansa 
ja toimeentulonsa puolesta ja ei ole mitään varmaa tulevaisuutta. 
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Tähän epävarmuuteen meidän sosialidemokraattien on tarjottava rat-
kaisuja, tarjottava turvallisuutta ihmisille, koska juuri tämä turvallisuu-
den tunne on se tärkeä tekijä, jonka perusteella ihmisten luottamus tu-
levaisuuteen rakentuu. Samoin meidän on vallattava itsellemme takai-
sin tulevaisuusvisio, joka valitettavasti monilta ihmisiltä on mennyt. Sitä 
kautta saamme ihmisiä mukaan vaikuttamaan, mukaan toimimaan, kun 
meillä on selkeä näkemys siitä, mikä tilanne on, mikä on analyysimme 
siitä, mitä toimenpiteitä pitää tehdä ja mitkä on ne käytännön toimenpi-
teet tästä eteenpäin. 
 
Tähän tämän tulevaisuuden hyvinvointivision pitää tähdätä. Jos tätä 
visiotyötä jatketaan, se voisi olla yksi visio, joka ottaa huomioon myös 
kansainvälisen ulottuvuuden tässä yhdessä asiakirjassa. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. Onko sinulla Eero Heinäluoma 
sanottavaa? Ole hyvä! 
 
Eero Heinäluoma (puoluesihteeri): Hyvät toverit! On ollut todella hyvä, 
monipuolinen ja myös riittävässä määrin kriittinen keskustelu. Uskon, 
että kun tämä keskustelu otetaan valiokuntatyössä vakavasti ja tässä 
tehdyt parannusehdotukset käyttöön, niin asiakirja menee huomatta-
vasti parempaan ja oikeampaan suuntaan. Se paranee, niin kuin sen 
pitää täällä puoluekokouksessa parantuakin. 
 
Muutama toteamus tästä hyvästä keskustelusta, vaikka tämä aineisto 
tietysti menee valiokuntaan.  
 
Anna Mäenpää ja Tuulikki Väliniemi kävivät lävitse tätä Eurooppavision 
ja hyvinvointitavoitepaperin yhteyttä, ja oikeastaan se yhteys on kiinteä. 
Esittelyssä olisi pitänyt todeta kotimaisen yhteiskuntarakenteemme 
osalta se, että se, mitä Euroopassa tapahtuu, on aivan olennaista sille, 
mitä me täällä voimme tehdä. Näitä asiakirjoja on tietysti tehty yhtä ai-
kaa ja meillä on ollut käytössä myös puolittain sama sihteeristö, jotta 
turvaamme sen, että ajatus kulkee samaan suuntaan. Kyllä ne juokse-
vat hyvin samaa tahtia myös nyt nykymuodossaankin.  
 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Elina Lehto käytti aivan erinomaisen puheenvuoron tästä, mihin tällä 
tähdätään. Näin se muuten on, tämä on prosessi. Tämä on juna, joka 
on liikkeellä, ja tässä ei ole tärkeätä se, mitä vain täällä sanomme, vaan 
myös se, että olemme hereillä, mietimme, käymme kriittisesti lävitse 
asioita, pohdimme uusia vaihtoehtoja, panemme itsemme tuleen ja sitä 
kautta syntyy uutta tavoiteasettelua. Mielestäni sekä Elinan että Susan-
na Rahkosen ajatukset ovat sellaisia, että tätä työtä on siis syytä jatkaa. 
 
Muutama konkreettinen havainto keskustelusta. Tässä oli aika paljon 
parannusehdotuksia. Ilkka Taipale on meidän ikuinen herättäjämme ja 
hänen kädenjälkensä näkyy tässä asunnottomuuden puolittamistavoit-
teessa. Hänen puheenvuoronsa ovat joka ikisessä eduskuntaryhmän 
kokouksessa se rikkaus, joka pitää meidät kiinni niiden ihmisten arjes-
sa, joilla menee kaikkein heikoimmin. Köyhyyden puolittaminen YK:n 
tavoitteiden mukaisesti on asia, josta Ilkka on puhunut, ja on varmaan 
syytä, että valiokunta kävisi myös tämän asian huolella lävitse, että 
saataisiin sen otsikon alle syntymään ymmärrettävä ja ihmisiä puhutte-
leva kokonaisuus. 
 
Tarja Tenkula puhui yksinhuoltajien ongelmasta ja jokainen sana on 
harvinaisen totta. Lapsiperheiden köyhyys on meillä kaikkein eniten 
lisääntynyt ja se suurin ongelma on yksinhuoltajien kohdalla, joten siellä 
tarvitsemme terävämpää ajattelua, kuin mihin tässä olemme kyenneet.  
 
Helena Rissanen puhui siitä, että meidän pitäisi työnantajille menevät 
tuet, investointituet ja muut, saada enemmän vastikkeelliseksi. Var-
maan on syytä käydä tämäkin lävitse, koska se liittyy tuotannon lopet-
tamispäätöksiin. 
 
Hannu Kokko puhui ennaltaehkäisyn merkityksestä ja se on ollut tämän 
asiakirjan keskeinen ajatus mm. terveydenhuollon osalta, mutta onko 
se saatu riittävän hyvin ylös kirjoitetuksi on kysymys, joka sopii esittää.  
 
Sitten erittäin iso asia, johon Ari Harju ja Tuula Peltonen puuttuivat, 
koskee oppivelvollisuusiän nostoa. Sehän lähtee siitä ajatuksesta, että 
täällä osaamisen puolella nuorten ihmisten syrjäytymisen estämisessä 
tarvitsemme lisäpanostuksia. Se on koko tasa-arvoajattelumme ydin.  
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Työryhmässä käytiin itse asiassa aika värikäs keskustelu, niin kuin puo-
luehallituksessakin, että onko oppivelvollisuusiän nosto se oikea toi-
menpide, vai voitaisiinko päätyä muuta kautta samaan päämäärään 
puhumalla vain kymppiluokasta, työpajoista ja muista. Kyllä tämä on 
asia, joka on valiokunnassa puhuttava seuraavaksi halki, mille kannalle 
tässä asetutaan? Tavoite on yhteinen, meidän pitää tehdä jotakin tälle 
syrjäytymisriskille. Mitä reittiä menemme, oppivelvollisuuden vai erityis-
toimien kautta, se on tänään, huomenna ja vielä lauantaina keskustelun 
väärtti. 
 
Antti Vuolanne kiteytti paremmin, kuin mitä esittelyssä tein, sen ison 
filosofian, että on työnantajan etu, että sillä on käytettävissään sitoutu-
nut työntekijä, jonka ei tarvitse murehtia sitä, millainen sosiaaliturva on 
olemassa. Iso tehtävämme on puhua tämän puolesta, niin että työnan-
tajalla riittäisi rohkeutta antaa tunnustusta tälle sosiaaliturvalle, joka on 
menestyvien yritysten takana, puhumattakaan siitä, että meillä löytyisi 
sellaiset Nokian johtajat, jotka uskaltaisivat tulla ulos kehumaan, että 
kuinka hieno päivähoito mahdollistaa myös Nokian menestyksen Suo-
messa ja sen, että molemmat sukupuolet ovat myös Nokian työntekijöi-
den töihin kiinnittymisen taustalla.  
 
Tässä on paljon hyviä aineksia. Uskon, että valiokunta käy nämä huo-
lella lävitse ja tästä tulee hyvä kokonaisuus huomisen ja lauantain pää-
töksentekoa varten. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. 
 
Keskustelu menee lähetekeskusteluna kohtaan 17. Eurooppavision kä-
sittelyyn ja se tulee lauantaina isoon saliin klo 13.30.  
 
Tämän jälkeen alkaa valiokuntien työskentely. Klo 21.00 on Jyväskylän 
kaupungin vastaanotto kaupunginteatterissa. Huomenaamuna klo 
10.00 jatketaan kokousta puheenjohtajaehdokkaiden enintään seitse-
män minuutin esittelypuheenvuoroilla. Sen jälkeen suoritetaan puheen-
johtajavaalit ja jatketaan puoluesihteerin vaalilla, joka alkaa puoluesih-
teeriehdokkaiden enintään viiden minuutin esittelypuheenvuoroilla.  
 

9.6.2005, Jyväskylä 
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Ari Näätsaari (sihteeri): Valiokunnat voivat työskennellä täällä niin 
myöhään kuin haluavat, mutta ovet menevät kiinni klo 21.30, jolloin ne, 
jotka lähtevät välillä pois ja haluavat tulla takaisin, eivät pääse enää 
sisälle. Aamulla klo 7.30 pääsee valiokuntahuoneisiin. Samoin klo 7.30 
on varattu ryhmätyötilat piiriryhmiä varten. 
 
Puheenjohtaja: Todetaan myös, että poliittisesta tilanteesta käytävä 
keskustelu on päättynyt. 
Kokous keskeytetään ja se alkaa huomenna klo 10.00. 
 
Kokous keskeytettiin klo 20.03. 
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TOINEN KOKOUSPÄIVÄ 
10. kesäkuuta 2005 kello 10.05 
 
 
Kokouksen puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. 
 
Edustajavaltuuden toteaminen 
 
Puheenjohtaja: Hämeen piiristä Kari Masalin on 9.6.2005 kello 9.00 
alkaen estynyt osallistumasta kokoukseen. Hänen tilallaan kokoukseen 
osallistuu Maija Auvinen. 
 
10.6.2005 kello 8.50 Varsinais-Suomen piiristä Jorma Hellsten on esty-
nyt osallistumasta kokoukseen. Hänen tilallaan kokoukseen osallistuu 
Esko Heinonen. Varsinais-Suomen piiristä edelleen kello 9.30 alkaen 
on Anna Isbom estynyt osallistumasta kokoukseen. Hänen tilallaan ko-
koukseen osallistuu Mika Maaskola. Kello 9.45 alkaen Uudenmaan pii-
ristä Jari Sainio on estynyt osallistumasta kokoukseen. Hänen tilallaan 
kokoukseen osallistuu Pentti Puoskari. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Pyydän, että salissa olijat joko sulkevat puhelimensa tai laittavat sen 
hiljaiselle. 
 
Eilen hyväksytyn menettelytavan mukaan jatkamme kokousta siten, 
että menemme puheenjohtajan vaaliin ja se alkaa puheenjohtajaehdok-
kaiden seitsemän minuutin esittelypuheenvuoroilla. Sen jälkeen puo-
luekokousedustajilla on mahdollisuus yhden minuutin ns. kannatuspu-
heenvuoroihin. 
 
Menettelytapa hyväksyttäneen. Hyväksytään. 

10.6.2005, Jyväskylä 
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14.  VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 
PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
JÄSENET SEKÄ PUOLUEHALLITUKSEN 
ENSIMMÄINEN JA TOINEN VARAPUHEEN-
JOHTAJA 

 
Puolueen puheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Puheenjohtajaehdokkaiden esittely tapahtuu aakkos-
järjestyksessä, eli ensimmäisen puheenvuoron pitää Tuula Haatainen. 
 
Tuula Haatainen (puheenjohtajaehdokas): Hyvät toverit, bästa kamra-
ter! Poliittinen liike voi elää vain aatteiden ja utopioiden kautta, mutta 
poliittisten päätösten on perustuttava aina arkielämän kokemuksiin. 
 
Bästa kamrater! Politisk rörelse kan grunda sig enbart på ideologi och 
utopi men politiska beslut måste alltid fattas enligt vardagslivs erfaren-
heter. 
 
Minulla on kantapään kautta saatua kokemusta suomalaisesta arkipäi-
västä. Olen syntynyt Itä-Suomessa, viettänyt lapsuuteni maaseudulla, 
käynyt koulua Kuopiossa, opiskellut, käynyt töissä ja kasvattanut lap-
seni työn ohessa Helsingissä. Minulla on pitkä kokemus politiikasta ja 
kansalaisjärjestöistä. Olen ollut mukana valtuustossa 16 vuotta ja kan-
sanedustajana kohta 10 vuotta. Viimeiset kaksi vuotta olen toiminut 
opetusministerinä. 
 
Minulle tärkeitä arvoja ovat tasa-arvo, oikeudenmukaisuus ja ympäris-
tön kestävyys. 
 
Vaikka maailma muuttuu, niin ihmisten perustarpeet pysyvät aina en-
nallaan, niin myös sosialidemokratian perusarvot. Meidän perusar-
vomme ovat selkeät: tasa-arvo ja oikeudenmukaisuus, vastuun ottami-
nen toisista ihmisistä ja ympäristöstä.  
 
Hyvät toverit! Minulle rakas hyvinvointivaltio on meillä vielä hyvin nuori. 
Kun äitini synnytti vanhimman lapsensa, pitkistä äitiyslomista ei ollut 
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tietoakaan. Vuorotyötä tekevä äitini joutui palaamaan työhön lapsen 
ollessa kolmeviikkoinen. Kun aloitin koulun, peruskoulua ei vielä ollut. 
10-vuotiaina jouduimme kilpailemaan oppikoulupaikasta ja samalla jat-
kosta opintiellä. 
 
Kun itse synnytin esikoiseni, oli jo mahdollista jakaa 10 kuukauden 
vanhempainloma lapsen isän kanssa. Joonas sai aluksi määräaikaisen 
paikan, mutta joutui uudelleen jonoon minun mentyäni töihin. Päivähoi-
tolaki – jota ajoimme Tarja Halosen ollessa sosiaaliministerinä – turvasi 
hoitopaikan kaikille vasta 90-luvun puolivälissä ja sosialidemokraattien 
työn tuloksena.  
 
Peruskoulu-uudistus on tuottanut nuoristamme maailman parhaita oppi-
joita. Ja mikä olennaisinta: Suomessa alueelliset ja sosiaaliset erot op-
pimistuloksissa ovat kansainvälisesti erittäin pieniä.  
 
Olenkin sanonut: "Arvot testataan arjessa". 
 
Meillä ei ole mitään hävettävää arvoissamme ja saavutuksissamme. 
Voimme olla ylpeitä siitä työstä, jota olemme tehneet kestävän hyvin-
voinnin turvaamiseksi kaikille ihmisille. 
 
Hyvät toverit! Silti meillä on edelleen paljon korjattavaa. Emme voi um-
mistaa silmiämme ihmisoikeusloukkauksilta ja maailman köyhyydeltä. 
Ympäristöongelmat tänä päivänä eivät tunne rajoja. Kilpailu ja kovene-
vat arvot ovat suurin uhkamme, jota vastaan on toimittava tässä ja nyt. 
 
Emme saa jättäytyä puolustuskannalle, vaan meidän on oltava aloit-
teentekijöinä, jotta tavoitteemme tasa-arvosta ja solidaarisuudesta to-
teutuu aidosti ihmisten arjessa. 
 
Hyvinvointiyhteiskunta on antanut hyvän pohjan pärjätä kansainvälises-
sä kilpailussa. Suomalainen hyvinvointi ei tuhlaa. Mehän olemme Eu-
roopan vertailussa hyvää keskitasoa. Kaiken pohjana on työllisyys. 
Työllisyysastetta on nostettava, jotta sosiaaliturvan rahoitus voidaan 
turvata. Julkisia, kaikille tulevia palveluita ei pidä heikentää, vaan edel-
leen kehittää.  
 

10.6.2005, Jyväskylä 
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Kuntarakennetta on avoimin mielin kehitettävä. On liian pieniä kuntia, 
joiden talous kaatuu, kun kuntaan osuu kalliin hoidon vaativa tapaus. 
Lähtökohtana on oltava kansalaisille tärkeiden, laadukkaiden palvelui-
den turvaaminen. Ei ole oikein asettaa vastakkain puolustuskyvytöntä 
kahta ryhmää: peruskoululaisia tai ikääntyviä vanhuksia. Meillä on va-
raa pitää huolta vanhuksista, sairaista ja lapsista.  
 
Verotuksen on tasattava tuloeroja ja toteutettava siten oikeudenmukais-
ta tulonjakopolitiikkaa. 
 
SDP on tasa-arvoa ajava puolue ja pidänkin tärkeänä, että me sosiali-
demokraatit ajamme samapalkkaisuutta, perhevapaista aiheutuvien 
kustannusten tasaamista nais- ja miesvaltaisten alojen kesken sekä 
naisiin kohdistuvan häirinnän ja väkivallan poistamista.  
 
60-luvulla syntyneenä minulle kansainvälisyys on itsestäänselvyys. 
Kuulun siihen interrail-sukupolveen, kiersin reppu selässä kylmän so-
dan vuosina Euroopan idän ja lännen reittiä kolmeen kertaan.  
 
Pienelle Suomelle globalisaatio ei ole vain uhka, vaan myös mahdolli-
suus ja Euroopan unioni on tapa hallita tätä globalisaatiokehitystä. Siksi 
on tärkeää, että sitoudumme edelleen viemään EU:n kehitystä eteen-
päin, mutta kansalaisten on voitava pysyä siinä mukana. 
 
SDP:n on kyettävä puhuttelemaan perinteisen kannattajakuntansa li-
säksi uusia ryhmiä. Pätkätyöt ovat tänään valitettavan yleisiä. Naiset ja 
nuoret ovat meidän puolueellemme tärkeät ryhmät. SDP:n on oltava 
uskottava hyvinvointiyhteiskuntaa omalla työllään ylläpitävien silmissä. 
Siksi SDP:n on oltava ykkösnaispalkansaajapuolue. 
 
SDP:n on jatkuvasti kehitettävä toimintatapoja siten, että puolue näkyy 
siellä, missä ihmiset toimivat. Myös puolueosastoja tarvitaan. Media ei 
yksin voi olla nykyajan työväentalo. 
 
Puoluetoimintaa pitääkin avata. On pidettävä avoimia kokouksia. Mei-
dän valtuutettujen ja kansanedustajien on oltava kansalaisten tentatta-
vana jatkuvasti. Aatteellista työtä pitää kehittää. Hyvä keino siihen on 
virkistää "think tank" -toimintaa. Keskusteluun on saatava myös tutkijoi-
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ta ja debatoijia eikä kritiikkiäkään pidä pelätä. Nuoret käyttävät verkko-
palveluja ja näitä pitääkin edelleen kehittää. 
 
Hyvä puheenjohtaja on valmentaja, hyökkääjä ja puolustaja yhtä aikaa. 
Minulla on tapana seistä yhteisten päätösten takana ja perustella vetä-
määmme politiikkaa. Meidän on oltava ylpeitä saavutuksistamme, mut-
ta ne eivät vielä riitä. Tänään täällä linjataan perustaa suomalaisen ja 
eurooppalaisen hyvinvoinnin tulevaisuudelle. Sen eteen olen valmis 
antamaan kaikkeni.  
 
Hyvät toverit! Olen valmis laittamaan itseni peliin yhteisten tavoit-
teidemme puolesta. 
 
Bästa kamrater! Jag är färdig att ge mitt arbete för socialdemokratins 
framtid.  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Tuula Haataiselle. Seuraavana Eero Heinä-
luoma. 
 
Eero Heinäluoma (puheenjohtajaehdokas): Ystävät, puoluetoverit, par-
tivänner. Sosialidemokratia on se liike, joka on muovannut Suomea ja 
suomalaisia enemmän kuin mikään muu poliittinen liike. 
 
Syyttä mennyttä vuosisataa ei ole sanottu sosialidemokratian vuosisa-
daksi. Meidän tehtävämme on pitää huolta, että sama arvio koskee 
myös nyt uutta, alkanutta vuosisataa. 
 
Kansakunnan kriittisissä hetkissä suomalaiset ovat turvanneet tähän 
liikkeeseen, liikkeeseen, joka edustaa tasa-arvoa, oikeudenmukaisuutta 
ja kansanvaltaa. Näin oli ennen sotaa, kun meidän tehtäväksemme tuli 
pelastaa maa äärioikeistolaisilta hurmosliikkeiltä. Näin oli sodan aikana, 
kun taisteltiin itsenäisyydestä ja näin oli sodan jälkeen, kun jälleen piti 
rakentaa maa ja turvata pohjoismainen, kansanvaltainen yhteiskunta-
järjestys. Ja niin oli, toverit, myös kymmenen vuotta sitten, kun saimme 
vahvan valtakirjan ihmisiltä ja yksinkertaisen tehtävän saada ihmisille 
töitä, pelastaa hyvinvointiyhteiskunta -90 luvun lamasta. 
 

10.6.2005, Jyväskylä 
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Sosialidemokratian historialliseen perinteeseen kuuluu yhtäältä kyky 
nähdä aatteellisesti kauas ja toisaalta tahto tehdä käytännönläheisiä, 
ihmisten arjesta lähteviä päätöksiä. Ja tänäänkin kansakunta katsoo 
meihin tähän saliin. 
 
Nyt meiltä odotetaan vastauksia hyvinvointiyhteiskunnan arjen ongel-
miin. Julkiset palvelut, päivähoidon, koulun, terveydenhoidon, vanhus-
ten hoidon tarpeet ovat nyt esillä. Ne meidän on pidettävä, toverit, laa-
dukkaana, sillä niissä on tämän meidän pohjoismaisen tason ydin. On 
annettava verovaroille vastinetta, jotta täällä säilyy halukkuus näiden 
perusasioiden säilyttämiseen. 
 
Mutta hyvinvointiyhteiskuntaan sitä ei voida säilöä, pakastaa eikä siitä 
voida tehdä ulkomuseota, johon kansainväliset vieraat voivat käydä 
tutustumassa. On elettävä tässä ajassa. Siksi meidän on oltava, toverit, 
uudistusten eturivissä ei takarivissä jököttämässä. Uudistusten suuntaa 
me näytämme viemällä eteenpäin hoitotakuun ja seuraavaksi käymme 
tekemään laajaa kunta- ja palvelurakenneuudistusta. 
 
Hyvinvointiyhteiskunta on todellinen tasa-arvon työkalu. Se on sitä eri 
väestöryhmien välillä, mutta tänään se on myös paljon sitä sukupuolten 
välillä. Tasa-arvon edistämiseen me sitoudumme täysimääräisesti, sillä 
vielä on epätasa-arvoa keskuudessamme. Me olemme johtava tasa-
arvopuolue Suomessa ja tässä puoluekokouksessa meidän pitää tätä 
linjaa jatkaa ja vahvistaa. Me emme vain puhu, vaan me toimimme vel-
voitteidemme mukaisesti. Siksi, toverit, on tärkeätä, että me jaamme 
niin puolueenjohto- kuin ministeritehtävät tasan sukupuolten kesken, 
annamme tilaa erilaisille ajatuksille ja erilaisille kokemuksille. 
 
Toverit, me emme toimi yksin emmekä saa myöskään yksin tuloksia 
aikaan. Tässä tarvitaan yhteistyötä ja kumppaneita. Me olemme yhteis-
työliike ja sitä täytyy tässäkin kokouksessa vaalia, kun päätöksiä tehdään. 
 
Puoluekokouksen valmisteluissa on paljon puhuttu suhteestamme am-
mattiyhdistysliikkeeseen. Se on ymmärrettävää, sillä meillä on yhteiset 
juuret, pitkälti yhteiset tavoitteet ja myös yhteinen tulevaisuus. On sa-
nottu, että ay-liike ei saa määrätä, mitä SDP tekee. Se on oikein sanot-
tu. Me olemme itsenäisiä liikkeitä. Kumpikaan ei määrää toisiansa.  



Toinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 181 - 

Kun me tulemme tähän saliin, me olemme kaikki sosialidemokraatteja 
isolla s:llä. Emme minkään taustatahon tai liittomme edustajia. Erityi-
sesti, toverit, tämä koskee SDP:n puheenjohtajaa. Hänen pitää olla it-
senäinen ja hän ottaa määräyksiä vain tältä salilta ja tämän salin valit-
semalta puoluehallinnolta. 
 
Hyvät toverit! Samalla täytyy sanoa, että palkansaajaliike on meille 
kumppani hyvinvointiyhteiskunnan rakentamisessa, sillä me emme 
unohda juuriamme työväenliikkeenä, työväenpuolueena. Samalla me 
sanomme, että tämän päivän työväenpuolueeseen kuuluu yhtä hyvin 
metallimies, kaupan myyjä, perhepäivähoitaja, sosiaalityöntekijä, las-
tentarhanopettaja, insinööri, toimihenkilö, virkamies. Heidän kanssaan 
me haluamme tehdä yhteistyötä tasa-arvoisemman Suomen rakenta-
miseksi unohtamatta työelämän ulkopuolella olevia työttömiä, eläkeläi-
siä, opiskelijoita. 
 
Den nordiska arbetarrörelsen består av två grenar: den fackliga och 
den politiska. Båda utgör tillsammans ett starkt kraftfält som har kunnat 
skapa den nordiska välfärdssamhällen, socialdemokratin politiskt och 
fackföreningsrörelsen fackligt.  Så vill vi också fortsätta.  
 
Hyvät toverit! Sosialidemokratia on ankkuroinut meidät kansalliseen 
todellisuuteemme ja samalla se on myös Suomen vahvin kansanväli-
nen liike. Tätä linjaa meidän on jatkettava, sillä maailman ongelmat ei-
vät ratkea yksin kansallisella päätöksenteolla. 
 
Toverit! Me tarvitsemme vahvaa pohjoismaista yhteistyötä. Yhteiskun-
tamme, oikeusvaltiomme, arvomme, tavoitteemme ovat edelleenkin 
pohjoismaiseen sosialidemokratiaan ankkuroituvia. Euroopan Sosiali-
demokraattisen Puolueen puheenjohtajiston jäsenenä olen voinut va-
kuuttua siitä, että sosialidemokraatit ottavat Euroopassa sen roolin, mi-
kä meille kuuluu, se on sosiaalisen Euroopan rakentajan rooli. Tässä 
pitää olla, toverit, kirkas linja. Me olemme täysillä mukana eurooppalai-
sessa kehittyvässä yhteistyössä puolustaaksemme suomalaisten etua 
ja viedäksemme eteenpäin inhimillisyyden sanomaa koko Euroopassa 
ja maailmassa. 
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Hyvät toverit! Puoluesihteerin tehtävässä olen voinut osallistua puolu-
een koko toimintakenttään työväentaloilta ja toritilaisuuksista Arka-
dianmäelle ja Smolnaan, Utsjoelta Helsinkiin ja Tel Aviviin. Tämä on 
ollut rikas kokemus, mutta olen voinut vakuuttua tämän liikkeen voimas-
ta ja toimintakyvystä. Tämä on koko Suomen liikettä, tämä toimii niin 
kaupungeissa kuin maaseudullakin. Pielavesi, Maaninka, Kannus ja 
Tervola ovat meille henkisesti yhtä tärkeitä kuin meidän vahvat kau-
punkimme Kotka, Hamina, Hämeenlinna, Tampere tai Turku. 
 
Olen viimeiset vuodet saanut olla tämän upean joukon mukana raken-
tamassa kolmen viimeisten vaalien vaalimenestystä. Tänäänkin meihin 
luotetaan. Tällä tiellä, toverit, meidän tulee jatkaa. Liikkeellä pitää terve 
itsetunto, ylpeys aikaansaannoksista ja nöyryys uusien tehtävien edes-
sä. Ruotsalainen työväenliike on tämän tiedostanut. Vi är stolta, men 
inte nöjda. Olemme ylpeitä, mutta emme tyytyväisiä. Voimamme syntyy 
yhteydestä ihmisiin ja tätä voimaa meidän tulee varjella ja huoltaa, sillä 
eristäytyminen kokouspöydän taakse on riski. Siksi pari piirua ihmisen 
suuntaan on oltava tänään sosialidemokratian suuntana. 
 
Mitä se on, kysytään. Se on, toverit, sitä, mitä Tarja Halonen meille 
omassa työssään on näyttänyt. Hän on sen toteuttanut, tärkeilemätöntä 
ihmisläheistä, yhteiskunnallista työtä. Ylös, ulos ja ihmisten ilmoille! 
Avataan työväentalojen ovet ja ikkunat. Sanotaan tervetuloa nuoret, 
tervetuloa vanhat, tervetuloa te kaikki, jotka haluatte rakentaa oikeu-
denmukaisempaa maailmaa. Yhdessä me sen teemme! 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Eero Heinäluomalle. Viimeinen esittelypu-
heenvuoro on Erkki Tuomiojalla, ole hyvä! 
 
Erkki Tuomioja (puheenjohtajaehdokas): Hyvät toverit! Kun YK perus-
tettiin, maailmassa oli 2,4 miljardia ihmistä. Tänään meitä on 6,1 miljar-
dia ja määrä tulee nousemaan ainakin yhdeksään miljardiin ennen kuin 
kasvu tasaantuu. Tässä on pähkinänkuoressa globalisaation ydin; yh-
teen kasvavassa maailmassa keskinäinen riippuvuus on sekä hyvässä 
että pahassa tosiasia, jota emme pääse pakoon.  
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Turvallisuus maailmassa on jakamaton. Kestävän kehityksen, jossa 
ihminen toimii luonnonvarojen uusiutumiskyvyn määräämissä rajoissa, 
täytyy toteutua maailmanlaajuisesti  
 
Sekä turvallisuutemme että hyvinvointimme edellytykset määräytyvät 
juuri maailmanlaajuisesti. 
 
Kansainvälisenä liikkeenä tämä on sosialidemokratialle luonnollinen 
lähtökohta. Koko ihmiskunnalle mahdollisuuksia avaavaan globalisaa-
tioon emme suhtaudu pelokkaasti, vaan olemme valmiita tarttumaan 
sen haasteisiin, miten kasvava vauraus saadaan jaetuksi tasaisemmin, 
miten ne voimat, jotka nyt näyttävät täysin piittaamattomina ajavan 
voimattomien ihmisten ylitse, saadaan hallintaan ja palvelemaan yhtei-
sesti määriteltyä ja yhteisesti tunnustettua hyvää. 
 
Liityimme Euroopan unioniin, koska näemme siinä välttämättömän väli-
neen hallita ylikansallisia markkinavoimia. Nyt Ranskassa ja Hollannis-
sa enemmistö on sanonut selvän ein uudelle perustuslakisopimukselle, 
monet siksi, että epäilivät sopimuksen vain lisäävän markkinavoimien 
vapaata temmellystä. 
 
Sosialidemokraateille, jotka haluavat vahvistaa EU:ta juuri sosiaalisen 
Euroopan rakentamiseksi myös tämän perustuslakiuudistuksen mer-
keissä, tämä on erityinen haaste. Euroopan unioni on liian monen sil-
missä edelleenkin näyttänyt vain eliittiprojektilta, jolle tilaisuuden tullen 
halutaan antaa näpäytys. 
 
Tarvitsemme vähemmän korkealentoista EU-retoriikkaa ja enemmän 
konkretiaa sosiaalisemman Euroopan ja näkyvämmän, tehokkaaseen 
monikeskisyyteen perustuvan yhteisen turvallisuuspolitiikan hyväksi. 
 
Hyvät toverit! Hyvinvointivaltio nauttii Suomessa enemmän kannatusta 
kuin koskaan, mutta suomalaisia kourii kuitenkin pelko sen kestävyy-
destä ja tulevaisuudesta. 
 
Sijoitumme kansainvälisissä kilpailukykymittauksissa ja muissa menes-
tysarvioissa kärkeen, mutta kotimainen valtajulkisuus maalaa parem-
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minkin kuvaa meitä odottavasta tuhosta, ellemme ymmärrä ajaa alas 
kallista ja korkeasti verottavaa hyvinvointivaltiotamme. 
 
Ihmisten arkikokemukset hyvinvointivaltion turvaverkkojen repeämistä, 
terveyskeskusjonoista, takkuilevista palveluista ja tuloerojen kasvusta 
herättävät aiheellisesti huolta.  
 
Työelämässä pelkoon, kateuteen ja kilpailuun perustuva johtaminen on 
syrjäyttänyt yhteisöllisyyden, luottamuksen ja turvallisuuden tavoitelta-
vana olotilana. Toiset pakotetaan työttömyyden kautta ulos työelämäs-
tä, toiset pakenevat työuupumusta ennenaikaiselle eläkkeelle. 
 
Bästa kamrater! Socialdemokraterna bör rejält ta ställning för förstär-
kandet av välfärdsstaten. Finland och de övriga nordiska länderna figu-
rerar oftast i toppen i olika framgångsbedömningar. De är dags att de-
klarera, att en fungerande välfärdsstat definitivt inte är ett hinder för 
framgång i en globaliserad värld, utan en central förutsättning för detta 
 
Sosialidemokraattien on otettava reilusti kantaa hyvinvointivaltion vah-
vistamisen puolesta, siitä, että Suomen ohella kaikki Pohjoismaat ovat 
eri menestysarvioissa aina lähellä kärkeä. On aika tehdä se johtopää-
tös, ettei laaja-alainen hyvinvointivaltio suinkaan ole menestyksen este 
globalisoituvassa maailmassa vaan päinvastoin sen keskeinen edelly-
tys, ei vähiten sen vahvan, mutta ei vielä täydellisen naisten ja miesten 
välisen tasa-arvon vuoksi, joka pohjoismaiseen malliin kuuluu. 
 
Hyvinvointivaltio ei ole vain etuisuuksien jakoa, vaan huolenpitoa koko 
väestön osaamisesta, terveydestä ja työllisyydestä sekä tulojen ja va-
rallisuuden kohtuullisen tasaisesta jakaantumisesta. Näihin panosta-
malla voimme jatkossakin turvata hyvinvointimme tulevaisuuden.  
 
SDP on muutosvoima. Meidän tulee vapauttaa sellaiset käsitteet kuin 
uudistukset, reformi ja muutokset siitä väärinkäytöstä, johon oikeisto on 
ne valjastanut. Ei ole ihmeteltävää, jos ihmiset suhtautuvat epäluuloi-
sesti muutospuheisiin silloin, kun muutosten ainoaksi suunnaksi kuva-
taan paluu hyvinvointivaltiota edeltäneeseen luokkayhteiskuntaan, van-
haan yhteiskuntaan, jossa tärkeintä oli pitää huolta rikkaiden menestyk-
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sestä ja toivoa, että pitopöydistä aikanaan riittäisi murusia vähäosai-
simmille. 
 
Olemme osoittaneet kykymme menestyksellä vastata maan sisäisestä 
ja ulkoisesta turvallisuudesta ja kansantalouden menestyksestä. Jat-
kossakaan emme tule tinkimään taloutemme vakaudesta ja kilpailuky-
vystä. Tätä Lipposen perintöä emme tule tärvelemään. 
 
Nykyistä työpaikkarakennetta ei voi syväjäädyttää. Tärkeintä on, että 
jokaista poismuuttavaa ja katoavaa työpaikkaa kohti syntyy enemmän 
uusia ja parempia sekä omista innovaatioista että ulkomaisista inves-
toinneista.  
 
Muutosturvaa tarvitaan muutosten mahdollistamiseksi niin, ettei ihmis-
ten tarvitse suhtautua muutoksiin pelolla. Tuporatkaisun päänavaus oli 
tarpeellinen, mutta vaatii edelleen jatkoa. 
 
Haluamme toimivan markkinatalouden ilman kartelleja, monopoleja ja 
erivapauksia, mutta torjumme markkinayhteiskunnan ja ihmissuhteiden 
muuttamisen markkinasuhteiksi.  
 
Kaikki ei saa olla kaupan. Tarvitsemme omistuksellista sekataloutta, 
jossa pörssiyhtiöiden ohella perheyritykset, osuustoiminta ja valtion 
omistus tuovat vakautta ja pitkäjänteistä sitoutumista suomalaisyritys-
ten menestykseen. Suomalaisomistuksesta on pidettävä huolta ja se 
tarkoittaa myös, ettei valtion omistusta tule turhaan kaupitella.  
 
Suomessa on edelleen vahva ihmisiä yhdistävä solidaarisuuden pohja-
vire. Sen kestävyyttä kuitenkin kalvaa kaikenlainen itsekkyys, ahneus ja 
heikoimpien lenkkien sivuun jättämistä palvova markkinahuuma ja no-
pean voiton tavoittelu. Siinä, missä tähän asti on periaatteena ollut, että 
kaveria ei jätetä, tarjotaan tilalle kaverille ei jätetä -oppeja. Meille sosia-
lidemokraateille ei ole eettisesti samantekevää, miten yritykset toimivat 
kunhan menestyvät. Kaikki keinot eivät sen enempää yritysmaailmassa 
kuin politiikassakaan ole menestyksen saavuttamiseksi hyväksyttäviä. 
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Hyvät toverit! Suomalaiset hyväksyvät sosialidemokraattien arvot ja 
tavoitteet, mutta vain alle viidennes äänioikeutetuista antaa SDP:lle tu-
kensa vaaleissa. 
 
Meidän on paremmin osattava kuunnella ihmisten huolia ja toiveita ja 
osattava oikealla tavalla vastata niihin. Se ei ole gallupien perässä juok-
semista, vaan edellyttää tarvittaessa myös rohkeutta pitää periaatteis-
tamme kiinni silloinkin, kun lööppijulkisuus jotain muuta vaatii. Se on 
politiikan palauttamista politiikkaan ja luottamuksen ja uskon palautta-
mista siihen, että on todellisia vaihtoehtoja, joiden puolesta SDP on 
valmis panemaan itsensä likoon.  
 
Avoin ja avoimesti poliittinen puolue voi tuoda riveihimme idealistisia 
nuoria ja haihduttaa sen kyynisyyden, jolla liian moni tänään seuraa 
sivusta kaikkea politiikan tekoa. Näin voimme päästä siihen 30 prosen-
tin kannatukseen, johon vasta voimme olla tyytyväisiä Suomen kaltai-
sessa maassa. Toivon, että saan olla sitä teidän kanssanne toteutta-
massa.  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Erkki Tuomiojalle. Nyt olemme kuulleet pu-
heenjohtajaehdokkaiden esittelypuheenvuorot ja menemme puolueko-
kousedustajien enintään yhden minuutin kannatuspuheenvuoroihin. 
Niitä on pyydetty tähän mennessä 50. Tämä tarkoittaa sitä, että jokai-
nen pitää enintään minuutin pituisen puheenvuoron ja jos mahdollista 
niin voi tietysti sanottavaansa tiivistää. 
 
Nyt näette tuolla taululla puheenvuorojärjestyksen. Toivon, että tulette 
hyvissä ajoin hyvin lähelle tätä puhujakoroketta, että vaihdossa ei mene 
aikaa. Sitten toivon, että jos kopautan täältä, niin puhuja myös noteeraa 
sen eikä jatka puhettaan sen jälkeen muuta kuin lauseensa loppuun. 
Toivon tähän ymmärtämystä kaikilta. 
 
Aloitetaan keskustelu enintään yhden minuutin puheenvuoroilla.  
 
En sano tähän aina tätä seuraavaa vaan huolehtikaa se itse. Keskuste-
lun aloittaa Leila Luukkainen Pohjois-Karjala. 
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Leila Luukkainen (Pohjois-Karjalan piiri):Liityin aikoinaan tähän puolu-
eeseen, koska sen keskeiset arvot, oikeudenmukaisuus, tasa-arvo, yh-
teisvastuu, vastasivat omaa ajatteluani, siksi että tässä liikkeessä ym-
märrettiin, että vahvan voima, taito ja kyky eivät ole vain vahvaa itseään 
varten, vaan myös sitä varten, joka ei itse pysty, jaksa eikä osaa, että 
jokainen voisi olla osallinen elämän hyvyydestä, luottaa siihen, että ah-
neus ei ole hyve, itsekkyyttä ei palvota, voi luottaa siihen, että elämä 
jatkuu ja elämä on myös häntä varten. 
 
Toivon, että puolue jatkaa tällä samalla linjalla, että teot rakentuvat aat-
teelle, nimenomaan tässä järjestyksessä, ensin aate, syvästä pohdittu, 
vakavasti punnittu ja sitten rakenteet ja teot. Sen takia kannatan Erkki 
Tuomiojaa puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Elina Lehto. 
 
Elina Lehto (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit, bästa kamrater! Olemme 
olleet todistamassa markkinavoimien yhtäjaksoista voittokulkua aina 
Reaganin ja Thatcherin päivistä alkaen. Enronista alkaneet eettiset on-
gelmat, osaketuottojen ylivalta, joka ylittää kaikki muut arvot sekä työ-
ehtojen heikentämiseen tähtäävät toimet nakertavat markkinavoimien 
uskottavuutta. Tarvitaan yhteiskuntaa, tarvitaan rajoja, tarvitaan yhteisiä 
pelisääntöjä, tarvitaan lyhyesti sanottuna sosialidemokratiaa. 
 
Eero Heinäluoma on johtanut SDP:n kahteen vaalivoittoon, Hänen ko-
kemustaan ammattiyhdistysliikkeestä, hänen kokemustaan organisaati-
oista ja meidän omasta puolueestamme tarvitaan nyt. On osattava koo-
ta SDP:n voimat. Suomen suurin puolue tarvitsee johtajuutta, joka pitää 
määrätietoisesti suunnan, mutta joka osaa myös kuunnella kenttää ja 
oppia kuulemastaan ja ennen kaikkea tehdä sitä yhteistyötä, joka on 
meidän organisaatiomme edellytys. 
Bästa kamrater, jag föreslår Eero Heinäluoma. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maija Piitulainen, Keski-Suomi. 
 
Maija Piitulainen (Keski-Suomen piiri): Rakkaat toverit! Sosialidemo-
kratia on aate, joka lähtee ihmisestä, palaa ihmiseen, elää ihmisen eh-
doilla. Sosialidemokraattiset naiset ovat asettaneet puheenjohtajaeh-
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dokkaaksi Tuula Haataisen, naisen, jolla on vankka elämänkokemus 
arjesta johtaville paikoille. 
 
Sosialidemokraattinen liike voi olla ylpeä siitä, että meillä on monta hy-
vää ehdokasta, jotka kaikki ovat päteviä tähän tehtävään. Sosialidemo-
kraattisten naisten kautta kasvaa tulevaisuus yhdessä teidän rakkaiden 
miesten kanssa, joten kannatan Tuula Haataista, jota eilen myös esitin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maria Guzenina-Richardson (Uudenmaan 
piiri):  
 
Maria Guzenina-Richardson (Uudenmaan piiri): Puheenjohtaja, tove-
rit! Kun tulin puolueeseen, tähän perheeseen nimeltä SDP, minua vas-
tassa oli siellä ovella pitkä mies. Hänen nimensä on Eero Heinäluoma. 
Sanotaan, että ensivaikutelma kertoo paljon. Eeron kanssa ensimmäis-
tä kertaa keskustellessani ajattelin: ”Tuossa on hyvä, lämmin, sydämel-
linen, viisas mies.” 
 
Toverit! Joskus käy niin, että ensivaikutelma osoittautui vääräksi. Tämä 
on erittäin harmillista. Eero Heinäluoman kohdalla voi sanoa, että ensi-
vaikutelma vain vahvistui, sillä hän todellakin on viisas, hyvä, lämmin, 
lähestyttävä ja aivan erinomainen puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Folke Sundman, FSD. 
 
Folke Sundman (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! ”Tunnen mo-
lemmat, siksi Ahtisaari”, näin Jörn Donner, nykyisin taas toveri Jörn 
Donner, sanoi pressanvaaleissa 1994. Kun tämä juolahti mieleen, en 
voinut vastustaa kiusausta käyttää sitä tähänkin tilanteeseen. Tunnen 
hyvin heidät molemmat, siis Erkin ja Eeron, hyvin pitkältä ajalta. Olem-
me tehneet pitkään hyvää yhteistyötä, olemme ystäviä, toivottavasti 
vielä tämän puheenvuoronkin jälkeen, eli tunnen molemmat, siksi Erkki. 
Me olemme valitsemassa puolueelle puheenjohtajaa ja pääministerieh-
dokasta tähän globalisaation ja Euroopan myllerrysten aikaan. Aikai-
semmin vastuu on langennut muille tovereille. Tulevaisuudessa on tois-
ten tovereiden vuoro, mutta tässä ajassa, tässä ja nyt onkin Erkin vuo-
ro.  
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Puheenjohtaja: Kai Kalima, Helsinki 
 
Kai Kalima (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puoluekoko-
usedustajat! Vielä viime tammikuussa toivoin, että voisin tässä kokouk-
sessa äänestää puheenjohtajaksi edelleen Paavo Lipposta. Kun se ei 
ollut mahdollista, pohdin sitä, kuka parhaiten jatkaisi hänen työtään, 
säilyttäisi linjan muuttumattomana tai ainakin pienen ihmisten puolesta 
olevana ja totesin, että käytettävissä olevista ehdokkaista lahjakkain ja 
nöyrin on Eero Heinäluoma. Minusta Eerolla on paljon välineitä, mutta 
ennen kaikkea hänen taustansa. Hän on työläiskodista, hän on nähnyt 
tavallisen ihmisen elämää ja hän on toiminut myös sen puolesta. 
 
Puoluejohtaja joutuu toimimaan tiimissä ja olen pohtinut sitä, että tähän 
tiimiin pitäisi saada pätevä nainen. Maarit Feldt-Ranta olisi sopiva tiimin 
toinen pyörä. Tällä henkisestikin kookkaalla joukkueella tehdään paras-
ta työtä, taistellaan pienen ihmisen puolesta. 
 
Puheenjohtaja: Mikko Elo, Satakunta. 
 
Mikko Elo (Satakunnan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluetove-
rit! Jyväskylässä on pidetty kaksi tärkeää puoluekokousta, joista tämä 
kokous on toinen. Osallistuin ensimmäisen kerran puoluekokoukseen 
vuonna 1975. Me olimme tilanteessa, jossa Rafael Paasio oli johtanut 
puoluetta 12 vuotta, eheyttänyt sosialidemokraattisen puolueen. Silloin 
oli aika silloinen puoluesihteerin Kalevi Sorsan tulla puolueen puheen-
johtajaksi. Kalevi Sorsa johti puoluetta 12 vuotta menestyksellä. 
 
Me olemme jälleen kerran valintatilanteen edessä. Me tarvitsemme uu-
delleen siirtymistä, niin kuin Eero Heinäluoma on sanonut, kaksi piirua 
ihmisen suuntaan. Rafael Paasio johti sosialidemokraattista puoluetta 
kaksi piirua vasemmalle. Tunnen Eero Heinäluoman. Eero Heinäluoma 
on rehti ja reilu, ei horju ei heilu. Siksi Eero Heinäluoma. 
 
Puheenjohtaja: Irma Suonpää, Satakunta. 
 
Irma Suonpää (Satakunnan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puo-
luetoverit! Sosialidemokraattinen puolue tarvitsee johtajakseen osaa-
van, jämäkän ja ihmisläheisen vahvan vaikuttajan. Sellaisen me saam-
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me valitsemalla puoluesihteeri Eero Heinäluoman johtajaksi ja suun-
nannäyttäjäksi tälle liikkeelle. Eero on saanut kartuttaa osaamistaan 
niin Laurin rinnalla ammattiliitossa kuin Paavon rinnalla puolueessa. 
Hänet tunnetaan hyvin laajasti kentällä. Hän on osallistunut aktiivisesi 
vuosikausia jäsenten järjestämiin tilaisuuksiin. Näin hän on saavuttanut 
ihmisten laajan luottamuksen. Kun me nyt saamme olla etuoikeutettuja 
valitessamme puolueellemme puheenjohtajan, tulee meidän kaikin ta-
voin toimia myös jatkossa siten, että tuemme puheenjohtajaa koko jär-
jestövoimalla. Yhtenäisellä puolueella on hyvät mahdollisuudet saada 
kansan luottamus niin presidentinvaalissa kuin muissakin vaaleissa. 
Kannatan Eero Heinäluoman valitsemista. 
 
Puheenjohtaja: Aarre Kauranen, Häme. 
 
Aarre Kauranen (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Yhdek-
sän peräkkäisen puoluekokouksen kokemuksella ja sen kautta tulleella 
tietotaidolla on helppo nousta tänään pönttöön. Tulevan puheenjohtajan 
tulee edistää puolueen ja sen jäsenten parasta. Minusta Eero Heinä-
luoma on ehdottomasti paras vaihtoehto tuleviin puolueemme muutos-
vaateisiin. 
 
Hänen kykynsä hahmottaa kokonaisuuksia ja nähdä koko puolueen etu 
on vertaansa vailla. Hänen työhönsä on liittynyt korkea moraali ja eetti-
sesti luotettava toiminta. Kolmeen olennaiseen piirteeseen haluaisin 
tiivistää omalta puheenjohtajaltani edellytettävät ominaisuudet. Ne ovat: 
asioihin perehtyminen, poliittinen hoksnokka ja yhteistyökyky. 
 
Toverit! Eerolta nämä ominaisuudet löytyvät kristallin kirkkaina. Valitaan 
Eero puheenjohtajaksi jo ensimmäisellä kierroksella. 
 
Puheenjohtaja: Antti Vuolanne, Satakunta. 
 
Antti Vuolanne (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Eero Heinäluoma on valittava Sosialidemokraattisen 
puolueen puheenjohtajaksi kahdesta syystä, siksi, että hänellä on juuret 
työväenliikkeessä ja ammattiyhdistysliikkeessä ja se on meidän selkä-
rankamme edelleenkin. Toiseksi siksi, että me nyt valitsemme päämi-
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nisteriehdokasta, joka vuoden 2007 vaalivoiton jälkeen muodostaa ta-
savaltaan sosialidemokraattisjohtoisen hallituksen. 
 
Lisäksi tarvitsemme varapuheenjohtajaksi hyviä nuoria: Miapetra, Esa, 
Tuula ja Tarja. Pia Viitanen on laitettu Satakunnassa merkille teollisen 
Väli-Suomen hyvänä tuntijana. 
 
Puheenjohtaja: Kari Hyytiä, Häme. 
 
Kari Hyytiä (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät puoluekokoustoverit! 
Ensiksi haluan kiittää Paavo Lipposta, joka omalla henkilökohtaisella 
persoonallaan ja valtiomiestaidollaan on nostanut Suomea pois lamasta 
ja samalla tuonut Sosialidemokraattiselle puolueelle johtajuutta, joka 
myös merkitsee päätöksentekoa Euroopan unionissa. 
 
Kolme vuotta sitten käytin puheenvuoron viime puoluekokouksessa. 
Puheenvuoroni kiihdytti eräitä puoluekokoustovereita siinä määrin, että 
antoivat minulle puheenvuorostani urheilutermiä käyttääkseni keltaisen 
kortin eli varoituksen. Kannatin silloin puheenjohtajaksi Paavo Lipposta. 
 
Olen viisastunut viimekertaisesta, en aio esittää enää Paavo Lipposta 
puolueen puheenjohtajaksi, vaan esitän siihen Eero Heinäluomaa. 
 
Eero Heinäluoma on puoluetta kehittävä henkilö. Hänellä on hyvät yh-
teydet työelämään ja valtakunnan politiikkaan. Henkilö, jonka ikäraken-
ne antaa mahdollisuuden puolueen kehittämiseen muuttuvassa maail-
massa ja ympäristössä. On muistettava sosialidemokraattiset arvot. 
Tämä puolue on noussut maamme yhdeksi johtavaksi puolueeksi työ-
väenaatteen voimalla, siksi Eero Heinäluoma. 
 
Puheenjohtaja: Reino Paasilinna, Helsinki. 
 
Reino Paasilinna (Helsingin piiri): Hyvät toverit, bästa kamrater! Röyh-
keys on kasvanut, epäsolidaarisuus on kasvanut. Optiot ja ahneus kas-
vavat. Mehän tiedämme sen, että yritysten tyhjennys on kapitalismia, 
mutta kioskin putsaus on rosvousta. 
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Toverit! Maailmaa berlusconisoidaan nyt ja se on kova taisto. Globaali 
yritysjohtaja sanoo, että meillä ei ole isänmaata. Hyvät toverit! Me 
olemme se isänmaa täällä Suomessa. Täällä meillä on hyvinvointivalti-
on haastajia samalla linjalla. Tämä on vaikea esterata, tähän tarvitaan 
moniottelumiestä tällä kertaa. Siksi minun ehdokkaani on Eero Heinä-
luoma. 
 
Puheenjohtaja: Osku Pajamäki, Helsinki. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Ensimmäisen kerran törmäsin Erkki Tuomiojan poliittisiin näkemyksiin 
silloin, kun Tuomioja oli Helsingin apulaiskaupunginjohtajana kiinteistö-
toimessa. Hän sanoi, että Helsinkiin ei tule rakentaa sen korkeampia 
taloja, etteivätkö vanhemmat voisi huutaa parvekkeelta lapsiaan kotiin 
syömään. Perhepoliitikko siis. Myöhemmin opin, että Erkki osaa vähän 
muutakin. 
 
On puhuttu, että tämä puheenjohtajavalinta on puolueemme yhteinen 
päätös. Olen hieman eri mieltä tai sanotaan, että haluan tarkentaa sitä. 
Tämä on meidän jokaisen oma päätös, yksin ja erikseen. Päätin, etten 
käytä mitään ylisanoja tai kliseitä Tuomiojaa tukiessani, joten totean 
vain lakonisesti, että me olemme vastuussa historialle. 
 
Puheenjohtaja: Antti Lindtman, Uusimaa. 
 
Antti Lindtman (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Sanonta kerran de-
marinuori, aina demarinuori kuvaa vankkaa kokemusta myös ammatilli-
sen työläisnuorisoliikkeen parista. SDP:n ei pidä tehdä teennäistä pe-
säeroa yhteistyökumppaniinsa ammattiyhdistysliikkeeseen. Siksi Eero 
Heinäluoma. 
 
On keskusteltava siitä, kuka on paras henkilö. Puheenjohtajan tulee 
olla johtajaominaisuuksiltaan ja ideologisesti kyvykäs vastuunkantaja, 
joka tuntee kentän. Siksi Eero Heinäluoma. 
 
Näiden mahtavien ja rohkeiden ehdokkaiden joukosta meidän tulee va-
lita se, joka pystyy parhaiten kamppailemaan pääministeripaikasta 
2007. Siksi Eero Heinäluoma. 
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Yksiäkään vaaleja ei voiteta spekuloimalla. Siksi kirjoitan äänestyslip-
puun Eero Heinäluoma. Hyvät toverit! Pari piirua ihmisen suuntaan, 
siksi. 
 
Puheenjohtaja: Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Puheenjohtaja Paavo Lipponen jätti perinnöksi suuret saappaat. 
Näihin saappaisiin meillä on oiva perijä – Eero Heinäluoma. 
 
Eero on antanut vakuuttavan näytön töistään puoluesihteerinä. Eerolla 
on näkemystä ja vahva ote työelämään ja erityisesti asiakysymyksissä 
arkipäivän realismia. 
 
Hyvät toverit! Nyt on uudistumisen ja tulevaisuuden rakentamisen paik-
ka. Kannatan Eero Heinäluomaa puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Kati Oksman, Pohjois-Savo. 
 
Kati Oksman (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Mitkä ovat hyvän 
johtajan ominaisuudet? Mielestäni johtajan on oltava yhteistyökykyinen 
ja hänen on oltava hyvä kuuntelemaan. Ennen kaikkea hänen on oltava 
visionääri. 
 
Sukupuoli ei tässä kisassa ole ratkaiseva tekijä, asiat ratkaisevat. Tär-
keää on myös se, että henkilön tulee nauttia laajaa arvostusta ja kunni-
oitusta. 
 
Hyvät vaikuttajatoverit ja arvoisa yleisö! Lukuisat kanssatoverini Poh-
jois-Savosta ovat ohjeistaneet minua äänestämään puolueemme pu-
heenjohtajaksi Erkki Tuomiojaa, enkä aio tuottaa heille pettymystä. Toi-
von, että te puoluekokousedustajatoverit päädytte samaan ratkaisuun. 
 
Puheenjohtaja: Nesrin Can-Kurtakko, Uusimaa. 
 
Nesrin Can-Kurtakko (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Silloin, kun Ee-
ro Heinäluoma valittiin Tampereella kolme vuotta sitten puoluesihtee-
riksi, en ollut tavannut häntä koskaan aikaisemmin. Katsoin vain tv-
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kuvien välityksellä, että tuommoinen pitkä mies, vähän niin kuin korston 
näköinen, että mikäköhän tyyppi se oikein on. Minulle kävi varmaan 
samoin, kuin mitä Maria Guzenina-Richardsonkin kertoi, että kun tapa-
sin Eeron ensimmäisen kerran henkilökohtaisesti, niin se lämpö, aate, 
vahva arjen ymmärrys ja sanalla sanoen karisma todella pysäytti. 
 
Tehtävissäni politiikan taustalla eli avustajana olen nähnyt Eeroa mo-
nenlaisissa tilanteissa ja palavereissa. Voin kertoa, että tuo suuri mies, 
vähän ehkä korstonkin näköinen, on aina pienen ihmisen puolella. 
Myös luottamustehtävässäni maailman demarinuorten varapuheenjoh-
tajana, kun on tullut kierretyksi maailman eri kolkissa, on tullut nähdyksi 
kaikenlaisia demareita ja myös ”demareita”, Eero Heinäluoma edustaa 
minulle sellaista sosialidemokratiaa ja sellaista sosialidemokraattia, jota 
minä haluan äänestää. Minusta hän on paras puolueen puheenjohta-
jaksi. 
 
Puheenjohtaja: Hilkka Halonen, Lappi. 
 
Hilkka Halonen (Lapin piiri): Hyvät toverit. Suomella menee hyvin. Se 
on totta, mutta ei kuitenkaan koko totuus. Itsekkyys, oman edun tavoit-
telu, suurimman voiton ottaminen hinnalla millä hyvänsä ja jopa kieltäy-
tyminen osallistumasta yhteisen hyvinvoinnin rakentamiseen ovat saa-
neet jalansijaa tässä kovin, kovin vauraassa kotimaassamme. 
 
Sosialidemokraattinen työväenliike on monessa asiassa onnistunut, 
mutta on tehnyt todellisen mahalaskun köyhyyden poistamisessa. Olen 
20 vuotta tehnyt sosiaalityötä. Tiedän tämän. Jokainen meistä täällä 
olijoista on viimeisen kymmenen vuoden ajan katsellut luokkayhteis-
kunnan paluuta: leipäjonoja, kasvavia lastensuojelutilastoja, toimeentu-
lotukiasiakkaita. Mitä me täällä olijat olemme tehneet? Minä kysyn 
vaan. 
 
Sitä ei kannata pohtia täällä, vaan suunnata katse tulevaisuuteen ja 
toteuttaa unelma paremmasta maailmasta. Tämän unelman toteuttami-
seen tarvitaan sosialidemokraattista työväenliikettä. Ei köyhyys muita 
kiinnosta. Tarvitsemme tähän omantunnon, sinä ja minä. Tarvitsemme 
Erkki Tuomiojan. 
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Puheenjohtaja: Harry Wallin, Pohjanmaa. 
 
Harry Wallin (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Meillä sosialidemokraateilla on tänään täällä mahtava ti-
lanne. Meillä on erinomainen joukko puheenjohtajakandidaatteja valit-
tavana. Minun ehdokkaani puheenjohtajaksi on Eero Heinäluoma. 
 
Perustelut Heinäluoman valintaan puheenjohtajaksi ovat mielestäni sel-
keät. Eeron kyvyt ja taidot ovat tunnustettuja. Ne eivät ole hetkessä 
syntyneet, vaan ovat syntyneet monipuolisen yhteiskunnallisen osallis-
tumisen kautta. Tarvitsemme edelleenkin kykyä tehdä päätöksiä. Täl-
laista kykyä on mielestäni Eero Heinäluomalla. Eero osaa pelata jouk-
kueessa, mutta kriisitilanteissakin pitää kyetä toimimaan johdonmukai-
sesti. Siihen tiedämme kokemuksen kautta Eeron pystyvän. 
 
Tunnen Eeron vuosien takaa. Tiedän, että Eero Heinäluoma haluaa 
kuunnella tavallista ihmistä herkällä sydämellä. Tulevaisuuden haasteet 
ovat mittavat: hyvinvointipalvelujen turvaaminen ja uudistaminen, sopi-
musyhteiskunnan jatkaminen ja vakauden turvaaminen. Näihin haastei-
siin valmistaudumme parhaiten valitsemalla Eero Heinäluoman pu-
heenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Leena Riikilä, Pohjanmaa. 
 
Leena Riikilä (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Arvoisat puoluekoko-
usedustajat, hyvät toverit! Tultuani valituksi puoluekokousedustajaksi 
olen seurannut puheenjohtajaehdokkaita niin tiedotusvälineissä kuin 
puhetilaisuuksissakin. He ovat esiintyneet mallikkaasti ja puhuneet asi-
aa. Kiitos heille kaikille. 
 
Olen keskustellut aktiivisesti politiikassa mukana olevien kanssa, mutta 
myös niiden kanssa, jotka eivät kuulu puolueeseen, eivät toimi aktiivi-
sesti, mutta jotka mieleltään ovat sosialidemokraatteja. Pohdinnan ja 
keskustelujen tuloksena olen tullut siihen johtopäätökseen, että puolue 
tarvitsee nyt Eero Heinäluoman puheenjohtajakseen. Näin kuuluu myös 
ääni kentältä. Puolueen on uudistuttava, nostettava kannatuslukuaan, 
saatava lisää väkeä vaaliuurnille, mutta myös aktiiviseen toimintaan. 
Erityisesti nuorten mukaan tuloon on panostettava. 
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Puheenjohtaja: Reija Kyöstilä, Kymi. 
 
Reija Kyöstilä (Kymen piiri): Hyvät puoluetoverit! Tänään me teemme 
tärkeitä päätöksiä tässä salissa. Iltapäivällä meillä toivon mukaan on 
valittu uusi puheenjohtaja Eero Heinäluoma, pari piirua ihmisen suun-
taan, ehkä myös pari piirua sinne vasemmalle. Toverit, tehdään tänään 
hyvä päätös, valitaan puheenjohtajaksi Eero Heinäluoma! Onnea! 
 
Puheenjohtaja: Anita Pennanen, Pohjois-Karjala. 
 
Anita Pennanen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Mielestäni aristokraattien aika puolueessamme on ohi. Tulevai-
suuteen kutsuva puheenjohtaja on toveri Eero Heinäluoma. Uskon hä-
nen kasvavan valtiomiesluokkaan, mutta se edellyttää sitä, että tausta-
tuen on oltava todella vahva ja puolueella vahva ja oikea linja. Kanna-
tan toveri Eero Heinäluoman valintaa puolueemme puheenjohtajaksi. 
Ja Tuula, sinua emme jätä. Arvostan suuresti sitkeyttäsi, olet oikea aito 
tasa-arvon edistäjä puolueessa. Sinun aikasi ei ole ohi.  
 
Puheenjohtaja: Jouni Eerola, Kymi 
 
Jouni Eerola (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, arvoisat toverit! 
Olemme valitsemassa puolueelle puheenjohtajaa. Valinta olisi helppo, 
jos ehdokkaana olisi Paavo Lipponen.  
 
Nyt kuitenkin hänen nimensä puuttuu ehdokaslistalta. Listalla on kolme 
hyvää nimeä puolueen puheenjohtajaksi. Paavon jättämiin suuriin 
saappaisiin on valittava oikea henkilö. Kymen vaalipiirissä olemme laa-
jalla rintamalla tukemassa näihin saappaisiin miestä, jonka jalka on 
valmiiksi oikean kokoinen ja se on Eero Heinäluoma. Tähän Eeron tu-
kipuheenvuoron lopuksi haluan todeta, että valitaan Eero puheenjohta-
jaksi ensimmäisellä kierroksella. 
 
Puheenjohtaja: Hannu Kokki, Pohjois-Savo 
 
Hannu Kokki (Pohjois-Savon piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puo-
luekokousedustajat. Sosialidemokraattinen puolue on tärkein poliittinen 
voima tässä yhteiskunnassa ja puheenjohtajan valinta on tärkeä pää-
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tös. Puolueessa puoluekokous on korkein päättävä elin. Täällä linjataan 
puolueen tahtotila, mihin yhteiskuntaa halutaan kehittää. Tuleva pu-
heenjohtaja valvoo tämän tahtotilan toteutumista. Johannes Koskisen 
vetäytyminen oli pettymys. Hänen näkemyksensä puolueen ja yhteis-
kunnan kehittämisestä saivat kannatusta.  
 
Mukana olevista ehdokkaista Erkki Tuomioja vastaa parhaiten näitä 
näkemyksiä. Erkki Tuomiojan johdolla puolueesta pystytään edelleen 
kehittämään entistä avoimempi kansanliikkeen suuntaan kohdistuva 
toimija, joka huomioi sekä kansalliset että kansainvälistymisen aiheut-
tamat haasteet.  
 
Puheenjohtaja: Heli Paasio, Varsinais-Suomi 
 
Heli Paasio (Varsinais-Suomen piiri): Hyvät toverit! Mikäli mediaa on 
uskominen, ei meitä tarvita. Meillä on jo uusi puheenjohtaja, mutta tä-
hänhän emme usko. Uutta puheenjohtajaa ei ole valittu, yhtäkään ään-
tä ei ole vielä annettu. Tämä sali päättää, kenet me haluamme tämän 
puolueemme uudeksi puheenjohtajaksi. 
 
Kysyin eilen, mihin menet SDP. Tänään voin vastata. Haluaisin, että 
SDP menisi suuntaan, jossa rohkeasti esitetään visioita, aate ja arvot 
näkyvät päätöksenteossa, oikeudenmukaisuus ja solidaarisuus ovat 
tärkeitä arvoja. Puheenjohtajalta löytyy osaamista ja kokemusta niin 
kansainvälisesti kuin poliittisestikin. Sisältö ratkaisee. Enemmän asiaa, 
enemmän aatetta, siksi Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Risto Koivisto, Pirkanmaa 
 
Risto Koivisto (Pirkanmaan piiri): Hyvät toverit! Tämä puheenjohtaja-
taisto on ollut aika erikoinen luonteeltaan siitä syystä, että yksi ehdokas 
on ollut niin voimakkaassa suosikkiasemassa. Taistelusta on tullut suo-
sikkiaseman horjuttamisyritys ja kun suosikki tässä tilanteessa on tie-
tysti halunnut olla antamatta aseita vastustajan käteen, häntä on syytet-
ty linjattomuudesta, aatteettomuudesta, tehottomuudesta.  
 
Hyvät toverit! Me kannatamme hyvin laajasti Pirkanmaan puoluekoko-
usryhmässä miestä, joka on käytännössä vastannut puolueen päivän-
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poliittisista vedoista ja toiminnasta kolme vuotta, kertonut oman linjan-
sa, näyttänyt oman toimintatehonsa, eli Eero Heinäluoman valitsemista 
puolueen puheenjohtajaksi, mielellään tietysti ajan säästämiseksi jo 
ensimmäisellä kierroksella.  
 
Puheenjohtaja: Kirsti Tolvanen, Häme 
 
Kirsti Tolvanen (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvä kokousväki!. Kun lähdin Jyväskylään, tyttäremme sanoivat minul-
le: ”Äiti yritä vaikuttaa siihen, että mekin voisimme ruveta äänestämään 
demareita. Tee jotain, jotta Tuomioja valittaisiin puheenjohtajaksi”. 
 
Äänestysikäisten nuorten silmin SDP astuu taaksepäin tai eteenpäin 
täällä Jyväskylässä. Tuntemani opiskelijanuoret, joita on suuri liuta, 
ovat olleet kaksi kertaa puolueeseemme tyytyväisiä, ensimmäisen ker-
ran päästessään äänestämään Tarja Halosta presidentiksi ja nyt kuul-
tuaan, että Erkki Tuomioja on ehdolla. Näihin kahteen henkilöön edis-
tyksellinen nuoriso samaistuu tällä hetkellä. Tämä nuoriso yhtyy näiden 
kahden arvomaailmaan. Nämä nuoret eivät kuulu mihinkään puolueisiin 
ja meillähän pyydetään näitä nuoria tulemaan mukaan puolueisiin. Mi-
nun on helppo olla heidän kanssaan samaa mieltä. Avarakatseinen, 
kansainvälinen, tulipunainen sosialidemokraatti Tuomioja yhdistää mei-
tä 60-lukulaisia ja nuorisoa, jota varten me täällä Jyväskylässä olemme. 
Me olemme täällä luomassa suvaitsevaista ja solidaarista Suomea. 
 
Puheenjohtaja: Tapio Karjalainen, Oulu. 
 
Tapio Karjalainen (Oulun piiri): Arvoisat puoluetoverit! Meillä on kolme 
ehdokasta, joiden kohdalla voi sanoa, että valinnan osuessa heihin 
puolue ei tule kaatumaan. Oma puntarointini lähtee siitä, että kenellä 
näistä ehdokkaista on parhaat mahdollisuudet nostaa puolueen kanna-
tus lähemmäs yhteiskunnallista todellisuutta, se demari kun on use-
ammassa sydämessä kuin mitä nyt vaalit ja gallupit osoittavat.  
 
Haen ehdokasta, joka pystyy vetoamaan paitsi perinteiseen kannattaja-
kuntaan, myös siihen nuorisoon, joka hakee visioita, aatteellisuutta ja 
selvästi näkyvää liehuvaa lippua. Haen ehdokasta, joka lisäksi pystyy 
vetoamaan siihen joukkoon sosialidemokraatteja, joka ei ole hylännyt 
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sosialidemokratiaa, mutta on pettynyt puolueeseen. Ja heitähän o, niin 
kuin olemme huomanneet, vaaleissa yhä enemmän ja enemmän ää-
nestämättömien joukossa.  
 
Tässä kokouksessa tulevalle puoluekokouskaudelle minun ehdokkaani 
on Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Jorma Bergholm, Helsinki 
 
Jorma Bergholm (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Puolueen puheenjoh-
tajan vaali on jonkun viisaan mukaan pääministerin esivaali.  
 
Mielestäni tähän tehtävään on valittava henkilö, jolla on pitkät näytöt 
johtamisesta vastuunalaisimmissa poliittisissa tehtävissä, ministerinä, 
eduskuntaryhmän puheenjohtajana ja myös kunnallisen demokratian 
palveluksessa. Viisaan Pentti Puoskarin sanoin jätetään ”on sovittu –
puolue” museoon, ajatellaan itse ja äänestetään Erkki Tuomioja puolu-
een seuraavaksi puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Ulpu Iivari, Helsinki. 
 
Ulpu Iivari (Helsingin piiri): Toverit! Tämä tärkeä valinta on tehtävä si-
vuille vilkuilematta ja paketteja miettimättä. Erkki Tuomioja on osoitta-
nut kykynsä monissa vaativissa tehtävissä. Euroopassa hän on tunnet-
tu ja arvostettu. Mediassa Erkki Tuomioja on hyvä. Televisio paljastaa 
asiantuntemuksen ja ajattelun syvyyden, ja mikä tärkeintä, Erkki Tuo-
miojan johdolla sosialidemokratia tavoittaa tulevaisuuden maailmanpa-
rantajat. 
 
Puheenjohtaja: Susanna Rahkonen, Uusimaa. 
 
Susanna Rahkonen (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Me elämme to-
della suurten kansainvälisten haasteiden edessä. Euroopan unioni elää 
murroskautta ja kansainväliset haasteet ovat todella suuret. Hyvinvoin-
tivaltio on myös tienhaarassa.  
 
Meidän puolueemme puheenjohtajan on kyettävä astumaan pääminis-
terin vaativiin saappaisiin, tehtävään, jossa kansainvälinen vaikuttami-
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nen ja EU-politiikka ovat aivan keskeisiä. Hänen on kyettävä ajattele-
maan ja näkemään tulevaisuuteen, kyettävä johtamaan kansainvälistä 
kehitystä, ei vain seuraamaan perässä. Erkki Tuomiojalla on mittavat 
kansainväliset verkostot, joita ei luoda hetkessä. Hän on johtanut edus-
kuntaryhmää ja suurta valiokuntaa ja saanut kollegoiden luottamuksen 
ja arvostuksen. Hän on siis joukkuepelaaja mitä suurimmassa määrin. 
 
Toverit! Sosialidemokratia on kansainvälinen liike. Miettikää aidosti sy-
dämessänne, kuka pystyy vastaamaan näihin haasteisiin, kuka on puo-
lueen ja Suomen edun mukainen valinta. Minulle se on itsestään sel-
västi Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Liisa Jaakonsaari, Oulu. 
 
Liisa Jaakonsaari (Oulun piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Koolla ei ole väliä, mutta ajatuksilla on. Meidän lipposlaisten on erittäin 
helppo kannattaa Erkki Tuomiojaa, koska näissä miehissä on paljon 
samoja piirteitä. He ovat itsenäisiä, ajattelijoita, historian harrastajia, 
tasa-arvoihmisiä ja ennen kaikkea suvaitsevaisia. 
 
Minä olen ollut Erkki Tuomiojan kanssa monesti napit vastakkain, mutta 
arvostan sitä, että hän myös arvostaa argumentteja ja kuuntelee. Tämä 
on tosi tärkeä asia, koska on vaara, että SDP:stä tulee yksniitinen puo-
lue ja sellainen puolue ei ole koskaan kiinnostava. SDP on tällä hetkellä 
Suomen kiinnostavin puolue juuri sen takia, että SDP:n sisällä ratkais-
taan monia tärkeitä asioita. Se edellyttää sitä, että argumentoidaan, 
keskustellaan ja väitellään ja Eki on tämän tyyppinen poliittinen johtaja, 
jolla muuten on erittäin hyvä johtajakokemus. Silloin kun suomalainen 
hyvinvointivaltio pelastettiin Euroopan taloushistorian syvimmästä la-
masta, kuka johti eduskuntaryhmää, joka on joskus melkoinen kirp-
pusirkus, se oli Erkki Tuomioja.  
 
Puheenjohtaja: Aaro Peuraniemi, Uusimaa. 
 
Aaro Peuraniemi (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
puoluetoverit! Pitkän ajan eläneenä ja lippujen alla kulkeneena me 
olemme valitsemassa puolueelle puheenjohtajaa, joka johdattaa asioita 
eteenpäin, pitää meidän syvää ja pitkäaikaista aatetta yllä, näitä perus-
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kysymyksiä, jolla on tietoa, taitoa, jolla on tahtoa ja suurin asia vielä, on 
kokemusta. 
 
Olen seurannut Erkki Tuomiojaa suurella lämmöllä koko pitkän elämäni 
aikana. Erkki on aina huolehtinut siitä, että aatteemme säilyy kirkkaana. 
Luotan edelleen Erkkiin. Kannatan Erkki Tuomiojaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pertti Paasio, Varsinais-Suomi. 
 
Pertti Paasio (Varsinais-Suomen piiri): Toveri  puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Emme me ole Paavo Lippposen saappaisiin ketään valitsemas-
sa. Kyllä Paavo tarvitsee saappaansa ihan itse. Hänellä on monet kelit 
edessänsä. 
 
Syyt, miksi olen päätynyt kannattamaan Erkki Tuomiojan valintaa mi-
nuutissa, korkeintaan kolme kategoriaa: yksi on pitkäaikainen, hyvä 
kokemus yhteistyöstä Erkin kanssa eduskunnassa, viimeksi sen ulko-
asiainvaliokunnassa. Olen oppinut luottamaan häneen. 
 
Toinen, joka kävi hänen puheestaan hyvin selville, on syvällinen sitou-
tuminen sosialidemokratian arvoihin, siihen, että puolue ei voi olla puo-
lueeton silloin, kun on köyhän asiasta kysymys ja sosialidemokratian 
tehtävään eurooppalaisessa ja suomalaisessa yhteiskunnassa sekä 
myös maailmanlaajuisesti. 
 
Kolmas on se, että me suurella todennäköisyydellä olemme suoritta-
massa myös pääministerin esivaalia tilanteessa, jossa Euroopan unioni 
on ajautumassa kriisiin, josta ei muutamaan vuoteen selvitä. Siellä toi-
miminen on Suomen pääministerin keskeisiä tehtäviä ja silloin on osat-
tava se kenttä, tunnettava ihmiset, tunnettava juonet ja tultava toimeen, 
ja siksi Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Jyrki Konola, Lappi. 
 
Jyrki Konola (Lapin piiri): Toveri puheenjohtaja! Tapio Bergholm sanoi, 
että ajatellaan itse. Minäpä kerron, mitä minä ajattelen. Kaikella kunni-
oituksella kaikkia kolmea puheenjohtajaehdokasta kohtaan uskon, että 
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kukaan heistä ei yksin tiedä vastauksia globalisaation ja nykyajan mui-
hin meille asettamiin kysymyksiin. Ei tiedä Erkkikään. 
 
Vastaukset löytyvät isommalla porukalla, eli SDP tarvitsee sellaisen 
puheenjohtajan, joka ei kuvittele itse tietävänsä kaikkea, vaan sallii 
meidän osallistua siihen keskusteluun omista lähtökohdistamme. Niitten 
tehtävien ratkaisujen ja tehtyjen ratkaisujen toimeenpano vaatii voimaa, 
eli SDP tarvitsee sellaisen puheenjohtajan, jolla on näyttöä toimivan 
yhteistyön rakentamisesta. 
 
Toisaalta me tarvitsemme puheenjohtajaksi ihmisenä hyvän jätkän. Va-
litaan Eero Heinäluoma puheenjohtajaksi jo ensimmäisellä kierroksella, 
niin pääsemme tässä hommassa eteenpäin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Arja Alho, eduskuntaryhmä. 
 
Arja Alho (eduskuntaryhmä): Hyvät toverit! Puolueen puheenjohtajuus 
on ansaittava, sitä ei voi antaa. Kaikilla suomalaisilla ja erityisesti meillä 
sosialidemokraateilla on oikeus ja välttämätöntä tietää, millaisilla näke-
myksillä ja millaisella ajattelutavalla suomalaista yhteiskuntaa luotsa-
taan eteenpäin ja johdetaan Sosialidemokraattista puoluetta. 
 
Minusta tuntuu, että tämä puoluekokous oli menossa sellaiseksi läpi-
huutojutuksi, mikä olisi ollut karhunpalvelus kaikille niille haasteille, joi-
denka edessä olemme. Siksi ryhdyin itsekin ehdokkaaksi ja yritin vähän 
perätä sitä, että onko keisareilla vaatteita, millaisia aatteita ja vaatteita. 
Ehkä siinä olin jossakin määrin onnistunut, mutta sanonpa nyt, että on 
kolme syytä, miksi Erkki Tuomioja on kuitenkin tässä kokouksessa valit-
tava. Ensiksikin se, että hän on ylivoimainen ja ylivertainen pääministe-
riehdokas seuraavissa vaaleissa muistaen myös EU:n puheenjohta-
juuskauden. Hänellä on johtamiskokemusta, niin kuin täällä on sanottu, 
valtavat kansainväliset verkostot, jotka ovat täydellisen välttämättömät, 
joita ei enää voi opetella ja kielikursseille mennä. 
 
Erkki Tuomioja vastaa myös parhaiten siihen nälkään, joka sosialide-
mokraateilla on aatteellisuudesta, eettisistä ja moraalisista pohdinnois-
ta, ja kolmanneksi Erkki Tuomiojan valinta merkitsee toivoa tulevista 



Toinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 203 - 

sukupolvista, heidän ajatuksistansa, mutta myös siitä, että pannaan nyt 
sen ”on sovittu kulttuuri” -kirjan kannet kiinni. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Hannu Koskinen, Pirkanmaa. 
 
Hannu Koskinen (Pirkanmaan piiri): SDP:n puheenjohtajalla tulee olla 
vankka kokemus niin eduskuntatyöstä kuin kansainvälisten asioiden 
hoitamisesta. Tämän takia minä ja iso joukko Pirkanmaan edustajia 
tulee kannattamaan Erkki Tuomiojaa puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Pekka Kaartinen, Pohjois-Savon piiri.  
 
Pekka Kaartinen (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät toverit! Tässä säädetyssä ajassa ei ehdi kovin syvällistä 
analyysiä tehdä näistä puheenjohtajaehdokkaista, mutta haluan kuiten-
kin tuoda esille pari asiaa omasta ehdokkaastani, kuten monen muun-
kin pohjoissavolaisen demarin ehdokkaasta. 
 
Eero Heinäluoman suhdetta ammattiyhdistysliikkeeseen on julkisuu-
dessa pidetty ehkä liiankin läheisenä. Ay-liike on kuitenkin puolueemme 
yksi tukijalka, jota meidän ei pidä horjuttaa, vaan enemminkin tukea. 
 
Hyvät toverit! Meidän tulee tänään valita puolueellemme puheenjohtaja, 
johon koko Suomen kansa tai ainakin suurin osa siitä voi samaistua. 
Tästä syystä meidän tulee valita puheenjohtajaksemme Eero Heinä-
luoma. Siksi kannatankin Eero Heinäluoman valintaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Tuulikki Väliniemi, Keski-Suomi. 
 
Tuulikki Väliniemi (Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Suomen kansa oli edistyksellinen ja valitsi Tarja Halosen presi-
dentiksi ja tekee sen toivottavasti uudelleen ihan lähitulevaisuudessa. 
Olkaamme nyt edistyksellisiä ja viisaita ja valitkaamme Erkki Tuomioja 
tulevaisuuden puheenjohtajaksi SDP:lle. 
 
Puheenjohtaja: Ahtti Ruoppila, Keski-Suomen piiri. 
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Ahti Ruoppila (Keski-Suomen piiri): Hyvät toverit! Saamme tänään 
aivan erinomaisen uuden puheenjohtajan. Meillä on syytä olla ylpeitä 
ehdokkaistamme. Vain yksi silti valitaan. Minuutissa ei voi esittää asia-
perusteita. 
 
Demarimiehessä, joka on saanut vaimokseen opettajan, täytyy olla pal-
jon hyvää. Tämä näkyi Paavossa, tämä näkyy Eerossa, tämän tiedän 
myös omasta kokemuksestani. 
 
Tästä ja monista muista syistä Eero Heinäluoma! 
 
Puheenjohtaja: Veikko Simpanen, Uusimaa. 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan piiri):Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Liisa Jaakonsaari puhui meidän kaikkien lipposlaisten puolesta ja 
siihen minä en kyllä anna valtakirjaa Liisalle, ainakaan tässä asiassa.  
 
Olin esittämässä Paavoa viime puoluekokouksessa puolueemme pu-
heenjohtajaksi lähinnä siksi, että hän on mies, joka pystyy tekemään 
konsensuksen. Hän on mies, joka on pystynyt tupoja tukemaan. Hän on 
mies, joka herättää kansalaisissa syvää luottamusta, menee hän minne 
tahansa ja meillä on tänään hänen tilalleen samanlainen mies, Eero 
Heinäluoma. 
 
Puheenjohtaja: Pieni huomio tähän väliin. Meillä on käyttämättömiä 
puheenvuoroja tietty määrä ja sen jälkeen tulee äänestys. Kun halu-
aisimme saada tämän puheenjohtajan vaalin pois ennen ruokailutau-
koa, niin ruokailu on siirretty alkavaksi kello 12.45. 
 
Pyydän, että väki on salissa ja koetamme saada puheenjohtajavaalin 
ennen ruokailua pois päiväjärjestyksestä. Seuraavana Mika Vuori, Uu-
simaa. 
 
Mika Vuori (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Vii-
me puoluekokouksessa Tampereella kävin puhujapöntössä sanomassa 
Erkille, että hoppee ei ole häppee. Tällä kertaa jätän senkin sanomatta, 
ettei tule ketään loukatuksi. Sanon silti, että kantani on pari piirua ihmi-
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sen suuntaan. Valitkaamme Eero Heinäluoma ja mieluummin jo en-
simmäisellä kierroksella. 
 
Puheenjohtaja: Jutta Urpilainen, eduskuntaryhmä. 
 
Jutta Urpilainen (eduskuntaryhmä): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Me olemme tänään tekemässä historiaa. Ehkä hieman haikein mie-
lin olemme luopumassa pitkäaikaisesta, hyvin linjakkaasta puheenjoh-
tajasta Paavo Lipposesta ja siirtymässä uuteen aikaan.  
 
Meillä on tässä vaiheessa kisaa kolme erittäin hyvää, vahvaa ehdokas-
ta, joilla jokaisella on omat vahvuutensa. Olen nuoresta iästäni huoli-
matta ollut mukana sosialidemokraattisessa liikkeessä lähes 15 vuotta 
ja voin kertoa, että tämä pohdinta on ollut hyvin vaikeaa. Olen miettinyt 
ja harkinnut tarkkaan, kuka olisi hyvä henkilö jatkamaan Paavo Lippo-
sen työtä. 
 
Pitkällisen harkinnan jälkeen olen tullut siihen tulokseen, että tässä glo-
balisoituvassa maailmassa tarvitaan johtajaa, joka omaa johtajakoke-
musta vaikeissakin ajoissa, omaa poliittista kokemusta ja ennen kaik-
kea syvää ja vahvaa aatetta. 
 
Hyvät toverit! Minun valintani on Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Leila Sorsa, Varsinais-Suomen piiri. 
 
Pyydän, että näitä välihuutoja ei tule. 
 
Leila Sorsa (Varsinais-Suomen piiri): Suomalainen yhteiskunta tarvit-
see selviytyäkseen näkijöitä ja tekijöitä. Sitä tarvitsee myös sosialide-
mokraattinen työväenliike. Siksi nykyinen puoluesihteeri Eero Heinä-
luoma on henkilö, jota kannatan puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Eero Heinäluoma on ansioitunut puoluesihteerinä ja kansanedustajana 
ja uskon, että hänen vankka työkokemuksensa ammattiyhdistysliik-
keessä auttaa häntä näkemään ja ymmärtämään kansalaisten arkea. 
Omalta osaltani tuen täydestä sydämestäni Eeron valintaa puheenjoh-
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tajaksi luotsaamaan puoluetta kohti vuoden 2007 eduskuntavaalivoittoa 
ja näin toivovat myös kaikki lietolaiset sosialidemokraatit. 
 
Puheenjohtaja: Joonas Lepistö, Pirkanmaa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Olen 
ylpeä, koska saan olla puolueessa, jossa on vain hyviä puheenjohtaja-
ehdokkaita, mutta pitää valita pätevin. 
 
Pirkanmaalla olen keskustellut paljon näistä asioista ja yli demarinuor-
ten rajojen on selvä yksimielisyys. Uskomme, että Erkki tulee lisää-
mään suuresti pienituloisten ja nuorien määrää puolueessamme. Erkki 
ymmärtää maailmanuhat ja on valmis tekemään ja osaa tehdä rohkeita 
linjauksia. 
 
On ollut hauska kuunnella monia puheita, joissa on lueteltu Tuomiojan 
parhaat puolet ja sitten sanottu jokin eri ehdokas, jota kannattaa. 
 
Suomen puoluekentässä vallitsee johtajistossa noviisius, siksi meillä ei 
ole varaa hylätä poliittista eliittiämme ja loistavaa kokemustamme. Erkki 
on parasta pääministeriainesta, jota löytyy näistä ehdokkaista. Hän jat-
kaa Paavo Lipposen työtä Eurooppa-politiikassa, jossa Tuomioja on 
ylivertainen. Suomi tarvitsee johtajaa, joka nostaa köyhät ja syrjäyty-
neet tasolle, joka turvaa puitteet hyvään elämään.  
 
Tämä puolue tarvitsee enemmän kuin pari piirua ihmisen suuntaan. Eki 
roihuaa aatteen paloa. Siksi me pirkanmaalaiset äänestämme Erkki 
Tuomiojaa. 
 
Puheenjohtaja: Satu Taiveaho, Häme. 
 
Satu Taiveaho (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Puolueellamme on erinomaisia puheenjohtajaehdokkaita. 
Jokainen on omalla tavallaan tehtävään oikein hyvä. Oma ehdokkaani 
on Erkki Tuomioja. 
 
Puolueemme tarvitsee vahvasti aatteellisen johtajan, tätä Erkki on. Hä-
nen kokemuksensa on ylivertainen. Tässä ajassa puheenjohtajalla ko-
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rostuu erityisesti kansainvälisen kokemuksen merkitys. Koulutus ja kie-
litaito ovat myös tärkeitä tämän ajan johtajan ominaisuuksia. Heikoim-
mista huolehtiminen tulee nostaa puolueemme keskeisimmäksi tavoit-
teeksi, myös ympäristöasioiden tulee olla entistä vahvemmin puolu-
eemme kärkiteemoja. 
 
Tarvitsemme laajoja asiakokonaisuuksia hallitsevan puheenjohtajan, 
jolla on aate vahvana. Näissä ominaisuuksissa ei ole Erkki Tuomiojaa 
voittavaa. Todella enemmän aatetta, enemmän asiaa, Eki johtamaan 
puoluetta kohti parempaa ja oikeudenmukaisempaa yhteiskuntaa! 
 
Puheenjohtaja: Esa Suominen, SONK. 
 
Esa Suominen (SONK): Hyvät toverit! Opiskeleva sosialidemokraatti-
nen nuoriso, Sosialistiset Opiskelijat SONK, kannattaa Erkki Tuomiojan 
valintaa SDP:n seuraavaksi puheenjohtajaksi. 
 
Tuomiojan laaja-alainen kokemus ja näkemys tekevät hänestä parhaan 
vaihtoehdon SDP:n ja seuraavan hallituksen johtoon. SDP tarvitsee 
johtajakseen vahvan aatteellisen näkemyksen sekä voimakkaan kan-
sainvälisen profiilin omaavan henkilön. Meidän on kyettävä tarttumaan 
globalisaation meille asettamiin haasteisiin niin kotimaassa kuin kan-
sainvälisen yhteistyön kentällä. SONK luottaa Erkki Tuomiojan kykyyn 
vastata näihin ajan haasteisiin. 
 
Puheenjohtaja: Ulla Juurola, Häme. 
 
Ulla Juurola (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Erkki Tuomio-
ja on aina ollut vahva keskustelija yhteiskunnallisissa asioissa. Hän on 
looginen. Hän on maailman muutosta analysoiva. Hän on aatteeltaan 
vahva. Olen varma, että juuri nyt tässä ajassa on tilausta Erkki Tuomio-
jalle Sosialidemokraattisen puolueen johtajaksi.  
 
Kaikki me, jotka tunnemme Erkki Tuomiojan toiminnan vaativissa tehtä-
vissä, niin kauppa- ja teollisuusministerinä, ulkoministerinä ja eduskun-
taryhmän puheenjohtajana, olemme kokeneet, että hän hoitaa tehtä-
väänsä erinomaisesti. Valitkaamme siis Erkki Tuomioja. 
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Puheenjohtaja: Ilkka Taipale, Helsinki 
 
Ilkka Taipale (Helsingin piiri): Heinäluoma kysyi minulta, ketä Ilkka tuet. 
Sanoin Tuomioja ykkönen, Haatainen kakkonen ja sitten tuen sinua, jos 
voitat. Eduskunnan takarivin taavien kunniapuheenjohtajana kyllä tote-
an, että takarivissä Eero on päätä pidempi muita, mutta olen eturivin 
kannalla tässä yhteydessä. Miksi?  
 
Sosialidemokraattinen puolue ei kaatunut Irakin sotaan viime vaaleissa 
vaan kurjuuteen ja rohkeuden puutteeseen. Pyysin häntä ja Lipposta 
moneen kertaan sanomaan kaksi päivää ennen vaaleja, että työkyvyt-
tömät eläkkeelle kertalaakilla. Pienissä kabineteissa näin luvattiin, kaik-
kialla luvattiin, mutta ei televisiossa. Me olisimme varmuudella saaneet 
ne 6 000 ääntä. Tässä kuussa ne 6 000 ihmistä pääsevät kertalaakilla 
eläketuelle. Tämä rohkeuden puute täytyy korvata tulevaisuudessa ja 
kuka tahansa voittaakin, niin Euroopan ja Suomen köyhyys on puolitet-
tava kymmenessä vuodessa. 
 
Erkki Tuomioja on sosiaalipoliitikko, kansainvälinen poliitikko, rauhan 
mies ja eduskuntaryhmän puheenjohtajana ollut parhaita sovittelijoita 
aikanansa. Se siitä. 
 
Puheenjohtaja: Aysu Shakir, Helsinki. 
 
Aysu Shakir (Helsingin piiri): Arvoisat toverit! Puolueemme voima on 
sen tasa-arvoisuudessa ja sen monipuolisuudessa. Mielestäni aitoa 
avoimuutta, läpinäkyvyyttä ja ennen kaikkea aitoa demokratiaa on 
osoittanut näissä puolueen johtopaikoille valituissa henkilövaaleissa 
olevien ehdokkaiden runsaus.  
 
Samalla kun on käyty keskustelua puolueemme johtopaikoista, on käy-
ty myös ansiokasta keskustelua siitä, mihin puolueemme on menossa, 
mikä sen tulevaisuus on. 
 
Mielestäni puolueemme tulevaisuudelle on tärkeää, että sen johtopai-
koilla on sekä naisia että miehiä. Vain siten voimme saavuttaa sosiaali-
sen tasa-arvon.  
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Demarinaiset ovat asettaneet puolueen johtopaikoille ehdokkaakseen 
kolme erittäin pätevää, ansioitunutta pitkän linjan poliitikkoa: Tuula Haa-
tainen puheenjohtajaksi, Tarja Filatov varapuheenjohtajaksi ja Liisa 
Jaakonsaari puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. Tällä kolmikolla pää-
semme pitkälle. 
 
Puheenjohtaja: Tarja Tenkula, Helsinki 
 
Tarja Tenkula (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puolueko-
kousedustajat. Haluan ilmaista tukeni Tuula Haataiselle. Olen työsken-
nellyt 12 vuotta Helsingin kaupunginvaltuustossa Tuulan kanssa. Tuu-
lalla on erittäin nopea kyky tarttua arjen ongelmiin ja esittää niihin rat-
kaisuvaihtoehto. 
 
Ministerinä ollessaan hän on jatkanut samaa toimintamallia. Valit-
kaamme siis pätevä nainen, joka on arjen tuntija ja tasa-arvon puolus-
taja. 
 
Puheenjohtaja: Risto Kuisma, Uusimaa 
 
Risto Kuisma (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Eero Heinäluoma on 
ollut tehokas puoluesihteeri. Kokemuksensa, koulutuksensa ja henkilö-
kohtaisten elämänsä perusteella Erkki Tuomioja on ihanteellinen työvä-
enpuolueen puheenjohtaja. Omat kokemukseni Erkistä Sosialidemo-
kraattisen eduskuntaryhmän puheenjohtajana ja eduskunnan suuren 
valiokunnan puheenjohtajana osoittavat, että hänellä on kyky johtaa ja 
sovitella, kyky saada tuloksia aikaan. Henkilökohtaisesti olen aina aja-
tellut, että on helppo olla mukana sellaisella joukossa, jonka johtajaa 
voi katsoa ylöspäin. Erkki Tuomioja täyttää minun näkökulmastani 
myös tämän ehdon. 
 
Kannatan Erkki Tuomiojaa jatkamaan Paavo Lipposen hyvää työtä. 
 
Puheenjohtaja: Sakari Kiuru, Helsinki. 
 
Sakari Kiuru (Helsingin piiri): Noudatan tässä toveri puheenjohtajan 
toivomusta pitemmittä puheitta. Puheen lyhyyttä auttaa se, että en enää 
keksi yhtään ylisanaa. Meillä on mahdottoman hyviä ehdokkaita, ettei-
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vät he enää muistuta ihmisiäkään. Heissä ei ole paljon mitään heikko-
uksia eikä puutteita, mutta teen sen yllättävän ehdotuksen, että kanna-
tan Erkki Tuomiojan valintaa tähän avoinna olevaan tehtävään.  
 
Jag röster på Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Riitta Ollila, Pirkanmaa.  
 
Riitta Ollila (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Olen täällä 
usean tamperelaisen evästämänä. Puolueen kannatus on saatava vah-
vaan nousuun. Riveistämme puuttuu vielä liian moni lastentarhanopet-
taja, kirjastonhoitaja, sosionomi, insinööri, opettaja tai sairaanhoitaja. 
Tiedän, että Erkki Tuomioja saa heistä monta mukaan joukkoihimme. 
Otetaan heidät mukaan Erkin johdolla. 
 
Puheenjohtaja: Liisa Teeri, Pirkanmaa. 
 
Liisa Teeri (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät puoluetoverit! Vali-
tessaan Erkki Tuomiojan puheenjohtajaksi SDP saa kansainvälistyvään 
aikaan kielitaitoisen, linjakkaan ja ajatuksillaan ihmisiä puhuttelevan 
puheenjohtajan.  
 
Kannatan lämpimästi Erkki Tuomiojaa puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Pirkko Peltomo, Satakunta 
 
Pirkko Peltomo (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Kun Paavoa valittiin SDP:n puheenjohtajaksi kolme 
vuotta sitten, sanoin, että Paavolla on olkapää, johon on turvallista no-
jata, vaikka ei siihen ihan ylety. Näin on ollut, kiitos Paavo. 
 
Eeron olkapää on vielä korkeammalla, mutta turvalliselta tuntuu jo nyt. 
Toki meidän väkemme kaipaa joskus myös villitsijää, mutta tähänkin 
löytyy vastaus. Eerolla on viidenkympin villitys edessä. Eero on taitava 
neuvottelija, hänellä on työväentalohoksnokkaa, hän on turvallinen, hy-
vä kuuntelija, helposti lähestyttävä, aatteen mies, ay-liikkeen vahva tu-
kija ja palkansaajien tuki. Eero on pienen ihmisen asialla. Siksi Eero 
Heinäluoma. 
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Puheenjohtaja: Esa Pitkälä, Satakunta. 
 
Esa Pitkälä (Satakunnan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kannatuspuheenvuoro lyhyesti Eero Heinäluomalle. Ken-
tän toivomus lyhyesti: pidä jalat maassa, kun tulet valituksi. Muista yh-
teys kenttään, mistä olet itsekin kotoisin. 
 
Puheenjohtaja: Sirpa Paatero, Kymi. 
 
Sirpa Paatero (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja, arvoisat toverit! On 
erittäin hienoa, että meillä on useita taitavia, osaavia ehdokkaita. Koska 
Kymen piirillä ei tällä kerralla ollut puoluejohtoon omaa ehdokasta, 
olemme kuunnelleet kaikkia todella avoimin mielin koko vaalikamppai-
lun ja kevään aikana. Puhun nyt omasta ja luvalla useiden piiritoverei-
den puolesta, että tarvitsemme puolueen johtoon vahvan ja inhimillisen 
osaajajoukon. Tästä syystä meidän mielestämme sen tulee olla Eero 
Heinäluoma ja Maarit Feldt-Ranta. 
 
Puheenjohtaja: Hannele Rämö, Häme. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Kun sain tällaisen luot-
tamustehtävän ryhtyä yhdistykseni edustajana puoluekokousedustajak-
si, sain perheeltäni erittäin hyvät evästykset. Itselläni on viisi lasta, jois-
ta kaksi on äänestysikäistä. Lapseni sanoivat, että kuule äiti, kun sinä 
otat tuollaisen tehtävän vastaan, älä kuvittele olevasi kuin Rölli Rupelta-
ja, joka tietää tai luulee tietävänsä itse kaiken, joten otin evästyksen niin 
todesta, että ryhdyin kuuntelemaan myös muita ihmisiä. Minulla on ollut 
ilo kuunnella myös kauan eläneitä niin täällä kuin Heinolassakin. Eräs 
tällainen ihminen evästi minua täällä erittäin ansiokkaasti. 
 
Käsivarren Lapissa sijaitsee Saivaara, joka tunnetaan presidentti Kek-
kosen mielimaisemana. Tuon tunturin juurella retkeili noin 25 vuotta 
sitten muutama nuori mies. Näistä yksi oli Eero Heinäluoma. Eero 
SDP:n puheenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Krista Kiuru, Satakunta. 
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Krista Kiuru (Satakunnan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Valintani kahdella sanalla: Eero Heinäluoma. 
 
Käsiini sattui äsken tuolla istuessani eilisen Helsingin Sanomien juttu. 
Tuon jutun yhteydessä Helsingin Sanomat oli siteerannut kansanedus-
taja Tero Rönnin ajattelua. Siinä sanottiin näin: ”Kyllä tässä työläiset ja 
kinnasmiehet on unohdettu täysin. Kolmekymppiset naismaisterit vievät 
kaiken.” 
 
Ajattelinkin kolmekymppisenä naismaisterina, että sopinee sitten, että 
minä vien tuon Eero Heinäluoman. 
 
Puheenjohtaja: Pirkko Jääskeläinen, Keski-Suomi. 
 
Pirkko Jääskeläinen (SDP:n Keski-Suomen piiri): Arvoisa puheenjoh-
taja, hyvät ystävät. Sosialidemokratia on rauhan liike aikana, jolloin vä-
kivaltaa esiintyy näkymättömänä ja näkyvänä perheissä, kouluissa, 
työpaikoilla, kaduilla, maailmassa. Tänä aikana sosialidemokratia tar-
vitsee pasifismin ajatuksen sisäistäneen johtajan. Kun sosialidemo-
kraatti tahtoo muutosta, on muutos aloitettava itsestä. Erkki Tuomioja 
johtaa meidät muutokseen. Kannatan hänen valintaansa. 
 
Puheenjohtaja: Tuija Pohjola, Oulu. 
 
Tuija Pohjola (Oulun piiri): Hyvä puheenjohtaja, arvoisat puoluetoverit! 
Aatteellinen arjen tuntija, herkkä kuuntelija, oikeudenmukaisuuden puo-
lustaja, kentän tuntija Utsjoelta Hankoon, kentän tukija – SDP:n pu-
heenjohtajan pitää olla ihmisen kokoinen. Eero on. 
 
Oulun piirin suuri enemmistö kannattaa Eeroa puolueen puheenjohta-
jaksi. 
 
Puheenjohtaja: Kimmo Kiljunen, Uusimaa. 
 
Kimmo Kiljunen (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät tove-
rit! Meillä on vahvoja ehdokkaita, meillä on vahvoja puheenvuoroja. 
Reiluuden nimissä minusta tuntuu siltä, että meidän on myös valotetta-
va riittävän monipuolisesti ehdokkaitamme. Eero Heinäluomasta on 
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todettu, että hänellä ei olisi kansainvälistä kokemuspohjaa. Minä tunnen 
hänet 70-luvulta. 80-luvulla olin YK-liiton puheenjohtaja ja Eero oli yksi 
aktiivisimpia YK-liiton hallituksen jäseniä. 90-luvulla olemme kohdan-
neet hänet kansainvälisissä ay-ympyröissä. 2000-luvulla hän on vaikut-
tanut voimakkaasti Sosialistisessa Internationaalissa ja hän on Euroo-
pan Sosialidemokraattisen Puolueen varapuheenjohtaja. Hän vaikuttaa 
kansainvälisillä foorumeillakin sen lisäksi, että hän vaikuttaa kotimaas-
sa. 
 
Minä olen H-linjalla. Heinäluoma puheenjohtajaksi ja Halonen presiden-
tiksi. 
 
Puheenjohtaja: Aki Linden, Varsinais-Suomi. 
 
Aki Linden (Varsinais-Suomen piiri): Tuomiojan Erkki on edistyksen 
merkki. Ay-liikkeen tuoma on Eero Heinäluoma. Valinta on vaikea, siksi 
mieleni on haikea. Eero taitaa tämän voittaa, Työväenmarssia kohta 
soittaa. Molempiin voin itse luottaa, mutta vain toiselle ääneni tuottaa. 
Valittua varmasti voimalla tuen ja nyt ratkaisuni sanoiksi puen. Ennen 
kuin tulee valomerkki olkoon johtajamme Erkki. 
 
Puheenjohtaja: Hilkka Ahde, Helsinki. 
 
Hilkka Ahde (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Meillä on aivan erinomaisia 
ehdokkaita, niin kuin kaikista näistä puheenvuoroista olemme tänään 
kuulleet. Jollakin perusteella on kuitenkin tämä ratkaisu itse henkilökoh-
taisesti puoluekokousedustajana tehtävä. Empatia, eli kyky asettua toi-
sen ihmisen asemaan on yksi tärkeimpiä puheenjohtajalta vaadittavia 
ominaisuuksia. Voin sanoa samoin kuin Maria Guzenina, eli Eero Hei-
näluomassa olen kohdannut ison ihmisen isolla i:llä, empaattisen ihmi-
sen, joka ei kääntänyt selkäänsä tai vaiennut kiusaantuneena, kun 
henkilökohtaisesti tarvitsin tukea. Kohtasin ison, lämpimän ihmisen, 
joka aidosti kuunteli, kannusti, välitti. Näiden inhimillisten ominaisuuksi-
ensa lisäksi Eero on älykäs, karismaattinen, taitava johtaja, joka ym-
märtää myös ay-liikkeen voiman ja merkityksen. Siksi, hyvät toverit, 
Eero Heinäluoma. 
 
Puheenjohtaja: Heikki Luukkanen, Kymi 
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Heikki Luukkanen (Kymen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät puolue-
kokousedustajat! Meillä on hyvät puheenjohtajaehdokkaat. Meillä on 
avoin keskustelu puheenjohtajuudesta myös Kymissä. Sopivuus on 
kunkin henkilökohtainen ratkaisu täällä omien näkemysten ja tuntemus-
ten perusteella. Eräs henkilö sanoi minulle, että Erkki Tuomioja on liian 
viisas. Tuula Haatainen korosti täällä erittäin hyvässä omassa puheen-
vuorossaan koulutuksen, sivistyksen ja koko inhimillisen elämän tarvet-
ta, tunnetta ja tukea sosialidemokraateilta. Meillä ei ole viisauden eikä 
kokemuksen mittaria, jonka ylittäminen asettaisi henkilöt epäsopiviksi 
puheenjohtajiksi, päinvastoin. SDP on sateenvarjoaatteellisuutta, sen 
alla työskentelevät monet sosialidemokraatit eri puolilla. Kaikilla pu-
heenjohtajaehdokkaillamme on hyvät tulevaisuuden näkymät ja SDP ei 
tarvitse pelkästään saappaita vaan kokemusta. Siksi ehdokkaani on 
Erkki Tuomioja. 
 
Puheenjohtaja: Pekka Salmi, Pirkanmaa 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan piiri): Hyvät toverit, toveri puheenjohtaja! 
Onnistuakseen tehtävässään puolueen puheenjohtaja tarvitsee taak-
seen laaja-alaisen puolueen enemmistön. Eero Heinäluomassa olen 
nähnyt jo pitkään johtajan, joka näkemyksillään ja linjoillaan voi saada 
laajan tuen taakseen. Hän on vahvasti aatteellinen, ihmisläheinen, ka-
rismaattinen johtaja. Pirkanmaan ryhmän suuri enemmistö tukee Eero 
Heinäluomaa puolueen puheenjohtajaksi. Aisaparikseen hän tarvitsee 
mielestäni Maarit Feldt-Rannan, jota läheisenä työtoverina voin oikein 
lämpimästi suositella. 
 
Puheenjohtaja: Pekka Ruotsalainen, Kymi 
 
Pekka Ruotsalainen (Kymen piiri): Kun tulin tänne puoluekokoukseen, 
niin minulla oli varma ehdokas, ketä äänestän, mutta nyt tämä keskus-
telu on ollut erittäin hyvä ja tässä on tullut vähän epävarmaksi. Välillä 
ajattelin, että äänestän Reino Paasilinnaa ja sitten ajattelin, että äänes-
tän Ilkka Taipaletta. Mutta nyt olen kuitenkin tullut siihen tulokseen, pa-
lannut vanhaan, että eiköhän sovita yhdessä, että valitaan Eero Heinä-
luoma puheenjohtajaksi, jotta hän voi seuraavien vaalien jälkeen muo-
dostaa sosialidemokraattisen enemmistöhallituksen. 
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Puheenjohtaja: Pyydetyt puheenvuorot on käytetty. Keskustelu päät-
tyy. Todetaan.  
 
Pyydän vaalivaliokuntaa tänne eteen. 
 
Pyydän kokousyleisöä olemaan paikoillaan ja hiljentymään. On ollut 
tapana, että vaalien ajaksi on sali toisinaan tyhjennetty, mutta nyt pyy-
täisin, että kaikki olisivat paikallaan, eikä salia tyhjennettäisi tämän ää-
nestystoimituksen ajaksi. Näin säästäisimme aikaa ja tämä kokonai-
suus pyörisi silloin paljon paremmin.  
 
Äänestys tulee tapahtumaan niin, että tämä käytävä on rajana. Tällä 
puolella olevat äänestävät näissä äänestyskopeissa ja toinen puoli 
näissä kahdessa muussa kopissa.  
 
Äänestys tapahtuu nimen sanomisen jälkeen tässä järjestyksessä, mi-
ten te olette tässä salissakin. Toivon, että äänestäjät sen jälkeen palaa-
vat omalle paikalleen ja jäämme kaikki tänne saliin. 
 
Pyydän, että äänestykseen osallistuvat pitävät tätä äänestyskorttia nä-
kyvillä. 
 
Pyydän myös valokuvaajia pois näiden äänestyskoppien läheisyydestä. 
 
Menettelytapaehdotus 
 
Puheenjohtaja: Teen vielä selkoa ennen äänestyksen alkamista. Pyy-
dän hiljaisuutta saliin. Pyydän kaikkia äänestykseen osallistuvia kuunte-
lemaan.  
 
Kun ehdokkaaksi puheenjohtajan tai puoluesihteerin vaaliin asettuu 
enemmän kuin kaksi, on vaali toimitettava suljettua lippuäänestystä 
käyttäen siten, että ellei kukaan ehdokkaista saa enempää kuin puolet 
annetuista äänistä, toimeenpannaan toinen vaali, jossa ehdokkaina 
voivat olla ne kaksi henkilöä, jotka ensimmäisessä vaalissa ovat saa-
neet eniten ääniä. Toisessa vaalissa eniten ääniä saanut on tullut vali-
tuksi. 
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Tämä on sääntöjen määräys. Pyydän vahvistamaan kokouksessa sen, 
kuka katsotaan osallistuneeksi, mikä on annettu ääni. 
 
Esitän, että annetuiksi ääniksi luetaan vain ne, jotka ovat hyväksyttyjä 
ääniä, eli on äänestetty näitä kolmea ehdokasta. Jos jätetään tyhjä lip-
pu tai lippu, jossa on kirjoitettu joku muu nimi kuin näiden kolmen eh-
dokkaan nimi, lippu katsotaan hylätyksi eikä näitä lippuja katsota anne-
tuiksi ääniksi, koska tämä annettu ääni on tärkeä. 
 
Voidaanko tämä hyväksyä kokouksen päätökseksi? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Vaalitoimitus 
 
Puheenjohtaja: Vaalitoimikunta, olkaa hyvä! 
 
Lippuihin kirjoitetaan yksi nimi Haatainen, Heinäluoma tai Tuomioja, siis 
vain yksi nimi. 
 
Äänestys alkaa. 
 
Puheenjohtaja: Muistutuksena kokousedustajille, että tämän vaalin 
jälkeen julistetaan puheenjohtajavaalin tulos, jonka jälkeen suoritetaan 
mahdollinen toinen kierros ja sitten vasta menemme ruokailemaan. 
Ruokailu on noin kello 13.00. 
 
Ovatko kaikki saaneet äänestää, joilla on äänioikeus? On.  
Äänestys päättyy. Todetaan. 
 
Kokouksessa pidetään 10 minuutin tauko.  
 
Kokous keskeytettiin klo 12.00 ja sitä jatkettiin klo 12.30.  
 
Puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. Pyydän hiljaisuutta saliin ja 
edustajia asettumaan paikoilleen. 
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Puheenjohtajavaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Vaalissa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa ja 
vaalissa annettiin 350 äänestyslippua, jotka kaikki on hyväksytty. 
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Tuula Haatainen 11 ääntä, Eero 
Heinäluoma 201 ääntä ja Erkki Tuomioja 138 ääntä. 
Koska Eero Heinäluoma on suoritetussa vaalissa saanut enemmän 
kuin puolet annetuista äänistä, on hänet valittu Suomen Sosialidemo-
kraattisen Puolueen puheenjohtajaksi. 
 
Vahvistettaneen. Vahvistetaan. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen Eero Heinä-
luoman puolueen puheenjohtajaksi. 

 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee vastavalittua puheenjohtajaa 
Eero Heinäluomaa ja toivottaa hänelle kaikkea menestystä vaativassa 
tehtävässä. 
 
Seuraavan puheenvuoron käyttää Paavo Lipponen, ole hyvä! 
 
Paavo Lipponen: Puheenjohtaja, hyvät toverit! Puoluekokous on valin-
tansa tehnyt ja me olemme saaneet lahjakkaan, taitavan puheenjohta-
jan, joka on tehnyt erinomaisen työn puoluesihteerinä. Oikeastaan ne 
neuvot, joita pitäisi antaa, niin te puoluekokousedustajat olette antaneet 
ne, kun olette jo kehuneet Eero Heinäluomaa ja hänen ominaisuuksi-
aan. Niillä ominaisuuksilla me menemme voittoon nimenomaan seu-
raavissa eduskuntavaaleissa. Presidentinvaalit hoidamme laajalla yh-
teistyöllä, mutta eduskuntavaaleihin meidän pitää keskittyä yhtenäisinä. 
Olen aivan varma siitä, että Eero vie meidät jälleen suurimmaksi puolu-
eeksi. 
 
Onneksi olkoon sinulle Eero! Kaikkea hyvää! Tiedän, että se on välillä 
yksinäinen homma. 
 
Se keskustelu, joka täällä tänään käytiin, oli mielestäni ainutlaatuisen 
hieno ensinnäkin siinä, että ketään ei haukuttu, kukaan ei haukkunut 
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kilpaehdokkaita, vaikka oli oma ehdokas. Näin pitää olla meidän liik-
keessämme. Me lähdemme täältä yhtenäisenä. Eero varmasti käyttää 
nyt omat sanansa, mutta minusta tuntuu siltä, kun kuuntelin ehdokkai-
den puheita, että on todella hyvä mennä täältä eteenpäin. Meillä on 
suuntaa, ja kaikissa näissä puheissa oli sellaista, joka on syytä ottaa 
varteen. 
 
Minä paljastan tässä valtakunnan salaisuuden. Nimittäin minun saap-
paani ovat isommat kuin Eeron. Eerolla on helpompaa, koska on hel-
pompaa saada 46 numeron saappaita. Onneksi olkoon, Eero, ja kiitos 
teille kaikille. Kyllä tämä on loistava puolue ja hieno porukka. (Voimak-
kaita suosionosoituksia) 
 
Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Hyvät toverit, bästa kam-
rater! Kiitoksia luottamuksesta, tack för förtroende. Tämä päätös laittaa 
kovan vastuun myös omien ajatusteni ylle. Tiedän, että SDP:n puheen-
johtajan tehtävä ei ole aina niitä maailman helpoimpia, mutta haluan 
sanoa, että arvostan tosi paljon tämän liikkeen kykyä keskustella, olla 
välillä eri mieltä ja sitten kyetä toimimaan yhdessä, kun päätöksenteon 
hetki tulee. 
 
Kiitoksia kaikille teille, jotka annoitte äänenne minulle ja osoititte sitä 
kautta mahtavaa luottamusta. Luulen, että voin sanoa kaikkien ehdok-
kaiden puolesta, kun tuota keskustelua kuuntelin, samoilla sanoilla kuin 
eräs syntymäpäiväsankari onnittelujen jälkeen: ”joka sana on aivan tot-
ta”. 
 
Tämä keskustelu ehdokkaista ja valittavasta puheenjohtajasta oli, niin 
kuin Paavo sanoi, sillä tavalla hyvä, että siinä puhuttiin omien ajatusten 
ja omien ehdokkaiden puolesta. Sillä tavalla tietenkin tämä liike herät-
tää luottamusta, menee eteenpäin, voimistuu ja on saatu tuloksia ai-
kaan, niin että sillä on kyky toistemme arvostamiseen. 
 
Haluan kiittää lämpimästi kaikkia tässä kisassa mukana olleita. Arja ja 
Johannes jäivät loppuvaiheesta pois, mutta haluan myös heille sanoa 
kiitoksen sanan siitä, että he olivat mukana yhteisissä talkoissa kevään 
tilaisuuksissa. Arjalle kiitos siitä, että lähdit avaamaan tämän keskuste-
lun rohkealla tavalla. Uskon, että sinun sisuasi tässä liikkeessä tarvi-



Toinen kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 219 - 

taan. Sille energialle, jonka osoitit näissä keskustelutilaisuuksissa, on 
tässä liikkeessä varmasti käyttöä. 
 
Johannes piti huolta monissa paneelitilaisuuksissa paitsi viisaan harkit-
sevista puheenvuoroista myös siitä, että meitä ei päästä sanomaan 
kurttuotsaisiksi. Tuula todella laittoi itsensä peliin ja toi meille tärkeän 
tasa-arvoviestin uskottavalla vahvalla tavalla kaikkiin tilaisuuksiin niin 
kuin myös puoluekokouksen puheenvuoroihin. Oli hienoa, Tuula, että 
kannoit myös vastuuta. Minusta tuntuu, että sinussa asuu tämä Ruotsin 
työväenliikkeen viisaus, vi är stolta, men inte nöjda. 
 
Täytyy sanoa, että sinun kanssasi väitteleminen tuntui mukavalta. Jo-
tenkin kaikista näistä keskusteluista jäi semmoinen jälki, että niiden jäl-
keen tuli itsekin ulos hiukan ravittuna, ei kaiken antaneena vaan sillä 
tunteella, että olen itsekin saanut sekä muiden ajatuksista että yleisön, 
usein sosialidemokraattisen järjestöväen ajatuksista, uutta voimaa, mi-
ten kulkea eteenpäin. Ne ovat olleet hienoja keskusteluja, niin kuin tä-
mänkin puoluekokouksen puheenvuorot ovat olleet. 
 
Sitten on tärkeätä sanoa, että ne sanat, jotka täällä on kohdistettu tä-
män keskustelun yhteydessä ehdokkaille, täytyy meidän kaikkien ottaa 
omaksemme, niin uuden puheenjohtajan kuin koko valittavan puolue-
johdon. Niissä on paljon evästä tulevan politiikkamme tekemiseen. 
 
Mikä tärkeintä, täytyy sanoa, että minulle jää semmoinen tunne, että 
tämän keskustelun jälkeen tämä liike ei ole hajanaisempi, vaan tämä on 
yhtenäisempi. Tässä eivät olleet vastakkain erilaiset linjat. Oli varmaan 
erilaisia ideoita, erilaisia taustoja, mutta tässä keskustelussa oli mukana 
vahvoja sosialidemokraatteja, vahvoja sosialidemokraattisia ajatuksia. 
Tämän puheenjohtajakamppailun myötä on helppo lähteä yhtenäisenä 
liikkeelle eteenpäin tekemään uusia tuloksia. Kuitenkin on niin, että me 
tarvitsemme yhtä aikaa kykyä rikkaaseen keskusteluun, kykyä kestää 
erilaisia mielipiteitä, kykyä myös kilvoitella keskenämme, ja sitten kun 
tulee se toiminnan hetki, jotta saamme tuloksia, meillä pitää, toverit, olla 
kykyä toimia yhdessä, viedä eteenpäin ne tavoitteet, jotka kulloinkin 
asetamme niin puoluekokouksessa kuin muissa puolue-elimissä. 
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Sitten täytyy sanoa, että me valitsemme täällä tälle puolueelle johtoon 
joukkueen. On tärkeätä, että se joukkue kokonaisuudessaan ottaa 
oman vastuunsa. SDP ei ole yhden miehen show. Pitää olla isompi 
joukko, joka lähtee tavoittelemaan uusia suuria tehtäviä tämän puolue-
kokouksen päätösten pohjalta. 
 
Kiitoksia luottamuksesta, toverit. Pyrin olemaan teidän täällä osoitta-
manne luottamuksen arvoinen. 
 
Täytyy muistaa jättimäistä hahmoa, joka tänään jättää puheenjohtajan 
tehtävät tässä liikkeessä. Kun tulin puoluesihteerin tehtäviin, niin minul-
la oli jotenkin semmoinen käsitys, että työnjako puheenjohtajan ja puo-
luesihteerin välillä on vähän niin kuin siinä vanhassa puolueosaston 
toritilaisuuden mainoksessa: puhuu puolueen puheenjohtaja, sateen 
sattuessa puoluesihteeri. 
 
Olen tämän työn kuluessa joutunut huomaamaan, että aika usein siellä 
sateessa on ollut puolueen puheenjohtaja, varsinkin siinä julkisessa 
sateessa. On ollut hienoa kuulla niitä arvioita sekä koko yhteiskunnassa 
että tässä meidän puoluekokouksessamme, joissa sinulle Paavo on 
osoitettu ansiosta arvostusta ja nähty sinun elämäntyösi arvo. Sinä toit 
tämän liikkeen vuoden -95 vaaleissa vastuulliselle paikalle suuren vaa-
livoiton myötä. Sinulla on ollut hallussasi suuri linja. Se on koskenut 
Suomen talouden kuntoon laittamista ja se on koskenut meidän viemis-
tämme vahvaksi tekijäksi eurooppalaisessa yhteistyössä. Tiedän sen, 
kun olen läheltä seurannut, että Sinulla on paljon sydäntä myös muille 
asioille, vaikkapa ylivelkaantuneiden aseman helpottamiselle, monille 
aluehankkeille, Kainuun kokeilulle, monelle sellaiselle asialle, joka har-
vemmin sinuun on liitetty, mutta me lähellä olleet tiedämme, että olet 
nähnyt paljon vaivaa näiden asioiden eteenpäin viemiseksi. 
 
Sinua on joku sanonut jääräpäiseksikin. Ehkä se on toinen puoli sitä 
pitkäjänteisyyttä, josta tulokset syntyvät. Läheltä sinua seuranneet tie-
tävät, että sinä osaat kuunnella ihmisiä ja yllättävän paljon otat vielä 
sanottua huomioonkin. Lisäksi olet äärimmäisen herkkä ihminen. Sinul-
la on ollut tukevat hartiat, jotka vaikeina vuosina, Suomen noustessa 
syvältä rotkon pohjalta, ovat olleet tarpeen. Sinä olet ottanut vastuuta, 
välillä on tuntunut, että ehkä enemmänkin kuin on kohtuullista, mutta se 
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tietysti on hyvän johtajan tunnusmerkki. Sinä kuulut SDP:n suurten pu-
heenjohtajien sarjaan. 
 
Ajattelimme, Paavo, sillä tavalla, että jotain muutakin muistoa kuin pitkä 
joukko papereita pitää tästä puolueesta sinulle jäädä. Niinpä päädyim-
me siihen, että tämän puoluekokouksen tunnuksilla ja kirjauksilla luo-
vuttaisimme sinulle ihan ikioman ja pysyvän puheenjohtajan nuijan.  
 
Tämä on taattua suomalaista laatutyötä, visakoivua ja kyllä se sinua 
muistuttaa. Siinä on siis sitkeyttä ja sitä paitsi tämä on suomalainen 
vientituote.  
 
Eero Heinäluoma ojensi Paavo Lipposelle puheenjohtajan nuijan.  
 
(Paavo Lipposen välihuomautus: Tämä meni nyt ihan väärin päin!) 
 
Odota vielä hetki. Luulen, että jäljellä on vielä yksi sinun kuluttamasi, 
jota on aika moneen kertaan taottu kokouspöytään. 
 
On tärkeätä sanoa sinulle vielä se, että tämä koko väki lähtee siitä, että 
sinä et jätä meitä, vaan sinun kykysi, tarmosi ja tietosi ovat tämän liik-
keen käytettävissä. Luulenpa, että tulet olemaan yksi suosituimpia työ-
väenyhdistysten satavuotisjuhlien puhujia tämänkin jälkeen. 
 
Hyvät toverit! Kiitoksia antamastanne luottamuksesta. Kiitoksia kaikille 
tässä kisassa mukana olleille. Teen parhaani ollakseni teidän luotta-
muksenne arvoinen. Tämä liike lähtee täältä kokouksesta sisäisesti yh-
distyneenä kohti uusia voittoja.  
 
Puheenjohtaja: Erkki Tuomioja, ole hyvä! 
 
Erkki Tuomioja (puheenjohtajaehdokas, Helsingin piiri): Hyvät toverit, 
hyvä Eero! Minulla on kokemusta näistä tällaisista tilanteista. Olen kii-
tollinen kuitenkin siitä, että kannatukseni näyttää kokous kokoukselta 
kasvavan ja omien laskelmieni mukaan vuoden 2023 puoluekokouk-
sessa minulla on jo enemmistö.  
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Mutta kuten olen sanonut jo aiemminkin, en aio tehdä tätä ammatikseni 
ja siksi haluan todellakin kiittää ja onnitella Eeroa tästä vaalista. Minä-
kin alan kuulua jo tähän jonkin asteiseen veteraanisukupolveen ja kun 
muutenkin harrastan historiaa, niin kaikki, jotka sitä puolueen osalta 
tuntevat, tietävät, että puolueen kulttuuri on ollut tällaisiin vaalitilantei-
siin ja niiden ratkomiseen nähden hyvin erilainen menneinä vuosina. 
Itse olen liittynyt puolueeseen aikana, jolloin ei vielä ihan lopullisesti 
ollut 50-luvun puoluehajaannusta eheytetty ja meillä oli pitkään sellai-
nen, sanoisinko kipsi päällä, jossa vierastettiin sitä, että avoimesti käsi-
teltäisiin asioita ja avoimesti voitaisiin käydä myös vaaleja ja ehdokkai-
den kesken keskusteluja.  
 
Kun minulta on kysytty, minkälainen kokemus on ollut näiden puheen-
johtajaehdokaspaneelien osalta, niin olen sanonut, että kyllä se on to-
dellakin sillä tavoin ainutlaatuista, että voiko kukaan historiaa tunteva 
kuvitella, että 40 vuotta aikaisemmin esimerkiksi Väinö Leskinen ja Aar-
re Simonen olisivat kierrelleet yhdessä tällaisissa tilaisuuksissa. 
 
Tämä mielestäni osoittaa sen, että tämä puolue on kasvanut, tämä puo-
lue on oppinut, tämä puolue ymmärtää vahvuutensa, joka on avoimuus, 
demokratia, vapaa keskustelu, mielipiteenmuodostus ja nimenomaan 
se, että se on voimavara. Se on voimavara meille silloin, kun me 
osaamme myös tehtyjen päätösten ja valintojen jälkeen olla niiden ta-
kana yhtenäisesti. Minusta myös tämä keskustelu täällä tänään ja kuten 
edeltävätkin keskustelut, ovat osoittaneet sen, että ne ominaisuudet, 
joita on asetettu meihin kaikkiin, ennen kaikkea Eeroon, toteutuessaan 
merkitsevät sitä, että tämä puolue tulee olemaan suomalaisen hyvin-
vointivaltion vahva tuki. Jos se on ylipäätänsä uhanalainen, niin se 
poistaa sen uhan ja tulee sitä kehittämään ja tulee olemaan Suomen 
johtava voima. Me haluamme olla kaikki tässä yhdessä mukana. 
 
Haluan myös lopuksi yhtyä kaikkeen siihen, mitä Eero sanoi Paavosta, 
ja omalta puoleltani myös kiittää Paavoa näistä yhteistyön vuosista, 
joissa on ollut erilaisia vivahteita. Mutta olen koko ajan kokenut sen, 
että samassa joukkueessa on tehty työtä, ja niinä hyvin vaikeina hetki-
nä silloin, kun Paavo, sinun ensimmäinen hallituksesi lähti liikkeelle, 
olemme pystyneet pitämään pystyssä tämän liikkeen niiden päätösten, 
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sen toimintalinjan takana, joka on johtanut Suomen nousuun. Kiitoksia 
siitä, kiitoksia teille. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Erkki Tuomiojalle. Tuula Haatainen ole hyvä! 
 
Tuula Haatainen (puheenjohtajaehdokas): Hyvät toverit! Siitä huolimat-
ta, että minun kengännumeroni on 43, minä jäin tässä kahden ison 
miehen loukkuun.  
 
Olen todella tyytyväinen siitä, että olin mukana tässä kisassa. Kiitän 
sosialidemokraattisia naisia siitä tuesta, että asetitte minut tähän mu-
kaan. Nämä paneelit tämän kampanjakierroksen aikana ovat olleet ke-
vään kohokohtia. Niissä on käyty kunnollista keskustelua koko yhteis-
kunnasta hyvin laajasti. Minusta näiden keskustelujen anti on ollut suu-
rempi kuin vain se, että miten puntaroidaan puheenjohtajakandidaatteja 
ja heidän ominaisuuksiaan. Uskon, että nämä keskustelut ovat vahvis-
taneet meitä liikkeenä. 
 
Haluan kiittää kaikkia meitä mukana olleita tästä kunnon reilusta kisas-
ta. Eerolle sydämestäni onnittelut. Tämän kierroksen aikana minulle on 
vahvistunut käsitys siitä, että sinussa Eero on juuri sitä valmentajan 
otetta ja sinussa on myös riittävästi hyökkääjää sekä myös puolustajaa. 
Sitä me tarvitsemme. Uskon, että Eeron johdolla voimme uudistua, 
mennä eteenpäin ja voittaa vaaleissa, jotta voimme toteuttaa niitä 
unelmia ja utopioita, joista täällä tänään ja huomenna päätämme.  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Tuula Haataiselle. Kokous keskeytetään. Py-
rimme jatkamaan tasan klo 14.00 puoluesihteeriehdokkaiden puheen-
vuoroilla.  
 
Kokous keskeytettiin klo 13.10 ja sitä jatkettiin klo 14.13. 
 
Kokouksen puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. Mennään puoluesihteerin valin-
taan.  
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Puoluesihteerin valinta 
 
Puheenjohtaja: Ensin kuullaan puoluesihteeriehdokkaiden enintään 
viiden minuutin pituiset esittelypuheenvuorot. Sen jälkeen puoluekoko-
usedustajilla on mahdollisuus yhden minuutin ns. kannatuspuheenvuo-
roihin. 
 
Menettelytapa hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Puoluesihteeriehdokkaiden esittelykierroksen aloittaa aakkosjärjestyk-
sessä ensimmäinen, eli Juha Eskelinen. 
 
Juha Eskelinen (puoluesihteeriehdokas, puoluetoimisto): Hyvät toverit! 
Työväenliikkeen alussa oli suo, kuokka ja Jussi. Puolueen vaakunassa 
on tähkäpää ja hammasratas. Nyt meillä on kännykät, netit ja Eero. 
 
Politiikan ja puolueen on mukauduttava tähän muutokseen. Tämän päi-
vän kamppailua meille niin rakkaiden ja tärkeiden arvojen – tasa-arvon, 
oikeudenmukaisuuden ja solidaarisuuden – puolesta ei voiteta eilispäi-
vän keinoin. Meidän on löydettävä uudet lääkkeet tämän päivän ongel-
miin tämän päivän välineillä. Pätkätöitä tekevää ihmistä emme tavoita 
vain puolueosaston kuukausikirjeellä, mutta nettiä ja muita medioita 
käyttäen hän voi lukea, mitä me olemme tehneet hänen hyväkseen ja 
hän voi tulla tekemään työtä ja taistelemaan oikeuksiensa puolesta yh-
dessä meidän kanssamme. 
 
Talouden ylivalta työntyy esiin kaikkialta. Me emme ole koskaan olleet 
sokeita taloudellisille tosiasioille. Haluamme kuitenkin yhdistää yhteis-
kunnallisen oikeudenmukaisuuden talouden tylyihin faktoihin. Oikeu-
denmukaisuutta meidän tulee miettiä, suojella ja edistää kaikissa pää-
töksissä niin puolueessa, hallituksessa kuin eduskunnassakin. Ihmisillä 
on tänä päivänä täysi syy olla vihoissaan aikamme ahneudelle, maasta 
toiseen lenteleville sirkkaparville, jotka hakevat pikavoittoja kansalais-
ten kustannuksella. 
 
Puolueen tehtävänä on nähdä tämän päivän välttämättömyyksien yli 
huomiseen päivään. Kun päivän politiikkaa hallitsee pörssikurssien 
vaihtelu, Nokian neljännesvuosikatsausten odotus, puolueella pitäisi 
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olla näky tulevaan ohi viimeisimpien gallupien. Minkälainen haluamme 
Suomen olevan seuraavalla vuosikymmenellä? Mistä työtä suomalaisil-
le, jos perusteollisuus vähenee? Kuka pitää huolta lapsistamme, van-
huksistamme? 
 
Sosialidemokratian historiallisena tehtävänä on ollut ja on tehdä kau-
kaisesta ihmisestä lähimmäinen. Tarja Halosen suuri kannatus on osoi-
tus siitä, että suurimman osan suomalaisten tunnot ovat samat kuin 
meidän. Maailma on yhtä, me tarvitsemme toisiamme niin köyhissä ke-
hitysmaissa kuin rikkaissa teollisuusmaissakin. Sosialidemokratia elää 
solidaarisuudesta lähimmäistä kohtaan, on hän sitten naapurimme tai 
kaukana kotoamme. Sosialidemokratian on oltava suvaitsevaista, sen 
on oltava yhteisvastuuta, sosialidemokratian tulee kasvattaa myötätun-
toa ihmisessä. Puolue on aateyhteisö, joka edistää näitä arvoja. 
 
Jotta perussanomamme kuuluu suomalaisessa yhteiskunnassa, puo-
luesihteerille lankeaa suuri vastuu. Työnjaon on oltava selkeä. Puolu-
een puheenjohtaja on puolueen veturin kuljettaja, joka pitää huolen sii-
tä, että kuljemme oikealla raiteella. Puoluesihteeri on veturin lämmittäjä, 
joka työntää pökköä pesään, jotta vauhti olisi aina sopiva ja matkusta-
jat, te kaikki, pysyisitte kyydissä. 
 
Olen 15 vuoden ajan toiminut veturin lämmittäjänä ensin Sosialidemo-
kraattisen Nuorison Keskusliiton puheenjohtajana, sitten Suomen YK-
liiton pääsihteerinä ja viimeksi Pelastakaa Lapset ry:n pääsihteerinä ja 
nyt puolueen ohjelmajohtajana. Uskon, että olen omat kannukseni jär-
jestöjohtajaksi hankkinut. Autan myös mielelläni puolueen veturin kuljet-
tajaa raiteiden valinnassa silloin, kun ihmisten arkea parannetaan, työt-
tömyyttä ja syrjäytymistä torjutaan. Sosialidemokratian juna on menos-
sa kohden uuden yhteisvastuun asemaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maarit Feldt-Ranta. 
 
Maarit Feldt-Ranta (puoluesihteeriehdokas, FSD): Hyvät toverit, bästa 
kamrater! Sosialidemokraattisen puolueen tulee olla ihmisille kanava 
oikeudenmukaisuuden edistämiseksi. SDP:n tulee olla laaja-alainen ja 
aloitteellinen yhteiskunnallinen ajassa uusiutuva liike.  
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Täällä Jyväskylässä tehtävien päätösten ja linjausten tulee olla se 
kompassi, jota tuleva puoluejohto yhdessä edistää muun organisaation 
kanssa. Puoluesihteerin tulee olla yhdessä puheenjohtajan ja muun 
puoluejohdon kanssa se dynamo, joka puolueorganisaation kanssa to-
teuttaa näitä linjauksia. Tässä onnistuminen edellyttää monenlaisia 
ominaisuuksia. Tarvitaan kykyä inspiroida, käydä keskustelua. Tarvi-
taan myös hyviä organisaatiotaitoja ja rohkeutta, kykyä hahmottaa 
maailmaa lähellä ja kaukana.  
 
Kamrater! De beslut vi sammanfattat här skall fungera som kompass 
och visa riktningen för partiet och för den valda partiledningen. Den vik-
tigaste uppgiften för partisekreteraren är att tillämpa och främja dessa 
linjedragningar för framtiden.  
 
Toverit! Kukaan ei yksin saa paljoa aikaan. Tarvitaan hyvin yhteen hit-
sattu verkosto, joka muodostuu puolueen organisaatiosta ja eri puolella 
Suomea toimivista ihmisistä. Puoluetoiminnan vankan perustan muo-
dostavat puolueosastot ja piirijärjestöt. Tämän lisäksi tarvitaan laaja-
alaiset yhteydet muihin sosialidemokraattisen perheen jäseniin Suo-
messa ja maailmalla. SDP:n tulee ylläpitää ja kehittää entisestään aktii-
vista yhteistyösuhdettaan eri toimijoihin kansalaisjärjestökentässä.  
 
Ammattiyhdistysliike on SDP:lle luonnollinen ja läheinen yhteistyötaho. 
Sosialidemokraattinen työväenliike on vaikuttanut suomalaisen yhteis-
kunnan kehittymiseen demokratiaksi ja oikeusvaltioksi juuri puolueen ja 
ammattiyhdistysliikkeen yhteistyöllä. Voidaksemme vaikuttaa yhteisten 
tavoitteidemme toteutumiseen, meidän tulee yhdessä tehdä työtä kan-
natuksen laajentamiseksi ja vahvistamiseksi. Erityisen tärkeää on, että 
pystyisimme tavoittamaan ne suuret joukot ihmisiä, jotka eivät koe de-
mokratiaa ja parlamentarismia omia oikeuksiaan ja etujaan turvaavana 
kanavana, vaan jättävät äänestämättä. 
 
Bästa kamrater! För att kunna uppnå våra målsättningar måste vi stän-
digt förnya oss för att tjäna människornas förtroende åter och åter på 
nytt. Våra utmaningar begränsar sig inte bara till Finland. Socialdemo-
kratin är en internationell rörelse som går utöver det nationella, det nor-
diska och det europeiska samarbetet men också bär sitt ansvar över 
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internationella utvecklingen. Vi bör gå i spetsen och främja dialogen 
mellan olika värden. 
 
Hyvät toverit! Suomi ei enää ole saareke maailmassa, vaan sen aktiivi-
nen osa. Kansalaisten oikeuksien turvaaminen edellyttää, että työväen-
liikkeen järjestötoiminta muodostuu osaksi kansainvälistä ja kahdenvä-
listä toimintaa. Toiminta Euroopan unionissa, ESP:ssä sekä yhteistyö 
kansainvälisen ay-liikkeen kanssa muodostavat sosialidemokraattien 
tärkeimmät välineet kamppailtaessa oikeudenmukaisuudesta ja yhden-
vertaisuudesta jatkuvassa muutostilassa olevassa maailmassa.  
 
Muuttuneessa Euroopassa Pohjoismaat muodostavat yhdenvertaisuu-
den ja hyvinvoinnin eri mittareilla tarkasteltuna Euroopan ja ehkä koko 
maailman kehittyneimmän alueen. SDP:n tulee osaltaan huolehtia suur-
ten muutosten ajassa siitä, että pohjoismaiseen yhteistyöhön panoste-
taan.  
 
Aikaisemmin vaikeissakin olosuhteissa saavutetut oikeudet ja uudistuk-
set eivät säily automaattisina oikeuksina. Oikeudenmukainen yhteis-
kunta on uudelleen ja uudelleen ansaittava. Se on jokaisen sukupolven 
työllään, solidaarisuudellaan ja valistuksellaan ansaittava uudelleen.  
 
Hyvät toverit! Haasteet ovat suuret. Olen silti vakuuttunut, että yhdessä 
kykenemme niihin vastaamaan. Olen valmis kantamaan osan siitä vas-
tuusta, jos puoluekokous näin hyväksi katsoo.  
 
Puheenjohtaja: Markku J. Jääskeläinen. Ole hyvä! 
 
Markku J. Jääskeläinen (puoluesihteeriehdokas, Uudenmaan piiri): 
Toveri puheenjohtaja, arvoisat toverit, hyvä puoluekokousväki! Eilisilta-
na sain tottua siihen, että ihmiset puhuttelivat minua mustana hevose-
na. Lohdutin kaikkia, että olen korkeintaan aivan tavallinen blondi. Eilen 
lounastauolla Uudenmaan ryhmäkokouksesta alkoi keskustelu ja syntyi 
prosessi, jonka seurauksena havaitsin illan suussa olevani ehdokkaana 
SDP:n puoluesihteeriksi.  
 
Kyseessä oleva tehtävä on eräs tärkeimmistä paitsi Sosialidemokraatti-
sessa puolueessa myös koko politiikan kentällä, sanoisin alan ykkös-
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paikkoja. En rientänyt kieltäytymään, vaikka asia tuli minulle henkilö-
kohtaisesti varsin yllättäen, koska tehtävä kaikessa suuruudessaan ai-
dosti kiinnosti ja katsoin olevani kokemukseni pohjalta tähän tehtävään 
valmis. 
 
Kommenttinne illalla, hyvät toverit, vaihtelivat innostuneesta tukemises-
ta hämmentyneeseen vaiteliaisuuteen. Sen ymmärrän, tulihan nimeni 
esille aivan liian myöhään. Muut ehdokkaat olivat ennättäneet olla sekä 
kentän arvioitavana, että myös mediassa esillä.  
 
Arvostan kaikkea saamaani palautetta, mutta haluan nostaa niistä esille 
kaksi tekstiviestiä. Ensimmäinen on 11-vuotiaalta tyttäreltäni. Viesti tuli 
välittömästi uutisten jälkeen ja kuuluu seuraavasti: ”Et mene puoluesih-
teeriksi, 10 uutisissa oli siitä juttua. Toivoo Mia.” Vaimoltani puolestaan 
sain lähes yhtä innostuneen vastaanoton. Hänen viestinsä oli myös hy-
vin rohkaiseva: ”On ihan hyvä ja asiallista kieltäytyä ehdokkuudesta 
julkisuudessa.” 
 
Olen myös puoluekokousedustaja ja olen miettinyt, mitä puoluesihteeril-
tä vaaditaan. Olen yön tunteina miettinyt, miten hyvin itse tähän kuvi-
oon mahdun. Me äsken valitsimme ikäluokkani edustajan Eero Heinä-
luoman varsin suurella äänimäärällä SDP:n puheenjohtajaksi. Minusta 
olisi nyt oikea paikka etsiä puoluesihteeriksi joku vähän nuorempi hen-
kilö. Minusta olisi oikea aika antaa tilaa uudelle sukupolvelle, niille hen-
kilöille, jotka tulevat kantamaan vastuuta tästä puolueesta meidän jäl-
keemme.  
 
Henkilökohtaisesti aion poistua sanan mukaisesti tuonne takavasem-
malle. Aion jatkaa siitä, mihinkä eilen puolen päivän aikana jäin, eli pa-
lata kaikin käytettävissä olevin voimin tekemään työtä Tarja Halosen 
uudelleen valinnan puolesta, mieluimmin ensimmäisellä kierroksella. 
 
Tässä oli tämä savolais-turkulainen kielimuuri. Minä tarkoitin, että kiel-
täydyn. 
 
Puheenjohtaja: Savolaisista ei koskaan ole ihan varma. Viimeinen 
esittelypuheenvuoro on Minna Lintosella. 
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Minna Lintonen (puoluesihteeriehdokas, Hämeen Sosialidemokraatit): 
Hyvät toverit, arvoisa kokousväki! Puolueen puheenjohtaja Eero Heinä-
luoma kertoi meille kiitospuheessaan, kuinka tulevan puolueenjohdon 
tulee olla joukkue. Jos Eero Heinäluoma on joukkueessa keskushyök-
kääjä, olen minä nyt tarjolla Heinäluoman joukkueeseen kentän pelin-
rakentajaksi. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraattinen liike on kerännyt vahvuutensa 
kannattajiensa ja jäsentensä elämänkokemuksesta ja aatteellisesta 
moniarvoisuudesta. Liike on kehittynyt yhteiskunnan kehityksen myötä. 
Puoluetyö on luonteeltaan jatkuvaa ja tulokset asteittaisia. Avoimuutta 
tulee lisätä jäsenistön osallistumismahdollisuuksien kautta. Järjestötyön 
haasteisiin vastaaminen ei varmastikaan tule seuraavan puoluekokous-
kaudenkaan aikana tuottamaan suurta läpimurtoa. Tulokset puolue-
työssä karttuvat verkkaisesti, oli sitten kysymys toiminnan uusista muo-
doista tai toimintaan osallistuvien jäsenten määristä. 
 
On paikallaan todeta, että järjestötyömme perusta on kunnossa. Me 
käytämme sekä uuden teknologian että markkinoinnin keinoja. Toisaal-
ta pidämme kiinni niistä järjestötyön perustoiminnoista, joita puoluede-
mokratia edellyttää. Tarvitsemme kykyä aktivoida järjestökenttää yh-
teisten tavoitteiden taakse.  
 
Uusia jäseniä ei kuitenkaan saada poppakonsteilla. Jäsenhankinnan 
perusta on tehdyssä politiikassa, kuinka onnistumme toteuttamaan pal-
kansaajien etuja, kehittämään hyvinvointipalveluja ja vastaamaan glo-
balisaation haasteisiin. Ne vaikuttavat ensisijaisesti siihen, kuinka lä-
heisiksi ihmiset kokevat meidän puolueemme, Sosialidemokraattisen 
puolueen. 
 
Hyvät toverit! Kokemus työelämästä on ollut ehdoton edellytys puolu-
eemme kehitykselle. Ilman vuorovaikutteista suhdetta ammattiyhdistys-
liikkeen kanssa ei SDP eikä Suomi olisi kehittynyt sopimus- ja hyvin-
vointiyhteiskunnaksi. Työnantajapuoli ei tule päästämään palkansaajia 
helpolla tulevaisuudessakaan.  
 
Tulossa oleva kuntarakenneuudistus on varmasti asia, johon tarvit-
semme järjestökentän keskittymistä. Puolueen aktiivijäsenet on saatava 
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liikkeelle kaikilla tasoilla. Kuntavaltuutettujen ja kunnallisjärjestöjen akti-
vointi on välttämätöntä, jotta voimme muodostaa käsityksen siitä toimin-
talinjasta, jota SDP järjestönä haluaa. Aivan yhtä tärkeää on se, että 
järjestömme pystyy välittämään puolueemme kannan kansalaisille. 
Kuntademokratian täytyy elää tulevaisuudessakin. Tässä tilanteessa 
puolueen tulisi tiivistää ja jäntevöittää rakennettaan. Sitä ei tehdä mah-
tikäskyillä puoluetoimistosta eikä pakkoliitoksilla, vaan kehitys vie luon-
nollisesti kohti yhä elinvoimaisempia ja toimintakykyisempiä yhdistyk-
siä.  
 
Nimenomaan järjestötoiminnassa on työväenliikkeen voima. Pidämme 
parhaalla tavalla huolta politiikkamme toimivuudesta, kun lisäämme 
vuorovaikutusta ja yhteistyötä yhdistysten ja piirien kesken. Mukana on 
tietenkin uusi puoluejohtomme. SDP:n kansainvälisessä toiminnassa 
yhdistyvät järjestötyön perustehtävien ja tärkeiden ajankohtaisten teh-
tävien hoitaminen. Puolue tarvitsee jatkuvia yhteyksiä erityisesti eu-
rooppalaisten sisarpuolueiden suuntaan. Samalla tarvitaan vahvaa otet-
ta EU:n nykyisen kriisin ratkaisemiseen. 
 
Puolueen eteenpäin vieminen on suuri haaste, mutta miellyttävä sellai-
nen. SDP on aina ollut kehityksen etulinjassa alkaen työväen oikeuksis-
ta hyvinvointivaltion rakentamiseen ja nyt globalisaation aikaan. Sitä se 
on tänäänkin. Meille läheinen esimerkki globaalista sosialidemokratias-
ta on presidentti Tarja Halosen työ kansainvälisten asioiden parissa. 
Hän on osoittanut olevansa varteen otettava tekijä myös maailman poli-
tiikassa ja universaalien kysymysten hallinnassa. On ehdottomasti 
maamme etu, että Tarja Halonen jatkaa tasavallan presidenttinä. Hyvin 
alkanut kampanjatyö osoittaa, että me kaikki olemme joukolla Tarjan 
takana. Kesän ja syksyn aikana vauhti vain kiihtyy ja todellinen voi-
mannäyttömme tapahtuu tammikuun presidentinvaaleissa. 
 
Hyvät toverit! Nyt kaikki yhdessä tekemään vaalityötä voittoon asti. 
Maailmaa ei voi rakentaa ilman toivoa muutoksen mahdollisuudesta 
eikä ilman uskoa yhteisen toiminnan voimaan. SDP on liike, joka Fors-
sassa yli 100 vuotta sitten käynnisti muutosvoiman. Sama voima on 
saanut meidät tänne Jyväskylään näiden yhä elävien arvojen äärelle. 
Me olemme tulevaisuuden globaalimuutosvoima. Olemme verkostoitu-
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nut yhteisö, joka palkansaajapuolueena luo turvaverkon heikompiosai-
sille ja uskaltaa kantaa vastuun omista päätöksistään. 
 
Vuonna 2005 SDP on Suomen päähallituspuolue, jonka jäsenmäärä on 
kasvussa. Sosialidemokraatit ovat säilyttäneet asemansa johtavana 
kansainvälisenä liikkeenä suomalaisten mielissä. SDP tunnetaan työ-
väestön globaalien oikeuksien puolustajana. SDP on keskeinen yhteis-
kunnallisen keskustelun avaaja ja vastuunkantaja. Näitä tavoitteita ha-
luan olla kanssanne edistämässä. Politiikassa täytyy uskaltaa ja tahtoa. 
Siksi olen ehdolla puoluesihteeriksi.  
 
Tarjoan tehtävään oman kokemukseni työelämästä ammattikasvattaja-
na, kunnallisena päätöksentekijänä ja äänestäjien hyväksi työskentele-
vänä kansanedustajana. Eteenpäin vahva SDP. 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet puoluesihteeriehdokkaiden esittely-
puheenvuorot. Tämän jälkeen mennään puoluekokousedustajien kan-
natuspuheenvuoroihin.  
 
Enintään yhden minuutin puheenvuoroja, niin kuin puheenjohtajavaalin 
yhteydessäkin. Toivon, että seuraava puhuja tulee lähelle puhujakoro-
ketta, että saamme tämän menemään joustavasti. 
 
Ensimmäinen puheenvuoro on Nancy Lökforsilla, FSD, yksi minuutti. 
 
Nancy Lökfors (FSD): Bästa kamrater, hyvät toverit! Haluan tässä 
muutamalla sanalla kuvata erästä erittäin hyvää puoluesihteeriehdokas-
ta. Hän on itsenäinen, määrätietoinen, tiedonhaluinen ja asiantunteva, 
innostava, mukaansa tempaava, hyvä joukkueen vetäjä, aito ihminen. 
Maria Feldt-Ranta puoluesihteeriksi! 
 
Puheenjohtaja: Aarne Kauranen, Häme. 
 
Aarne Kauranen (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Nopeasti 
muuttuvassa maailmassa menestyy parhaiten sellainen puoluesihteeri, 
joka kykenee jatkuvasti pitämään tuntosarvet ulkona, joka on hyvä op-
pimaan uutta, innovoimaan ja sopeutumaan muuttuviin tilanteisiin. Hä-
nen täytyy osata innostaa ihmisiä ja luoda sellainen ilmapiiri, jossa eri 
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toimintoja ohjaa tulevaisuuden odotus eikä sääntöjen ja järjestelmien 
menneeseen lukitseva vaikutus. 
 
Vaihtoehto tähän tarpeeseen ja tähän ainutkertaiseen mahdollisuuteen 
on Minna Lintonen. Hän nauttii uskottavuutta ja luottamusta. Puoluesih-
teerin tehtävien hoito vaatii epäitsekästä ja moraaliltaan vahvaa, rehtiä 
työjuhtaa. Minna on henkilö, joka uskaltaa sanoa suoraan ja joka hallit-
see syy- ja seuraussuhteita. Minna kykenee generoimaan ympäristöön-
sä luovaa jännitettä. Minna on hyvä valinta. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Nestrin Can-Kurtakko. 
 
Nestrin Can-Kurtakko (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Näistä lahjak-
kaista ehdokkaista minä itse tunnen parhaiten Maarit Feldt-Rannan. 
Olen oppinut tuntemaan hänet työtoverina ja ystävänä. Hänen kohdal-
laan riittäisi kaksi sanaa, järki ja tunteet. Kuitenkin tämä nainen on taa-
tusti määrätietoinen. Hänellä ei pyyhitä pöytää. Samalla hän on älykäs, 
lämmin, avoin, rehti ja suoraselkäinen. Myös osaamista ja kokemusta 
löytyy. Hän muistaa juurensa. Hänen työhuoneensa seinällä on naulas-
sa työrukkaset. Ne pysyvät aina mielessä. Hänestä saamme upean ja 
pätevän puoluesihteerin. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Ahti Ruoppila, Keski-Suomi. 
 
Ahti Ruoppila (Keski-Suomen piiri): Hyvät toverit! Olen saanut seurata 
Maarit Feldt-Rannan työskentelyä jo silloin, kun hän ei ollut vielä kovin 
tuttu näissä poliittisissa ympyröissä, kun hän pyöri tuolla ammatillisen 
aikuiskoulutuksen maailmassa. Jo silloin huomasin, kuinka osaava ja 
pätevä nainen hän on. Nyt sitten, kun olen kuullut näitä kommentteja 
tänään ja eilen ja kun olemme keskustelleet meilläkin keskisuomalais-
ten tovereitten kanssa, kuka pitäisi valita puoluesihteeriksi, niin täältä 
sain luvan kertoa, että erittäin moni meistä keskisuomalaisista kokous-
edustajista, Maarit, tulee sinua kannattamaan. 
 
Puheenjohtaja: Mika Vuori, Uusimaa 
 
Mika Vuori (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Toisin kuin puheenjohta-
jaehdokkaiden osalta, puoluesihteeriehdokkaat olivat liikkeellä, kuinka 
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sitä nyt sanoisi, sammutetuin lyhdyin tai jarrut päällä. Meille ja minulle 
aika tuntemattomat nimet ovat nyt olleet tässä esillä, viime hetken puo-
len päivän show vielä sitten sekoittamassa tätä asiaa. Olisi ollut kiva, 
jos puoluesihteereistä olisi saatu samanlainen kunnollinen keskustelu, 
jotta olisi saatu täällä kaikkia kehua. Kaksikielisestä maakunnasta ja 
kaupungista tulleena sekä kaksikielisessä yhdistyksessä puheenjohta-
jana toimivana olen päätynyt Maarit Feldt-Rannan kannalle.  
 
Puheenjohtaja: Eino Meriläinen, Lappi 
 
Eino Meriläinen (Lapin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Kun 
äsken kuultiin puoluesihteeriehdokkaiden puheenvuorot ja kun tiedän, 
mikä oli työväenyhdistyksen kanta puoluesihteeriehdokkaista keväällä 
päätöksiä tehtäessä, niin kyllä Juha Eskelisellä on kyvyä ja taitoa johtaa 
tätä puolueorganisaatiota samalla tavalla, kuin mitä Eero on ollut. voit-
toihin Juhan kokemus YK:n liitossa ja Pelastakaa Lapset ry:ssä ovat 
osoittaneet sen, että hänellä on organisointikykyä ja johtamistaitoa. Ly-
hyesti ja ytimekkäästi: olen Juha Eskelisen takana. 
 
Puheenjohtaja: Peter Muurman, Kymi 
 
Peter Muurman (Kymen piiri): Hyvät toverit! Maarit Feldt-Ranta kävi 
meidän kymiläisten kokouksessa ja teki meihin erittäin hyvin vaikutuk-
sen. Hän keskittyi olennaiseen, hän oli selkeäsanainen ja hän osoitti, 
että hänellä on sellaiset henkiset ominaisuudet, joita puoluesihteeriltä 
kaivataan ja tarvitaan. Kun tavoitteemme on voittaa seuraavat eduskun-
tavaalit ja muodostaa Eero Heinäluoman johdolla seuraava hallitus, niin 
puoluesihteerin rooli kasvaa entisestään. Hän joutuu kohtaamaan kan-
salaisia, puolueväkeä ja mediaa puoluesihteerin roolissa, aivan niin 
kuin Eero Heinäluomakin on tehnyt. Maarit Feldt-Ranta on osoittanut, 
että hänellä on sitä ainesta, mitä puoluesihteerin pitää olla. Siinä on 
ripaus puheenjohtaja-ainesta, eikä tiedä, vaikka hänestä vielä tulisi pu-
heenjohtaja. 
 
Puheenjohtaja: Tapio Bergholm, Uusimaa 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan piiri): Hyvät ystävät ja toverit! En rupea 
kehumaan omaa ehdokastani, koska tunnen hänen kaikki heikkouten-
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sa. Hänen huonot puolensa tunnen hyvin tarkasti. Juuri sen takia us-
kon, että hän kuitenkin tästä ehdokasjoukosta on se paras ehdokas. 
Olen tuntenut hänet hyvin pitkään, olen ollut hänen kanssaan monta 
kertaa eri mieltä ja silti olemme voineet kohdella toisiamme jatkuvasti 
tovereina. Kannatan Juha Eskelistä puoluesihteeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Anneli Kiljunen, Kymi 
 
Anneli Kiljunen  (Kymen piiri): Arvoisa toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Uusi puolueemme puheenjohtaja Eero Heinäluoma sanoi, että 
puolue ei ole yhden miehen show. Hän tarvitsee ympärilleen joukku-
een, jossa jokaisella on tärkeä rooli ja tehtävä. Puoluesihteeri on yksi 
tärkeimpiä ihmisiä puolueen puheenjohtajan rinnalla. Maarit Feldt-
Ranta on ihminen, johon me kaikki voimme luottaa. Maarit on yhteis-
työkykyinen, hän osaa kuunnella. Hän on aikaansaava ja osaava. Hän 
on aito ihminen. Hänellä on kyky kantaa vastuuta, hän ei pelkää haas-
teita. Mielestäni Maarit Feldt-Ranta on oikea ihminen puolueemme puo-
luesihteeriksi.  
 
Puheenjohtaja: Reija Kyöstilä, Kymi 
 
Reija Kyöstilä (Kymen piiri): Hyvät puoluetoverit! Pari tuntia sitten pu-
huin Eeron puolesta. Nyt meillä on uusi puheenjohtaja, Eero Heinä-
luoma. Eero tarvitsee vierelleen jämäkän ihmisen hoitamaan monta 
tehtävää ja puhumaan siellä sateessa, kuten Eero sanoi. Me tarvit-
semme puoluesihteeriksi jämäkän, ihmisläheisen, ahkeran, työtä pel-
käämättömän joukkuepelaajan. Tällainen henkilö on Maarit Feldt-
Ranta. 
 
Puheenjohtaja: Jouni Mäkelä, Häme. 
 
Jouni Mäkelä (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät toverit, puolueko-
kousedustajat! Paavo Lipposella oli työtoverina puoluesihteeri, joka oli 
osaava, älykäs, määrätietoinen ja tahtova. Hän osasi kuunnella ja välit-
tää, kiertää kentällä turuilla ja toreilla. Hänellä oli ja on kyky organisoi-
da, saada tuloksia. 
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Nyt Eero puheenjohtajana tarvitsee rinnalleen puoluesihteerin, joka on 
osaava ja älykäs, määrätietoinen ja tahtova. Puoluesihteerin tulee osa-
ta kuunnella ja välittää, olla puoluejärjestöjen ja puolueväen tuntojen 
sensori, joka kanavoi viestin puoluetyöhön ja päätöksiin. Hänellä tulee 
olla kyky organisoida ja saada tuloksia. 
 
Hyvät toverit! Eero tarvitsee joukkueeseensa pelinrakentajan. Minna 
Lintonen täyttää nämä vaatimukset. Toverit, valitaan Minna puoluesih-
teeriksi. 
 
Puheenjohtaja: Hannele Rämö, Häme. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja ja 
hyvät toverit! Kasvatustieteen maisteri, kasvattaja, kansanedustaja, 
loistava pelinrakentaja, varma syöttö ja kiekko maaliin – Minna Lintonen 
puoluesihteeriksi! Eteenpäin SDP! 
 
Puheenjohtaja: Keijo Larila, Uusimaa. 
 
Keijo Larila (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät puolueko-
koustoverit! Yksinkertaisesti olen vakuuttunut tämän viikonlopun aikana 
- Maarit Feldt-Ranta. 
 
Puheenjohtaja: Kari Hyytiä, Häme. 
 
Kari Hyytiä (Hämeen Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Ollaan aika 
merkittävässä vaiheessa, kun valitaan Eerolle kumppania. Ja mieshän 
tarvitsee rinnalleen naisen. Sitähän jo perhe-elämässäkin pyritään to-
teuttamaan, vaikka tasa-arvo meneekin vähän pidemmälle. 
 
Mutta kuitenkin näkisin, että tähän hommaan pätevä on Minna Linto-
nen. Hänellä on monta erityispiirrettä. Ensimmäinen erityispiirre on se, 
ettei kaikki keskity Uudellemaalle, vaan että me hämäläisetkin saadaan 
jotakin, ettei tarvitse kokouksen jälkeen miettiä, mitä täällä on päätetty. 
 
Puheenjohtaja: Krista Kiuru, Satakunta. 
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Krista Kiuru (Satakunnan Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvä kokousväki! Ajattelin olla vähän pitkäsanaisempi tänään toisen 
kerran puhuessani. Eerolle tarjosin kaksi sanaa, nyt ajattelin sanoa 
kolme: Maarit Feldt-Ranta. 
 
Puheenjohtaja: Anu Rajajärvi, Uusimaa. 
 
Anu Rajajärvi (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Puoluesihteerille on 
eduksi, että hänellä on jo kokemusta järjestökentän johtamisesta. Tär-
keää on myös se, että puoluesihteeri tuntee järjestökentän ja pystyy 
pitämään jalat tukevasti siellä kentällä. 
 
Valintani puoluesihteeriksi on Maarit Feldt-Ranta, sillä hän on taitava 
esiintyjä mediassa ja hänellä on jo olemassa olevat verkostot eri suun-
tiin. Sitä paitsi, nuorissa naisissa on voimaa. 
 
Puheenjohtaja: Tämä oli viimeinen puheenvuoro puoluesihteerin valin-
taan. 
 
Keskustelu päättyy. Todetaan. 
 
Menettelytapaehdotus 
 
Puheenjohtaja: Meillä on kolme puoluesihteeriehdokasta. Sääntöjen 
mukaan, jos ehdokkaita on enemmän kuin kaksi, on suoritettava suljet-
tua lippuäänestystä käyttäen vaali aivan samalla tavalla kuin puheen-
johtajan kohdalla. 
 
Jos kukaan ehdokkaista ei saa ensimmäisellä kierroksella annetuista 
äänistä yli puolta, on suoritettava toinen kierros, jossa ehdokkaina on 
kaksi ensimmäisessä äänestyksessä eniten ääniä saanutta henkilöä. 
Sama menettely ja sama äänestystapa kuin äsken. 
 
Pyydän vaalitoimikuntaa tänne eteen. 
 
Ensin suoritetaan vaali. Vaalin suorittamisen jälkeen kuulemme koti-
maisten kutsuvieraiden tervehdyksen. Sen jälkeen julistetaan vaalin 
tulos.  
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Vaalituloksen julistamisen jälkeen on 20 minuutin tauko, Vaalivaliokunta 
tarvitsee tauon, samoin piirien ryhmät. Toivon, että olette salissa ää-
nestyksen ajan. 
 
Vaalitoimitus 
 
Puheenjohtaja: Äänestys alkaa. 
 
Hyvät puoluekokousedustajat! Muistutan, että käynnissä olevien vaali-
en jälkeen välittömästi on kotimaisten kutsuvieraiden tervehdys, jonka 
jälkeen välittömästi julistetaan puoluesihteerin vaalien tulos.  
 
Mikäli toista äänestyskierrosta ei tule, pitää kokous 20 minuutin tauon, 
jolloin piiriryhmät kokoontuvat. 
 
Hyvä puoluekokousväki! Äänestys on kohta suoritettu ja kokous jatkuu 
hetken kuluttua kotimaisten kutsuvieraiden tervehdyksellä. Pyydän ko-
kousedustajia saapumaan hiljalleen omille paikoilleen. 
 
Ovatko kaikki saaneet äänestää? 
 
Äänestys päättyy. Todetaan. 
 
Kokous jatkuu. 
 
Kuullaan kotimaisten kutsuvieraiden tervehdys, STTK:n puheenjohtaja 
Mikko Mäenpään, ole hyvä! 
 
Kotimaisten kutsuvieraiden tervehdys  
 
Mikko Mäenpää (STTK:n puheenjohtaja): Hyvät toverit! Minulla on ilo 
tuoda Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen puoluekokoukselle 
suomalaisen ammattiyhdistysliikkeen ja kotimaisten kutsuvieraiden ter-
vehdys.  
 
Suomalainen hyvinvointi perustuu työhön. Työllisyys on aina ollut alttii-
na erilaisille maailmantalouden heilahduksille. Mutta viimeaikoina erityi-
sesti voimistuneen globalisaation seurauksena Suomesta virtaa yrityk-
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siä ja työpaikkoja kiihtyvällä vauhdilla varsinkin EU:n uusiin jäsenmaihin 
ja Kiinaan. Vaikka työllisyysluvut eivät Kiina-ilmiön myötä ole vielä ret-
kahtaneet ja uusia työpaikkoja syntyy varsinkin palvelualoille, palkan-
saajien turvallisuudentunne horjuu ja epävarmuus työpaikoilla lisääntyy. 
Myös pitkäaikaistyöttömät ja vasta opintonsa päättäneet odottavat ri-
vakkaa toimintaa paremman työllisyyden ja sitä myötä turvallisen huo-
misen puolesta.  
 
Teolliset investoinnit Suomeen ovat historiallisen alhaalla. Mitään järke-
vää syytä ei tilanteelle ole. Taloutemme on kunnossa, kasvu vakaata, 
yrityksiä on tuettu verohelpotuksin ja kolmen perättäisen tupon maltilli-
set palkankorotukset ovat antaneet yrityksille kaikki eväät kilpailukykyn-
sä vahvistamiseen. Investointeja kotimaahan ei tästä huolimatta tehdä.  
 
Suomea on ylistetty korkean osaamisen maaksi. Panostukset tutkimuk-
seen, tuotekehitykseen ja erityisesti uuteen teknologiaan ja sen inno-
vaatioihin ovat olleet tässä suhteessa merkittäviä. Myös maailmalla 
Suomea on pidetty mallimaana. Nyt suomalaisyritysten tutkimus- ja tuo-
tekehitysmenot ovat lähteneet alamäkeen. Veturi Nokia käyttää yksin 
enemmän euroja tuotekehitykseen kuin muut yritykset yhteensä. Yhden 
kortin varaan pienellä maalla ei todellakaan ole varaa jättäytyä.  
 
Suomesta tehtaitaan maailmalle siirteleville yritysjohtajille ja kansainvä-
lisille pääomasijoittajille ainoa konsultti näyttää olevan raha. Toiminta 
on kasvotonta, omistajien ja sijoittajien ehdoilla tapahtuvaa ja maksi-
maalisiin pikavoittoihin tähtäävää. Oman mausteensa tehtaiden sulke-
miselle tuo sekin, että yritysten uusissa sijaintipaikoissa ei yleensä ole 
ay-liikettä puhumassa vaikkapa ihmisoikeuksista, solidaarisuudesta ja 
palkansaajan hyvinvoinnista. Viis työttömiksi jääneistä, viis taantuvista 
teollisuuskylistä, viis palkkatulon varaan suunnitelluista elämän haa-
veista. Pidemmällä tähtäimellä viis hyvinvointiyhteiskunnan perustan 
murenemisesta. Toivottavasta tällainen ajattelu ei valtaa enää nykyistä 
enemmän alaa. Se vain kärjistäisi ja myrkyttäisi työ- ja työmarkkinail-
mapiiriä, sitä tuskin kukaan toivoo.  
 
Kaikesta huolimatta meidän on yhdessä yritettävä löytää kestävä käsi-
kirjoitus Suomen hyvinvointipolitiikalle, täällä harjoitettavalle kilpailuky-
kyiselle yritystoiminnalle ja oikeudenmukaisuuteen perustuvalle työelä-
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mälle. Juuri nyt globalisaation keskellä konsensuksen hukkaaminen 
olisi järjetön teko. Poliitikot ja ammattiyhdistysliike eivät voi vain sivusta 
seurata, kun markkinatalouden kova laki toimii. Suomalaisen palkan-
saajan ja koko ay-liikkeen tuella rakennettu suomalainen hyvinvointi-
malli ei kuitenkaan kestä, jos sen pohjana olevat suomalaisten yritysten 
tarjoamat työpaikat häviävät maasta. 
 
Suomalainen elinkeinoelämä on viime vuodet tiivistänyt rivejään. Ko-
ventuneet otteet yritysmaailmassa ovat osin heijastusta tästä työnanta-
jien ja elinkeinoelämän yhä saumattomammasta yhteispelistä. Jos am-
mattiyhdistysliike ei löydä yhteistä käsikirjoitusta ja tapaa toimia yhdes-
sä yli liitto-, toimiala- ja keskusjärjestörajojen yhtenäistä työnantajaa 
vastaan, palkansaajan hyvinvointi ja turva työelämän puhureissa on 
uhattuna. 
 
Palkansaajaliikkeen ei kannata haaskata aikaansa pelaamalla julkisuu-
dessa laatikkoleikkejä siitä, mikä liitto tai järjestö yhtyy mihinkin. Tär-
keintä on löytää yhdessä keinot ja voima vaikuttaa sekä tavat toimia, 
palkansaajien parhaaksi, niin työpaikkatasolla, työmarkkinaneuvottelu-
pöydissä kuin yhteiskuntavaikuttamisessa yleensä. 
 
Viime syksyn tuloratkaisun yhteydessä työmarkkinaosapuolet kävivät 
keskustelua, joka kuvasti vastakkain asettelun kasvavan. Tuloratkaisun 
hyväksymisen jälkeen vastakkainasettelu on näkynyt erityisesti pape-
rialan osapuolten välillä. Vaikka kyseessä on vain yksi ala, seurannais-
vaikutukset voivat heijastua koko suomalaisen työmarkkinakoneiston 
toimintaan ja tulevaisuuteen. Työnantaja on liikkeellä liian kovalla käsi-
kirjoituksella ja pyrkii liian kovin keinoin tavoitteisiinsa. Pitäisi muistaa, 
että pakottamalla ei hyvää jälkeä synny.  
 
Sosialidemokraattien hyvinvointivisiossa todetaan, että ketään ei jätetä 
yksin, kavereista ja kanssaihmisistä pidetään huolta. Sosialidemokratia 
pyrkii yhdistämään luottamuksen, turvallisuuden tunteen ja muutoksen. 
Hienoja ja perin haastavia tavoitteita, yhtä aikaa ikuisia ja vahvasti 
ajankohtaisia, mutta ne eivät saa jäädä pelkiksi sanoiksi saati sanahe-
linäksi. Niiden eteen on tehtävä työtä niin ay-liikkeessä kuin puoluees-
sakin, etenkin täällä Sosialidemokraattisessa puolueessa.  
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Myös STTK-laisen toimihenkilöliikkeen keskeinen tavoite on luoda jä-
senilleen turvaa työelämän muutoksessa. Edunvalvonnan konkreettiset 
tavoitteet, kuten palkka- ja työsuhdeturva, ovat haasteista päällimmäi-
siä. Tavoitteissa onnistuminen tuo palkansaajille turvaa ja luottamusta 
ay-liikkeen kykyyn hoitaa edunvalvontaa myös tulevaisuuden työelä-
mässä.  
 
Yhteiskunnan perinteiset instituutiot, kuten puolueet, ammattiyhdistyslii-
ke ja kirkko ovat jossakin määrin menettäneet luottamustaan kansalais-
ten silmissä. Ammattiyhdistysliikkeessä teemme lujasti työtä tuon luot-
tamuksen palauttamiseksi. Keskeistä tässä työssä on paluu juurille, 
paluu työpaikoille. Työpaikoilla muutos on niin kovaa, että aina ei ole 
helppoa pysyä mukana. Vanhoja ammatteja häviää, uusia tulee tilalle, 
yrityksiä ostetaan, myydään ja fuusioidaan koko ajan. Omistajuus on 
kasvottomampaa, automaatio ja uusi tekniikka pakottavat oppimaan 
uutta koko ajan ja mieluiten jo eilen. Perinteinen kahdeksasta neljään 
työ vähenee, tilalle tulee epätyypillisiä työsuhteita ja paineet joustaviin 
työaikoihin kasvavat. Kokeneempi polvi siirtyy vauhdilla eläkkeelle ja 
nuoret tulevat työelämään uusin opein, mutta monesti vailla työelämän 
edellyttämiä valmiuksia. Ulkomainen työvoima lisääntyy, mikä puoles-
taan on seurausta aiempaa avoimemmasta Euroopasta ja maailmasta. 
 
Ammattiyhdistysliikkeen on kohdattava jäsenensä muuttuvassa työelä-
mässä avoimin mielin. On löydettävä uudet keinot toimia ja vaikuttaa 
palkansaajille tärkeissä asioissa, koskivatpa ne sitten kaikille yhteistä 
edunvalvontaa tai yksilöllisempiä toiveita. Jäsenten luottamus ammatti-
yhdistysliikkeen kykyyn hoitaa edunvalvontaa ja luoda turvaa nousee ja 
kaatuu työpaikkojen arjessa. Erityisen tärkeässä roolissa ovat työpaik-
kojen luottamushenkilöt, jotka toimivat linkkinä työnantajien, työntekijöi-
den ja ammattiliittojen välillä. Työantajat ovat viimeisen tupon jälkeen 
vaatineet paikallisen sopimisen lisäämistä. Meidän vastauksemme tä-
hän on, että ei ilman pelisääntöjä. Pelisääntöpaperissa monet asiat, 
mutta varsinkin luottamushenkilöiden asema ja oikeudet ovat ohittamat-
tomia.  
 
SDP:n hyvinvointivisiossa todetaan, että palkansaajat kokevat työelä-
män tämän ajan kehityspiirteet kaksijakoisesti. Viime vuosina työelä-
mässä on tapahtunut myönteistä kehitystä muun muassa tasa-arvossa, 
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vaikutusmahdollisuuksissa ja tiedon saannissa. Toisaalta jatkuva muu-
tos ahdistaa. Pahinta työntekijälle työtehtävästä riippumatta näyttää 
olevan kiire ja sen myötä uhkana oleva uupuminen, kovin tuttuja asioita 
myös meille ay-liikkeessä toimiville. STTK on vienyt työelämään voi-
makkaasti viestiä siitä, miten keskeinen merkitys työssä jaksamisella ja 
palkansaajan ja koko työyhteisön kokonaisvaltaisella työhyvinvoinnilla 
on. Työntekijän jaksaminen on avain koko yrityksen monipuoliseen me-
nestymiseen. Kun työntekijä osaa, kokee hallitsevansa työnsä ja hänel-
lä on mahdollisuus jatkuvaan kehittymiseen, hänen työmotivaationsa on 
korkealla, hänellä ei ole sairauspoissaoloja, hän jaksaa ja hän on tuot-
tava. Tehtävästä riippumatta osaava, motivoitunut ja sitoutunut työnte-
kijä on yrityksen paras kilpailuvaltti. 
 
Keskeinen arvo suomalaisessa ja koko eurooppalaisessa elämän me-
nossa on tasa-arvo. Ketään ei pidä syrjiä esimerkiksi ihonvärin, uskon-
non tai kielen takia. Nämä asiat ansaitsevat suomalaisten huomiota 
aiempaa enemmän nyt, kun Euroopan unionin jäsenyyden myötä avau-
tuneet työmarkkinat tuovat työntekijöitä meikäläisillekin työpaikoille eri 
puolilta Eurooppaa ja maailmaa. Arvot mitataan arjessa, suvaitsevai-
suus mitataan teoissa. Meillä suomalaisilla on tässä suhteessa edes-
sämme näytön paikka. Sukupuolten välinen tasa-arvo on meille suoma-
laisille korostetun tärkeää. Hiljattain julkaistun tutkimuksen mukaan 
Suomi on maailman viidenneksi tasa-arvoisin maa. Hyvä niin, mutta 
sama tutkimus tietää, että Pohjoismaiden joukossa olemme jumbo-
sijalla. Tasa-arvon mallimaalle viides sija on tässä suhteessa hieman 
nolo, riippumatta siitä, millä kriteereillä tasa-arvon toteutumista mita-
taan. 
 
Puolueiden ja ammattiyhdistysliikkeen välinen suhde on terveellä poh-
jalla ja työjako toimii. Kaksi miljoonaa järjestäytynyttä palkansaajaa 
kiinnostaa kaikkia puolueita. Heillä on poliittista painoarvoa ja vaikutus-
ta vaalien tulokseen. Tutkimusten mukaan STTK-laisessa kentässä liik-
kuvia äänestäjiä on kolmannes jäsenistä ja sosialidemokraatit saavat 
edelleen suurimman kannatuksen. Tulevaisuudessa sosialidemokraa-
teilla on mitä parhaimmat mahdollisuudet laajentaa kannatustaan toimi-
henkilökentässä.  
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Hyvät toverit! SDP tekee tässä puoluekokouksessa merkittäviä tulevai-
suuden linjauksia. SDP:n on tästä eteenpäinkin oltava yhteiskunnallisen 
uudistuspolitiikan johtaja. Suomalaista hyvinvointipolitiikkaa tulee kehit-
tää osana Euroopan unionia. Vaikka EU:n kehitys takkuilee pahasti, 
vaihtoehtoa unionille ei silti ole.  
 
Integraation kehityksessä ei pidä ottaa askelia taaksepäin. Globalisaa-
tiota, kilpailua ja muuta maailman muutosta ei pääse piiloon palaamalla 
kansalliseen politiikkaan. Päinvastoin, globaalissa kilpailussa tarvit-
semme työelämän pelisääntöjä, sosiaaliturvan minimisääntöjä ja hyvin-
vointipolitiikan linjauksia koko Euroopan tasolla. Integraatio on hyvä 
prosessi, mutta se ei kansalaisten näkökulmasta ole tasapainossa. Kil-
pailukyky on kuitenkin mahdollista yhdistää oikeudenmukaisuuteen, 
tasa-arvoon ja turvallisuuteen. Tässä meillä kaikilla on suurin haaste, 
suurin haaste myös Eerolle. Onnea Eero!  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia puheenjohtaja Mikko Mäenpäälle tästä ter-
vehdyksestä.  
 
Puoluesihteerin vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Julistetaan puoluesihteerin vaalin tulos. Vaalissa oli 
yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa ja vaalilippuja on jätetty 349, 
joista hyväksyttyjä ääniä on 349. 
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Juha Eskelinen 41 ääntä, Maarit 
Feldt-Ranta 252 ääntä ja Minna Lintonen 56 ääntä. 
 
Koska Maarit Feldt-Ranta on saanut yli puolet annetuista äänistä, hän 
on tullut valituksi Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen puoluesih-
teeriksi. 
 
Vahvistettaneen. Vahvistetaan. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen Maarit Feld-
Rannan puoluesihteeriksi. 
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Puheenjohtaja: Voiko valittu puoluesihteeri tulla tänne koko kansan 
nähtäville! 
 
Puoluekokous toivottaa valitulle puoluesihteerille Maarit Feldt-Rannalle 
menestystä vaativassa tehtävässä. 
 
Maarit Feldt-Ranta (puoluesihteeri): Hyvät toverit, bästa kamrater! Kii-
tos luottamuksesta. Jokainen SDP:n puoluekokous on historiallinen ja 
ainutlaatuinen, 
 niin tämäkin kokous täällä Jyväskylässä. Kokous on valinnut hyvän 
seuraajan pitkäaikaiselle ja arvostetulle puheenjohtajallemme Paavo 
Lipposelle. Haluan onnitella uutta puheenjohtajaa, Eero Heinäluomaa. 
Haluan kiittää myös kaikkia muita puheenjohtaja- ja puoluesihteerieh-
dokkaita. 
 
Tärkeää on päämäärä, mutta on tärkeää myös se, miten sen saavu-
tamme. Puolue on suuri kansanjärjestö, ja sen verkosto kattaa maantie-
teellisesti koko maan. Puolue on osa laajempaa kansainvälistä sosiali-
demokraattista liikettä. Puolue on suuri joukkue, joka tarvitsee huolta-
mista ja jatkuvaa maailman kehityksen seurantaa lähellä ja kaukana. 
 
Itse toivon voivani olla tässä joukkueessa sellainen keskikentän toimija, 
jonka tukeen ja apuun kaikki voivat luottaa. Puolueen edessä on nyt, 
kuten on ollut aina ennenkin, tehtäviä ja tilanteita, joihin tiedämme va-
rautua ja joihin meidän on reagoitava reaaliajassa. 
 
Bästa kamrater, tack för förtroendet! Jag tar uppdraget med ödmjukhet 
och vill också i andra sammanhang poängtera samarbetets betydelse. 
Socialdemokrati är en riksomfattande och också en internationell rörel-
se vars styrka är den breda förankringen i regioner, i Finland, i hela 
världen. 
 
Hyvä puoluekokousväki! Otan tämän tehtävän vastaan nöyränä. Lu-
paan tehdä parhaani ja ylläpitää tiivistä yhteyttä. Tämän puoluekokouk-
sen päätösten siirtäminen käytännön toimintaan on nyt alkava yhteinen 
matka. 
 
Kamrater, tillsammans bygger vi landet! 
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Yhdessä rakennamme tätä maata. 
 
Puheenjohtaja: Minna Lintonen, ole hyvä! 
 
Minna Lintonen (puoluesihteeriehdokas, Hämeen Sosialidemokraatit): 
Hyvät toverit! Nyt putosin pahasti maton reunalta. Ei tullut ruhjeita sie-
luun eikä ruumiiseen. Toivotan vaan oikein paljon onnea puoluesihtee-
rille ja puolueen puheenjohtajalle. Tästä on hyvä jatkaa eteenpäin, 
SDP. 
 
Puheenjohtaja: Juha Eskelinen, ole hyvä! 
 
Juha Eskelinen (puoluesihteeriehdokas, puoluetoimisto): Maarit, si-
nusta tulee nyt minun pomoni ja meidän palkkatyöläisten, renkien, 
emäntä. Annamme sinulle kaiken tukemme ja tuemme sinua tässä vaa-
tivassa tehtävässä. Onnea! 
 
Puheenjohtaja: Asiakohta puoluesihteerin valinta on päättynyt. 
 
Todettaneen. Todetaan. 
 
Tämän jälkeen pidämme 20 minuutin tauon, eli kokousta jatketaan ta-
san 16.15. Ryhmät kokoontuvat tässä välillä. 
 
Kokous keskeytettiin 16.15 ja sitä jatkettiin klo 16.19. 
 
Puheenjohtajana toimi Jukka Mikkola. 
 
Puheenjohtaja: Kokous jatkuu.  
 
Menemme puolueen varapuheenjohtajien vaaliin. Sitä ennen kokous-
edustajien vaihtumisia. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Tänään kello 13.10 Varsinais-Suomen piiristä Matti 
Ranteen tilalle on tullut Mikko Vuori. 
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Kello 14.30 Pirkanmaan Sosialidemokraateista Pertti Timosen tilalle on 
tullut Nina Tynkkynen. 
 
Kello 15.50 Helsingin piiristä Pauli Burmanin tilalle on tullut Risto Kola-
nen. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Mennään varapuheenjohtajien valintaan. 
 
Puoluehallituksen ensimmäisen ja  
toisen varapuheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Kello on nyt 16.21 ja meillä on muutoinkin aikapulaa, 
joten toivoisin, että näitä hyväksyttyjä aikoja myös noudatettaisiin.  
 
Vaalivaliokunnan puheenjohtaja Risto Koivisto esittelee varapuheenjoh-
tajan vaalin, ole hyvä! 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Varapuheenjohtajavaalin ehdokkaat on jo esitelty teille 
eilisen päivän aikana ja nimet ovat tälläkin hetkellä monitoreissa nähtä-
vinä.  
 
Vaalivaliokunta on kokoontunut ja keskustellut hyvin pitkään siitä koko-
naisuudesta, millaista puolueen johtoa olemme tässä puoluekokouk-
sessa rakentamassa. Ne valinnat, jotka puoluekokous on tähän men-
nessä suorittanut, ovat olleet meillä ikään kuin oletuksena jo pohjaksi 
tälle työlle sekä siihen kokonaisuuteen, mikä tästä eteenpäin puolueko-
kouksessa valitaan. Olemme pyrkineet saamaan hyvän jaon kaikissa 
suhteissa. 
 
Olemme esittämässä sellaista kokonaisuutta, jossa sukupuolet ovat 50-
prosenttisesti edustettuina. Olemme esittämässä sellaista kokonaisuut-
ta, jossa puoluehallituksen pöytään jokainen piiri on saamassa edus-
tuksensa. Me olemme esittämässä sellaista kokonaisuutta, jossa ilme 
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muuttuu nuoremmaksi ja naisellisemmaksi. Me olemme esittämässä 
sellaista kokonaisuutta, jonka pitäisi tyydyttää kaikkia mukana olevia. 
 
Tässä on tietysti syytä esittää vakavasti vaalivaliokunnan toive salille, 
pyytäisimme, että sali voisi noudattaa tämän kokonaisuuden rakentu-
mista, koska se on ehdottomasti hyvin mietitty ja hyvin tasapuolinen. 
 
Tietysti aina jää hyviä kandidaatteja tällaisen kokonaisuuden rakentelun 
ulkopuolelle, mutta meidän puolueessamme on niin paljon jäseniä, että 
me emme millään saa kaikille puolueen johtoon tilaa, emme edes niille, 
joiden kuva näkyy monitorissa. 
 
Hyvät toverit! Tämän jälkeen menemme suoraan asiaan. Vaalivaliokun-
ta esittää yksimielisesti, että puolueen varapuheenjohtajiksi seuraavak-
si kaudeksi valitaan: I varapuheenjohtajaksi Pia Viitanen Tampereelta, 
Pirkanmaalta ja II varapuheenjohtajaksi Miapetra Kumpula Vaasasta, 
Pohjanmaalta.  
 
Puolueen sääntöjen mukaan vaali voidaan suorittaa myös henkilökoh-
taisena suhteellisena vaalina ja vaalivaliokunta esittää yksimielisesti, 
että varapuheenjohtajan vaali suoritettaisiin henkilökohtaisena suhteel-
lisena vaalina. Toivon järkevää vaalikäyttäytymistä. 
 
Puheenjohtaja: Käsitin tämän ehdotuksen seuraavalla tavalla, että jos 
sali on yksimielinen, niin ei tule suhteellista vaalia. Mutta jos vaali tulee, 
niin se pidetään suhteellisena. Olenko käsittänyt oikein? 
 
Nyt meillä on näitä keskustelupuheenvuoroja eli puoluekokousedustaji-
en puheenvuoroja. Tähän on pyydetty 23 puheenvuoroa.  
 
Totean, että jos joku voi peruuttaa, niin se on tervetullutta, ja jos voi 
tiivistää, sekin on tervetullutta. Kannatuspuheenvuorot voivat olla tässä 
kohtaa erilaisia kuin puheenjohtajan vaalissa. En halua kuitenkaan sa-
noa, että täältä vietäisiin kenenkään puheoikeutta. 
 
Tähän kohtaan on ensimmäisen menettelytapapuheenvuoron pyytänyt 
Petteri Oksa Helsingistä. Annan tämän menettelytapapuheenvuoron 
ensimmäiseksi. 
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Menettelytapapuheenvuoro 
 
Petteri Oksa (Helsingin piiri): Rakkaat toverit! Ymmärtää hyvin, että 
aikataulu on kireä, mutta kaikissa muissakin johtajavalinnoissa ehdok-
kailla on ollut mahdollisuus esittäytyä. Eilenhän heistä luettiin meille 
nimet ja piirit, joten esitän, että varapuheenjohtajaehdokkailla on kulla-
kin oikeus halutessaan käyttää kahden minuutin mittainen esittelypu-
heenvuoro. 
 
Esitystä kannattaa Minna Räsänen, Pirkanmaa.  
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Maija Piitulainen, Keski-Suomi. 
 
Maija Piitulainen (Keski-Suomen piiri): Tämä on ollut upea keskustele-
va kokous ja meillä on ollut todella hyviä ehdokkaita eri tehtäviin. Esi-
tän, että puolueen ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi valitaan Tarja 
Filatov, pieni, suuri nainen politiikan huipulta, työministeri, Sosialidemo-
kraattisten Naisten puheenjohtaja. Näin ollen myös naisliiton näkökan-
nat puoluehallituksessa otettaisiin täysimääräisesti huomioon. 
 
Puheenjohtaja: Nesrin Can-Kurtakko, Uusimaa  
 
Nesrin Can-Kurtakko (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Toukokuussa 
oli Sosialidemokraattisten Naisten liittokokous, jossa sain olla henkilö-
kohtaisesti ensimmäistä kertaa liittokokousedustajana. Siellä me edus-
tajat valitsimme Tarja Filatovin jatkamaan demarinaisten puheenjohta-
jana. Teimme myös puoluekokoukselle esityksen, että haluamme Tarja 
Filatovin jatkamaan SDP:n varapuheenjohtajana. 
 
Demariperheessä viettämieni vuosien aikana olen oppinut tuntemaan 
Tarjan ja olen oppinut arvostamaan häntä suuresti. Tämä demarinuor-
ten entinen puheenjohtaja on hoitanut uutterasti työministerin vaativaa 
ja usein epäkiitollista pestiä. Hän on myös hoitanut puolueen varapu-
heenjohtajan tehtävän hienosti, eikä häntä ole aihetta laittaa sivuun. 
Vaalivaliokunnan esittämät ehdokkaat ovat myös hyviä. Minusta on su-
rullista, että tässä on piiripaketointi näistä varapuheenjohtajistakin, kos-
ka he kuitenkin ovat koko maan laajuisen puolueen johtoa. Kannatan 
Tarja Filatovia.  

10.6.2005, Jyväskylä 
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Puheenjohtaja: Pekka Salmi, Pirkanmaa. 
 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Haluan varapuheenjohtajaksi Pian, siis Pia Viitasen. Pia 
on tamperelainen kolmannen kauden kansanedustaja, kaupunginval-
tuutettu ja mm. TSL:n puheenjohtaja. Hän on erittäin tarmokas, energi-
nen, aikaansaava nuori nainen, joka ammentaa voimansa vahvasta 
sosialidemokratiasta, arvoperinteestä sekä ympäristöarvoista. Tällainen 
on meidän Piamme, tällaisen johtajan SDP tarvitsee.  
 
Puheenjohtaja: Harry Wallin, Pohjanmaa. 
 
Harry Wallin (Pohjanmaan Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Pohjanmaan Sosialidemokraatit ovat tarjoamassa SDP:lle 
varapuheenjohtajaksi Mia-Petra Kumpulaa. Mia-Petra Kumpulassa 
huokuu nuoruus, raikkaus ja eurooppalaisuus. Hän on kokenut, ollut 
mukana EU-vaaleissa mm. hyvällä menestyksellä, toiminut pääministeri 
Lipposen erityisavustajana, on mukana Vaasan seudun kunnallispolitii-
kassa. Nuoruudestaan huolimatta hän on hyvin kokenut henkilö. SDP:n 
pitää olla läsnä koko Suomessa, sanoi nykyinen puheenjohtaja Eero 
Heinäluoma.  
 
Nyt teillä on mahdollisuus valita Mia-Petra Kumpula varapuheenjohta-
jaksi, sillä hän on lähtöisin sieltä, missä me taistelemme eturintamassa. 
Te monet suuret piirit olette siellä takarintamassa, kotirintamassa. Mut-
ta me, jotka olemme koko ajan eturintamassa, jossa vaalityömme on 
kaikista vaikeinta, toivomme tällä kertaa teidän tukeanne tässä valin-
nassa. 
 
Puheenjohtaja: Sirpa Koivisto, Pirkanmaa. 
 
Sirpa Koivisto (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Olen toiseksi suu-
rimmasta piiristä Pirkanmaalta, Tampereen Hervannasta. Hervanta on 
Suomen paras lähiö mittauksen mukaan ja mainettaan parempikin, 
voimakas demarialue. Asumme Pia Viitasen kanssa Hervannassa ja 
aidosti kannatan häntä puolueen ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi 
jo asuinalueemmekin johdosta. Olen ihaillut Pian aktiivisuutta, innostu-
neisuutta, laaja-alaisuutta ja yhteistyötä muiden kanssa. Ay-
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toiminnassa KTV:läisenä olemme toimineet Pian kanssa paikallisella 
tasolla. Pia on toiminut kansanedustajana jo 10 vuotta ja 9 vuotta val-
tuutettuna. Hänellä on kokemusta, näkemystä politiikkaan ja hyviä ver-
kostoja käytettävissään. 
 
Koko Pirkanmaan piiri on yksimielisesti Pia Viitasen valinnan takana. 
Tarvitsemme Pia Viitasen ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi Naisia 
vaativille paikoille! 
 
Puheenjohtaja: Aysu Shakir Helsinki. 
 
Aysu Shakir (Helsingin piiri): Arvoisat toverit! Tarja Filatov on älykäs, 
monipuolinen, avarakatseinen, suvaitsevainen ja pätevä ihminen, joka 
on toiminut jo kauan puolueemme johdossa. Tarjan ansioitunutta uraa 
ei yksikään voi väheksyä. Hän on sitoutunut täysipainoisesti puolu-
eemme kehittämiseen ja sen tulevaisuuteen. Puolueen johtoa pyritään 
yleensä vaihtamaan silloin, kun siihen ei olla tyytyväisiä. Tarjan kohdal-
la ei ole näin. Tarja on työministerinä ja puolueen varapuheenjohtajana 
hoitanut tehtävänsä erinomaisesti. Hänellä on kykyä, halua ja voimaa 
jatkaa varapuheenjohtajana. Hän on ollut meidän luottamuksemme ar-
voinen. Puolueemme tarvitsee Tarjaa. Puolueemme tarvitsee hänen 
taitojaan, hänen avoimuuttaan ja hänen lämpöään. Tarja on ihmisen 
asialle. Valitkaamme siis Tarja varapuheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Anton Rönnholm, Varsinais-Suomi. 
 
Antton Rönnholm (Varsinais-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, ys-
tävät, toverit!  Sosialidemokraattinen liike on maailman menestyneimpiä 
poliittisia liikkeitä. Se on tasa-arvoa ja hyvinvointia Eurooppaan ja koko 
maailmaan tuonut tietynlainen aatteellinen imperiumi.  
 
Kuka nostaisi varapuheenjohtajuuden profiilia? Kuka voi ja haluaa ottaa 
ennakkoluulottomasti kysymyksiin kantaa myös silloin, kun ne ovat vai-
keita kysymyksiä? Kenellä on kosketuspintaa niihin suomalaisiin nuoriin 
aikuisiin, jotka tekevät poliittisen valintansa pikemminkin liberaali-
konservatiivi kuin vanhalla oikeisto-vasemmisto janalla? Jo vuosia on 
valiteltu nuorten sosialidemokraattisten miesten puuttumista. Missä he 
ovat? Kehotan vakavasti harkitsemaan. 
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Meillä on tänään mahdollisuus vastata näihin huutoihin. Meillä on mah-
dollista jättää aikansa eläneet junttasopimukset unholaan. Teillä, hyvät 
puoluekokousedustajat, on mahdollisuus käyttää omaa harkintakyky-
änne valmiiksi vedettyjen viivojen sijaan. Meillä on mahdollisuus valita 
väkevän aatteellinen ja samalla uutta luova eurooppalainen, suomalai-
nen sosiaalidemokraatti. 
 
Nuorisoliiton ja opiskelijoiden ehdotus puolueen varapuheenjohtajaksi 
on nuori mies, Esa Suominen.  
 
Toverit! Käytetään tämä mahdollisuus. Sillä jos imperiumit, maantieteel-
liset tai aatteelliset, lakkaavat uudistumasta, on niiden aika auttamatta 
ohi. 
 
Puheenjohtaja: Osku Pajamäki, Helsinki. 
 
Osku Pajamäki (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Tarja Filatov on minun poliittinen oppiäitini, joka saattaa olla Tarjalle 
dismeriitti. Mutta se ei ole dismeriitti, että Tarja Filatov on oikeastaan 
ainoa ministeritason poliitikko, joka on pystynyt tekemään sen, että mi-
nä olen sekä kuunnellut, että useimmiten vielä uskonut, kun Tarja on 
pyrkinyt selittämään hallituksessa tehtyjä vaikeita päätöksiä. Ja se ei 
ole helppo tehtävä se.  
 
Minä ihmettelen, millaista poliittista viestiä me olemme nyt välittämässä 
täältä koko Suomelle sillä, että olemme niin sanotusti pudottamassa 
mahdollisesti Tarja Filatovin varapuheenjohtajan paikalta. Onko puolu-
eella todella varaa pudottaa pois puolueen johtopaikoilta näin asiantun-
teva, niin hyvin työllisyysasioihin perehtynyt henkilö kuin Tarja Filatov? 
En usko siihen. Uskon, että tässä salissa kaikki tietävät, mitä ajattelen 
siitä, että nuorten miesten tulisi sekä pyrkiä että päästä varapuheenjoh-
tajaksi.  
 
Puheenjohtaja: Jukka Gustafsson, Pirkanmaa. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosiaalidemokraatit): Toveri puheen-
johtaja! Minun työtoverinani on ollut kymmenen vuotta Pia Viitanen. 
Kun hänestä tuli kansanedustaja, hän ensimmäiseksi pyysi minulta ra-
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haa lainaksi 300 markkaa. Annoin sen hänelle ja hän maksoi sen välit-
tömästi takaisin saatuaan hyvää edustajapalkkaa. 
 
Pia Viitanen on toiminut pitkään eduskuntaryhmämme työvaliokunnan 
jäsenenä, on ympäristö- ja asuntopolitiikan asiantuntija. Piassa on us-
komattoman paljon särmää, energiaa, virtaa. Hän esittää mielipiteensä 
rakentavasti, on analyyttinen ja mielestäni sopii itse asiassa yllättävän 
hyvin siihen tiimin, jota Eero ympärilleen kerää. Olen nähnyt, että niillä 
puhelahjoilla, joita Pialla on, Mustamerikin muuttuu Punaiseksi mereksi. 
Voin todella vilpittömästi käyttää tämän puheenvuoron ja tukea Pia Vii-
tasen valintaa vaativaan puolueen varapuheenjohtajan tehtävään. Jot-
ka minut tuntevat paremmin, tietävät, että nämä keskustelut, joita nyt 
käydään nuorten miesten asemasta, koskettavat syvältä, mutta halusin 
tuoda nämä näkemykset Pia Viitasen kohdalta esille. 
 
Puheenjohtaja: Petteri Oksa, Helsinki. 
 
Petteri Oksa (Helsingin piiri): Rakkaat toverit! Vuonna 1999 kaksi nuor-
ta miestä sattumalta kohtasivat bussissa matkalla Kaliningradista Tal-
linnaan. Silloin he eivät tienneet, että toinen noista nuorista miehistä 
tulee tänään Jyväskylässä olemaan se, jota puolueen tulevaisuus tar-
vitsee. Tarkennan sen verran, että vaikka itse olin tuossa bussissa, en 
tarkoita itseäni vaan toista noista nuorista miehistä.  
 
Se nuorimies on Suomisen Esa, aidosti valtakunnallinen, ennakkoluulo-
ton, piirirajat kaatava, tämän puolueen tulevaisuus, uudistaja, joka mei-
dän täytyy tänään valita. Toverit! Minä vetoan teihin, antakaa äänenne 
Esa Suomiselle, nuorisoliiton ja opiskelijaliiton yhteiselle ehdokkaalle, 
valtakunnalliselle, sosialidemokraattiselle, eurooppalaiselle uudistajalle. 
 
Puheenjohtaja: Arto Bryggare, Helsinki. 
 
Arto Bryggare (Helsingin piiri): Puheenjohtaja, hyvät toverit!  Täysi tuki 
Tarjalle on tämä pinssini tässä. Puolueemme tarvitsee myös kokemus-
ta. Uudet johtajat on valittu, siihen ryhmään tarvitaan asiantuntemusta, 
Tarja Filatov omaa asiantuntemusta.  
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Olen työskennellyt Tarjan kanssa ihan vieretysten tuolla eduskunnassa 
ja oppinut arvostamaan hänen valtavaa asiantuntemustaan monelta 
sektorilta. Erityisesti viimeaikoina työministerin tehtävät, jotka ovat muu-
ten kovin tuulisia puuhia, ovat osoittaneet sen, millä tavoin Tarja hoitaa 
asioita. Olisi erittäin suuri menetys, jos puolueemme pudottaisi osaa-
van, menestyvän, loistavan varapuheenjohtajaehdokkaan. Tarja Filatov 
on valittava ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Tuija Pohjola, Oulu. 
 
Tuija Pohjola (Oulun piiri): Hyvät toverit! Puolueemme on saanut jouk-
kueen uudeksi johtajaksi Eeron ja huoltajaksi Maaritin. Hyvä joukkue 
tarvitsee hyökkääjien ja puolustajien lisäksi keskikentän rakentajaa, 
rakentajaa, joka kokoaa nämä joukot. Mielestäni tähän tehtävään sopii 
parhaiten Tarja Filatov. Me olemme tottuneet luottamaan Tarjoihin. 
Luotetaan tässäkin tilanteessa. Siis Tarja Filatov ensimmäiseksi vara-
puheenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Jorma Bergholm, Helsinki. 
 
Jorma Bergholm (Helsingin piiri): Hyvät ihmiset, toverit! Puolueen va-
rapuheenjohtajien tulee olla valtakunnallisen puolueen valtakunnallisia 
johtohenkilöitä. Olisi ollut onnellista, että vaalivaliokunta ei tästä asiasta 
olisi tehnyt tämmöistä piiripakettiratkaisua, vaan pyrkinyt löytämään 
parhaat toverit valtakunnasta näihin tehtäviin. 
 
Tarja Filatov ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi on mielestäni lähes 
itsestäänselvyys tilanteessa, jossa näyttää siltä, että puolueen puheen-
johtajistossa ja puoluesihteeriporukassa ei ole yhtään henkilöä, jolla 
olisi kokemusta valtioneuvostossa työskentelystä. 
 
Me nuoret miehet, jotka aina joskus yritämme, tuemme nuoria, jotka 
yrittävät nyt. Tuen Esa Suomista toiseksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Tytti Tuppurainen, Oulu. 
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Tytti Tuppurainen (Oulun piiri): Herra puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Olemme kuulleet vaalivaliokunnan esityksen ja siinä on ehdolla useita 
hyviä meidän kaikkien tuntemia ja arvostamia tovereita. 
 
Tämä vaalivaliokunnan esitys perustuu piirien sopimukseen. Nämä pii-
rien sopimukset ovat mielestäni hyvä järjestelmä. Siinä on monia hyviä 
puolia, kuten vakaus, ennustettavuus, muutamia mainitakseni. Mutta 
minusta vieläkin parempaa on se, että me käymme avointa debattia, 
että me keskustelemme kriittisestikin ja haastamme ja esitämme vasta-
väitteitä, käymme keskustelua ja tarvittaessa äänestämmekin. Sitä 
olemme tästä tekemässä. 
 
Mielestäni puolueen puheenjohtajiston tulee uudistua, mutta ei täysin. 
Sen tulee uudistua ja hyvä, erittäin pätevä uudistaja puolueen varapu-
heenjohtajistoon on mielestäni kansanedustaja Miapetra Kumpula. 
Miapetralla on sekä sanottavaa, että kyky sanoa se. Hän on raikas, 
osaava, pätevä. 
 
Mutta tarvitsemme myös kokemusta, ja sitä kokemusta mielestäni rik-
kaimmalla tavalla meille toisi ministeri Tarja Filatov. Meillä ei ole varaa 
luopua Tarjan osaamisesta. Tarja on kovissa liemissä keitetty. Hänellä 
on annettavaa puolueelle. 
 
Hyvät toverit! Neljävuotias tyttäreni Salla Esteri kyseli eräänä päivä, 
että eikö ole enää mitään tavallista tässä extream-elämysten maail-
massa. Miapetra ja Tarja ovat tavallisia, mutta tavattoman hyviä SDP:n 
varapuheenjohtajiksi. 
 
Puheenjohtaja: Hilkka Illman, Keski-Suomi. 
 
Hilkka Illman (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! 30 vuotta sitten Jyväskylässä Rafael Paasio luopui ja Kalevi 
Sorsa valittiin valtavien aplodien kera. Silloin aatteen palo oli korkealla. 
Eikä tuo aatteen palo ole tästäkään kokouksesta hävinnyt. 
 
Me olemme tehneet täällä tänä päivänä erittäin hyviä valintoja. Toivotan 
onnea ja menestystä puheenjohtajalle ja puoluesihteerille valintojen 
johdosta. 
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Sosialidemokraattiset Naiset kokoontui Helsingissä 21. ja 22. päivänä 
toukokuuta liittokokoukseensa, jossa oli koolla 250 naista. Me esitimme 
siitä kokouksesta yksimielisesti valittavaksi puolueen ensimmäiseksi 
varapuheenjohtajaksi Tarja Filatovin. Tarjan me kaikki tunnemme ja 
tiedämme. Hän on monissa liemissä keitetty. Hän on tehnyt erittäin hy-
vää työtä työministerinä ja hän todella ansaitsee tämän paikan. Olen 
sitä mieltä, että teemme virheen, jos uudistamme koko puoluejohdon. 
Kyllä siellä tarvitaan myös entistä voimaa. 
 
Puheenjohtaja: Ayla Shakir, Pohjois-Karjala. 
 
Ayla Shakir (Pohjois-Karjalan piiri): Hyvät toverit! Kuulun siihen suku-
polveen, joka on tutustunut Filatovin Tarjaan jo nuorisoliittolaisaikoina. 
Tarjasta on tullut vuosien saatossa kansanedustaja, ministeri ja puolu-
een varapuheenjohtaja. Näissä vaativissa tehtävissäkin Tarja on säilyt-
tänyt aina aitoutensa, ideologiansa ja aatteellisuutensa. Tarjalla on aina 
aikaa ihmiselle ja puolueelle. Tarjasta henkivät suvaitsevaisuuden ja 
avarakatseisuuden arvomaailmat. Tarja on lämmin, välitön, aito ihmi-
nen, kokenut ja pätevä poliitikko. 
 
Valitaan Tarja Filatov jatkamaan puolueen varapuheenjohtajana. 
 
Puheenjohtaja: Tarja Kantola, Helsinki. 
 
Tarja Kantola (Helsingin piiri): Pari viikkoa sitten minut valittiin Naislii-
ton toiseksi varapuheenjohtajaksi. Täällä on jo moneen kertaan todis-
tettu ja erinomaisia puheita pidetty Naisliiton puheenjohtaja Tarja Fila-
tovista. Haluan omalta osaltanikin vakuuttaa, että naisliiton kokouksen 
tunnelma oli todella yhtenäinen. Siellä käytiin hyviä keskusteluja ja siel-
tä kokouksesta haluttiin kyllä lähettää tännekin se viesti, että me olem-
me olleet hyvin tyytyväisiä Tarja Filatovin työhön. Toivomme, että hän 
voisi jatkaa puolueen ensimmäisenä varapuheenjohtajana. 
 
Puheenjohtaja: Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa. 
 
Tuula Petäkoski-Hult (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Pieni, pikkuri-
nen, punainen, positiivinen, Pirkanmaan piirin punatukkainen ehdokas 
Pia Viitanen puolueen ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi! Pia on 
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asioihin paneutuva, perehtyvä ja uskaltava päättäjä. Sen verran vielä 
lisäksi, että naisliiton liittokokouksessa olin minäkin mukana Pirkan-
maan Naispiirin puheenjohtajan ominaisuudessa 15 henkilön ryhmän 
voimin. Kerroin siellä, että olemme yksimielisesti asettaneet naispiirin 
kevätkokouksessa Pia Viitasen Pirkanmaan ehdokkaaksi puolueen en-
simmäiseksi varapuheenjohtajaksi. Lopuksi voin kyllä todeta, että Tarja 
Filatovkin on ollut nainen paikallaan ja on varmasti sitä jatkossakin, 
mutta Pirkanmaan ehdokas ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi on 
Pia Viitanen. 
 
Puheenjohtaja: Satu Taiveaho, Häme. 
 
Satu Taiveaho (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Varapuheenjohtajakilpailussa vaalissa on sama 
tilanne pitkälti kuin puheenjohtajan vaalissakin, että kaikki ehdokkaat 
ovat erinomaisia, erilailla hyviä. Tarja Filatov on oma ehdokkaani vara-
puheenjohtajaksi. Tarja on tomera, vahva demarinainen, joka hallitsee 
sekä asiakysymykset, kokonaisuudet, mutta myös ihmisten aidon koh-
taamisen sekä pehmeyden, mitä puolueemme tässä ajassa erityisesti 
tarvitsee. 
 
Tarjalla on vahva kokemus niin ministerin, puolueen johdon kuin muis-
takin haastavista tehtävistä ja hän on hoitanut tehtävänsä aina hyvin. 
Sosiaalisesti oikeudenmukainen, vahvat demariaatteet omaava ja käy-
täntöönne tuova Tarja Filatov siis varapuheenjohtajaksi. 
 
Hyvät toverit! Täysin vapailla markkinoilla ei ole kärsivällisyyttä kasvat-
taa kokonaista puuta tai ehjää ihmistä. Tätä Tarjan ajatusta ja ideologi-
aa tarvitaan todella puolueen johdossa. 
 
Puheenjohtaja: Kirsti Tolvanen, Hämeen Sosialidemokraatit. 
 
Kirsti Tolvanen (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvä puolueväki! Puolueellamme on pitkät perinteet valita puheenjohta-
jaksi mies ja miestä minäkin olen tänään esittänyt. Onneksi meillä on 
kuitenkin edelleen Euroopan älymystöön kuuluva ulkoministeri. 
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Varapuheenjohtajaksi on saatava, mitä olen kuullut nyt ehdottamani 
henkilön puheita jo vuosien ajalta, tietyllä tavalla Tuomiojan hengen-
heimolainen eli Tarja Filatov ja esitän häntä varapuheenjohtajaksi, vai 
pelkääkö joku, että hän on liian vahva? 
 
Puheenjohtaja: Mikko Elo, Satakunnan Sosialidemokraatit. 
 
Mikko Elo (Satakunnan Sosialidemokraatit): Sosialidemokraattisella 
puolueella on ongelma – suhteellisen suurikin ongelma – eli se, että 
meillä on liian paljon osaavia ihmisiä ja me joudumme näiden ihmisten 
kesken valitsemaan. 
 
Satakunnan piirin ryhmän puolesta haluan todeta, että me kannatamme 
Pia Viitasta ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi ja Miapetra Kumpulaa 
toiseksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Kun olen ollut eduskunnassa Pia Viitasen kanssa kymmenen vuotta 
samanaikaisesti ja Miapetran kanssa nyt viimeiset pari vuotta ja sitä 
ennen, kun hän oli pääministerin erityisavustaja, voin sanoa, että he 
täyttävät kansalliset mitat. Väite, että kysymys on jostain piirin kiintiöstä, 
ei pidä paikkaansa. Molemmat naiset ovat osaavia, erinomaisia ja voin 
lämpimästi suositella heitä vanhempana miehenä. 
 
Puheenjohtaja: Erkki Tuomioja, Helsinki. 
 
Erkki Tuomioja (Helsingin piiri): Arvoisat toverit! Kuten näkyy, minä en 
ole täällä nuorten miesten enkä naisten asialla. Olen sillä asialla, että 
puolueen johto olisi vahva, monipuolinen ja riittävän kokenut kokonai-
suus. 
 
Varapuheenjohtajat ovat puheenjohtajan sijaisia. Sen vuoksi heidät va-
litaan myös erikseen ennen muuta puoluehallitusta. Vaalivaliokunnan 
ehdotus on sinänsä ihan hyvä, ehdokkaat ovat ihan hyviä, he ovat hy-
viä varapuheenjohtajia tulevaisuudessa, mutta kun ehdolla on myös 
Tarja Filatov, ainoa näistä ehdokkaista, jolla on edelleen jatkuvaa halli-
tuskokemusta, jolla on kokemusta niin naisliiton kuin aiemmin nuorisolii-
ton johdosta ja joka on menestyksellisesti hoitanut tätä varapuheenjoh-
tajan tehtävää, pitäisin erittäin suurena virheenä, jos me nyt jättäisimme 
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hänet tämän johtoryhmän ulkopuolelle. Me tarvitsemme sitä kokemus-
ta, mitä hänellä on, eikä ole mitään syytä antaa hänelle tälläkään taval-
la epäluottamuslausetta. 
 
Puheenjohtaja: Ilkka Taipale, Helsinki. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin piiri): Arvoisa yleisö! Olen tavattoman mones-
sa järjestössä puheenjohtajana tai varapuheenjohtajana. Minua ei ole 
ikinä niihin valittu. Kaikki järjestöt ovat minun itseni perustamia, joten en 
ole missään mielessä pettynyt, jos jään vähemmistöön, koska tuen aina 
vähemmistöjä. Kun lähdin tänne, niin minulle sanottiin: ”Ilkka kuule, si-
nä et pääse eteenpäin, mutta sinun asiasi pääsevät.”  
 
Täydellä varmuudella köyhyyden puolitus tulee olemaan puolueemme 
ohjelmassa tämän puoluekokouksen jälkeen, samaten kuin asunnotto-
muuden puolitus. Euroopan köyhyyden puolitus tulee olemaan taas eu-
rooppalaisten sosialidemokraattien tehtävä. Se riittää tietyllä tavalla.  
 
En pääse senkään takia, että iskulauseeni aikanaan oli ”älä luota yli 
kolmikymppisiin”. Nyt se suurin piirtein on, ”älä luota alle kuusikymppi-
siin”. Paavo Lipposen jälkeen ei enää ole kuusikymppisten edustajia 
puoluejohdossa, eikä ole alle kolmikymppisten.  
 
Sen vuoksi miettikää vakavasti Esa Suomista puoluehallitukseen, jos 
hän ei varapuheenjohtajaksi pääse. Paasio otti Sundqvistin sisälle -69 
ja sen jälkeen on aina ollut SNK:n edustajia. Mitä Tarja Filatoviin tulee, 
hänet valitaan ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi automaattisesti ja 
varmasti. 
 
Puheenjohtaja: Anna Mäenpää, Helsinki 
 
Anna Mäenpää (Helsingin piiri): Puheenjohtaja, hyvät toverit! Olen 
SONKin varapuheenjohtaja ja siten tehnyt SONKin Esa Suomisen 
kanssa töitä nyt puolisen vuotta. Kun me Esan kanssa puolisen vuotta 
sitten aloitimme, olin hiukan peloissani. Esa oli niin täynnä ideoita ja 
visioita järjestömme kehittämisestä, että ajattelin, että tuleeko tästä 
muuta kuin kaaos. No, eipä tullut kaaosta. Esa on määrätietoisesti ke-
hittänyt liittoa ja vienyt sitä eteenpäin. Esassa yhdistyy käytännön te-
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keminen ja idealismi. Näen oikeasti, että puolueemme tarvitsee tätä 
nuoruuden intoa ja tekemisen meininkiä sekä idearikkautta, mitä Esasta 
todella löytyy. Haluan vielä sanoa, että tallipäällikkömme Ilkka on myös 
loistava ehdokas. Tuen Esa Suomista. 
 
Puheenjohtaja: Maria Guzenina-Richardson, Uusimaa 
 
Maria Gutzenina-Richardson (Uudenmaan piiri): Puheenjohtaja, tove-
rit! Näiden täällä kuultujen puheenvuorojen jälkeen tekisi mieli kiivaasti 
alkaa puolustaa nuoria miehiä. Mutta kun täällä on ehdokkaana kaksi 
sellaista naista, jotka lyövät laudalta kymmenen nuorta miestä, niin en 
voi olla nostamatta heitä esille. Hyvät naiset ja herrat, nämä kaksi nais-
ta ovat Tarja Filatov ja Mia-Petra Kumpula. 
 
Puheenjohtaja: Hannele Rämö, Häme 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät kuulijat! Ehdotan ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi työministe-
ri Tarja Filatovia, joka on empaattinen ja erittäin kokenut nainen. Toi-
seksi varapuheenjohtajaksi huippumuistin omaavaa ympäristö- ja asun-
toasiain valiokunnan jäsentä Pia Viitasta.   
 
Puheenjohtaja: Kalevi Rajala, Häme 
 
Kalevi Rajala (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Tämä liike on kasvattanut kaksi merkittävää Tarjaa yhteis-
kunnan korkeille palleille. Tarja H ja Tarja F. Hämeen Työväenyhdistys 
noin 500 jäsenen yhdistys tukee Tarja Filatovia puolueen varapuheen-
johtajaksi.  
 
Puheenjohtaja: Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! On äärimmäisen tärkeätä, että meillä on alueellinen edustus ja 
Kehä III:n ulkopuoleltakin puheenjohtajistossa edustus. Joukosta löytyy 
ehdotus, kyvykäs nuori nainen, kansanedustaja Mia-Petra Kumpula, 
jota suuri joukko Pohjois-Karjalan edustajista tukee.  
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Puheenjohtaja: Antti Lindtman, Uusimaa 
 
Antti Lindtman (Uudenmaan piiri): Puheenjohtaja, toverit! Sanoin 
tuossa aikaisemmassani puheenvuorossani, että kerran demarinuori, 
aina demarinuori. Uutispäivä Demarin päätoimittaja kirjoitti jokunen aika 
sitten, että puoluehallituksessa vieraili Petterin ja Mirkan muutamakuu-
kautinen Neo-poika ja sanoi, että Neon läsnäolo piristi kyllä puoluehalli-
tuksen työskentelyä, mutta keskustelua se ei ainakaan laskenut. Esa 
Suominen on mainio ilopilleri ja muutenkin positiivinen ilmestys, uskal-
taa ottaa kantaa jne. Varmasti hän nostaa puoluehallituksen keskuste-
lun tasoa. Toverit! Katse Suomiseen ja sosialidemokratia huomiseen! 
 
Puheenjohtaja: Mika Vuori, Uusimaa. 
 
Mika Vuori (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja! Kaikenlaista 
edustusta ja edustuksellisuutta aina mietitään, kun puolueen johtoteh-
täviä täytetään. Tänäänkin on näissä tehdyissä ja tehtävissä valinnois-
sa tätä asiaa erilaisilla argumenteilla selvitelty. Kyllä täytyy kuitenkin 
sanoa, vaikka tässä neljäkympppisenä Porvoon valtuuston nuorimpana 
demariedustajana onkin aika vanha kannattamaan nuorisoliiton ehdo-
kasta mukamas nuorison edustajana, että tuleva puoluejohto kaipaa 
myös pysyvyyttä. Siellä on kaikki paikat menossa vaihtoon. 
 
Harkitkaa vakavasti, kun meillä on uusi puheenjohtaja, uusi puoluesih-
teeri, jotka ovat varmasti hyviä, että Tarja Filatov voisi jatkaa varapu-
heenjohtajistossa. Sinne tulisi nostaa seuraksi nuori mies, Esa Suomi-
nen. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Risto Kuisma, Uusimaa. 
 
Risto Kuisma (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Varapuheenjohtajat 
valitaan koko puolueelle, ne eivät ole mitään piirimandaatteja. On vali-
tettavaa, että vaalivaliokunta on leiponut tämmöisen piiripaketin myös 
varapuheenjohtajista. Mielestäni on suuri vääryys ja epäoikeudenmu-
kaisuus, jos Tarja Filatovia ei edelleen valita jatkamaan tehtävässään. 
Hän on hoitanut vaativan tehtävän erinomaisesti. Kyllä meillä sisäises-
sä päätöksenteossa pitää olla oikeudenmukaisuutta, ettemme heitä 
ihmisiä menemään ilman todella pätevää syytä. Vetoan teihin kaikkiin, 
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että ajattelette myös tätä, minkälaisen sisäisen käyttäytymismallin me 
tässä annamme. 
 
Yhtä hyvin kuin Tarja Filatov naisliiton puheenjohtajana ja ehdokkaana 
on hyvä valinta myös tältä kannalta varapuheenjohtajaksi, niin kyllä 
puoluejohdossa tarvitaan myös nuorisoliiton edustusta. Esa Suominen 
on hyvä nuori mies nuorisoliiton edustajaksi puolueen johtoon. 
 
Puheenjohtaja: Tässä vaiheessa viimeinen puheenvuoro on Tarja 
Tenkulalla. 
 
Tarja Tenkula (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät kokous-
edustajat! Tuula Haatainen kävi loistavan puheenjohtajakampanjan. 
Valitettavasti hän jäi kahden miehen väliin niin sanotusti. Tuula on an-
tanut suostumuksensa ja on käytettävissä myös varapuheenjohtajaksi. 
Äänestäkäämme siis Tuulaa! 
 
Puheenjohtaja: Pyydetyt puheenvuorot varapuheenjohtajan vaaliin on 
käytetty. Todetaan.  
 
Tämän jälkeen siirrymme toteamaan, mitä säännöt sanovat tästä. 
 
Varapuheenjohtajat valitaan yhdessä vaalissa enemmistövaalitapaa ja 
vaadittaessa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 
äänioikeutetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on varapuheen-
johtajat valittava henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käyttäen. Vaa-
lissa eniten ääniä saanut on nimettävä ensimmäiseksi varapuheenjoh-
tajaksi ja toiseksi eniten ääniä saanut toiseksi varapuheenjohtajaksi. 
 
Olen käsittänyt näin, että tämän keskustelun jälkeen täällä ovat ehdok-
kaina Tarja Filatov, Tuula Haatainen, Miapetra Kumpula, Esa Suomi-
nen ja Pia Viitanen. Nimet näkyvät myös näyttötaululla. 
 
Asiasta on äänestettävä. Tämä on enemmistövaali, eli jos 1/5 puolue-
kokousedustajista, käytännössä 70 puoluekokousedustajaa, on sitä 
mieltä, niin vaali suoritetaan suhteellisena. 
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Pyydän vaalitoimikunnan jäseniä paikalle, koska pitää laskea, että vä-
hintään 70 edustajaa on tällä kannalla. Ollaanko tästä yksimielisiä? 
Olen käsittänyt, että se pitäisi erottaa myös tässä keskustelussa.  
 
Täällä on kuulemma ollut käytäntö, että tässä esityksessä pitäisi näin 
olla, mutta jos sali on toista mieltä, niin otetaan kaikki äänestykseen. 
Ollaanko sitä mieltä? 
 
Mittaamme, onko heitä 70, että vaali suoritetaan suhteellisena, jonka 
jälkeen kerron, mitä se suhteellinen vaali on. Se ei ole aivan selvä.  
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne jotka ovat sitä mieltä, että vaali suoritetaan suhteel-
lisena, nostavat vihreän lapun ylös nyt. 
 
Uskallan sanoa, että heitä on yli 70. Vaali suoritetaan siis suhteellisena. 
 
Todetaan. 
 
Puheenjohtaja: Hyvät puoluekokousedustajat, vaikka tämä lappu ei 
sinne kovin hyvin näy, niin se on siis kaksipuolinen lappu, jossa etupuo-
lella lukee Äänestyslippu puoluehallituksen varapuheenjohtajien vaali, 
suhteellinen vaali. Täällä lukee teksti: ”Jokainen edustaja saa äänestää 
enintään kahta ehdokasta. Kirjoita ehdokkaittesi numerot haluamassasi 
järjestyksessä alla oleviin ympyröihin sijoittaen ykkösehdokkaasi en-
simmäiselle vaalisijalle ja kakkosehdokkaasi toiselle vaalisijalle.” 
 
Siis numerot 2-7 ovat käytössä. Jos täyttää nämä molemmat ympyrät, 
niin ensimmäinen sille sijalle asetettu saa kaksi ääntä ja toiselle sijalle 
asetettu saa yhden äänen. Jos täyttää tämän lapun niin, että pistää 
vaan tähän ensimmäiselle sijalle numeron, niin silloin tämä ensimmäi-
selle sijalle asetettu saa vain yhden äänen.  
 
Kertaan vielä, että jos täyttää molemmat, niin ensimmäiselle sijalle ase-
tettu saa kaksi ääntä ja toiselle sijalle asetettu yhden äänen. Jos täyttää 
vain yhden, niin ensimmäiselle sijalle asetettu saa vain yhden äänen. 
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Vaali lienee selvä? 
 
Tämän jälkeen menemme samassa järjestyksessä kuin aikaisemmin. 
 
Vaalitoimitus 
 
Puheenjohtaja: Vaalitoimitus alkaa. 
 
Varapuheenjohtajaehdokkaiden nimet ja numerot ovat myös siellä ko-
peissa. 
 
Ari Näätsaari (sihteeri): Pyydän kokousedustajia istuntosaliin ja istun-
tosalissa olevia edustajia istumaan paikoillaan. 
 
Hyvä puoluekokousväki! Tässä vaiheessa tiedoksenne, että varapu-
heenjohtajan vaalien ääntenlaskun aikana käsitellään Asunto- ja ympä-
ristövaliokunnan mietintö tai ainakin osa siitä, riippuen siitä, kuinka no-
peasti mietintö saadaan käsitellyksi. Pyydän asunto- ja ympäristövalio-
kunnan puheenjohtajaa valmistautumaan tähän. 
 
Äänestys puolueen varapuheenjohtajista alkaa pikkuhiljaa olla suoritet-
tu. Pyydän kokousedustajia palaamaan saliin. Ääntenlaskun aikana 
käsitellään asunto- ja ympäristövaliokunnan mietintö. 
 
Puheenjohtaja: Ovatko kaikki saaneet äänestää varapuheenjohtajan 
vaalissa? Ovat. 
 
Äänestys päättyy. Todettaneen. Todetaan. 
 
Pyydän puoluekokousedustajia istuntosaliin. Alamme käsitellä valio-
kunnista tulevia mietintöjä. 
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18.  KÄSITELLÄÄN  
PUOLUEKOKOUSESITYKSET 

 
18.9. Asunto- ja ympäristöaloitteet (153-162) 
 
Puheenjohtaja: Pyydän istuntosaliin hiljaisuutta. Hyvät toverit siirrym-
me asunto- ja ympäristövaliokunnan mietintöön 9.6.2005. Valiokunta on 
käsitellyt esityskirjan sivut 303—324, aloitteet 153—162 ja tehnyt tästä 
mietinnön. Se on jaettu edustajien pöydille. 
 
Mietinnön esittelee valiokunnan puheenjohtaja Tuija Pohjola. 
 
Tuija Pohjola (asunto- ja ympäristövaliokunnan puheenjohtaja): Arvoi-
sat puoluekokousedustajat! Teillä on pöydillänne kannanotto asunto- ja 
ympäristöpolitiikasta. En aio käydä näitä yksityiskohtaisesti läpi. Tote-
an, että valiokuntaan tuli toistakymmentä muutosesitystä ja aloitteet on 
jollakin lailla huomioitu näissä muutetuissa teksteissä. 
 
Aloitteiden osalta valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
Lisäksi valtiokunta kävi keskustelua ympäristöpoliittisen ohjelman teos-
ta ja toteaa, että SDP loi vuonna 1969 Suomen puolueista ensimmäi-
senä oman ympäristöohjelman. Valiokunnan mielestä nyt olisi aika laa-
tia uuden vuosituhannen haasteisiin vastaava ympäristöpoliittinen oh-
jelma. Valiokunta esittää, että puoluehallitus huomioi asian päättäes-
sään tulevan puoluekokouskauden ohjelmatyöstä. Tässä lyhyesti. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Tuija Pohjolalle. Nyt on tarkoitus, että jos 
käydään keskustelua, niin keskustelussa tehdään asianomaiset muu-
tosesitykset hyvin lyhyesti perustellen. Puheenvuorot ovat lähinnä muu-
tosehdotuksia joko valiokunnan mietintöön tai tähän perusasiakirjaan. 
 
Keskustelu alkaa. Keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan mietintö hyväksyttäneen sellaisenaan yksimielisesti puo-
luekokouksen päätökseksi.  Hyväksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.9. Asunto- ja ympäristöaloitteet on loppuun 
käsitelty. 

10.6.2005, Jyväskylä 
 
 
 

 
 

- 264 - 

 
Puoluekokous hyväksyi Asunto- ja ympäristöaloitteita 153-
162 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme valtiosääntö- ja oikeuspoliittisiin aloitteisiin. 
Onko valtiosääntö- ja lakivaliokunnan puheenjohtaja Anton Rönnholm 
salissa? Kyllä. 
 
18.4.  Valtiosääntö- ja oikeuspoliittiset aloitteet (42-64) 
 
Puheenjohtaja: Tämä on esittelyasiakirjan sivuilla 81-138 ja aloitteet 
43-64. Valiokunnan mietintö on jaettu kokousedustajille pöydille.  
 
Asian esittelee valtiosääntö- ja lakivaliokunnan puheenjohtaja Antton 
Rönnholm. 
 
Antton Rönnholm (valtiosääntö- ja lakivaliokunnan puheenjohtaja): 
Hyvät toverit! Valtiosääntö- ja lakivaliokunta kävi hyvin tasokasta kes-
kustelua. Kun puheenjohtaja Lipponen Demarissa epäili, että voiko 
käydä parempaa keskustelua kuin Jyväskylässä 30 vuotta sitten käytiin, 
niin koin, että keskustelu oli tasokasta. Haluan kiittää heitä, jotka ovat 
tehneet aloitteita tälle alueelle. 
 
Keskeisinä asioina olivat vaalikysymykset, eli pitkien listojen ja eri vaa-
lien suhteellisuus ja sen takaaminen. Erityistä painoa annettiin eurovaa-
leille ja niille ongelmille, mitä eurovaaleissa on esiintynyt. Siihen oli mo-
nessa aloitteessakin otettu kantaa. Viittaamme monessa kohdassa 
Kansanvalta 2007 -toimikunnan, jonka puheenjohtaja Pertti Paasio oli, 
työhön. Toivomme, että sitä työtä jatketaan. 
 
Kävimme keskustelua myös sosiaalipolitiikan keskeisestä vaikutuksesta 
rikosten ehkäisyssä, poliisien resursseista ja poliisin tutkintatapojen ke-
hittämisestä. Hyvin tärkeänä johtolankana monen aloitteen käsittelyssä 
olivat lapsen oikeudet, niiden toteutuminen ja se, että lasten oikeudet 
on saatava vanhempien oikeuksien sisään. Sitä pidetään keskeisenä 
arvona. Myös tapaamisoikeuksista ja niiden turvallisuudesta sekä tur-
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vakodeista käytiin pitkiä keskusteluja. Lisäksi on yksi aloite, jossa puu-
tuttiin kansanedustajien palkkaukseen. Keskustelu siitä oli myös mie-
lenkiintoista. Valiokunnan jäseninä oli myös kansanedustajia, joten täs-
sä oli monenlaisia argumentteja. 
 
Kimito Svenska Socialdemokratern rf:n aloite kunnallisesta kansanää-
nestyksestä on käännöksineen pitkälti yli kymmenen sivua pitkä. Se 
osoittaa esimerkillistä pohjatyötä. Toivomme lisää perusteellista työtä. 
 
Mitä tulee lisäyksiin ja lausuntoihin, niin ne on jaettu teille pöydille. En 
ryhdy niitä erikseen lukemaan. Kaikki lisäykset, mitä kannanottoon oi-
keuspolitiikasta tuli, tulivat sivuille 82 ja 83. Pöydille jaetusta poiketen 
ensimmäiseen kohtaan on tehty pieni yhteensovittamismuutos sekä 
muiden valiokuntien työn takia että Kansanvalta 2007 -toimikunnan esi-
tysten kannalta. Muutoksen vuoksi kohdan 1. loppuun lisätty kappale 
kuuluu: ”Kansanvalta 2007 -toimikunnan suositusten mukaisesti on sel-
vitettävä kunnallishallintoon soveltuvaa pormestarimallia ja pitkien listo-
jen käyttöönottoa Euroopan Parlamentin vaaleissa. Eduskuntavaalien 
osalta on panostettava alueellisen edustavuuden ja suhteellisuuden 
toteutumiseen.”, eli tekstiin on lisätty sanat ”alueellinen edustavuus”. 
 
Aloitteista 43, 46-48 ja 53-63 puoluehallituksen tekemiin päätösesityk-
siin tehdyt kommentit on myös jaettu teille. Näissä yhdymme puoluehal-
lituksen päätösesityksiin, ja loputkin lausunnot ovat luettavissa teille 
jaetuista papereista. 
 
Lisäisin vielä loppuun, että ehkä kaikkein eniten keskustelua valiokun-
nassa herättivät aloitteet 60-62, joissa haluttiin tuoda adoptiomahdolli-
suus rekisteröidyissä parisuhteissa eläville pareille. Tästä asiasta käy-
tiin useampi äänestys ja äänestyksen jälkeenkin meillä on, mikäli en 
muista väärin, kaksi eriävää mielipidettä. Näin ollen päädyimme siihen 
muotoon, jonka puoluehallitus on esittänyt, että asiaa selvitetään. 
 
Otan vapauden valiokunnan puheenjohtajana ilmaista henkilökohtaisen 
kantani ja muistuttaa siitä, mitä vastavalittu puheenjohtaja täällä ihan 
muutamia tunteja sitten puhuessaan sanoi: SDP on johtava tasa-
arvopuolue. Me emme vain puhu, vaan myös toimimme velvoitteidem-
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me mukaisesti. Jos tästä enemmän keskustelua syntyy, niin kehotan 
salissa olevia miettimään näitä sanoja. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu alkaa. Tähän on pyytänyt puheenvuoron 
Sakari Knuuttila Keski-Suomesta. 
 
Sakari Knuuttila (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja! 
Minä en nyt tule puhumaan oikeudesta työhön, mutta minun kirjani on 
tuolla Työväen Arkiston pöydällä alakerrassa ilmaiseksi saatavissa, kun 
niitä on jäänyt kellariin varastoon parisen sataa. Jos joku haluaa, niin 
hakekaa sieltä. Se aihe kuuluu myös valtiosääntöoikeuden piiriin, joskin 
sitä on minun eduskunnasta lähtöni jälkeen vähän vesitetty, josta olen 
pahoillani. 
 
Sen sijaan tulin kiittämään valiokuntaa päihdepoliittisesta kannanotosta, 
joka on kohta 3. Tämä on kuudes raittiushenkinen kannanotto, mikä on 
näissä esityksissä. Lisäksi olen jättänyt eilen - täällä salissa ei ollut sil-
loin paljon väkeä - sosiaali- ja terveysvaliokunnalle ehdotuksen, että 
laitettaisiin myös johtopäätösosaan tästä lausuma siinä hengessä, kuin 
nämä kuusi erillistä kannanottoa ovat. Mutta niitä ei ole missään pon-
sissa. 
 
Sosialidemokraattinen liike oli raittiusliike. Työväen Arkiston pöydällä on 
puolueen 25-vuotishistoria, jossa mm. kerrotaan, miten puolue toimi 
raittiusliikkeenä aina kieltolakiin saakka. Nyt on tultu Suomessa ajan-
kohtaan, jolloin meidän on syytä palata perinteeseen eli raittiusliikkeek-
si, ei vartioidaksemme toisia, vaan niiden raukkojen auttamiseksi, jotka 
ovat joutuneet näihin ongelmiin päihteiden takia. 
 
Puheenjohtaja: Haluan ohjata tätä keskustelua, jos mahdollista, että 
valiokuntien suuren määrän vuoksi käyttäisimme puheenvuoroja lähin-
nä silloin, kun teemme muutoksia joko valiokunnan mietintöön tai esi-
tämme uuden muutoksen valiokunnan papereihin. Periaatteellisiin kes-
kusteluihin ei ole kauhean paljon aikaa. Pyydän, että edustajat kiinnittä-
vät tähän huomiota. Keskustelun pitäisi olla lähinnä muutosesitysten 
käsittelyä. 
 
Seuraava puheenvuoro on Petteri Oksalla. 
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Petteri Oksa (Helsingin piiri): Rakkaat toverit! Puheenvuoroni liittyy va-
liokunnan puheenjohtajan mainitsemiin aloitteisiin 60—63, Samaa su-
kupuolta olevien adoptio-oikeus. Ei ole olemassa ainuttakaan syytä 
olettaa, etteivätkö samaa sukupuolta olevat vanhemmat kykenisi tar-
joamaan lapselleen rakastavaa kotia tai turvallista kasvuympäristöä 
siinä, missä muutkin adoptioon oikeutetut pariskunnat. Adoptiolapsen 
hankkiminen on nykyiselläänkin pitkällinen ja huolellisen tutkinnan ja 
selvityksen vaativa prosessi, johon ryhtyminen ja läpikäynti vaatii poh-
dintaa, kärsivällisyyttä sekä voimavaroja. Näihin perheisiin tulevat lap-
set ovat siis varmasti toivottuja ja odotettuja. Miksi me siis kohtelisimme 
näitä ihmisiä muista poikkeavalla tavalla perheeseen liittyvissä kysy-
myksissä. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokraattinen liike on tasa-arvon liike. Meidän 
arvoihimme ja tavoitteisiimme on aina kuulunut kaikkien ihmisten tasa-
vertaisuus. Miksi siis meistä kukaan haluaisi kieltää kanssaihmisiltään 
oikeuden perheeseen ja onneen, estää toivottua lasta pääsemästä ra-
kastavaan kotiin? 
 
Kyseessä on myös laajempi keskustelu siitä, miten suhtaudumme eri-
laisuuteen. Homoseksuaalisuus ei ole rikos sen paremmin kuin vam-
makaan. Se on tapa rakastaa ja elää elämäänsä. Eikä sen perusteella 
voida karsinoida epätasa-arvoisiin asemiin. Ahdasmieliset ja leimaavat 
rajoitukset on purettava. Keitä me olemme asettamaan näitä eriarvoi-
suuksia täysi-ikäisten ihmisten välille? 
 
Hyvät toverit! Esitän aloitteiden 60—63 uudeksi päätösesitykseksi, että 
”Puoluekokous kannattaa sisäistä adoptio-oikeutta samaa sukupuolta 
oleville pareille.” 
 
Esitystä kannattaa Juha Beurling, Helsinki. 
 
Puheenjohtaja: Pyydän saada esityksen kirjallisena. Totean, että Juha 
Beurling ilmoittaa kannattavansa äskeistä esitystä. Valiokunnan pu-
heenjohtaja, kysyn menettelytavasta. Kun on tehty muutosesitys, niin 
onko syytä palauttaa se valiokuntaan vai suorittaa täällä äänestys? 
Antton Rönnholm (valtiosääntö- ja lakivaliokunnan puheenjohtaja): 
Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Valiokunta keskusteli tästä kysy-
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myksestä jo viimeksi kokoontuessaan ja sisäisestä erimielisyydestä 
johtuen en koe enää mielekkäänä ottaa asiaa takaisin, vaan näen, että 
salin on nyt ratkaistava, mitä mieltä tämä puolue on. 
 
Puheenjohtaja: Saanko Petteri Oksan muutosesityksen tänne? 
 
Tähän on pyytänyt puheenvuoron Johannes Koskinen, hallitusryhmä. 
 
Johannes Koskinen (hallitusryhmä): Hyvät toverit! Tasa-arvo eteni 
viime vaalikaudella merkittävästi, kun tuli mahdollisuus virallistaa pa-
risuhde myös samaa sukupuolta olevien kesken. Kun sitä ajettiin läpi, 
niin ratkaiseva kynnys oli se, että se saatiin läpi vain sillä, että tätä si-
säistä adoptiota ei otettu mukaan siihen pakettiin.  
 
Se ei tietysti tarkoita sitä, etteikö SDP voisi olla sitä mieltä, että tuo vaa-
timus voidaan edellyttää sosialidemokraattien toimesta pidettäväksi 
esillä. Mutta siihen liittyy joitakin ongelmia, esimerkiksi se, että tämä on 
niin harvassa maassa hyväksytty, että useimmissa maissa Euroopassa 
ja Euroopan unionissa ei hyväksytä sellaisia kirjauksia. Joudutaan ta-
vallaan purkamaan näitä adoptiosuhteita siinä tilanteessa, että perheet 
tai yksittäiset henkilöt siinä vaihtavat asuinpaikkaansa. Tarvitaan sel-
västi pidemmälle menevää yhteistä eurooppalaista lainsäädäntöä, joka 
toimisi samojen periaatteiden nojalta kuin nämä pohjoiseurooppalaiset 
mallit. 
 
Tosiaan tässä pohjaehdotuksessa on aika tasapainoisesti arvioitu tilan-
netta ja annettu velvoite selvittää eteenpäin näitä mahdollisuuksia ede-
tä tasa-arvossa niin pitkälle kuin mahdollista loukkaamatta sitten taas 
lapsen etua tai aiheuttamatta juuri näitä vaikeita tilanteita rajoja ylitettä-
essä. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. Todetaan. 
 
Keskustelun aikana Petteri Orpo, anteeksi Petteri Oksa, tämä orpo tuli 
vissiin tästä adoptiosta mieleen. Petteri Oksan ja Petteri Orvon erotan 
kyllä aika hyvin. 
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Täällä Petteri Oksa teki Juha Beurlingin kannattamana seuraavan kan-
nanoton: ”Aloite 60–63. Puoluekokous toteaa kantanaan, että samaa 
sukupuolta oleville pareille tulee oikeus sisäiseen adoptioon.”  
 
Äänestysehdotus  
 
Puheenjohtaja: Teen seuraavan äänestysehdotuksen. Ne jotka ovat 
valiokunnan kannalla äänestävät jaa, eli vihreä lappu. Ne jotka ovat 
Petteri Oksan muutosehdotuksen kannalla, äänestävät ei, eli punaista 
lappua. 
 
Äänestysehdotus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Jaata äänestävät ovat valiokunnan kannalla, käsi ylös 
nyt. Pidetään ylhäällä, vaalivaliokunta on tuolla omassa työssään. Vih-
reät laput ylös. Ei muita, siellä on jollakin punainenkin lappu ylhäällä. 
Lasketaan alas. 
 
Punaiset laput ylös. Aika selkeä vähemmistö. Petteri Orpo, anteeksi 
Petteri Oksa, onko tulkintani tästä määrästä oikea? Näin ollen pyydän 
anteeksi vielä kerran, minä en anna tämän jälkeen Petteri Oksalle pu-
heenvuoroa, niin ei tule tätä kömmähdystä. 
 
Muita muutosehdotuksia ei ollut tehty. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään.  
 
Työjärjestyksen kohta 18.4. valtiosääntö- ja oikeuspoliittiset aloitteet, 
ml. vaalilainsäädäntö, on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Valtiosääntö- ja oikeuspoliittisia 
aloitteita 60-63 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
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Puheenjohtaja: Sitten menemme seuraavaan valiokuntaan, eli kan-
sainvälisten asioiden valiokuntaan.  
 
18.1.  Kansainväliset aloitteet (1-13) 
 
Puheenjohtaja: Nämä ovat esittelykirjan sivuilla 1-35 ja aloitenumerot 
1-13. Teille on jaettu valiokunnan mietintö. 
 
Mietinnön tulee esittelemään valiokunnan puheenjohtaja Ulpu Iivari, ole 
hyvä! 
 
Ulpu Iivari (kansainvälisten asioiden valiokunnan puheenjohtaja): To-
veri puheenjohtaja, hyvät toverit! Kansainvälisten asioiden valiokunnas-
sa käsittelimme tämän puoluehallituksen kannanoton kansainväliseksi 
asiakirjaksi ja siihen liittyvät aloitteet ja sen lisäksi ajankohtaisen julki-
lausuman kansainvälisestä politiikasta. Onko tarkoitus, että täällä käsi-
tellään myös tämä julkilausuma, vai vasta huomenna? Huomenna, sel-
vä.  
 
Ensiksi haluan kiittää valiokunnan jäseniä erittäin rakentavasta ja hy-
västä yhteistyöstä. Siellä oli paljon asiantuntemusta ja pystyimme hyvin 
ripeästi käsittelemään näitä kysymyksiä.  
 
Valiokunnan mietintöön tulleet muutokset, jotka nyt esitän salin hyväk-
syttäväksi tämän puoluehallituksen kannanoton kanssa, ovat loppujen 
lopuksi aika vähäisiä. 
 
Kehitysyhteistyötavoitetta, joka on tässä puoluehallituksenkin kannan-
otossa 0,7 prosenttia bruttokansantuotteesta vuoteen 2010 mennessä, 
halusimme tarkentaa siten, että vuoteen 2010 mennessä vuosittain 
nostetaan kehitysyhteistyömäärärahoja 0,06-0,07 prosenttiyksikköä, 
jotta varmistetaan tämän tavoitteen toteutuminen. On helpompi nostaa 
vähän kerrallaan vuodessa. 
 
Kansalaisjärjestöjen kehitysyhteistyöhankkeissahan puoluehallituksen 
kannanotto on kansalaisjärjestöjen kehitysyhteistyön panoksen lisäämi-
sen kannalla ja olimme sillä kannalla myös valiokunnassa. Halusimme 
sitten kuitenkin lisäyksen, jonka mukaan kansalaisjärjestöjen kehitysyh-
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teistyöhankkeiden valmistelua, toteuttamista ja arviointia tulee jatkossa 
tukea ja kehittää edelleen. Edelleen, jos tulee lisää rahaa, niin silloin 
täytyy tulla myös lisää valvontaa ja laadun tarkkailua.  
 
Sitten täällä on taas tällainen Lex Taipale. Muistanette, että Ilkka Taipa-
le puhui täällä lämpimästi Venäjä-yhteistyöstä, ja niinpä lisäsimme koh-
taan 15, ”Suomen on kehitettävä aktiivisesti tutkija-, opiskelija- ja asian-
tuntijavaihtoa Venäjän kanssa. On panostettava myös uusiin yhteis-
työaloihin, kuten logistiikka”. Ja tästä samasta kohdasta 15 poistettiin 
viimeinen lause ja se siirrettiin kohtaan 17. 
 
Mutta sitä ennen kohta 16, halusimme vähän tarkentaa tai määritellä 
tarkemmin transatlanttisen yhteistyön käytäntöjä, eli lihotimme tätä koh-
taa tällaisella tekstillä: ”Transatlantisessa yhteistyössä on painotettava 
ihmisoikeuksia, kansainvälisen oikeusjärjestyksen vahvistamista ja de-
mokratian edistämistä, sotien tai muiden vakavien kriisien seurauksista 
kärsivien kansakuntien uudelleen rakentamista, joukkotuhoaseiden ra-
joittamista sekä ympäristöuhkien torjumista.”  
 
Tämä kohdasta 15 kohtaan 17 muutettu lause muotoiltiin sitten näin, ja 
se tulee nyt Pohjoismaisen yhteistyön yhteyteen ja se koskee yhteistyö-
tä Baltian maiden kanssa eli ”Yhteistyön laajentaminen Baltian maiden 
kanssa tuo uuden ulottuvuuden myös Pohjoismaiden yhteistyölle. Hy-
vinvointivaltion ja työmarkkinoiden toimivuuden on oltava Baltian mai-
den kanssa harjoitettavan yhteistyön kulmakiviä.” 
 
Nämä olivat meidän muutoksemme, muuten esitämme todella puolue-
hallituksen kannanottoa kansainvälisistä kysymyksistä hyväksyttäväksi 
lähes sellaisenaan. 
 
Sitten käsittelimme myös aloitteita. Hyväksyimme puoluehallituksen 
päätösesityksen kaikkiin aloitteisiin, paitsi aloitteisiin 7-8, jotka koskivat 
siviilipalvelua. Niissä muutettiin viimeinen lause muotoon: ”Siviilipalve-
lusta on kehitettävä ja tutkittava mahdollisuudet suorittaa siviilipalvelus 
myös kehitysyhteistyötehtävissä.” 
 
Meinasin unohtaa tärkeän asian. Turvallisuuspolitiikkaa koskevassa 
kohdassa 14 haluttiin EU:n ulko- ja turvallisuus- ja puolustuspolitiikan 
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tilanne, liittyen perustuslain ratifiointiin, sillä tavalla noteerata, että sinne 
lisättiin lause ”Turvallisuuspoliittisen tilanteen kehitystä on seurattava 
tarkoin.” 
 
Tässä esittelyni, arvoisa puheenjohtaja. 
 
Puheenjohtaja: Nyt ei ole pyydetty yhtään puheenvuoroa, joten kes-
kustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi.  Hy-
väksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.1. Kansainväliset aloitteet, ml. turvallisuus ja 
puolustus, kehitysyhteistyö, YK, on loppuun käsitelty. Todetaan.  
 

Puoluekokous hyväksyi Kansainvälisiä aloitteita 1-13 kos-
kevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Otetaan seuraavaksi varapuheenjohtajan vaalin tulos. 
Valitan, ettei tulekaan vielä varapuheenjohtajien tulosta. He viilaavat 
siellä pilkkua, se vaalitoimitus oli niin yksinkertainen. 
 
Otamme käsittelyyn kohdan 18.5. Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet. 
 
18.5.  Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet (65-93) 
 
Puheenjohtaja: Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet tulee esittelemään 
valiokunnan puheenjohtaja Alpo Jokinen. Totean, että tämä koskee esi-
tyskirjan sivuja 139-185, aloitteita 65-93. Mietintö on jaettu kokousedus-
tajille. Alpo Jokinen, ole hyvä! 
 
Alpo Jokinen (talous-, työllisyys- ja verovaliokunnan puheenjohtaja): 
Valiokunta käsitteli perusteellisesti tätä kannanottoa ja aloitteita ja teh-
tiin kymmenkunta muutosehdotusta. Valiokunnan mietintö on jaettu 
pöydille ja siinä on lueteltu nämä muutosehdotukset. 
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Erityistä huomiota siellä kiinnitettiin tuloerojen kasvuun. Siitä lisättiinkin 
ihan alkuosaan sivulle 139 kappale, joka on tässä kirjoitettu.  
 
Sivulla 141 korjattiin kohta 2, poistettiin entinen teksti ja korvattiin se 
uudella tekstillä, joka on mainittu mietinnössä. 
 
Tässä on lueteltu kaikki muutokset. 
 
Aloitteista valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesitykseen. 
 
Tämä lyhykäisyydessään.  
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle Alpo Jokiselle. 
 
Keskusteluun ei ole pyydetty puheenvuoroja. Keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi.  Hy-
väksytään. 
 
Näin ollen asialistan kohta 18.5. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Talous-, työllisyys- ja veroaloitteita 
65-93 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Nyt mennään kunta- ja aluevaliokunnan asioihin 
 
18.8.  Kaupunki-, kunta- ja aluealoitteet (132-152) 
 
Puheenjohtaja: Totean, että tämä koskee esitysasiakirjan sivuja 275–
302 ja aloitteita 134–152. Tämä mietintö on jaettu puoluekokousedusta-
jille. Matti Tukiainen, ole hyvä! 
  
Matti Tukiainen (kunta- ja aluevaliokunnan puheenjohtaja): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Tämä kaupunki-, kunta- ja aluepolitiikkaa 
käsittelevä valiokunta työskenteli hyvin ripeästi ja rakentavassa hen-
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gessä ja käsitteli nämä puoluekokousedustajien tekemät muutosehdo-
tukset puoluehallituksen pohjaehdotukseen. 
 
Ensimmäinen muutosesitys valiokunnan mietinnössä on sivulta 267, eli 
kannanotto kaupunki-, kunta- ja aluepolitiikasta. Valiokunta esittää sii-
hen toisen kappaleen jälkeen lisättäväksi kaksi kappaletta, jotka käsitte-
levät metropoli- ja suurkaupunkipolitiikkaa kansainvälisestä näkökul-
masta. 
 
Toinen muutos on sivujen 268-269 taitteessa näitten ponsikohtien koh-
dassa 2. Siinä on hieman muutettu, voisiko sanoa yleisemmälle tasolle, 
termiä ”seutu”, käytetään termiä ”alue”. 
 
Kolmas muutosesitys on sivulla 270 kohdassa 6. Sinne esitetään lisät-
täväksi yksi lause lisää, jossa lauseessa ilmaistaan sosialidemokraatti-
en tahtotavoite, koskien maakuntajakoa, ja se tahto on se, että maa-
kuntia tulisi olla nykyistä vähemmän.  
 
Neljäs muutos on samaisella sivulla kohdassa 8. Sen lauseen loppuun, 
joka alkaa ”Julkisten palveluiden tehokas jne.” Sen jälkeen tulisi se jat-
ko siinä muodossa kuin valiokunta esittää ja siinä olennaista on se, että 
siinä on taas ilmaistu tahtotila koskien kuntarakenneuudistusta. Sieltä 
on poistettu se asia, joka ikään kuin käsittelee hallintotasojen käsittelyä, 
tosiasiassa on kohdassa 6.  Eli sieltä on se osa poistettu.  
 
Kohtaan 9 on lisätty pari asiaa koskien tätä kuntien valtionosuusjärjes-
telmän uudistamista. Siinä hieman ikään kuin täsmennettiin sitä, että 
tätä uudistusta tulisi kiirehtiä, ja sitten muutama pieni muutos itse sinne 
tekstiin, mutta ehkä olennaisin muutos on se viimeisin virke, jossa tode-
taan, että tasausjärjestelmän tulee olla neutraali kunta- valtiosuhteen 
kannalta.  
 
Sivulla 271 valiokunta esittää kahta lisäkohtaa, eli kohtia 11 ja 12, joista 
11 käsittelee kuntien roolia tietoyhteiskuntakehityksessä ja kohta 12 
yhtäältä vuokra-asujien aseman kohentamista ja sitten eräitä työkaluja 
kuntien käyttöön maapolitiikan hoitamisessa.  
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Toveri puheenjohtaja! Tässä ovat kaikki muutosesitykset. Valiokunnan 
mietintö on yksimielinen. Kiitoksia tietysti valiokunnan jäsenille myös 
tästä työskentelystä. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle Matti Tukiaisel-
le. Täällä on pyydetty kaksi puheenvuoroa. Hannele Rämö, Häme. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja ja 
hyvät toverit! Kunta- ja aluevaliokunta on tehnyt erittäin ansioakasta 
työtä ja tämä on ilahduttavaa, että tähän on näin suurella pieteetillä pa-
neuduttu. Mutta tekisin pienen tarkennuksen kohtaan 12 sivulla 271. 
Alkuperäinen lause kuuluu: ”Vuokralla asuvien taloudellinen tilanne on 
kehittynyt huonommin kuin muun väestön.” Oletan, että tällä lauseella 
on tarkoitettu, että vuokralla asuvien taloudellisen tilanteen kehitys on 
ollut hitaampaa verrattuna mm. omistusasunnoissa asuvaan muuhun 
väestöön. Korjaus voisi kuulua jopa näin.  
 
Toiseen kohtaan tekisin pienen lisäyksen. Se on tämä lause, joka alkaa 
tässä kohdassa 12. ”Kohtuuhintaisen ja -vuokraisen asuntotuotannon 
turvaamiseksi asuntopula-alueiden kuntien tulisi ryhtyä nykyistä aktiivi-
sempaan maan hankintaan” ja lisäisin tämän jälkeen ”ja ripeään kaavoi-
tuspolitiikkaan”. Jätän puoluekokoukselle päätösvallan näistä pienistä 
muutoksista. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro Pekka Ruotsalaisella, Kymi. 
 
Pekka Ruotsalainen (Kymen piiri): Toveri puheenjohtaja! Sivulle 270 
on lisätty tällainen uusi lause: ”Maakuntajakoa, jonka on tarkastettava 
vastaamaan todellisia vaikutuksia ja talousalueita…” Paavo Lipponen 
teki tässä muutama viikko sitten sellaisen ehdotuksen, että maakunta-
liittoja on vähennettävä. Minusta tässä on varmaan terminologista hor-
juvuutta puhutaanko maakuntaliitoista vai puhutaanko maakunnista. 
Minun käsittääkseni maakuntia sinänsä ei voi vähentää. Ne ovat hei-
mopohjaisia maakuntia. Miten savolaisia ja hämäläisiä pistetään yh-
teen, ei mitenkään. Mutta jos puhutaan hallintoyksiköstä, joita edusta-
vat maakuntaliitot, niin siinä suhteessa varmaan tarvetta on koota uu-
delleen näitä hallintoyksiköitä. Samassa yhteydessä varmaan voisi teh-
dä niin, että lääninhallitukset lopetettaisiin.  
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Puheenjohtaja: Airi Hakala, Oulu 
 
Airi Hakala (Oulun piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Kunta- ja 
palvelurakenneuudistus on meillä käynnistynyt ja aluehallintomme, jos 
mietimme kuntatilannetta, on varsin pirstaleinen ja jollakin tapaa käy-
mistilassa. Siihen nähden nämä kannanotot osin ovat rakentavia tähän 
keskusteluun, mutta osin liian rajaavia. Tästä syystä teen esityksen, 
että sivulle 270 aiottu muutosesitys: ”Maakuntajakoa on tarkistettava 
vastaamaan todellisia vaikutus- ja talousalueita, jolloin maakuntien 
määrä nykyisestään vähenee.” Pyydän, että se poistetaan, koska tämä 
keskustelu, jota meillä tällä hetkellä ollaan vasta käynnistämässä, ei 
anna oikeutusta tämän tyyppiseen suoraviivaiseen kannanottoon, johon 
voisin ainakaan henkilökohtaisesti yhtyä.  
 
Puheenjohtaja: Saanko kirjallisesti? Seuraavana Kalevi Rajala, Häme. 
 
Kalevi Rajala (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät toverit! Kannatan Hannele Rämön tekemää muutosesitystä tähän 
valiokunnan esitykseen. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu päättyy. Todetaan. 
 
Keskustelun aikana on Hannele Rämö Kalevi Rajalan kannattamana 
tehnyt viimeiseen kappaleeseen muutoksen eli stilistinen muutos 
”Vuokralla asuvien taloudellisen tilanteen kehitys on ollut hitaampaa 
verrattuna muuhun väestöön.”  
 
On lisätty yksi sana, kun kehotetaan aktiivisempaan maan hankintaan 
ja ”ripeään” kaavoituspolitiikkaan.  
 
Kysyisin puheenjohtajalta, voitaisiinko nämä pienet stilistiset muutokset 
hyväksyä. 
 
Matti Tukiainen (kunta- ja aluevaliokunnan puheenjohtaja): Puheen-
johtaja, ilman valiokunnan valtuuksia esittäisin niiden hyväksymistä. 
 
Puheenjohtaja: Lisäksi Airi Hakala on tehnyt muutosehdotuksen, mut-
ta sitä ei ole kannatettu, joten se raukeaa.  
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Näin ollen valiokunnan esitys hyväksyttäneen pienin stilistisin korjauk-
sin puoluekokouksen päätökseksi.  Hyväksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.8. on loppuun käsitelty.  
 

Puoluekokous hyväksyi Kaupunki-, kunta- ja aluealoitteita 
132-152 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme puolueen varapuheenjohtajien valintaan. 
  
 
14.  VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 

PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
ENSIMMÄINEN JA TOINEN VARAPU-
HEENJOHTAJA SEKÄ PUOLUEHALLITUKSEN 
JÄSENET 

 
Puoluehallituksen ensimmäisen ja  
toisen varapuheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Vaalissa on ollut 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaali-
uurniin on pudotettu yhteensä 347 äänestyslippua, joissa oli hyväksytty 
lippuja 346, hylättyjä 1 lippu.  
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Tarja Filatov 305 ääntä, Tuula 
Haatainen 19 ääntä, Miapetra Kumpula 278 ääntä, Esa Suominen 91 
ääntä, Ilkka Taipale 35 ääntä ja Pia Viitanen 308 ääntä. 
 
Pia Viitanen on tullut valituksi puolueen ensimmäiseksi varapuheenjoh-
tajaksi ja Tarja Filatov  puolueen toiseksi varapuheenjohtajaksi.  
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Asia on loppuun käsitelty. 
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Puoluekokous valitsi äänestyksen jälkeen puoluehallituk-
sen ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi Pia Viitasen ja 
toiseksi varapuheenjohtajaksi Tarja Filatovin. 

 
Puheenjohtaja: Puoluekokous onnittelee Pia Viitasta ja Tarja Filatovia 
puolueen varapuheenjohtajina. 
 
Ilmoitusasiat 
 
Puheenjohtaja: Vaalivaliokunta ja Eurooppavaliokunta kokoontuvat 
välittömästi.  
 
Hyvät toverit! Kokous jatkuu. Minulle on kerrottu, että Pia Viitasella on 
asiaa kokoukselle.  
 
Pia Viitanen (ensimmäinen varapuheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja 
ja kaikki hyvät toverit! Haluan tosi lämpöisesti kiittää tästä suuresta luot-
tamuksesta, mikä tässä puoluekokouksessa on tullut kohdalleni. Vien 
riemulla terveisiä tästä upeasta kokouksesta ja sen hengestä Hervan-
taan, missä asun. Samaan hengenvetoon haluan kertoa teille kaikille, 
että olen ehdottomasti käytettävissä myös teidän alueillanne. Haluan 
kiertää kenttää ja haluan sillä tavalla olla tämän luottamuksen arvoinen.  
 
En laita tätä aluepoliittiseksi muuten, kuin että minun on pakko todeta 
sellainen historiallinen, aika hassukin asia. Me Pirkanmaalla olemme 
tehneet sellaisen havainnon, että koskaan 100 vuoteen meidän maa-
kunnastamme ei ole ollut puoluejohdossa edustusta. Olemme tässä 
tapauksessa tämän rajan rikkoneet. Ehkä juuri sen takia nuo halaukset  
olivat tosi kovia.  
 
Teille kaikille lämpimät kiitokset valinnan johdosta. Pistetään yhdessä 
SPD rokkaamaan.  
 
Tarja Filatov (toinen varapuheenjohtaja): Hyvät toverit! Kiitoksia ihan 
hirvittävästi. Te ette usko oikeasti, kuinka hyvältä tuntuu sellainen tun-
ne, mikä täällä on ollut, tämä yhteinen fiilis. Uskon, että meillä on hyvä 
porukka, jolla me saamme tehdyksi töitä sosialidemokratian eteen sillä 
tavalla, että seuraaviin vaaleihin asetetut tavoitteet toteutuvat siitä, että 
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SDP on pääministeripuolue. Tulemme tekemään kaikkemme sekä nii-
den arvojen että asioiden puolesta, jotka täällä oleville ovat tärkeitä. 
Oikein paljon kiitoksia myös niille kaikille, jotka tässä kuviossa ovat ol-
leet mukana ehdokkaina ja tukijoina. Tsemppiä loppukokoukseen! 
 
Puheenjohtaja: Vielä kerran onnittelut uusille varapuheenjohtajille.  
 
Meidän piti siirtyä elinkeinovaliokunnan asioiden käsittelyyn, mutta teh-
däänkin niin, että vaalivaliokunta tuo uuden esityksen ja siirretään asia-
kohdan käsittely myöhemmäksi. 
 
Siirrymme käsittelemään asiakohtaa puoluehallituksen jäsenten valinta. 
 
Puoluehallituksen jäsenten valinta 
 
Puheenjohtaja: Asiakohdan tulee meille esittelemään vaalivaliokunnan 
puheenjohtaja Risto Koivisto, ole hyvä! 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Kun ryhdyimme käymään vaalia varapuheenjohtajista, 
kerroin, että olemme vaalivaliokunnassa pyrkineet rakentamaan koko-
naisuuden, jossa jokainen piiri saa kohtuullisen ja oikeudenmukaisen 
edustuksensa puoluehallituksen pöydän ääreen. 
 
Varapuheenjohtajan vaalissa kävi vaalivaliokunnan kannalta kaikkein 
huonoimmin sikäli, että vaalivaliokunnan ehdotus ei mennyt läpi. Tulos 
oli tietysti erinomainen, niin kuin puoluekokouksen valinnat aina. Mutta 
kun tällainen muutos vaalivaliokunnan ehdotukseen tuli, on tietysti syy-
tä vaalivaliokuntana tarkastella kokonaistilannetta uudestaan. Siltä poh-
jalta voin nyt esittää vaalivaliokunnan yksimielisen esityksen puoluehal-
lituksen jäseniksi. 
 
Uskallanko nyt varmasti sanoa, että se on myös nähtävissä monitoreis-
sa tällä hetkellä. 
 
Esitämme siis puoluehallituksen jäseniksi Maija Anttila, Helsinki, Jouni 
Backman, Etelä-Savo, Jouni Eerola, Kymi, Ismo Kainulainen, Pohjois-
Karjala, Miapetra Kumpula, Pohjanmaa, Reijo Laitinen, Keski-Suomi, 
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Heli Paasio, Varsinais-Suomi, Susanna Rahkonen, Uusimaa, Esko 
Riepula, Lappi, Pauli Ruoholahti, Pirkanmaa, Minna Tuukkanen-
Peussa, Kymi, Esa Wahlman, Satakunta, Erkki Vuorenmaa, Uusimaa, 
Tuula Väätäinen, Pohjois-Savo. 
 
Vaalivaliokunnan puolesta vetoaisin nyt teihin toverit puoluekokous-
edustajat. Tämä kokonaisuus, mikä nyt on muodostumassa, on hyvin 
harkittu ja tasapainoinen, vaalivaliokunnan yksimielisesti hyväksymä. 
Toivoisimme, että voisimme tämä hyväksyä ilman vaalia. 
 
Tämä ehdotus ei sisällä kaikkia niitä, joita on ehdotettu puoluehallituk-
sen jäseneksi, mutta rohkenen olettaa, että vaalissa kuitenkin listamme 
tulisi hyväksytyksi. 
 
Puheenjohtaja: Kuulimme vaalivaliokunnan ehdotuksen. 
 
Menemme keskusteluun puoluehallituksen valinnasta. Keskustelu al-
kaa. 
 
Ensimmäinen puheenvuoro on Pekka Salmella, Pirkanmaa. 
Pekka Salmi (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Lyhyesti aikaa sääs-
tääkseni, hyvät toverit, Pirkanmaa todellakin esitti varapuheenjohtajaksi 
Pia Viitasta ja meidän toinen esityksemme on Pauli Ruoholahti, toimin-
nanjohtaja Tampereelta, pitkäaikainen kaupunginvaltuutettu, ryhmän 
puheenjohtaja, osaava kaupunki- ja kuntapoliitikko. Uskon, että hänen 
osaamistaan tarvitaan puoluehallituksessa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Petteri Oksa, korostan Petteri Oksa, Hel-
sinki. 
 
Petteri Oksa (Helsingin piiri): Rakkaat toverit! Vaalivaliokunnan pu-
heenjohtajan vetoomus on kuultu, mutta minä en ole sitä ilmeisesti 
ymmärtänyt, sillä nuoriso- ja opiskelijaliiton yhteinen tahto on nyt se, 
koska Esa Suominen ei tullut valituksi puolueen varapuheenjohtajaksi, 
että me esitämme häntä edelleen puoluehallituksen jäseneksi. Peruste-
luita kuulitte aivan riittävästi. 
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Rakkaat toverit! Kaikesta sydämestäni, koko sosialidemokraattisesta 
sydämestäni vetoan teihin. Puoluehallitus ansaitsee ja tarvitsee, tämä 
puolue tarvitsee liittojen yhteisen ehdokkaan Esa Suomisen nyt puo-
luehallituksen jäseneksi. Rakkaat toverit, antakaa tukenne! Sitä ei 
unohdeta. Puolue tarvitsee tulevaisuutta. Se tulevaisuus on nyt Esa 
Suominen. 
 
Puheenjohtaja: Airi Hakala, Oulu 
 
Airi Hakala (Oulun piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! Suuri 
kiusaus olisi kyllä nyt mennä ja tehdä esitys ja kiusata teitä sillä, että 
äänestellään hieman lisää. Mutta ollaan nyt sitten neutraaleja. Kuitenkin 
haluan käyttää tämän puheenvuoron tällaisesta aluepoliittisesta näkö-
kulmasta ja puolueen pohjoisen ulottuvuuden keskustelun avaamisesta.  
 
Puoluehallituksella on edessään isoja sekä kunta- että aluepoliittisia 
asioita ja mm. tästä syystä olisin toivonut, että Oulu yhtenä maamme 
kasvukeskuksena olisi saanut edustajansa suoraan tämän pöydän ää-
reen. Mehän emme voi tietää, miten edustajavaaleissa käy seuraavissa 
äänestyksissä, minkälainen Oulun kattavuus on pöydissä. 
 
Tytti Tuppurainen olisi minun ehdotukseni. Tytti edustaa elinkeinoelä-
män näkemystä, yrittäjyyttä, vihreää aatetta, ympäristöä, mutta ennen 
kaikkea hänellä on tuore ja terve näkemys aluepolitiikkaan Pohjois-
Pohjanmaan liiton valtuuston puheenjohtajana. Koskapa Liisa tuolta 
minua vanhana kunnon aluepoliitikkona kannattaa, teen esityksen, että 
Tytti Tuppurainen valitaan puoluehallitukseen. 
 
Puheenjohtaja: Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Arvoisa puheenjohtaja! Olisin 
kyllä toivonut, jotta pienten piirien puolesta tällä listalla olisi päästy 
eteenpäin ja saatu koko joukkue puoluehallituksen pöydän ääreen, 
mutta näin näköjään sitten tämä homma etenee. Pohjois-Karjalasta on 
oma hyvä ehdokas puoluehallitukseen ja toivon, jotta Ismo Kainulainen, 
Eero Heinäluoman avustaja, saa tuen puoluehallituksen osalta. 
 
Puheenjohtaja: Hannu Kemppainen, Oulu. 
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Hannu Kemppainen (Oulun piiri): Ilmoitan kokoukselle, että Oulun pii-
rin selkeä enemmistö on Airi Hakalan kanssa eri mieltä ja tuemme vaa-
livaliokunnan esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Kalevi Rajala, Häme. 
 
Kalevi Rajala (Hämeen Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, hy-
vät puoluekokoustoverit! 50 vuodessa on kuitenkin menty eteenpäin 
sanokaamme tässä aluepoliittisessa jakautumassa puoluehallituksessa. 
Jos me katselemme puoluekokouspäätöksiä 50 vuoden takaa 1955, 
niin puolueen puheenjohtajana oli Emil Skog, sihteerinä Väinö Leskinen 
ja sitten puoluetoimikunnassa olivat SAK:n puheenjohtaja Eero Antikai-
nen, SAK:n toinen puheenjohtaja Vihtori Rantanen, SAK:n pääsihteeri 
Olavi Lindblom. Lisäksi siellä oli maaherra Artturi Ranta, muutama mi-
nisteri, mm. Penna Tervo ja Aarre Simonen sekä lukuisa joukko kan-
sanedustajia ja tällaisia sanokaamme alueiden, piirien edustajia oli aika 
vähän. Kuitenkin olemme menneet eteenpäin varsin paljon ja vaaliva-
liokunta on tehnyt parhaansa alueellisen jaon suhteen, joten vetoan 
puoluekokousedustajiin, että he voisivat tällä kertaa hyväksyä tämän 
esityksen. 
 
Puheenjohtaja: Anita Pennanen, Pohjois-Karjala. 
 
Anita Pennanen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Minä kannatan Ari Hakalan tekemää esitystä Tytti Tuppuraises-
ta puoluehallitukseen. Tytti on nainen paikallaan. 
 
Puheenjohtaja: Nyt ei ole pyydettyjä puheenvuoroja, joten keskustelu 
on päättynyt. 
 
Luen otteen puolueen säännöistä puoluehallituksen valinnasta.  
 
”Puoluehallituksen muut jäsenet valitaan enemmistövaalitapaa ja vaa-
dittaessa suljettua lippuäänestystä käyttäen. Mikäli vähintään 1/5 ääni-
oikeutetuista puoluekokousedustajista sitä vaatii, on puoluehallituksen 
jäsenet valittava henkilökohtaisesti suhteellista vaalitapaa käyttäen. 
Puoluekokouksen nimeämän vaalitoimikunnan on laadittava puoluehal-
lituksen jäsenten vaaleihin asettamasta ehdokkaista yhdistelmä, johon 
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ehdokkaat sijoitetaan aakkosjärjestyksessä. Yhdistelmään on kirjoitet-
tava ehdokkaan suku- ja etunimet, ikä, ammatti tai arvo enintään kahta 
ilmaisua käyttäen sekä ehdokkaan kotikunta ja piirijärjestö. Ehdokkaat 
on numeroitava juoksevasti aloittaen numerolla kaksi.  
 
Äänioikeutettu puoluekokousedustaja voi merkitä äänestyslippuun enin-
tään yhtä monen ehdokkaan numeron kuin puoluehallitukseen valitaan 
muita jäseniä. Henkilökohtaista suhteellista vaalitapaa käytettäessä 
vaalilippu on laadittava niin, että siitä käy ilmi, missä järjestyksessä ää-
nioikeutettu puoluekokousedustaja asettaa kannattamansa ehdokkaat 
toistensa edelle. Ensimmäiselle vaalisijalle merkinneen ehdokkaan ää-
nimäärä on sama luku kuin se ehdokkaiden lukumäärä, jota äänestysli-
pulla on äänestetty, toiselle vaalisijalle merkityn ehdokkaan äänimäärä 
on sama edellä tarkoitettu luku vähennettynä yhdellä, kolmannella vaa-
lisijalle merkityn ehdokkaan äänimäärä on sama edellä tarkoitettu luku 
vähennettynä kahdella ja niin edelleen. 
 
Vaalien tuloksen perusteella puoluekokous nimittää eniten ääniä saa-
neen Suomenruotsalaisiin Sosialidemokraatteihin kuuluvan puolue-
osaston jäsenen sekä hänen jälkeensä yhteenlaskettuna niin monta 
puoluehallituksen muuta jäsentä, kuin puoluekokous on päättänyt, kui-
tenkin siten, että kaikista puoluehallituksen jäsenistä vähintään 40 % 
tulee olla naisia ja vähintään 40 % tulee olla miehiä.” 
 
Ensinnäkin siitä, että vaali suoritetaan suljettua lippuäänestystä käyttä-
en, ollaan yksimielisiä, eikö niin. 
 
Tulkinnan vahvistuttaisin puoluekokouksella, sen kun täällä sanotaan, 
että vaalin tuloksen perusteella puoluekokous nimittää eniten ääniä 
saaneen Suomenruotsalaisiin Sosialidemokraatteihin kuuluvan puolue-
osaston jäsenen. Tilanne on se, että tässä listassa ei nyt ole Suomen-
ruotsalaisiin Sosialidemokraatteihin kuuluvaa ehdokasta, mutta meidän 
puoluesihteerimme on tullut valituksi Suomenruotsalaisiin Sosialidemo-
kraatteihin kuuluvista ehdokkaista.  
 
Luen sääntöjen 40 §:n 1. momentin. ”Puolueen lain mukaisena hallituk-
sena ja poliittisen toiminnan johtoelimenä on puoluehallitus, johon kuu-
luu varsinaisen puoluekokouksen erikseen valitseman puheenjohtajan, 
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puoluesihteerin ja kahden varapuheenjohtajan lisäksi 11–14 muuta jä-
sentä. Näistä vähintään yhden on oltava jäsenenä Suomenruotsalaisiin 
Sosialidemokraatteihin kuuluvassa puolueosastossa. 
 
Pyydän siis vahvistettavaksi sen, että kun Maarit Feldt-Ranta on tullut 
valituksi, niin se täyttää tämän puoluehallituksen suomenruotsalaisiin 
kuuluvan kiintiöpaikan.  
 
Voiko puoluekokous yhtyä tähän? Kyllä. 
 
Totean, että päätämme tässä samassa yhteydessä, kuten vaalivalio-
kunnankin ehdotus on, että valitsemme 14 puoluehallituksen jäsentä. 
Tästä ollaan yksinmielisiä. Näin tehdään. 
 
Äskeistä menettelytapaa noudattaen tässä ovat kaikki ne, joita on eh-
dotettu puoluehallitukseen, poistettuna ne, jotka ovat jo aikaisemmin 
tulleet valituksi muihin tehtäviin. Onko täällä joku, joka halusi kieltäytyä, 
muuten tämä lista vahvistetaan vaalilistaksi. Näin tehdään. 
 
Tämä on enemmistövaali. Vaalilipussa on 14 ympyrää. Siis jokainen 
henkilö saa yhden äänen tässä vaalilipussa, jos häntä äänestää, ja 
enintään saa äänestää 14 ehdokasta. Tässä näkyy tämä lista. Kun kat-
sotaan näitä äänestyskoppeja, esittäisin, että emme käyttäisi niitä, kos-
ka tämä vaali vie tavattoman pitkän ajan, vai jakaisimmeko vaaliliput 
puoluekokousedustajille ja ne voisi täyttää paikallaan ja tuoda suljettu-
na tänne vaaliuurniin.  
Petteri Oksa, Pyydän, että käytät puheenvuoron. Ole hyvä! 
 
Petteri Oksa: Rakkaat toverit! Täällä taas. Vaadin, että vaali käydään 
suhteellisena vaalina ja pyydän, että mitataan se, löytyykö salista riittä-
vä enemmistö siihen, että toimitetaan demokratian hyvien pelisääntöjen 
ja kaikille tasapuolisen äänestysmenettelyn mukaan suhteellinen vaali. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Mitataan asia koeäänestyksellä. Ne jotka ovat sitä 
mieltä, että vaali toimitetaan enemmistövaalina, äänestävät jaa. Ne jot-
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ka ovat sitä mieltä, että se suoritetaan suhteellisena vaalina, äänestä-
vät ei. Siihen vaaditaan vähintään 70.  
 
Siis ne, jotka ovat sitä mieltä, että vaali toimitetaan enemmistövaalina, 
nostavat vihreän lipun ylös nyt.  
 
Ne, jotka ovat sitä mieltä, että vaali toimitetaan suhteellisena vaalina, 
nostavat punaisen lipun nyt. Melkein kymmenen. Vaali toimitetaan 
enemmistövaalina.  
 
Valitan, että vaalilippuja joudutaan odottamaan hetken aikaa. 
 
Vielä tässä odotellessa totean, että vaalissa voi äänestää enintään 14 
henkilöä ja jokainen henkilö, jota on äänestetty, saa yhden äänen.  
 
Koska on vastustettu sitä, että emme käyttäisi tätä äänestystapaa, niin 
kuin me olemme käyttäneet, lukuun ottamatta muutamaa viimeistä ko-
kousta, ettei tule kanteluita eikä muita, suoritamme äänestyksen äänes-
tyskopeissa. 
 
Edustajat voivat ottaa tämän luettelon ja miettiä etukäteen, ketä äänes-
tävät, niin äänestys sujuu nopeammin äänestyskopissa.  
 
Puoluekokousedustajin on tullut seuraavat muutokset. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Tänään kello 17.44 Kai Kalima, Helsingin piiri, on pois-
tunut ja tilalle on tullut Pekka Morri. 
 
Edelleen kello 18.25 Jaana Leppäkorpi, Uusimaa, on poistunut kokouk-
sesta ja tilalle on tullut Jukka Huovila. 
 
Edelleen kello 18.30 Arto Bryggare Helsinki, on poistunut ja tilalle on 
tullut Matti Niemi. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
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Kun joudumme odottelemaan hetken vaalin alkamista, joka suoritetaan 
siis samalla tavalla noissa äänestyskopeissa, kuten muutkin vaalit, to-
tean, että vaali vie niin paljon aikaa, että tämän päivän asioiden käsitte-
ly loppuu tähän vaaliin. 
 
Kokous jatkuu ohjelman mukaan huomenna aamulla kello 8.00. 
 
Vaalitoimitus 
 
Puheenjohtaja: Hyvät puoluekokousedustajat! Puoluehallituksen vaali 
alkaa. 
 
Todettakoon vielä kerran, että menettelemme aiemman tavan mukaan 
äänestystapahtumassa. Me käytämme näitä äänestyskoppeja, ettei 
kaveri näe ketä joku toinen äänestää.  
 
Totean vielä, että jokainen henkilö, jonka numeron te pistätte siihen 
äänestyslippuun, saa yhden äänen. Äänet ovat siis yhdenvertaisia. 
 
Äänestys alkaa. 
 
Ilmoitusasia 
 
Ari Näätsaari (sihteeri): Listassa muuttuu numerointi. Pia jäi vahingos-
sa vielä mukaan tähän listaan. Se muuttaa muutamien ihmisten nume-
roita.  
 
Komento takaisin, äänestys ei vielä ala. Odotetaan hetki. Koppeihin 
tulevat uudet oikein kirjoitetut laput. Jos huomaatte valkokankaalla ole-
villa listoilla virheitä, ilmoittakaa heti, jotta ne saadaan korjatuksi. 
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Olen pahoillani, että kiireessä tulee näi-
hin listoihin virheitä. Nyt äänestys voisi alkaa. 
 
Pyydän puoluekokousedustajia asettumaan paikoilleen. Ovatko kaikki 
saaneet äänestää? Äänestys päättyy. 
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Hyvät toverit! Kiitän omalta osaltani, että olen saanut olla tässä puolue-
kokouksessa puheenjohtajana. Päätän tältä päivältä puoluekokouksen, 
eli puoluekokousasioiden käsittely keskeytyy. 
 
Jatkamme kokousta huomenna aamulla kello 8.00. 
 
Kokous keskeytettiin kello 20.02. 
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KOLMAS KOKOUSPÄIVÄ 
11. kesäkuuta 2005 kello 8.04 
 
Puheenjohtajana toimi Ritva Kitinoja. 
 
Puheenjohtaja: Hyvät puoluekokousedustajat! Toivotan teille hyvää 
huomenta. Kokouspäivä jatkuu.  
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Satakunnan Sosialidemokraatit: edustaja Pirkko Pel-
tomo on poistunut kokouksesta ja hänen paikkansa on ottanut Tero Sa-
vala. 
 
Satakunnan Sosialidemokraatit: edustaja Tuula-Marja Sainio on poistu-
nut kokouksesta ja hänen tilalleen on tullut Anna-Liisa Salomäki. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Lähdemme käsittelemään ensimmäiseksi esityslistan 
kohtaa 10. 
 
 
10. KÄSITELLÄÄN PUOLUEHALLITUKSEN 

ESITTÄMÄT TOIMINTAKERTOMUKSET 
LIITTEINEEN VUOSILTA 2002, 2003 JA 2004 

 
Puheenjohtaja: Käsitellään puoluehallituksen esittämät toimintakerto-
mukset liitteineen vuosilta 2002, 2003 ja 2004. Toiminta- ja tilikerto-
mukset on jaettu kokousedustajille kokoussalkkuihin. Kirjanen on tämän 
näköinen ja täältä löytyvät sekä toiminta- että tilikertomukset ja myös 
Sosialidemokraattisten Naisten toimintakertomukset sekä tilintarkastaji-
en lausunnot. 
 
Kysyn kokousedustajilta, että voidaanko toimia niin, että jokainen toi-
mintakertomus vuosittain lyödään kokonaisuutena yhteen, eli hyväksy-
tään kokonaisuutena eikä asiaryhmittäin. Voidaanko näin toimia? 
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Keskustelu asiasta alkaa. Voitaneen toimia näin. 
 
Käsittelytapa hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Käsitellään toimintakertomus vuodelta 2002. 
Keskustelu asiasta alkaa. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole ja keskuste-
lu päättyy. 
 
Vuoden 2002 toimintakertomus hyväksyttäneen kokonaisuudessaan.  
Hyväksytään. 
 
Käsitellään toimintakertomus vuodelta 2003. 
Keskustelu asiasta alkaa. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole ja keskuste-
lu päättyy. 
Vuoden 2003 toimintakertomus hyväksyttäneen kokonaisuudessaan. 
Hyväksytään. 
 
Käsitellään toimintakertomus vuodelta 2004. 
Keskustelu asiasta alkaa. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole ja keskuste-
lu päättyy. 
Vuoden 2004 toimintakertomus hyväksyttäneen kokonaisuudessaan. 
Hyväksytään. 
 
Kohta 10. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous vahvisti toimintakertomukset vuosilta 2002, 
2003 ja 2004. 

 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 11.  
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11. KÄSITELLÄÄN PUOLUEHALLITUKSEN 
ESITTÄMÄT TILIKERTOMUKSET VUOSILTA 2002, 
2003 JA 2004 

 
Puheenjohtaja: Kohta 11, käsitellään puoluehallituksen esittämät tili-
kertomukset vuosilta 2002, 2003 ja 2004. Nämä on jaettu kokousedus-
tajille salkkuihin. Esitän myös tässä menettelytavaksi, että jokainen tili-
kertomus vuosittain vahvistettaisiin yhdellä kerralla kokonaisuudes-
saan. 
Keskustelua menettelytavasta. Keskustelu päättyy. 
 
Menettelytapa hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Nämä tilikertomukset on puoluevaltuusto käsitellyt vuosittain ja puolue-
kokous nyt omalta osaltaan vahvistaa ne. 
 
Käsitellään tilikertomus vuodelta 2002. Nämä sisältävät kolme osuutta, 
katsauksen SDP:n talouteen kultakin vuodelta, tuloslaskelman ja ta-
seen, myös tilintarkastuskertomukset. 
 
Keskustelu vuoden 2002 tilikertomuksesta. Keskustelu päättyy. 
Tilikertomus vuodelta 2002 hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Käsitellään tilikertomus vuodelta 2003. 
Avaan asiasta keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole. 
Vuoden 2003 tilikertomus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Käsitellään tilikertomus vuodelta 2004. 
Avaan asiasta keskustelun. Pyydettyjä puheenvuoroja ei ole. 
Vuoden 2004 tilikertomus hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Esitän, että puoluekokous päättää tilintarkastuskertomusten perusteella 
vahvistaa puolueen tilinpäätökset edellisen varsinaisen puoluekokouk-
sen jälkeen kuluneilta kalenterivuosilta. 
 
Avaan tästä asiasta keskustelun. Keskustelu päättyy. 
 
Vahvistettaneen. Vahvistetaan. 
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Kohta 11. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous vahvisti tilintarkastuskertomusten perusteel-
la puolueen tilinpäätökset edellisen varsinaisen puolueko-
kouksen jälkeen kuluneilta kalenterivuosilta. 

 
(Tilintarkastuskertomukset vuosilta 2002, 2003 ja 2004 pöytäkirjan liit-
teenä 11) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään esityslistan kohtaan 12. 
 
 
12.  PÄÄTETÄÄN TILI- JA VASTUUVAPAUDEN 

MYÖNTÄMISESTÄ PUOLUEHALLITUKSELLE JA 
PUOLUEVALTUUSTOLLE 

 
Puheenjohtaja: Puoluekokous päättänee myöntää vastuuvapauden 
puoluehallitukselle, puoluevaltuustolle sekä muille vastuuvelvollisille 
tileistä ja hallinnosta vuodelta 2002, 2003 ja 2004. 
 
Avaan keskustelun asiasta. Keskustelu päättyy. 
 
Päätösesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Kohta 12. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous myönsi vastuuvapauden puoluehallitukselle, 
puoluevaltuustolle sekä muille vastuuvelvollisille tileistä ja 
hallinnosta vuosilta 2002, 2003 ja 2004. 
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Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Merkitään pöytäkirjaan kokousedustajan vaihtuminen. 
Kymen piiristä edustaja Heikki Melin on poistunut kokouksesta ja hänen 
tilalleen on saapunut kokoukseen Juhani Litman.  
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi siirrytään käsittelemään esityslistan koh-
taa 15. 
 
 
15. VALITAAN KOLME (3)  

TILINTARKASTAJAA SEKÄ  
KAKSI (2) VARATILINTARKASTAJAA 

 
Puheenjohtaja: Kohta. 15. koskee puolueen tilintarkastajien valintaa, 
eli valitaan kolme tilintarkastajaa sekä kaksi varatilintarkastajaa. Annan 
puheenvuoron vaalivaliokunnan puheenjohtajalle Risto Koivistolle. Ole 
hyvä! 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Vaalivaliokunta on käsitellyt puoluehallituksen ehdot-
tamaa listaa tilintarkastajiksi ja varatilintarkastajiksi ja vaalivaliokunta on 
ehdottamassa yksimielisesti, että 40. puoluekokous päättäisi valita seu-
raavalle kaudelle varsinaisiksi tilintarkastajiksi Martti Haapakosken, 
Marja-Leena Lehtimäen ja Reijo Nuikin sekä varatilintarkastajiksi Seija 
Sihvosen ja Veli Vanhasen. 
 
Puheenjohtaja: Avaan keskustelun asiasta. Keskustelu päättyy. 
 
Ehdotan, että vaalivaliokunnan tekemä ehdotus hyväksyttäisiin. Hyväk-
sytään.  
 
Kohta 15. on loppuun käsitelty. 
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Puoluekokous valitsi varsinaisiksi tilintarkastajiksi Martti 
Haapakosken, Marja-Leena Lehtimäen ja Reijo Nuikin se-
kä varatilintarkastajiksi Seija Sihvosen ja Veli Vanhasen. 

 
Puheenjohtaja: Palataan esityslistassa hiukan taaksepäin. Siirrytään 
esityslistan kohtaan 14.  
 
 
14.  VALITAAN PUOLUEEN PUHEENJOHTAJA, 

PUOLUESIHTEERI, PUOLUEHALLITUKSEN 
JÄSENET SEKÄ PUOLUEHALLITUKSEN 
ENSIMMÄINEN JA TOINEN VARAPUHEEN-
JOHTAJA  

 
Puoluehallituksen vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Menemme nyt puoluehallituksen valintaan, eli julis-
tamme puoluehallituksen vaalin tuloksen. 
 
Vaalitoimikunnan pöytäkirjassa todetaan seuraavaa: Vaalissa oli yh-
teensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaalitoimituksessa äänestyslip-
puja pudotettiin vaaliuurnaan 344. Hyväksyttyjä lippuja oli 344. 
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Anttila Maija 269 ääntä, Back-
man Jouni 291 ääntä, Eerola Jouni 275 ääntä, Kainulainen Ismo 288 
ääntä, Kumpula Miapetra 288 ääntä, Laitinen Reijo 281 ääntä, Lintonen 
Minna 23 ääntä, Paasio Heli 298 ääntä, Rahkonen Susanna 287 ääntä. 
Riepula Esko 286 ääntä, Ruoholahti Pauli 266 ääntä, Suominen Esa 97 
ääntä, Tuppurainen Tytti 48 ääntä, Tuukkanen-Peussa Minna 271 ään-
tä, Wahlman Esa J. 265 ääntä, Vuorenmaa Erkki 289 ääntä ja Väätäi-
nen Tuula 282 ääntä 
 
Ehdotan, että puoluekokous vahvistaa vaalin tuloksen. Vahvistetaan.  
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen perusteella puoluehalli-
tuksen jäseniksi seuraavat henkilöt:  Anttila Maija, Back-
man Jouni, Eerola Jouni, Kainulainen Ismo, Kumpula Mia-
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petra, Laitinen Reijo, Paasio Heli, Rahkonen Susanna, 
Riepula Esko, Ruoholahti Pauli, Tuukkanen-Peussa Min-
na, Wahlman Esa J., Vuorenmaa Erkki ja Väätäinen Tuula. 

 
Puheenjohtaja: Pyydetään paikalla olevia uuden puoluehallituksen 
jäseniä eteen kukitettavaksi. 
 
Puoluehallituksen uudet jäsenet kukitettiin. 
 
Puheenjohtaja: Puoluehallitus esittää onnittelut valituille puoluehalli-
tuksen jäsenille ja toivottaa menestystä vaativassa tehtävässä. 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Kokouksesta on poistunut Raittila Erkki, Satakunnan 
Sosiaalidemokraatit, ja hänen paikkansa on ottanut Matti Sora.  
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Kysyn nyt seuraavaksi, onko elinkeinovaliokunnan puheenjohtaja Tarja 
Kantola salissa paikalla.  On paikalla.  
 
Mennään esityslistan kohtaan 18. ja siellä alakohtaan 18.6. ja otetaan 
sieltä elinkeinoaloitteet sekä kannanotto elinkeinopolitiikasta. 
 
 
18.  KÄSITELLÄÄN  

PUOLUEKOKOUSESITYKSET  
 
18.6. Elinkeinoaloitteet (94-109)  
 
Puheenjohtaja: Kuulemme aluksi elinkeinovaliokunnan puheenjohtajan 
Tarja Kantolan puheenvuoron. Valiokunnan mietintö on jaettu kokous-
edustajien pöydille ja pyydän edustajia tutustumaan siihen. Tarja Kan-
tola, ole hyvä. 
 
Tarja Kantola (elinkeinovaliokunnan puheenjohtaja): Hyvää huomenta 
kaikille aktiivisille puoluekokousedustajille! Elinkeinovaliokunta työsken-
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teli ripeästi, kuten täällä on muistakin valiokunnista todettu, ja saimme 
aikaiseksi yksimielisen esityksen.  
 
Esityskirjan sivulta 187 alkavat nämä kannanotot ja aloitteet ja ne kos-
kevat elinkeino-, energia- ja valtion omistajapolitiikkaa, maa- ja metsä-
taloutta ja kuluttajapolitiikkaa. Näistä asioista syntyi ehkä eniten kes-
kustelua valtion omistajapolitiikan linjauksista. Kuten olette huoman-
neet, niitä on jonkin verran terävöitetty. Vähän pidempi keskustelu käy-
tiin myös maatalouden kansallisesta tuesta, sitä hieman muotoiltiin uu-
delleen, haettiin vähän uusia sanamuotoja. Muuten nämä esityksemme 
ja meille tulleet esitykset ovat osin vain tarkennuksia ja pieniä lisäyksiä 
tekstiin.  
 
Minä esittelen nämä muutokset.  
 
Lähdetään sivulta 187, ensimmäinen muutos toiseen kappaleeseen on 
ihan tekninen.  
 
Samalle sivulle tulisi lisäys kolmanteen kappaleeseen: ”Myös metropo-
lialueen kansainvälistä markkinointia ja tunnettavuutta on edistettävä.” 
Tämä metropoliasiahan oli varsinaisesti käsittelyssä kunta- ja alueva-
liokunnassa ja siitä on jo eilen päätetty ja tämän virkkeen lisääminen ei 
ole mitenkään ristiriidassa sen kanssa, mitä eilen päätettiin. 
 
Seuraavalle sivulle 188 punktiin 2. lisätään maininta palveluelinkeinois-
ta: ”Palveluelinkeinojen edellytyksiä luoda uusia työpaikkoja tulee pa-
rantaa.” 
Sille sivulle on muuten ihan vain teknistä korjausta, samoin kuin seu-
raavakin, sivulle 190 tuleva lisäys ”ja –tuotannosta” on tekninen lisäys. 
 
Sitten sivulle 191 valtion omistajapolitiikka, tätä tekstiä on ehkä kaikista 
eniten muutettu. Kannanoton ensimmäiseen kappaleeseen valtion 
omistajapolitiikka sivulle 191 tulee lisäys: ”Aktiivinen omistajapolitiikka 
ei tarkoita yksinomaan omistusosuuden pienentämistä tai toimia, joilla 
valtio pyrkisi lyhyen tähtäyksen voitontavoitteluun. Valtionomistuksen 
yksityistäminen ei saa vaarantaa hyvinvointiyhteiskunnan peruspalve-
luita.” Tämä oli valiokunnan selkeä kanta.  
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Samalla sivulla kannanoton neljäs kappale muutetaan muotoon:   
 
”Valtionyhtiöissä, joille on asetettu valtion erityistehtäviä - kuten Finnve-
ra Oyj tai Suomen Teollisuussijoitus Oy - tulee omistuksen säilyä koko-
naan valtiolla. Elinkeinopoliittisesti ja muuten strategisesti tärkeässä 
merkityksessä (erityisesti energia- ja puolustusvälinealat) olevien yritys-
ten tulee olla valtion enemmistöomistuksissa. Myös teollisuus- ja elin-
keinopoliittisesti tärkeillä aloilla, kuten metallin perusteollisuudessa, val-
tion tulee olla edelleen merkittävä yksittäinen omistaja. Valtion Rauta-
teiden omistus on säilytettävä kokonaisuudessaan valtiolla.” 
 
Tämän viimeisen virkkeen osalta tietysti vitsiä riitti, kun silloin kokouk-
seen tullessa juna jätti kesken matkan kyydistä, mutta tämä lisäys ja 
terävöitys on tähän esityksenä. 
 
Seuraavalla sivulla oleva kohdan 14. viimeinen virke muutetaan muo-
toon:  
 
”Valtionyhtiöiden, valtion osakkuusyhtiöiden ja valtion liikelaitosten tulee 
olla vakaita ja esimerkillisiä työnantajia,..” Valiokunnassa myös keskus-
teltiin siitä, minkälaista työnantajapolitiikkaa valtionyhtiöt harrastavat.  
 
Sitten viimeiseen kohtaan - nämä menevät tässä paperissa vähän eri 
järjestyksessä - meidän täytyisi se seuraava punkti viedä energiapolitii-
kan puolelle, eli sivulle 191, siellä kohtaan 11, missä puhutaan sähkön-
siirtoverkoista, siihen lisäys. Teille jaetusta versiosta puuttuu yksi sana. 
Luen sen nyt oikeassa muodossa: 
 
”Markkinoita mahdollisesti edelleen avattaessa tulee huolehtia kilpailun 
tasapuolisuudesta.” 
 
Kun tästä eteenpäin jatketaan, mahdollisesti avataan markkinoita, niin 
siitä on jäänyt se ”edelleen” sana pois. 
 
Jatketaan valtion omistajapolitiikkakohtaa, koska ne ovat tässä teille 
jaetussa paperissa tässä järjestyksessä.  
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Kannanoton kohtaan 12. lisätään vielä lause tai jatketaan sitä virkettä 
mikä siinä on: ”… ja valtio voi osallistua olemassa olevien yhtiöiden 
toimintaan omistajana sijoitus- ja elinkeinopoliittisin perustein.”  
 
Näissä kaikissa kirjauksissa on lähdetty siitä, että valtio voisi aktiivisesti 
ja hyvin monipuolisella tavalla olla omistamassa yrityksiä.  
 
Kannanoton kohta 14. on kirjoitettu kokonaan uusiksi ja tässä on tämä 
muutettu muoto: 
 
”Valtionyhtiöiden, valtion osakkuusyhtiöiden ja valtion liikelaitosten tulee 
olla vakaita ja esimerkillisiä työnantajia, henkilöstöllä tulee olla mahdol-
lisuus osallistua hallintoon ja omistusjärjestelyjen yhteydessä on pyrit-
tävä työpaikkojen säilyttämiseen. Yritysten tulee toimiessaan kansain-
välisesti noudattaa eettisiä ohjesääntöjä sekä OECD:n toimintaohjeita 
monikansallisille yrityksille.”  
 
Vielä siihen valtion omistajapolitiikkaan, kun kohdassa 15. puhutaan 
keskittämisestä yhteen yksikköön, niin sen lisäksi lisätään vielä: ”Valti-
on yhtiöiden hallintoon on valittava valtiota edustavat henkilöt, jotka 
ovat tunnettuja lojaalisuudestaan valtio-omistajaan.” 
 
Ainoa muutos maa- ja metsätalouskohtaan on punkti 16. sivulla 193, se 
muutettaisiin muotoon: 
 
”16. Kansallisen tuen jatkosta vuoden 2007 jälkeen neuvoteltaessa on 
otettava huomioon EU:n tukipolitiikan uudistuksen vaikutukset kotimai-
seen maataloustuotantoon. Alenevan tuen on edistettävä rakennemuu-
tosta ja tuottavuuden kasvua. EU-jäsenyyden aikainen tukijärjestelmä 
on ylläpitänyt maatalouden omavaraisuutta ja tuottavuuden hyvää kas-
vua. Tukijärjestelmää uudistettaessa tästä on pidettävä kiinni.” 
Tässä me jonkin verran jouduimme hakemaan tätä sanamuotoa ja tä-
mä on nyt aikalailla kultavaa’alla punnittu, että saatiin aikaiseksi yhtei-
nen kanta. 
 
Tähän kohtaan punktiin 18. tulee vielä toinen muutos, se on siihen lisä-
ys ja kuuluisi näin:  
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”18. Metsien eri käyttötarpeet on sovitettava yhteen kestävän metsäta-
louden harjoittamisen kanssa vaarantamatta teollisuuden toimintaedel-
lytyksiä. Metsien moninaiskäyttöön kuuluvat jokamiehenoikeudet.” 
 
Seuraavat kaksi muutosta sivulle 194 ovat ihan teknisiä, ne ovat 
enemmän kielenhuoltoa. Sitten sivulle 196 punktiin 20. lisätään uusi 
virke: 
 
”Laajan suosion saaneiden ympäristömerkkien tapaan tulisikin luoda 
yleinen eettisen tuotannon merkki.” 
 
Kannanoton muilta osin valiokunta yhtyy puoluehallituksen esitykseen. 
 
Sitten näistä erillisistä aloitteista, niin aloitteen 106, sivu 221, joka kos-
kee pankkipalveluja, päätösehdotuksen loppuun lisätään uusi virke:  
 
”Viranomaisten, rahoituslaitosten ja kuluttajajärjestöjen tulisi pikaisesti 
selvittää mahdollisuudet helpottaa käteisrahan saantia laatimalla ratkai-
su, johon kaikki osapuolet voivat sitoutua.” 
 
Ihan meidän osuutemme loppuun sivulle 226, alkoholin mainonta, 
olemme kirjanneet sen muotoon: 
 
”Puoluekokous pitää perusteltuna, että selvitetään mahdollisuudet kiel-
tää kokonaan kansanterveydellisin perustein alkoholimainonta ja selvi-
tetään muun alkoholimainonnan rajoitukset sekä viittaa kannanoton 
kohtiin 21—22.” 
 
Päätösesitysten 95—105 sekä 107—108 osalta valiokunta yhtyy puo-
luehallituksen päätösesityksiin. 
 
Tämän lisäksi meille oli tehty esitys pörssiyhtiöiden irtisanomisista, mut-
ta keskustelun jälkeen ja työelämävaliokunnan kanssa keskusteltuam-
me se siirrettiin työelämävaliokuntaan käsiteltäväksi, koska siinä oli 
varsinaisesti tarkoituksena saada tulokseksi jotain muutosturvasta, ja 
se on siis siellä käsittelyssä.  
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Valiokunnan esitys on yksimielinen ja toivon, että se kelpaa myös puo-
luekokoukselle. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Tarja, valiokunnan työn esittelystä. 
 
Asiasta käydään keskustelua. Keskustelu alkaa. 
 
Keskustelun aloittaa Olavi Muuronen, Kymi. 
 
Olavi Muuronen (Kymen piiri): Hyvää huomenta toverit! Minulla ei ole 
muutosesityksiä asiaan. Kun on kysymys elinkeinosta ja monesta 
muusta siihen liittyvästä asiasta, niin valiokunnassa käytiin reipastakin 
keskustelua. 
 
Valtionyhtiöistä oli monenlaisia näkemyksiä. Siellä kunnassa, jossa 
olen syntynyt, sanottiin aina, että ”ei piä kaikkea myyä”. Näin se on täs-
säkin. Pääsääntöisesti esitys, joka täällä on asiasta, varmaan tyydyttää. 
Toivon mukaan senkin kanssa voi elää. 
 
Maataloudestahan käymme aina silloin tällöin keskustelua myös dema-
rien keskuudessa ja siellä viitataan omavaraisuuteen. Se on ihan hyvä 
asia. Tosin se vähän maksaa, mutta luultavasti helpottaa kuitenkin 
matkan varrella. 
 
Energia on kuitenkin tärkein asia teollisuutemme ja vielä Suomessa 
olevien työpaikkojen kannalta. Niillä puukaasuttimilla, joita nykyinen 
kauppa- ja teollisuusministeri silloin tällöin aina väläyttelee, on oma ar-
vonsa. Tuulivoiman vienti maailmalle on kovassa vauhdissa ja näin sen 
tulee ollakin. Kuitenkin Suomessa on niin, että sinne, missä tuulee, ei 
saa rakentaa tuulivoimalaa. Näin se valitettavasti on. 
 
Ydinvoima tuntuu olevan puoluetoimikunnalle asia, jota käsitellään va-
rovasti. Asiahan on aina tietenkin eduskunnan käsissä, mutta senkin 
ehdotuksen kanssa voi elää. Tämän vuosikymmenen lopulla ja seuraa-
van alussa, jos Suomessa aiotaan pitää teollisuutta ja teollisia työpaik-
koja yllä, on kuitenkin aloitettava kuudennen ydinvoimala-asian valmis-
telu. Siltäkin osin tämän asian kanssa voi elää. Jos Suomessa todella-
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kin aiotaan pitää teolliset työpaikat, niin pitkistä etäisyyksistä johtuen 
meillä on aloitettava kuudennen ydinvoimalan suunnittelu.  
 
Puheenjohtaja: Muita pyydettyjä puheenvuoroja ei ole. Jatkokäsittelyä 
varten muistutan, että kun tässä vaiheessa käytetään puheenvuoroja 
valiokuntien töihin, niin hyväksytään ainoastaan muutosesitys- ja kan-
natuspuheenvuorot. 
 
Keskustelu elinkeinopoliittisesta ohjelmasta päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi.  Hy-
väksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.6. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Elinkeinoaloitteita 94-109 koskevat 
päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Seuraavaksi otetaan käsiteltäväksi työjärjestyksen 
kohta 18.13. järjestötoiminta-, sääntö- ja järjestötalousaloitteet. 
 
18.13.  Järjestötoiminta-, sääntö- ja järjestötalousaloitteet 

(278-332) 
 
Puheenjohtaja: Onko valiokunnan puheenjohtaja Marja-Liisa Vainikka 
paikalla? Ole hyvä! 
 
Marja-Liisa Vainikka (järjestövaliokunnan puheenjohtaja): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Järjestövaliokunta oli yksimielinen näistä 
päätöksistä. 
 
Teille jaetussa paperissa ensimmäisellä sivulla on stilistisiä muutoksia, 
joten käsittelen vain muutosesityksiä ja pontta, joka on lisätty. Siellä oli 
sellaisia aloitteita, jotka vaativat tarkempaa selvitystä ja ne on lueteltu 
ponnessa: 
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”Puoluehallituksen tulee kiinnittää erityistä huomiota puolueen toimin-
nallisten edellytysten turvaamiseen sekä jäsenten vaikutusmahdolli-
suuksien parantamiseen. Puoluetoimintaa tulee arvioida suhteessa ny-
ky-yhteiskuntaan ja sen kehityssuuntiin. Samassa yhteydessä tulee 
arvioida vaalijärjestelmää, puolueen sääntöjä mm. puheenjohtajan va-
lintatavan ja listoille asettelun osalta sekä jäsenmaksujärjestelmää.” 
 
Nämä asia on siis siirretty puoluehallituksen käsittelyyn. 
 
Muutosesitykset aloitteisiin 
 
Aloitteet 279—281 
Valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Aloite 282 (s. 546—547) 
Puoluehallituksen esitys puoluekokouksen päätökseksi muutetaan seu-
raavasti: 
Päätösesityksen viimeinen lause muutetaan muotoon:  
”Puoluekokous kehottaa puolueosastoja tukemaan Nuorten Kotkien 
paikallista toimintaa”. 
 
Aloitteet 283—306 
Valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Aloite 307 (s. 578—579) 
Puoluehallituksen esitykseen puoluekokouksen päätökseksi lisätään 
uusi viimeinen kappale: 
”Puoluekokous toteaa, että merkinnän jäsenen kuulumisesta joko suo-
men- tai ruotsinkieliseen puoluejärjestöön tulisi tapahtua keskitetysti 
siten, ettei esimerkiksi ruotsinkielisistä jäsenistä tarvitse pitää rinnak-
kaisrekistereitä”. 
 
Aloite 308 (päätösesitys s. 583) 
Puoluehallituksen esitykseen puoluekokouksen päätökseksi lisätään 
uusi viimeinen lause: ”Puoluehallituksen tulee selvittää, kuinka jäsen-
maksut voitaisiin tulevaisuudessa maksaa myös yhdessä erässä.” 
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Aloitteet  309—328 
Valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Aloite 329 (s. 60—-602) 
Tämä aloite koski työväentalojen korjaushankkeita ja niiden rahoitusta. 
 
Puoluehallituksen esitystä puoluekokouksen päätökseksi muutetaan 
seuraavasti:  
”Puoluekokous toteaa ongelman ja kehottaa puoluehallitusta etsimään 
ratkaisua, jossa aloitteessa mainittujen työväentalojen ongelmat voitai-
siin ratkaista. Puoluekokous toteaa kuitenkin, ettei se tässä vaiheessa 
yhdy aloitteeseen laajemman tulkinnan aikaansaamiseksi nykyisen 
määrärahojen jaon osalta.” 
 
Aloitteet 330—332 
Valiokunta yhtyy puoluehallituksen päätösesityksiin. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Marja-Liisalle asian esittelystä. 
 
Avaan keskustelun puoluehallituksen esityksestä ja valiokunnan muu-
tosesityksistä. 
 
Keskustelu alkaa. Puheenvuoropyyntöjä ei ole. Keskustelu päättyy. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi.  Hy-
väksytään. 
 
Seuraavaksi käsitellään järjestövaliokunnan esityksen mukaisesti esitys 
puolueen jäsenmaksuksi 2006—2008. 
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Esitys puolueen jäsenmaksuksi 2006-2008 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan esitys on esityskirjan sivulla 583. Meidän 
ei varmastikaan tarvitse sitä sieltä lukea, koska puoluekokousedustajat 
ovat voineet siihen jo aikaisemmin tutustua. 
 
Avaan keskustelun asiasta. Keskustelu alkaa. Pyydettyjä puheenvuoro-
ja ei ole. Keskustelu päättyy. 
 
Järjestövaliokunnan esitys puolueen jäsenmaksuksi 2006-2008 hyväk-
syttäneen. Hyväksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.13. on loppuun käsitelty. 

Puoluekokous hyväksyi Järjestötoiminta-, sääntö- ja järjes-
tötalousaloitteita 278-322 koskevat päätökset. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Seuraavaksi käsitellään työjärjestyksen kohta 18.7. liikenne- ja viestin-
täaloitteet. 
 
18.7. Liikenne- ja viestintäaloitteet (110-131) 
 
Puheenjohtaja: Pyydän valiokunnan puheenjohtaja Tapio Luttista esit-
telemään asian. 
 
Tapio Luttinen (liikenne- ja viestintävaliokunnan puheenjohtaja): Tove-
ri puheenjohtaja, hyvät toverit! Kiitos, että olette lähteneet liikenteeseen 
näin aikaisin, niin tämä viestintä onnistuu paremmin. 
 
Valiokunnan työskentely oli asiantuntevaa ja tehokasta. Siitä vielä ker-
ran kiitos valiokunnalle. Valiokunnan ehdotus on puoluehallituksen eh-
dotuksen mukainen lukuun ottamatta niitä muutoksia, jotka on teille ja-
ettu tässä mietinnössä. Valiokunnan mietintö on yksimielinen. 
 
Valiokunnan muutokset puoluehallituksen ehdotukseen liittyen koskevat 
ainoastaan kannanotto-osaa. Kaikkien aloitteiden osalta valiokunnan 
ehdotus on puoluehallituksen ehdotuksen mukainen. 
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En lue muutoksia, joita valiokunta ehdottaa kannanottoon liikenne- ja 
viestintäpolitiikan kysymyksistä, vaan totean yleispiirteisesti, että siinä 
korostetaan liikenneväylien rahoituksen riittävyyttä ja pitkäjänteisyyttä. 
Sitä korostetaan myös rautatieliikenteen osalta aivan erityisesti. Kuor-
ma-autoliikenteen toimintaedellytyksistä ja tieverkoston kunnosta valio-
kunta kantoi huolta ja niihin liittyen täsmensi ehdotustaan. 
 
Muutoin valiokunta suhtautui varsin pidättyväisesti ottamasta kantaa 
erilaisiin yksittäisiin liikennehankkeisiin. Puoluehallituksen ehdotukses-
sa oli kuitenkin mainittu joitakin pääkaupunkiseudun ratahankkeita ja 
niiden osalta valiokunta täydensi ehdotusta siten, että siinä mainittiin 
myös kaupunkiratojen jatkaminen. 
 
Öljyntorjuntavalmiuden osalta korostettiin paitsi Suomenlahtea myös 
Itämeren pohjoisosan merkitystä. 
 
Sitten kohta 8, sivulla 232, joka on toiseksi alimmainen kappale mietin-
nössä. Puoluehallituksen ehdotuksessa luki, että ”Työsuhdelipun käyt-
töönottoa on edistettävä”. Valiokunta katsoi, että siinä tulee korostaa 
sitä, että se käytännössä tapahtuu verotuksen avulla. Valiokunnan al-
kuperäinen ehdotus oli, että ”muun muassa verotuksen avulla”. Kun 
asiasta valiokunnan kokouksen jälkeen keskusteltiin talousvaliokunnan 
puheenjohtajan ja puoluehallituksen edustajan kanssa, niin todettiin, 
että näiden mietintöjen yhteensovittamiseksi on tarpeen tehdä pieni 
stilistinen muutos. Muutos tehtiin ilman, että asiaa valiokunnassa erik-
seen enää käsiteltiin. Sana ”muun muassa” korvattiin sanalla ”esimer-
kiksi” ja se on siellä teille jaetussa ehdotuksessa kirjoitettuna. 
 
Sitten kohta 9, jossa oli kysymys sääntelyn purkamisesta. Tässä sana-
muotoa korjattiin niin, että ”päätöksiä purettaessa” korvattiin sanoilla 
”päätöksiä tehtäessä”. Haluttiin korostaa sitä, että nämä asiat, joita täs-
sä korostetaan eli liikenteen turvallisuus, sujuvuus, alueellinen saata-
vuus, on otettava huomioon jo ennen tehtyjä ratkaisuja sääntelyn mah-
dollisesta purkamisesta. 
 
Tietoliikenneyhteyksien osalta korostettiin sitä, että paitsi että niiden 
tulee olla nopeita, niiden tulee olla myös kohtuuhintaisia. Sen lisäksi 
korostettiin myös tietoliikenneyhteyksien rakentamisessa yhteistyö-
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mahdollisuuksia naapurivaltioiden kanssa. Valiokunnan keskustelussa 
tuli esille erityisesti yhteistyö Norjan kanssa. 
 
Valiokunta ehdotti kokonaan uutta kohtaa kohtaan 12, jossa kiinnite-
tään huomiota tietoyhteiskuntakehityksen ongelmiin. Siinä todetaan, 
että laajakaistayhteyksien ohella tulisi kiinnittää huomiota myös käyttä-
jien tietotaitoon, kuten siihen, että sähköisen tiedonvälityksen myötä on 
avautunut erilaisia väärinkäyttömahdollisuuksia, joihin tulee puuttua. 
Samoin tulee kehittää yhteiskunnassa ihmisten medialukutaitoa. Lisäksi 
kiinnitettiin huomiota viestinnän keskittymiseen ja että siihen tulee puut-
tua. 
 
Kaikkien aloitteiden osalta valiokunta todellakin yhtyy puoluehallituksen 
päätösehdotukseen. 
 
Sen lisäksi valiokunta ehdottaa, että puolue laatii viestintäpoliittisen oh-
jelman. Tämä asia tulee erikseen käsiteltäväksi. Se menee toisen va-
liokunnan työn kautta, mutta tällainen ehdotus oli. Kolme vuotta sitten 
valiokunta lähetti kirjeen puoluehallitukselle, että viestintäpoliittinen oh-
jelma tulisi laatia. Valiokunta tyytyi pehmeämpään ratkaisuun, kun oli 
tiedossa, että ei ole toivottavaa, että erillisiä päätöksiä ohjelmista täällä 
tehdään. Se ei kuitenkaan kolmen vuoden aikana ole johtanut tuloksiin, 
joten valiokunta otti astetta painokkaamman äänenpainon.  
 
Toivomme vakavasti, että puoluehallitus, joka on juuri tänään tullut vali-
tuksi, suhtautuisi asiaan vakavasti. Valiokunnassa ei kukaan edes 
muistanut, kuinka vanha meidän nykyinen viestintäpoliittinen ohjel-
mamme on. Todettiin vain, että se on kovin vanha ja viestintä on tällä 
hetkellä täysin eri maailma kuin aikaisemmin. Siinä on erittäin suuria 
haasteita ja viestintäpoliittisen ohjelman laadinta on varmasti vaikea 
asia. Sen ei tule kuitenkaan olla este sille, etteikö sitä laadittaisi, koska 
sen tarve on aivan ilmeinen. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Tapiolle valiokunnan työn esittelystä. 
 
Asiasta käydään keskustelua. Keskustelu alkaa. Ensimmäinen puheen-
vuoro on Raimo Korjuksella, Kymi. 
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Raimo Korjus (Kymen piiri): Puheenjohtaja, hyvät toverit! Meille kaak-
koissuomalaisille sosialidemokraateille on Venäjän läheisyys arkipäi-
vää. Olemme vahvistaneet kulttuuri- ja kauppayhteyksiä pitkäjänteises-
ti. Koko Suomen pitää kiinnostua uudelleen itäisestä ilmansuunnasta. 
Suomi voi hyötyä eniten EU-maista Venäjän kasvusta maantieteellisen 
asemansa takia. Venäjän talous on kasvanut kolme kertaa nopeammin 
kuin EU-maiden talous. Viennissä ja tuonnissa maa kasvaa jatkossa 
Saksan ohi tärkeimmäksi kauppakumppaniksemme. Itämeren alueesta 
kasvaa kiinteä talousalue. Pietarista saattaa nousta alueen veturi Ber-
liinin rinnalle. Pietarin ja Luoteis-Venäjän kauppa kasvaa, Suomen on 
päästävä kasvuun mukaan. Suomesta on jo tullut Venäjälle arvotavaran 
kauppatie ja logistiikkakeskus. 40 prosenttia Venäjän tuonnista kulkee 
tätä modernin ajan pohjoista silkkitietä pitkin itään. 
 
Hyvät toverit! Toimivilla liikenneverkoilla on elintärkeä merkitys Venäjän 
kasvun hyödyntämisessä. Eurooppa 18 moottoritie Turusta Vaalimaalle 
on Suomen merkittävin kansainvälinen tieyhteys, osa ns. Pohjolan kol-
miota. Euroopan unioni on määrittänyt tieyhteyden tärkeimmäksi tie-
väyläksi. Ylijohtaja Tunilan johtaman Suomi maailmantaloudessa –
työryhmän loppuraportissa vaaditaan etusijalle liikenneinvestointeja, 
jotka parantavat Suomen kansainvälistä kilpailukykyä. Meillä on kuiten-
kin kuljettu päinvastaiseen suuntaan, kun liikenneministeri Luhtasen 
johtama Väylätyöryhmä lykkäsi kansainvälisesti merkittävän tieyhtey-
den Eurooppa 18:n Helsingin itäpuolen rakentamista pitkälle ensi vuo-
sikymmenelle. 
 
Liikenneyhteyksistä uhkaa tulla kasvun pullonkaula. Viime vuosien ai-
kana kuorma-autoliikenteen kasvu on ollut Eurooppa 18 -tiellä 10-20 
prosenttia vuodessa, mikä on ollut huomattavasti nopeampaa kuin muil-
la valtateillämme. Tien vaikutuspiirissä tuotetaan lähes puolet Suomen 
bruttokansantuotteesta. Vaikka ministeri Luhtasen johtama Väylätyö-
ryhmä lykkäsi Eurooppa 18 -tien tavoiteaikataulua, on jatkossa ohjatta-
va liikenneturvallisuuden teemarahoitusta Eurooppa 18 -tien pahimpien 
pullonkaulojen poistamiseksi. 
 
Hyvät toverit! Meriväylien väylämaksut ovat Suomessa Pohjois-
Euroopan kalleimmat. Maksuja ei ole enää varaa nostaa. Valmisteilla 
oleva ns. Kavenin työryhmän väylämaksumalli saattaa suosia huonoja 
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yksinkertaisella rungolla varustettuja laivoja ja rangaista hyvin varustet-
tuja ja nykyaikaisia kaksoispohjalaivoja. On luotettava kansainväliseen 
luokitusjärjestelmään, koska parempaa ei ole. Suomen on lopetettava 
omista toimistaan johtuva laivojen ulosliputtaminen. 
 
Toveri puheenjohtaja! Ajan puutteen vuoksi tässä ei mitään muuta esi-
tystä ehdi tehdä. 
 
Puheenjohtaja: Sakari Kiuru, Helsinki. 
 
Sakari Kiuru (Helsingin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit, kam-
rater! Tämä täytyy ilmeisesti tulkita lähinnä kannatuspuheenvuoroksi. 
Tämä on myös eräänlainen alleviivaus. Mielestäni valiokunnan puheen-
johtajan esittämä lausuma viestintäpoliittisen ohjelman uudistamisesta 
on mitä tarpeellisin. Maailma on niin muuttunut teknologian osalta, tie-
toyhteiskunta on muuttunut mielikuvayhteiskunnaksi. Sosialidemokraat-
tien pitää ottaa kantaa tähän kehitykseen ja siinä meillä on kenttä 
avoinna. Meillä on siinä mahdollisuuksia vaikuttaa, sillä kyllä tässä yh-
teiskunnassa on aikamoinen manipulaatio menossa tämän uuden tek-
nologian hyväksikäytön kanssa niin markkinoinnin, mainonnan kuin po-
litiikankin osalta.  
 
Kiinnittäisin huomiota nimenomaan viestintäpoliittisen ohjelman uudis-
tamiseen, joka tässä on esitetty viestintävaliokunnan taholta. Ohjelman 
laatimisen yhteydessä pyydän kiinnittämään huomiota niihin lausumiin, 
joista yksimielisesti päätettiin viestintävaliokunnassa. 
 
Puheenjohtaja: Matti Pesonen, Pohjois-Karjala. 
 
Matti Pesonen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät to-
verit! Liikenne- ja viestintävaliokunnan työskentelyssä käytiin jo läpi 
aloitetta 124 Kymijoki - Mäntyharju kanavaparin ympärivuotinen meriyh-
teys Saimaalta ja Päijänteeltä kotimaisiin syöttöliikennesatamiin. 
 
Sain hyvää tietoa valiokunnassa, mutta siitä huolimatta Pohjois-
Karjalan edustajia ei tyydytä tämä puoluehallituksen kannanotto. 
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Esitetään tähän, että eduskunta ja hallitus velvoitetaan käynnistämään 
pikainen suunnittelu. Kannanottohan on tehty ennen esim. tämän ke-
vään showta, mitä veli venäläinen piti tässä asiassa. 
 
Puheenjohtaja: Saanko tämän kirjallisena. Seuraavana Seppo Eskeli-
nen,  Pohjois-Karjala. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Pohjois-Karjalan ryhmä nosti jo aloitteessaan tämän asian esil-
le. Valiokunnassa se ei sitten ollut tulta saanut, mutta erityisen tärkeäk-
si infra tulee valtakunnan äärirajoilla alueellisen kehittymisen, kehittä-
misen ja alueellisen tasa-arvon vuoksi.  
 
Toivoisin, että näihin liikenne- ja infrahankkeisiin kiinnitettäisiin huomio-
ta. Kun kaikki tietävät ne Saimaan kanavan vaikeudet, mitä tänäkin ke-
väänä oli, ja sen, että sopimus on katkolla vuoteen 2013, niin toivottai-
siin, että Lipposen I hallituksen aikana liikenneministeriön tekemää sel-
vitystyötä jatkettaisiin, jotta meillä olisi valmius toimia mahdollisissa vai-
keissa tilanteissa. 
 
Kannatan Matti Pesosen tekemää muutosesitystä. 
 
Puheenjohtaja: Pertti Paasio, Varsinais-Suomen piiri. 
 
Pertti Paasio (Varsinais-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Varsinaissuomalaisten taholta ilmaisemme mitä voimakkaim-
man tuen niille näkökohdille, joita toveri Korjus Kymen piirin taholta esit-
ti. 
 
On ongelmallista, että aika ei riitä muutosesitysten tekemiseen eikä nii-
den kirjoittamiseenkaan. Voidaan tehdä se johtopäätös, joka on tervei-
sinä valitulle puoluehallitukselle, että sosialidemokraateilta puuttuu itse 
asiassa menettelytapa keskustella puoluekokousten välillä näistä asi-
oista. Meillä ei ole oikein foorumia, meillä ei ole kanavia ja kun kanavis-
ta puhutaan, puhutaan tietysti liikenteestä vähän laajemminkin. 
 
Liikenneinvestoinnit ovat sen kaltaisia investointeja, joita ei pidä laimin-
lyödä. Tukisin voimakkaasti myös niitä näkökohtia, joita liikenne- ja 
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viestintäministeri Leena Luhtanen on esittänyt. Jos me pitkän ajan lai-
minlyömme liikenneinvestointeihin satsaamisen, niin tulemme sellai-
seen kohtaan, jolloin mistään ei löydy niin paljon rahaa, että ne saatai-
siin sellaiseen kuntoon, että Suomen elintärkeä kilpailukyky suurena 
pitkien etäisyyksien maana voitaisiin turvata. Sen vuoksi toiminta-aika 
on nyt. Alleviivaan voimakkaasti myös E18:n merkitystä, ei vain Suo-
men kannalta vaan eurooppalaisen Suomen kannalta yhtenä tärkeim-
mistä väylistä. Kymen piiri on tähän hyvin perehtynyt ja täysi tuki Varsi-
nais-Suomesta. 
 
Puheenjohtaja: Tapio Bergholm, Uusimaa 
 
Tapio Bergholm (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Korjus ja Paasio 
ovat puhuneet liikenneinvestointien pitkäjänteisestä turvaamisesta. Va-
liokuntahan otti tämän kannan kannanotossa hyvin selkeästi sen puo-
lesta ja toivon mukaan tätä kannanottoa noudatetaan. 
 
Tulin tänne pönttöön lähinnä sen takia, että valiokunnan selkeä enem-
mistö oli sitä mieltä, että kanavainvestoinnit ylipäänsä ja varsinkin rin-
nakkaiskanavainvestoinnit eivät ole kuljetustaloudellisesti eikä kansan-
taloudellisesti tässä liikenneinvestointien avaruudessa olleenkaan en-
simmäisiä hankkeita.  
 
Sen takia tulen puolustamaan tänne valiokunnan kantaa, että tähän 
kanavahankkeeseen puoluekokouksen ei pidä tässä yhteydessä ottaa 
myönteistä kantaa. 
 
Puheenjohtaja: Sakari Knuuttila, Keski-Suomi. 
 
Sakari Knuuttila (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja! 
Tämä kanavahanke ja kanavahankkeet ovat olleet vuosikymmeniä, 
vuosisadan vireillä ja niitä on aika paljon selvitettykin. 
 
Kymijoen kanavointi ei ole yksinomaan liikenneratkaisu. Siihen liittyy 
myös energiapoliittisia näkökohtia. Eräs asiantuntija, entinen Keski-
Suomen tiepiirin vesitiepäällikkö, on minulle kertonut, että sillä saadaan 
melkoisia energiasäästöjä, jos Kymijoki kanavoidaan ja nykyiset van-
hentuneet voimalaitokset rakennetaan vastaamaan nykyaikaa. 
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Lisäksi Keski-Euroopassa on laaja kanavaverkosto, jota voidaan käyt-
tää hyväksi, jos Suomessakin kehitetään tätä kanavaverkostoa. Tässä 
ei ole pitkiin perusteluihin aihetta, mutta kun tässä esitetään vaan selvi-
tettäväksi, niin tämä on sen luokan kysymys, joka kannattaa pitää selvi-
tettävänä ja ottaa huomioon myös nämä laajat näkökohdat, yli ministe-
riörajojen olevat kysymykset. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu asiasta päättyy. 
 
Tähän valiokunnan ja puoluehallituksen tekemään esitykseen on tehty 
yksi muutosehdotus. Haluan kysyä valiokunnan puheenjohtaja Tapio 
Luttiselta, haluaako valiokunta käsitellä asiaa. Onko puheenjohtajalla 
tähän ratkaisuesitystä? 
 
Tapio Luttinen (liikenne- ja viestintävaliokunnan puheenjohtaja): Pu-
heenjohtaja! Tässä otettiin muutamia asioita esille rahoituksen osalta. 
Valiokunta on kiinnittänyt aivan erityistä huomiota valtatie 18 osalta 
Täällä kannanoton kohdassa 1 todetaan, että Suomea sitovat Pohjolan 
kolmion tiehankkeet on toteutettava, joka sisältää myös tämän E18  -
tien. Kymijoki-Mäntyharju kanavan osalta valiokunta kävi asiasta aika 
laajankin keskustelun. Periaatteena on ollut, että yksittäisiin hankkeisiin 
kannanotoissa yleensä suhtaudutaan pidättyvästi, koska ne edellyttäi-
sivät varsin laajaa paneutumista kyseisiin hankkeisiin.  
 
Tässä tapauksessa puoluehallituksen lausunto on kohtuullisen yksityis-
kohtainen ja siinä todetaan, että hallituksen iltakoulun ja talouspoliitti-
sen ministeriövaliokunnan päätöksissä joulukuussa 2001 päädyttiin sii-
hen, ettei hankkeen toteuttamiseen ole olemassa edellytyksiä. Sen li-
säksi valtiosihteeri Perttu Puro totesi, että Saimaan kanavan tilannetta 
seurataan koko ajan, ja mikäli se antaa aihetta tämän hankkeen osalta 
ryhtyä toimenpiteisiin, niin ehdottomasti niihin ryhdytään. 
 
Lisäksi valiokunnan mietinnössä, joka on 4. kohdan osalta puoluehalli-
tuksen ehdotuksen mukainen, todetaan, että sisävesiväylästön toimin-
nallisuutta on tuettava Sisä-Suomen teollisuuden kuljetusten ja kilpailu-
kyvyn turvaamiseksi ja muutoinkin on meri- ja muista vesiväylistä huo-
lehdittava. Valiokunta päätyi keskustelun pohjalta siihen, että tämä kan-
nanotto tähän asiaan on riittävä ja koska valiokunta kävi perusteellisen 

11.6.2005, Jyväskylä 
 
 
 

 
 

- 312 - 

keskustelun asiasta, niin asiaa on turha enää valiokuntaan viedä, joten 
asia on syytä ratkaista tässä salissa. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia valiokunnan puheenjohtajalle.  
 
Meillä on tilanne, että on muutosesitys, jonka on tehnyt Matti Pesonen 
ja sitä on kannattanut Seppo Eskelinen ja Sakari Knuuttila. 
 
Muutosehdotus koskee aloitetta 124. Aloitetta ei varmaakaan tarvitse 
lukea, mutta muutosesitys kuuluu näin: ”Puoluekokous velvoittaa edus-
kuntaryhmän ja hallituksen käynnistämään selvitystyön aloitteen mu-
kaisesti.” Kirjasta löytyy sivulla 249 aloite 124, jota tämä muutosesitys 
koskee. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Teen äänestysehdotuksen siten, että suoritamme koe-
äänestyksen. Sopinee? Sopii. 
 
Ne, jotka ovat puoluehallituksen ja valiokunnan esityksen kannalla, nos-
tavat jaa-lapun, ei-lapun, jotka ovat aloitteen hyväksymisen kannalla. 
 
Ensin katsomme sen, että ketkä ovat puoluehallituksen ja valiokunnan 
esityksen kannalla. Nostakaa vihreä lappu. 
 
Ja sitten ei-laput. Kiitoksia. 
 
Puheenjohtajan tulkinta on, että jaa on selkeästi voittanut tämän pää-
tösehdotuksen. Sopiiko Matti Pesoselle, että päätökseksi merkitään 
koeäänestyksen mukainen tulos? 
 
Valiokunnan esitys liikenne- ja viestintäaloitteista hyväksyttäneen puo-
luekokouksen päätökseksi. Hyväksytään. 
 
Työjärjestyksen kohta 18.7. Liikenne- ja viestintäaloitteet 110-131 on 
loppuun käsitelty. 
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Puoluekokous hyväksyi Liikenne- ja viestintäaloitteita 110-
131 koskevat päätökset. 

 
 (Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Tänään klo 8.20 Varsinais-Suomen piiristä Mikko 
Rönnholm on poistunut ja Nikke Mäkinen on ottanut hänen paikkansa 
kokousedustajana. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Puheenjohtaja: Pyydän kokousedustajia, jotka eivät ole vielä salissa, 
siirtymään saliin ja ottamaan paikkansa. Siirrymme käsittelemään esi-
tyslistan kohtaa 13. Tästä ensimmäisenä suoritetaan puoluevaltuuston 
puheenjohtajan valinta. 
 
 
13.  VALITAAN PUOLUEVALTUUSTON  

JÄSENET JA VARAJÄSENET, PUOLUE-
VALTUUSTON PUHEENJOHTAJA SEKÄ I 
JA II VARAPUHEENJOHTAJA 

 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Torstaina päätimme tavasta, millä tavalla menetellään, 
mikäli äänestykseen joudumme tässä asiassa, eli vaali suoritetaan yh-
dellä äänestyskierroksella. Eniten ääniä saanut henkilö tulee valituksi 
puoluevaltuuston puheenjohtajaksi.  
 
Tämä menettelytapa hyväksyttiin torstaina. Samalla hyväksyttiin menet-
telytapa, että vaalitoimikunta antaa esityksen myös puoluevaltuuston 
varapuheenjohtajista. Tässä vaiheessa annan ensimmäisen puheen-
vuoron vaalivaliokunnan puheenjohtajalle. 
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Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja):Toveri puheenjohtaja! 
Sopinee, että menen koko tämän puoluevaltuustopakettiehdotuksen 
läpi samalla kertaa? 
 
Puheenjohtaja: Sopii. 
 
Risto Koivisto (vaalivaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät toverit! Puo-
luevaltuuston puheenjohtajakysymystä miettiessään vaalivaliokunta 
törmäsi samaan ongelmaan kuin puheenjohtajamme Eero eilisiltana. 
Huomasimme, että puheenjohtaja jää liian heikoille, jollei hän saa mie-
histä tukea tähän johtoryhmään. Viidentenä henkilönä tässä puolueen 
johtoryhmässä pitäisi olla mies. Vaalivaliokunta on ehdottamassa tähän 
tehtävään yksimielisesti Matti Ahdetta Oulusta. 
 
Samalla me olemme myös tätä kokonaisuutta edelleen miettineet puo-
luevaltuuston varapuheenjohtajien osalta. Olemme esittämässä puo-
luevaltuuston I varapuheenjohtajaksi Seppo Lehtistä Varsinais-
Suomesta ja II varapuheenjohtajaksi Johanna Autiota Satakunnasta. 
Nämähän valitaan sittemmin, kun puoluevaltuusto on tullut valituksi, 
puoluevaltuustoon valittujen joukosta. 
 
Hyvät toverit! Vaalivaliokunta keskusteli myös kohtuullisen ajan siitä, 
millä tavalla varmistettaisiin se, että puoluevaltuuston varapuheenjohta-
jiksi valittavat henkilöt saisivat oikeuden istua puoluehallituksen koko-
uspöydässä. Tulimme siihen tulokseen, että asia varmistuisi parhaiten, 
jos me puoluekokouksessa esitämme tästä asiasta selvän vetoomuk-
sen, että näin tullaan jatkossa menettelemään. 
 
Puoluevaltuuston jäsenehdotukset ovat tulleet puoluepiireiltä. Vaaliva-
liokunta katsoi, että niissä ei ole peukaloitavaa. Esitämme, että piirien 
ehdotukset hyväksytään sellaisinaan. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos vaalivaliokunnan puheenjohtajalle. 
 
Seuraava puhuja Leila Luukkainen, Pohjois-Karjala. 
 
Leila Luukkainen (Pohjois-Karjalan piiri): Huomenta hyvät toverit, to-
veri puheenjohtaja! Sosialidemokraattisessa puolueessa tarvitaan 
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avointa aatteellista keskustelua, johon päätöksenteko ja sen valmistelu 
pohjautuvat. Valmiiden listojen ja sovittujen käytänteiden ajan soisi 
väistyvän lopullisesti. Ne eivät ole demokratiaa, eivät edes sosialide-
mokratiaa. 
 
Johannes Koskinen on oikeusministerinä ja nyt puheenjohtajaehdok-
kaana nostanut keskeisiä asioita keskusteluun, sellaisiakin, jotka ovat 
liikkeellemme hieman kipeitä. 
 
Haluan, että keskustelu jatkuu ja että se jatkuu reippaana, mutta rehel-
lisenä. Siksi kannatan Johannes Koskista puoluevaltuuston puheenjoh-
tajaksi. 
 
Puheenjohtaja: Maria Guzenina-Richardson, Uusimaa 
 
Maria Guzenina-Richardson (Uudenmaan piiri): Puheenjohtaja, tove-
rit! Eilen puhuin täällä valitettavasti nuorta miestä vastaan, mutta nyt 
koen, että on aika puhua miehen puolesta. 
 
Vaikka hän ei ole kovin nuori, niin on yleisesti katsoen puolueen ikäja-
kaumaa, hän on suhteellisen nuori, joten rohkenen ehdottaa puolueval-
tuuston puheenjohtajaksi Matti Ahdetta. 
 
Puheenjohtaja: Hannele Olli, Uusimaa 
 
Hannele Olli (Uudenmaan piiri): Hyvää huomenta toverit! Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät edustajat! Mielestäni tässä käytettiin jo erittäin hyvä 
puheenvuoro ministeri Koskisen puolesta. Toivon, että Koskinen saa 
laajaa tukea tältä salilta. Voimme valita miehen, josta voimme olla ylpei-
tä. Ryvettymätön toveri puoluevaltuuston puheenjohtajaksi! Kannatan 
Johannes Koskista. 
 
Puheenjohtaja: Tapio Karjalainen, Oulu 
 
Tapio Karjalainen (Oulun piiri): Toveri puheenjohtaja! Puoluehallituk-
sen ympärillä olevan puoluejohdon on syytä olla koko maata kattava, 
mahdollisimman moni-ilmeinen, jäsenistöä kuvaava. Oulun piiri on esit-
tänyt tähän Matti Ahdetta. Viittaan vaalivaliokunnan puheenjohtajan 
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Risto Koiviston puheenvuoroon tästä kokonaisuudesta, mikä vaalivalio-
kunnan esityksenä on mielestäni erittäin kattava joka suhteessa, mutta 
siitä puuttuu yksi tärkeä osa. Oulun piiri on piirikokouksesta lähtien ollut 
yksimielisesti Matti Ahteen kannalla. Me tiedämme, että on helppo olla. 
Kuka täällä salissa voi kiistää kyseisen ehdokkaan osaamisen ja poliit-
tisen historian merkityksen juuri tällaiselle paikalle. Matti Ahde puolue-
valtuuston puheenjohtajaksi! 
 
Puheenjohtaja: Juha Beurling, Helsinki 
 
Juha Beurling (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Olen tässä viimeiset reilut 
kaksi vuotta saanut työskennellä hyvin erityislaatuisen miehen kanssa. 
Hän on ollut aina uraa uurtava liikkeessämme. Hän oli mm. keskeinen 
vaikuttaja luomassa puolueellemme ympäristöpolitiikkaa aikoinaan. 
Olen paljon tutkinut tämän miehen historiaa ja huomannut, että sieltä 
löytyy aivan uskomattomia tekoja. Miksi emme käyttäisi niitä resursseja, 
sitä tietotaitoa, mikä tässä miehessä on. Hän tulee Oulusta ja on ehdot-
tomasti Matti Ahde. 
 
Puheenjohtaja: Seppo Eskelinen, Pohjois-Karjala. 
 
Seppo Eskelinen (Pohjois-Karjalan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Jotta alueellinen tasapaino tulisi huomioiduksi myös puheenjoh-
tajistossa, Pohjois-Karjala antaa tukensa Ahteen Matille. Matin koke-
mus puoluevaltuuston puheenjohtajana on tarpeen. 
 
Puheenjohtaja: Mikko Elo, Satakunta. 
 
Mikko Elo (Satakunnan piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluetove-
rit! Kun Juha Beurling totesi, että hän on tuntenut Matti Ahteen parin 
vuoden ajan, niin voin sanoa, että tunnen Matti Ahteen yli kolmenkym-
menen vuoden ajalta ja minun kokemukseni Matti Ahteesta ovat pel-
kästään myönteisiä. Matti Ahde on henkilö, jolla on erittäin loistavat ih-
missuhdetaidot. Hänellä on loistava kyky tehdä mielestäni oikeita poliit-
tisia johtopäätöksiä. Matti Ahde täydentäisi erinomaisella tavalla puolu-
eenjohtoa antamalla kokemuksensa ja tietotaitonsa puoluejohdon ja 
koko puolueväen käyttöön. Satakuntalainen väki tukee yksimielisesti 
Matti Ahteen valintaa puoluevaltuuston puheenjohtajaksi. 
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Puheenjohtaja: Hannele Rämö, Häme. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosialidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät kuulijat! Oikeudenmukaisuus, tasapuolisuus, rauhallisuus, nämä 
kulminoituvat Johannes Koskisessa. Hämeen piiri, Heinolan Sosialide-
mokraattinen Työväenyhdistys kannattaa Johannes Koskista. 
 
Puheenjohtaja: Mika Vuori, Uusimaa. 
 
Mika Vuori (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! En ajatellut tukea Johan-
nes Koskista vaan Matti Ahdetta. Kyllä tässä on painavat perusteet. 
Koko Suomen edustus on syytä saada puoluehallituksen pöytään. Eilen 
valittiin tasapainoinen edustus ja se hyväksyttiin niin, että nyt tämä yksi 
palikka enää puuttuu. Ymmärtääkseni Uudenmaankin piirissä on hyvin 
laaja kannatus, että tätä periaatetta jatketaan. Matti vanhana pitkäaikai-
sena TUL:n puheenjohtajana osaa varmaan tätäkin nuijaa heiluttaa. 
Näin me haluamme.  
 
Puheenjohtaja: Kari Hyypiä, Häme. 
 
Kari Hyypiä (Hämeen Sosialidemokraatit): Huomenta toverit minunkin 
puolestani! Vaalivaliokunta on työskennellyt hyvinkin monta kertaa. 
Vaalivaliokunnan kanta on ollut se, että puheenjohtajaksi esitetään Mat-
ti Ahdetta ja on se myös Hämeen piirin virallinen kanta. 
 
Puheenjohtaja: Veikko Simpanen, Uusimaa. 
 
Veikko Simpanen (Uudenmaan piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Jos me nyt todella mietimme vakavasti tätä kysymystä, niin ei 
meidän pitäisi epäillä enää. Kyllä nyt on todellakin Matti Ahteen aika 
tulla näkyvään tehtävään johtamaan tätä meidän toimintaamme. Kuten 
Mika Vuori Uudeltamaalta tuossa edellä totesi, on otettava huomioon 
myös se, että koko maa on edustettuna puoluehallituksen pöydän ym-
pärillä. Matti Ahde tuo siihen sellaisen voiman, tiedon, taidon, näke-
myksen ja kokemuksen, jota ei voi korvata kukaan muu. Kannatan sitä, 
että valitsemme Matin suurella äänimäärällä tähän tehtävään. 

 
Puheenjohtaja: Johannes Koskinen, (eduskuntaryhmä). 
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Johannes Koskinen (eduskuntaryhmä): Toveri puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Aate kestää, liike uudistuu. Vaalivaliokunnassa ja sitä edeltävis-
sä piirien neuvotteluissa keskeisesti mukana olleet toverit ovat käyneet 
todistamassa, että näin on sovittu. Kuitenkin sieltä sovitusta jätettiin 
pois vain puolueen puheenjohtajan ja puoluesihteerin valinnat. Aikai-
sempi perinne on ollut, että tähän joukkoon kuuluu myös puoluevaltuus-
ton puheenjohtaja. Kyse on henkilövalinnasta, valitaan eilen valittua 
loistavaa nelikköä täydentämään sellainen viides jäsen, jonka puolueen 
edun katsotaan parhaiten niitä vaatimuksia täyttävän.  
 
Matti Ahteella on aivan ennennäkemättömät ansiot, joihin en voi verrata 
omia tekemisiäni. Hän on toiminut pitkään puolueen varapuheenjohta-
jana ja TUL:n puheenjohtajana, niin kuin täällä todettiin.  
 
Nyt on kysymys siitä, että katsotaan eteenpäin. Puoluevaltuuston roolia 
tulee vahvistaa, että se olisi osaltaan tätä elävämpää kansanliikettä ra-
kentamassa SDP:tä. Siellä on 60 alueellisesti poliittisesti edustavaa 
toveria, jotka mennyttä aktiivisemmin ottavat myös kantaa poliittisiin 
linjauksiin. Esimerkiksi niitä Pertti Paasion mainitsemia asioita, teema-
kysymyksiä, kuten liikennepolitiikan suuntaa, voidaan tarvittaessa käsi-
tellä myös puoluevaltuuston toimesta puoluekokousten välillä.  
 
Alueellinen tasapaino puoluejohdon osalta on saavutettavissa puolue-
hallituksen jäsenten ja puoluevaltuuston varapuheenjohtajien kautta. 
Sitä vartenhan sääntöihin lisättiin juuri paikkoja puoluehallitukseen, jotta 
jokainen piiri saa näiltä varsinaisilta, alueellisesti edustaviksi tarkoitetuil-
ta paikoilta edustuksensa puoluejohtoon.  
 
Koska olen näiden puolueen demokratian kehittämisteemojen parissa 
lähtenyt liikkeelle, niin näistä pyynnöistä huolimatta, joita vaalivaliokun-
nan suunnalta esitettiin, olen käytettävissä ja toivon, että puoluekoko-
usedustajat tekevät itsenäiset valintansa aivan kuten puolueen puheen-
johtajan tai puoluesihteerinkin kohdalla  
 
Puheenjohtaja: Keskustelu puoluevaltuuston puheenjohtajasta päät-
tyy. 
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Meillä on nyt vaalivaliokunnan esitys ja sen lisäksi täällä salissa on teh-
ty ehdotus Johannes Koskisen valitsemisesta. Nyt kun vaali suorite-
taan, niin ehdokkaina ovat kaikki ne henkilöt, jotka torstaina on esitetty 
puoluevaltuuston puheenjohtajaksi, eli ehdokkaat ovat: Matti Ahde, Lii-
sa Jaakonsaari ja Johannes Koskinen. Haluaako näistä ehdokkaista 
joku kieltäytyä, käyttää vielä puheenvuoroa tässä vaiheessa? Liisa 
Jaakonsaari, ole hyvä! 
 
Liisa Jaakonsaari (Oulun piiri): Hyvät toverit! Ensinnäkin kiitoksia nais-
liitolle, kun asetti minut ehdokkaaksi puoluevaltuuston puheenjohtajak-
si. Jotta minun ei tarvitsisi hakea poliittista turvapaikkaa Lapin piiristä, 
joka on kyllä sen jo luvannut, niin parempi on kieltäytyä tässä vaihees-
sa. 
 
Puheenjohtaja: Meillä on kaksi ehdokasta puoluevaltuuston puheen-
johtajaksi: Matti Ahde Oulun piiristä ja Johannes Koskinen Hämeestä. 
Suoritamme vaalin tässä asiassa ja pyydän vaalitoimikuntaa vaalin jär-
jestämiseen. Eilenhän me jo totuimme siihen järjestykseen, millä tavalla 
vaali suoritetaan, eli se suoritetaan suljetuilla lipuilla. Vaikka ehdokkaita 
on ainoastaan kaksi, niin esitän suljettua lippuäänestystä. Käykö se 
menettelytavaksi? Käy näin. 
 
Vaalitoimikunta suorittaa vaalin ja kuten aikaisemmin todettiin, niin tä-
mä on enemmistövaali, enemmän ääniä saanut tulee valituksi puolue-
valtuuston puheenjohtajaksi. Vaalitoimitus voidaan alkaa. 
 
Ari Näätsaari (sihteeri): Tiedoksi sen verran, että eilisestä poiketen 
tällä kertaa ei ole listoja kopissa. Toivon, että puoluekokousedustajat 
muistavat jommankumman nimen ennen kuin koppiin menevät.  
 
Äänestys 
 
Puheenjohtaja: Vaalitoimikunnalla on valmista, joten äänestys voi al-
kaa. Olkaa hyvät! 
 
Ari Näätsaari (sihteeri): En ole aivan varma, kuuluuko tämä kuulutus 
valiokuntahuoneisiin asti, mutta ainakin yksi valiokunta tällä hetkellä 
kokoontuu. Valiokuntienkin tiedoksi, että kokoussalissa on äänestys. 
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Puheenjohtaja: Ovatko kaikki kokousedustajat saaneet äänestää? Sii-
hen on vielä mahdollisuus.  
 
Äänestys päättyy. Kokous keskeytetään ääntenlaskun ajaksi. Kokousta 
jatketaan kello 10.00.  
 
Kokous keskeytettiin klo 9.48 ja sitä jatkettiin klo 10.04. 
 
Puheenjohtajana toimi Ritva Kitinoja. 
 
Puheenjohtaja: Kokous jatkuu.  
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalin tulos 
 
Puheenjohtaja: Julistetaan puoluevaltuuston puheenjohtajan vaalin 
tulos. Suoritetussa puoluevaltuuston vaalissa annettiin ääniä seuraa-
vasti:  
 
Vaalissa oli yhteensä 350 äänioikeutettua edustajaa. Vaaliuurniin pudo-
tettiin yhteensä 303 äänestyslippua, joista oli hyväksyttyjä 303 lippua. 
 
Vaalissa on annettu ääniä seuraavasti: Matti Ahde 197 ääntä ja Johan-
nes Koskinen 116 ääntä. 
 
Suoritetun äänestyksen perusteella Suomen Sosialidemokraattisen 
Puolueen puoluevaltuuston puheenjohtajaksi vuosille 2005—2008 vali-
taan Matti Ahde Oulun vaalipiiristä. 
 
Vahvistetaan vaalin tulos. 
 

Puoluekokous valitsi äänestyksen perusteella Matti Ahteen 
puoluevaltuuston puheenjohtajaksi.  

 
Matti Ahde (Oulun piiri): Hyvät toverit! Nöyrä kiitos luottamuksesta. Ou-
lun puoluekokouksessa 1906 hyväksyttiin puolueen säännöt. Se oli 
Forssan kokouksen jälkeen toinen merkittävä historiallinen kokous So-
sialidemokraattisen puolueen lähtöhistoriassa. Silloin hyväksyttiin puo-
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lueelle säännöt, vahvistettiin puolueorganisaatio, joka kaikessa oleelli-
sessa on edelleen voimassa.  
 
Siinä määriteltiin myös puoluevaltuuston asema tärkeänä puoluekoko-
usten välisenä aikana korkeinta päätöksentekovaltaa käyttävänä elime-
nä. Oman puoluekokoushistoriani ensimmäinen kokous vietettiin Tu-
russa. Olin silloin sosialidemokraattien nuorisotyöntekijä, samoin seu-
rakunnan nuorisotyöntekijä ja olin kukittamassa kunniajäseniä ja laula-
massa kahden sos.dem. nuoriso-osaston tytön kanssa kunniajäsenille 
laulun ”Toverimme alla lipun punaisen”. Siitä se jatkui. Tampereen puo-
luekokouksessa 1972 sain tulla sitten jo puoluehallituksen pöytään. Kun 
me tänään kukitamme kunniajäseniämme, teen sen tänään poikkeuk-
sellisen nostalgisissa tunnelmissa.  
 
Haluan käyttää tilaisuutta hyväkseni ja onnitella puolueen uutta pu-
heenjohtajaa, puoluesihteeriä, varapuheenjohtajia ja puoluehallituksen 
jäseniä. 
 
Puoluevaltuuston tehtävä on tukea puoluejohtoa. Puoluevaltuuston teh-
tävänä on myös huolehtia siitä, että puolueen johto toteuttaa tässä puo-
luekokouksessa tehtäviä päätöksiä, tällainen kaksoisstrategia. Minä 
toivoisin, että puoluevaltuusto voisi myös aktivoitua puoluekokousten 
välisenä aikana eräissä ohjelmallisissa kysymyksissä. Yksi sellainen 
tärkeä asia on se, että kun iltapäivällä käsittelemme hyvinvointivision, 
niin vaikka se on tärkeä ja merkittävä puheenvuoro tästä kokouksesta, 
se on kuitenkin alku prosessille, jossa toivoisin seuraavaksi ryhdyttävän 
käsittelemään myös henkisen, tämän immateriaalisen hyvinvoinnin ky-
symyksiä, kulttuuria, ympäristöä, taidetta ja sen merkitystä liikkees-
sämme. Se on nyt tässä visiossa hivenen ohuesti ohitettu.  
 
Omasta puolestani ilmoitan, että olen äärettömän motivoitunut. Kiitoksia 
Johannes Koskiselle, että annoit mahdollisuuden minunkin nähdä, min-
kälainen minun kannatukseni on tässä salissa. Haluaisin myös kiittää 
entistä puoluevaltuuston puheenjohtajaa Jukka Mikkolaa. Hän on teh-
nyt komean ja pitkän työn ja nyt hyppäsi vapaaehtoisesti sivuun tästä 
tehtävästä. Kiitoksia vielä kerran sinulle, kiitoksia teille kaikille. Pyrin 
olemaan luottamuksenne arvoinen.  
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Puheenjohtaja: Puoluekokouksen puolesta puoluevaltuuston puheen-
johtajalle Matti Ahteelle parhaimmat onnittelut ja menestystä vaativassa 
tehtävässä. 
 
Seuraavana on puoluevaltuuston jäsenten ja varajäsenten valinta. 
 
Puoluevaltuuston jäsenten ja varajäsenten valinta 
 
Puheenjohtaja: Kuten torstaina totesimme, on lista piirijärjestöjen esi-
tyksistä puoluevaltuuston varsinaiseksi ja varajäseneksi jaettu kokous-
edustajien salkkuihin. Tähän jaettuun listaan on yksi muutosehdotus ja 
se koskee Lapin piiriä. Muutos johtuu siitä, että Esko Riepula tuli vali-
tuksi puoluehallituksen jäseneksi ja Lapin piiri esittää, että Esko Riepu-
lan tilalle puoluevaltuustoon valitaan varsinaiseksi jäseneksi Eila Hyvö-
nen ja varajäseneksi Lauri Nykänen. 
 
Kymen piirillä on muutosesityksiä ja kuulemme ne muutokset. 
 
Pekka Ruotsalainen (Kymen Sosialidemokraatit): Kymiläiset ovat teh-
neet muutosesityksen puoluevaltuuston jäseniin ja varajäseniin, Sirpa 
tule tänne. Minä en muista niitä tässä ulkoa.  
 
Siellä on ollut listoilla Sirpa Paatero, mutta hän jää pois. Hänen tilalleen 
varsinaiseksi jäseneksi tulee Raimo Korjus. Kolmanneksi varajäseneksi 
Heikki Tannisen tilalle tulee Tiina Lindroos. Kuudenneksi varajäseneksi 
tulee Tiina Lindroosin tilalle Reija Kyöstilä ja neljänneksi varajäseneksi 
Aila Eerola. Annamme tämän teille kirjallisesti. 
 
Puheenjohtaja: Saanko kirjallisina ne muutosesitykset?  
 
Sirpa Paatero (Kymen Sosialidemokraatit): Kirjallinen muutosesitys on 
jätetty torstaina kello 18 mennessä laatikkoon, niin kuin oli ohjeistuk-
sessa. 
 
Puheenjohtaja: Voitaneen todeta nämä Kymen piirin tekemät muutos-
ehdotukset. Todetaan.  
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Sopiiko, että puoluevaltuuston jäsenet ja varajäsenet valitaan nimilistan 
mukaisesti ja ettei nimilistaa tarvitse käydä täällä läpi? Onko joku tätä 
menettelyä vastaan? Ei ole. 
 
Näin meneteltäneen. Menetellään. 
 
Esitys puoluevaltuuston jäsenistä ja varajäsenistä Lapin ja Kymen piiri-
en tekemillä muutoksilla voitaneen hyväksyä. Hyväksytään. 
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti piirijärjestöjen esitysten 
mukaisesti puoluevaltuuston jäsenet ja varajäsenet. 

 
(Puoluekokouksen suorittamat henkilövalinnat pöytäkirjan liitteenä 12) 
 
Puheenjohtaja: Siirrytään kohtaan puoluevaltuuston I varapuheenjoh-
tajan valinta. 
 
Puoluevaltuuston I varapuheenjohtaja valinta 
 
Puheenjohtaja: Olemme kuulleet vaalivaliokunnan esityksen ja tähän 
kohtaan on ainoastaan yksi esitys. Esitys kuuluu näin: ”Puoluevaltuus-
ton ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi valitaan Seppo Lehtinen Var-
sinais-Suomesta.” 
 
Esitys voitaneen hyväksyä. Hyväksytään. 
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti Seppo Lehtisen puo-
luevaltuuston I varapuheenjohtajaksi. 

 
Puheenjohtaja:  Seuraavana on puoluevaltuuston II varapuheenjohta-
jan valinta. 
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Puoluevaltuuston II varapuheenjohtajan valinta 
 
Puheenjohtaja: Tässä on myös vaalivaliokunnan esitys ja se on, että 
puoluevaltuuston II varapuheenjohtajaksi valitaan Johanna Autio Sata-
kunnasta. 
 
Esitys voitaneen hyväksytä. Hyväksytään. 
 
Esityslistan kohta 13. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous valitsi yksimielisesti Johanna Aution puo-
luevaltuuston II varapuheenjohtajaksi. 
 

Puheenjohtaja: Mikäli valitut varapuheenjohtajat Seppo Lehtinen ja 
Johanna Autio ovat täällä paikalla, pyydän heitä tänne eteen näyttäy-
tymään. 
 
Lausun puoluekokouksen puolesta parhaat onnittelut valitulle puolue-
valtuuston puheenjohtajistolle. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana meillä on ohjelmassa puoluehallituksen 
jäsenten esittely.  
 
Puoluehallituksen jäsenten esittely 
 
Puheenjohtaja: Puoluehallituksen valinta vahvistettiin täällä aamulla ja 
nyt suoritamme puoluehallituksen jäsenten esittelyn. Pyydämme tänne 
eteen niitä puoluehallituksen jäseniä, jotka ovat täällä paikalla. 
 
Luettelen täältä puoluehallituksen jäsenet valitussa järjestyksessä. 
 
Anttila Maija, Backman Jouni, Eerola Jouni, Kainulainen Ismo, Kumpula 
Miapetra, Laitinen Reijo, Paasio Heli, Rahkonen Susanna, Riepula Es-
ko, Ruoholahti Pauli, Tuukkanen-Peussa Minna, Wahlman Esa J., Vuo-
renmaa Erkki ja Väätäinen Tuula. 
 
Tässä vaiheessa annan puheenvuoron puolueen puheenjohtajalle Eero 
Heinäluomalle, ole hyvä! 
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Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit!  Tässä puoluekokouksessa puoluehallituksen ja puolue-
valtuuston johdosta jää pois useampi toveri, jotka ovat tehneet erittäin 
ansiokkaan työn puoluehallituksen jäsenenä ja myös puoluevaltuuston 
johdossa. Meillä on ollut mennyt kolme vuotta erittäin hyvä, yhteistyö-
kykyinen joukkue, se on ollut keskustelukykyinen porukka, joka on ky-
ennyt johtopäätöksien tekoon, kun niitä on tarvittu. 
 
Haluaisin pyytää, että ne toverit, jotka ovat nyt tällä hetkellä paikalla, 
tulisitte tänne eteen ottamaan vastaan meidän kaikkien arvostuksen ja 
kiitollisuuden osoitukset siitä työstä, jota olette tehneet vuosien varrella 
Sosialidemokraattisen puolueen puoluehallituksessa. 
 
Eilisen ilmoituksen osalta ja kun katson puoluehallituksen listaa, huo-
maan, että myös Paavo Lipponen on jäämässä pois, hänen ohellaan 
Säde Tahvanainen, joka puolueen varapuheenjohtajana teki tärkeätä 
työtä meidän nuorten näkemysten ja myös puolueen nuorisokannatuk-
sen hyväksi. Hän on ympäristö-  ja kouluasioiden ekspertti. 
 
Klaus Hellberg on johtanut vuodet menestyksellä työväenliittoa ja anta-
nut puoluehallitukselle hyvin vahvan panoksen. 
 
Liisa Jaakonsaari on yksi pitkäaikaisimpia puoluehallituksen jäseniä. 
 
Antero Kekkonen on myös tehnyt erittäin pitkän päivätyön puoluehalli-
tuksen pöydän ympärillä, jonka viisaita puheenvuoroja jäämme kai-
paamaan. 
 
Juha Nummela on edustanut upeasti sitä Helsingin ulkopuolista syvää 
poliittista viisautta, joka lähtee suoraan työpaikan ja maakunnan todelli-
suudesta. 
 
Petteri Oksa on nuorisoliikkeen erinomaisena toverina helsinkiläisten 
äänitorvena tuonut reippaasti mielipiteensä esille. 
 
Jukka Mikkola on tehnyt puoluevaltuuston puheenjohtajana tosi ansiok-
kaan, arvostetun työn ja Riitta Jakara on toiminut hienona työparina 
Jukalle. 
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Kiitokset teille kaikille siitä työstä, jota olette tehneet hyväksemme 
menneellä puoluekokouskaudella ja aikaisemminkin. 
 
Koska näen, että ainakin Jukka Mikkola on paikalla, niin tulet saamaan 
kaikkien puolesta kukat, ellei paikalle tule enempää kukkien noutajia. 
Liisa on paikalla. 
 
Puheenjohtaja: Myös puoluekokouksen puolesta kiitokset kaikille puo-
luehallituksen pöydän ympäriltä pois jääville. Toivotan erinomaisen hy-
vää jatkoa muissa tehtävissä. 
 
Kokouksessa kukitettiin puoluehallituksesta pois jäävät henkilöt. 
 
Puheenjohtaja: Jatkamme kokoustyöskentelyä siirtymällä esityslistan 
kohtaan 18. ja siellä alakohtaan 18.11. 
 
 
18.  KÄSITELLÄÄN  

PUOLUEKOKOUSESITYKSET 
 
18.11.  Sosiaali- ja terveyspoliittiset aloitteet (184-242)   
 
Puheenjohtaja: Käsittelemme sosiaali- ja terveyspoliittiset aloitteet. 
Pyydän valiokunnan puheenjohtajaa Hanna Tainiota esittelemään va-
liokunnan työn. Ole hyvä! 
 
Hanna Tainio (sosiaali- ja terveyspoliittisen valiokunnan puheenjohta-
ja): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! Sosiaali- ja terveysvaliokunta 
piti historiallisen lyhyen kokouksen, joka päättyi eilen jo aamupäivällä. 
Miksi kokous oli niin lyhyt, ei suinkaan johtunut siitä, että olisimme suh-
tautuneet jotenkin ylimielisesti näihin tärkeisiin asioihin, vaan ennen 
kaikkea se johtui siitä, että asiat olivat erittäin hyvin valmistellut. Toi-
seksi valiokunta koostui sosiaali- ja terveyspuolen asiantuntijoista niin 
oman työnsä kuin luottamustehtävänsäkin puolesta, joten työskentely 
oli helppoa. Me pääsimme aina yhteiseen näkemykseen. Mistään asi-
asta ei tarvinnut äänestää, vaan saimme hyvinkin nopeasti tehdyksi 
konsensuksen. 
 



Kolmas kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 327 - 

Varsinaiseen sosiaali- ja terveyspoliittiseen kannanottoon valiokunta 
teki paljonkin pieniä muutoksia. Ne on jaettu teille kaikille pöydille, enkä 
tässä käsittele niistä kaikkia, vaan nostan niistä esille joitakin mielestäni 
tärkeimpiä. Kaikki muutokset, joita valiokunta esittää, ovat tosiaan mel-
ko pieniä, ne ovat enemmänkin vivahdemuutoksia, korostetaan asiaa 
vielä enemmän ja sitten on tehty joitakin lisäyksiä. 
 
Nostan tässä esiin tärkeimmät. Keskustelimme paljon palveluiden tasa-
puolisesta saatavuudesta. Tämän vuoksi kohtaan 1. teimme seuraavan 
lisäyksen 6. ja 7. virkkeeksi ”Palvelujen tasapuolinen saatavuus on tur-
vattava koko maassa. Tämä on mahdollistettava taloudellisesti ja toi-
minnallisesti tehokkaalla kuntarakenteella ja oikeudenmukaisella valti-
onosuusjärjestelmällä.” 
 
Palvelujen tuottamisesta myös keskusteltiin valiokunnassa, kuten kes-
kustellaan paljon muutenkin. Puhuimme näistä isoista reppufirmoista, 
niiden merkityksestä ja totesimme yleisesti, että niitä on pakko olla, jot-
ta voidaan tuottaa palveluita kaikille.  
Lisäsimme tällaisen virkkeen: ”Yksittäisten työntekijöiden, esimerkiksi 
lääkäreiden ja sairaanhoitajien ostoa ns. reppufirmoilta voidaan käyttää 
vain silloin, kun henkilökuntaa ei ole muuten saatavissa.” 
 
Puheenjohtaja: Pyydän hiljaisuutta kokoussaliin, jotta kuulen valiokun-
nan esityksen. 
 
Hanna Tainio (sosiaali- ja terveyspoliittisen valiokunnan puheenjohta-
ja): Syrjäytymisen ehkäisy, köyhyyden vähentäminen oli kaikkein kes-
keisin teema, mistä valiokunta keskusteli erittäin pitkään. Se tuli myös 
esiin näissä lukuisissa aloitteissa. Aloitteissa otettiin aika paljon kantaa 
lähinnä asumiskulujen omavastuun poistoon toimeentulotuessa. Li-
säsimme sinne lauseen kohtaan 4.7. virkkeeksi: ”Luovutaan asumisku-
lujen omavastuusta toimeentulotuessa.” Palaan asiaan vielä aloitteiden 
yhteydessä. 
Lisäksi halusimme lisätä myös seuraavan virkkeen: ”Lisäksi sosiaali- ja 
terveystoimen sekä työhallinnon yhteistyötä on lisättävä. Jatketaan työ-
voiman palvelukeskusten kehittämistä ja lisäämistä eri puolille maata. 
Niihin kootaan työvoimatoimiston ja kunnan sosiaali- ja terveystoimen 
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sekä nuorisotoimen, Kansaneläkelaitoksen ja muiden palvelujen tuotta-
jien asiantuntemus.” 
 
Perhepolitiikka oli myös keskeinen asia, mistä valiokunta keskusteli. 
Halusimme nostaa myös yksinhuoltajien rinnalle uusperheet. Lisäsim-
me seuraavan virkkeen: ”Myös uusperheiden ongelmiin on kiinnitettävä 
huomiota.” 
 
Samoin: ”Perhevapaiden kustannukset pitää jakaa tasaisemmin kaikki-
en työnantajien kesken.” Tämä on tärkeä lisäys ja myös se, että isät 
otetaan huomioon entistä paremmin. Lisäsimme seuraavan virkkeen: 
”Neuvolatoiminnassa on otettava huomioon myös isien rooli”. 
 
Hoitotakuu ja palveluiden saatavuus puhututti. Kohtaan 11 lisäsimme 
virkkeen ”Mikäli hoitotakuun toteuttaminen vaatii ostopalveluja yksityis-
sektorilta, tulee arvioida kriittisesti ostopalvelujen kokonaistaloudelli-
suus ja tarkoituksenmukaisuus.” 
 
Muut lisäykset ja muutokset näette paperista. 
 
Sitten aloitteista. Ne me hyväksyimme muutamin muutoksin. Meillehän 
oli tullut 60 aloitetta etukäteen ja myös täällä kokouksessa jätettiin mel-
kein vastaava määrä. On käynyt niin, että yksi aloite oli jäänyt ottamatta 
kokonaan huomioon etukäteen, joka oli kuitenkin asianmukaisesti toimi-
tettu. Tämän vuoksi sosiaali- ja terveysvaliokunta esittää, että puolue-
kokouksessa otetaan käsittelyyn Kimmo Lujan aloite palomiesten elä-
keiästä sekä palotoimen siirtämisestä sisäasiainministeriön alaisuudes-
ta puolustusministeriön alaisuuteen, joten otetaan se käsittelyyn. Siitä 
oli tehty jo aikaisemmin toinen vastaava aloite ja otetaan se sen jatkok-
si tähän kirjaan. 
 
Vastaavasti muutimme hieman päätösesitystä, joten esitämme, että se 
muutetaan seuraavaan muotoon: ”Puoluekokous toteaa, että sisäminis-
teriö on nimennyt laajapohjain työryhmän, jonka tehtävänä on 
15.12.2005 mennessä selvittää ikääntyvien palomiesten työssä selviy-
tymistä kokonaisuutena ja siinä yhteydessä ottaa kantaa eläkeikään. 
Työryhmään kuuluu edustajat mm. KTV:stä, SPAL:sta, Kevasta ja Kun-
taliitosta. 
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Puoluekokous pitää perusteltuna käydä palomiesten työturvallisuudesta 
sekä ikääntyvien palomiesten työssä pysymismahdollisuuksista ja eläk-
keelle pääsystä kolmikantaiset neuvottelut ja viittaa sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 6. 
 
Palo- ja pelastustoimen siirtämisen osalta puoluekokous toteaa, että 
palo- ja pelastustoimi on sisäistä turvallisuutta ja kuuluu perustellusti ja 
toiminnallisesti parhaiten sisäministeriön hallinnonalalle.” 
 
Kuten jo mainitsin, täällä oli lukuisia aloitteita syrjäytymisen ehkäisystä 
ja teimme jo tämän yhden lisäyksen tänne varsinaiseen tekstiin. Sitten 
vielä näistä aloitteista sen verran, että esitämme, että aloitteiden 205-
209, koskien juuri tätä asiaa, päätösesityksen viimeinen virke muute-
taan kuulumaan seuraavasti: ”Osana köyhyyden ja syrjäytymisen eh-
käisemiseksi tarvittavia toimenpiteitä on luovuttava asumiskulujen oma-
vastuusta toimeentulotuessa. Puoluekokous edellyttää, että vähimmäis-
turvajärjestelmästä tehdään kokonaisselvitys tulevalla puoluekokous-
kaudella.” Nimenomaan tämä kokonaisselvitys tästä vähimmäisturvajär-
jestelmästä on mielestämme erittäin tärkeä asia ja haluamme tämän 
koko valiokunnan työn tärkeyden kiteyttää nimenomaan tähän asiaan. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia. Keskustelu asiasta jatkuu. Hannele Rämö, 
Häme. 
 
Hannele Rämö (Hämeen Sosiaalidemokraatit): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Tarkastin valiokunnan puheenjohtajan paperista, oliko se 
muutos siihen tehty, jonka itsekin ajattelin tehdä. Pidän tätä Lujan aloi-
tetta erittäin tärkeänä ja kannatan sitä lämpimästi, mutta tekisin tähän 
tällaisen pienen tarkennuksen mietinnön sivulle 3. Kun siellä on lause, 
joka lähtee palo- ja pelastustoimen siirtämisestä, niin korostaisin sitä 
seuraavasti:  
 
”Palo- ja pelastustoimen siirtämisestä puolustusministeriön alaisuuteen 
puoluekokous toteaa, että palo- ja pelastustoimi on sisäistä turvallisuut-
ta ja kuuluu perustellusti ja parhaiten sisäministeriön hallinnonalalle, 
eikä sitä siksi tule siirtää.”  
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Tämä on erittäin tärkeä asia ja pyytäisin miettimään sitä, että korostet-
taisiin ”eikä sitä tule siirtää”. Ei muuta tähän. 
 
Puheenjohtaja: Kalevi Rajala Häme. 
 
Kalevi Rajala (Hämeen Sosiaalidemokraatit): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kannatan Hannele Rämön tekemää muutosesitystä tähän 
kannanottoon. 
 
Puheenjohtaja: Juha Hjelt Keski-Suomi. 
 
Juha Hjelt (SDP:n Keski-Suomen piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvä 
puoluekokousväki! Ruotsi 60, Ranska 55, Belgia 60, Saksa 60, Irlanti 
55, Hollanti 55, Italia 59, Portugali 50, Kanada 60, USA 55—65, Suomi 
63-68. Nämä numerot eivät olleet lottonumeroita, vaan palomiesten 
eläkeikiä eri puolilla maailmaa. Varsin yleisesti on siis katsottu, että 
ammatin asettamat vaatimukset on täytettävä eläkeiässä. Todettakoon, 
että kyseisissä maissa yleinen eläkeikä on jotain aivan muuta.  
 
Palomiesten eläkeikää nostettiin Suomessa vuonna 1989 55 vuodesta 
65 vuoteen. Tämä on aiheuttamassa tilanteen jossa vaarantuu sekä 
pelastajien että pelastettavien turvallisuus. Työterveyslaitos on tutkinut 
useissa eri tutkimuksissa työkyvyn säilymistä palomiehen ikääntyessä. 
Näiden tutkimusten perusteella professori Veikko Louhevaara arvioi, 
että yli 55-vuotiaista palomiehistä korkeintaan yksi tuhannesta voi sel-
viytyä ylikuormittumatta ja terveyttään vaarantamatta vaativista savu- ja 
kaasusukellustehtävistä. Myös kansainvälisen työjärjestön ILO:n suosi-
tuksen mukaan palomiesten työ on fyysisesti niin vaativaa, että heidän 
tulisi päästä eläkkeelle yleistä eläkeikää aikaisemmin. 
 
Hyvällä syyllä voidaankin kysyä, onko kansalaistemme turvallisuuspal-
velut myös tulevaisuudessa kunnossa, jos heitä saapuvat auttamaan yli 
60-vuotiaat pelastajat ja sairaankuljettajat.  
 
Tähän mennessä tarjotut lääkkeet, muun muassa tyky-toiminta, uudel-
leensijoitus, uudelleenkoulutus, eivät ole realistisia vaihtoehtoja. Esi-
merkiksi Jyväskylän kaupunki on suunnitellut vähentävänsä lähitulevai-
suudessa luonnollisen poistuman kautta 500 työntekijää kaupungin or-
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ganisaatiosta. Mistähän ne uudelleensijoituspaikat löytyvät sellaisille 
palomiehille, jotka eivät enää omasta työstään selviydy. Tämä on valta-
kunnallinen ongelma, eikä Jyväskylä ole tässä yksin. 
 
Arvoisa puheenjohtaja! Voin lämpimästi kannattaa tätä valiokunnan 
päätösesitystä, mutta sillä lisäyksellä, että voisimme yksimielisesti il-
man äänestystä hyväksyä seuraavan lisäyksen: 
 
”SDP ryhtyy edustajiensa välityksellä toimenpiteisiin palomiesten eläke-
iän alentamiseksi.” 
 
Puheenjohtaja: Pekka Pollari, Pohjois-Savo. 
 
Pekka Pollari (Pohjois-Savon Sosialidemokraatit): Toveri puheenjohta-
ja, hyvät toverit! Jo Forssan puoluekokouksesta lähtien meidän ensisi-
jainen päämääränämme on ollut yleisen ja yhtenäisen terveydenhoito-
järjestelmän luominen, sittemmin kansanterveyslain voimaansaattami-
nen.  
 
Kansanterveyslaki ja peruskoululaki ovat suomalaisen sosialismin 
brändituotteita. Mutta siinä kapitalistisen järjestelmän vaiheessa, jota 
globalisaatioksikin sanotaan, tiedämme, mihin olemme joutuneet. Kun-
nissa joudumme leikkaamaan palveluita ja yrittämään saada palvelut 
niillä resursseilla toimimaan, mitä meillä on.  
 
Kun loimme kansanterveyslain, se jäi puolitiehen. Meidän järjestel-
mämme on rikkinäinen, sairaalalaitos ja perusterveydenhuolto ovat eril-
lään toisistaan, tieto ei kulje, tehdään päällekkäisiä tutkimuksia, ihmisiä 
pompotellaan.  
 
Jos emme tee ripeästi strategisesti oikeita toimenpiteitä, meidän järjes-
telmämme hajoaa. Oven takana näemme jo yksityiset kansainväliset 
sijoittajayhtiöt, jotka pyrkivät meidän markkinoillemme.  
 
Tässä kokouksessa on ollut ilahduttavasti nähtävissä idealismia ja aa-
tetta, mutta nyt tarvitaan strategisesti tietotaitoa ja nopeasti oikeita stra-
tegisia toimenpiteitä. Jo puolueemme puheenjohtaja on viitannut siihen, 
että erikoissairaanhoidon ja perusterveydenhuollon rajan pintaa on tar-
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kasteltava. Meidän sosialidemokraattien on pyrittävä kokoamaan, puo-
luehallituksen ja puoluetoimiston taakse erittäin pätevä asiantuntijaryh-
mä ja pyrittävä nopeasti strategisiin ratkaisuihin. Strategia on oikea, nyt 
tarvitaan strategisteja. 
 
Terveydenhuoltoon sosialismi sopii. Tämän ovat sanoneet useammat 
terveyspolitiikan tutkijat. Meidän on tähän uskottava ja tehtävä nopeasti 
tämän mukaiset ratkaisut palvelujärjestelmämme uudistamiseksi. Tämä 
työ on lähes yhtä vaativa kuin kansanterveyslain läpiajaminen. Sitä 
vaan emme kaikilta osin ole vielä tajunneet. 
 
Sosiaali- ja terveysvaliokunnassa puhuimme näistä kysymyksistä ja 
otimme tämän erillisenä esille useassa kohdassa, nimenomaan tervey-
denhuoltoalueet. Toivon, että puoluehallitus ja puolueen puheenjohtaja 
sekä maan hallitus paneutuvat tähän asiaan perusteellisesti. 
 
Puheenjohtaja: Pekka Kaartinen, Pohjois-Savo. 
 
Pekka Kaartinen (Pohjois-Savon Sosiaalidemokraatit): Arvoisa pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Ettei pelastajista tulisi pelastettavia, kanna-
tan Juha Hjeltin tekemää esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Tapani, Eskola Uusimaa. 
 
Tapani Eskola (Uudenmaan piiri): Olen sitä mieltä, että tätä palo-
mieseläkekysymystä ei pitäisi ratkaista täällä, koska kyseessä on kallis 
asia. Jos sitä ruvetaan täällä ratkaisemaan, niin sitä täytyisi kyllä harkita 
vakaasti. Sen takia olen tämän valiokunnan esityksen kannalla, ei 
mennä muuttamaan sitä. 
 
Puheenjohtaja: Nyt ei ole pyydettyjä puheenvuoroja ja annan puheen-
vuoron valiokunnan puheenjohtajalle. 
 
Hanna Tainio (sosiaali- ja terveysvaliokunnan puheenjohtaja): Toveri 
puheenjohtaja, hyvät toverit!  Ensinnäkin Hannele esitti, että ikään kuin 
käännettäisiin sanajärjestystä siten, että lausumasta tulisi vaikuttavam-
pi. Mielestäni se voidaan tehdä. Esitän, että se voidaan hyväksyä. 
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Tämä toinen esitys palomiesten eläkeiän laskusta, ilman muuta minä ja 
koko valiokunta kokee suurta sympatiaa tätä asiaa kohtaan, mutta ky-
symyksessä on suuri asia, jota parhaillaan selvitetään. Olen sitä mieltä, 
että meidän ei pidä mennä täällä tekemään nyt tässä tilanteessa tällais-
ta päätöstä, eli esitän, että tältä osin valiokunnan esitys pysyy voimas-
sa. En kutsu valiokuntaa koolle, vaan jätän asian saliin ratkaistavaksi. 
Esitykseni on, että siihen ei tehdä muutosta. 
 
Puheenjohtaja: Keskustelu tästä asiakohdasta päättyy. 
 
Olemme kuulleet valiokunnan esityksen ja täällä salissa on tehty kaksi 
kannatettua muutosehdotusta. Kuulimme valiokunnan puheenjohtajan 
suosituksen, joten voitaneen yksimielisesti hyväksyä Hannele Rämön 
esitys. Onko joku sitä vastaan, ettei tätä voida yksimielisesti hyväksyä? 
Suoritamme siitä koeäänestyksen.  
 
Ehdotus kuuluu: ”Palo ja pelastustoimen siirtämisestä puolustusministe-
riön alaisuuteen puoluekokous toteaa, että palo- ja pelastustoimi on 
sisäistä turvallisuutta ja kuuluu perustellusti ja toiminnallisesti parhaiten 
sisäministeriön hallinnonalalle eikä sitä tule siirtää.” Voidaanko tämä 
hyväksyä yksimielisesti niin kuin valiokunnan puheenjohtaja suositteli. 
Onko joku esitystä vastaan. Ei ole 
 
Esitys hyväksyttäneen  yksimielisesti. Hyväksytään. 
 
Toisen muutosesityksen on tehnyt Juha Hjelt ja sitä on kannattanut 
Pekka Kaartinen. Se kuuluu seuraavasti:  ”SDP ryhtyy edustajiensa 
välityksellä toimenpiteisiin palomiesten eläkeiän alentamiseksi.”  
 
Esitän, että suoritamme tästä koeäänestyksen. Sopiiko menettelytapa? 
Näin menetellään. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Ne jotka ovat valiokunnan esityksen kannalla, nostavat 
jaa-lapun, ja jotka ovat tämän Juha Hjeltin esityksen kannalla, äänestä-
vät ei.   
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Ensin äänestetään siitä, ketkä ovat tämän valiokunnan esityksen kan-
nalta ja nostavat jaa-lapun. Kiitoksia. 
 
Jotka kannattava tätä Juha Hjeltin esitystä, punainen ei-lappu. Kiitoksia. 
 
Puheenjohtajan tulkinta on, että huomattava enemmistö kokousedusta-
jista oli sitä mieltä, että tämä valiokunnan esitys tulisi hyväksyä. Hyväk-
syykö Juha Hjelt tämän puheenjohtajan tulkinnan? Pakko on hyväksyä, 
eli siltä osin tämä valiokunnan esitys tulee puoluekokouksen päätök-
seksi. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen edellä mainitulla tarkennuksella 
puoluekokouksen päätökseksi. Hyväksytään.  
 
Työjärjestyksen kohta 18.11. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Sosiaali- ja terveyspoliittisia aloit-
teita 184-242 koskevat päätökset. 

 
 (Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Puheenjohtaja: Hyvät kokousedustajat! Palataan sen verran tähän 
puoluevaltuuston puheenjohtajan vaaliin, että vaalitoimikunnan pöytä-
kirjassa oli harmillinen kirjoitusvirhe, eli hyväksyttyjä ääniä oli 313 lip-
pua, salissa olleessa pöytäkirjassa oli 303. Tämän on vaalitoimikunta 
tarkistanut. Tämä muutos merkitään pöytäkirjaan.   
 
Puheenjohtaja: Ja nyt hyvät kokousedustajat, meillä on sen verran 
vähän aikaa, että emme nyt ota valiokunnan asioita käsittelyyn. Pide-
tään kymmenen minuutin tauko. Vetoan, että kokousedustajat ja myös 
seuraajat olisivat täällä salissa kello 11. Meillä on silloin kunniajäsenten 
muistaminen, joten kunnioitamme sitä tapahtumaa olemalla täällä kello 
11. 
 
Kokous keskeytettiin  kello 10.46 ja sitä jatkettiin klo 11.07. 
 
Puheenjohtajana toimi Ritva Kitinoja. 
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Puheenjohtaja: Puoluekokous jatkuu. 
 
 
19.  KUTSUTAAN UUDET KUNNIAJÄSENET 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme esityslistan kohtaan 19. Kutsutaan uudet 
kunniajäsenet. Tässä vaiheessa annan puheenvuoron toveri puolueen 
puheenjohtajalle Eero Heinäluoma, ole hyvä! 
 
Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Hyvät puoluetoverit! Tä-
män liikkeen aikaansaannos syntyy satojen ja tuhansien tovereiden 
jokapäiväisestä työstä. Siinä se työ, mitä valtiollisessa politiikassa teh-
dään, se työ, mitä puoluejohto tekee tai se työ, mitä meidän kansan-
edustajamme tekevät, niin tärkeää kuin se onkin, on sittenkin vain pieni 
osa. Tämän liikkeen voima lähtee tämän liikkeen jäsenistöstä, siitä ak-
tiivijoukosta, joka - satoi tai paistoi - laittaa itsensä peliin, toimii kansan-
vallan todellisina ritareina niin puolueosastojen kuin kunnallisjärjestö-
jenkin  työssä. 
 
Perinteisiimme kuuluu, että annamme arvokkaan kunniajäsenen tun-
nustuksen vuosikymmenten ajan tässä puurtamisessa mukana olleille 
tovereille, heille, jotka ovat olleet siellä puolueosastojen vaalityössä, 
opintosihteereinä, puolueosastojen puheenjohtajina, heille, jotka ovat 
olleet iltamissa repimässä niitä lippuja, tekemässä järjestelyt ja kokoa-
massa ohjelman, heille, jotka ovat sitä liikkeen suurta tammea, josta 
tämän liikkeen aikaansaannokset kasvavat.  
 
Tällä kertaa puoluehallitus on päättänyt esittää puoluekokoukselle, että 
kunniajäseniksi kutsuttaisiin seuraavat toverit: Kalevi Alén Uudeltamaal-
ta, Ritva Grönlund Varsinais-Suomesta, Eino Haro Keski-Suomesta, 
Juhani Hyvönen Pohjanmaalta, Marjatta Hyvönen Lapista, Onni Kinnu-
nen Pohjois-Savosta, Teuvo Kinnunen Kymestä, Kauko-Aatos Leväaho 
Helsingistä, Matti Luttinen Hämeestä, Maija-Liisa Mursunen Uudelta-
maalta, Teuvo P. Pirhonen Pohjois-Savosta, Liisa Raita Satakunnasta, 
Maija Rajantie Etelä-Savosta, Irma-Liisa Rämä Oulusta, Väinö Saari-
nen Satakunnasta, Leo Savonen Pirkanmaalta, Veikko Sipilä Pohjan-
maalta, Pentti Tuhtonen Pirkanmaalta, Risto Tuominen Kymestä ja 
Erkki Vatanen Pohjois-Karjalasta.  
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Tässä mainittujen lisäksi puoluehallitus ehdottaa, että eräitä tovereita, 
jotka eivät valitettavasti pääse tänne puoluekokouspaikalle, kutsuttaisiin 
myös puoluekokouspäätöksellä kunniajäseniksi. He ovat: Heikki Aalto-
nen Varsinais-Suomesta, Matti Caven Hämeestä, Aatos Monto Lapista, 
Helvi Perttunen Helsingistä, Impi Sorsa Pohjois-Karjalasta. 
 
Toverit! Kiitoksia arvokkaasta työstä, jota olette vuosikymmenten aika-
na tehneet tämän liikkeen eteen. Arvostuksemme seuraa teitä aina.  
 
Toveri Lauri Metsämäki ei ole tullut tänne kutsumatta. Hänet esitämme 
myös kutsuttavaksi puolueen kunniajäseneksi. 
 
Kiitoksia kaikesta työstä, mitä olette tehneet. Tack för alla arbete ni har 
gjord för denna rörelse. 
 
Puheenjohtaja: Kunniajäsenten puolesta puheenvuoron käyttää toveri 
Matti Luttinen, ole hyvä! 
 
Matti Luttinen (kunniajäsen): Toveri puheenjohtaja, hyvät puoluekoko-
usedustajat! Tämä hetki on kaikille meille 26 kunniajäseneksi kutsutuil-
le, joista kaikki eivät nyt ole paikalla, elämämme suurimpia ja jännittä-
vimpiä tilaisuuksia. Minuakin jännittää niin kovasti, että pelkään sano-
vani, kuten sanoi 30 vuotta sitten eräs 85-vuotispäiväänsä viettänyt to-
veri, joka vastasi käyttämääni onnittelupuheenvuoroon: ”kiitän tästä 
mielenosoituksesta.” Minä kuitenkin kiitän kaikkien meidän kunniajäse-
niksi kutsuttujen puolesta puoluehallitusta tälle puoluekokoukselle teh-
dystä esityksestä, joka Teuvo Kinnusen kanssa keskustelussa todettiin 
erinomaiseksi esitykseksi. 
 
Samoin kiitän piirijärjestöjä, jotka ovat tehneet esitykset puoluehallituk-
selle. Erityinen kiitos kuuluu tietenkin teille, arvoisat puoluekokousedus-
tajat, jotka hyväksyitte tehdyt esitykset. Sille päätökselle annamme erit-
täin suuren arvon. Koemme, että saamamme kunniajäsenyys on sa-
malla kunnianosoitus kaikille niille puoluetovereille, joiden kanssa 
olemme useiden vuosikymmenten ajan tehneet työtä paremman huo-
misen, sosialidemokraattisen aatteen puolesta.  
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Me kunniajäseneksi kutsutut haluamme sanoa teille, älkää pysähtykö 
paikoillenne puolustusasemiin, vaan pitäkää aloitteellisuus sosialide-
mokraattisella puolueella. Omalla aloitteellisuudellamme olemme vie-
neet tähänkin asti kehitystä eteenpäin. Emme me muutoin olisi saaneet 
aikaan maailman parasta koulujärjestelmää, terveyden- ja sosiaalihuol-
toa, jotka näin iäkkäämpien ihmisten näkökulmasta kaipaavat tänä päi-
vänä hieman kohennusta. Me luotamme nuorempien sosialidemokraat-
tien oikeamielisyyteen ja aatteellisuuteen. Kyllä te olette hyviä. Me kyllä 
annamme teille kaiken tukemme ja toimimme taustavoimina, jos sen 
sallitte. Emme väkisin tuppaudu, mutta teemme kyllä, jos haluatte.  
 
Vielä lopuksi me veteraanit kiitämme Paavo Lipposta siitä työstä, jonka 
avulla Suomi nousi suosta. Se 12 vuotta, jotka olet ollut puolueen pe-
räsimessä, on ollut joskus vaikeaa aikaa, mutta samalla menestyksen 
aikaa. Kiitos siitä, Paavo. Samalla toivotamme onnea seuraajallesi Eero 
Heinäluomalle ja toivomme, että sinä Eero menestyt työssäsi yhtä hyvin 
kuin Paavo. Uskomme siihen. Samoin toivotamme onnea kaikille niille 
tovereille, jotka ovat tulleet valituiksi puolueemme johtotehtäviin. Onnea 
teille kaikille! Pitäkää myös meistä vanhemmista huolta. Uskomme, että 
näin teette. Meiltä saatte varmasti tuen työllenne.  
 
Mennään siis yhdessä eteenpäin ja viedään meille kaikille rakas Sosia-
lidemokraattinen puolue uusiin voittoihin. Me lähdemme tästä - kun läh-
demme - tekemään työtä yhteiseksi hyväksi Sosialidemokraattisen puo-
lueen eteenpäin viemiseksi. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos puheenvuorosta toveri Matti Luttiselle. Vielä ker-
ran lämpimät onnentoivotukset ja nöyrä kiitoksemme tekemästänne 
työstä myös puoluekokouksen puolesta kaikille yhdessä ja jokaiselle 
erikseen. 
 
Todetaan, että kohta 19. on loppuun käsitelty. 
(Luettelo uusista kunniajäsenistä pöytäkirjan liitteenä 13) 
 
Puheenjohtaja: Puoluekokousedustajia pyydetään olemaan salissa, 
kokous jatkuu hetken kuluttua. 
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Hyvät kokousedustajat! Tässä kokousvaiheessa on Markku J. Jääske-
läinen, Uusimaa, pyytänyt työjärjestyspuheenvuoron. Markku ole hyvä! 
 
Työjärjestyspuheenvuoro 
 
Markku J. Jääskeläinen (Uudenmaan piiri): Toveri puheenjohtaja, ar-
voisat toverit! Saanen kiinnittää huomiotanne erääseen asiaan. Täällä 
on monissa puheenvuoroissa puhuttu lämpimiä sanoja ja annettu uljaita 
lupauksia siitä vaalityöstä, joka syksyllä aloitetaan Tarja Halosen uudel-
leenvalinnan merkeissä.  
 
Sellaisena symbolisena eleenä, symbolisena asiana tästä kokoussalis-
ta lähtiessämme olemme ajatelleet, että saattaisi olla hyvä ajatus, että 
kesäisille niityille rientäessämme ainakin meidän naispuoliset jä-
senemme liputtaisivat näyttävästi ehdokkaamme puolesta.  
 
Näissä merkeissä kaikille naispuolisille puoluekokousedustajille tullaan 
tuolla ylätasanteella Heikki Näädän toimesta ojentamaan tällainen 
pashminahuivi. Pyydän tänne eteen puolueen varapuheenjohtajat ja 
puoluesihteerin, saatte näyttää mallia, kuinka tällaista Tarja-huivia käy-
tetään. Menikö Pia karkuun?  
 
Itse kukin naispuolisista kokousedustajista voi hakea pois lähtiessään 
huivin näyttämällä meille noista äänestystouhuista niin tuttua lappua. 
 
Puheenjohtaja: Kiitoksia Markku J. Jääskeläiselle tästä miellyttävästä 
työjärjestyspuheenvuorosta. Miten tänä päivänä edetään tässä kokous-
työskentelyssä, näkyy teille tuolla ruudussa.  
 
Kokous keskeytetään. Meillä on lounastauko ja toritapahtuma. Kokous 
jatkuu kello 12.45. 
Kokous keskeytettiin klo 11.29 ja sitä jatkettiin klo 12.48. 
 
Puheenjohtajana toimi Anu Rajajärvi. 
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Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Keski-Suomen piiristä Leena Yksjärven tultua esty-
neeksi tilalle on saapunut Kauko Tuupainen. 
 
Helsingin piiristä Osku Pajamäen tultua estyneeksi tilalle on tullut Ulla 
Vuolanne. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Seuraavaksi käsittelemme esityslistan kohdan 18.10. Työelämäaloit-
teet. 
 
 
18.  KÄSITELLÄÄN  

PUOLUEKOKOUSESITYKSET  
 
18.10. Työelämäaloitteet (163-183) 
 
Puheenjohtaja: Aluksi kuulemme työelämävaliokunnan puheenjohta-
jan Tuula Lindellin puheenvuoron. 
 
Tuula Lindell (työelämävaliokunnan puheenjohtaja): Arvoisa puheen-
johtaja, hyvät puoluekokousedustajat! Aluksi haluaisin kiittää valiokun-
tamme jäseniä ja sihteereitä erittäin hyvästä yhteistyöstä ja hyvin suju-
neesta valiokuntatyöskentelystä. En ajatellut käydä kokonaan teke-
miämme esityksiä lävitse, koska osa niistä on lähinnä stilistisiä. Puut-
tuisin kohtaan 4. ja 11, joihin teimme hieman enemmän muutoksia. 
 
Kohtaan 4. kappaleen loppuun esitämme lisättäväksi seuraavanlaiset 
virkkeet: 
 
”Työntekijöiden vähentämistilanteissa on selvitettävä, voidaanko optio- 
ja muita järjestelyjä kohdentaa myös irtisanottaviin työntekijöihin. Yritys-
tukien ehtoja tulee tarkistaa siten, että ne nykyistä enemmän ylläpitävät 
ja parantavat työllisyyttä. On tehtävä sellainen järjestelmä, jossa Suo-
men maksamat investointituet tai kehittämispanostukset pitää maksaa 
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takaisin, jos kannattava yritys muuttaa ulkomaille.” Tämä oli siis koh-
taan 4. esitetty lisäys. 
 
Kohtaan 11. esitämme, että ensimmäinen virhe muutetaan kuulumaan 
seuraavasti: 
”Kansainvälisiä ammattiyhdistysoikeuksia pitää vahvistaa siten, että ne 
vastaisivat talouden globalisaation asettamia haasteita.” 
 
Kappaleen toiseksi virkkeeksi esitämme lisättäväksi uuden virkkeen, 
joka kuuluu: 
”Tämä tarkoittaa kolmikantaan perustuvien neuvottelusuhteiden kehit-
tämistä ja vahvistamista edelleen kansainvälisellä tasolla.” 
 
Edelleen kappaleen loppuun esitämme lisättäväksi uuden virkkeen: 
”Suomen tulee edistää työntekijöiden perusoikeuksien ottamista osaksi 
WTO:n sopimuksia.” 
 
Aloitteiden osalta lisäsimme ainoastaan viittauksia esityskirjan useam-
paan kohtaan. Muita muutoksia ei oikeastaan tehty. Tässä oli lyhykäi-
syydessään työelämävaliokunnan esittely. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Tuula. 
 
Keskustelu alkaa. Koska ei ole pyydettyjä puheenvuoroja, päätän kes-
kustelun. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouspäätökseksi. Hyväk-
sytään. 
  
Työjärjestyksen kohta 18.10.on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Työelämäaloitteita 163-183 kos-
kevat päätökset. 

 
 (Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
 



Kolmas kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 341 - 

8. POLIITTINEN TILANNE 
 
 
Puheenjohtajan linjapuhe 
  
Puheenjohtaja: Annan puheenvuoron puolueen puheenjohtajalle, tove-
ri Eero Heinäluomalle. 
 
Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Toveri puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Kolmen päivän työ on lähenemässä päätöstään. Keskei-
set asiapäätökset alkavat olla valmiita joko valiokunnista tai tämän salin 
hyväksyminä. On aika vetää yhteen ja katsoa, mitkä näkökohdat mei-
dän tulevalle työlle nousevat erityisen keskeisiksi. 
 
Euroopan kehitys on nyt tärkeässä tienhaarassa. Sosialidemokraatit 
tavoittelevat vahvaa ja sosiaalisesti oikeudenmukaista Eurooppaa. Ta-
loudellisesti elinvoimaisen ja sosiaalisesti menestyvän Euroopan raken-
taminen onnistuu, jos Euroopan unionilla on kyky tehdä päätöksiä ja 
vastata muutostarpeisiin. Perustuslaillisen sopimuksen kohtaamat vai-
keudet eivät saa vaarantaa tätä kykyä. 
 
Ranskan ja Hollannin kansanäänestykset osoittivat, että äänestäjien 
enemmistö halusi käyttää kansanäänestystä välittääkseen tyytymättö-
myyden ilmauksensa. Ihmiset ovat huolissaan turvallisuudestaan no-
peiden muutosten keskellä. Tuleeko Euroopasta vain yritysten ja kovien 
markkinoiden toiminta-areena vai rakentuuko Eurooppa sosiaaliseen 
suuntaan, jossa kansalaisten oikeudet ja myös työntekijöiden suoja ke-
hittyvät rinnan sisämarkkinoiden kehityksen kautta? 
 
Kansalaisten huoli on otettava vakavasti. Unionin johtajien on pysähdyt-
tävä ja vastattava tähän haasteeseen. 
 
Kaikkialla Euroopassa on tarve käydä syvällisempää keskustelua unio-
nin kehityksestä, laajentumisesta ja niistä uudistuksista, joita Euroo-
passa nyt tarvitaan. Instituutiot eivät voi tätä keskustelua pitää käynnis-
sä, vaan siihen tarvitaan poliittisia liikkeitä niin kansallisesti kuin eu-
rooppalaisella tasolla. Aitoa, kansalaisten hyväksyntään pohjautuvaa 
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yhteisymmärrystä voi pohjustaa vain jatkuvalla julkisella keskustelulla, 
vuoropuhelulla unionin politiikan suunnasta. 
 
Unionissa ei pidä nyt käpertyä perustuslaillisen sopimuksen ratifioinnin 
ongelmien ympärille. Euroopassa tarvitaan poliittista johtajuutta. Kat-
seet kohdistuvat unionin huippukokoukseen ensi viikolla. 
 
Ensi viikon Eurooppa-neuvostossa on sovittava unionin rahoituksesta ja 
keskeisestä politiikan sisällöstä vuosiksi 2007 – 2013. Unionissa ei ole 
syytä nyt lisätä kriisimielialaa vaan tuottaa tuloksia. Yhteisymmärrys 
unionin rahoituksesta ja varojen käytöstä on löydettävissä tasolla, joka 
vastaa unionin tämänhetkistä budjettia. Suomi edellyttää omien alue- ja 
rakennepoliittisten ongelmiensa ja maaseutumme kehittämisen huomi-
oimista myös tulevalla rahoituskaudella. Näiden tavoitteiden toteuttami-
nen tekee oikeudenmukaiseksi sen, että laajentuneessa unionissa 
Suomi osallistuu aikaisempaa suuremmalla panoksella unionin budjetin 
rahoittamiseen. 
 
Perustuslaillisen sopimuksen kohtaamat vaikeudet ja odotettavissa ole-
va viivästyminen päätöksentekojärjestelmän uudistamisessa pakottaa 
harkitsemaan osittaisia muutoksia. Unionilta odotetaan ja unionin kan-
salaiset itse toivovat Euroopalle vahvempaa kansainvälistä ja sosiaalis-
ta roolia. 
 
Suomelle on tärkeätä, että unionin ulkopolitiikan tehostamiseen ja turvalli-
suus- ja puolustuspolitiikan kehittämiseen liittyvät esitykset etenevät. 
 
Vi har också orsak att fordjupa diskussionen mellan de nordiska län-
derna. Detta samarbete behövs framförallt inom Europa för att få större 
fokusering på den sociala dimensionen. Den nordiska dimensionen är 
det viktigt för alla nordiska länder. 
 
Suomen puheenjohtajuuskausi vuoden 2006 syyskaudella tulee ole-
maan haasteellista aikaa. Siihen valmistaudumme. Unionin toimintaky-
vyn varmistaminen edellyttää varmaa otetta puheenjohtajavaltiolta. Jä-
senvaltioiden hallitukset kantavat päävastuun siitä, että eurooppalaista 
politiikkaa tehdään kansalaisten tuella. Euroopan unioni voi lunastaa 
uskottavuutensa antamalla mahdollisuuden toimeenpanna kaikkia eu-
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rooppalaisia, myös tulevia sukupolvia hyödyttävää politiikkaa. Siihen 
tarvitaan Eurooppa-neuvostolta selvä viesti. 
 
Hyvät toverit! Kuluneet viisi viimeistä vuotta ovat osoittaneet, että suo-
malainen sopimiseen perustuva yhteiskuntamalli toimii. Olemme vältty-
neet työttömyyden nousulta ja heikosta kansainvälisestä suhdanteesta 
huolimatta oma taloutemme on voinut kasvaa lähes kaksinkertaisesti 
muuhun euroalueeseen verrattuna. 
 
Talouskasvu kiihtyi viime vuonna jo lähelle neljää prosenttia ja viime 
syksystä saakka työllisyys on ollut vahvassa kasvussa. Kuukausittain 
on syntynyt 3 000 lisätyöpaikkaa. Tällä vauhdilla Suomi olisi yksi maa-
ilman nopeimmin kasvavista teollisuusmaista. Hallitusohjelman tavoite 
100 000 työpaikan nettolisäyksestä saavutettaisiin näin kolmessa vuo-
dessa. Se kertoo, että asioille voidaan tehdä jotain. 
 
Valitettavasti talouskasvun näkymät eivät juuri nyt tällä hetkellä ole 
enää yhtä ruusuisia kuin vielä muutama kuukausi sitten näytti. Tiedot 
tämän vuoden ensimmäiseltä neljännekseltä viittaavat kasvun hidastu-
miseen. Taustalla on maailman ja erityisesti EU-alueen epävarma kehi-
tys. Siksikin me tarvitsemme koko Euroopan mitassa vahvaa johtajuut-
ta, oikeita päätöksiä, joilla on myös koko Euroopan talouteen ja työlli-
syyteen liittyviä vaikutuksia. 
 
Hyvät toverit! Suomi on palautettu vuosikymmenten työllä kriisitalou-
desta takaisin sinne, mihin se kuuluu, pohjoismaisten hyvinvointivaltioi-
den joukkoon. Paavo Lipposen kahden hallituksen kaudella maaham-
me luotiin 300 000 uutta työpaikkaa poistuneiden työpaikkojen korvaa-
misen lisäksi. 
 
Talouspolitiikka perustui viennin elvyttämiseen ja kilpailukyvyn turvaa-
miseen. Sen taustalla oli tieto, että vain EU-jäsenyyden ja valtiontalou-
den kriisin ratkaisemisen kautta talouteen voi syntyä luottamus, joka 
tarvitaan työpaikkakasvun pohjaksi. 
 
Talouspoliittisen linjan ja sen johdonmukaisuuden rinnalla tarvittiin kui-
tenkin myös uutta uskallusta, katsetta tulevaisuuteen. Osaamiseen 
pohjaavan kasvustrategian vakiinnuttaminen ja sen vaatima panostus 
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julkisen talouden kapeassa liikkumatilassa on ollut oikea ratkaisu. Tätä 
ei kukaan kiistä. 
 
Viime vuosikymmenen opetukset pysyvät sosiaalidemokraattien muis-
tissa pysyvästi. Yhteisillä asioilla ja taloudella ei voi leikitellä – olemme 
sitoutuneet korkeaan työllisyyteen ja sen vaatimaan politiikkaan. 
 
SDP on työn, yrittämisen ja niistä kumpuavan hyvinvoinnin puolue. 
Kansalaisille lupaamme, että pyrimme jatkossakin täystyöllisyyteen. 
Emme anna tällä marssilla periksi. Hyvinvointivaltion kehittäminen kuu-
luu meidän ohjelmaamme. 
 
Suomalaiselle elinkeinoelämälle annamme sitoumuksen, että tuotannon 
ja työllistämisen taloudelliset reunaehdot pidetään kunnossa myös tule-
vaisuudessa. Sitoumuksen vastapainoksi edellytämme, että suomalai-
nen elinkeinoelämä kantaa vastuunsa henkilöstöstä ja sen kehittämi-
sestä myös vaikeina aikoina. 
 
Hyvät toverit! Osaamiseen perustava kasvustrategia on uusien haas-
teiden edessä. Nykyisissä teollisuusmaissa teollisen työvoiman suhteel-
linen osuus ja absoluuttinen määrä ovat supistuneet jo pitkään. Suomi 
on ollut poikkeus yleisestä säännöstä viime vuosikymmenellä tapahtu-
neen ennen kaikkea elektroniikkateollisuuden nousun vuoksi – kiitos 
vahvan kilpailukykymme. 
 
Teknisen kehityksen vuoksi teollisuudessa tuottavuus voi kasvaa jat-
kossakin niin nopeasti, että tuotannon vahvakaan kasvu ei näy suurena 
työllisyyden lisäyksenä. Realismia on, että uudet työpaikat syntyvät jat-
kossa palvelualoille. 
 
Palvelualojen kasvunäkymän taustalla on monia tekijöitä. Elintason 
noustessa kaikkea ei enää haluta tehdä itse. Samalla raja tavaroiden ja 
palveluiden välillä hämärtyy – ostamalla kännykän kutsut operaattorin 
syömään pöydässäsi. 
 
Palveluiden kysyntään vaikuttaa myös väestön aiempaa pidempi elinikä 
ja siitä syntyvä palvelun tarve. Suomessa kehitys on muuta teollistunut-
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ta maailmaa nopeampaa poikkeuksellisen jyrkän ikäpyramidin muutok-
sen vuoksi. 
 
Aivan kuin teollisessa yhteiskunnassa, palveluyhteiskunnassa hyvin-
vointi rakentuu tuottavuuskasvulle, siihen perustuvalle kilpailukyvylle ja 
sen varaan rakentuvalle työllisyyden kasvulle. Elintason nousu ja hy-
vinvointivaltion vankka rahoituspohja vaatii jatkossa teollisen viennin 
rinnalle palveluvientiä. 
 
Elämme jatkossa paitsi puusta, raudasta ja elektroniikasta, myös asia-
kastyytyväisyydestä. 
 
Vahva viennin vaihtosuhde vaatii, että Suomi pärjää jatkossakin ajatuk-
sien ja osaamisen kaupassa. Nyt osaaminen sisältyy korkealaatuisiin 
tavaroihin ja laitteisiin, jatkossa yhä enemmän suunnittelutyöhön, kon-
sulttineuvoihin, liiketoimintaosaamiseen ja ylipäätään suoremmin tie-
toon ja taitoon. 
 
Hyvät toverit! Liikkeemme historiallinen tehtävä tämän vuosituhannen 
alussa on huolehtia siitä, että kansantalouden resurssit siirtyvät riittä-
vässä määrin väestön ikääntymisestä aiheutuviin tehtäviin. Pidämme 
kiinni hyvinvointipalveluja koskevista lupauksista ja toimimme niin, että 
eläkejärjestelmämme kestää kaikissa oloissa. 
 
Hyvinvointivaltion rahoituspohjan kannalta on olennaista huolehtia, että 
kasvava osuus työikäisestä väestöstä voi osallistua työelämään. Las-
kelmien mukaan 75 prosentin työllisyysaste riittää turvaamaan palvelui-
den ja pienituloisten kannalta niin tärkeiden tulonsiirtojen rahoituksen 
vuosikymmeniksi eteenpäin. Tavoite voi tuntua nykylähtökohdista ko-
valta, onhan työllisyysaste nyt 68 prosentin tuntumassa. Mutta voi ky-
syä, miksi me emme pystyisi samaan kuin muut Pohjoismaat. Ne ovat 
toteuttaneet tämän 75 prosentin työllisyysastetavoitteen ja sen täytyy 
säilyä myös meidän politiikkamme ohjenuorana. 
 
Työllisyysasteen kasvu vaatii, että nyt työelämän ulkopuolella olevien 
asioista huolehditaan aikaisempaa päättävämmin. Työkyvystä, mutta 
myös –motivaatiosta on pidettävä huoli. Terveyteen on panostettava – 
niin työelämän kuin muutakaan mielenterveyttä unohtamatta. 
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Uudet työpaikat syntyvät pitkälti palvelusektorille. Puhumme hoiva- ja 
henkilökohtaisista palveluista, mutta yhä enemmän liike-elämälle palve-
luita tuottavista yrityksistä. Toisaalta suuret panostukset musiikkikoulu-
tukseen 1960-luvulta alkaen alkavat nyt näkyä kulttuurivientinä. Ei enää 
vain Ruotsi, vaan myös Suomi pystyy synnyttämään työpaikkoja maa-
ilmantaloudessa yhä tärkeämmäksi käyvään sisältötuotantoon. 
 
Visioni on, että kymmenen vuoden kuluessa vahvojen metalli-, elektro-
niikka- ja puunjalostusalojen rinnalla Suomen taloudessa on monimuo-
toinen palvelutuotantoon perustuva tukijalka. Musiikin, muotoilun ja oh-
jelmistojen rinnalla Suomi vie silloin liiketoimintaosaamista. 

 
Palvelualojen nousu ei heikennä teollisuutta, päinvastoin. On selvää, 
että esimerkiksi liiketoiminta- ja suunnitteluosaaminen ei voi kehittyä 
ilman, että Suomessa harjoitetaan myös perinteistä tuotannollista toi-
mintaa. Ilman sitä ei ole todellista oppipohjaa. 
 
Palvelualojen nousun vaatima elinkeinopolitiikan uudelleen suuntaami-
nen on meidän toinen tärkeä ajankohtainen tehtävämme. Osaaminen ei 
synny tyhjästä ilman uusia panostuksia. Osaaminen edellyttää myös eri 
ammattiryhmien hyödyllistä yhteistyötä. Tarvitsemme kaupallisen alan 
ammattilaisia, insinöörejä, muotoilijoita ja humanisteja. 
 
Palvelualojen tuotteiden kaupallistamista ja niiden vientimahdollisuuksia 
on tuettava samoin panoksin kuin teollinen nousummekin aikoinaan 
rakennettiin. Elinkeinopolitiikan välineiden ajantasaisuus on varmistettava. 
 
Hyvät toverit! Olemme viime vuosina käyttäneet julkisen talouden peli-
varaa kotimaisen kysynnän tukemiseksi veronkevennyksin. Tämä on 
ollut täysin perusteltua kansainvälisten suhdanteiden heikkouden ja 
oman korkean työttömyytemme takia. Olemme myös pystyneet ajoitta-
maan veronkevennykset hyvin. Taloudellinen kasvu on meillä jatkunut 
ja luottamus kotimarkkinoilla säilynyt. Kasvunumeromme ovat lähes 
kaksinkertaisia muuhun euroalueeseen verrattuna. Me olemme onnis-
tuneet siinä, missä Keski-Euroopassa on epäonnistuttu: luomaan uskoa 
kotimarkkinoille. 
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Julkisen talouden tila on meillä muihin Euroopan maihin verrattuna 
vahva, mutta meidän on tiedostettava, että oman julkisen taloutemme 
pelivara on tulevina vuosina entistä ahtaampi. Viime vuosien kaltaisiin 
veronkevennyksiin meillä ei ole näköpiirissä mahdollisuuksia. 
 
Meidän onkin varottava sellaista veropopulismia, jossa verojen alenta-
minen nähdään kaikkien taloudellisten ongelmien ratkaisuna ja unohde-
taan pääasia – se, että veroja tarvitaan julkisten sitoumusten täyttämi-
seen. Veropopulismissa yksityistä etua, jokaista yksittäistä veronalen-
nusta, on helppo perustella epämääräisellä yleisellä hyvällä. 
 
Tällainen veropopulismi leviää kuin tauti. Seurauksena on veropohjan 
kiihtyvä rapautuminen ja julkisen talouden umpikuja. Veroja ei tarvitse 
rakastaa, mutta verotusta on puolustettava, jos haluamme turvata kou-
lun, terveydenhoidon ja vanhustenhoidon laadun sekä kohtuullisen so-
siaaliturvan. 
 
Hyvät toverit! Kunta- ja palvelurakenneuudistuksessa haluamme tulok-
sia jo tämän vaalikauden aikana. Se on ajankohtaista hyvinvointiyhteis-
kunnan uudistamista. Olemme johdonmukaisesti painottaneet, että pe-
ruspalvelujärjestelmän toiminnallinen tehokkuus, hallinnollinen lä-
pinäkyvyys ja demokraattinen tilivelvollisuus korostavat kaikki juuri kun-
tarakenteen kehittämistä tämän uudistuksen pääsuuntana. On varotta-
va synnyttämästä autonomisia, ylikunnallisia, korostetun virkamiesjoh-
toisia ja demokraattisen kontrollin ulkopuolella olevia palveluorganisaa-
tioita, joiden suhteen kunnat olisivat pelkkiä maksumiehiä. Muiden Poh-
joismaiden esimerkit varottavat myös oman verotusoikeutensa saavan 
väliportaan hallintomalliin liittyvistä ongelmista. Miksi me pyrkisimme 
tähän malliin juuri, kun naapurimme harkitsevat siitä irrottautumista? 
 
Peruspalvelujen turvaaminen edellyttää hallinnollisten uudistusten ohel-
la myös kuntatalouden rahoituksen kehittämistä. Kuntarakenneuudis-
tuksen toteuttaminen tarjoaa tähänkin hyvät lähtökohdat. Kun olemme 
päässeet elinkelpoisempaan kuntarakenteeseen, on johdonmukaista 
edetä myös kohti itserahoitteista kuntataloutta. Valtion ja kuntien välistä 
työnjakoa, peruspalvelujärjestelmän läpinäkyvyyttä ja demokraattista 
vastuunalaisuutta olisi omiaan lisäämään peruspalvelujen rahoittami-
nen nykyistä enemmän kuntien omin verotuloin. 
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Valtionosuusjärjestelmää toki tarvittaisiin tasoittamaan nykyiseen ta-
paan eri kuntien veronmaksukyvyssä ja palvelutarpeessa esiintyviä ero-
ja. Mutta kokonaisuuden tasolla kuntatalous voisi olla itserahoitteinen. 
Tällä tavalla saisimme vähenemään valtion ja kuntien välisen, kansalai-
sia turhauttavan kissanhännänvedon siitä, kumpaa osapuolta kuntata-
louden heikosta tilasta on syyttäminen. Valtio joutuisi uudistuksia sää-
täessään arvioimaan nykyistä tarkemmin niiden vaikutukset kuntien 
veroprosenttiin. Keskimääräinen kunnallisveroprosentti kertoisi kansa-
laisille, mitä tämä palvelujärjestelmä maksaa. Kuntien veroprosenttien 
erot osoittaisivat puolestaan sitä, miten tehokas ja elinkykyinen kukin 
yksittäinen kunta on suhteessa muihin. 
 
Kun kunta- ja palvelurakenneuudistus ensi syksynä lähtee liikkeelle, on 
meidän sosialidemokraattien lähdettävä siihen täysillä mukaan. Ky-
seessä on tämän hallituksen loppukauden tärkein hanke. Ja siinä viisa-
us ei laskeudu keskuuteemme taivaasta eikä tule pakolla Helsingin 
päättäjien sanelemana, vaan kukin kuntapäättäjä ottaa siinä oman tär-
keän ja ratkaisevan vastuunsa. 
 
Hyvät toverit! Tämän kokouksen yksi keskeinen viesti on sitoutumi-
semme tasa-arvon edistämiseen. Se näkyy niin käytetyissä puheenvuo-
roissa, valinnoissa kuin tehdyissä päätöksissä. Tasa-arvon edistymistä 
haluamme viedä eteenpäin myös maan hallituksen päätöksenteossa. 
 
Nyt on syytä asettaa selkeä tavoite: vanhemmuuden kustannukset on 
jaettava tasan. Tulevaisuudestamme, lapsistamme aiheutuvat menot 
eivät voi olla yksin naisten tai naisvaltaisten alojen menoja. Äitiys- ja 
vanhempainvapaasta aiheutuvat menot kuuluvat yhteisen vastuun pii-
riin ja tämä pitäisi kaikkien hyväksyä. Odotamme, että työmarkkinajär-
jestöt ottavat tämän viestin tosissaan. Vanhasen hallituksen pitää olla 
kykenevä viemään vanhemmuuden kustannusten tasauksen asiaa 
eteenpäin. Se on todellista tasa-arvotyötä. Sillä on merkitystä myös 
naisten pätkätöiden vähentämisessä ja palkkauksellisen tasa-arvon 
saavuttamisessa. 
 
Hyvät toverit! Lähetämme täältä puoluekokouksesta myös vahvan vies-
tin ensi syksyn budjettiriiheen. Hyvinvointiyhteiskunnan pienituloisim-
pien asemaa on parannettava ja se edellyttää myös hallitukselta käy-
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tännön päätösten tekoa. Tarvitsemme toimeentulotuen ja työmarkkina-
tuen kehittämistä aktiivisuutta edistävään suuntaan. Ensi syksynä on 
tehtävä päätös toimeentulotuen parantamisesta poistamalla asumisen 
omavastuuosuus. Tämä helpottaa konkreettisesti aivan pienituloisim-
pien taloustilannetta ja ennaltaehkäisee sitä syrjäytymistä, joka nyt syn-
tyy talousahdingon keskellä aiheutuneesta vuokrarästien kierteestä. 
Sosialidemokraattien on jatkossakin ehkäistävä sitä pahoinvointia, jota 
edelleenkin tämän hyvinvointiyhteiskunnaksi sanotun Suomen keskellä 
esiintyy. 
 
Hyvät toverit. Vanhasen hallituksen sisäinen yhteistyö on sujunut hyvin. 
Sosialidemokraatit voivat monessa suhteessa olla tyytyväisiä tähänas-
tiseen yhteistyöhön Keskustan ja RKP:n kanssa. Tehdyt sopimukset 
ovat pitäneet. Hallitusyhteistyö on sujunut eleettömästi ja ilman suurta 
dramatiikkaa. Hyvä niin. 
 
Hallituksella on vielä paljon tekemätöntä työsarkaa, joten loppuvaali-
kaudelle jää tärkeitä asioita: hoitouudistus, kuntauudistus, työllisyyden-
hoito ja Suomen EU-puheenjohtajakauden läpivienti. Tältä kannalta on 
tärkeätä, että hallitus säilyttää työkykynsä ja presidentinvaalit käydään 
ajallaan. 
 
Muut hallituskumppanit voivat luottaa siihen, että me sitoudumme tähän 
hallitusyhteistyöhön täysillä ja teemme siinä oman osuutemme, jotta 
hallitus onnistuu kunnianhimoisissa ja kansalaisten odotuksia vastaa-
vissa tavoitteissaan. 
 
Perinteiseen suomalaiseen yhteistyöhön kuuluu myös kolmikantainen 
yhteistyö hallituksen ja työmarkkinajärjestöjen kesken. Ennen EMU-
jäsenyyttämme työmarkkinoiden keskusjärjestöt antoivat yhteisen tu-
kensa maltilliselle sopimustoiminnan ja kolmikantaisen yhteistyön jat-
kamiselle ja näkivät, mitä muutoksia tähän tarvitaan yhteisen rahapoli-
tiikan oloissa. Tätä pääasiaa ei saa yksittäisten – pahojenkaan – työ-
markkinakonfliktien aiheuttamassa tunnekuohussa unohtaa. Kolmikan-
nan tarvitsee nyt erottaa metsä puilta ja nähdä iso, yhteinen intressi 
päiväkohtaisten erilliskonfliktien yläpuolella. 
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Paperityönantajien työsulku jatkuu jo neljättä viikkoa. Työriidan seura-
ukset yksittäisille paikkakunnille, ihmisille, pienyrityksille ja koko kan-
santaloudelle ovat jo nyt vakavia. Tämä on vakava paikka. On siis aika 
hakea todellista sopua. Kun Paperiliitto on liittokokouspäätöksillään 
osoittanut vastaantuloa ja on valmis keskustelemaan joulun ja juhan-
nuksen seisokeista, on työnantajien nyt syytä osoittaa samaa vastaan-
tulohalua: on aika keskittyä olennaiseen ja luopua ylimääräisistä sopi-
muksen heikennysesityksistä. Ensi viikolla on aika polttaa rauhanpiip-
pua paperitehtailla. 
 
Hyvät toverit! SDP on ollut historiallisesti yhteistyön puolue. Tätä piirret-
tä haluamme vahvistaa niin hallitusyhteistyössä kuin laajemmaltikin. 
 
Jos se meistä riippuu, niin kolmikantayhteistyö jatkuu Suomessa. Pal-
kansaajaliike on meille jatkossakin tärkeä yhteistyökumppani hyvinvoin-
timme kehittämisessä. 
 
Me haluamme vaalia myös edellytyksiä vasemmiston sisäiseen yhteis-
työhön. Ammattiyhdistysliikkeessä, urheiluliikkeessä ja monella muulla-
kin elämänalueella tämä yhteistyö on tuottanut hyviä tuloksia. Meidän 
puoleltamme on valmius jatkaa käytännön läheistä kanssakäymistä 
myös tämän puoluekokouksen jälkeen. 
 
Suhteemme Vihreään puolueeseen ovat olleet tarpeettoman rasittuneet 
sen jälkeen, kun vihreät jättivät sateenkaarihallituksen ydinvoimapää-
töksen takia. Hyvinvointiyhteiskunnan arjen tavoitteet ovat kuitenkin 
meille ja vihreille yhteisiä. Siksi toivomme, että jatkossa meillä olisi 
kaikki edellytykset asiallisiin, toisiamme arvostaviin suhteisiin myös vih-
reiden kanssa. 
 
Hyvät toverit! Sosialidemokratian ohjelmallinen yhteistyön perinne on 
saanut jälleen tässä puoluekokouksessa uudet sivut kirjaansa. Viime 
vuosisadan alun Forssan kokouksesta alkanut kehitys- ja uudistustyö 
jatkuu ja sen työn ydin on ollut luoda kaikille kansalaisille yhdenvertai-
set mahdollisuudet tasa-arvoiseen elämään. Tämän kehitystyön ytime-
nä on hyvä pitää mielessä, että kenenkään osaamista ja resursseja ei 
tässä yhteiskunnassa jätetä käyttämättä. Pitkälti tämä on ihmisyyden ja 
erilaisuuden ymmärtämistä. 
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Hyvät toverit! Meidän seuraava suuri tehtävämme on varmistaa presi-
dentinvaalissa Tarja Halosen valinta toiselle kaudelle. Tarja Halonen on 
osoittanut edistyksellistä ja vahvaa ulkopolitiikan johtamista ja hän naut-
tii laajaa arvostusta ympäri maailmaa. Hän on osoittanut, että tärkeyden 
ei tarvitse kuulua viran hoitoon ja silti voi olla arvostettu. Suomalaiset 
voivat olla ylpeitä presidentistään, sillä sen lisäksi, että hän on asian-
tuntija ulkopolitiikan johtamisessa, hän myös aidosti edustaa suomalai-
suutta ja suomalaisten kestäviä hyvinvointiarvoja. 
 
Hyvät toverit! Täältä me lähdemme vaalityöhön ja me kutsumme siihen 
kaikki suomalaiset mukaan. Me teemme Tarja Halosesta Suomen tasa-
vallan presidentin myös seuraavaksi kuudeksi vuodeksi. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Eero. Seuraavana siirrymme kohtaan 17. Hyvin-
vointivision käsittelyyn, eli tässä kohden on tapahtunut ohjelman muu-
tos. 
 
 
17.  KÄSITELLÄÄN HYVINVOINTIVISIO 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on Yhteisvastuu ja hyvinvointi -
esityskirja sekä valiokunnan muutosesitykset, jotka on kokousedustajil-
le jaettu tai jaetaan juuri parhaillaan.  
 
Tästä asiakohdasta olemme saaneet aikaisemmin kuulla Eero Heinä-
luoman alustuksen. Työryhmän muutosesitykset meille tulee nyt esitte-
lemään hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja Elina Lehto. Totean, 
että tässä kohdassa käsittelemme vain hyvinvointivisiota. Visioon liitty-
vät aloitteet käsitellään heti tämän pykälän käsittelyn jälkeen. Elina, ole 
hyvä. 
 
Pyydän, että kokousedustajat ottavat paikkansa ja pääsemme rauhas-
sa jatkamaan kokousta. 
 
Elina Lehto (hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät toverit! 
Tämä hyvinvointivision käsittely on ollut melkoista uurastusta. Tässäkin 
kokouksessa on ollut mukana satoja muutosesityksiä ja laaja maailmoja 
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syleilevä aihepiiri. Osittain tuskaa tuottaa se, ettei tämän luonteinen 
asiakirja ole koskaan sisällöltään valmis, se muuttuu, siihen tulee uusia 
näkökulmia ja maailma sen ympärillä muuttuu. Arvot toki pysyvät, mutta 
niiden tuominen konkreettiseksi tekemiseksi on vaivalloinen ja ristiriitai-
nen prosessi. Se ilo, mikä tässä valiokuntatyöskentelyssä on kuitenkin 
olemassa - ja varmasti on tämän jatkokäsittelyssäkin - on se, että tämä 
on sitä syvintä sosialidemokratian olemusta, sitä tärkeintä politiikkaa, 
muiden tärkeiden asioiden rinnalla, mitä me teemme. 
 
Tämä työ ei lopu puoluekokoukseen. Tässä ei ole kysymys Mooseksen 
kivitauluista, jotka pysyvät ikiaikaisesti samoina. Toki täältä tulee puo-
luekokouksen päätöksenä visioasiakirja, mutta työ jatkuu. 
 
Kun te arvoisat puoluekokousedustajat käytte noita pitkiä viime tipassa 
tänne tulleita muutospapereita läpi, älkää tuskaantuko. Tällaista tämä 
on ja elämän keskeneräisyyden sietäminen on meidän haasteemme 
tässäkin asiassa. 
 
Yhteisenä kommenttina tuosta valiokunnasta tulee se, että aikaa tällai-
selle työlle ei ole ollut tarpeeksi. Me olemme kokeneet olevamme tans-
sivassa konferenssissa, jossa juostaan äänestämään ja taas takaisin, 
kaksi lausetta ja taas takaisin. Tämä käy, jos aloitteita ei ole niin paljon 
kuin hyvinvointivisiotyöryhmässä.  
 
Meidän ehdotuksemme seuraavaa puoluekokousta ajatellen on se, että 
etukäteisvalmisteluun käytetään enemmän aikaa. Ja tämä on tietysti 
asia, joka tarkoittaa sitä, että pari viikkoa etukäteen täytyisi sen valio-
kunnan käydä läpi yksinkertaisesti etukäteen koko kokoonpanollaan 
näitä asioita, silloin kun on näin laajasta asiakirjasta kysymys. Tässä-
hän oli ongelmana myös se, että vaikka kenttäkäsittely on ollut syvä ja 
perinpohjainen, 5 000 ihmistä on tätä käynyt läpi, niin on todettava, että 
sekin tehtiin muun muassa vaalien vuoksi melkoisella kiireellä. Nyt kun 
tämän tyyppisiä periaateasiakirjoja seuraavalla puoluekokouskaudella 
valmistellaan, niin ehkä tähän ajoitukseen ja ajankäyttöön täytyy kiinnit-
tää enemmän huomiota.  
 
Sellaisena asiana, jonka Matti Ahde täällä nosti jo esille, keskusteltiin 
valiokunnassa myös siitä, että kulttuuri, taide ja ympäristö, ylipäänsä 
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henkiset asiat, ovat hyvinvoinnin elementteinä jääneet tässä vähälle 
huomiolle. Tämä jää jatkohaasteeksi. Tähän periaatteelliseen laajaan 
kysymykseen emme ole valiokuntatyöskentelyn puitteissa pystyneet 
antamaan vastausta. Sen sijaan meillä on lausumaehdotus, jossa sii-
hen on otettu kantaa.  
 
Edelleen on niin, että luvusta 6 eteenpäin meillä on valitettavasti ollut 
mahdollisuus käydä läpi vain johtopäätöksiä, mutta ne johtopäätökset 
on käyty läpi huolella ja perusteellisesti.  
 
Jos sitten menisin näihin muutoksiin, elikkä otan tästä nyt lähinnä esille 
ne muutokset, jotka koskevat johtopäätöksiä. Ne kaikki on toki jaettu 
teille ja kun tätä seuraa rinnakkain sen tehdyn esityksen kanssa, niin 
saa ainakin jonkinlaisen kuvan siitä, mitä on otettu esille.  
 
Ensimmäinen asia, jossa johtopäätöksiin tehdään muutoksia, on sivulla 
15 toinen johtopäätös, jossa puhutaan uusien työllistävien investointien 
houkuttelemisesta maahamme ja valtion markkinointipanostuksista. 
 
Edelleen viidennessä johtopäätöksessä ollaan samalla sivulla, todetaan, 
että vastineeksi yhteiskunnan antamalle tuelle on oikeus vaatia vastuul-
lista työnantajapolitiikkaa ja työpaikkojen säilyttämistä Suomessa. 
 
Edelleen täällä on todettu, että työeläkerahastojen tulee olla vastuullisia 
omistajia ja vaikuttaa siihen, että yritykset noudattavat vastuullista 
työnantajapolitiikkaa.  
 
Johtopäätöksissä sivulla 22 on lähes samanlainen ehdotus kuin mitä 
esitys on ollut, mutta siellä on lisätty sanat ”myös globaalisti” ja sitten 
hieman tiukempi muotoilu näistä vaatimuksista, että niitä on edellytettä-
vä myös suomalaisilta monikansallisilta yrityksiltä. 
 
Sivulla 22 on tehty korjaus epätyypillisten työsuhteiden käyttömahdolli-
suuksiin, jossa todetaan: ”Epätyypillisten työsuhteiden käyttömahdolli-
suuksia on vähennettävä keinottelun estämiseksi ja epätyypillisissä 
työsuhteissa olevien asemaa on parannettava. Vuokratyövoiman käy-
tölle on asetettava selkeät työoikeudellisesti määrätyt ehdot ja rajoituk-
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set.” Tästä käytiin melkoinen keskustelu ja tultiin yksimielisesti tähän 
tulokseen. 
 
Sitten meillä on täällä Eero Heinäluoman äsken nostama asia myös 
valiokuntamuutoksena esillä, sivulla 23 on todettu: ”Perhevapaiden kus-
tannukset pitää jakaa tasaisesti kaikkien työnantajien kesken”. Tässä-
hän on kaksi ongelmaa, tässä on sukupuolten välinen ero, mutta tässä 
on myös sellainen ongelma, että nämä kustannukset ovat erilaisia 
myös eri alojen välillä.  
 
En käy näitä kaikkia läpi, vaan otan nämä johtopäätökset. Sivulla 31 
johtopäätös 2. muutetaan siten, että siellä on lisätty sanat ”sekä pitkä-
aikaissairaan tai vammaisen lapsen hoitoa varten”. Siis puhe on hoito-
vapaasta, joka tässä halutaan. Tämä on aika iso periaatteellinen kan-
nanotto, se halutaan laajentaa tässä pitkäaikaissairaan tai vammaisen 
lapsen hoitoon.  
 
Ja edelleen johtopäätöksissä seuraavalla sivulla 32 puhutaan ikäihmis-
ten itsenäisen elämänhallinnan tueksi kehitettävistä innovaatioista, tie-
doista ja teknisistä ratkaisuista ja on todettu, että näistä voidaan kehit-
tää jopa merkittävä vientituote. Tämä on ollut täällä salissa esillä. 
 
Edelleen johtopäätös 9. samalla sivulla 32. Täällä on haluttu nostaa 
esille eläkeläisten tulotason riittävyyden seuraaminen. Epäkohtien ilme-
tessä niihin on puututtava.  
 
Edelleen sivulla 41 johtopäätös yksi kuuluu seuraavasti: ”Sosiaalitur-
vaan on kytkettävä yksilölliset työllistämiseen ja työkyvyn ylläpitoon ja 
kehittämiseen tähtäävät sosiaali-, työllisyys- ja terveyspalvelut. Näiden 
toimenpiteiden avulla on mahdollista saavuttaa YK:n asettama tavoite 
köyhyyden puolittamisesta vuoteen 2015 mennessä.” 
 
Edelleen sivulla 41 on johtopäätöksissä lähdetty siitä, että sosiaaliturva-
järjestelmän on tulevaisuudessakin oltava syyperusteinen. Siis tässä 
esityksessähän oli puhuttu kannustavuudesta ja tässä pitkässä muu-
toksessa uutta on se, että siinä on mukana myös tuo syyperusteisuus. 
Siis pelkkä kannustavuus ei riitä, viimesijainen turva on kuitenkin oltava 
toimeentuloturvassa. 
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Sitten sivulla 41 on todettu asunnottomuudesta: ”Asunnottomuus on 
puolitettava viiden vuoden aikana nykyisestään.” Tästähän on ollut mo-
nissakin valiokunnissa keskustelua. 
 
Edelleen sivulla 41 johtopäätöksissä on asia, jota on käsitelty ainakin 
koulutusvaliokunnassa ja tämä muutos kuuluu seuraavasti pitkien kes-
kustelujen ja parin asiantuntijakuulemisenkin jälkeen: ”Nuorten elämän 
mahdollisuuksia autetaan parhaiten koulutuksella. Syrjäytymisvaarassa 
olevien nuorten auttamiseksi on (valtion ja kuntien) panostettava ny-
kyistä enemmän ennalta ehkäiseviin tukitoimiin ja räätälöityihin opiske-
lumahdollisuuksiin.”  
 
Tämän jälkeen todetaan ”On selvitettävä oppivelvollisuusiän nostami-
nen 17 ikävuoteen ja myöhemmin täysi-ikäisyyteen saakka.” Ja sen 
jälkeen todetaan vielä: ”Yleissivistävän ja ammatillisen koulutuksen 
vaihtoehtoja on tarjottava niille, jotka ovat vaarassa pudota koulutus-
mahdollisuuksien ulkopuolelle. Tämä parantaa syrjäytymisuhan alla 
olevien nuorten asemaa sekä helpottaa nuorisotyöttömyyttä.” Tässä 
tämä oppivelvollisuusiän nostaminen on yhdistetty niihin muihin toi-
menpiteisiin mitä tämä syrjäytyvä nuoriso tarvitsee.  
 
Edelleen sivulla 48 on johtopäätösten loppuun lisätty seuraava huo-
mautus: ”Erityisesti on korjattava niiden kasvukuntien taloudellista 
asemaa, joissa kasvaa samanaikaisesti sekä lasten että vanhusten 
määrä.” Samaan hengenvetoon on sitten tullut lisäys, jossa todetaan, 
että ”Valtion alueellistamistoimenpiteitä tulee jatkaa määrätietoisesti.”  
 
Edelleen johtopäätöksiä, sivulla 55 johtopäätöksessä 6. todetaan: ”Pää-
töksenteon tueksi on kehitettävä tutkimusta, jolla arvioidaan julkisten 
palvelujen järjestämisestä yhteiskunnan eri tahoille syntyvää taloudellis-
ta ja muuta hyötyä.”  
 
Edelleen todetaan sivulla 68, jossa lähdetään tästä yksityistämisasias-
ta, joka on ollut monella tavoin esillä: ”Päävastuun terveyspalveluiden 
tuottamisesta tulee olla julkisella sektorilla, jota yksityinen palvelutuo-
tanto voi täydentää. Terveyspalveluiden tuottamisessa voidaan julkista 
ja eriasteisesti yksityistä palvelutuotantoa yhdistellä järkevällä tavalla 
palvelun laadun heikkenemättä.”  
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Ja viimeinen johtopäätöksiin tuleva muutos lähtee siitä, että ”Lääkkei-
den ja lääkehoitojen tehon ja turvallisuuden tutkimusta ja seurantaa on 
lisättävä lääkkeiden käyttäjien erityisryhmissä, lapsilla ja ikääntyneillä.” 
 
Nämä olivat ne muutokset. Sitten esittelen tämän koko työn ajan sääs-
tämiseksi. Samalla totean, että aloitteisiin ei ole tullut muutosesityksiä 
ja näin ollen valiokunta on yhtynyt puoluehallituksen esityksiin.  
 
Edelleen ponsia on tullut kaksi kappaletta, toinen on ollut liikenne- ja 
viestintävaliokunnan ponsi ja toinen meidän oman hyvinvointivisiotyö-
ryhmämme ponsi.  
 
Ohjelmavaliokuntana hyvinvointivaliokunta on käsitellyt myös muiden 
valiokuntien ponnet ja näin ollen näitä on vain yksi kappale.  
 
Liikenne- ja viestintävaliokunta esittää, että viestintä- ja tietoyhteiskun-
tapoliittista ohjelmaa ryhdytään laatimaan ja että se tehtäisiin puolueko-
kouksen päätöksenä erillisenä.  
 
Meidän valiokuntamme kanta tähän asiaan on se, että valiokunta lähtee 
siitä, että puoluekokouksen omaksumasta yleisestä linjasta, jonka mu-
kaan uusi puoluehallitus, päättäessään puoluekokouskauden ohjelma-
työstä, ottaa huomioon puoluekokoukselle tehdyt ohjelmien tekemistä 
koskevat esitykset. Näitähän on aloitekirjassa 20 ja tässä yhteydessä 
otetaan huomioon myös tämä liikenne- ja viestiryhmän esitys. Tämä 
siis tarkoittaa sitä, että tällä ei väheksytä tätä työryhmän tarvetta eikä 
tätä ohjelman tarvetta, vaan se asetetaan samaan asemaan kuin nämä 
20 muutakin ohjelmaa. Tämä on siis meidän toimikuntamme esitys.  
 
Meidän oma pontemme koskee jo tätä esillä ollutta asiaa. Se on hyvin 
lyhyt. Lähtökohta on se, että hyväksyessään hyvinvointiasiakirjan puo-
luekokous edellyttää, että puoluehallitus jatkaa hyvinvointivision teemo-
jen kehittelyä siten, että siinä tulevat esiin nykyistä laajemmin kulttuuri- 
ja ympäristönäkökohdat sekä muut henkisen hyvinvoinnin tekijät.  
 
Nämä olivat nuo ponnet ja aloitteet ja tuossa olivat nuo muutokset. To-
teaisin näillä saatesanoilla, että olipa urakka. Siitä lämpimät kiitokset 



Kolmas kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 357 - 

koko 42-jäseniselle porukalle, hyvin jaksoitte tämän tanssivan konfe-
renssin.  
 
Puheenjohtaja: Kiitos Elina. Ennen kuin mennään puheenvuoroihin, 
haluaisin muistuttaa kokousedustajia siitä, että esitysten tulee olla hyvin 
täsmällisiä ja samoin kannatusten ja että nämä muutosesitykset tulevat 
tänne puheenjohtajiston pöydälle kirjallisesti. Keskustelu jatkuu. 
 
Ensimmäisen puheenvuoron käyttää Hannu Kokki, Pohjois-Savo. 
 
Hannu Kokki (Pohjois-Savon Sosiaalidemokraatit): Puheenjohtaja, hy-
vä puoluekokousväki! Itsekin olin tuossa valiokunnassa ja työtä oli pal-
jon. Monta asiaa saatiin eteenpäin ja moneen asiaan olen tyytyväinen, 
mutta yhdessä asiassa kyllä koin kirvelevän arvovaltatappion. Esitystä-
ni, että asunnottomuus tulee poistaa nyt jäljellä olevan ja sitä seuraa-
van eduskuntavaalikauden aikana, sitä kirjausta ei sinne tullut, vaan 
edelleen puhutaan puolittamisesta. Puolittamisesta on tullut joku mand-
ra tänne SDP:hen, se ei sovi kaikkiin asioihin. Asunnottomuus on hä-
peäpilkku hyvinvointiyhteiskunnassa, 7 500 asunnotonta, en voi hyväk-
syä sitä. SDP on johtava poliittinen voima täällä ja jos SDP:n puolueko-
kous päättää, että Suomesta asunnottomuus poistetaan, niin sehän 
tulee poistetuksi. Nyt on kysymys niin pienestä marginaaliryhmästä, 
kaikista syrjäytyneimmistä ja vähäosaisimmista, joten uudistan tämän 
esitykseni.  
 
Sivulla 41 kohta 3. viimeinen lause tulisi muotoon: ”Asunnottomuus tu-
lee poistaa nyt jäljellä olevan ja tätä seuraavan eduskuntavaalikauden 
aikana.” 
 
Puheenjohtaja: Joonas Lepistö, Pirkanmaa. 
 
Joonas Lepistö: (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Itse-
kin olen kyseisen valiokunnan jäsen ja hikeä riitti, kyyneleitä vähem-
män. Keskustelu oli oikein antoisaa. Muutama kohta hyvään visioon on 
kuitenkin saatava lisää. Niistä puhun seuraavaksi. 
 
Kilpailukyvystä on ollut paljon puhetta ja tulevaisuuden kilpailukykyhän 
on nykyiset opiskelijat ja tulevat opiskelijat. Opintorahan tarkoitus on 
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auttaa opiskelijaa selviämään opintojen aikaisista menoista. Opintora-
haa ei ole korotettu vuoden 1992 jälkeen, päinvastoin sitä laskettiin -90 
luvun puolivälissä.  
 
Nykyisin korkeakouluopiskelijan opintoraha on 259 euroa. Korkeakou-
luopiskelijan opintorahan ostovoima vuonna 1992 vastaa nykyrahassa 
mitattuna 314 euroa. Jos opintorahaa olisi korotettu ansiotasoindeksin 
mukaisesti, sen määrän tulisi nyt olla 387 euroa. Mikäli opintorahaan 
olisi sovellettu eläkkeisiin käytettävää taitettua indeksiä, pitäisi opinto-
rahan määrän olla n. 350 euroa. Opintorahan tulisi jatkossa olla sidottu 
indeksiin siten, että sen nykyisen kaltaista jälkeenjääneisyyttä ei pääse 
tapahtumaan ja ostovoima säilyisi kasvavien kustannusten mukaisesti.  
 
Tämä kirjaus ei ole tarpeeksi ponteva tässä kyseisessä kohdassa hy-
vinvointivisiossa. Esitänkin, että sivulle 36 tulee lisätä lause loppuun: 
”Opintotukea korotetaan vastaamaan kohonneita elinkustannuksia.”  
 
Pitää muistaa, että tämän hetken opiskelijoiden ongelma on se, että 
teemme heidän kauttaan kehnoa työllisyyspolitiikkaa, koska alhaisten 
tukien vuoksi he vievät oikeilta työttömiltä työpaikkoja. 
 
Seuraava asia koskee samaa kuin äskeisellä puhujalla, eli asunnotto-
muutta. Todellakin kirjaus kuuluu, että asunnottomuus on puolitettava. 
Me olemme se puolue, joka on rakentanut tämän hyvinvointiyhteiskun-
nan. Meillä ei ole varaa sanoa julkisesti, että me haluaisimme vain puo-
littaa asunnottomuuden. Pitää muistaa, että tämä asiakirja, mitä olem-
me nyt hyväksymässä, on visio. Visio tarkoittaa tavoitetilaa. Luulen, että 
kaikki teistä yhtyvät siihen, että meidän pitää poistaa asunnottomuus 
Suomesta.  
 
On hyvin vaikea kuvailla kansalaisille Suomea hyvinvointiyhteiskunnak-
si, jos ihmisillä ei ole kattoa pään päällä. 
 
Toveri puheenjohtaja! Vielä yksi kohta, eli lisätään kohtaan 3. lausee-
seen ”ja poistettava kymmenen vuoden sisällä”.  
 
Viimeinen kohta koskee köyhyyttä. Tälläkin hetkellä Suomessa on hui-
kea määrä köyhiä. Visioon tehtiin korjaus, joka kuuluu jotenkin näin: 
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”YK:n asettama tavoite köyhyyden puolittamisesta vuoteen 2015 men-
nessä”, eli ongelmana on se, että olemme puolittamassa, mutta vaadin 
ehdottomasti, että meidän pitää lopettaa köyhyys. Sen takia olen tehnyt 
muutosesityksen, että lisätään lause ”Suomessa köyhyyden poistami-
seen on päästävä kymmenen vuotta myöhemmin.” Muistakaa hyvät 
ihmiset, että kyse on tavoitetilasta. SDP:n tavoitetila pitää toteuttaa nä-
mä kyseiset muutokset. 
 
Näitä esityksiä kannattaa SONKin varapuheenjohtaja Anna Mäenpää. 
Kiitän valiokuntaa loistavasta keskusteluta. Se oli inspiroivaa. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Heikki Luukkanen, Kymi. 
 
Heikki Luukkanen (Kymen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Puoluekokouskauden ohjelmasisältö käsitellään entistä typistyneem-
män puoluekokouksen aikana, Elina Lehdon sanoihin ”tanssivan” ja 
viimeisenä päivänä ehkä ”torkahtavankin” substanssikäsittelyn aikana. 
 
Mielestäni näin laajojen asioiden ja tavoitteiden tuominen pelkästään 
kolmepäiväisen puoluekokouksen käsittelyyn ja valiokunnissa niistä 
esityksen laatiminen salikeskusteluun ja mahdollisesti äänestyksiin se-
kä päätösten tekeminen aiheuttaa tiettyjä riskejä. 
 
Täällä ei voida käydä asioista yksityiskohtaisia keskusteluja eikä edes 
tehdä oikeinkirjoituksen korjauksia, joita nämä asiakirjat sisältävät poik-
keuksellisen paljon. Ensimmäinen toive on se, että oikolukua ja nyans-
sien korjausta tehtäisiin asiakirjoihin mahdollisimman tarkkaan ennen 
kokousta.  
 
Toinen asia on se, että mahdollistettaisiin kokouksen työskentelyssä 
asiallinen valmistelu- ja päätöksenteko kentältä tuleville aloitteille ja 
puoluekokouskaudelle. Se merkitsee sitä, että kaikkien valiokuntien, 
mikäli kokousaikataulut ovat tällaiset, tulee pystyä kokoontumaan en-
nen puoluekokousta, valiokuntien ehkä pienemmissä kokoonpanoissa, 
mutta yhteydet piireihin säilyttäen, jotta keskustelu myös piiriryhmissä 
voidaan käydä näistä substanssiasioista. Se edellyttää, että kaikkien 
piirien näkemyksiä tuodaan yhteen ja sieltä välitetään myös keskeisiä 
kysymyksiä, jotka nousevat puoluekokouksessa käsittelyyn, ja me pu-
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reutuisimme nimenomaan niihin keskeisiin tärkeisiin asioihin ja te-
kisimme tärkeimmistä kysymyksistä ja sisällöstä näiden kokousten 
kunnianarvoisan käsittelyfoorumin. 
 
Hyvät toverit! Nykyisellä menettelyllä emme anna näille asiakirjoille ja 
tavoitteille riittävää arvoa. Julkisuuskuva näistä kokouksista nousee 
henkilövalintojen eikä tavoitteidemme ja aatteellisuuden pohjalta. Jotta 
tämä asia saadaan kuntoon, evästän, en millään muodollisella kanna-
tuksella, mutta Elina Lehdon henkistä sanomaa käyttäen, että te, hyvät 
toverit, jotka olette nyt valitut seuraavalle puoluekokouskaudelle, val-
mistelkaa seuraava puoluekokous niin, että asiakirjat voidaan käsitellä 
täällä asiallisesti, ettei tule sitten virheitä. Jokainen kokousedustaja tie-
tää, mitkä ovat tärkeimmät kysymykset, mihin tähän puoluekokoukses-
sa on päästy. Puhe siitä, että puolitetaanko vai otetaanko ideaalitavoite, 
lopetetaan. Sanoisin, että työsuojelussakin on nollatoleranssi ja sekin 
on hyväksytty. Tässä ehkä ohjeet ja viitteet siitä, mitä Eeron johdolla 
seuraavaa puoluekokousta varten valmistellaan. 
 
Puheenjohtaja: Antero Leppänen, Varsinais-Suomi. 
 
Antero Leppänen (Varsinais-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Aloitan muutosesityksestä, jotta ehdin ainakin sen tehdä. 
Perustelut voivat jäädä sitten vähemmälle. 
 
Muutosesitykseni koskee tämän vision sivulla 41 olevaa johtopäätöstä 
6. Valiokunta esittää kokonaan uutta kuudetta kohtaa. Muutosesitykseni 
on se, että tämä vanha hyväksyttäisiin seuraavalla muutoksella. Täällä 
on lause ”Oppivelvollisuusikä on nostettava 17 ikävuoden loppuun 
saakka”... Korvaisin sen muodolla ”Oppivelvollisuusiän mahdollinen 
nostaminen edellyttää perusteellista selvitystyötä.” 
 
Perustelu: Olen sitä mieltä, että oppivelvollisuuden nostaminen näin 
ilman minkäänlaista suurempaa selvitystyötä ei ole järkevää. Uskaltai-
sin väittää, että pelkkä oppivelvollisuusiän nostaminen ei poista niitä 
ongelmia. Kysymys on motivaatio-ongelmista, jotka ovat suurimpia 
esim. pojilla. Näin ollen, että heitä velvoitettaisiin olemaan opetuksessa 
kauemmin kuin nykyään, olkoon se sitten vaikka työpajatoimintaa, että 
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sitä kautta sitä olisi lähdettävä purkamaan tai jopa työelämällä, kanna-
tan sitä, mutta en tällaista sabluunanomaista ratkaisua. 
 
Puheenjohtaja: Jukka Gustafsson, Pirkanmaa. 
 
Jukka Gustafsson (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Äsken kolleega 
Leppänen teki tarkan muutosesityksen koskien oppivelvollisuusikä-
asiaa. Yhdyn hänen perusteluihinsa, mutta en ole valmis tukemaan hä-
nen esitystään. Niin kuin valiokuntamme puheenjohtaja totesi, tätä asi-
aa käytiin lävitse poikkeuksellisen perusteellisesti valiokunnassa. Äsken 
kun Elina tuli täältä puhujapöntöstä pois, tarkistin Elinalta, että hän on 
kanssani samaa mieltä. Teen valiokunnan puolesta seuraavan esityk-
sen, koska on tapahtunut tekninen kömmähdys.  
 
Sivulla 41 on 6. johtopäätös. Keskellä on tämä asia, että on selvitettävä 
oppivelvollisuusiän nostaminen 17 ikävuoteen ja myöhemmin täysi-
ikäisyyteen saakka. Sen jälkeen lisätään seuraava lause, joka löytyy 
edelliseltä sivulta, sivu 35, eli esitän siihen lisättäväksi virkettä ”Tämä 
edellyttää monipuolista selvitystä oppivelvollisuusiän noston yhteiskun-
nallisista ja koulutuspoliittisista vaikutuksista.” Sitten se jatkuu siinä 
muodossa, mitä kuudennessa pointissa on. 
 
Viitaten Leppäsen käyttämään puheenvuoroon haluaisin lyhyesti kiinnit-
tää teidän huomiotanne mietinnössä sivuilla 4 ja 5 oleviin kohtiin, joissa 
on itse asiassa luotu sellainen strateginen visionäärin ote, millä tavalla 
ydinongelmaan puututaan, eli näihin syrjäytymisvaarassa oleviin lapsiin 
ja nuoriin. Sivulla 35 todetaan, että suurimmassa syrjäytymisvaarassa 
ovat perusopetuksen päättyessä erityisesti ne nuoret, jotka jäävät ilman 
päästötodistusta. Toinen syrjäytymisvaarassa oleva ryhmä ovat perus-
koulun huonoin arvosanoin suorittaneet, joiden tiedot ja opiskelumoti-
vaatio eivät riitä opintojen aloittamiseen seuraavalla kouluasteella. Nä-
mä lapset ja nuoret tarvitsevat erityisiä räätälöityjä toimenpiteitä. Hei-
dän ongelmiaan ei ratkaista yksinomaan millään oppivelvollisuusiän 
nostamisella, siis luonteenomaisesti jossain määrin pakkokoulutuksella, 
voitaisiin todeta näin. 
 
Sen jälkeisessä kappaleessa on esitetty strateginen linjauksemme, joka 
päättyy, että valtion ja kuntien toimenpitein on nykyistä enemmän pa-
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nostettava ennalta ehkäisevien tukitoimien ja räätälöityjen opiskelu-
mahdollisuuksien kehittämiseen ja niiden saannin turvaamiseen eri 
puolilla maata. 
 
Puheenjohtaja: Ilkka Taipale, Helsingin piiri. 
 
Ilkka Taipale (Helsingin piiri): Arvoisa puheenjohtaja! Lupasin tukea 
Eero Heinäluomaa ja pidän lupaukseni. Sen vuoksi en halua asettaa 
häntä mahdottomuuksien eteen, vaan sellaisen pragmaattisen bern-
steinilaisen politiikan eteen, joka on toteutettavissa. Kannatan, että 
asunnottomuus ensin puolitetaan ja sitten se mahdollisesti poistetaan. 
Me olemme jo eilen hyväksyneet tämän puolitusohjelman. On muistet-
tava muutama asia.  
 
Tein itse väitöskirjan asunnottomuuden sosiaalihistoriasta. Suomessa 
ja Helsingissä on monta kertaa päätetty poistaa asunnottomuus. Sitä ei 
ole poistettu vielä kertaakaan. Se päätettiin poistaa viimeksi -86 asun-
nottomien kansainvälisenä vuotena. Se kyettiin puolittamaan vuoteen -
95 mennessä. Sen jälkeen se ryhtyi nousemaan, kunnes Paavo Lippo-
nen teki ehdotuksen Arvo Kustaa Parkkilan patsaan paljastustilaisuu-
dessa. Arska veti lepakkoluolaa, haki pultsareita kotiinsa roskalaatikois-
ta. Tämä patsas kuvaa Arskaa pelastusarmeijan pomppa päällä, lippa-
lakki päässä ja patsaassa on kirjoitus: ”Ihminen nousee roskalaatikos-
ta”. Tässä tilaisuudessa Paavo ehdotti pääkaupunkiseudun kaupungeil-
le 4 000 asunnon rakentamista neljässä vuodessa, tuhat vuosittain, eli 
asunnottomuus olisi puolitettu. Sitä ei ole kyetty toteuttamaan.  
 
Kaupungit ovat määritelleet asunnottomuuden toiseksi, vankiluku on 
noussut tuhannella, mutta asunnottomuus on saatu laskemaan. Sitä 
trendiä pitää viedä eteenpäin. Viidessä vuodessakin se on vaikea. Tääl-
lä on vaasalaisia. Vaasa myi Y-säätiölle tontin. Sen jälkeen se pani sen 
rakennuskieltoon. Sitten naapurit valittivat kaksi kertaa korkeimpaan 
hallinto-oikeuteen. Seitsemän vuotta kului, kunnes rakennustyö käyn-
nistettiin. Jang Magnus ja Siv Jansson lahjoittivat siihen 2 miljoonaa 
markkaa. Siitä tuli Jansson-koti. Se vihitään tänä vuonna. Kului siis 
seitsemän vuotta! Kannatan esitystä asunnottomuuden puolittamisesta, 
mutta sitten lopulta sen poistamista. 
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Toinen kysymys, se ei ole hankala kysymys, koska uskon, että puheen-
johtaja ja puoluesihteeri tukevat YK:n kaikkia tavoitteita. YK on päättä-
nyt köyhyyden puolittamisesta maailmasta. Se on antanut siitä julkilau-
suman. Se tarkoittaa, että köyhyys puolitetaan kymmenessä vuodessa 
myös Euroopassa ja Suomessa. Niinpä tässä on explisiittinen lause, 
jonka te voitte hyväksyä. Minä nimittäin aina esitän ehdotukseni silloin, 
kun kaikki vastustajat ovat joko kaljalla tai ovat jo lähteneet pois, joten 
tämä menee läpi.  
 
SDP päättää ottaa ohjelmaansa köyhyyden puolittamisen Suomessa 
vuoteen 2015 mennessä osana YK:n millenium-tavoitteita. Tavoitteen 
saavuttamiseksi SDP voi asettaa erillisen köyhyystyöryhmän. En edel-
lytä, että se asetetaan, enkä sitä, että olisin puheenjohtaja. Tätä toivon 
ja tätä kannattaa Risto Kolanen, joka ei ole koskaan tehnyt tyhmiä kan-
natuspuheenvuoroja. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Nancy Lökfors, FSD 
 
Nancy Lökfors (FSD): Hyvät toverit, bästa kamrater! En ole tällä ker-
taa ihan samaa mieltä Ilkka Taipaleen kanssa, vaikka monta kertaa 
olenkin. Visio-ohjelmassa emme voi puhua puolittamisesta. Siinä tavoit-
teena on, että asunnottomuus on poistettava, eli kannatan Hannu Kokin 
esitystä.  
 
Puheenjohtaja: Niko Korte, Pohjois-Savo 
 
Niko Korte (Pohjois-Savon piiri): Hyvät toverit! Tämä tilanne on nyt 
kuitenkin sellainen, että maassamme on 7 500 asunnotonta, joten ensi-
sijassa me olemme velvollisia tekemään jotakin asian korjaamiseksi. 
Kyse on tästä tavoitteen asettelusta. Silloin meidän täytyy sanoa, että 
asunnottomuus on poistettava. Helppoa on sanoa, ettei tämä tavoite 
ole realistinen. Ei se ole, jos emme siihen usko. Meidän velvollisuu-
temme on poistaa asunnottomuus. Jos me puolitamme sen, niin me 
voimme aina seuraavissa ohjelmissa puolittaa sen ja siitä tulee mukava 
aritmeettinen sarja. Eiköhän kerralla päätetä, että se poistetaan tähän 
hetkeen. Kannatan Hannu Kokin esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Maija Piitulainen, Keski-Suomi 
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Maija Piitulainen (Keski-Suomen piiri): Tuolla kävelykadulla auringon-
paisteessa hehkutin äskettäin Arvo Salon runoa. Siinä sanottiin näin: 
”Mistä saisi isäni asunnon silloin, kun saa työtä. Sieltäkö, tuhat kilomet-
riä kotoa. ” 
 
Hyvät toverit! Kuinka kuvittelette, että jos ihmisellä ei ole asuntoa, että 
hän saisi edes työtä. Ihmisellä täytyy tässä pakkasen ja hallan maassa 
olla koti, oli hänen elämäntilanteessa mikä tahansa. Sosialidemokraat-
tina ei voi tulevaisuuden unelmana hyväksyä, että asunnottomuus puo-
litetaan. Olen suoraan sanoen rakastunut Ilkka Taipaleeseen ja hänen 
vaimoonsa. Mutta nyt olin, Ilkka, pettynyt, koska odotin, että sinä suu-
rella rintaäänellä tuet vuorenvarmasti asunnottomuuden poistamista. 
 
Tulevaisuuden unelmat, tavoitteet, niin kuin ne tässä ovat, eivät ole 
pelkkiä unelmia vaan tavoitteita. Voiko se olla niin, että me sosialide-
mokraatit tosiaan hyväksymme sen, ettei ihmisillä ole asuntoa. Tavoit-
teena puolittaminen elämän välttämättömässä asiassa on suoranainen 
häpeä. Tavoitteen täytyy olla se, että jokaisella ihmisellä on koti. Emme 
me halua olla puoli-ihmisiäkään. Me haluamme olla kokonaisia. Minä 
kannatan Kokin esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Kauko Tuupainen, Keski-Suomi 
 
Kauko Tuupainen (Keski-Suomen piiri): Tulin tunti sitten vaihtojäsene-
nä Keski-Suomen rinkiin. Esitän sivulla 32 olevaan johtopäätökseen 9. 
pientä  täydennystä. 
 
Kuulun itsekin ikääntyvään suomalaiseen miesjoukkoon ja hyvin mo-
nessa yhteydessä olen huomannut, että esim. Jyväskylän kaupungissa 
eläkeläisiä, ikääntyviä vähätellään ja pidetään meitä jopa toisen luokan 
kansalaisina. Hyvät toverit! Haluan kuitenkin korostaa, että me yli 40 
vuotta työelämässä olleina, kohtuullista eläkettä nauttivina emme ole 
rasite kuntalaisille. Yksi esimerkki: Jyväskylän kaupungin veroprosentti 
on tällä hetkellä 18,5, mutta me eläkeläiset, minä mukaan lukien, mak-
samme tämän 18,5, mutta työssä käyvillä ns. efektiivinen korko on 4 
prosenttiyksikköä pienempi, eli keskimäärin 20 prosenttia, kuin meillä 
eläkeläisillä.  
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Tämä johtuu siitä, että työssä käyvät saavat nämä tunnetut vähennyk-
set verotuksessa, mikä liittyy työnhankintakustannuksiin. Jos oikein 
ajattelemme, niin me eläkeläiset, jotka saamme kohtuullista eläkettä, 
asumme omassa talossa, meillä ei ole työttömyyttä, ei lastenhoito- eikä 
koulutusongelmia ja maksamme jopa kiinteistöveroa, mehän olemme 
aarre kuntalaisille ja myös seurakuntalaisille, siis me, ketkä seurakun-
taan kuulumme. 
 
Tästä johtuen, rouva puheenjohtaja, ehdotan muutosta valiokunna esi-
tykseen sivulle 32 johtopäätökseen 9. Valiokunnan ehdotus kuuluu 
näin: ”Eläkeläisten tulotason riittävyyttä tulee seurata jatkuvasti.” Minä 
esitän tähän pienen täydennyksen ja toivon, että te toverit sen yksimie-
lisesti hyväksytte viitaten äskeiseen nopeaan perusteluuni. Tämä lause 
kuuluisi näin: ”Eläkeläisten tulontason riittävyyttä ja verotuksen oikeu-
denmukaisuutta tulee seurata jatkuvasti.”  
 
Puheenjohtaja: Janne Sjölund, Varsinais-Suomi. 
 
Janne Sjölund (Varsinais-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, hyvät 
toverit! Jukka Gustafsson kuvasi äsken hyvin selkeästi problematiikkaa, 
joka liittyy oppivelvollisuusiän nostoon. Mielestäni tämä tärkeä ja peri-
aatteellinen asia pitää selvittää kunnolla ennen selkeää kannanottamis-
ta asiaan. Antero Leppänen kiinnitti samaan asiaan huomiota, mutta 
katson, että Antero Leppäsen näkemys sisältyy täsmällisemmin Jukka 
Gustafssonin tekemään esitykseen. Tuen Jukka Gustafssonin esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Johanna Ruusu, Keski-Suomi 
 
Johanna Ruusu (Keski-Suomen piiri): Puheenjohtaja, hyvä kokousvä-
ki! Pyydän aluksi anteeksi ääntäni. Annoin eilen ääneni Maaritille ja Ee-
rolle. Puhuin torstaina oppivelvollisuusiästä pitempään, mutta sattuneis-
ta syistä olen tänään huomattavasti lyhytsanaisempi. Kannatan Antero 
Leppäsen esitystä. 
 
Puheenjohtaja: Muita puheenvuoroja ei ole, joten keskustelu on päät-
tynyt. 
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Keskustelun kuluessa valiokunnan jäsen Jukka Gustafsson on tehnyt 
pohjaesitykseen korjausesityksen sivulle 41, että lauseen ”On selvitet-
tävä oppivelvollisuusiän nostaminen 17 ikävuoteen ja myöhemmin täys-
ikäisyyteen saakka” jälkeen tulee lause: ”Tämä edellyttää monipuolista 
selvitystä oppivelvollisuusiän noston yhteiskunnallisista ja koulutuspo-
liittisista vaikutuksista.” Onko selvitykseni oikea, että tämä on pohjaesi-
tykseen kuuluva asia? 
 
Elina Lehto (hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja): Katsoimme, 
että tämä Gustafssonin esitys oli yhdensuuntainen Leppäsen esityksen 
kanssa. Tämä on itse asiassa asia, jonka me jo valiokunnassa päätim-
me, eli lauseen siirto tästä selvitysvelvoitteesta johtopäätösten kohtaan. 
Tällä tavoin selvittämisvelvoite tulee täsmennetyksi. Tämä olisi pitänyt 
olla jo tässä alun perin. Se on valiokunnan ehdotus. Se on tekninen 
virhe, ettei se ollut siinä mukana alun perin.  
 
Asunnottomuudesta. Valiokunta on lähtenyt tästä viiden vuoden ajan-
kohdasta ja puolittamisesta. Olemme tässä samalla kannalla edelleen-
kin aivan, kuten Ilkka Taipale esimerkiksi täällä on ollut. Työryhmän 
asettaminen on hyvä esitys, mutta ehkä tässä kannattaisi toimia samal-
la tavalla kuin yleensäkin on näiden työryhmin osalta toimittu, eli puo-
luehallitus ottaa kantaa tämän työryhmän perustamiseen. 
 
Vielä tähän koulutuspoliittiseen asiaan. Siellä lukee, että 17 ikävuoden 
loppuun tai täysi-ikäisyyteen. Eiköhän 17 ikävuoden loppu ole 18, eli 
täysi-ikäisyys. Sen voisi sieltä vielä stilisoida. 
 
Puheenjohtaja: Toteaisin tässä vaiheessa, että Antero Leppänen on 
ilmoittanut, että hän tyytyy tähän valiokunnan muotoiluun, eikä esitä 
mitään muuta. 
 
Onko selvitykseni oikea? Todetaan. 
 
Menemme keskustelun kuluessa  tehtyihin muutosesityksiin. 
 
Hannu Kokki on esittänyt Nancy Lökforsin, Niko Kortteen ja Maija Piitu-
laisen kannattamana, että muutetaan sivun 41 kohta 3. viimeinen lause 
muotoon:  
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”Asunnottomuus tulee poistaa nyt jäljellä olevan ja tätä seuraavan 
eduskuntavaalikauden aikana.” 
 
Esitän, että tästä suoritetaan koeäänestys. Teen seuraavanlaisen esi-
tyksen. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Valiokunnan mietintö on jaa, äänestetään vihreällä 
lapulla ja Kokin esitys on ei, jota äänestetään punaisella lapulla. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Puheenjohtajan näkemys on, että enemmistö oli pohjaesityksen kannal-
la. Onko tulkintani oikea Hannu Kokki? 
 
Voinemme hyväksyä valiokunnan esityksen. Hyväksytään. 
 
Joonas Lepistö Pirkanmaalta on esittänyt Anna Mäenpään kannatta-
mana, että esityskirjan sivulle 41 Johtopäätökset, kohtaan 3. lisätään 
”ja poistettava 10 vuoden sisällä”.  
 
Koska tämä on pohjaesityksestä eriävä näkökulma, niin esitän asiasta 
suoritettavaksi koeäänestyksen. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Teen seuraavanlaisen esityksen. Pohjaesitys jaa, vih-
reä lappu ja Joonas Lepistön esitys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Puheenjohtajan tulkinta on, että jaa oli enemmistönä. 
 
Kysyn Joonas Lepistöltä, että onko tulkintani hyväksyttävissä? 
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Totean, että hyväksymme pohjaesityksen yksimielisesti. 
 
Joonas Lepistö on esittänyt edelleen Anna Mäenpään kannattamana, 
että esityskirjan kohtaan 5.1. Koulutus luo mahdollisuudet sivulle 36, 
kolmannen kappaleen loppuun lisätään: ”Opintotukea korotetaan vas-
taamaan kohonneita elinkustannuksia.” 
 
Esitän, että suoritetaan koeäänestys. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Teen seuraavanlaisen esityksen. Pohjaesitys jaa, vih-
reä lappu ja Joonas Lepistön esitys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Pyydän vaalitoimikunnan jäseniä tänne eteen, koska oli vaikea sanoa, 
kumpi sai enemmistön. 
 
Suoritetaan asiasta äänestys. 
 
Äänestys 
 
Puheenjohtaja: Pohjaesitys on jaa ja Joonas Lepistön esitys on ei. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Voisitteko pitää laput sel-
keästi ylhäällä, jotta saamme äänet lasketuksi. Lapun saa laskea.  
 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Voitte laskea laput alas. 
 
Äänestyksen tuloksena on annettu 75 jaa-ääntä ja 106 ei-ääntä. 
 
Joonas Lepistön esitys ”Opintotukea korotetaan vastaamaan kohonnei-
ta elinkustannuksia” on tullut hyväksytyksi. 
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Joonas Lepistö on esittänyt Anna Mäenpään kannattamana, että esi-
tyskirjan sivulle 41 Johtopäätökset, kohtaan 3. tehdään seuraavanlai-
nen muutosesitys.  
 
Lisätään lause: ”Suomessa köyhyyden poistamiseen on päästävä 10 
vuotta myöhemmin.” 
 
Joonas Lepistö, toivoisin, että lukisit vielä tämän lauseen.  Voitko tulla 
käymään täällä ja lukea vain lauseen selvennyksen.  
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Tämä on jatkoa lau-
seelle, jossa on sitouduttu puolittamaan köyhyys vuoteen 2015: ”Suo-
messa köyhyyden poistamiseen on päästävä 10 vuotta myöhemmin, eli 
vuoteen 2025.” 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Esitän, että tästä suoritetaan koeäänestys. Teen seu-
raavanlaisen äänestysesityksen. Pohjaehdotus jaa, vihreä lappu ja 
Joonas Lepistön esitys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. 
 
Totean, että vihreitä jaa-lappuja on selkeä enemmistö. 
 
Kysyn Joonas Lepistöltä, onko selvitykseni oikea. On, joten todetaan, 
että tässä pohjaesitys voitaneen hyväksyä yksimielisesti. Hyväksytään. 
Seuraavana Ilkka Taipaleen esitys, jota Risto Kolanen on kannattanut, 
eli Hyvinvointivision sivulle 41 kohtaan 7. seuraavanlainen muutosesi-
tys: ”Köyhyyden puolittaminen Suomessa. SDP päättää ottaa ohjel-
maansa köyhyyden puolittamisen Suomessa 2015 mennessä osana 
YK:n millenium-tavoitteita. Tavoitteen saavuttamiseksi SDP voi asettaa 
erillisen köyhyystyöryhmän.” 
 
Valiokunnan puheenjohtaja, ole hyvä! 
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Elina Lehto (hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja): Se on tämän 
muotoisena jo valiokunnan esityksessä. Ainoa ero on tämä työryhmä, 
josta me teimme sen ehdotuksen, että puoluehallitus, miettiessään niitä 
21 muuta työryhmää, ottaa myös tämän huomioon. Itse asiasta emme 
ole eri mieltä. 
 
Puheenjohtaja: Ilkka Taipale! (Puheenvuoro salista ei kuulu.)  
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Todetaan, että esitän koeäänestystä tässä asiassa.  
 
Pohjaesitys jaa, vihreä lappu, Ilkka Taipaleen esitys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. 
 
Totean, että jaa-äänestäjillä oli selkeä enemmistö. Hyväksyykö Ilkka 
Taipale tulkintani? 
 
Tässä kohden pohjaesitys hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Totean, että Kauko Tuupaisen esitystä sivulle 32 lisäystä johtopäätök-
seen 9. ei ole kannatettu, joten se raukeaa.  
 
Muita muutosesityksiä ei tältä osin ole, joten totean, että olemme käsi-
telleet hyvinvointivision. Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouk-
sessa tehdyin muutoksin puoluekokouksen päätökseksi. Hyväksytään.  
  
Esityslistan kohta 17. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Hyvinvointivisio-asiakirjan. 
 
(Puoluekokouksen hyväksymä Hyvinvointivisio-asiakirja on painettu 
erikseen.) 
 



Kolmas kokouspäivä 
 
 
 

 
 

- 371 - 

Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Tähän väliin totean kokousedustajan vaihtumisesta. 
Keski-Suomen piiristä Kyösti Takkinen on tullut estyneeksi ja tilalle on 
tullut Heidi Nieminen. 
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
 
Seuraavaksi siirrymme esityslistan kohtaan 18.3. Hyvinvointivisioon  
liittyvät aloitteet 22-41. 
 
 
18.  KÄSITELLÄÄN  

PUOLUEKOKOUSESITYKSET  
 
18.3. Hyvinvointivisioon liittyvät aloitteet (22-41) 
 
Puheenjohtaja: Juuri äsken hyväksyimme hyvinvointivision. Tähän 
visioon liittyy myös aloitteita. Kuulemme aluksi hyvinvointivisiovaliokun-
nan puheenjohtajan Elina Lehdon puheenvuoron. Ole hyvä! 
 
Elina Lehto (hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja): Näiden aloit-
teiden osalta toteamme, että olemme yksimielisesti puoluehallituksen 
kannalla, ei muutoksia. 
 
Puheenjohtaja: Koska pyydettyjä puheenvuoroja ei ole, päätän kes-
kustelun. Olemme nyt käsitelleet aloitekirjan kohdan 18.3. aloitteet.  
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi. Hy-
väksytään. 
Esityslistan kohta 18.3. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Hyvinvointivisioon liittyvät aloitteet 
22-41. 

 
(Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
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Seuraavaksi menemme käsittelemään esityslistan kohtaa 18.12, koulu-
tus- ja kulttuurialoitteet sekä kannanotot koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-
politiikasta. 
 
18.12. Koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-aloitteet (243-277) 
 
Puheenjohtaja: Kuulemme aluksi koulutus- ja kulttuurivaliokunnan pu-
heenjohtaja Ahti Ruoppilan puheenvuoron. 
 
Ahti Ruoppila (koulutus- ja kulttuurivaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät 
toverit! Meillä on täällä kokouksessa upeita tovereita. Heistä oli valikoi-
tunut koulutus- ja kulttuurivaliokunnan työhön 32 varmasti tämän salin 
valiojoukkoa. Kävimme vilkasta ja idearikasta keskustelua. Valiokun-
tamme käsitteli meille jätetyt 18 muutosesitystä, joissa oli useita kym-
meniä muutosehdotuksia. 
 
Puoluehallituksen kannanotto sisälsi hyvin valmisteltuja linjauksia mm. 
oppivelvollisuusiän nostosta. Tätä asiaahan käsitteli myös hyvinvointivi-
siovaliokunta ja olemme juuri hyväksyneet asiasta täsmennetyt kirjauk-
set. Nämä kirjaukset siirtyvät sellaisenaan korvaamaan valiokuntamme 
mietinnön vastaavia osia sivuilla 474 ja 475 kohdassa 9. Tältä osin va-
liokuntamme yhtyy, voisi todeta osin pakosta, hyvinvointivisiovaliokun-
nan esitykseen. Me kävimme tästä hyvin vilkkaan keskustelun ja tämä 
oli ainoa asia, josta valiokuntamme äänesti. 
 
Koska kokouksen asialistalla on vielä paljon asioita, en ajan säästämi-
seksi lue teille jaettua mietintöä. Luotan, toverit, teidän sisälukutaitoon-
ne. 
 
Lämmin kiitos kaikille valiokuntamme työhön osallistuneille jäsenille, 
asiantuntijoille ja ahkeralle sihteerille. 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme keskusteluun. Keskustelu alkaa. Ensimmäi-
nen puheenvuoro on Aysu Shakirilla, Helsinki. 
 
Aysu Shakir (Helsingin piiri): Arvoisat toverit! Teitä ei ole enää monta 
paikalla, mutta puhun hyvin tärkeästä asiasta eli siitä, että maksullisuus 
ei sovi tasa-arvoiseen koulutusjärjestelmään. Jos EU- ja ETA-alueen 
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ulkopuolelta tuleville opiskelijoille asetetaan lukukausimaksut, tarkoittaa 
se käytännössä sitä, että askel lukukausimaksujen laajentamiseen kos-
kemaan myös suomalaisia opiskelijoita lähestyy. Meidän tulee säilyttää 
laadukas maksuton korkeakoulujärjestelmämme. 
 
Esitänkin poistettavaksi sivulla 478 kohdasta 21 olevan toisen kappa-
leen viimeisen lauseen lopusta sanat ”ja ryhtyä tarvittaessa toimenpitei-
siin”. Lauseen säilyttäminen tarkoittaisi käytännössä sitä, että lukukau-
simaksut saattaisivat olla jonakin päivänä arkipäivää myös täällä Suo-
messa. 
 
Tätä esitystä kannattaa myös Risto Kolanen Helsingistä. 
 
Puheenjohtaja: Saanko esityksen kirjallisena? Seuraavana Matti Nie-
mi, Helsinki. 
 
Matti Niemi (Helsingin piiri): Hyvät toverit. Oppilaskunnat ja niiden halli-
tukset ovat erittäin tärkeä toimielin niin lukioissa kuin yläasteilla kautta 
maan. Ne lisäävät oppilaiden hyvinvointia ja lisäävät heidän vaikutus-
mahdollisuuksiaan omaan koulutukseen ja siihen vaikuttamiseen. 
 
Esitän, että koulutus- ja kulttuurivaliokunnan mietinnön sivulla 2 ehdo-
tettavan uuden 13 kohdan loppuun lisättäisiin virke: ”Lisäksi on selvitet-
tävä oppilaskuntien juridinen asema ja sen kohentamisen mahdollisuu-
det.” Jos tämä juridinen asema selvitetään, oppilaskunnilla on paljon 
vapaammat kädet ja suuremmat edellytykset toimia niin opiskelijoiden 
kuin kouluyhteisön hyväksi. 
 
Esitystä kannattaa Aysu Shakir, Helsinki. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Antero Leppänen, Varsinais-Suomi. 
 
Antero Leppänen (Varsinais-Suomen piiri): Arvoisa puheenjohtaja, 
hyvät toverit! Nyt on käynyt ilmi, että olen ollut liian nopea jättäessäni 
puheenvuoropyyntöni. Heti jättämisen jälkeen on käynyt ilmi, että asiat 
ovat tulleet hoidetuksi. Olin pyytänyt puheenvuoron esittääkseni, että 
tätä paperia muutetaan vastaamaan hyvinvointivisiossa tehtyjä päätök-
siä. Minulla oli konkreettinen muutosesitys kohtaan 9, mutta luotan va-
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liokunnan puheenjohtajan sanomaan, että nämä muutokset, jotka teh-
tiin hyvinvointivisioon tehtävistä selvityksistä, siirtyvät myös tänne. Tä-
män takia jätän muutosesitykseni tekemättä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraavana Joonas Lepistö, Pirkanmaa. 
 
Joonas Lepistö (Pirkanmaan Sosialidemokraatit): Hyvät toverit! Kiitok-
sia äskeisestä äänestyksestä. Se oli erittäin sosialidemokraattinen. Jot-
ta asia vietäisiin kelvollisesti loppuun asti, olen kiinnittänyt huomiota 
yhteen tärkeään aloitteeseen, joka koskee oikeastaan samaa asiaa. 
 
Aloitteen 270, Opintorahaan tasokorotus, päätösesitys on jokseenkin 
aliarvioiva. Siinä ei sanota juuri mitään. Voin tiivistäen sanoa, että vas-
tausesityksen pääpointti on se, että opintotuen kehittämistä on jatketta-
va tukemaan opintojen suorittamista. Tämä on aika nahkeasti sanottu 
ja mielestäni tarvitaan selkeämpi linjaus. Tämä Sosialidemokraattisten 
Nuorten tekemä aloite on erittäin hyvä ja ansaitsee paremman vastauk-
sen, kuten äsken näimme salissa äänestyksessä. 
Esitän päätösesitykseksi, että se pidetään samanlaisena, mutta lop-
puun lisätään virke: ”Opintorahaa korotetaan vastaamaan kohonneita 
elinkustannuksia”. Näin tämä kyseinen tärkeä aloite saavuttaa tarkoi-
tuksensa. 
 
Esitystä kannattaa Aysu Shakir, Helsinki. 
 
Puheenjohtaja: Jasminiitta Lumme, Uusimaa. 
 
Jasminiitta Lumme (Uudenmaan piiri): Hyvät toverit! Esitän Uuden-
maan puoluekokousryhmän puolesta seuraavan lisäyksen uudeksi 
kohdaksi 8: ”Yläkoulun taito- ja taideaineiden opetus uudistetaan vas-
taamaan tämän päivän haasteisiin. Jokaiselle nuorelle taataan tarvitta-
vat median lukemisen taidot sekä valmius kriittisesti arvioida visuaalista 
maailmaa ympärillään. Nuorten identiteetin kehittymistä tuetaan kulttuu-
ri- ja taidekasvatusta lisäämällä. Peruskoulun on huomioitava oppilai-
den erilaiset vahvuusalueet. Toisille nuorille teoreettiset lukuaineet ovat 
ominta aluetta, toisille kädentaidot ja taideaineet. Jokaisella nuorella on 
oikeus kokea onnistumisen elämyksiä, viihtyä koulussa ja nauttia tai-
doistaan ja sitä kautta rakentaa omaa identiteettiään.” 
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Tällä esityksellä Uudenmaan ryhmä haluaa myös vahvistaa nuorten 
medianlukutaitoa. Media on vahva vaikuttaja ja kasvattaja. Emme ha-
lua, että nuoret ovat passiivisia manipuloinnin kohteita, vaan aktiivisia, 
kriittisiä, osaavia median käyttäjiä. 
 
Tätä esitystä kannattaa Mar1a Guzenina-Richardson, Uusimaa. 
 
Puheenjohtaja: Saisinko esityksen paperilla? Seuraavana Kari Pii-
mies, Helsinki. 
 
Kari Piimies (Helsingin piiri): Totean vain, että koska meidän vakio-
kannattajamme Risto Kolanen ei ollut äsken salissa, minä tulin kannat-
tamaan Aysu Shakirin tekemää muutosehdotusta. 
 
Puheenjohtaja: Koska pyydettyjä puheenvuoroja ei enää ole, päätän 
keskustelun. Keskustelu on päättynyt. 
 
Keskustelun kuluessa on esitetty pohjaehdotuksesta poikkeavia esityk-
siä. Kysyn valiokunnan puheenjohtajalta, otatko nämä uudelleen käsi-
teltäväksi. 
 
Ahti Ruoppila (koulutus- ja kulttuurivaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät 
toverit! Keskustelimme tästä Niemen tekemästä muutosesityksessä 
myös valiokunnassa ja valiokunta ottaa tämän muutoksen nimiinsä. 
 
Käsittelimme myös Lumpeen esittämää medianlukutaitoasiaa ajan sal-
limissa puitteissa ja lisäsimme sen kirjauksena, kuten näette teille jae-
tusta mietinnöstä. Mutta totesimme, että kun on juuri ollut uusi tuntija-
koesitys, valiokunta yksimielisesti ei hyväksynyt Uudenmaan esitystä. 
Valiokunta ei ota tätä esitystä nimiinsä. 
 
Valiokunta käsitteli myös Aysu Shakirin aloitetta keskustelussa. Tätä 
asiaa on käsitelty jo hyvinvointivisiossa. Periaatteena kai pitäisi olla, 
että kaikkia ei kirjata moneen otteeseen joka asiakirjaan. Tämä sama 
koskee myös Lepistön aloitetta opintotuen korottamisesta. 
 
Puheenjohtaja: Eli nämä asiat käsitellään salissa. 
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Mennään yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 
 
Ensimmäisenä Aysu Shakir Kari Piimiehen kannattamana on esittänyt 
poistettavaksi sivulta 478 kohdassa 21 olevan toisen kappaleen viimei-
sen lauseen lopun ”ja ryhtyy tarvittaessa toimenpiteisiin”. 
 
Teen koeäänestysesityksen tästä esityksestä. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pohjaesitys on jaa, vihreä lappu, Aysu Shakirin esitys 
ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Tulkitsen, että jaa-äänestäjillä oli enemmistö. 
 
Kysyn Aysu Shakirilta, että onko tulkintani hyväksyttävissä? 
Pohjaesitys hyväksyttäneen tältä osin. Hyväksytään. 
 
Seuraavaksi Matti Niemen esitys, jota kannatti Aysu Shakir eli ”lisäksi 
on selvitettävä oppilaskuntien juridinen asema ja sen kohdentamisen 
mahdollisuudet”. Tämän valiokunta otti omiin nimiinsä. 
 
Voidaanko tämä hyväksyä? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Seuraavaksi Joonas Lepistö on esittänyt esityskirjan sivuille 521—522, 
että sinne lisätään päätösesitykseen virke ”Opintorahaa korotetaan vas-
taamaan kohonneita elinkustannuksia”. Tätä on Aysu Shakir kannatta-
nut. 
 
Teen koeäänestysesityksen tästä esityksestä. 
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Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pohjaesitys on jaa, vihreä lappu. Joonas Lepistön esi-
tys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Tulkitsen, että ei-äänestäjillä oli enemmistö. Onko tulkintani oikea? 
 
Tämä asia Joonas Lepistön esityksenä hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Jasminiitta Lumme on tehnyt esityksen, jota Maria Guzenina-
Richardson on kannattanut, eli lisäyksenä sivulle 475 kohtaan 8 tehtäi-
siin uusi kappale, joka kuuluu näin: ”Yläkoulun taito- ja taideaineiden 
opetus uudistetaan vastaamaan tämän päivän haasteisiin. Jokaiselle 
nuorelle taataan tarvittavat medianlukemisen taidot sekä valmius kriitti-
sesti arvioida visuaalisesti maailmaa ympärillään. Nuorten identiteetin 
kehittymistä tuetaan kulttuuri- ja taidekasvatusta lisäämällä.” 
 
Teen tästä koeäänestysesityksen. 
 
Koeäänestys 
 
Puheenjohtaja: Pohjaesitys on jaa, vihreä lappu. Jasminiitta Lumpeen 
esitys ei, punainen lappu. 
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos. 
 
Puheenjohtajan tulkinta on se, että ei-äänet ovat enemmistönä. Onko 
tulkintani oikea? 
 
Koska tätä ei hyväksytty, pyydän vaalitoimikuntaa paikalle, suoritamme 
tästä äänestyksen. 
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Äänestys 
 
Puheenjohtaja: Suoritamme äänestyksen.  
 
Pyydän jaa-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos, voitte laskea laput. 
Pyydän ei-äänestäjiä nostamaan lapun ylös. Kiitos, voitte laskea laput. 
 
Äänestyksessä jaa-ääniä on annettu 98. Voisiko vaalivaliokunnan pu-
heenjohtaja tulla käymään? 
 
Äänestyksessä on annettu 98 jaa-ääntä ja 57 ei-ääntä, joten pohjaesi-
tys on tämän asian voittanut. 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Valiokunnan esitys hyväksyttäneen kokouksen tekemin muutoksin puo-
luekokouksen päätökseksi. 
 
Esityslistan kohta 18.12. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-
aloitteita 243-277 koskevat päätökset. 

 
 (Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Siirrymme esityslistan kohtaan 16. Eurooppavision käsittely. 
 
 
16.  KÄSITELLÄÄN EUROOPPAVISIO 
 
Puheenjohtaja: Käsittelyn pohjana on Tavoitteena vahva Eurooppa -
esityskirja sekä valiokunnan muutosesitykset, jotka on jaettu kokous-
edustajille. Tästä asiakokonaisuudesta saimme torstaina kaksikin alus-
tusta. Paavo Lipponen esitteli asiaa laajasti omassa avauspuheenvuo-
rossaan sekä Eurooppavisiota valmistelleen työryhmän varapuheenjoh-
taja Ulpu Iivari perusteli meille työryhmän ja puoluehallituksen näke-
myksiä visioon. 
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Työryhmän muutosesitykset meille tulee esittelemään Eurooppavisiova-
liokunnan puheenjohtaja Pertti Paasio. Totean, että tässä kohdassa 
käsittelemme vain Eurooppavisiota ja visioon liittyvät aloitteet käsitel-
lään heti tämän pykälän käsittelyn jälkeen. Pertti ole hyvä! 
 
Pertti Paasio (Eurooppavaliokunnan puheenjohtaja): Toveri puheen-
johtaja, hyvät toverit! Eurooppavisiovaliokunnan puolesta yhdyn siihen 
kritiikkiin, jonka Elina Lehto täällä esitti, niihin ajankäytöllisiin mahdolli-
suuksiin, joita näin laajan asiakirjojen käsittelyssä on. Meillä kerta kaik-
kiaan ei ollut riittävästi ajallisia edellytyksiä paneutua sillä tavoin kaikkiin 
niihin asioihin, mihin olisi tullut paneutua taikka lisätä asioita, joita esi-
tyksessä ei ollut. 
 
Viittaan siihen käytäntöön, jota harrasti mm. edellisen puoluekokouksen 
sääntövaliokunta, jonka puheenjohtajana olin, että viikkoja ennen puo-
luekokousta, kun kokoonpano on kuitenkin tiedossa, kyseinen valiokun-
ta tekee sen esityön. Olen vahvasti sitä mieltä, että näin pitäisi jatkossa 
olla. Pitäisi päästä myös siihen, että olisi erillinen aika valiokuntatyös-
kentelylle, erillinen aika kokoustyöskentelylle, koska ei voida tietää va-
liokuntahuoneessa, mitä täällä suuressa salissa tapahtuu, kun viesti 
vain ei kulje sinne. Ei ole mitään ämyreitä, jotka tiedottaisivat. 
 
Mitä tulee Eurooppavisioesitykseen, niin se on laajan yhteistyön, laajan 
valmistelutyön tulosta, josta lämmin kiitos. Voin todeta, että sitä kuiten-
kin valiokunnan mielestä paikoin vaivaa sellainen tauti, jota Eurooppa-
papereita vaivaa, eli tämä munkkilatinapuoli, jolloin asiantuntijat puhu-
vat toisilleen euroslangilla, jonka ymmärtäminen laajempien kansanker-
rosten piirissä on aika työlästä. Tässä mielessä erityinen kiitos Uuden-
maan piirille siitä harrastuksesta, jota osoititte hyvän kielen merkityksen 
korostamiseksi. 
 
Tässä on kovin paljon muutosehdotuksia, joista suurin osa on kielen-
huollollisia, suurin osa sanan taikka lauseen mittaisia. Niitä en lähde 
tässä erikseen lukemaan. Olen vakuuttunut siitä, että te olette niihin 
vertailemalla esityskirjaan huolellisesti perehtyneet. Eräitä asioita kui-
tenkin korostaisin. Täältä on poistettu eräitä kohtia, jotka eivät niinkään 
liity Eurooppa-keskusteluun, kuin pikemminkin siihen keskusteluun, jota 
Suomessa käydään ja hyvinvointivisiovaliokunnan olisi pitänyt käsitellä. 
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Olemme poistaneet eräitä vähän muiden kuin sosialidemokraattien 
yleensä käyttämiä käsitteitä, kuten köyhyysloukku ja tämän tapaisia 
asioita, joita Eurooppa-keskusteluissa ei oikein päällimmäisenä kannat-
taisi käyttää. 
 
Voimme todeta sen, että olemme poistaneet myös pari kohtaa, jotka 
pitävät kilpailutilannetta Euroopan unionin ja Yhdysvaltain välillä epäta-
saisena ja viittaavat Yhdysvaltain suureen menestykseen. Sanoisin, 
että meidän pitäisi myös sopia siitä, missä lajissa me kilpailemme Yh-
dysvaltain kanssa EU:n puitteissa, Yhdysvaltojen, jossa sekä julkinen 
että kansantalous on voimakkaan alijäämäistä ja on sitä jatkuvasti pit-
källä tähtäyksellä. Me emme niillä keinoilla kuitenkaan halua lähteä 
maailmantalouden herruudesta kilpailemaan. Olemme täsmentäneet 
eräitä näkökohtia tässä suhteessa. 
 
Voimme todeta yleisesti ottaen sen, että tässä visiokirjassa ei kovin pal-
jon puhuta esim. laajentumisesta, joka on hyvin olennainen elementti 
EU:n nähtävissä olevassa tulevaisuudessa, johon visio suuntautuu. Ai-
ka ei ole vain antanut meille myöten kirjoittaa valiokunnan toimesta sel-
laista tekstiä, jota muutoin olisimme pitäneet tarpeellisena.  
 
Toinen seikka, konkreettiseen Euroopan yhteistyöhön, niin muodoin 
myös visioyhteistyöhön, kuuluisi esim. logistiikan liikenteen käsittely. Ne 
on jätetty varmaan samoista rajoituksellisista syistä valmistelusta pois 
kuin valiokunnassakin. Niihin pitäisi kyllä jatkossa kovasti paneutua. 
 
Toveri puheenjohtaja! Tähän varsinaiseen mietintöön, joka on teille ja-
ettu. Otan esille vain eräitä kohtia. Olemme sitä mieltä, että eurooppa-
laisen sosialidemokratian tulee vahvistaa otettaan kaikessa eurooppa-
laisessa päätöksenteossa. Niinpä luvun 1 kappaleeseen 7, sivulle 2 
haluamme lisätä seuraavan virkkeen: ”Sosialidemokraattisten näkökan-
tojen vahvistamiseksi EU:n kaikessa päätöksenteossa Euroopan sosia-
lidemokraattisen puoleen toimintaa on tehostettava.” 
Sitten etenemme hyvin pienten muutosesitysten kautta lukuun 1.5 kap-
paleeseen 4, jolloin me poistaisimme vanhan tekstin ja korvaisimme 
sen suunnilleen samaa tarkoittavalla täsmällisemmällä tekstillä, joka on 
edessämme ja joka alkaa ”Antamalla Lissabonin strategian toteutumi-
seen riittävät voimavarat, turvataan talouden kehittyminen, hyvä työlli-
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syys ja sosiaalinen turva..” siis, että tämä Lissabonin strategian toteu-
tuminen sinänsä toisi mahdollisuuksia eurooppalaiseen hyvinvointiin. 
 
Etenen lukuun 1.5, kappaleeseen 4. Tässä haluaisin kiinnittää huomio-
ta siihen, että sosialidemokraattien puoluekokoukset ovat kerta toisen-
sa jälkeen päättäneet hyvin yksituumaisesti siitä, että Suomen on koho-
tettava kehitysyhteistyön tasoa YK:n suositukseen 0,7 prosenttiin brut-
tokansantulosta niin kuin tämän sanan pitäisi kuulua. Sillä ei tunnu ole-
van kovin paljoa merkitystä. Aikaisemmin kun sosialidemokraattien 
puoluekokoukset -80- ja -70-luvuilla tekivät tällaisia päätöksiä, ne johti-
vat siihen, hyvin pitkälti juuri siitä syystä, että puoluekokousten päätök-
set koettiin velvoittavina, että Suomi v. 1991 saavutti ja ylitti tuon 0,7 
prosenttia ja sitten tuli Toimi Kankaanniemi ministeriksi. 
 
Me vetoamme siihen, että puoluekokouksen päätökset pitää ottaa val-
takunnallisessa päätöksenteossa vakavasti, koska meidän edusta-
jinamme arvoisat ministerit ovat hallituksessa eikä päinvastoin. 
 
Ehdotamme, että kirjoitettaisiin tähän kohtaan: ”Sosialidemokraattien 
on pyrittävä siihen, että kaikissa EU:n jäsenmaissa saavutetaan YK:n 
suosituksen mukainen kehitysavun 0,7 prosentin osuus bruttokansan-
tuotteesta. Kehittyneimpien maiden, kuten Suomen, on oltava kannus-
tavina esimerkkeinä.” Me asetamme velvoitteita eurooppalaiselle Suo-
melle. 
 
Etenemme lukuun 2.4, sivulla 6. Haluaisimme poistaa jossain määrin 
epämääräisenä tämän kohdan ja korvata täällä olevalla tekstillä, johon 
tulisi eräs kieliopillinen muutos. Sen takia luen tämän pöytäkirjaa var-
ten: ”Hyvinvointiyhteiskunnan on tuettava kaikkien jäsentensä tasa-
arvoisia mahdollisuuksia täysiarvoiseen elämään. Lapsista, vanhuksis-
ta, vammaisista, työttömistä ja sairaista on jatkossakin pidettävä huolta. 
Hyvinvointiyhteiskunnan on tänään vastattava myös uusiin haasteisiin, 
kuten taitojen puuttumiseen tietoyhteiskunnassa, mikä voi johtaa pitkä-
aikaistyöttömyyteen” jne. Se relatiivilauseen viittaus tulee kohdallensa.  
 
Sitten meillä on luku 2.5, kappale 9, sivulla 20, ehdotamme poistetta-
vaksi kappaleen 9, joka meidän mielestämme on epämääräinen. Kun 
toisaalla sanotaan, että unionille pitää antaa päätösvaltaa sosiaalipoli-
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tiikassa ja toisaalta todetaan, että se on ongelma ja kun se todetaan 
vielä samassa kappaleessa, niin arvelimme, että on parempi olla julkai-
sematta tätä kappaletta, kun sen tavoitteet ja sisältö jäivät meille au-
keamatta.  
 
Luku 3, lisätään kappaleen 1 jälkeen uusi kappale: ”Jotta eurooppalai-
nen hyvinvointimalli säilyy ja vahvistuu, Euroopan asema maailmanta-
loudessa…… ja tuotekehityspanostus 3 % EU maiden kansantulosta.” 
 
Luku 3, ehdotamme poistettavaksi kappaleen 4, joka korvautuisi vähän 
samaa tarkoittavalla, mutta paremmalla kielellä, joka alkaa ”EU:n on 
oltava aktiivinen kansainvälinen toimija…” ja lisäämme siihen ”sekä 
maailman laajuisesti kestävä kehitys”. Me emme anna tämän kestävän 
kehityksen problematiikkaa muiden monopoliksi, vaan sosialidemokraa-
tit pitävät johtoasemansa myös ympäristöpolitiikassa. 
 
Siirrymme lukuun 3.2, johon me ehdotamme lisättäväksi kaksi kappalet-
ta, jotka ovat näkemyksellisesti varsin tärkeitä ja sen takia kiinnitän nii-
hin erityistä huomiota. Kappale 5 ja sen jälkeen kaksi kappaletta: ”Eu-
rooppalaisella talous- ja rahapolitiikalla on voimistettava taloudellisen 
kasvun edellytyksiä. Euroopan keskuspankin tiukka rahapolitiikka ja 
inflaation vastainen taistelu osaltaan heikentää investointien kasvua ja 
sitä kautta pitkän aikavälin taloudellisen kasvun mahdollisuuksia. Roh-
keampi rahapolitiikka kasvun tueksi on välttämätöntä. Finanssipolitiikan 
liikkumavara on useissa jäsenvaltioissa jo käytetty, jolloin yksityisten 
investointien määrä on saatava nousuun. 
 
Euroopan tason makrotalousdialogilla on luotava todelliset edellytykset 
jäsenvaltioiden, Euroopan keskuspankin ja työmarkkinaosapuolten väli-
seen vuorovaikutukseen…”  
 
Meidän mielestämme tämä on aivan avaintekijöitä eurooppalaisen yh-
teiskunnan rakentamisessa. Kappaleen tulee olla niin kuin meidän mie-
tinnössämme on.  
 
Luku 3.6, lisäisimme uuden kappaleen: ”Euroopan unionin alue- ja ra-
kennepolitiikalla on aikaisempaa enemmän tuettava tuotantorakenteen 
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muutoksista kärsiviä alueita ja ihmisiä. Panostusta koulutukseen ja tut-
kimukseen on lisättävä….” 
 
Esitän ihan omavaltaisesti kielellisistä syistä poistettavaksi ”yksittäis-
ten”, koska jokaisen ihmisen henkilökohtainen lukumäärä on yksi. 
 
Ja edelleen kuten mietinnössä on. 
 
Luku 3. Johtopäätökset, sivulla 29, lisäisimme edelleen tuon kestävän 
kehityksen periaatteen, jotta olisimme johdonmukaisia. 
 
Kiinnitän huomiota lukuun 4.3. kappaleeseen 5, sivulla 34, jossa on 
kappale, jonka esitämme poistettavaksi ”Euroopan vaikean työlli-
syysongelman ja heikon tuottavuuskehityksen taustalla on keskeisesti 
hyödyke sekä pääomamarkkinoiden…” Saattaa olla, että siihen sisältyy 
ihan suuri viisaus, mutta onnettoman ajan puutteen vuoksi me emme 
ehtineet sitä itsellemme avata.  
 
Esitämme, että se poistettaan, jolloin mietinnön rakenne ei kärsi.  
 
Luku 4. Johtopäätökset, sivu 35, kohta 1. Kiinnitämme huomiota siihen, 
että pitää vaatia, että eurooppalainen lainsäädäntö on pantava viivytyk-
settä täytäntöön, jotta sillä olisi jotakin merkitystä. 
 
Etenemme lukuun 6, kappale 1, sivu 47, joka on otettu erityisen tarkas-
telun kohteeksi kahdesta syystä. Euroopan unioni ja demokratia alkaa 
kappaleella, joka koskee perustuslaillisen sopimuksen voimaantuloa, 
johon luotettiin. Mutta näyttää eräistä syistä, joita on jo kosketeltu, siltä, 
että Euroopan unionin perustuslaillisen sopimuksen voimaantuloon ei 
liity mitään ajallisia odotuksia ja on mahdollista, että siinä tapahtuu ihan 
muuta kuin mitä me tässä oletamme. Kun tämä on visio, niin ehdotam-
me, että tämä ensimmäinen kappale poistetaan. 
 
Pidämme hyvänä, että kun otsikko on Euroopan unioni ja demokratia, 
että me puhuisimme siinä myös demokratiasta. Siitä ei paljoa puhuta 
tässä kappaleessa.  
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Sen takia ehdotamme, että tähän alkuun lisätään kaksi kappaletta, jois-
ta toinen alkaa ”Euroopan unionin perusta on lujasti kansanvaltaisella 
pohjalla. Demokratia, kansalaisten oikeus vapaaseen mielipiteen muo-
dostukseen ja järjestäytymiseen oikeana pitämiensä asioiden edistämi-
seksi sekä päätöksentekijäin vastuu niille, joita päätökset koskevat, on 
eurooppalaisen yhteiskunnan ydin. Euroopan historiallista aatesuunnis-
ta sosialidemokratialla on parhaat edellytykset toteuttaa näitä keskeisiä 
periaatteita.”  
 
Määrittelisimme eurooppalaisen demokratian eurooppalaisten kannalta 
tällä tavalla ja vähän viittaisimme omaan erinomaisuuteemme. 
 
Toinen asia, jota tämä toinen kappale käsittelee, on se, että päätöksen-
teon demokratiassa on oltava avointa alusta loppuun asti, jotta kansa-
laiset ja myös julkinen sana voivat seurata lainsäädäntöä. 
 
Etenemme lukuun 6. Johtopäätöksiin, sivulla 51, kohta 3. Ehdotamme, 
että poistetaan tämä kohta 3. ja korvataan uudella kappaleella: ”EU:n 
avoimuutta tulee lisätä niin, että kansalaiset tietävät, mitä päätetään, 
miten asiat päätetään, miksi jotakin päätetään ja mitä suunnitellaan 
päätettäväksi. Amsterdamin sopimuksessa vahvistettu periaate ”että 
päätökset tehdään niin avoimesti kuin mahdollista”, merkitsee sitä, että 
Ministerineuvoston kokousten, joissa säädetään kansalaisia koskevia 
lakeja, tulisi olla avoimia.” 
 
Edellytämme, että ”EU:n tulee liittyä Euroopan neuvoston ihmisoikeus-
sopimukseen. EU:n perusoikeuskirja tulee saattaa sitovana voimaan 
EU-oikeutta sovellettaessa. Perusoikeuskirjan säännös hyvästä hallin-
nosta perusoikeutena vaatii sitä, että EU hyväksyy kaikkia sen virastoja 
ja laitoksia koskevan hyvää hallintoa edistävän säännöstön.” 
 
Tätä me kutsuimme nimellä Lex Söderman, joka on hyvin pitkälle mei-
dän jäsenemme Jacob Södermanin käsialaa. 
 
Luku 6, sivulla 51.  
EU:ssa toimivien ammattiyhdistysten pyrkimyksiä vahvistaa uusissa 
jäsenmaissa itsenäisten ja vapaiden ammattiyhdistysten toiminta ILO:n 
periaatteiden mukaisesti tulee kaikin keinoin tukea.” 
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Tämän näimme aivan olennaisena eurooppalaisena visiona, että am-
matillinen järjestäytyminen saatetaan kunniaan niissäkin maissa, joissa 
se ei siinä vielä kenties ole. 
 
Luvun 6. johtopäätösten kohta 6.  
Ehdotamme, että se korvataan korruption vastaisella virkkeistöllä, joka 
alkaa ”Erityisesti EU:n tulee lisätä ponnistuksiaan korruption kitkemi-
seksi paitsi omasta hallinnostaan myös jäsenmaiden hallinnosta. …” 
 
Tämä liittyy myös tähän Södermanin kontribuutioon siis tukeen valio-
kunnan työlle. 
 
Sivulla 52, luku 7, kappale 2 
Ehdotamme kaksi viimeistä virkettä poistettavaksi mm. siitä syystä, että 
siinä on tietty ajatusvirhe, että jos Euroopassa syntyvyys nyt olisi riittä-
vän korkea, niin me pystyisimme korvaamaan sen tarvittavan maahan-
muuton, joka meillä mm. työvoiman saamiseksi tulee olemaan. Me to-
tesimme, että tietojemme mukaan jokainen kansalainen, joka Euroop-
paan syntyy, on pieni vauva. Meille ei synny yhtään 25-vuotiasta hyvin 
koulutettua minkään väristä aikuista. Sen takia syntyvyyden voimakas 
lisääminen itse asiassa vain 25 vuoden aikana vain pahentaisi tätä on-
gelmaa, johon me viittaamme. Mikkola haluaisi siitä äänestää ja suom-
me hänelle sen ilon. 
 
Luku 7., lisätään kappale 6, s. 53 jälkeen uusi kappale 7 
Tämä perustuu Nuorten Kotkain Keskusliiton hyvään aloitteeseen, joka 
viittaa Euroopan lasten tasa-arvoisuuteen ja kulttuurioikeuteen. Meidän 
mielestämme se on erinomainen. Ehdotamme sen hyväksyttäväksi 
mietinnössä ilmenevässä muodossa. 
 
Luku 8.2. 
Viittaamme jälleen luvussa 8.2. kehitysyhteistyöhön, että Suomi on si-
toutunut nostamaan kehitysyhteistyömäärärahansa 0,7 prosenttiin brut-
tokansantulosta eli BKT:stä vuoteen 2010 mennessä. Se on sitten yh-
denmukainen sen kanssa, mitä edellä sanottiin. 
 
Luku 8.4, kappale 4, sivu 63 
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Sitten halusimme muuttaa pikkuisen sanajärjestystä, jolloin ehdotam-
me, että poistetaan kappale 4. ja korvataan se ”Suomen Venäjä-
politiikan välineinä ovat hyvät kahdenväliset suhteen ja EU:n yhteinen 
Venäjä-politiikka, erityisesti pohjoisen ulottuvuuden politiikka.” 
 
Meidän mielestämme tämä kuuluu meidän Eurooppavisioomme. 
 
Luku 8.8, sivu 66 Länsi ja Islam. Sitten ihan lopuksi me ehdotamme 
tämän kohdan poistamista kokonaan kahdesta syystä. Yksi syy on se, 
että tämä otsikko on äärimmäisen ongelmallinen sen takia, että me 
ikään kuin asetamme itsemme länneksi ja islamin ikään kuin vastapuo-
leksi eikä käsitellä lainkaan sitä, että Euroopan unioniin kuuluu islam 
hyvin merkittävänä osana, toiseksi sen vuoksi, että sitä on asian mitta-
vuuteen nähden liian lyhyesti ja pinnallisesti käsitelty. Se on toki asia, 
johon pitää paneutua, mutta meillä ei taas ollut aikaa eikä oikein hyvää 
asiantuntemustakaan siihen, että olisimme sen kirjoittaneet uudestaan. 
 
Tällöin olemme tulleet mietintömme loppuun, jonka kursorisesti harp-
pailin tämän myöhäisen ajankohdan vuoksi. 
 
Toveri puheenjohtaja! Onko tarpeen, että myös aloitteet käsitellään 
samalla? Siis laitetaan ensin mietintö kuntoon. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Pertti. Koska pyydettyjä puheenvuoroja ei ole 
päätän keskustelun.  
 
Näin olemme käsitelleet Eurooppavision. Valiokunnan esitys hyväksyt-
täneen puoluekokouksen päätökseksi. Hyväksytään. 
 
Samalla esityslistan kohta 16. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi Eurooppavision. 
 
(Puoluekokouksen hyväksymä Eurooppavisio-asiakirja on painettu eril-
lisenä) 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme nyt esityslistan kohtaan 18.2. Eurooppavisi-
oon liittyviin aloitteisiin, Pertti ole hyvä! 
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18.  KÄSITELLÄÄN  

PUOLUEKOKOUSESITYKSET  
 
18.2. Eurooppavisioon liittyvät aloitteet (15-20)  
 
Pertti Paasio (Eurooppavisiovaliokunnan puheenjohtaja): Toveri pu-
heenjohtaja! Meidän päälinjamme on, että me yhdymme puoluehallituk-
sen esityksiin. Aloitteet numerot 15-18 esityskirjan sivulla 37 ja puolue-
hallituksen päätösesitys sivulla 45 valiokunta yhtyy puoluehallituksen 
päätösesityksiin. 
 
Aloite numero 19 on Nuorten Kotkain Keskusliiton aloite. Me ehdotam-
me, että kokouksen päätösehdotuksesta poistetaan sanat ”eikä edes 
uuden perustuslakisopimuksen voimaantulon jälkeen”. Ehdotamme sitä 
kahdesta syystä, että problematiikka liittyy siihen, onko se tulossa voi-
maan, ja toiseksi, että meidän mielestämme, jos se tulisi voimaan, niin 
se hyvinkin mahdollistaisi liittymisen YK:n lastenoikeuksien sopimuk-
seen. Sanottaisiin, että ”Puoluekokous katsoo, että selvitetään EU:n 
mahdollisuudet liittyä YK:n lastenoikeuksien sopimukseen, mikäli oi-
keudelliset edellytykset liittymiseen täyttyvät.” Tähän suhtaudumme 
myönteisesti.  
 
Sitten lopuksi aloite numero 20, valiokunta yhtyy puoluehallituksen pää-
tösesitykseen. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Pertti.  
 
Muutos puoluekokousedustukseen 
 
Puheenjohtaja: Tässä välissä totean kokousedustajan vaihtumisen. 
Uudenmaan piiristä Matti Tukiainen on tullut estyneeksi ja varalle on 
saapunut Heikki Näätä.  
 
Merkitään pöytäkirjaan. 
Sitten menemme keskusteluun. Keskustelu alkaa. 
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Puheenjohtaja: Ensimmäinen puheenvuoro on Antti Koskella, Poh-
janmaa. 
 
Antti Koski (Pohjanmaan Sosiaalidemokraatit): Hyvät toverit! Kyse on 
Venäjän politiikan aloitteen tekemisestä. Erinomainen aloite Kara- ja 
Viherkallion Sos.dem. Kilta ry:ltä ansaitsee tuen. Olen sitä mieltä, että 
tässä aloitteessa mainittu epämääräinen epäluulo ja pelko Venäjää ja 
venäläisiä kohtaan näyttää olevan ominaista suurelle osalle suomalai-
sia. Kilta esittää, että puoluekokous velvoittaisi tekemän erillisen Venä-
jä-ohjelman seuraavaan puoluekokoukseen. 
 
Mielestäni tämä epäluuloisuus ja pelko, asiaan ikään kuin tarttumatto-
muus on tässä puoluehallituksen esityksessä tullut nyt myös läpi. Siinä 
viitataan, että asiaa ikään kuin käsitellään muissa yhteyksissä ja pitää 
tarpeettomana erillisen Venäjä-ohjelman tekemistä ja toteaa, että näitä 
asioitahan muutenkin käsitellään. 
 
Mielestäni meidän pitäisi tarttua tähän Venäjä-ongelmaan ja Venäjän 
yhteistyöhön aivan eri otteella. Ilkka Taipale on tässä aikaisemmin voi-
makkaasti puhunut venäläisten kanssa tehtävästä yhteistyöstä. Kansa-
laisyhteiskuntaan kuuluu kaikilla tasoilla yhteistyön tekeminen. Pitää 
muistaa, että emme voi Venäjä-politiikkaamme antaa vain Euroopan 
unionin tehtäväksi. Erkki Tuomioja kirjassaan Suomen ulkopolitiikka 
2004 on myös maininnut, että meillä on EU:n jäsenenäkin tarve ylläpi-
tää ja kehittää Venäjä-suhteitamme myös kahdenvälisesti. Tähän tar-
vitsemme ohjenuoraa, ja mielestäni olisi tosi tärkeätä, että SDP:llä olisi 
asiakirja, josta voisimme saada opastusta käytännön yhteistyöhön.  
 
Puheenjohtaja: Pyydettyjä puheenvuoroja ei enää ole.  
Keskustelu päättyy. 
 
Totean, että keskustelun aikana Antti Koski on esittänyt erillistä Venäjä-
ohjelmaa, mutta sitä ei ole kannatettu, joten se raukeaa.  
 
Todetaan, että olemme käsitelleet aloitekirjan kohdan 18.2. aloitteet. 
 
Tämän käsiteltyämme olemme myös päässeet kohdan 18. loppuun, 
joten se on loppuun käsitelty. 
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Valiokunnan esitys hyväksyttäneen puoluekokouksen päätökseksi.  Hy-
väksytään. 
 

Puoluekokous hyväksyi Eurooppavisio-aloitteita 15-20 
koskevat päätökset. 

 
 (Puoluekokouksen päätökset pöytäkirjan liitteenä 10). 
 
Siirrymme nyt esityslistan kohtaan 20. ja siellä kohtaan 20.1. Sisäpoliit-
tinen julkilausuma. 
 
 
20.  HYVÄKSYTÄÄN KOKOUKSEN  

JULKILAUSUMAT 
 
20.1.  Sisäpoliittinen julkilausuma 
 
Puheenjohtaja: Julkilausumahan on käsitelty hyvinvointivisiovaliokun-
nassa ja kuulemme aluksi hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja 
Elina Lehdon puheenvuoron, ole hyvä Elina! 
 
Elina Lehto (Hyvinvointivisiovaliokunnan puheenjohtaja): Hyvät toverit! 
Sisäpoliittinen julkilausuma lähtee liikkeelle vakaasta talouspolitiikasta 
ja tässä julkilausumassa lähdetään liikkeelle siitä, että sosialidemo-
kraattien vakautta ja kasvua painottava talouspolitiikka rakentuu kolmen 
näkökohdan varaan.  
 
Ensinnäkin huolehdimme siitä, että jokainen työikäinen ihminen voi 
osallistua työelämään ja myötävaikuttaa näin talouden kasvuun sekä 
hyötyä siitä. 
 
Toiseksi edistämme kannattavan ja työllistävän elinkeinotoiminnan laa-
jentumista ja sijoittumista Suomeen. Kiinnitämme erityistä huomiota 
yrittäjyyden edellytysten ja palvelualojen kehittämiseen. 
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Kolmanneksi pidämme huolta siitä, että hyvinvointiyhteiskunnan palve-
luja ja sosiaaliturvaa voidaan ylläpitää korkean työllisyyden ja kestävän 
julkisen talouden turvin. 
 
Tässä on todettu ennen näitä näkökohtia, että pelkän lyhytnäköisen 
voitontavoittelun sijasta yrityksissä on arvostettava suomalaista työtä ja 
työpaikkoja. Edelleen lähdetään siitä, että tavoitteenamme on, että jo-
kaisella työikäisellä on mahdollisuus tehdä kokoaikaista työtä, jolla tu-
lee toimeen. 
 
Siis vaikka tässä kautta linjan hyvinvointivisiotyössä esimerkiksi on mu-
kana myös mahdollisuus haluttaessa osa-aikatyöhön, lähtökohta on se, 
että sillä työllä on tultava toimeen. Osa-aikatyön täytyy olla työttömyyttä 
houkuttelevampi vaihtoehto.  
 
Edelleen siellä todetaan, että vain vahva talouskasvu ja korkea työlli-
syys ja niiden vaikutusten kanavoiminen julkiseen talouteen turvaa jul-
kiset palvelut ja sosiaaliturvan. 
 
Sitten meillä on tuohon jaettuun esitykseen nähden yksi muutos. Se on 
sivulla 2, otsikolla Työtä ja hyvinvointia kaikille olevan kohdan toiseksi 
viimeinen kappale ja viimeinen lause. Siinä todetaan, että työmarkkina-
tukiuudistuksen ohella on tehtävä päätös toimeentulotuella olevien 
aseman parantamisesta poistamalla asumistuen omavastuu. Tämä on 
hieman epätäsmällisesti sanottu ja tämä muutos kuuluu seuraavasti 
”poistamalla asumiskulujen omavastuu toimeentulotuessa.” Asia on siis 
sama, mutta se on täsmälleen sinne muotoiltu.  
 
Siis kun tässä on nyt, että ”poistamalla asumistuen omavastuu toi-
meentulotuesta”, tämä on täsmennetty, siis kun lasketaan toimeentulo-
tukea, siinä peruste muuttuu. 
 
Edelleen tässä on lähdetty kunta- ja palvelurakenteen uudistuksesta. 
Otsikko vaatii sen toteuttamista pikaisesti ja lähtökohta on palvelujen 
saatavuuden ja kansalaisten vaikutusmahdollisuuksien turvaamiseksi, 
että kuntien yhteistoimintaa on laajennettava ja kuntakokoa kasvatetta-
va. Kuntarakenteen merkittävä uudistaminen on aloitettava jo tällä vaa-
likaudella. 
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Lähtökohta on siis se vanha sosialidemokraattien periaate kuntapohjai-
sista hyvinvointipalveluista. Tällöin ei ole kasvotonta demokratiaa, vaan 
siitä on vastuussa tietty joukko sille samalle joukolle ihmisiä, jonka alu-
een piiristä vero on kerätty. Tilivelvollisuus syntyy siis tästä, eikä ole 
isännätöntä rahaa, kun se on jonkun kunnan rahaa. Lähtökohta on siis 
kuntapohjaisuus. 
 
Edelleen täällä on todettu demokratian haasteena se, että demokratian 
toimivuuden takaa toimiva kansalaisyhteiskunta ja sen toimijoiden 
asemaa on vahvistettava. 
 
Sitten täällä on erillisenä osiona: ”Valitsemme presidentin koko kansal-
le.” Otan tästä nyt esille vain tämän yhden kappaleen. Haluamme koota 
oman presidenttiehdokkaamme tueksi kaikki suomalaiset, jotka näkevät 
presidentin tehtävän ennen kaikkea kansakunnan suunnannäyttäjänä ja 
hyvinvoinnin puolestapuhujana.  Haluamme rakentaa presidentinvaa-
leissa sillan niin vasemmalle kuin oikealle, pohjoisesta etelään ja idästä 
länteen, niin naisten ja miesten kuin nuorten ja vanhempien välillä. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Elina. Menemme keskusteluun. Ensimmäisenä 
Ilkka Taipale, Helsinki, ole hyvä! 
 
Ilkka Taipale (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Haluan vielä täsmennystä 
tähän sisäpoliittiseen julkilausumaan. Juha Eskelinen kertoi minulle 
käytävällä, että jossakin julkilausumassa on tämä köyhyyden puolitta-
minen Suomessa. En näe sitä täällä. Mutta haluan varmistaa  kuitenkin 
Elina Lehdolta, että se on täällä hyväksytty puolueen tavoitteeksi. Sil-
loin lähden onnellisena miehenä tästä kokouksesta. Jos pystyt vahvis-
tamaan tämän, muuten joudun seuraavassa puoluekokouksessa otta-
maa tämän taas esille. Siinä ei lukenut, että Suomessa, mutta tarkoit-
taako se Suomessa? Tarkoittaa. Se on ainoa asia - haluan sen teille 
sanoa - jota kannattaa viedä eteenpäin.  
 
Me puhumme myönteisesti kolmikannasta. Se on tavattoman hyvä 
asia. Mutta meidän pitää siirtyä puhumaan nelikannasta. Kolmikanta 
kattaa ne henkilöt, jotka ovat työssä, työmarkkinaosapuolet ja valtion. 
Sosiaalidemokraattisen kansanliikkeen pitää olla se neljäs kanta, joka 
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ajaa erityisesti ja myös niitten ihmisten asioita, joiden asioista kolmikan-
ta ei päätä. Ne ovat pitkäaikaistyöttömät, eläkeläiset, vangit, kaikki tä-
mä kurjalisto, köyhälistö, mitä Suomessa on. Silloin, jos me otamme 
tämän näkökulman yleisesti ja tämän köyhyyden puolittamisen, kanna-
tuksemme nousee pysyvästi yli 30 prosentin.  
 
Puheenjohtaja: Koska pyydettyjä puheenvuoroja ei enää ole, päätän 
keskustelun. Keskustelu päättyy. 
 
Olemme käsitelleet puoluekokouksen sisäpoliittisen julkilausuman.  
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Kohta 20.1. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi julkilausuman sisäpolitiikasta ja 
presidentinvaaleista. 

 
(Puoluekokouksen hyväksymä sisäpoliittinen julkilausuma on pöytäkir-
jan liitteenä 14) 
 
20.2.  Kansainvälinen julkilausuma 
 
Puheenjohtaja: Siirrymme nyt esityslistan kohtaan 20. ja siellä kohtaan 
20.2, eli kansainvälisen julkilausuman hyväksymiseen. Ulpu Iivari, ole 
hyvä! 
 
Ulpu Iivari (kansainvälisten asiain valiokunnan puheenjohtaja): Arvoisa 
puheenjohtaja, hyvät toverit! Tavallisesti me olemme tehneet kansain-
välisen julkilausuman, jossa käydään lävitse maailman kriisit ja toivo-
taan niihin ratkaisuja. Tämä julkilausumaesitys poikkeaa perinteisesti. 
Me käsittelemme sellaista monenkeskistä neuvotteluille ja yhteisille so-
pimuksille perustuvaa maailmanjärjestystä, joka estäisi kriisien synty-
misen ja pahenemisen. 
 
Ensimmäisessä kohdassa todetaan sosialidemokratian kansainvälisen 
yhteistyön välineet ja sitten siirrytään YK järjestelmään, YK:n huippuko-
koukseen ensi syksynä, jolta odotetaan sekä YK:n järjestelmän tehos-
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tamista ja vahvistamista että myös vuosituhannen kehitystavoitteitten 
toteuttamisessa etenemistä.  
 
Kansainvälistä rahoitusta käsittelimme jo kansainvälisessä kannan-
otossa. Täällä toistetaan se edelleen. Otetaan myös kantaa maailman 
velkaongelmaan. Toivotaan, että heinäkuussa pidettävä G8-maiden 
kokous etenee köyhien maitten velkaongelman ratkaisussa. YK-
reformista on oma kappaleensa.  
 
Todetaan, että turvallisuusneuvoston jäsenmäärää voi kasvattaa, mutta 
on tärkeätä, ettei samalla laajenneta veto-oikeutta. Tämä oli valiokun-
nan oma lisäys tähän. Turvallisuusneuvoston ongelmahan on tämä yk-
simielisyysvaatimus, veto-oikeus, joka on estänyt monet päätökset ja 
mm. Euroopan parlamentin sosialidemokraattinen ryhmä ja Euroopan 
Sosialidemokraattinen Puolue ovat esittäneet harkittavasti, että turvalli-
suusneuvostossa jossain vaiheessa siirryttäisiin enemmistöpäätöksiin, 
mutta nyt tähän huippukokoukseen liittyen toteamme vain tämän tässä 
vaiheessa. 
 
Maailmanpankista, WTO:sta ja näistä kansainväliseen kehitysrahoituk-
seen ja kansainväliseen kauppaan liittyvistä järjestelmistä toteamme 
sen, että myös Maailmanpankissa ja Kansainvälisessä valuuttarahas-
tossa EU:n pitäisi puhua tulevaisuudessa yhdellä äänellä, niin kuin se 
nyt puhuu WTO:ssa eli maailmankauppajärjestössä. Todetaan myös, 
että toivottavasti nyt sitten loppusyksyllä Hongkongissa pidettävä 
WTO:n ministerikokous pääsee jatkamaan kehityskierrosta eteenpäin ja 
todetaan, että kauppa on usein parasta kehitysyhteistyötä. 
 
Suomihan näyttäytyy maailmanparantajana. Tämä alkoi sillä tavalla, 
että sosialidemokratia pyrkii aidosti parantamaan maailmaa kahden 
prosessin kautta. Suomen ja Tansanian presidentit johtavat globalisaa-
tion sosiaalisia seurauksia selvittävää komissiota. Meillä on ulkominis-
teri Erkki Tuomiojan johdolla työtä tekevä Helsinki-prosessi, joka käsit-
telee globalisaatiota ja demokratiaa. Näillekin maailmanparannuksen 
välineille annamme tässä tukea, samoin kuin 30 vuotta täyttäneelle 
ETYK-prosessille, joka on mielestämme edelleen vahvimmillaan ihmis-
oikeuksien ja demokratian edistämisessä ja koska aika monet maail-
man maat kuuluvat ETYJiin ja sitoutuneet ETYJn periaatteisiimme. 
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Emme halua, että ETYJ jäisi jotenkin maailman rauhan ja kriisien eh-
käisyssä sivuun, vaan sillä olisi edelleen rooli. 
 
Arvoisat puoluehallituksen jäsenet! Tämän lisäksi totesimme kansain-
välisten asioitten valiokunnassa, kun meillä on niin paljon tehtävää tä-
män maailman parantamisessa, että kyllä Sosialidemokraattisella puo-
lueella pitäisi olla paremmat resurssit kansainvälisten asioitten hoitami-
seen.  
 
Puheenjohtaja: Kiitos, Ulpu. Seuraava puheenvuoro on Tarja Kanto-
lalla, Helsinki. 
 
Tarja Kantola (Helsingin piiri): Hyvät toverit! Julkilausuma on erittäin 
hyvä. Kaikki nämä asiat, mitä tähän on kirjattu, ovat mitä kannatetta-
vimpia. Yksi vähän hankala tunne tätä lukiessa kuitenkin tuli, kun alus-
sa luetellaan, minkä kaikkien järjestöjen kautta me teemme tätä kan-
sainvälistä työtä. Siinä tulee vähän sellainen olo, niin kuin me ulkois-
taisimme tämän kansainvälisen vaikuttamisen, että riittää, kun olemme 
jäsenenä SAMAKissa, Eurooppa-tasolla ja Sosialistisessa Internatio-
naalissa ja maksamme jäsenmaksut ja ehkä osallistumme kokouksiin.  
 
Kuten Ulpu totesi, niin kysymyshän on siitä, että onko meillä tahtoa, 
satsaammeko tämän tyyppisiin asioihin, olemmeko oikeasti kiinnostu-
neita, vai odotammeko, että joku muu hoitaa nämä asiat meidän puo-
lestamme, että Suomen ulkoministeri tai joku muu hallinto hoitaa nämä 
kysymykset.  
 
Meillä on ollut tässä puoluekokouksessa aika monta kansainvälistä vie-
rasta. He ovat istuneet täällä ja ovat olleet kiinnostuneita asioistamme 
ja tavanneet ihmisiä. He ovat välillä käyneet vetämässä hihasta ja ky-
syneet, että Tarja sano nyt, miksei täällä puhuta maailman konflikteista 
mitään, miksei mainita edes Lähi-itää, eivätkö nämä asiat ole teille tärkeitä.  
 
Niinhän se tietysti on vähän ollut, että meillä on mennyt aika paljon ai-
kaa henkilövalintoihin ja asiakirjojen käsittelyyn, mutta ei ole käsitelty 
ajankohtaista maailmantilannetta. Meillä oli täällä esimerkiksi komission 
edustajat, heidän YK:n neuvottelijansa Haddad, jonka teistä useampi 
ehti tavatakin täällä. Käydään todella vaikeita neuvotteluja ja he haluai-
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sivat jollain lailla kokea sen, että täälläkin on noteerattu heidän läsnä-
olonsa. 
 
Täällä oli kurdien ja palestiinalaisten edustajia, Israelin suurlähettiläs ja 
paljon muita. Jotenkin minulle tuli sellainen tunne, että tämä pitäisi jol-
lakin lailla kuitenkin voida todeta tässä. Mehän olemme ottaneet aikai-
semmin sellaisen linjan, että puoluekokouksen julkilausumissa ei ole 
lueteltu kaikkia maailman kriisejä.  
 
Toivoisin, että julkilausuman ensimmäiseen kappaleeseen, jossa sano-
taan: ”Sosialistisen Internationaalin, Euroopan Sosialidemokraattisen 
Puolueen ja Työväenliikkeen Pohjoismaisen Yhteistyökomitean SAMA-
Kin kautta”, lisättäisiin ”ja omalla kansainvälisellä työllämme voimme 
vaikuttaa meille tärkeiden arvojen etenemiseen maailmassa”. Sitten se 
jatkuisi, niin kuin tähän on kirjoitettu. Tämä sen vuoksi, että täältä lähtisi 
myös se viesti, että kansainvälinen vaikuttaminen on osa SDP:n toimin-
taa, eikä vain muiden järjestöjen, joihin me olemme liittyneet ja jotka 
tekevät hyvää työtä. Meidän on itsekin joka päivä muistettava nämä 
maailmantilanteet ja oltava niissä mukana. Tätä kannattaa Risto Kola-
nen Helsingistä. 
 
Puheenjohtaja: Seuraava puheenvuoro Pekka Korpisella, Helsinki. 
 
Pekka Korpinen (Helsingin piiri): Toveri puheenjohtaja, hyvät toverit! 
Tämä sinänsä ihan ansiokas julkilausuma paranisi hieman, jos sitä te-
rävöitettäisiin erään erittäin ajankohtaisen asian osalta. Nimittäin ei kai-
kissa asioissa kaikkein edistyksellisimmät johtajat, Bush ja Blair, ovat 
yllättäen päässeet kuitenkin Afrikan veloista pitkälle menevään yhteis-
ymmärrykseen. Se koskee erityisesti monikansallisia järjestöjä, mutta 
kansalliset velat tulisi tässä samassa operaatiossa kuitata saaduiksi, eli 
mitätöidä Afrikan osalta, muutoin tämä liikkeelle lähtenyt prosessi jää 
kovin tyngäksi.  
 
Ehdotankin sivun 2 toisen kappaleen loppuun uuden lauseen: ”Suomen 
tulee omalta osaltaan osana Afrikan velkojen yleistä järjestelyä mitätöi-
dä saatavansa Saharan eteläpuoleisen Afrikan mailta.” 
 
Tätä on ilmoittanut kannattavansa Zahra Osman-Sovala. 
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Puheenjohtaja: Ulpu Iivari, ole hyvä! 
 
Ulpu Iivari (Helsingin piiri): Mielestäni Tarja Kantolan esitys, että 
otamme vähän itsekin omaa vastuuta näistä asioista, oli erinomaisen 
hyvä, enkä usko, että valiokunnan jäsenillä on mitään sitä vastaan. Eh-
dotan, että sali voisi hyväksyä sen ilman äänestyksiä. 
 
Mitä tulee Pekka Korpisen ehdotukseen siitä, että Suomi antaisi osal-
taan Saharan eteläisten maiden velat anteeksi, tietysti se on loogista, 
jos me edellytämme G8-mailta samaa. Olen puhunut tästä asiasta ul-
koministerin kanssa, joka sanoo, että hänellä ei ole mitään sitä vastaan. 
Olen soittanut valtiovarainministeri Kalliomäelle, joka sanoi, että hänelle 
olisi kyllä riittänyt tämäkin muotoilu. Ymmärsin kuitenkin, että hän ei 
ehkä ihan heittäydy rähmälleen tämän paperin päälle, jos ei tätä lisäys-
tä tule. 
 
Täällä sattumalta oli eräs tämän alan asiantuntija kokouksessa, joka 
sanoi, että tällä ei ole kauheasti valtiontaloudellista merkitystä. Suomi 
on jo antanut näitä velkoja anteeksi. Minusta voimme ilman äänestystä 
hyväksyä myös Korpisen ehdotuksen. 
 
Puheenjohtaja: Kiitos Ulpu. Päätän keskustelun. Keskustelu päättyy. 
 
Keskustelun kuluessa on tehty kaksi muutosesitystä, ensinnäkin Tarja 
Kantolan lisäys, että kappaleeseen yksi lisätään ”ja omalla kansainväli-
sellä työllä”.  
 
Voiko sali hyväksyä tämän yksimielisesti? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Pekka Korpisen esitys, että tänne lisätään sivulle 2 toisen kappaleen 
loppuun ”Suomen tulee omalta osaltaan osana Afrikan velkojen yleistä 
järjestelyä mitätöidä saatavansa Saharan eteläpuoleisen Afrikan mail-
ta.”  
 
Tätä on kannattanut Zahra Osman-Sovala.  
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Voidaanko tämä hyväksyä yksimielisesti? 
 
Hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Olemme käsitelleet ja hyväksyneet puoluekokouksen kansainvälisen 
julkilausuman. 
 
Asiakohta 20.2. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi julkilausuman ajankohtaisesta 
kansainvälisestä politiikasta. 
 

(Puoluekokouksen hyväksymä ajankohtainen julkilausuma kansainväli-
sestä politiikasta pöytäkirjan liitteenä 15) 
 
Ajankohtainen julkilausuma EU-politiikasta 
 
Puheenjohtaja: Tähän yhteyteen on tehty myös ajankohtainen julkilau-
suma EU-politiikasta. EU-julkilausuman esittelee Eurooppavisiovalio-
kunnan puheenjohtaja Pertti Paasio, ole hyvä! 
 
Pertti Paasio (Eurooppavisiovaliokunnan puheenjohtaja): Toveri pu-
heenjohtaja, hyvät toverit! Tämä ajankohtainen julkilausuma EU-
politiikasta on tullut tarpeelliseksi sen jälkeen, kun Ranskan ja Alanko-
maiden jäsenäänestykset hylkäsivät ehdotuksen Euroopan unionin pe-
rustuslailliseksi sopimukseksi taikka perustuslaiksi. Kun SDP:n on olta-
va ajan tasalla ja ajan hermolla, olemme rakentaneet tämän teille jae-
tun julkilausumaehdotuksen. 
 
Esittelen sen lyhyesti. Se lähtee siitä toteamuksesta, että näin on käy-
nyt ja ottaa vapauden tehdä sen johtopäätöksen, että se ei kuitenkaan 
tarkoittanut eurooppalaisen yhteistyön hylkäämistä, eroa Euroopan 
unionista, mutta että otetaan vakavasti kansalaisten huoli, joka kansan-
äänestyksessä on tullut ilmi omasta turvallisuudestaan ja sosiaalisen 
Euroopan tulevaisuudesta. Sitten arvellaan, että tämä osittain myös 
johtuu tyytymättömyydestä noiden maiden oikeistohallitusten politiik-
kaan. 
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Edelleen edellytämme, että kansalaisten huoli otetaan vakavasti ja että 
siis Euroopan unionin huippukokous 16.—17. päivä suuntaa kaiken 
tarmonsa syntyneen tilanteen ratkaisemiseksi ja että Euroopalta odote-
taan vahvaa yhteistä esiintymistä ja Suomelta yhtenä tärkeänä Euroo-
pan unionin jäsenmaana. 
 
Todetaan, että Euroopan unioni tarvitsee toimintansa vakauttamista ja 
korostetaan Euroopan asemaa maailmantaloudessa, turvataan panos-
tamalla työllisyyteen, kasvuun ja kilpailukykyyn, jotta eurooppalainen 
hyvinvointimalli säilyy ja vahvistuu. Tämä tarkoittaa myös sitä, että kil-
pailukykyä ei voi lisätä työttömyyttä kasvattamalla, niin kuin nyt on aika 
laajalti mm. Suomessa pyritty tekemään. 
 
Sitten pannaan Suomelle eväitä puheenjohtajakauteen vuoden 2006 
loppupuoliskolla ja korostetaan edelleen tätä Pohjoisen ulottuvuuden 
teemaa, joka on osoittautunut tärkeäksi ja toimivaksi välineeksi. Se tar-
koittaisi, että puoluekokous reagoi tuoreeltaan tähän syntyneeseen ti-
lanteeseen, tuntee huolen ja vastuun ja ilmaisee luottamuksensa myös 
eurooppalaisen yhteistyön tulevaisuuteen. 
 
Toveri puheenjohtaja! Samaan pötköön valiokunta näki tarpeelliseksi 
tässä Eurooppa-työssä, että annettaisiin erillinen lausuma Euroopan 
neuvostosta sen takia, että tämä meidän asiakirjamme oli nimeltään 
”Tavoitteena vahva Eurooppa”, johon kuuluu muutakin kuin Euroopan 
unioni. Euroopan neuvosto on kattavuudeltaan merkittävästi laajempi 
kuin Euroopan unioni ja sen työhön on syytä kiinnittää riittävästi huo-
miota laillisuuden, ihmisoikeuksien ja kansanvaltaisuuden periaatteiden 
pohjalta.  
 
Sitten viitataan sekä presidentti Ahtisaaren että presidentti Halosen 
menestyksekkäisiin aloitteisiin ja että puoluekokous edellyttää, että 
Suomi jatkossakin ottaa aktiivisesti osaa Euroopan neuvoston toimin-
taan ja edistää Euroopan unionin ja Euroopan neuvoston yhteistyötä. 
Tässä mielessä ollaan antamassa ikään kuin laajuutta tälle Eurooppa-
käsitteelle. 
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Puheenjohtaja: Kiitos, Pertti. Koska pyydettyjä puheenvuoroja ei ole, 
päätän keskustelun.  
 
Olemme käsitelleet puoluekokouksen ajankohtaisen julkilausuman EU-
politiikasta, joka hyväksyttäneen. Hyväksytään. 
 
Lisäksi Eurooppavisiovaliokunta on halunnut antaa erillisen lausunnon 
Euroopan neuvostosta. Se on jaettu kokousedustajille. 
 
Merkittäneen lausuma pöytäkirjaan. Merkitään. 
 
Asiakohta 20. on loppuun käsitelty. 
 

Puoluekokous hyväksyi julkilausuman ajankohtaisesta EU-
politiikasta sekä lausuman Euroopan neuvostosta. 

 
(Puoluekokouksen hyväksymä ajankohtainen julkilausuma EU-
politiikasta ja lausuma Euroopan neuvostosta  pöytäkirjan liitteenä 16) 
  
Puheenjohtaja: Siirrymme käsittelemään esityslistan kohtaa 21. Pääte-
tään muista kokoukseen esille tulleista asioista. 
 
 
21.  PÄÄTETÄÄN MUISTA KOKOUKSESSA ESILLE 

OTETTAVISTA ASIOISTA 
 
 
Puheenjohtaja: Muita asioita ei ole esitetty kokoukselle. 
 
Todettaneen työjärjestyksen kohta 21. loppuun käsitellyksi. Todetaan. 
 
Siirrymme työjärjestyksen kohtaan 22. Kokouksen päättäminen. 
 
 
22.  KOKOUKSEN PÄÄTTÄMINEN 
 
Puheenjohtaja: Hyvät toverit! Puoluekokouksemme on nyt loppusuo-
ralla. Tässä yhteydessä haluan kiittää järjestävän valiokunnan puolesta 
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kaikkia teitä kokoukseen osallistuneita ja vaikuttaneita osapuolia, Keski-
Suomen piirin tovereita, puolueen henkilökuntaa, talkoolaisia, valmiste-
luun osallistuneita työryhmäläisiä ja Jyväskylän Paviljongin henkilökun-
taa. Olette luoneet meille loistavat puitteet puoluekokoukselle ja sen 
läpiviemiselle, siitä lämpimät kiitokset. 
 
Aivan lopuksi annan puheenvuoron puolueen uudelle puheenjohtajalle, 
toveri Eero Heinäluomalle. 
 
Eero Heinäluoma (puolueen puheenjohtaja): Hyvät toverit, toveri pu-
heenjohtaja. Todellakin kolme päivää intensiivistä työtä Jyväskylässä 
on takana päin. Täytyy sanoa, että tämä meidän joukkomme on kum-
mallinen joukko, ahkeroi loppuun saakka, tekee todella huolellista työtä. 
 
Täällä on käyty erittäin hyvä keskustelu sekä henkilö- että asiakysy-
myksistä, avoin, rikas keskustelu. Meillä on kyky kohdata myös erilaisia 
mielipiteitä. Me tarvitsemme erilaista elämänkokemusta ja osaamista ja 
meillä täytyy olla kyky hyödyntää erilaista ajattelua. Sen tämä kokemus 
on osoittanut, että SDP on pysyvästi kasvanut siihen, että me osaam-
me käyttää hyväksemme erilaista ihmisten osaamista. Meillä on kyky 
kohdata toisemme silloinkin, kun emme aina ole yhtä mieltä, mikä on 
tärkeä ominaisuus. Puoluekokouksen päätöksiä on tehty välillä äänes-
täen ja välillä yksimielisesti. Mutta silloinkin, kun niitä on tehty äänestä-
en, sitä ei ole tehty kurttuotsaisesti. Tästä lähtee vahva linja, jota uusi 
puoluehallinto kokonaisuudessaan käy toteuttamaan. 
 
Nämä eväät kainaloon otettuna on kaikkien helppo lähteä ensin jossain 
vaiheessa kesälomille, mutta syksystä lähtien totiseen uurastukseen 
näiden tavoitteiden muuttamiseksi käytännön yhteiskunnalliseksi uudis-
tustyöksi. 
 
Tämä on ollut monessa mielessä hieno kokous, on ollut upeita puheen-
vuoroja ja on täällä paljastunut salaisuuksiakin, kuten Marja Piitulaisen 
rakkaudentunnustus Ilkka Taipaletta kohtaan. Sitten olen huomannut, 
Ilkka ole rauhassa, että sinulle on seuraaja jo tulossa, Joonas Lepistö 
on niin vahvassa vedossa. Hyvä Joonas! Uskon, että Ilkka ottaa talliin 
parin viikonlopun agitaatiokurssiin ja ensi kokouksessa tulee sama il-
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miö, kuten täällä jo kerran, kun taisit selättää Ilkan, jota aikaisemmin ei 
kyllä yksikään puoluejohtaja ole edes uskaltanut yrittää. 
 
Todella hieno kokemus ja uudet ajatukset ovat tässä kokouksessa yh-
distyneet. Niistä on syntynyt se tahto, jota olemme lähteneet toteutta-
maan. 
 
Haluan yhtyä kiitoksiin. Ne, jotka joskus ovat olleet tekemässä isoa 
puoluekokousta, tietävät, että se on valtaisa urakka. Lämmin kiitos 
meidän jyväskyläläisille tovereillemme, kaikille niille, jotka ovat olleet 
täällä valmistelutöissä mukana. Kiitos myös ilmojen haltijalle, joka on 
suosinut tätä kokousta. Erityiskiitos valiokuntatyössä mukana olleille ja 
valiokuntien vetäjille, sihteereille ja asiantuntijoille. Mahtava apparaatti, 
joka käy lävitse koko Suomen yhteiskunnan ja maailmankin asiat. Kol-
me päivää riittää demareille maailman valmiiksi saamiseen. Tämä on 
hieno porukka ja tämän porukan kanssa on mukava olla yhteisellä asi-
alla. 
 
Toivon, että tämä mukana ollut joukko on jatkossakin käytettävissä. 
Tuetaan toinen toisiamme, kun tukeakin näissä tehtävissä itse kukin 
tulee tarvitsemaan. Kiitokset kaikille edustajaryhmille, kaikille, jotka ovat 
olleet eri tavoin mukana kokouksen valmisteluissa. 
 
Erikseen haluan sanoa, että tämä henki, jolla täällä on päätöksiä tehty 
välillä valiokuntien ehdotukset kumoon lyöden ja välillä niille taputtaen, 
on juuri se tapa, jolla meidän jatkossakin pitää osata tehdä työtä. 
 
Kamrater! Vi kan vara stolta och i dag också nöjda. Vi har haft en bra 
och uppbyggande kongress. Det här ger kraft och mod att arbeta vida-
re. Jag vill också gratulera - inte gratinera – Finlands Svenska Social-
demokrater för er framgång på denna kongress. Ni har alltid varit en till 
gång för partiet. Tack för det.  
 
Hyvät toverit! Toivotan kaikille upeata kesää. Syksyllä tapaamme jäl-
leen uusin mielin toteuttamassa tämän kokouksen päätöksiä. 
Puheenjohtaja: Julistan Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen 40. 
puoluekokouksen päättyneeksi. Härmed slutar vi Finlands Socialdemo-
kratiska Partis 40. partikongress. 

11.6.2005, Jyväskylä 
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Kokous päätettiin 11.6.2005 kello 15.46 yhteisesti laulettuun Työväen-
marssiin. 
 
 
Kokouksen puolesta 
 
Puoluekokouksen puheenjohtajat 
 
 
 
 

Paavo Lipponen 
 
 
 
Ritva Kitinoja   Jukka Mikkola    Matti Ojala 
 
 
 
    Anu Rajajärvi 
 
 
Puoluekokouksen sihteerit 

 
 

 
 

Reijo Jeskanen   Ari Näätsaari  Rita Svento 
 
 
 
 
 

Liisa Vannekari  Outi Wilén 
Olemme tarkastaneet Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen - Fin-
lands Socialdemokratiska Parti rp:n 40. puoluekokouksesta laaditun 
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edellä olevan pöytäkirjan ja todenneet sen kokouksen kulun ja siellä 
tehtyjen päätösten kanssa yhtäpitäväksi. 
 
 
 Puoluekokouksen pöytäkirjan tarkistajat:  
 
 
 
 

Mauri Keskinen    Nancy Lökfors 
 
 
 
 

Anna Mäenpää 
 

 

9-11.6.2005, Jyväskylä 
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LIITE 1 
 
LUETTELO ÄÄNIOIKEUTETUISTA EDUSTAJISTA 
 
 

Helsinki (26 edustajaa) 
 
Ahde Hilkka 
Anttila Maija 
Bergholm Jorma 
Beurling Juha 
Bryggare Arto 
Burman Pauli 
Havasto Tapio 
Iivari Ulpu 
Kalima Kai 
Kantola Tarja 
Kiuru Sakari 
Korpinen Pekka 
Mäenpää Anna 

Oksa Petteri 
Oksa (os. Vainikka) Mirka 
Osman-Sovala Zahra 
Paasilinna Reino 
Pajamäki Osku 
Piimies Kari 
Saksala Harri 
Shakir Aysu 
Söderman Jacob 
Taipale Ilkka 
Tenkula Tarja 
Tuomioja Erkki 
Vehviläinen Sirkka-Liisa 

 
 
Uusimaa (42 edustajaa) 

 
Aaltovirta Markku, Porvoo 
Bergholm Tapio, Järvenpää  
Can-Kurtakko Nesrin, Vantaa 
Eskola Tapani, Porvoo 
Guzenina-Richardson Maria, Es-
poo 
Heikkinen Sinikka, Loviisa 
Holanti Merja, Karjaa 
Ihalainen Tuija, Vantaa 
Isola Samuli, Kerava 
Jämsen Tuula, Lohja 
Jääskeläinen Markku J, Vantaa 
Karjalainen Anne, Kerava 
Keskinen Mauri, Tuusula 

Kiljunen Kimmo, Vantaa 
Koivunen Karl, Espoo 
Koivunen Pentti, Tuusula 
Kuisma Risto, Pornainen 
Kuusisto Merja, Tuusula 
Kähärä Sirkka-Liisa, Vantaa 
Lackman Taina, Karjalohja 
Larila Keijo, Hanko 
Lehto Elina, Lohja 
Leppäkorpi Jaana, Espoo  
Letto Pirkko, Vantaa 
Lindberg Arto, Tuusula 
Lindell Tuula, Vantaa 
Lindtman Antti, Vantaa 
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Lumme Jasminiitta, Espoo 
Myllyniemi Pekka, Lohja 
Olli Hannele, Järvenpää 
Puoskari Pentti, Vantaa 
Rahkonen Susanna, Espoo 
Raittila Heikki, Kerava 
Rajajärvi Anu, Vihti 

Silvennoinen Pirjo, Lohja 
Simpanen Veikko, Espoo 
Sistonen Markku, Espoo 
Tukiainen Matti, Lohja 
Tuominen Mauri, Hyvinkää 
Virtanen Matti, Vantaa 
Vuori Mika, Porvoo

Väänänen Lea, Hyvinkää 
 
 

Varsinais-Suomi (29 edustajaa) 
 
Alanen Matti, Raisio 
Elo Jouko, Somero 
Heinonen Esko, Turku 
Huunonen Kari, Laitila 
Jalo Veikko, Loimaa 
Jokinen Arto, Raisio 
Karonen Raili, Perniö 
Keto-oja Risto, Salo 
Koikkalainen Leena, Turku 
Korhonen Raimo, Uusikaupunki 
Lahoniitty Armas, Turku 
Lehtinen Seppo, Turku 
Leppänen Antero, Salo 
Linden Aki, Turku 
Maaskola Mika, Turku 

Mikkola Jukka, Turku 
Nuotio Tarja, Masku 
Paasio Heli, Turku 
Paasio Pertti, Turku 
Paasio Kirsti, Turku 
Ranne Matti, Kaarina 
Rehmonen Mikko, Kaarina 
Rosenlöf Jarmo, Turku 
Rönnholm Mikko, Naantali 
Rönnholm Antton, Turku 
Salminen Lauri, Halikko 
Sjölund Janne, Uusikaupunki 
Sorsa Leila, Lieto 
Taimela Katja, Salo 

 
Satakunta (27 edustajaa) 

 
Bergroth-Lampinen Diana, Pori 
Elo Mikko, Pori 
Harju Ari, Ulvila 
Koskinen Raimo, Nakkila 
Sainio Tuula-Marja, Luvia 
Kiuru Krista, Pori 
Korpela Arvo, Kankaanpää 
Rajala Kimmo, Kokemäki 
Vaitiniemi Ari, Noormarkku 

Lehti Rainer, Rauma 
Raittila Erkki, Rauma 
Salonen Kristiina, Rauma 
Suonpää Irma, Rauma 
Lehtonen Harri, Eura 
Madekivi Kari, Säkylä 
Blomroos Marja-Leena, Eurajoki 
Peltomo Pirkko, Pori 
Pitkälä Esa J., Pori 
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Rantanen Veijo, Pori 
Raunela Tommi, Pori 
Reunanen Markku, Köyliö 
Tiitinen Juhani, Harjavalta 
Vainio Kai, Kiukainen 

Turkki Ulla, Pori 
Wahlman Esa J., Pori 
Vesivalo Rauno, Pori 
Vuolanne Antti, Pori

 
 

Häme (29 edustajaa) 
 

Arbelius Mia, Hollola  
Auvinen Veikko, Riihimäki  
Hyytiä Kari, Lahti  
Hämäläinen Matti, Hattula  
Iivonen-Pekesen Susanna, Lahti  
Ilmarinen Kalevi, Janakkala  
Juurola Ulla, Lahti  
Kanerva Jouko, Jokioinen  
Kari Mika, Lahti  
Kauranen Aarne, Hämeenlinna  
Kiemunki Iisakki, Hämeenlinna  
Laatunen Kirsti, Orimattila  
Laurila Irma, Hämeenlinna  
Lintonen Minna, Forssa  
Luttinen Tapio, Lahti  

Masalin Kari, Hausjärvi  
Meriläinen Pertti, Riihimäki  
Mäkelä Jouni, Forssa  
Niemi Jarkko, Hollola  
Nurminen Hanna, Riihimäki  
Nyholm Pentti, Hämeenlinna  
Perkiö Irmeli, Heinola  
Rajala Kalevi, Hämeenlinna  
Rämö Hannele, Heinola  
Savurinne Reijo, Uusikylä  
Särkimäki Lasse, Janakkala  
Taiveaho Satu, Hämeenlinna  
Tanskanen Matti, Hartola  
Tolvanen Kirsti, Riihimäki

 
 

Pirkanmaa (37 edustajaa) 
 

Aho Pirjo, Kihniö  
Asumaniemi Hellä, Tampere  
Gröönroos Orvokki, Nokia  
Gustafsson Jukka, Tampere  
Hietanen Pekka, Ruovesi  
Jokinen Alpo, Vammala  
Jokinen Tarja, Tampere  
Järvinen Raimo, Viiala  
Koivisto Risto, Pirkkala  
Koivisto Sirpa, Tampere  

Koskinen Hannu, Kangasala  
Kruus Pekka, Valkeakoski  
Lassila Pekka, Viljakkala  
Lehtonen Sari, Valkeakoski  
Lepistö Joonas, Tampere  
Lindroos Kai, Mänttä  
Länsiö Maria, Tampere  
Merikoski Sirkka, Tampere  
Mikkola Esa, Vilppula  
Mäkinen Timo, Pälkäne  
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Niemelä Kari, Tampere  
Nord Aarre, Toijala  
Numminen Aarre, Kylmäkoski  
Ollila Riitta, Tampere  
Petäkoski-Hult Tuula, Lempäälä  
Postinen Vesa, Virrat  
Päivärinta Matti, Nokia  
Rissanen Helena, Pirkkala  
Ruoholahti Pauli, Tampere  

Räsänen Minna, Orivesi  
Salmi Pekka, Tampere  
Salminen Seppo, Tampere  
Salo Aatto, Mouhijärvi  
Tainio Hanna, Tampere  
Teeri Liisa, Lempäälä  
Timonen Pertti, Tampere  
Virtanen Eero, Ylöjärvi 

 
Kymi (36 edustajaa) 

 
Eerola Aila, Kotka 
Järnstedt Jorma, Kotka 
Korjus Raimo, Kotka 
Kyöstilä Reija, Kotka 
Kärkkäinen Kaarina, Kotka 
Muurman Peter, Hamina  
Muuronen Olavi, Hamina 
Paatero Sirpa, Kotka 
Pirinen Riku, Pyhtää 
Porkka Kalle, Hamina  
Vainikka Marja-Liisa, Kotka 
Eerola Jouni, Imatra 
Lindroos Tiina, Imatra 
Luukkanen Heikki, Imatra 
Miettinen Pirjo, Imatra 
Paakkunainen Erkki, Parikkala 
Repo Aila, Rautjärvi 
Ruotsalainen Pekka, Imatra 
Heinä Anne, Anjalankoski  
Kylliäinen Kari, Anjalankoski  
 

Laine Raimo, Kuusankoski  
Lehtinen Esa, Iitti 
Lepistö Harri, Kouvola  
Melin Heikki, Kuusankoski  
Melin Paula, Kuusankoski  
Munne Teemu, Kouvola 
Saarela Kirsti, Kuusankoski  
Salonen Ville, Anjalankoski  
Timonen Jorma, Kuusankoski 
Helvasto Anja, Lappeenranta 
Kakkola Risto, Joutseno  
Kiljunen Anneli, Lappeenranta 
Myyryläinen Hannu, Lappeenran-
ta 
Paalanen Raimo, Lappeenranta 
Salenius Pentti, Luumäki 
Äikäs Hannu, Lappeenranta 

 
Etelä-Savo (15 edustajaa) 

 
Backman Anja, Savonlinna 
Eronen Satu, Jäppilä 
Ilmoni Jarmo, Puumala 

Juuti Pirkko, Savonlinna 
Järvinen Vesa, Pieksämäki 
Malkki Veikko, Parkumäki 
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Muhonen Raimo, Punkaharju  
Nykänen Hannu, Savonlinna 
Oksa Heikki, Mikkeli 
Rimpeläinen Kari, Mäntyharju 
Saukkonen Lauri, Mikkeli 

Silvennoinen Ari, Kerimäki 
Tapanainen Pekka, Savonlinna 
Varis Leena, Mikkeli 
Varjus Tapani, Haukivuori 

 
 

Pohjois-Savo (12 edustajaa) 
 

Hentelä-Aho Pirjo, Kuopio  
Hentunen Mika, Varkaus  
Kaartinen Pekka, Kuopio  
Kokki Hannu, Kuopio  
Korte Niko, Kuopio  
Oksman Kati, Kuopio 
Peiponen Irma, Varkaus  

Pollari Pekka, Kuopio  
Röppänen Neeta, Kuopio  
Toppinen Jouni, Iisalmi  
Tykkyläinen Marja-Liisa, Suonen-
joki  
Vänninen Leena, Siilinjärvi 

 
 

Pohjois-Karjala (20 edustajaa) 
 

Eskelinen Seppo, Joensuu 
Gröhn Matti, Tohmajärvi 
Haakana Marko, Joensuu 
Karukannas Matti, Liperi 
Keinänen Osmo, Joensuu 
Kosonen Pentti, Joensuu 
Kärkkäinen Eero, Lieksa 
Laakkonen Tapio, Eno 
Lavikainen Mauno, Polvijärvi 
Luukkainen Leila, Kesälahti 

Nyyssönen Leena, Kontiolahti 
Oinonen Hannu, Eno 
Pennanen Anita, Joensuu 
Pennanen Eija, Outokumpu 
Pesonen Matti, Pyhäselkä 
Rämänen Pirjo, Ilomantsi 
Savolainen Hanne, Nurmes 
Shakir Ayla, Joensuu 
Tuononen Jarkko, Juuka 
Vallius Leena, Lieksa 

 
 

Keski-Suomi (23 edustajaa) 
 
Haavisto Keijo, Äänekoski 
Hjelt Juha, Jyväskylä 
Illman Hilkka, Jyväskylä 
Ingman Lasse, Saarijärvi 

Jääskeläinen Pirkko, Korpilahti 
Katajisto Ritva, Pihtipudas 
Knuuttila Sakari, Jyväskylä 
Koskinen Veijo, Jyväskylä 
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Lauttamus Ulla, Jyväskylän mlk 
Liimatainen Aila, Viitasaari 
Mäkelä Kari, Jämsä 
Niskanen Pekka, Viitasaari 
Nyholm Rolf, Äänekoski 
Ojala Matti, Jyväskylä 
Peltonen Tuula, Jämsänkoski 
Piitulainen Maija, Suolahti 

Pirttinen Risto, Laukaa 
Ruoppila Ahti, Jyväskylä 
Ruusu Susanna, Jämsä 
Sarvala Silmu, Kuhmoinen 
Takkinen Kyösti, Toivakka 
Väliniemi Tuulikki, Jyväskylä 
Yksjärvi Leena, Jyväskylä 

 
 

Pohjanmaa (18 edustajaa) 
 

Ahonpää Markku, Vaasa 
Hyden Markku, Jurva 
Karhu Raimo, Vaasa 
Korpimäki Marja-Leena, Kauhava 
Koskela Markku, Ilmajoki 
Koski Antti, Vaasa 
Kuusikko Erkki, Isokyrö 
Lehtonen Ahti, Pietarsaari 
Parkkamäki Margit, Kurikka 

Pulkkinen Alpo, Veteli 
Rasi Anne, Kälviä 
Riikilä Leena, Nurmo 
Saari Marja-Leena, Seinäjoki 
Smedman Rainer, Kokkola 
Syrjälä Sinikka, Kortesjärvi 
Tuomela Tatu, Ähtäri 
Uusikartano Lea, Kokkola 
Wallin Harry, Seinäjoki 

 
Oulu (14 edustajaa) 

 
Ahde Matti, Oulu 
Hakala Airi, Nivala 
Jaakonsaari Liisa, Oulu 
Karjalainen Tapio, Oulu 
Kemppainen Hannu, Kajaani 
Keränen Heikki, Oulu 
Kiimamaa Eevi, Alavieska 

Kippola Eero, Ylivieska 
Kitinoja Ritva, Oulu 
Kortetjärvi Urpo, Taivalkoski 
Matero Vuokko, Kajaani 
Piirainen Raimo, Kajaani 
Pohjola Tuija, Oulu 
Tuppurainen Tytti, Oulu 

 
Lappi (10 edustajaa) 

 
Aikio Riitta, Utsjoki 
Huhtala Jarmo, Rovaniemi 
Huotari Sakari, Rovaniemen mlk   
Konola Jyrki, Kemi 
Meriläinen Eino, Kemijärvi 

Myyry Risto, Kemi 
Ojala Esko J., Muonio     
Riepula Esko, Rovaniemi 
Skants Arvo, Tornio  
Venäläinen Jouko, Kemi 
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FSD (12 edustajaa) 
 
Björklund Lasse, Jakobstad 
Björkstrand Christer, Borgå 
Boldt Hildur, Helsingfors 
Emet Yvonne, Nykarleby 
Feldt-Ranta Maarit, Pojo 
Lintuluoto Seppo, Ekenäs 

Lökfors Nancy, Sibbo 
Smeds Carina, Vörå 
Sundman Folke, Helsingfors 
Wallenius Kaj, Dragsfjärd 
Wessberg Nina, Karis 
Westerback Christer, Vasa 

 
 
 
 

LIITE 2 
 
KOKOUKSEN KULUESSA TAPAHTUNEET 
EDUSTAJAMUUTOKSET 
 
Jukka Huovila, Uusimaa 
Raimo Huusari, Pirkanmaa 
Risto Kolanen, Helsinki 
Juhani Litman, Kymi 
Pekka Morri, Helsinki 
Nikke Mäkinen, Varsinais-Suomi 
Matti Niemi, Helsinki 
Heidi Nieminen, Keski-Suomi 

Harri Saksala, Helsinki 
Anna-Liisa Salomäki, Satakunta 
Tero Savala, Satakunta 
Matti Sora, Satakunta 
Kauko Tuupainen, Keski-Suomi 
Nina Tynkkynen, Pirkanmaa 
Ulla Vuolanne, Helsinki 
Mikko Vuori, Varsinais-Suomi 
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LIITE 3 

 
PUHE- JA ESITYSOIKEUTETUT 
 
Puoluehallitus 
 
Paavo Lipponen 
Tarja Filatov 
Säde Tahvanainen 
Eero Heinäluoma 
 
Jouni Backman 
Klaus Hellberg 
Liisa Jaakonsaari 
Antero Kekkonen 
Miapetra Kumpula 
Reijo Laitinen 
Juha Nummela 
Petteri Oksa 

Heli Paasio 
Susanna Rahkonen 
Pauli Ruoholahti 
Minna Tuukkanen-Peussa 
Erkki Vuorenmaa 
Tuula Väätäinen 
Jouni Backman 
Klaus Hellberg 
Liisa Jaakonsaari 
Antero Kekkonen 
Miapetra Kumpula 
Reijo Laitinen 

 
 
Muut puhe- ja esitysoikeutetut 
 
Martti Haapakoski, tilintarkastajain puheenjohtaja, HTM 
Jouni Backman, eduskuntaryhmän puheenjohtaja 
Reino Paasilinna, Suomen valtuuskunta Euroopan  
parlamentissa ryhmän puheenjohtaja 
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LIITE 4 

 
 
LÄSNÄOLO- JA PUHEOIKEUTETUT 
 
Puoluevaltuuston puheenjohtajat 
 
Jukka Mikkola 
Riitta Jakara  
Esko Riepula 
 
Sisarjärjestöjen edustajat 
 
Raija Rimpiläinen, Sosialidemokraattiset Naiset 
Petteri Oksa, Sosialidemokraattiset Nuoret 
Esa Suominen, Sosialidemokraattiset opiskelijat 
 
Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä 
 
SDP:n valtuuskunta Euroopan parlamentissa 
 
Lasse Lehtinen 
Riitta Myller 
Reino Paasilinna 
 
Valtuutetut toimitsijat 
 
Juha Eskelinen 
Arto Heinonen 
Tuula Lampinen 
Vesa Mauriala 
Ari Näätsaari 
Reijo Paananen 
Paula Parmanne 
Risto Salonen 
Seppo Ylinen 
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Piirien toiminnanjohtajat 
 
Esko Berg, Uudenmaan piiri  
Jari Blom, SDP:n Keski-Suomen piiri  
Aarne Heikkilä, Pohjanmaan piiri  
Eero Hoffren, Pohjois-Savon piiri  
Reijo Jeskanen, Pohjois-Karjalan piiri  
Ilkka Kero, Varsinais-Suomen piiri  
Voitto Lyytikäinen, SDP Etelä-Savon piiri  
Seppo Nordström, Lapin piiri  
Jukka Paasikallio, Helsingin piiri  
Jukka Pirttinen, Satakunnan piiri  
Jyrki Pohjola, Oulun piiri  
Ossi Roininen, Kymen piiri  
Harri Sandell, Pirkanmaa piiri  
Stefan Sjöberg, FSD  
Raimo Turunen, Hämeen piiri 
 
Kansainväliset vieraat 
 
Tsekin tasavalta/  Jan Hamáček  
Czech Social Democratic Party 
 
Tanska/Socialdemokratiet  Hans-Christian Eisen  
 
Viro/SDE   Ivari Padar  
  Eiki Nestor 
Ranska/PS  Maurice Braud  
Saksa/SPD   Kurt Bodewig 
 
Iran/ 
Democratic Party of Iranian Kurdistan Abdoulmajid Hakki 
  Khalil Alizadeh Azar  
 
Norja/DNA  María Hevzy   
 
Puola/SLD  Tomasz Kalita 
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Venäjä/SDPR  Boris Guseletov  
  Wladimir Kishenin 
Ruotsi/SAP  Marita Ulvskog   
  Elvy Söderström         
  Paavo Vallius         
 
Sosialistinen Internationaali  Luis Ayala                
Euroopan Sosialidemokraattinen  
Puolue ESP  Philip Cordery  
 
ESP:n parlamenttiryhmä  Eila Nevalainen         
 
Työväenliikkeen pohjoismainen  
yhteistyökomitea SAMAK  Peter Palshøj         
 
Pohjoismaiden Ammatillinen 
Yhteisjärjestö  Tom Saxén        
 
Ahvenanmaan Sosialidemokraatit  Eva Ringwall    
  Barbro Sundback         
 
Polisario, Länsi-Sahara  Yahiaoui Lamine         
  Amhamed Khaddad                                       
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LÄSNÄOLO-OIKEUTETUT 
 
Kokouksen sihteerit 
 
Reijo Jeskanen 
Ari Näätsaari 
Rita Svento  
Liisa Vannekari 
Outi Vilén 
 
 
Valiokuntien sihteerit 
 
Juha Backman 
Jarkko Eloranta 
Juha Eskelinen 
Kalervo Haverinen 
Arto Heinonen 
Tapio Hellstén 
Hannu Jouhki 
Elise Kivimäki 
Olli Koski 
Leila Kostiainen 
Timo Kärkkäinen 
Tuula Lampinen 
Katja Lehto 
Merja Leskinen 
Vesa Mauriala 
Janne Metsämäki 
Veli-Mikko Niemi 
Sinikka Näätsaari 
Ari Näätsaari 

JohannaOjala-Niemelä 
Paula Parmanne 
Hannu Penttilä 
Perttu Puro 
Heli Puura 
Pertti Rauhio 
Kari Salmi 
Risto Salonen 
Heli Santala 
Sebastian Sass 
Sisko Seppä 
Tero Shemeikka 
Saana Siekkinen 
Markus Sovala 
Hannu Taavitsainen 
Vesa Vuorenkoski 
Reijo Vuorento 
Seppo Ylinen 

 
 

9.-11.6.2005, Jyväskylä 
 
 

 
 

- 416 - 

LIITE 5 
 
ESITYSLISTA 
 
 
1. Kokouksen avaus 
 
2. Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen 

Koollekutsumistavan laillisuuden toteaminen 
Edustajavaltakirjojen hyväksyminen, läsnäolevien koko-
usedustajien merkitseminen ja kokouksen päätösvaltai-
suuden toteaminen 

 
3. Läsnäolo-oikeuden myöntäminen tiedotusvälineiden edustajille 
 
4. Kokouksen esityslistan hyväksyminen 
 
5. Kokouksen järjestäytyminen 
  

5.1.  Kokouksen puheenjohtajien (5) vaali  
5.2.  Kokouksen sihteerien (6) vaali 
5.3.  Kokouksen järjestyssäännön hyväksyminen  
5.4.  Kokouksen pöytäkirjan tarkistajien (3) vaali 

 
6. Päätetään tilintarkastajien palkkioista sekä puoluekokousedusta-

jille, puoluevaltuuston ja puoluehallituksen jäsenille aiheutuvien 
kulujen korvauksista  

 
7. Valiokuntien asettaminen 

 
7.1. Kansainvälisten asiain valiokunta 1-13 
 - Kansainväliset aloitteet, ml. turvallisuus- ja puolustus, 

kehitysyhteistyö, YK  
 - Kannanotto kv- kysymyksistä (pl. Eurooppa-asiat) (1) 
 - Kv-julkilausuma 

7.2.  Eurooppavisiovaliokunta 14-20 
 - Eurooppavisio-ohjelma (14) ja siihen liittyvät aloitteet  
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7.3.  Hyvinvointivisiovaliokunta  21-41 
 - Hyvinvointivisio-ohjelma (21) ja siihen liittyvät aloitteet 

(ml. maahanmuutto) 
 - Sisäpoliittinen julkilausuma 
 - Kaikki mahdolliset ponnet 

 
7.4.  Valtiosääntö- ja lakivaliokunta 42-64 
 - Valtiosääntö- ja oikeuspoliittiset aloitteet 
 - Kannanotto oikeuspolitiikasta (42) 
 
7.5.  Talous-, työllisyys- ja verovaliokunta 65-93 
 - Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet 
 - Kannanotto talous- työllisyys- ja veropolitiikasta (65) 

 
7.6.  Elinkeinovaliokunta 94-109 
 - Elinkeinoaloitteet ml. teollisuus, energia, valtion omista-

japolitiikka, yrittäjyys, maa- ja metsätalous, kuluttaja-asiat 
 - Kannanotto elinkeinopolitiikasta (94) 

 
7.7.  Liikenne- ja viestintävaliokunta 110-131 
 - Liikenne- ja viestintäaloitteet 
 - Kannanotto liikenne- ja viestintäpolitiikasta (110) 

 
7.8.  Kunta- ja aluevaliokunta 132-152 
 - kaupunki-, kunta- ja aluealoitteet 
 - Kannanotto kaupunki-, kunta- ja aluepolitiikasta (132) 

 
7.9.  Asunto- ja ympäristövaliokunta 153-162   
 - Asunto- ja ympäristöaloitteet 
 - Kannanotto asunto- ja ympäristöpolitiikasta (153) 

  
7.10.  Työelämävaliokunta 163-183 
 - Työelämäaloitteet 
 - Kannanotto työelämästä (163) 
 
7.11.  Sosiaali- ja terveysvaliokunta 184-242 
 - Sosiaali- ja terveyspoliittiset aloitteet 
 - Kannanotto sosiaali- ja terveyspolitiikasta (184) 
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7.12.  Koulutus- ja kulttuurivaliokunta 243-27  
 - Koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-aloitteet 
 - Kannanotto koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapolitiikasta 

(243) 
 
7.13.  Järjestövaliokunta 278-322   
 - Järjestötoiminta-, sääntö- ja järjestötalousaloitteet 
 - Kannanotto järjestötoiminnasta (278) 
 - Esitys puolueen jäsenmaksuksi 2006-2008 (308) 
 
7.14.  Vaalivaliokunta 
 - Henkilövaalit 
 
7.15.  Järjestävä valiokunta 
 - Kokouksen kulku ja juoksutus 
 
7.16.  Vaalitoimikunta 
 - Ääntenlaskenta 

 
8. Poliittinen tilanne 

Keskustelu 
 
9. Päätetään ehdokkaiden asettamisesta 

Puolueen puheenjohtajaksi, puoluesihteeriksi ja puoluehal-
lituksen jäseniksi sekä puoluehallituksen varapuheenjohta-
jiksi 
Puoluevaltuuston jäseniksi ja varajäseniksi, puoluevaltuus-
ton puheenjohtajaksi sekä I ja II varapuheenjohtajaksi 
Puolueen tilintarkastajiksi 

 
10. Käsitellään puoluehallituksen esittämät kertomukset liitteineen 

vuosilta 2002, 2003 ja 2004 
 

11. Käsitellään puoluehallituksen esittämät tilikertomukset vuosilta 
2002, 2003 ja 2004 

 
12. Päätetään tili- ja vastuuvapauden myöntämisestä puoluehallituk-

selle ja puoluevaltuustolle 
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13. Valitaan puoluevaltuuston jäsenet ja varajäsenet, puoluevaltuus-
ton puheenjohtaja sekä I ja II varapuheenjohtaja  

 
14. Valitaan puolueen puheenjohtaja, puoluesihteeri, puoluehallituk-

sen jäsenet sekä puoluehallituksen ensimmäinen ja toinen vara-
puheenjohtaja 

 
15. Valitaan kolme (3) tilintarkastajaa sekä kaksi (2) varatilintarkasta-

jaa 
 
16. Käsitellään Eurooppa-visio 
 
17. Käsitellään hyvinvointivisio 
 
18. Käsitellään puoluekokousesitykset 
 

18.1  Kansainväliset aloitteet ml. turvallisuus- ja puolustus, ke-
hitysyhteistyö, YK  (kannanotto kansainvälisistä kysy-
myksistä ml. Eurooppa-asiat) 

 
18.2.  Eurooppavisoon liittyvät aloitteet 

 
18.3.  Hyvinvointivisioon liittyvät aloitteet (ml. maahanmuutto) 

 
18.4.  Valtiosääntö- ja oikeuspoliittiset aloitteet ml. vaalilainsää-

däntö (kannanotto oikeuspolitiikasta) 
 

18.5.  Talous-, työllisyys- ja veroaloitteet (kannanotto talous-, 
työllisyys- ja veropolitiikasta) 

 
18.6.  Elinkeino-aloitteet ml. teollisuus, energia, valtion omista-

japolitiikka, yrittäjyys, maa- ja metsätalous, kuluttaja-asiat 
(kannanotto elinkeinopolitiikasta) 

 
18.7.  Liikenne- ja viestintäaloitteet (kannanotto liikenne- ja 

viestintäpolitiikasta) 
 
18.8.  Kaupunki-, kunta- ja aluealoitteet (kannanotto kaupunki-, 

kunta- ja aluepolitiikasta) 
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18.9. Asunto- ja ympäristöaloitteet (kannanotto asunto- ja ym-

päristöpolitiikasta) 
 
18.10. Työelämäaloitteet (kannanotto työelämästä) 
 
18.11. Sosiaali- ja terveyspoliittiset aloitteet  

(kannanotto sosiaali- ja terveyspolitiikasta) 
 
18.12. Koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-aloitteet  

(kannanotto koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapolitiikasta) 
 
18.13. Järjestötoiminta-, sääntö- ja järjestötalousaloitteet  

(kannanotto järjestötoiminnasta) 
- Esitys puolueen jäsenmaksuksi 2006-2008 

 
19.  Kutsutaan uudet kunniajäsenet 
 
20. Hyväksytään kokouksen julkilausumat 
 
 20.1. Sisäpoliittinen julkilausuma 
 
 20.2. Kansainvälinen julkilausuma 
 
21. Päätetään muista kokouksessa esille otetuista asioista 
 
22. Päätetään kokous 
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LIITE 6 
 
JÄRJESTYSSÄÄNTÖ 
 
Järjestävä valiokunta 
 
Puoluekokouksen työtä johtaa kokouksen järjestävä valiokunta, jonka 
muodostavat kokouksen puheenjohtajisto ja sihteeristö. 
 
Kokousedustajan vaihtuminen 
 
Kokousedustajille jaetaan ilmoittautumisen yhteydessä äänestyskortit 
sekä nimilappu, joista ilmenee edustajan nimi ja piiri. Edustajan vaihtu-
essa tulee lähtevän jättää nimilappu ja äänestyskortit kokouskansliaan. 
Uusi edustaja pääsee saliin vasta, kun lähtevä on jättänyt nimilapun ja 
äänestyskortit kokouskansliaan ja tämän jälkeen hän itse on vastaanot-
tanut omansa. Kokouskanslia ilmoittaa edustajan vaihtumisesta koko-
uksen puheenjohtajistolle. Puheenjohtajisto toteaa edustajan vaihtumi-
sen kokoukselle. Kokousedustajan vaihtuessa poistuva edustaja ei voi 
enää palata kokousedustajaksi. 
 
Valiokuntatyöskentely 
 
Kaikki kokousedustajat osallistuvat valiokuntatyöskentelyyn. Valiokun-
nat kokoontuvat järjestäytymiskokouksiinsa torstaina 9.6. klo 20.00.  
Kokouksen aikatauluun on varattu torstain lisäksi valiokuntatyöskente-
lyä varten perjantai 10.6. klo 8.00-10.00 välinen aika. Muutoin valiokun-
nat kokoontuvat kokoustyöskentelyn aikana. Valiokunnille on toimitettu 
nimilista henkilöistä, jotka ovat joko puoluehallituksen jäseninä tai puo-
luehallituksen valtuuttamina (ministerit, valtiosihteerit, työryhmien jäse-
net) osallistuneet päätösesitysten ja kannanottojen valmisteluun ja ovat 
valiokuntien käytettävissä asiantuntijoina. Näillä henkilöillä on oikeus 
osallistua valiokunnan kokoukseen puhe- ja läsnäolo-oikeuksin. 
 
Yleiskeskustelut 
 
Yleiskeskustelut käydään Hyvinvointi- ja Eurooppavisiosta. Em. keskus-
telut ovat lähetekeskusteluita asianomaisiin asiakirjoihin. Poliittisesta 
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tilannekatsauksesta käytävä keskustelu on samalla lähetekeskustelu 
julkilausumiin (ei siis kannanottoihin ja aloitteisiin). 
 
Aloitteisiin liittyvien päätösesitysten ja kannanottojen käsittely 
 
Kokouksessa ei esitellä puoluehallituksen esityksiä kannanotoiksi eikä 
puoluekokousaloitteita. Kannanotot ja aloitteet lähetetään valiokuntiin 
samassa yhteydessä kuin valiokuntien asettamisista tehdään päätös, 
eikä niistä käydä lähetekeskustelua. Mikäli edustaja haluaa tehdä muu-
tosesityksiä kannanottoihin tai aloitteista annettujen lausuntojen päätös-
esityksiin ja haluaa ne kyseistä asiaa käsittelevän valiokunnan käsitte-
lyyn, tulee esitys tehdä kirjallisesti kokouskansioihin jaetulla lomakkeella. 
Lomake tulee jättää puheenjohtajistolle torstaihin 9.6. klo 18.00 mennes-
sä. Lomakkeella tehty muutosesitys kirjataan pöytäkirjaan liitteeksi. 
 
Valiokuntakäsittelyn jälkeen kannanotot ja aloitteet käsitellään ja hy-
väksytään asiaryhmä kerrallaan. Käsittelyn pohjana on valiokunnan 
esitys. Kannanotot ja aloitteet hyväksytään kokouksessa kokonaisuu-
dessaan. Jos osa valiokunnan esityksestä päätetään palauttaa valio-
kunnan käsittelyyn, koko asiaryhmä menee sinne kokonaisuudessaan. 
Valiokunnan puheenjohtajalla on oikeus olla ottamatta salissa esitettyä 
asiaa valiokuntakäsittelyyn, jolloin asia käsitellään salissa. Mikäli valio-
kunnan esityksiä palautetaan valiokunnan uudelleen käsittelyyn, käsitel-
lään kokoussalissa vain ne asiat, jotka valiokunnassa on uudelleenkäsi-
telty ja ne kohdat, joihin uudelleen käsitellyt asiat suoraan vaikuttavat.  
 
Puheenvuoron pyytäminen 
 
Kaikki puheenvuorot on pyydettävä kirjallisesti kokouksen puheenjohta-
jalta. Antaessaan puheenvuoron puheenjohtaja samalla toteaa, kenellä 
on seuraava puheenvuoro. Lista puheenvuoron käyttäjistä on nähtävis-
sä myös kokoustiloissa valkokankaalla ja käytävillä sekä joissain työs-
kentelytiloissa olevissa monitoreissa. 
 
Puoluehallituksen tai valiokunnan puolesta selvityksiä antaville on kui-
tenkin oikeus saada puheenvuoronsa vuorojärjestyksestä riippumatta. 
 
Työjärjestystä koskevia puheenvuoroja voidaan myöntää vuorojärjes-
tyksestä riippumatta. 
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Puheenvuoron käyttäminen 
 
Kaikki puheenvuorot on käytettävä kokoussalin etuosassa olevalta pu-
hujakorokkeelta. Puhujan on aloitettava puheenvuoronsa sanomalla 
nimensä ja piirijärjestönsä tai asemansa kokouksessa. Puheenvuorot 
on esitettävä selkeästi ja kuuluvalla äänellä. Puheenvuoroissa tehtävät 
esitykset tulee jättää kirjallisena puheenjohtajiston pöydälle puheenvuo-
ron jälkeen, kuitenkin ennen ko. asiakohdan keskustelun päättyneeksi 
julistamista. 
 
Puhujan on pitäydyttävä käsiteltävänä olevassa asiassa. Ellei puhuja 
näin tee, kokouksen puheenjohtajan on kehotettava häntä palaamaan 
asiaan uhalla, että puheenvuoro voidaan keskeyttää. Kokousedustaja 
saa puhua käsiteltävänä olevasta asiasta ainoastaan kerran kussakin 
keskusteluvaiheessa. Jos hän haluaa käyttää käsiteltävänä olevasta 
asiasta toisen puheenvuoron, se voidaan myöntää hänelle vasta sen 
jälkeen, kun muut puheenvuoroa pyytäneet ovat puheenvuoronsa käyt-
täneet. 
 
Jos kokouksen osanottaja tahtoo vastata puheenvuoroon ja hän on sitä 
pyytänyt ao. puheenvuoron aikana tai heti sen päätyttyä, puheenjohtaja 
voi myöntää hänelle yhden (1) minuutin puheenvuoron ennen muita 
pyydettyjä puheenvuoroja. Vastauspuheenvuorossa älköön esitettäkö 
muuta kuin selvityksiä ja oikaisuja toisen puheenvuoron johdosta tai 
vastine siinä esitettyyn väitteeseen. 
 
Hyvinvointivisio- ja Eurooppavisio-ohjelmaa koskevat puheenvuorot käy-
tetään näille keskusteluille varattuina ajankohtina. Poliittisesta tilannekat-
sauksesta käytävä keskustelu jakaantuu useammalle päivälle.  Mikäli 
visiokeskusteluihin varattuna ajankohtana ei ehditä käyttää kaikkia pu-
heenvuoroja, puheenjohtajisto siirtää käyttämättä jääneet puheenvuorot 
osaksi poliittisesta tilannekatsauksesta käytävää keskustelua. 
 
Puheenvuoron kesto 
 
Puheenvuoro saa kestää enintään kolme (3) minuuttia, paitsi henkilöva-
lintoihin liittyvissä asioissa enintään yhden (1) minuutin. Puhumatta 
jäänyttä kirjoitettua puhetta tai sen osaa ei liitetä kokouksen pöytäkir-
jaan. Asian esittelijöille sekä puoluehallituksen ja puoluetoimiston edus-
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tajille voidaan selvitysten esittämistä varten myöntää enintään kymme-
nen (10) minuutin puheenvuoro. 
 
Puheenvuorojen rajoittaminen 
 
Kokouksella on oikeus rajoittaa puheenvuorojen käyttämisaikaa. Koko-
us voi myös päättää puheenvuorojen määrän rajoittamisesta, kuitenkin 
vain käsittelyn alaisena olevan asian osalta kulloinkin erikseen. 
 
Asian esittelijöille ja puoluehallituksen edustajille on annettava puheen-
vuorojen rajoittamisen jälkeenkin tilaisuus lyhyesti vastata niihin huo-
mautuksiin tai tiedusteluihin, joita keskustelun kuluessa on tehty. 
 
Äänestykset ja vaalit 
 
Ennen äänestykseen ryhtymistä puheenjohtajan on selostettava kes-
kustelun kuluessa tehdyt kannatuksen saaneet tai kannatuksen puuttu-
essa rauenneet ehdotukset sekä tehtävä sen jälkeen äänestysesitys 
kannatetuista ehdotuksista. 
 
Jokaisella puoluekokousedustajalla on yhdenvertainen äänioikeus. 
Vaalit suoritetaan vaadittaessa suljetuin lipuin. Äänten jakautuessa ta-
san tulee päätökseksi se mielipide, johon kokouksen puheenjohtaja on 
yhtynyt, paitsi vaaleissa, joissa ratkaisee arpa. 
 
Kokouksen puheenjohtaja voi halutessaan esittää koeäänestystä varsi-
naisen äänestyksen sijaan. Koeäänestykset suoritetaan yhdellä äänes-
tyskierroksella, jolla kaikkien ehdotusten kannatukset arvioidaan, minkä 
jälkeen puheenjohtaja ehdottaa näkemänsä perusteella selvän enem-
mistön saaneen ehdotuksen hyväksymistä kokouksen päätökseksi tai 
äänestyksen suorittamista tavalliseen tapaan, jos mikään ehdotus ei ole 
selvästi muita suositumpi. Varsinainen äänestys pitää toteuttaa, jos yk-
sikin sitä koeäänestyksen jälkeen vaatii. 
 
Ehdotusten tekeminen henkilövaaleihin 
 
Ehdotukset puoluekokouksessa toimeenpantaviin henkilövaaleihin on 
tehtävä kirjallisesti ja toimitettava kokouksen puheenjohtajalle torstaihin 
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9.6. klo 18.00 mennessä. Ehdotukset tehdään kokouskansioihin jaetuil-
la lomakkeilla. 
 
Vaalivaliokunnan ehdotusten pyytäminen 
 
Ehdollepanoajan päätyttyä kokouksen puheenjohtaja toteaa tehdyt eh-
dotukset, minkä jälkeen kokouksen puheenjohtaja tiedustelee kokouk-
sen kantaa siihen, halutaanko vaalivaliokunnan tekevän esityksen ko. 
henkilövaalista. Kokous päättää asiasta äänestämällä jaa tai ei ilman, 
että asiasta käydään keskustelua. 
 
Henkilövaalien toimeenpano 
 
Järjestävä valiokunta tekee esitykset henkilövaalien toimeenpanosta 
ottaen huomioon kokouksen teknisen aikataulun. Vaalien käytännön 
toimeenpanon ja äänten laskennan suorittaa kokouksen asettama vaa-
litoimikunta (ääntenlaskijat) puolueen sääntöjen 35§ ja 40§:n määräys-
ten mukaisesti.  
 
 
Kokouksesta laadittava pöytäkirja 
 
Kokouksessa pidetyt puheenvuorot nauhoitetaan ja ne kirjoitetaan ko-
kouksen keskustelupöytäkirjaksi.  
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LIITE 7 

 
KOOSTE HENKILÖEHDOTUKSISTA 
 
 
Ehdokkaat puolueen puheenjohtajaksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Haatainen, Tuula 45 opetusministeri, 
kansanedustaja Helsinki Helsinki 

Heinäluoma, Eero 49 kansanedustaja Helsinki Helsinki 

Tuomioja, Erkki 58 ulkoministeri, 
kansanedustaja Helsinki Helsinki 

 
 
Ehdokkaat puoluesihteeriksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Eskelinen, Juha 46 ohjelmajohtaja Vantaa Uusimaa 

Feldt-Ranta, Maarit 37 erityisavustaja Pohja FSD 
Jääskeläinen, Markku 
J. 52 johtaja Vantaa Uusimaa 

Lintonen, Minna 42 kansanedustaja Forssa Häme 
 
 
Ehdokkaat puolueen varapuheenjohtajiksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Filatov, Tarja 41 työministeri,  
kansanedustaja Hämeenlinna Häme 

Haatainen, Tuula 45 opetusministeri, 
kansanedustaja Helsinki Helsinki 

Kumpula, Miapetra 33 kansanedustaja, 
insinööri Vaasa Pohjanmaa 

Suominen, Esa 26 puheenjohtaja Helsinki Helsinki 

Taipale, Ilkka 62 kansanedustaja,  
dosentti Helsinki Helsinki 

Viitanen, Pia 38 kansanedustaja Tampere Pirkanmaa 
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Ehdokkaat puoluehallituksen jäseniksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Anttila, Maija 62 sairaanhoidon  
opettaja Helsinki Helsinki 

Backman, Jouni 46 kansanedustaja Savonlinna Etelä-Savo 

Eerola, Jouni 44 lehtori Imatra Kymi 

Feldt-Ranta, Maarit 37 erityisavustaja Pohja FSD 

Filatov, Tarja 41 työministeri,  
kansanedustaja 

Hämeenlin-
na Häme 

Kainulainen, Ismo 30 kansanedustajan avus-
taja Joensuu Pohjois-

Karjala 

Kumpula, Miapetra 33 kansanedustaja, 
insinööri Vaasa Pohjanmaa 

Laitinen, Reijo 55 kansanedustaja Jyväskylä Keski-Suomi 

Lintonen, Minna 42 kansanedustaja Forssa Häme 

Paasio, Heli 32 kansanedustaja Turku Varsinais-
Suomi 

Rahkonen, Susanna 37 kansanedustaja Espoo Uusimaa 

Riepula, Esko 64 rehtori Rovaniemi Lappi 

Ruoholahti, Pauli 53 toiminnanjohtaja Tampere Pirkanmaa 

Suominen, Esa 26 puheenjohtaja Helsinki Helsinki 

Tuppurainen, Tytti 29 toimitusjohtaja Oulu Oulu 
Tuukkanen-Peussa, 
Minna 34 luokanopettaja Kuusankoski Kymi 

Wahlman, Esa J. 57 toiminnanjohtaja Pori Satakunta 

Viitanen, Pia 38 kansanedustaja Tampere Pirkanmaa 

Vuorenmaa, Erkki 57 liittopuheenjohtaja Vantaa Uusimaa 

Väätäinen, Tuula 49 kansanedustaja Siilinjärvi Pohjois-Savo 
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Ehdokkaat puoluevaltuuston puheenjohtajaksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Ahde, Matti 59 kansanedustaja Oulu Oulu 

Jaakonsaari, Liisa 59 kansanedustaja Oulu Oulu 

Koskinen, Johannes 50 oikeusministeri, 
kansanedustaja Hämeenlinna Häme 

     
Ehdokkaat puoluevaltuuston varapuheenjohtajiksi 
 
Nimi Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Lehtinen, Seppo (1. vpj) 56 työsuojeluinsinööri Turku Varsinais-
Suomi 

Autio, Johanna (2. vpj.) 33 valtiotiet. maisteri Kankaanpää Satakunta 
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LIITE 8 
 
VALIOKUNNILLE TEHDYT MUUTOSESITYKSET 
PUOLUEHALLITUKSEN ESITYKSIIN 
 
 
1. Kansainvälisten asioiden valiokunta 
 
 
Muutosesitykset kannanottoon 
 

1. Jouko Elo ja Aki Linden, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kan-
nanoton kohtaan 2 globalisaatiosta.  

2. Jouko Elo ja Aki Linden, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kan-
nanoton kohtaan 5 kehitysavusta.  

3. Tarja Kantola, Helsinki: Lisäysehdotus kannanoton kohtaan 5 
velkahelpotuksista. 

4. Jarkko Tuononen, Pohjois-Karjala: Muutosesitys kannanoton 
kohtaan 14 Nato-kansanäänestyksestä. 

5. Osku Pajamäki, Helsinki: Muutosesitys talouden maailmanlaa-
juistumiseen liittyen kannanoton kappaleeseen 2, lisäysesitys 
turvallisuuspolitiikasta kannanoton kappaleeseen kuusi ja li-
säysesitys EU:n, USA:n ja Venäjän yhteistyöstä kohdaksi 17 

6. Jouko Elo ja Aki Linden, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kan-
nanoton kohtaan 14 kansalaiskeskustelusta ja kansanäänes-
tyksestä.  

7. Jouko Elo ja Aki Linden, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kan-
nanoton kohtaan 16 transatlanttisesta yhteistyöstä. 

8. Nesrin Can-Kurtakko, Uusimaa: Muutosesitykset kehitysavusta 
ja -yhteistyöstä kannanoton kohtaan 5. ja kansalaisjärjestöjen 
kehitysyhteistyöhankkeista kohtaan 6. 

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

9. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys asevelvollisuudesta, aloite 
6.  

10. Jouko Elo ja Aki Linden, Varsinais-Suomi: Muutosesitys siviili-
palveluksesta aloite 8.  
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2. Eurooppavaliokunta 
 
Muutosesitykset Eurooppavisioon 

 
1.11. Tarja Kantola, Helsinki: Lisäysesitys työmarkkinoista Eu-

rooppavision sivulle 9., kohtaan 1. 
2.12. Reino Paasilinna, Helsinki: Muutosesitykset Eurooppavisi-

on sivuille 7, 8, 9, 10, 16, 19, 21, 22, 23, 27, 29, 33, 36, 42. 
3.13. Seppo Salminen, Pirkanmaa: Lisäys- ja muutosesitys kor-

keasta teknologiasta Eurooppavision sivulle 18.  
4.14. Ayla Shakir, Pohjois-Karjala: Muutosesitys maaseutupoli-

tiikasta Eurooppavision sivulle 25. 
5.15. Kaj Wallenius, FSD: Muutosesitys verotuksesta Eurooppa-

vision sivulle 29. 
6.16. Kaj Wallenius, FSD: Muutosesitys kolmikantasopimisesta 

Eurooppavision sivulle 30. 
7.17. Jacob Söderman, Helsinki: Muutosesitykset Eurooppavisi-

on kohtaan 3. EU:n avoimuudesta ja ihmisoikeussopimukseen 
liittymisestä, kohtaan 4. ammattiyhdistystoiminnasta ja kohtaan 
5. korruption kitkemiseksi. 

8.18. Jacob Söderman, Helsinki: Lausuntoesitys ihmisoikeuksis-
ta Eurooppavision yhteydessä annettavaksi. 

9.19. Lea Väänänen, Uusimaa: Uudenmaan ryhmän muutosesi-
tykset Eurooppavisioon. 

 
 
3. Hyvinvointivisiovaliokunta 

 
Muutosesitykset hyvinvointivisioon 

 
1. Hanne Savolainen, Pohjois-Karjala: Muutosesitykset sivuille 5, 

9, 11, 12, 21, 31, 33, 34 ja 37  
2. Hannu Kokki, Pohjois-Savo: Muutosesitys kansalaisten omaeh-

toisesta terveyskäyttäytymisestä hyvinvointivision sivulle 9, 
kohtaan 6. 

3. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Muutosesitys hyvinvointivi-
sion sivulle 15, kohtaan 1. 
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4. Erkki Kuusikko, Pohjanmaa: Muutosesitys harmaan talouden 
vastaisesta taistelusta hyvinvointivision sivulle 17. 

5. Maija Piitulainen, Keski-Suomi: Muutosesitykset työnantajakus-
tannuksista hyvinvointivision sivulle 23, kohtaan 5. ja sivulle 27. 

6. Erkki Kuusikko, Pohjanmaa: Muutosesitys hyvinvointivision si-
vulle 23, kohtaan 6. 

7. Anna Mäenpää, Helsinki: Muutosesitys perhevapaista ja sai-
raan lapsen hoitamisesta johtuvista työnantajakustannuksista 
hyvinvointivision sivulle 23, kohtaan 9.  

8. Tuula Peltonen, Keski-Suomi: Lisäysesitys sijaisvanhemmuu-
den tukemiseksi hyvinvointivision lukuun 4  

8.9. Maija Piitulainen, Keski-Suomi: Muutosesitys hyvinvointivision 
sivulle 26, toiseksi viimeiseen kappaleeseen. 

9.10. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Muutosesitys vanhemmuuden 
kustannuksista hyvinvointivision sivulle 27, lukuun 4.2.. 

10.11. Maija Piitulainen, Keski-Suomi: Muutosesitys hyvinvointivi-
sion sivulle 28, kolmanteen kappaleeseen. 

11.12. Sirkka Merikoski, Pirkanmaa: Muutosesitykset pitkäaikais-
sairaiden ja vammaisten hoidosta hyvinvointivision sivuille 26, 
30, 31 

12.13. Hannu Kokki, Pohjois-Savo: Muutosesitys ikäihmisten 
elämänhallinnan tukemiseksi hyvinvointivision sivulle 32, koh-
taan 8. 

13.14. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Lisäysesitys opintotuen korot-
tamiseksi ja sitomiseksi indeksikorotuksiin hyvinvointivision si-
vulle 36, kolmanteen kappaleeseen sekä lisäysesitys sivulle 57 
viimeiseen kappaleeseen alkoholiveron kiristämisestä..  

14.15. Jukka Gustafsson, Pirkanmaa: Muutosesitykset syrjäyty-
misvaarassa olevien nuorten tukemiseksi hyvinvointivision si-
vuille 53 ja 64. 

15.16. Erkki Kuusikko, Pohjanmaa: Muutosesitys työntekijöiden 
oppimisen tukemiseksi hyvinvointivision sivulle 35. 

16.17. Esko Riepula, Lappi: Muutosesitys ulkomaisten opiskelijoi-
den lukukausimaksuista hyvinvointivision sivulle 36. 

17.18. Marko Haakana, Pohjois-Karjala: Muutosesitys asunnot-
tomuuden poistamiseksi hyvinvointivision sivulle 38, kolman-
teen kappaleeseen. 

18.19. Kristiina Salonen, Satakunta: Muutosesitys sosiaaliturvaan 
liittyen hyvinvointivision sivulle 41, kohtaan 1. 
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19.20. Anna Mäenpää, Helsinki: Muutosesitys asunnottomuuden 
poistamiseksi hyvinvointivision sivulle 41, kohtaan 3. 

20.21. Hannu Kokki, Pohjois-Savo: Muutosesitys asunnottomuu-
den poistamiseksi hyvinvointivision sivulle 41, kohtaan 3. Muu-
tosesitys asunnottomuuden poistamiseksi hyvinvointivision si-
vulle 41, kohtaan 3. 

21.22. Nancy Lökfors, FSD: Muutosesitys asunnottomuuden pois-
tamiseksi hyvinvointivision sivulle 41, kohtaan 3. 

22.23. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Muutosesitys asunnottomuu-
den poistamiseksi hyvinvointivision sivulle 41, kohtaan 3. 

23.24. Sakari Kiuru, Helsinki: Lisäysesitys aikuiskasvatuksen ja 
vapaan sivistystyön kehittämiseksi hyvinvointivision sivulle 42, 
kohdaksi 8. 

24.25. Maija Anttila, Helsinki: Lisäysesitys aikuiskasvatuksen ja 
vapaan sivistystyön kehittämiseksi hyvinvointivision sivulle 42, 
kohdaksi 8. 

25.26. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Lisäysesitys köyhyyden pois-
tamiseksi hyvinvointivision sivulle 42, kohdaksi 8.    

26.27. Esa Lehtinen, Kymi: Muutosesitys hallinnon hoitamiseen 
hyvinvointivision sivulle 43, kappaleeseen  kolme. 

27.28. Joonas Lepistö, Pirkanmaa: Muutosesitys kuntatalouteen 
hyvinvointivision sivulle 48, kohtaan 5. 

28.29. Ilkka Taipale, Helsinki: Lisäysesitys köyhyyden puolittami-
seksi Suomessa hyvinvointivision sivulle 51. 

29.30. Hannu Kokki, Pohjois-Savo: Lisäysesitys terveyshaittojen 
ehkäisemiseksi hyvinvointivision sivulle 67, kohtaan 3.    

30.31. Hannu Kokki, Pohjois-Savo: Lisäysesitys lääkehoidon tut-
kimuksen lisäämiseksi hyvinvointivision sivulle 69, kohtaan 10.    

31.32. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys tervey-
denhoitopalvelujen kehittämiseksi hyvinvointivisioon sivulle 69 
uudeksi kohdaksi 11. 

32.33. Sakari Knuuttila, Keski-Suomi: Lisäysesitys päihteiden 
käytön ennaltaehkäisemiseksi hyvinvointivision sivulle 69 uu-
deksi kohdaksi 12. 

33.34. Seppo Salminen, Pirkanmaa: Muutosesitys kiinteistövero-
tukseen hyvinvointivision sivulle 73, kohtaan 9. 

34.35. Pekka Salmi, Pirkanmaa: Lisäysesitys pääomasiirtojen ve-
rottamiseksi hyvinvointivision sivulle 73, kappaleeseen 9.1.. 
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35.36. Jarmo Huhtala, Lappi: Lisäysesitys ympäristökuormituksen 
vähentämiseksi sivulle 58 kohtaan 8.1.. 

36.37. Helena Rissanen, Pirkanmaa. Muutosesitykset sivuille 11, 
15, 22 ja 23. 

37.38. Veikko Simpanen , Uusimaa. Uudenmaan ryhmän muu-
tosesitykset. 

38.39. Mikko Rönnholm, Varsinais-Suomi: Muutokset sivuille 1, 2 
ja 3. 

 
Ponsiesitykset  
 

39.40. Osku Pajamäki, Helsinki: Ponsiesitys sukupolvisopimus-
työryhmän perustamiseksi. 

40.41. Maija Anttila, Helsinki: Esitys jatkaa hyvinvointiasiakirjojen 
työstämistä puoluehallituksen toimesta. 

 
 
4. Valtiosääntö- ja lakivaliokunta 

 
Muutosesitykset kannanottoon 
  

1. Susanna Rahkonen, Uusimaa: Muutosesitykset kannanoton 
kohtiin 2, 3 ja 7. 

2. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kannanoto-
toon kohtaan 1 vaalijärjestelmän muuttamiseksi EU-vaaleissa. 

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

3. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Muutosesitys parisuhteen re-
kisteröineiden oikeudesta perheen sisäiseen adoptioon, aloit-
teet 60–62.  

4. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys samaa sukupuolta olevien 
adoptio-oikeuden sallimiseksi, aloite 60. 
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5. Talous-, työllisyys- ja verovaliokunta 

 
Muutosesitykset kannanottoon 
 

1. Heikki Raittila, Uusimaa: Uudenmaan ryhmän esitykset kan-
nanottoon. 

  
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

2. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys selvitystyön aloittamiseksi, 
aloite 81. 

 
Ponsiesitykset 

 
3. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Henteläaho, 

Pohjois-Savo: Eläkkeiden verotuksen keventämiseksi.  
4. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Henteläaho, 

Pohjois-Savo: Eläkeläisten ottamisesta starttirahan piiriin. 
5. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Henteläaho, 

Pohjois-Savo: Luottohäiriötietojen poistamiseksi entisiltä yrittä-
jiltä. 

  
 
6. Elinkeinovaliokunta 

 
Muutosesitykset kannanottoon 
 

1. Antti Lindtman, Uusimaa: Uudenmaan ryhmän muutosesitykset 
kannanottoon. 

2. Kai Kalima, Helsinki: Muutosesitykset kannanoton kohtaan 12 
valtionomistajapolitiikan muuttamiseksi. 

3. Hildur Boldt, FSD:  Lisäysesitys kannanoton kohtaan 14 eettis-
ten ohjesääntöjen noudattamiseksi  

4. Kai Kalima, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 16. 
5. Sakari Knuuttila, Keski-Suomi: Muutosesitys kannanoton koh-

taan 18 metsien moninaiskäytöstä.  
6. Hildur Boldt, FSD: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 20 eetti-

sen tuotannon merkin luomiseksi  
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7. Raimo Piirainen, Oulu: Muutosesitys kannanottoon palveluiden 
turvaamiseksi aluetasolla.  

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

8. Kai Kalima, Helsinki: Muutosesitys rahan saannin helpottami-
seksi, aloite 106. 

9. Sirpa Paatero, Kymi: Muutosesitys alkoholimainonnan rajoitta-
miseksi, aloite 109. 

 
 
7. Liikenne- ja viestintävaliokunta 

 
Muutosesitykset kannanottoon 

on 
 
1. Eero Kippola, Oulu: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 1 rahoi-

tusohjelmasta rataverkon kunnostukseen. 
2. Hilkka Ahde, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 2 

kuorma-autoliikenteen toimintaedellytysten turvaamiseksi. 
3. Silmu Sarvala, Keski-Suomi: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 

2 tieverkon kunnon huolehtimiseksi ja sen ylläpidon määrära-
hojen lisäämiseksi.  

4. Tapio Bergholm, Uusimaa: Muutosesitykset kohtaan 3 teiden, 
rautateiden ja lentokenttien rahoittamiseksi sekä kohtaan 11 
nopeiden ja kohtuuhintaisten liikenneyhteyksien saatavuudeksi. 

5. Eero Kippola, Oulu: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 3 rahoi-
tusohjelma rataverkon kunnostus- ja ylläpitotason rahoittami-
seksi.  

6. Kaj Wallenius, FSD: Muutosesitys kannanoton kohtaan 4 Suo-
menlahden ja Itämeren pohjoisosan öljyntorjuntavalmiudesta 
huolehtimiseksi 

7. Osku Pajamäki, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 8 
työsuhdelipun käyttöönoton edistämiseksi verotuksen avulla. 

8. Hilkka Ahde, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 9 kul-
jetusmarkkinoiden sääntelyjä koskevien päätösten tekemisestä. 

9. Riitta Aikio, Lappi: Muutosesitys kannanoton kohtaan 11 tieto-
liikenneyhteyksien rakentamisessa yhteistyömahdollisuuksien 
huomioonottamiseksi naapurimaiden kanssa. 
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10. Sakari Kiuru, Helsinki: Muutos- ja lisäysesitykset kannanoton 
uusiksi kohdiksi 12, 14 ja 16 tietoyhteiskunnan kriittiseksi arvi-
oimiseksi, viestintävälineiden omistuksen keskittymisen haitta-
vaikutusten torjumiseksi sekä mediakriittisen kasvatuksen vah-
vistamiseksi. 

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

11. Matti Pesonen, Pohjois-Karjala: Muutosesitys Kymijoki-
Mäntyharju-kanavaparin suunnittelun aloittamiseksi, aloite 124. 

12. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys tv-lupamaksun poistami-
seksi, aloite 128. 

 
 

  
1.  Hilkka Ahde, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan kaksi kuor-
ma-autoliikenteen toimintaedellytysten turvaamisesta. 

2.  Eero Kippola, Oulu: Lisäysesitys kannanoton kohtaan yksi rahoi-
tusohjelmasta rataverkon kunnostus ja ylläpitoon. 
3.  Eero   
4.  Osku Pajamäki, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 
kahdeksan työsuhdelipun käyttöönoton edistämiseksi verotuksen 
avulla. 

5.  Sakari Kiuru, Helsinki: Muutos- ja lisäysesitykset kannanoton uusiksi 
kohdiksi 12,                  14 ja 16 tietoyhteiskunnan kriittisestä arvioinnis-
ta, viestintävälineiden omistuksen keskittymisen haittavaikutuksista se-
kä mediakriittisestä kasvatuksesta. 

 
 
8. Kunta- ja aluevaliokunta 
 
Muutosesitykset kannanottoon 

 
1. Pekka Myllyniemi, Uusimaa: Lisäysesitys kannanoton kolman-

neksi kappaleeksi toiminnallisen metropolialueen luomiseksi 
sekä muutos- ja lisäysesitykset kannanoton kohtiin 2, 8 ja 9  
metropolialueen edellytyksiksi, kuntarakenteen uudistamiseksi 
ja kuntien valtionosuusjärjestelmän uudistamiseksi.  
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2. Maria Länsiö, Pirkanmaa: Lisäysesitys kannanottoon sivulle 
268, toisen kappaleen loppuun suurten kaupunkien aseman 
turvaamiseksi. 

3. Pekka Korpinen ja Sirkka-Liisa Vehviläinen, Helsinki: Muutos-
esitys kannanoton kohtaan 6 maakuntajakojen tarkistamiseksi 
sekä lisäysesitykset kannanoton uusiksi kohdiksi 11 ja 12 kun-
tien aktiivisemman roolin ottamiseksi laajakaistayhteyksien 
luomiseksi sekä kuntien aktiivisemman maanhankinnan aloit-
tamiseksi. 

4. Matti Tukiainen, Uusimaa: Muutosesitys kannanoton kohtaan 8 
hallinnon tasojen lisäämisestä. 

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 

 
5. Ville Salonen ja Esa Lehtinen, Kymi: Muutosesitys kuntien ta-

louden tukemiseksi, aloite 141. 
6. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys korvamerkityn rahan käyt-

tämisen lisäämiseksi kuntien valtionosuuksissa sopivissa tapa-
uksissa, aloite 142. 

 
  
9. Asunto- ja ympäristövaliokunta  

 
Muutosesitykset kannanottoon 

 
1. Kari Piimies, Helsinki: Muutos- ja lisäysesitykset kannanottoon 

sivulle 304,  ensimmäiseen, kolmanteen ja viimeiseen kappa-
leeseen asuntojen uustuotannon tarpeen huomaamiseksi, pien-
ten vuokra-asuntojen ja kohtuuhintaisten perheasuntojen ky-
syntään vastaamiseksi ja uusien asumismuotojen kehittämi-
seksi ikääntyville. 

2. Leena Yksjärvi, Keski-Suomi: Lisäysesitys kannanottoon sivulle 
304 esteettömän asumisen mahdollistamiseksi ja asumista 
koskevien oikeuksien tunnustamiseksi. 

3. Hannele Rämö, Häme: Muutosesitys kannanottoon sivulle 305 
asuntojen rakentamisen valvomiseksi. 

4. Juha Beurling, Helsinki: Muutosesitys kannanottoon sivulle 
306, viidenteen kappaleeseen biopolttoaineiden käytön edistä-
miseksi. 
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5. Juha Beurling, Helsinki: Muutosesitys kannanottoon sivulle 306 
uusiutuvien energialähteiden kehittämiseksi. 

6. Juha Beurling, Helsinki: Muutosesitys kannanottoon sivulle 306 
globaalin yhteistyön merkityksestä ympäristöongelmien ehkäi-
semiseksi. 

7. Juha Beurling, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton uudeksi koh-
daksi 17 eläinten suojelemiseksi. 

8. Juha Beurling, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton uudeksi koh-
daksi18 uuden ympäristöohjelman laatimiseksi. 

9. Juha Beurling, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton uudeksi koh-
daksi 19 Suomen roolista EU:n kemikaalipolitiikassa. 

10. Juha Beurling, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton uudeksi koh-
daksi 20 llikenteen melun torjumiseksi. 

 
 
 
Muutosesitykset päätösesityksiin 

 
11. Petteri Oksa, Helsinki: Lisäysesitys valtion vastuun suurenta-

miseksi asunnottomuuden poistamisessa, aloite 156. 
12. Ilkka Taipale, Helsinki: Muutosesitys asunnottomuuden poista-

miseksi, aloite 156/157. 
 
 
10. Työelämävaliokunta 
 
Muutosesitykset kannanottoon 
 

1. Kari Rimpeläinen, Etelä-Savo: Lisäysesitys kannanoton koh-
taan 4 yrityksille maksettavan tuen ajallisesta pidentämisestä. 

2. Risto Pirttinen ja Kyösti Takkinen, Keski-Suomi: Muutosesitys 
voimakkaamman ilmaisun lisäämiseksi, kannanotto ja aloitteet 
163-183. 

3. Katja Taimela, Varsinais-Suomi: Muutosesitys kannanoton koh-
taan 8 työelämässä toimimisen lähtökohtien parantamiseksi. 

4. Tuula Lindell, Uusimaa: Muutosesitys kannanoton kohtaan 9 
kaikkien työntekijöiden samantasoisten etujen takaamiseksi 
perhelomakausien ja sairaan lapsen hoidon ajalta. 
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5. Anna Mäenpää, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 9 
perhevapaista johtuvien työnantajakustannusten jakamiseksi. 

6. Mauri Tuominen, Uusimaa: Muutosesitys kannanoton kohtaan 
9 kaikkien työntekijöiden samantasoisten etujen takaamiseksi 
perhelomakausien ja sairaan lapsen hoidon ajalta.  

7. Helena Rissanen, Pirkanmaa: Muutosesitykset kannanoton 
kohtaan 9 palkallisen isyysvapaan käyttöönottamiseksi sekä 
kohtaan 11 työntekijöiden kansainvälisten  perusoikeuksien 
edistämiseksi 

8. Anna Mäenpää, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 11 
kansainvälisten ammattiyhdistysliikkeiden vahvistamiseksi. 

9. Raili Karonen, Varsinais-Suomi: Muutosesitys kannanoton koh-
taan 14 nykyisten työpaikkojen säilymiseksi. 
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Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

10. Neeta Röppänen, Pohjois-Savo: Lisäysesitys perhevapaiden 
kustannusten tasausmaksun tavoittelemiseksi, aloitteet 173-
177. 

 
 
11.  
11. Sosiaali- ja terveysvaliokunta 
 
Muutosehdotukset kannanottoon 

 
1. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kolmanteen 

kappaleeseen uudenlaisista eettisistä haasteista. 
2. Pirkko Letto, Uusimaa: Uudenmaan ryhmän muutosesitykset 

kannanottoon. 
3. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Muutosesitys kannanoton 

kohtaan 1 suuremman kuntakoon sekä kuntien yhteistyön saa-
vuttamiseksi. 

4. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 2 osto-
palveluiden määrän lisäämisen välttämiseksi. 

5. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kannanoton 
kohtaan 2 sekä hyvinvointivision sivulle 54 ulkoistamisen ja 
palvelujen ostamisen harkitsemiseksi. 

6. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 2 yksi-
tyissektorilta hankittujen palveluiden laadun takaamiseksi ja 
hankintalain uudistamiseksi. 

7. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 3. 
8. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 4 syr-

jäytymistä ehkäiseviksi  keinoiksi. 
9. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 5 las-

ten hyvinvoinnin huomioimiseksi. 
10. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 5 isien 

kannustamiseksi. 
11. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanottoon sivulle 377 

kansalaisten vastuusta terveydestään. 
12. Anne Rasi, Pohjanmaa: Muutosesitys kannanottoon sivulle 377 

yhteiskunnan vastuunkantamiseksi kansalaisten terveyden 
edistämisestä. 
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13. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannantoton kohtaan 10 
monipalvelullisten sosiaali- ja terveyskeskuksien luomiseksi. 

14. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannantoton kohtaan 10. 
15. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 11 

terveyspalveluiden kehittämiseksi. 
16. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Muutosesitys kannanoton 

kohtaan 10 terveyspalveluiden tuottamiseksi suuremmissa kun-
tayksiköissä. 

17. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Muutosesitys kannanoton 
kohtaan 12 eri sosiaaliryhmien välisten terveyserojen kaventa-
miseksi. 

18. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 14 te-
hokkaaksi puuttumiseksi päihdeongelmiin. 

19. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 14. 
20. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kannanoton kohtaan 15 

mielenterveyden edistämiseksi. 
 
Muutosesitykset päätösesityksiin       

 
21. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys kilpailuttamislainsäädännön 

uudistamiseksi, aloite 185. 
22. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys informaation tasapuoliseksi 

jakamiseksi, aloite 192 ja 193. 
23. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys huostaan otettujen lasten 

sijoittamiseksi pk-seudulle, aloite 195 ja 196. 
24. Anne Rasi, Pohjanmaa: Lisäysesitys kouluterveydenhuollon 

kehittämiseksi, aloite 197. 
25. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys pienten eläkkeiden korot-

tamiseksi, aloite 200- 201. 
26. Juha Hjelt, Keski-Suomi: Muutosesitys palomiesten eläkeiän 

laskemiseksi, aloite 202. 
27. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys vammaistuen uudistami-

seksi, aloite 203. 
28. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys vaikeavammaisten kulje-

tuspalveluiden laadunturvaamiseksi, aloite 204. 
29. Leena Vallius ja Eija Pennanen, Pohjois-Karjala: Muutosesitys 

toimeentulotuen maksamisen siirtämiseksi Kelalle, aloite 205. 
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30. Leena Vallius ja Eija Pennanen, Pohjois-Karjala: Muutosesitys 
asumiskulujen omavastuun poistamiseksi toimeentulotuesta, 
aloiteet 190, 206, 207 ja 208. 

31. Tytti Tuppurainen, Oulu: Muutosesitys lapsilisän maksamiseksi 
täydellisenä toimeentulotukiasiakkaille, aloite 209. 

32. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitys asumisen omavastuun 
poistamiseksi toimeentulotuesta, aloitteet 205-209. 

33. Ayla Shakir, Pohjois-Karjala:  Muutosesitys asumiskulujen 
omavastuun poistamiseksi toimeentulotuesta, aloitteet 205-
209. 

34. Mirka Oksa, Helsinki: Lisäysesitys veteraanien kuntoutuskus-
tannusten vähentyessä vapautuvien varojen palauttamiseksi 
jakoon Raha-automaattiyhdistyksen normaalin käytännön mu-
kaisesti, aloite 215. 

35. Mirka Oksa, Helsinki: Muutosesitykset, aloitteet 223-225 ja 
226-227. 

36. Antero Leppänen, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys eutanasian 
laillistamisen edellytysten selvittämiseksi, aloite 237. 

37. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys aktiivisen eutanasian lail-
listamiseksi, aloite 237. 

 
Ponsiesitykset 
 

1. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Hentelä-Aho, 
Pohjois-Savo: Ponsiesitys vammaisten henkilökohtaisen avus-
tajajärjestelmän toteutumiseksi. 

2. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Hentelä-Aho: 
Ponsiesitys kriisipalvelun aloittamiseksi. 

 
 
 
 
12. 12. Koulutus – ja kulttuurivaliokunta 
 
Muutosesitykset kannanottoon 

 
1. Aysu Shakir, Helsinki: Muutosesitys kannanottoon sukupuoli-

sen häirinnän kieltämiseksi kouluissa. 
2. Jasminiitta Lumme, Uusimaa: Muutosesitys kannanottoon. 
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3. Tuula Petäkoski-Hult, Pirkanmaa: Lisäysesitys kannanottoon 
sivulle 471 ammatillisen koulutuksen tarjoamien opiskeluvaih-
toehtojen tunnettavuuden lisäämiseksi. 

4. Rainer Smedman, Pohjanmaa: Lisäysesitys kannanottoon si-
vulle 473 perusopetuksen rahoituksen turvaamiseksi. 

5. Jukka Gustafsson, Pirkanmaa: Lisäysesitys kannanoton koh-
taan 9 oppivelvollisuusiän noston vaikutusten selvittämiseksi. 

6. Pekka Lassila, Pirkanmaa: Muutosesitykset kannanottoon si-
vuille 473 toiseen kappaleeseen sivistystyön vahvistamiseksi ja 
sivulle 477 kohtaan 15 akttiivisen kansalaisuuden tukemiseksi. 

7. Rainer Smedman, Pohjanmaa: Muutosesitys kannanottoon si-
vulle 474 resurssien kohdistamiseksi oppilashuollollisiin toimiin. 

8. Pirjo Rämänen, Pohjois-Karjala: Lisäysesitys kannanoton koh-
taan 2 heikkotuloisten perheiden lapsien mahdollisuuksien tur-
vaamiseksi osallistua järjestettyyn toimintaan. 

9. Leena Nyyssönen, Pohjois-Karjala: Muutosesitys kannanoton 
kohtaan 4 parempien edellytysten luomiseksi oppimiselle. 

10. Riitta Ollila, Pirkanmaa: Muutosesitykset kannanoton kohtiin 4, 
5 ja 9 oppilaiden oppimisolosuhteiden kehittämiseksi.  

11. Jouko Elo, Varsinais-Suomi: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 
10 päättötutkintoihin liittyvien tutkintomaksujen poistamiseksi. 

12. Minna Räsänen, Pirkanmaa: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 
11 oppilaskuntien laillisen aseman parantamiseksi. 

13. Ahti Ruoppila, Keski-Suomi: Lisäysesitys kannanottoon koh-
taan 13 aikuiskoulutuksen kehittämiseksi.  

14. Anna Mäenpää, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 20 
korkeakoulujen opetuksen tarjoamiseksi ympärivuotisesti, jo-
kaisena arkipäivänä. 

15. Minna Räsänen, Pirkanmaa: Lisäysesitykset kannanoton koh-
taan 24 opintososiaalisten tukien kehittämiseksi. 

 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

16. Tuula Peltonen, Keski-Suomi: Muutosesitys esiopetuksen jät-
tämiseksi oppivelvollisuuden ulkopuolelle, aloite 244. 

17. Susanna Ruusu, Keski-Suomi: Muutosesitys oppivelvollisuuden 
jättämiseksi nykyisen pituiseksi ja oppilaanohjauksen paranta-
miseksi, aloite 245. 
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18. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys kirjastojen valtionosuuksi-
en korottamiseksi, aloite 272. 

 
 
13. Järjestövaliokunta 
 
Muutosesitykset kannanottoon 
 

1. Mauri Keskinen, Uusimaa: Muutosesitykset kannanottoon ja 
aloitteeseen 308 uuden jäsenen 1. vuoden jäsenmaksun alen-
tamiseksi. 

2. Petteri Oksa, Helsinki: Lisäysesitys kannanoton kohtaan 1 jä-
senistön suorien vaikutusmahdollisuuksien parantamiseksi. 

 
 
Muutosesitykset päätösesityksiin 
 

3. Maija Auvinen, Häme: Muutosesitys nuorten kotkain paikallisen 
toiminnan tukemiseksi puolueosastojen toimesta, aloite 282. 

4. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Muutosesitys puhe- ja läsnä-
olo-oikeuden myöntämiseksi, aloite 296. 

5. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys puolueen sääntöjen muut-
tamiseksi, aloiteet 301-303. 

6. Hanna Isbom, Varsinais-Suomi: Muutosesitys sääntöjen muut-
tamiseksi, aloitteet 301-303. 

7. Nancy Lökfors, FSD: Lisäysesitys jäsenrekisteriin merkitsemi-
seksi, aloite 307.  

8. Sinikka Syrjälä, Pohjanmaa: Muutosesitys nuorten jäsenien ikä-
rajan nostamiseksi, aloite 308. 

9. Petteri Oksa, Helsinki: Muutosesitys puolueen sääntöjen muut-
tamiseksi, aloite 312 

10. Minna Lintonen ja Aarne Kauranen, Häme: Muutosesitys työ-
väentalojen korjausmäärärahojen saamiseksi. 

 
Ponsiesitykset  
 

11. Marja-Liisa Tykkyläinen, Pekka Kaartinen ja Pirjo Hentelä-Aho, 
Pohjois-Savo: Ponsiesitys veljeysliiton talouden turvaamiseksi. 
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Muutosesitykset kansainväliseen julkilausumaan 
 
1. Pekka Korpinen, Helsinki: Lisäysesitys julkilausuman sivulle 2, toi-

seen kappaleeseen Saharan eteläpuoleisen Afrikan maiden velko-
jen mitätöimiseksi. 

9.-11.6.2005, Jyväskylä 
 
 

 
 

- 446 - 

LIITE 9 
 
VAALITOIMIKUNTA JA VALIOKUNNAT 
 
Valiokunta Nimi Piiri 

 
1.  
Kansainvälisten  
asiain valiokunta 

 
Ulpu Iivari pj 
Osku Pajamäki 
Nesrin Can-Kurtakko 
Markku Aaltovirta 
Jouko Elo 
Aki Linden 
Peter Muurman 
Tiina Lindroos 
Kirsti Tolvanen 
Hanna Nurminen 
Ulla Turkki 
Pirkko Jääskeläinen 
Ulla Lauttamus 
Pirkko Juuti 
Irma Peiponen  vpj 
Jarkko Tuononen 
Leena Riikilä 
Liisa Jaakonsaari 
Folke Sundman 
 
Tuula Lampinen, sihteeri 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Häme 
Häme 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
FSD 

2.  
Eurooppa- 
visiovaliokunta 

 
Reino Paasilinna 
Jacob Söderman 
Lea Väänänen 
Kimmo Kiljunen 
Pertti Paasio, pj 
Tarja Nuotio 
Hannu Äikäs 
Reija Kyöstilä 
Aarre Nord 
Ulla Juurola, vpj 
Irma Laurila 
Mikko Elo 
Antti Vuolanne 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Tuula Peltonen 
Jarmo Ilmoni 
Kati Oksman 
Ayla Shakir 
Antti Koski 
Margit Parkkamäki 
Heikki Keränen 
Esko Riepula 
Hildur Bold 
 
Sebastian Sass, sihteeri 

K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
3.  
Hyvinvointi- 
visiovaliokunta 

 
Maija Anttila 
Erkki Tuomioja 
Elina Lehto, pj 
Veikko Simpanen 
Markku J. Jääskeläinen  
Pentti Puoskari 
Heli Paasio 
Leila Sorsa 
Anne Heinä  
Riku Pirinen 
Esa Lehtinen 
Raimo Paalanen, vpj 
Helena Rissanen 
Sirkka Merikoski 
Jukka Gustafsson 
Joonas Lepistö 
Susanna Iivonen-Pekesen 
Iisakki Kiemunki 
Ari Harju 
Marja-Leena Blomroos 
Maija Piitulainen 
Kari Mäkelä 
Anja Backman 
Hannu Kokki 
Hanne Savolainen 
Marko Haakana 
Marja-Leena Korpimäki 
Erkki Kuusikko 
Matti Ahde 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Pohjanmaa 
Oulu 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Eino Meriläinen 
Maarit Feldt-Ranta 
 
Juha Eskelinen, sihteeri 

Lappi 
FSD 

 
 
4.  
Valtiosääntö- ja  
lakivaliokunta 

 
 
Pauli Burman 
Tarja Tenkula, vpj 
Susanna Rahkonen 
Anne Karjalainen 
Antton Rönnholm,  pj 
Armas Lahoniitty 
Anneli Kiljunen 
Pertti Timonen 
Lasse Särkimäki 
Vesa Järvinen 
Marja-Liisa Tykkyläinen 
Osmo Keinänen 
Markku Hyden 
Airi Hakala 
 
Johanna Ojala-Niemelä  
sihteeri 

 
 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Häme 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 

 
5.  
Talous-, työllisyys-, 
ja verovaliokunta 

 
Arto Bryggare 
Jorma Bergholm 
Heikki Raittila 
Jaana Leppäkorpi 
Mika Vuori 
Raimo M. Korhonen 
Kirsti Paasio 
Jouni Eerola 
Kalle Porkka 
Orvokki Grönroos 
Vesa Postinen 
Alpo Jokinen,  pj 
Veikko Auvinen 
Jouko Kanerva 
Diana Bergroth-Lampinen  
Juhani Tiitinen 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Tuulikki Väliniemi 
Sakari Knuuttila 
Tapani Varjus 
Leena Vänninen 
Eero Kärkkäinen 
Raimo Karhu 
Tytti Tuppurainen,  vpj 
Esko J Ojala  
Nancy Lökfors 
 
Olli Koski, sihteeri 
 

K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
6.  
Elinkeinovaliokunta 

 
Kai Kalima 
Tarja Kantola, pj 
Antti Lindtman 
Taina Lackman 
Aaro Peuraniemi 
Keijo Larila 
Mikko Rönnholm, vpj 
Jarmo Rosenlöf 
Pirjo Miettinen 
Jorma Timonen 
Olavi Muuronen 
Esa Mikkola 
Seppo Salminen 
Minna Lintonen 
Matti Tanskanen 
Erkki Raittila 
Ari Vaitiniemi 
Keijo Haavisto 
Lasse Ingman 
Veikko Malkki 
Mika Hentunen 
Pentti Kosonen 
Ahti Lehtonen 
Urpo Kortetjärvi 
Ulrika Rönnback 
 
Tapio Hellsten, sihteeri 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
FSD 
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Valiokunta Nimi Piiri 

 
7.  
Liikenne- ja  
viestintävaliokunta 

 
Hilkka Ahde 
Sakari Kiuru 
Tapio Bergholm 
Risto Kuisma 
Merja Kuusisto, vpj 
Mika Maaskola 
Esko Heinonen 
Raimo Korjus 
Erkki Paakkunainen 
Hannu Myyryläinen 
Teemu Munne 
Aarre Numminen 
Raimo Huusari 
Pekka Kruus 
Pekka Salmi 
Tapio Luttinen, pj 
Matti Hämäläinen 
Raimo Koskinen 
Kai Vainio 
Ritva Katajisto 
Rolf Nyholm 
Ari Silvennoinen 
Jouni Toppinen 
Matti Pesonen 
Lea Uusikartano 
Alpo Pulkkinen 
Eero Kippola 
Riitta Aikio 
Kaj Wallenius 
 
Perttu Puro, sihteeri 
 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
8.  
Kunta- ja  
aluevaliokunta 

 
Pekka Korpinen 
Sirkka-Liisa Vehviläinen 
Matti Tukiainen, pj 
Pekka Myllyniemi 
Matti Virtanen 
Hannele Olli 
Seppo Lehtinen 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Matti Alanen 
Aila Repo 
Jari Nilosaari 
Ville Salonen 
Risto Kakkola 
Maria Länsiö 
Raimo Järvinen 
Kai Lindroos 
Pauli Ruoholahti 
Mika Kari 
Kalevi Ilmarinen 
Pentti Nyholm 
Arvo Korpela 
Rainer Lehti 
Silmu Sarvala 
Aila Liimatainen 
Satu Eronen, vpj 
Pirjo Hentelä-Aho 
Matti Karukannas 
Leila Luukkainen 
Markku Koskela 
Raimo Piirainen 
Sakari Huotari 
Yvonne Emet 
 
Hannu Penttilä, sihteeri 
 

V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
9.  
Asunto-, ja ympäris-
tövaliokunta 

 
Juha Beurling 
Ilkka Taipale 
Arto Lindberg 
Karl Koivunen 
Matti Ranne 
Lauri Salminen 
Kirsti Saarela 
Kari Kylliäinen 
Matti Päivärinta, vpj 
Tarja Jokinen 
Jarkko Niemi 
Kari Madekivi 
Markku Reunanen 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Leena Yksjärvi 
Lauri Saukkonen 
Hannu Kokki  
Anita Pennanen 
Marja-Leena Saari 
Tuija Pohjola, pj 
Jarmo Huhtala 
Nina Wessberg 
 
Kalervo Haverinen,  
sihteeri 
 
 

K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
10.  
Työelämävaliokunta 

 
Tapio Havasto 
Anna Mäenpää 
Mauri Tuominen 
Tuula Jämsen 
Tuula Lindell pj 
Sinikka Heikkinen 
Katja Taimela 
Raili Karonen 
Veikko Jalo 
Heikki Luukkanen 
Harri Lepistö 
Raimo Laine 
Tuula Petäkoski-Hult  
Sirpa Koivisto 
Hannu Koskinen 
Pekka Hietanen 
Eero Mäkinen 
Reijo Savurinne 
Esa J. Pitkälä 
Veijo Rantanen, vpj 
Irma Suonpää 
Kyösti Takkinen 
Risto Pirttinen 
Kari Rimpeläinen 
Neeta Röppänen 
Tapio Laakkonen 
Hannu Oinonen 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Tatu Tuomela 
Hannu Kemppainen 
Arvo Skantsi 
Christer Westerback 
 
Heli Puura, sihteeri 
 
 

Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
11.  
Sosiaali- ja terveys-
valiokunta 

 
Zahra Osman-Sovala 
Mirka Oksa 
Pirkko Letto 
Maria Guzenina-Richardson 
Pirjo Silvennoinen 
Tapani Eskola 
Kari Huunonen 
Antero Leppänen 
Hanna Tainio, pj 
Pirjo Aho 
Kari Niemelä 
Aila Eerola 
Heikki Melin, vpj 
Anja Helvasto 
Satu Taiveaho 
Jouni Mäkelä 
Pirkko Peltomo 
Kristiina Salonen 
Rauno Vesivalo 
Hilkka Illman 
Juha Hjelt 
Raimo Muhonen 
Pekka Pollari 
Leena Vallius 
Eija Pennanen 
Anne Näsi 
Vuokko Matero 
Risto Myyry 
Carina Smeds 
 
Sinikka Näätsaari, sihteeri 
 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Kymi 
Kymi 
Kymi 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 
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Valiokunta Nimi Piiri 

 
12.  
Koulutus- ja  
kulttuurivaliokunta 

 
Harri Saksala 
Aysu Shakir 
Jasminiitta Lumme 
Merja Holanti 
Sirkka-Liisa Kähärä 
Pentti Koivunen 
Janne Sjölund 
Alpo Jokinen 
Jorma Järnstedt 
Paula Melin 
Minna Räsänen 
Sari Lehtonen 
Pekka Lassila 
Riitta Ollila 
Timo Mäkinen 
Pertti Meriläinen 
Kirsti Laatunen 
Hannele Rämö 
Aarne Kauranen 
Krista Kiuru  
Harri Lehtonen, vpj 
Tuula-Maria Sainio 
Ahti Ruoppila, pj 
Susanna Ruusu 
Heikki Oksa 
Niko Korte 
Pirjo Rämänen 
Leena Nyyssönen 
Rainer Smedman 
Eevi Kiimamaa 
Jyrki Konola 
Seppo Lintuluoto 
 
Saana Siekkinen, sihteeri 
 

 
Helsinki 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 

 
13.  
Järjestövaliokunta 

 
Petteri Oksa 
Mauri Keskinen 
Samuli Isola 
Risto Keto-oja 

 
Helsinki 
Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Mikko Rehmonen 
Kaarina Kärkkäinen 
Marja-Liisa Vainikka, pj 
Aatto Salo 
Kalevi Rajala 
Irmeli Perkiö 
Maija Auvinen 
Kimmo Rajala 
Tommi Raunela 
Pekka Niskanen 
Hannu Nykänen, vpj 
Pekka Kaartinen 
Mauno Lavikainen 
Matti Gröhn 
Markku Ahonpää 
Sinikka Syrjälä 
Ritva Kitinoja 
 
Vesa Mauriala, sihteeri 
 
 

V-Suomi 
Kymi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Häme 
Häme 
Häme 
Satakunta 
Satakunta 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Pohjanmaa 
Oulu 

Vaalivaliokunta Kari Piimies 
Tuija Ihalainen 
Leena Koikkalainen 
Pekka Ruotsalainen  
Risto Koivisto,  pj 
Kari Hyytiä 
Esa Wahlman 
Veijo Koskinen 
Leena Varis 
Pirjo Hentelä-Aho,  vpj 
Seppo Eskelinen  
Harry Wallin 
Tapio Karjalainen 
Jouko Venäläinen 
Christer Björkstrand 
 
Risto Salonen, sihteeri 
 

Helsinki 
Uusimaa 
V-Suomi 
Kymi 
Pirkanmaa 
Häme 
Satakunta 
K-Suomi 
E-Savo 
P-Savo 
P-Karjala 
Pohjanmaa 
Oulu 
Lappi 
FSD 
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Valiokunta Nimi Piiri 

Järjestävä valiokunta 
  - kokouksen puheen-
johtajat ja sihteerit 

Paavo Lipponen 
Jukka Mikkola, pj 
Anu Rajajärvi 
Matti Ojala 
Ritva Kitinoja 
Ari Näätsaari,  sihteeri 
Rita Svento 
Outi Vilen 
Liisa Vannekari 
Reijo Jeskanen 
 

PH, kok. alku 
V-Suomi 
Uusimaa 
Keski-Suomi 
Oulu 

Vaalitoimikunta Mika Vuori 
Antti Lindtman 
Raimo M. Korhonen 
Kaija Järvinen 
Liisa Teeri 
Sirpa Paatero, pj 
Kari Mäkelä 
Antti Koski, vpj 
 
Juha Backman, sihteeri 
 

Uusimaa 
Uusimaa 
V-Suomi 
Pirkanmaa 
Pirkanmaa 
Kymi 
K-Suomi 
Pohjanmaa 
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LIITE 10 
 
 
PUOLUEKOKOUSPÄÄTÖKSET 

1. KANSAINVÄLISET PÄÄTÖKSET (1-13) 
 
1. Kannanotto kansainvälisistä kysymyksistä 

 
Sosialidemokratia on tekoja rauhan, oikeudenmukaisuuden ja tasa-
arvon puolesta Suomessa, Euroopassa ja maailmanlaajuisesti. SDP on 
vahva toimija kansainvälisessä sosialidemokratiassa. 
 
Globalisaatio on osin hallitsematon muutosprosessi, johon voidaan kui-
tenkin vaikuttaa tietoisella poliittisella toiminnalla. SDP tukee globali-
saation sosiaalisen ulottuvuuden vahvistamista. Sosialidemokratian 
tavoitteena on maailmanlaajuisesti tasa-arvon edistäminen ja köyhyy-
den vähentäminen.  
 
Turvallisuus on nähtävä laaja-alaisesti. Maailmanlaajuiset uhat ovat tulleet 
entistä ajankohtaisemmiksi myös Suomelle. Turvallisuuden edistäminen 
edellyttää laajaa kansainvälistä yhteistoimintaa. SDP korostaa Yhdistynei-
den Kansakuntien roolia globaalien ongelmien hallinnassa ja tukee niitä 
toimenpiteitä, joilla vahvistetaan ja tehostetaan YK:n asemaa kollektiivisen 
turvallisuuden takaajana. Suomen ja Tansanian käynnistämä Helsinki-
prosessi on tärkeä osa hallitusten, yritysten ja kansalaisyhteiskunnan yh-
teistyötä käytännön ratkaisujen löytämiseksi globaaleihin ongelmiin. Myös 
ILO:n asettaman komission raportti globalisaation sosiaalisesta ulottuvuu-
desta on osa tätä vuoropuhelua. 
 
Maailman kauppajärjestö WTO:n tehtävänä on kehittää ja valvoa kan-
sainvälisen kaupan globaaleja sääntöjä. Lähtökohtana on entistä oi-
keudenmukaisemman, tehokkaamman ja avoimemman kauppajärjes-
telmän kehittäminen, jossa myös kehitysmaiden, kestävän kehityksen 
ja työntekijöiden oikeuksiin liittyvät näkökohdat huomioidaan. 
 
Euroopan unionin keskeisiin periaatteisiin kuuluu rauhantilan vahvista-
minen ja yhteinen vastuu Euroopan turvallisuudesta. Laajentunut EU ja 
laajentumisprosessin jatkuminen lisää vakautta koko Euroopan alueel-
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la. Suomen aloitteesta Euroopan unioniin otettu pohjoinen ulottuvuus 
on tärkeä keino EU:n ja Venäjän välisen yhteistyön edelleen kehittämi-
seksi. 
 
Kansalaisjärjestöillä on tärkeä tehtävä kehitysyhteistyön toteuttajana ja 
kansalaisten osallistumisen väylänä. Kansalaisjärjestöt toteuttavat hank-
keita tällä hetkellä yli 70 maassa ja toimivat usein myös siellä, minne vi-
rallinen yhteistyö ja apu eivät ulotu. Järjestöillä tulee jatkossakin olla oi-
keus määritellä omat yhteistyökumppaninsa ja kohdemaansa. 
 
 
1. Suomen kansainvälinen asema on tänään vahvempi kuin koskaan 

aikaisemmin ja ulkopolitiikkaamme arvostetaan. Suhteemme naa-
purimaihin ovat hyvät. Jäsenyytemme Euroopan unionissa on vah-
vistanut maamme turvallisuuspoliittista asemaa. Olemme myös ak-
tiivisia globaalissa kehityspolitiikassa. Ulkopoliittisen linjavalintam-
me takana on kansan suuren enemmistön tuki, mikä demokratiassa 
on uskottavan ulko- ja turvallisuuspolitiikan kannalta tärkeätä.  

 
2. Turvallisuus on tänään nähtävä laaja-alaisesti, ei vain sotilaallisena 

kysymyksenä. Sen ytimessä on ihmisten turvallisuus ja hyvinvointi. 
Globalisaatio tiivistää ihmisten yleismaailmallista yhteenkuuluvuutta 
ja lisää keskinäistä riippuvuutta. Teknisen kehityksen myötä etäi-
syyden asettamat rajoitteet taloudelliselle, sosiaaliselle ja kulttuuri-
selle kanssakäymiselle ovat vähentyneet. Keskeiset yhteiskunnalli-
set ongelmat ja niihin liittyvät riskit ovat tulleet ihmiskunnalle yhtei-
siksi. Myös Suomi on haavoittuvampi kuin aiemmin. Siksi on yhä 
suurempi tarve luoda globaalin demokraattisen hallinnan välineitä. 

 
3. Turvallisuuden uusia haasteita ovat muun muassa ympäristömuu-

tokset ja luonnononnettomuudet, hallitsemattomat väestöliikkeet, 
tarttuvat taudit, ihmiskauppa, uskontojen väliset ristiriidat, vähem-
mistöjen syrjintä, alueelliset konfliktit, sortuvat valtiot, kansainväli-
nen rikollisuus, terrorismi ja joukkotuhoaseiden leviäminen. Maail-
manlaajuinen köyhyys ja eriarvoisuus ylläpitävät kaikkien turvatto-
muutta. Kaikille näille ongelmille ja uhille on ominaista, ettei niitä 
kyetä torjumaan ensisijaisesti sotilaallisin välinein.  

 



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 459 - 

4. Tarvitaan laajaa kansainvälistä yhteistoimintaa, jonka ulkopuolelle ei 
mikään valtio saa jäädä. Yhteisvastuu ei tunne rajoja. YK:lla ja muilla 
kansainvälisillä järjestöillä on keskeinen asema tässä yhteistyössä ja 
niiden mahdollisuuksia toteuttaa tehtäväänsä on parannettava. Kaikki 
tuki on annettava vuonna 2000 YK:ssa hyväksytyille vuosituhattavoit-
teille, joiden mukaan vuoteen 2015 mennessä maailmassa pyritään 
puolittamaan äärimmäinen köyhyys. 

 
5. Rikkaiden maiden on nostettava kehitysapunsa YK:n suosittamaan 

0,7 prosenttiin kansantuotteestaan. Tähän on myös Suomi sitoutu-
nut. SDP:n tavoite on kehitysyhteistyömäärärahojen kasvattaminen 
0,7 prosenttiin bruttokansantuotteesta vuoden 2010 määräaikaan 
mennessä. Tämän tavoitteen saavuttamiseksi kehitysyhteistyömää-
rärahoja on kasvatettava tasaisesti vuosina 2006 - 2010 siten, että 
joka vuosi niiden osuus kansantuotteesta kasvaa 0,06 – 0,07 pro-
senttiyksikköä. On myös tutkittava mahdollisuuksia uusien globaali-
kehitystä tukevien rahoitusmuotojen ja globaaliverojen käyttöönot-
tamiseksi. Köyhimpien kehitysmaiden velat on annettava anteeksi, 
jotta parannettaisiin niiden edellytyksiä taloudelliseen ja sosiaali-
seen kehitykseen. Samalla on tehokkaasti puututtava kehitysmai-
den velkaantumista aiheuttaviin syihin ja sovittava osapuolten kes-
ken kestävästä lainapolitiikasta, jolla nykyisenkaltaisten velkakier-
teiden toistuminen voidaan torjua. Suomen pitää jatkossakin ylläpi-
tää kehitysyhteistyösuhteitaan maantieteellisesti laajalti ja sisällöl-
tään kattavasti. 

 
6. Suomalaisten kansalaisjärjestöjen kautta kanavoitavan kehitysavun 

määrää tulee kasvattaa suunnitelmien mukaisesti 14 prosenttiin 
kahdenvälisen avun määrästä vuoteen 2007 mennessä. Omarahoi-
tusosuuden suunniteltu lasku 15 prosenttiin tulee toteuttaa pikai-
sesti. Kansalaisjärjestöjen kehitysyhteistyöhankkeiden valmistelua, 
toteuttamista ja arviointia tulee jatkossa tukea ja kehittää edelleen. 
Kansalaisjärjestöjen tulee voida vapaasti määritellä omat yhteistyö-
kumppaninsa ja kohdemaansa. 

 
7. Maailman kauppajärjestöllä WTO:lla on keskeinen tehtävä luoda 

yhteisiä pelisääntöjä kansainväliseen kauppaan. Tarvitaan sekä 
vapaata että oikeudenmukaista kauppaa, jossa myös kehitysmai-
den, kestävän kehityksen ja työntekijöiden oikeuksiin liittyvät näkö-
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kohdat huomioidaan. Globaalin talous- ja kauppapolitiikan on tuet-
tava sosiaalista ja ekologista kehitystä sekä työelämää koskevia 
maailmanlaajuisia tavoitteita. WTO:n rinnalla on vahvistettava Kan-
sainvälisen työjärjestön ILO:n ja kansainvälisten ympäristösopimus-
ten valvontamekanismeja.  

 
8. Kansainvälisen yhteistyön tulee perustua YK:ssa hyväksytyille kan-

sainvälisen oikeuden periaatteille. YK:lla on vastuu kansainvälisen 
rauhan ja turvallisuuden ylläpitämisestä, mitä edelleen pitää vahvis-
taa. Kaikkien jäsenmaiden on sitouduttava noudattamaan YK:n pe-
riaatteita ja päätöksiä. Kansainvälisessä ympäristössä tapahtuneet 
muutokset edellyttävät kuitenkin uudistuksia YK:n toiminnassa ja 
rakenteissa. Sen hallintoa on tehostettava mukaan lukien turvalli-
suusneuvoston kokoonpanon uudistaminen. 

 
9. Euroopan unionista on kehittymässä tärkeä kansainvälinen vaikut-

taja, jonka keskeisiin periaatteisiin kuuluu laaja turvallisuuskäsite. 
Sillä on monipuolinen keinovalikoima konfliktien ennalta ehkäisemi-
sessä ja kriisien hallinnassa. Tätä kapasiteettia tulee vahvistaa 
muun muassa kauppa-, ympäristö- ja kehityspolitiikassa sekä itse 
konfliktien ja uhkien välittömässä torjunnassa. 

 
10. Suomen tulee olla edelleen aktiivinen EU:n kehittäessä valmiuksia 

siviilikriisinhallintaan. On syytä tiivistää EU:n, YK:n ja kansalaisjär-
jestöjen yhteistyötä. Siviilikriisinhallintaa koskevaa lainsäädäntöä 
on kehitettävä ja hallituksen on eduskunnan päätöksen mukaisesti 
laadittava selvitys, miten vahvistetaan siviilikriisinhallintaa koskevia 
kansallisia voimavaroja ja asiantuntemusta sekä EU:n siviilikriisin-
hallintapolitiikkaa.  

 
11. EU:n keskeisiin periaatteisiin kuuluu rauhantilan vahvistaminen ja 

yhteinen vastuu maanosamme turvallisuudesta. EU:sta on kehitty-
mässä laaja turvallisuusyhteisö, jonka toiminta vahvistaa kaikkien 
jäsenmaiden turvallisuutta. Unionin jäsenmaat tuntevat keskinäistä 
solidaarisuutta eivätkä ne ole puolueettomia, jos jotakin jäsenmaata 
kohtaa terroristi- tai muu ulkopuolinen hyökkäys. EU:n turvallisuus- 
ja puolustuspolitiikan kehittyminen vastaa Suomen etuja ja lisää 
maamme turvallisuutta. Suomi sitoutuu EU:n turvallisuus- ja puo-
lustuspolitiikkaan täysimääräisesti.  
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12. Suomi ei ole sotilasliiton jäsen, mutta kuuluu EU:n muodostamaan 

laajaan turvallisuusyhteisöön. Rauhankumppanuusohjelman pohjal-
ta Suomi toimii käytännönläheisessä yhteistyössä Naton kanssa. 
Suomen ja muiden sotilasliiton ulkopuolisten, liittoutumattomien 
maiden yhteistyö Naton kanssa on tarkoittanut mm. yhteisiä harjoi-
tuksia sekä viestintäjärjestelmien ja aseteknologian yhteensopi-
vuutta. Tämä rauhanturvatoimintaan liittyvä yhteistyöverkosto on 
osaltaan edistänyt vanhan vastakkainasettelun purkautumista Eu-
roopassa.  

 
13. Uskottava oma puolustus, EU:n tiivistyvä turvallisuus- ja puolus-

tuspoliittinen yhteistyö sekä läheinen yhteistoiminta Naton kanssa 
ja siihen liittyvä mahdollisuus halutessamme harkita Naton jäse-
nyyttä täyttää nykytilanteessa Suomen turvallisuuspoliittiset tar-
peet. 

 
14. On tärkeää, että valittu ulko- ja turvallisuuspolitiikan peruslinja nauttii 

kansalaisten suuren enemmistön vahvaa tukea. Turvallisuuspoliitti-
sen tilanteen kehitystä on seurattava tarkoin. Tähän liittyvät perusta-
vanlaiset päätökset tulee aina tehdä kansanvaltaisin keinoin, kansalta 
saadun valtakirjan pohjalta. Suomen tulee harjoittaa jatkossakin yh-
teistyön ja vastuullisen osallistumisen ulkopolitiikkaa.   

 
15. Unionin pohjoisen ulottuvuuden politiikkaa on tehostettava ja turvat-

tava ympäristö-, terveys- ja sosiaalialan kumppanuusohjelmien jat-
kuvuus. Venäjä-yhteistyön lisäksi on tärkeää olla yhteydessä EU:n 
uusiin naapureihin ja niiden kansalaisliikkeisiin. Suomen on kehitet-
tävä aktiivisesti tutkija-, opiskelija- ja asiantuntijavaihtoa Venäjän 
kanssa. On panostettava myös uusiin yhteistyöaloihin, kuten logis-
tiikka.  

 
16. EU:n ja USA:n yhteiset tavoitteet vaativat transatlanttisen vuoropu-

helun vahvistamista. Transatlanttisessa yhteistyössä on painotetta-
va ihmisoikeuksia, kansainvälisen oikeusjärjestyksen vahvistamista 
ja demokratian edistämistä, sotien tai muiden vakavien kriisien seu-
rauksista kärsivien kansakuntien uudelleenrakentamista, joukkotu-
hoaseiden rajoittamista sekä ympäristöuhkien torjumista. EU:n ja 
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USA:n tiivis yhteistyö on ehto myös YK-järjestelmän toimintakyvyn 
vahvistumiselle. 

 
17. Pohjoismaiden perinteikäs yli satavuotias yhteistyö on kokenut 

muutoksia viime vuosikymmenen aikana. Mm. pohjoismaiden eri-
laiset ratkaisut eurooppalaisessa yhteistyössä ovat muuttaneet 
maiden keskinäisiä suhteita. Nykyinen tilanne asettaa yhteistyön 
syventämisen jatkamiselle uusia haasteita. Yhteisiä strategioita ja 
yhteistä toimintaa tarvitaan etenkin pohjoismaisen hyvinvointimallin 
säilyttämiseksi ja kehittämiseksi. Yhteistyön laajentaminen Baltian 
maiden kanssa tuo uuden ulottuvuuden myös Pohjoismaiden yh-
teistyölle. Hyvinvointivaltion ja työmarkkinoiden toimivuuden on ol-
tava Baltian maiden kanssa harjoitettavan yhteistyön kulmakiviä. 
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Aloitteet 
 
2. Suomen liittyminen Pohjois-Atlantin Liitto NATOn jäseneksi 

Tölö Unga Socialister rf:n aloite 
3. Myös Suomi Naton jäseneksi 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
4. Natoon liittymisen sijaan valmisteltava EU:n armeijan 

perustaminen 
Tuusulan Demarit ry:n jäsenen Arto Lindbergin aloite 

 
Päätös 2-4 
Puoluekokous toteaa, että Suomi on ollut aktiivisesti kehittämässä EU:n 
turvallisuus- ja puolustusulottuvuutta ja on siinä jatkossakin täysimääräi-
sesti mukana. Uskottava oma puolustus, EU:n tiivistyvä yhteistyö sekä 
läheinen yhteistoiminta Naton kanssa ja siihen liittyvä mahdollisuus halu-
tessamme harkita Naton jäsenyyttä täyttää nykytilanteessa Suomen tur-
vallisuuspoliittiset tarpeet. Lisäksi puoluekokous viittaa kansainväliseen 
kannanottoon. 
 
5. Asekaupan kansainvälinen valvonta 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että pien- ja kevytaseiden kaupan monenkeskistä 
sääntelyä on tehostettava. Tämä voi tapahtua mm. edistämällä kan-
sainvälisen asekauppaa koskevan kattavan sopimuksen aikaansaamis-
ta ja vahvistamalla EU:n asevientiä koskevaa ohjeistoa. Sääntelyn tulee 
olla monenkeskistä ja riittävän täsmällistä, mutta vientiluvista päättämi-
nen on syytä säilyttää kansallisella tasolla. 
 
6. Selektiiviseen asevelvollisuusjärjestelmään siirtyminen 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että yleinen asevelvollisuus on perusta koko 
maan puolustamiselle. Lisäksi puoluekokous viittaa kansainväliseen 
kannanottoon. 
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7. Siviilipalveluslaki uudistettava 

Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
8. Rauhankasvatus yhteiskunnan perustana 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
 
Päätös 7-8 
Puoluekokous toteaa, että rauhantyö ja rauhankasvatus ovat SDP:n 
toiminnan keskeinen osa. Rauhankasvatuksen tulee jatkossakin olla 
kansainvälisyyskasvatuksen osana varhais- ja nuorisokasvatuksessa. 
Siviilipalvelusaikaa on perusteltua lyhentää. Palveluspaikkoja on oltava 
riittävästi. Siviilipalvelusta on kehitettävä ja tutkittava mahdollisuudet 
suorittaa siviilipalvelus myös kehitysyhteistyötehtävissä. 
 
9. Kehitysyhteistyön määrärahat 0,7 prosenttiin 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että SDP tukee kehitysyhteistyömäärärahojen 
nopeutettua kasvua ja siten YK:n vuosituhatjulistuksen tavoitteiden to-
teutumista. SDP:n tavoite on kehitysyhteistyömäärärahojen kasvatta-
minen 0,7 prosenttiin bruttokansantuotteesta vuoden 2010 määräai-
kaan mennessä. Puoluekokous viittaa lisäksi kansainvälisen kannan-
oton kohtiin 4-5. 
 
10. Kehitysyhteistyö köyhyyden vähentämiseen 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous edellyttää, että hallitus laatii selvityksen, miten kehitysyh-
teistyöhankkeissa voidaan kasvavassa määrin huomioida vähiten kehit-
tyneet maat. Erityisesti terveys-, sosiaali- ja koulutussektorin toimintaan 
tarvitaan tukea LDC-maissa. 
 
11. Kansalaisjärjestöille turvattava jatkossakin monipuolinen 

kumppanuus kehitysyhteistyössä 
Kallion Sosialidemokraatit ry:n jäsenten Tarja Kantolan ja Miia 
Nuikan, Naantalin Työväenyhdistys ry:n jäsenen Lari Kankaan, 
Kaarelan Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Helena Laukon ja 
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Yhteiskuntapoliittinen sos.-dem. yhdistys ry:n jäsenen Hannu 
Ohvon aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä kansalaisjärjestöjen osuutta kehitysyh-
teistyön toteuttajana. Kansalaisjärjestöjen tulee jatkossakin voida va-
paasti määritellä omat yhteistyökumppaninsa ja kohdemaansa. Puolue-
kokous viittaa lisäksi kansainvälisen kannanoton kohtaan 6. 
 
12. Globalisoidaan lasten oikeudet 

Nuorten Kotkain Keskusliitto - Unga Örnars Centralförbund  
NKK ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että lasten oikeuksien toteutumista tulee edistää 
kansainvälisten sopimusten avulla ja hyvinvointipolitiikan päätöksin. 
 
13. Det nordiska samarbetets framtid 

Finlands Svenska Socialdemokrater rf:s motion 
 Pohjoismaisen yhteistyön tulevaisuus 

Finlands Svenska Socialdemokrater rf:n aloite 
 

Beslut 
Partikongressen anser att ett utvecklande av det nordiska samarbetet 
är viktigt och föreslår att den nya partistyrelsen beaktar motionerna till 
partikongressen då man fattar beslut om programarbetet under kon-
gressperioden. Samtidigt hänvisar partikongressen till punkt 17 i det 
internationella ställningstagandet. 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää pohjoismaista yhteistyön kehittämistä tärkeänä ja 
esittää, että uusi puoluehallitus ottaa huomioon puoluekokoukselle teh-
dyt aloitteet päättäessään puoluekokouskauden ohjelmatyöstä. Lisäksi 
puoluekokous viittaa kansainvälisen kannanoton kohtaan 17. 
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2.  EUROOPPAVISIOPÄÄTÖKSET (14 – 20) 
 
14. Tavoitteena vahva Eurooppa  

- sosialidemokraattien visio-ohjelma Euroopan 
tulevaisuudesta 

 
Painettu erillisenä. 
 
Aloitteet 
 
15. Sosialidemokraattien Eurooppa-politiikka 

Tölö Unga Socialister rf:n aloite 
16. Euroopan unionin vakaus- ja kasvusopimus uudistettava 

Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
17. Palveluiden sisämarkkinat on luotava 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
18. Euroopan unioniin noudatettavia arvoja ja toimintaa on 

kansanomaistettava, jotta suomalaiset kokevat EU:n 
antavana, ei pelkästään resursseja kuluttavana järjestelmänä 
Töölön Sosialidemokraattinen yhdistys ry:n  
jäsenen Maarit Mu Ashekelen aloite 

 
Päätös 14-18 
Puoluekokous viittaa Eurooppavisio-ohjelmaan. Muilta osin aloitteet 
eivät anna aihetta toimenpiteisiin.  
 
 
19. Lasten Eurooppa 

Nuorten Kotkain Keskusliitto - Unga Örnas Centralförbund  
NKK ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Eurooppavisio-ohjelmaan. Lastenoikeuksien so-
pimuksen ensisijainen valvonta kuuluu YK:n lasten oikeuksien komiteal-
le, jonka toimintaa tulee tehostaa. Euroopan unionin tulee kansainväli-
sesti osaltaan tukea tätä työtä. Euroopan unionin liittyminen YK:n lasten 
oikeuksien sopimukseen siten, että se ratifioisi sopimuksen, edellyttäisi 
sitä, että se olisi valtioiden kaltainen kansainvälisoikeudellinen toimija. 
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Se ei ole mahdollista tällä hetkellä. Puoluekokous katsoo, että selvite-
tään mahdollisuudet liittyä YK:n lasten oikeuksien sopimukseen, mikäli 
oikeudelliset edellytykset liittymiseen täyttyvät. Puoluekokous pitää tär-
keänä, että Euroopan unionin lapsipoliittista toimintaa ohjaa YK:n lasten 
oikeuksien sopimuksen periaatteet. Puoluekokous tukee lasten ja nuor-
ten ryhmävaihto-ohjelmien valmistelemista ja lapsiasiainvaltuutetun 
saamista Euroopan unioniin.  
 
 
20. Venäjän-poliittinen ohjelma SDP:lle 

Kara- ja Viherkallion Sos.dem. Kilta ry:n aloite 
 
Päätös 
 
Puoluekokous pitää tarpeellisena edelleen kehittää naapuruussuhteita, 
mutta pitää tarpeettomana erillisen Venäjä-ohjelman laatimista puolu-
eelle. Puoluekokous viittaa Eurooppa-visio-ohjelmaan ja esittää, että 
puoluehallitus ottaa muilta osin aloitteen esitykset huomioon päättäes-
sään puoluekokouskauden ohjelmatyöstä. 
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3.  HYVINVOINTIVISIOVALIOKUNTA (21-41) 
 
21 Yhteisvastuu ja hyvinvointi - 

sosialidemokraattien ohjelma hyvinvoinnin tulevaisuudesta 
 

Painettu erillisenä. 
 
 
Lausuma 1 
Hyväksyessään hyvinvointiasiakirjan puoluekokous edellyttää, että puo-
luehallitus jatkaa hyvinvointivision teemojen kehittelyä siten, että siinä 
tulevat esiin nykyistä laajemmin kulttuuri- ja ympäristönäkökohdat sekä 
muut henkisen hyvinvoinnin tekijät. 
 
Lausuma 2 
Hyväksyessään kannanoton liikenne- ja viestintäpolitiikasta puolueko-
kous edellyttää, että puoluehallitus päättäessään puoluekokouskauden 
ohjelmatyöstä ottaa huomioon esityksen sosialidemokraattisen viestin-
tä- ja tietoyhteiskuntapoliittisen ohjelman laatimisesta. 
 
Lausuma 3 
Hyväksyessään asunto- ja ympäristöpoliittisen kannanoton puolueko-
kous edellyttää, että puoluehallitus päättäessään puoluekokouskauden 
ohjelmatyöstä ottaa huomioon esityksen uuden vuosituhannen haastei-
siin vastaavan sosialidemokraattisen ympäristöpoliittisen ohjelman laa-
timisesta. 
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Aloitteet 
 
22 Puolueen linja 

Riihimäen Läntinen Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
23 SDP:n ideologinen työryhmä 

Utran Työväenyhdistys ry:n aloite  
24 Periaatteiden mukaista käytännön politiikkaa 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n jäsenen Tommi Romppasen 
aloite 

25 Jakamisen politiikka 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n jäsenen Vexi Virtasen aloite 

 
26 Tuloerojen vuosiseuranta eri hallitus- ja vaalikausilla 

tarkempaan syyniin 
Töölön Sosialidemokraattinen yhdistys ry:n jäsenen Maarit Mu 
Ashekelen aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sekä Eurooppa- että Hyvinvointivisio-ohjelmiin ja 
talous-, työllisyys- ja veropoliittiseen kannanottoon. Puoluekokouksen 
mielestä tulonjaon kehityksen säännönmukainen seuranta ja yhteiskun-
takeskustelu ovat tarpeen. Se on käytävä ottaen huomioon kaikki tulon-
jakoon ja toimeentulon jakautumiseen liittyvät tekijät. Puoluekokous 
kehottaa puoluehallitusta ottamaan aloitteissa esitetyt ehdotukset huo-
mioon ohjelmatyössään.  
 
27 Maahanmuuttopoliittista linjaa selkiytettävä 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
28 Finland behöver långsiktig och human invandrarpolitik 

Finlands Svenska Socialdemokrater rf:s motion 
    Suomi tarvitsee pitkäjännitteisen ja inhimillisen 

siirtolaispolitiikan  
Finlands Svenska Socialdemokrater rf:n aloite 

29 Maahanmuuttajien integraatiota yhteiskuntaamme 
parannettava 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 

30 Maahanmuuttajien kotouttamisohjelmat ja äänioikeus 
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Kallion Sosialidemokraatit ry:n aloite 
31 Maahanmuuttajien kieli- ja yhteiskuntakoulutus osaksi 

kotoutumista 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenten Irma 
Marttilan, Reet Nurmen ja Leila Vasaman sekä Kallion 
Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Zahir Khanin aloite 

32 Maahanmuuttajien suomenkielen opetusta on lisättävä ja 
tehostettava 
Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

33 Maahanmuuttajien työelämään valmentava koulutus 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenten Irma 
Marttilan, Reet Nurmen ja Leila Vasaman sekä Kallion 
Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Zahir Khanin aloite 

 
34 Tukea maahanmuuttajataustaisten naisten kotoutumiselle 

Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenen Irma 
Marttilan aloite 

35 Tukea maahanmuuttajataustaisten perheiden äideille ja 
lapsille 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenen Irma 
Marttilan aloite 

36 Maahanmuuttajien väkivallaton arki  
Sosialidemokraattisten Naisten aloite 

37 Tukea vammaisille maahanmuuttajille 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenen Irma 
Marttilan aloite 

38 Ikääntyvät maahanmuuttajat 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenten Irma 
Marttilan, Reet Nurmen ja Leila Vasaman sekä Kallion 
Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Zahir Khanin aloite 

39 Maahanmuuttajien infopisteet 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n jäsenten Irma 
Marttilan, Reet Nurmen ja Leila Vasaman sekä Kallion 
Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Zahir Khanin aloite 

40 Ulkomaalaisviraston toiminnan ja vastaanottokeskusten 
tehostaminen 
Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
 



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 471 - 

Päätös 27-40 
Puoluekokous esittää, että puoluehallitus huomioisi aloitteissa esitetyt 
näkökohdat päättäessään puoluekokouskauden ohjelmatyöstään. Puo-
luekokous viittaa myös puoluekokouksen Eurooppa- ja Hyvinvointivisio-
ohjelmiin. 
 
Beslut 27-40 
Partikongressen föreslår att partistyrelsen måtte notera de synpunkter 
som framkommer i motionen då man fattar beslut om programarbetet 
under kongressperioden. Partikongressen hänvisar samtidigt till partiets 
Europa- och Välfärdsprogram. 
 
41 Suomalaisten vähemmistöjen aseman parantaminen 

Kansainvälinen Sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokouksen mielestä aloitteen ehdotukset tulee ottaa huomioon 
tulevassa ohjelmatyössä ja viittaa sekä sosiaalipoliittisen kannanoton 
kohtiin 5 ja 9 että Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
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4.  VALTIOSÄÄNTÖ- JA LAKIPÄÄTÖKSET (42-64) 
 
42 Kannanotto oikeuspolitiikasta 
 
Laillisesti ja oikeudenmukaisesti 
 
Vuonna 2000 voimaan tulleen perustuslain toteutumista on seurattava 
erityisesti parlamentarismin ja perusoikeuksien toteutumisen näkökul-
masta. Edelleen on panostettava kansalaisten sosiaalisten, taloudellis-
ten ja sivistyksellisten perusoikeuksien toteutumiseen sekä muussa 
lainsäädännössä että käytännön työssä.  
 
Hyvä hallinto ja toimiva oikeusturvajärjestelmä ovat demokraattisen oi-
keusvaltion perusedellytyksiä. Kansalaisten on koettava oikeudenkäyttö 
luotettavaksi, tasapuoliseksi ja oikeustajuaan vastaavaksi. Tämän tur-
vaamiseksi on huolehdittava tuomioistuinten ja niissä työskentelevien 
riippumattomuudesta, ammattitaidosta ja -etiikasta sekä kyvystä vasta-
ta ajan haasteisiin. Tuomioistuinten kasvava työtaakka ja uhkaava 
ruuhkautuminen edellyttävät oikeusturvakoneiston resurssien kohden-
tamista oikeussuojan tarpeen mukaan ja vaihtoehtoisten riidanratkai-
sumenettelyjen kehittämistä.  
 
Ihmisten henkilökohtainen turvallisuus merkitsee elämisen laatua. Ri-
kollisuuden ehkäiseminen on sosialidemokraattista oikeuspolitiikkaa. 
Toiminnan kansalaisten suojaamiseksi, rikosten selvittämiseksi ja niihin 
syyllistyneiden saattamiseksi vastuuseen on oltava nopeaa, varmaa ja 
luotettavaa. Rajoiltaan aikaisempaa avoimemmassa maailmassa valti-
oiden välinen yhteistyö rikollisuuden torjumiseksi on välttämätöntä.  
 
1.  Kansalaisten perusoikeusoikeuksien toteutuminen  

on turvattava  
 
Perustuslain toteutumista on vahvistettava erityisesti parlamentarismin 
ja perusoikeuksien toteutumisen näkökulmasta. Myös Euroopan unio-
nin perusoikeusulottuvuus tulee vahvistumaan, kun perusoikeuskirja 
sisällytetään sopimukseen Euroopan perustuslaista. Perusoikeuskirjan 
sisällyttämisellä perustuslakiin kansalaisen perusoikeussuojasta tulee 
kattava ja selkeä. 
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Oikeus hyvään hallintoon kuuluu hyvinvointivaltion perusoikeuksiin. 
Hallintoa ja hyvän hallinnon takeita on kehitettävä kansalaislähtöisesti. 
Viranomaisratkaisut tulee saada nopeasti, hyvin perusteltuina, ymmär-
rettävinä sekä kielellisesti selkeinä. Asiakkaiden tasapuolinen kohtelu 
viranomaisissa on keskeinen osa hyvää hallintoa. Tähän kuuluu myös 
oikeus asianmukaiseen ja hyvään palveluun. Julkisen vallan käytön 
tulee olla avointa. Julkisuuslain toteutumista on tuettava. Hallinnon 
avoimuutta sekä julkisuutta on edelleen parannettava myös Euroopan 
unionin tasolla. 
 
Kansalaisten osallistumismahdollisuuksia sekä paikallisesti että valta-
kunnallisesti on edistettävä. Vaalilainsäädäntöä ja vaalijärjestelmää on 
kehitettävä niin, että se lisää kansalaisten demokraattiseen päätöksen-
tekojärjestelmään tuntemaa luottamusta ja kiinnostusta. Hallituksen 
Kansalaisvaikuttamisen politiikkaohjelman sekä Kansanvalta 2007 toi-
mikunnan työn kautta tulee löytää ja panna käytäntöön toimenpiteitä, 
joilla vahvistetaan demokratiaa ja parannetaan kansalaisten vaaliosal-
listumista. Kansanvalta 2007- toimikunnan suositusten mukaisesti on 
selvitettävä kunnallishallintoon soveltuvaa pormestarimallia ja pitkien 
listojen käyttöönottoa Euroopan Parlamentin vaaleissa. Eduskuntavaa-
lien osalta on panostettava alueellisen edustavuuden ja suhteellisuuden 
toteutumiseen.  
 
2.  Oikeusvaltion toteuduttava myös käytännössä  
 
Tuomioistuintoiminnan uskottavuus ja tuomareiden riippumattomuus 
ovat toimivan oikeusvaltion perusedellytyksiä. Tuomarin uran avoimuus 
ja tuomarikunnan monipuolisuus on turvattava. Tuomioistuinten ruuh-
kautuminen on estettävä. Tuomioistuinlaitoksen resursseja on kohden-
nettava oikeussuojan tarpeen mukaan, jotta asioiden käsittelyajat tuo-
mioistuimissa lyhenisivät ja oikeudenkäyntikulut jäisivät kohtuullisiksi. 
Oikeusturvan tehokasta saatavuutta voidaan edullisesti parantaa kehit-
tämällä vaihtoehtoisia riidanratkaisumenetelmiä. Myös ryhmäkanne tu-
lee ottaa käyttöön suuria joukkoja koskevissa kuluttajariidoissa.  
 
Oikeudenkäyntikustannukset on pidettävä kohtuullisina. Tuomioistuin-
ten tulee aktiivisesti hillitä perusteetonta kulukehitystä. Prosessisään-
nöksiä on kehitettävä menettelyn nopeuttamiseksi, tehostamiseksi sekä 
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asianosaisille aiheutuvien kustannusten hillitsemiseksi. Erityisesti kulut-
tajansuoja-, syrjintä- ja työoikeudellisissa jutuissa tulee mm. todistus-
taakka koskevia menettelysäännöksiä tarkastella myös tosiasiallisen 
oikeusturvan tarpeen näkökulmasta. 
 
3.  Arjen turvallisuutta lisättävä  
  
Hyvinvointiyhteiskunnan toimintaedellytyksistä huolehtiminen muodos-
taa edelleen keskeisen lähtökohdan rikollisuuden torjumisessa. Jokai-
sen oikeus henkilökohtaiseen vapauteen, koskemattomuuteen sekä 
fyysiseen ja henkiseen turvallisuuteen on turvattu perustuslaissa. Nuor-
ten syrjäytyminen on ehkäistävä. Tarvitaan kotien, koulujen ja nuoriso-
työn aktiivista yhteyttä nuorten ongelmien purkamiseksi. Lasten etu on 
otettava huomioon päätöksenteon eri tasoilla. 
 
Rikollisuuden torjumiseksi on poliisille turvattava riittävät voimavarat 
erityyppisten seutukuntien tarpeiden mukaisesti. Rikoksiin syyllistyneet 
on saatettava nopeasti vastuuseen teoistaan. Nopealla puuttumisella 
voidaan ehkäistä erityisesti nuorisorikollisuutta. Myös uudenlaisia, vaih-
toehtoisia ja vaikuttavampia seuraamusmuotoja on kehitettävä. Erityi-
sesti nuorten rikoksentekijöiden uusimiskierteen katkaisemiseksi ja va-
pautuvien vankien tukemiseksi on kriminaalihuollon sekä sosiaali- ja 
terveydenhoidon välistä yhteistyötä tiivistettävä.  
 
Onnistunut sosiaalipolitiikka vähentää kansalaisten syrjäytymistä ja 
ajautumista rikollisen elämäntavan pariin. Selvitysten mukaan noin 80 
prosentilla vangeista on päihdeongelmia. He tekevät rikoksia yleensä 
päihtyneinä tai päihteitä saadakseen. Onnistunut päihdepolitiikka lisää 
kansalaisten hyvinvointia, mutta ehkäisee myös rikoksia. Siksi päihde-
kuntoutukseen on panostettava niin vankilassa kuin sen ulkopuolella-
kin. 
 
Rikosten uhrin oikeusturvaa on parannettava. Rikoksen uhrin oikeus 
saada korvausta kärsimästään vahingosta on turvattava myös käy-
tännössä. 
 
Rikoslainsäädäntö on pidettävä ajan tasalla tietoverkko- ja muun uu-
dentyyppisen rikollisuuden torjumiseksi. Erityisesti on panostettava ta-
lous-, työ- ja ympäristörikosten tutkintaan. Myös kansalaisiin kohdistu-
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vien massarikosten selvittämisprosenttia on nostettava hyödyntämällä 
entistä tehokkaammin mm. teknisten paikkatutkinnan keinoja. Rikolli-
suuden kansainvälistyessä valtioiden välinen yhteistyö on välttämätöntä 
erityisesti ammattimaisen rikollisuuden torjumiseksi. Poliisi- ja syyttä-
jäyhteistyön lisäksi on edistettävä sekä tuomioiden tunnustamista että 
lainsäädännön harmonisointia. Tuomittujen rangaistusten asianmukai-
nen täytäntöönpano myös yli rajojen on turvattava.  
 
Kansalaisten turvallisuuden lisäämiseksi sekä erityisesti huumausaine-, 
väkivalta- ja uusintarikollisuuden vähentämiseksi valtioneuvoston teki peri-
aatepäätöksen sisäisen turvallisuuden ohjelmasta syyskuussa 2004. Oh-
jelmaan sisältyvät toimenpiteet on toteutettava. Myös kansallisen väkival-
lan vähentämisohjelman suositukset on pantava täytäntöön.  
 
4.  Keinoja ylivelkaisten aseman helpottamiseksi  

tarvitaan edelleen  
 
Ylivelkaantuneiden aseman parantamiseksi on velkahallintatyöryhmän 
esittämät keskeiset toimenpide-ehdotukset valmisteltava täytäntöön-
pantavaksi. Velkajärjestelylakia on tarkistettu vuoden 2003 alusta, jol-
loin mm. helpotettiin velkajärjestelyyn pääsyä ja lievennettiin eräitä 
maksuohjelman ehtoja. Sosiaalisen luototuksen käyttöä on lisättävä 
kaikissa kunnissa koko maassa. Velka- ja talousneuvonnalla voidaan 
vaikuttaa erityisesti nuorten velkaongelmia ehkäisevästi. Luotonantajien 
vastuuta velkaongelmien ennakoinnissa tulee korostaa. Pitkäkestoisen 
ulosoton haittoja on rajoitettu puuttumalla ulosoton kestoon. Ulosottola-
kia on edelleen uusittava mm. suojaosuuksien ja maksujen oikeuden-
mukaistamiseksi.  
 
5.  Tosiasiallista tasa-arvoa edistettävä 
 
Perheoikeudellisen sääntelyn kehittämisessä lähtökohdan tulee olla 
naisten ja miesten välisen tosiasiallisen tasa-arvon parantaminen. Pe-
rintöoikeuden keskeiset perusteet, kuten tasa-arvon toteutuminen pe-
rinnönjaossa, tulee turvata. Tasa-arvoon kuuluu myös seksuaalinen 
tasa-arvo, joten yhteiskunnalla on velvollisuus turvata myös seksuaalis-
ten vähemmistöjen perusoikeuksien toteutuminen. 
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6. Välttämättömyyspalveluiden ja -hyödykkeiden  
saatavuus turvattava 

 
Lisääntyvä kilpailuttaminen ja yksityistäminen myös perinteisillä perus-
palvelualoilla edellyttävät sitä, että palveluiden alueellisesti ja sosiaali-
sesti oikeudenmukaisesta saatavuudesta huolehditaan lainsäädännön 
keinoin. Jo nyt lainsäädäntöön sisältyy esimerkiksi postipalveluita, tele-
viestintää ja vesi- ja energiahuoltoa koskevia julkisia palveluvelvoitteita. 
Palveluiden kattavan ja oikeudenmukaisen saatavuuden turvaamiseksi 
tällaisten velvoitteiden tarpeellisuutta tulee selvittää myös muiden vält-
tämättömyyspalveluiden, kuten peruspankki- ja maksunvälityspalvelut 
sekä välttämättömien vakuutusten osalta. 
 
7.  Euroopan oikeusaluetta kehitettävä määrätietoisesti 
 
Eurooppalaisen oikeuspolitiikan ytimen muodostaa yhteisen eurooppa-
laisen oikeusalueen luomisesta. Linjaukset vapauden, turvallisuuden ja 
oikeuden alueelle tehtiin Tampereella syksyllä 1999. Suomella on eri-
tyinen vastuu tämän tavoitteen eteenpäin viemisestä. Yhteistyötä on 
edelleen tiivistettävä sekä rajat ylittävän rikollisuuden torjunnassa että 
siviili- ja rikosoikeudellisessa yhteistyön kehittämisessä. Tähän voidaan 
pyrkiä mm. edistämällä oikeudellisten päätösten vasavuoroista tunnus-
tamista eri jäsenmaissa ja tähän liittyvien vähimmäisstandardien ai-
kaansaamista. Euroopan oikeusaluetta tulee edelleen kehittää käytän-
nönläheisesti. Tavoitteena tulee olla tehokkaan, toimivan ja ihmisoike-
uksia kunnioittavan oikeusalueen luominen.  
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Aloitteet 
 
43 Ulko- ja turvallisuuspoliittisen johtamisen selkiyttäminen 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
44 Listavaaleihin 

Mäntsälän Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
45 Vaalijärjestelmän uusiminen 

Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 44-45 
Puoluekokous viittaa puoluetoiminnan kehittämistä koskevan kannanoton 
kohtiin 6-7 ja oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 1. Puoluekokous kan-
nattaa kansanvalta 2007 –toimikunnan esitysten jatkotyöstämistä. 
 
46 Parlamenttivaalien vaalijärjestykseen uusia mahdollisuuksia 

Pohjanmaan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa puoluetoiminnan kehittämistä koskevan kannan-
oton kohtiin 6-7 ja oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 1. 
  
47 Kansanedustajaehdokkuus vain omassa vaalipiirissä 

Etelä-Vantaan Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Eero Hyvösen 
aloite 

 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
48 Lisää ennakkoäänestyspaikkoja 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää aloitteen tavoitetta tärkeänä sekä viittaa puoluetoi-
minnan kehittämistä koskevan kannanoton kohtaan 7 ja oikeuspoliitti-
sen kannanoton kohtaan 1. 
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49 Kommunal folkomröstning 

Kimito Svenska Socialdemokratiska Förening rf:s motion 
    Kunnallinen kansanäänestys 

Kimito Svenska Socialdemokratiska Förening rf:n aloite 
 
Beslut 
Partistyrelsen hänvisar till det rättspolitiska ställningstagandets punkt 1, 
och till ställningstagandet om partiverksamhetens utvecklande punkt 5. 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 1 ja puolue-
toiminnan kehittämistä koskevan kannanoton kohtaan 5.  
 
50 Keski- ja pienituloisten oikeusturva taattava 

Töölön Sosialidemokraattinen yhdistys ry:n jäsenen Maarit Mu 
Ashekelen aloite 

51 Oikeudenkäyntikulujen kohtuullistaminen 
Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 50-51 
Puoluekokous pitää toteutettua oikeusapu-uudistusta merkittävänä ja 
kiirehtii jatkotoimia oikeudenkäyntikustannusten kohtuullistamiseksi ja 
viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 2. Julkisen oikeusavun laa-
tuun ja oikeusneuvonnan kehittämiseen on syytä panostaa. 
 
52 Lasten ja vanhempien turvalliset tapaamiset velvoitettava 

toteutettaviksi kaikissa kunnissa 
Sosialidemokraattisten Naisten ja Tapiolan Sosialidemokraatit 
ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 3 ja yhtyy 
tavoitteeseen valvottujen tapaamisten turvalliseksi järjestämiseksi. Puo-
luekokous edellyttää, että kriisipalveluiden kattavuutta parannetaan ja 
valvotuille tapaamisille määritellään laatukriteerit. 
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53 Pelko pois - väkivallan kierre on katkaistava 
Sosialidemokraattisten Naisten aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 3 ja yhtyy 
tavoitteeseen turvakotitoiminnan edellytysten parantamiseksi.  
 
54 Arjen turvallisuuden parantaminen 

Anjalankosken SDP:n Kunnallisjärjestö ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtiin 2-3. 
 
55 Poliisin valvontaa on tehostettava ja kurinpitorangaistuksia 

kovennettava 
Kuokkalan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Aloitteessa esitetyt asiat ovat esillä poliisihallintoa ja -lainsäädäntöä 
kehitettäessä. 
 
56 Seksibisnes kuriin 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää 1.8.2004 toteutettua rikoslain uudistusta merkittävä-
nä ja kiirehtii jatkotoimia seksuaalipalveluiden ostamisen kriminalisoimi-
seksi. Puoluekokous edellyttää, että seurataan aktiivisesti Ruotsin koke-
muksia seksuaalipalveluiden ostamisen kriminalisoinnista. Muilta osin 
puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 3.  
 
57 Seksuaalirikollisten tuomioiden koventaminen käytännössä 

Lahden Sos.-dem. Työväenyhdistys ry:n jäsenen Neea Jaakkolan 
aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 3. 
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58 Kansallinen lasten seksuaalisen hyväksikäytön 
torjuntaohjelma  
Oulun Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n jäsenen Tytti 
Tuppuraisen ja Raahen Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n 
jäsenen Virpi Ahon aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous esittää, että lasten seksuaalisen hyväksikäytön torjunta 
otetaan osaksi rikoksen torjuntatyötä ja lastensuojelun tehostamista. 
 
59 Rikoksen uhrin oikeusturvan parantaminen 

Tapiolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa oikeuspoliittisen kannanoton kohtaan 3.  
 
60 Homopareille adoptio-oikeus 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
61 Samaa sukupuolta olevien rekisteröity parisuhde 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
 
62 Parisuhteensa rekisteröineille mahdollisuus  

sisäiseen adoptioon 
Turun opiskelijoiden sosialidemokraattinen yhdistys  
TOSY ry:n aloite 

 
Päätös 60-62 
Puoluekokous edellyttää virallistetuissa parisuhteissa elävien parikump-
paneiden lasten oikeudellisen ja sosiaalisen aseman turvaamista. Lisäksi 
puoluekokouksen mielestä tulee selvittää mahdollisuudet adoptio-oikeuden 
toteuttamiseksi virallistetuissa parisuhteissa.  
 
63 Oikeuspoliittinen työryhmä selkeyttämään yhteiskunnallisen 

päätöksenteon rakenteita 
Keravan Demarit ry:n aloite 

  
Päätös 
Puoluekokous viittaa lainsäädännön kehittämistarpeiden osalta kan-
nanoton kohtaan 2 ja esittää, että puoluehallitus ottaa aloitteiden esi-
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tykset huomioon päättäessään puoluekokouskaudella apuelimikseen 
tarvitsemistaan työryhmistä ja puoluekokouskauden ohjelmatyöstä. 
 
64 Kansanedustajien palkat 

Jyväskylän Lohikosken Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että palkkiolain toimivuutta tulee arvioida ja palk-
kausjärjestelmän avoimuutta kehittää. 
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5. TALOUS-, TYÖLLISYYS- JA VEROPÄÄTÖKSET (65-93) 
 
 
65 Kannanotto talous-, työllisyys- ja veropolitiikasta 
 
Talouspolitiikan näkymät 
 
Viime vuosina vaikeissa olosuhteissa toteutettu talouspolitiikka on ollut 
onnistunutta. Teollisuuden ja erityisesti vientisektorin alkukesään 2004 
asti jatkuneista ongelmista huolimatta pysyi talouden ja työllisyyden 
kehitys vakaana. Viime vuoden lopulla työllisyystilanteessa tapahtui 
viimein käänne parempaan. Talouspolitiikan päätavoitteena onkin seu-
raavina vuosina talouden ja työllisyyden kasvun lujittaminen vahvista-
malla kilpailukykyämme. Näin varaudumme muun muassa väestön ikä-
rakenteen muutoksesta aiheutuviin menopaineisiin. Samalla on varmis-
tettava työvoiman saatavuus erityisesti valtion ja kuntien tehokkaammil-
la työllistymistoimilla suurten ikäluokkien eläkkeelle siirtymisen aiheut-
taman poistuman korvaamiseksi. 
 
Sosialidemokraattien tärkein talouspoliittinen tavoite on työllisyyden 
parantaminen. Täystyöllisyyttä kohti on edettävä varmasti ja vakaasti. 
Työmarkkinoilla syntyi viime vuoden lopulla tulopoliittinen kokonaisrat-
kaisu, jolla on nykyisessä taloustilanteessa poikkeuksellisen suuri mer-
kitys. Tulosopimuksen tuoma vakaus ja ennustettavuus sekä palkanko-
rotusten mitoitus mahdollistavat investointien ja työpaikkojen kasvun 
seuraavien vuosien aikana. Tulosopimuksen yhteyteen kytkettiin pal-
kansaajien ostovoimaa ja työllisyyttä tukevia veronkevennyksiä, jotka 
toteutetaan osin ottamalla käyttöön uusi kunnallistaloutta rasittamaton 
vähennysmalli. 
 
Sosialidemokraatit tiedostavat, että tuloerot ovat viime vuosina kasva-
neet. Työllisyydenhoito, hyvinvointipalvelujen ylläpito sekä riittävä sosi-
aaliturva ovat keskeisimmät keinot, joilla yhteiskunnallista eriarvoisuutta 
vastaan toimitaan. Yhteiskuntamme yhtenäisyyden vuoksi on vähäva-
raisimpien kansalaisten asemaa parannettava. Ansiotuloverotuksen 
progressiolla ja osinkotulojen verottamisella ehkäistään myös eriarvoi-
suuden kasvua. 
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Kasvupolitiikalla voimme turvata hyvinvointimallimme kestävyyden. 
Suomen talouden kipeimpiä ongelmia on ollut viiden viime vuoden ai-
kana kotimaahan suuntautuneiden yksityisten investointien vähäisyys. 
Yritysten investoinnit ovat kasvaneet Suomessa hitaammin kuin euro-
alueella keskimäärin, vaikka Suomen talous on muuten kasvanut euro-
aluetta ripeämmin. Osa investointien vähäisyydestä voidaan selittää 
tuotantorakenteen muutoksella ja investointien laadullisena muutokse-
na, jolloin niitä ovat korvanneet tutkimus- ja kehityspanostukset. Silti 
tehdyt investoinnit eivät ole korvanneet edes pääoman kulumista ja yri-
tysten pääomakanta on alkanut supistua. 
 
Yritysinvestoinnit perustuvat oleellisesti pitkän aikavälin talousnäkymiin. 
OECD:n arvion mukaan väestön ikääntyminen tulee jo tämän vuosi-
kymmenen jälkipuoliskolla, ja etenkin vuoden 2010 jälkeen, rajoitta-
maan Suomen talouden kasvumahdollisuuksia tuntuvasti. Pahimmillaan 
bruttokansantuotteen kasvuvauhti henkeä kohti laskisi prosenttiyksikön 
vuodessa työvoiman tarjonnan supistumisen vuoksi. Mikäli työllisyysas-
tetta ei saada tuntuvasti nousemaan, tulee julkinen talous ajautumaan 
ajan myötä suuriin vaikeuksiin, jotka toteutuessaan heikentäisivät edel-
leen kasvumahdollisuuksia.  
 
Investointien vähäisyys saattaa kuvastaa vallitsevia uhkakuvia. Ne on 
tiedostettava ja niihin on vastattava vakautta ja tulevaisuusoptimismia 
lisäävällä talous- ja työllisyyspolitiikalla. Työn tarjonnan vähenemistä 
voidaan osin korvata tuottavuutta nostamalla ja osaamiseen panosta-
malla. Edellytykset haasteista selviämiseen ovat hyvät, sillä taloutem-
me perusrakenteet ovat kunnossa. 
 
Suomi on dynaaminen pohjoismainen hyvinvointiyhteiskunta. Sosiali-
demokraattien tavoitteena on ylläpitää ja vahvistaa turvaverkkoa, joka 
toisaalta takaa kaikille sosiaalisen turvan ja toisaalta tukee laajaa työ-
hön osallistumista. Suomalaiseen hyvinvointimalliin kuuluvat monipuoli-
set ja kaikkien kansalaisten yhteisesti saatavilla olevat verovaroin rahoi-
tetut julkiset palvelut, joita kehitetään väestön ikärakenne sekä yhteis-
kunnan sosiaalinen ja taloudellinen tila huomioon ottaen. 
 
Hyvinvointiyhteiskunta on kansainvälistyneessä taloudessa aiempaa 
tärkeämpi, sillä sen luoman turvaverkon puitteissa voidaan monipuoli-
sesti kehittää riskialtista uutta tietotaloutta tiedostaen globalisoitumisen 
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mukanaan tuomat mahdollisuudet ja uhat. Hyvinvointiyhteiskunnan so-
siaalinen pääoma ja luottamus luovat pohjan uusille innovaatioille, joi-
den varassa on osaamiseen perustuva kasvustrategiamme. 
 
1. Sosialidemokraattien talouspoliittisena päätavoitteena on työlli-

syyden lisääminen ja kansalaisten hyvinvoinnin edellytyksistä 
huolehtiminen. Työllisyyden ja talouden kasvu luovat kestävän ra-
hoitusperustan hyvinvointiyhteiskunnalle. 

 
2. Sosialidemokraatit antavat tukensa laaja-alaisille tulopoliittisille ko-

konaisratkaisuille sekä kolmikannassa sovituille toimille. 
 
3. Sosiaalidemokraatit sitoutuvat pitkäjänteiseen, taloudellista dynamiik-

kaa edistävään alue- ja elinkeinopolitiikkaan, joka tukee tuotannollis-
ten investointien tason nostoa ja työllisyyden paranemista. 

 
4. Samalla kun vahvistamme kansainvälisesti kilpailevan huipputuo-

tannon kasvupohjaa, on työllisyyden kannalta keskeistä parantaa 
kotimaisten palvelualojen kasvuedellytyksiä.  

 
Kasvupolitiikka ja kestävä julkinen talous  
 
5. Osaamiseen perustuva kasvu edellyttää toimivaa koulutusjärjes-

telmää sekä tehokasta innovaatiojärjestelmää. Tutkimus- ja ke-
hittämismenoista ei ole taloudellista hyötyä, ellei niiden tuottamaa 
tietoa saada tehokkaasti tuotteistettua ja markkinoitua sekä niiden 
toteuttamiseksi vaadittavia investointeja tehtyä. Suomen innovaa-
tiojärjestelmässä on etenkin liiketoimintaosaamisen suhteen paran-
nettavaa. Koulutusjärjestelmän puolella resurssit on niin ikään koh-
dennettava tehokkaasti. Yleissivistyksellisten tavoitteiden lisäksi 
koulutuksen on johdettava laaja-alaiseen ammatilliseen osaami-
seen ja sitä kautta työllistymiseen.  

 
6. Suomen hintataso on edelleen keskimäärin korkeampi kuin van-

hoissa EU-maissa. Hintaero selittyy keskeisesti maamme suhteelli-
sen pienillä markkinoilla ja puutteellisella kilpailulla. Terve ja reilu 
kilpailu kannustaa tuottavuuden parantamiseen ja uusien innovaa-
tioiden syntymiseen. Kartelleja vastaan on taisteltava ja huolehdit-
tava muutoinkin markkinoiden toiminnasta. Toimiva ja reilu kilpailu 
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on myös palkansaajien ostovoiman kannalta tärkeää. Kilpailupolitii-
kan uudistamista ja tehostamista onkin syytä jatkaa. 

 
7. Toimivat rahoitusmarkkinat luovat vakautta yritysten ja kotitalo-

uksien rahatalouteen ja rahoituspalveluihin. Rahoitusmarkkinoiden 
toimivuudesta huolehditaan ja niiden eurooppalaista yhdentymistä 
edistetään. Uusien kasvuyritysten riittävä pääomansaanti varmiste-
taan. Toimivat markkinat edellyttävät selkeitä sääntöjä ja tehokasta 
valvontaa, joten sisäpiiri- ja muiden pörssirikosten valvontaan pa-
nostetaan ja säännöksiä tiukennetaan tarvittaessa. 

 
8. Sosialidemokraatit sitoutuvat aluekeskusperusteiseen elinkeino-

politiikkaan, jolla pidetään huolta yritystoiminnan edellytyksistä ja 
varmistetaan riittävä tulopohja hyvinvointipalvelujen rahoittamisek-
si. Innovaatiojärjestelmän kehittämisen ja kilpailuolosuhteista huo-
lehtimisen lisäksi yritystoiminnan hallinnollista sääntelyä järkeiste-
tään ja parannetaan.  

 
9. Harmaan talouden vuoksi valtio menettää huomattavan määrän 

verotuloja vuosittain. Harmaan talouden torjunnalla voidaan lisätä 
verotuloja ja helpottaa rehellisesti toimivien yritysten toimintaa. Sik-
si siihen on osoitettava riittävästi resursseja. Palveluiden liikkuvuu-
teen liittyvää tilaajan vastuuta edistetään yhteistyössä työmarkkina-
järjestöjen kanssa.  

  
10. Kasvupolitiikan keskeinen osa on tehokas, aktiivinen ja kannus-

tava työllisyyspolitiikka. Työvoiman palvelukeskusverkkoa laa-
jennetaan, yhteistyötä eri toimijoiden välillä tiivistetään ja työvoima-
hallinnon riittävät resurssit turvataan. Tehokkaiden aktiivitoimien 
määrää lisätään ja vaikuttavuutta parannetaan. Palkansaajien muu-
tosturvajärjestelmän toteuttamista edistetään pikavauhdilla yhteis-
työssä työmarkkinajärjestöjen kanssa. Työmarkkinatukijärjestelmää 
uudistetaan nykyistä kannustavammaksi sekä toiminnallisesti että 
rahoituksellisesti. 

 
11. Huolehditaan pitkäjänteisesti julkisen talouden kestävyydestä. Val-

tion ja kuntien riittävä tulokertymä varmistetaan pitämällä vero-
järjestelmä tehokkaana. Julkisten palveluiden kehittämisessä ote-
taan huomioon väestön ikärakenne sekä yhteiskunnan sosiaalinen 
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ja taloudellinen tila. Poliittisella tasolla on käynnistettävä avoin ja 
rehellinen priorisointikeskustelu resurssien oikeudenmukaisen koh-
dentumisen varmistamiseksi.   

 
12. Kuntien, erityisesti kasvukuntien, tämän hetkiset ongelmat kertovat, 

ettei kuntatalouden kestävyydestä ole pystytty huolehtimaan riittä-
västi. Kuntatalouden uudistaminen on aloitettava. Laajan uudistuk-
sen perustavoitteet ovat vakauden ja läpinäkyvyyden lisääminen 
kuntataloudessa. Kuntien itsehallintoa ja omaehtoista talouden-
hoitoa vahvistetaan voimistamalla kuntien asemaa henkilöverotta-
jana. Samalla varmistetaan, että kaikissa kunnissa on palveluiden 
rahoituksen kannalta riittävä veropohja. Valtionosuuksiin perustuva 
verotulojen tasaus tulee saattaa neutraaliksi valtion ja kuntien kes-
ken. Peruspalveluohjelman sitovuutta ja merkitystä kuntatalouden 
raamittajana lisätään. 

 
13. Kuntatalousuudistus edellyttää nykyistä suurempia kuntayksi-

köitä riittävän veropohjan varmistamiseksi. Uudistuksen osana ve-
ropohjan vakautta lisäävän kiinteistöveron merkitystä nostetaan, 
tavoitteena kiinteistöveron veropohjan laajentaminen. Kiinteistöve-
ron tasapuolisuus on turvattava siten, että omana asuntona käytet-
tyä kiinteistöä verotetaan muita kiinteistöjä lievemmin. Kiinteistöve-
ron vaikutuksia varallisuuden jakautumiseen sekä asumiskustan-
nuksiin seurataan ja korjaaviin toimenpiteisiin ryhdytään tarvittaes-
sa. 

  
Työllistävä ja oikeudenmukainen verotus 
 
14. Tulevaisuudessa verojen tehokas kerääminen tulee entistä tärke-

ämmäksi. Verokeinottelua on ehkäistävä pitämällä veropohja laa-
jana ja aukottomana. Jatkuvasti esiintyy erisuuntaisia verovapau-
tusvaatimuksia, joiden toteutuminen rapauttaisi verojärjestelmäm-
me, tekisi siitä entistä monimutkaisemman ja lisäisi verosuunnitte-
lua. Sosialidemokraatit puolustavat selkeää, tehokasta ja oikeu-
denmukaista verotusta, jossa veropohja pidetään vahvana.  

 
15. Seuraavalla vaalikaudella työn verotuksen kevennysvara on arvi-

oitava tarkoin työllisyysnäkökohtia painottaen varmistaen samalla 
julkisen talouden vakaus ja riittävä palvelutaso. Tavoitteena on eh-
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käistä verotuksen ja yhteenlaskettujen veroluonteisten maksujen ki-
ristyminen tulevaisuudessa ikääntymisen merkittävistä kustannus-
paineista huolimatta. Mikäli julkisen sektorin menojen hallinnan 
kautta syntyy veronkevennysvaraa, se on käytettävä pieni- ja keski-
tuloisten veronkevennyksiin työllisyys- ja oikeudenmukaisuussyistä. 
Lisäksi verotuksen rakenteellisilla muutoksilla verotuksen painopis-
tettä siirretään työn verotuksesta muihin veromuotoihin. 

 
16. Tuloverotusta kehitettäessä on huolehdittava sen oikeudenmu-

kaisuudesta verotuksen progression kautta. Tämä on muiden ta-
voitteiden ohella tärkeää, sillä jo suhteellinen pääomatuloverotus 
on vähentänyt verotuksen tuloja tasaavaa vaikutusta. Verotuksessa 
pyritään edelleen purkamaan tulo- ja kannustinloukkuja. Valtionve-
ron alarajan nostaminen on helpottanut pienituloisten verotusta. Eri 
tulonsaajaryhmien verokohtelun oikeudenmukaisuuteen on kiinni-
tettävä huomiota.  

 
17. Yritys- ja pääomaverotuksessa keskitytään laajan verouudistuk-

sen vaikutusten seurantaan. Uudistuksen myötä yhteisöverokanta 
laskettiin 26 prosenttiin ja pääomatuloverokanta 28 prosenttiin. Ve-
rokannan lasku tukee kotimaisia investointeja, työllisyyttä sekä tuot-
tavuutta. EY-tuomioistuimen päätökseen perustuen yhtiöveron hy-
vitysjärjestelmästä luovuttiin ja osinkoja alettiin osin verottaa kak-
sinkertaisesti. Osinkoverotuksen riittävää toteutumista ja muita 
uudistuksen vaikutuksia on seurattava tarkoin ja tarvittaessa ryh-
dyttävä korjaaviin toimenpiteisiin.  

 
18. Hallitus on sopinut, että varallisuusverosta luovutaan. Päätöstä on 

perusteltu sillä, että varallisuusvero oli veropohjaltaan kapea ja se 
kohteli eri omaisuuslajeja epäneutraalisti. Lisäksi sitä oli suhteelli-
sen vaivatonta kiertää. Jatkossa on varmistettava osinkoverotuksen 
riittävä toteutuminen kehittäen samalla kiinteistövarallisuuden vero-
tusta. Perintöverotuksen tehtävänä on tulevaisuudessakin ehkäis-
tä pääomien liiallista kasautumista ja täten lisätä taloudellista te-
hokkuutta ja oikeudenmukaisuutta, kuitenkin varmistaen etteivät 
pienet perinnöt joudu kohtuuttoman verotuksen kohteeksi.     

 
19. Pitkäaikaissäästämisen verokohtelussa korostuvat hyvän vero-

järjestelmän vaatimukset. Veropohja on pidettävä laajana ja eri si-
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joitusmuotoja on kohdeltava verotuksessa tasapuolisesti. Säästöt 
eivät kohdennu tehokkaasti, jos jotkin sijoitusmuodot ovat verotuk-
sellisesti toisia edullisempia.  

 
20. Arvonlisäverotuksessa Euroopan unionilla on päätösvaltaa. 

Säännösten mukaan voimme ylläpitää kahta alennettua arvon-
lisäverokantaa, joiden piirissä olevat verokohteet on määritelty. So-
sialidemokraatit pyrkivät muuttamaan EU-säännöksiä niin, että ra-
vintoloiden ruokatarjoilu saataisiin Suomessakin alennettujen kan-
tojen piiriin. Sen sijaan elintarvikkeiden alv-muutosten työllisyysvai-
kutuksista ei ole riittävää näyttöä ja mahdollinen veronkevennysva-
ra on käytettävä ensisijaisesti työllisyyden parantamiseen. Nykyis-
ten alennettujen arvonlisäverokantojen taloudelliset vaikutukset tu-
lisi selvittää. 

 
21. Ajoneuvoverotusta tulee kehittää autokannan uusiutumista ja pie-

nipäästöisiä ajoneuvoja suosivaan suuntaan, samalla huomioiden 
valtiontalouden vaatimukset. 

 
Globaali talouspolitiikka 
 
22. Maailmanlaajuista taloudellista eriarvoisuutta voidaan kestävimmin 

vähentää huolehtimalla siitä, että talouskasvun eduista pääsevät 
nauttimaan aiempaa useammat kansakunnat. Tämä on sosialide-
mokraattien globaalin talouspolitiikan kulmakivi. Elintason nou-
su voidaan saada käyntiin vain laaja-alaisella ja pitkäjänteisellä po-
litiikalla, jolla vahvistetaan kehittyvien maiden omaa kasvuperustaa. 

 
23. Talouskasvun käynnistämiseksi köyhissä maissa ei ole vain yhtä 

reseptiä. Ratkaisut riippuvat kunkin maan omista piirteistä. On kui-
tenkin varmaa, että pidemmän päälle vain demokratia ja ihmisoike-
uksien kunnioittaminen sekä toimiva ja reilu markkinatalous voivat 
luoda kestävää hyvinvointia. Perusoikeuksien edistäminen pysyy 
sosialidemokraattien tärkeimpänä tavoitteena. 

 
24. Maailmantalouden avautuminen on pääsääntöisesti myönteinen 

ilmiö, sillä se antaa aiempaa useammille mahdollisuuden hyötyä ta-
loudellisesta kasvusta. Kansainvälisen työnjaon muutoksesta ja 
kaupan kasvusta voivat hyötyä kaikki osapuolet, mikäli maailmanta-
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louden instituutiot ovat toimivia. Sosialidemokraatit jatkavat työtään 
kansainvälisten talousinstituutioiden avoimuuden ja demo-
kraattisuuden lisäämiseksi. Keskeinen toimintakenttä globaaleis-
sa kysymyksissä on Euroopan unioni. 

 
25. Kauppapolitiikan osalta keskeisin kysymys koskee maatalous- ja 

tekstiilituotteiden kaupan vapauttamista, jossa lopullisena tavoitteena 
on oltava rikkaiden maiden markkinoiden avaaminen muun maail-
man tuottajille. Kansainvälistä sopimusjärjestelmää tulee vahvis-
taa niin, että kaupan ja investointien vaikutukset ihmisoikeuksien, 
työelämän oikeuksien sekä sosiaalisten ja ekologisten tavoittei-
den edistämiseen huomioidaan nykyistä paremmin, vaarantamatta 
kuitenkaan kehitysmaiden pääsyä markkinoille.  

 
26. Ylikansallisessa verotuksessa Suomen keskeinen toimintakenttä 

on EU, jossa pyritään työllisyyttä ja EU-alueen talouden tervettä kas-
vua edistävään verotukselliseen yhteistyöhön. Veroparatiisien kont-
rolloimisessa on edetty viime vuosina muun muassa osana terroris-
min vastaista toimintaa. OECD on saanut neuvotteluyhteyden lähes 
kaikkiin veroparatiiseiksi luokittelemiinsa maihin. Tavoitteena tulee ol-
la ylikansallinen normisto hallitsemaan pääomien siirtymisiä niin, ett-
eivät spekulantit kykene horjuttamaan köyhien maiden talouksien 
kehitystä. Kansainvälisessä keskustelussa esiin nousseen valuutan-
vaihtoveron eli nk. Tobinin veron ongelmana on pidetty sitä, että se 
kohdistuu yhtälailla sekä puhtaasti spekulatiivisiin valuutansiirtoihin 
että kaupan ja investointien rahoitukseen liittyviin siirtoihin. Toisaalta 
se ehkäisisi jatkuvia ja toistuvia valuutansiirtoja, jotka ovat usein 
ominaisia valuuttaspekuloinnille. 
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Aloitteet 
 
66 Julkisten palvelujen, työllisyyden ja  

kilpailukyvyn parantaminen 
Kauklahden Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous tunnustaa suomalaisen hyvinvointiyhteiskunnan merki-
tyksen taloudelliselle menestyksellemme ja viittaa talous-, työllisyys- ja 
veropoliittisen kannanoton kohtiin 10-15. 
 
67 Työpaikkojen säilyttäminen 

Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää työllisyyden lisäämistä tärkeimpänä talouspoliitti-
sena tavoitteena ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittiseen kannan-
ottoon sekä Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
68 Harmaan talouden toimintaan puututtava 

Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
69 Työntekijöitä lisää talousrikollisuuden ja  

harmaan talouden torjuntaan 
Jyväskylän Lohikosken Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 68-69 
Puoluekokouksen mielestä harmaan talouden vastaista toimintaa on 
tehostettava ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtaan 9. 
 
70 Työllisyyspolitiikan tehostaminen 

Riihimäen Työväenyhdistys ry:n jäsenen Mikko Lundin aloite 
 
Päätös 
Puoluekokouksen mielestä työvoimapolitiikkaa tulee tehostaa ja viittaa 
talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton kohtaan 10. 
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71 Työttömyys, kuntoutus, koulutus vai eläkkeelle ohjaaminen  
Salpakankaan Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä työvoimapoliittisten toimenpiteiden yksilöl-
listä räätälöintiä ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannan-
oton kohtaan 10. 
 
72 Tulonjaon kehittäminen 

Hirvensalon-Kakskerran Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää työllisyyden lisäämistä parhaana tapana nostaa 
palkkatulojen osuutta bruttokansantuotteesta ja viittaa talous-, työlli-
syys- ja veropoliittisen kannanoton kohtiin 1-10 ja Hyvinvointivisio-
ohjelmaan. 
 
73 Osakekursseja on säänneltävä lailla työllisyyden 

vahvistamiseksi 
Joensuun Työväenyhdistys ry:n jäsenen Jonne Postin aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous ei kannata osakekurssien säätelemistä lainsäädännöllä 
ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton kohtaan 7. 
 
74 Uusien yrittäjien tukeminen 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää kasvuyritysten toimintaedellytyksistä huolehtimista 
tärkeänä tavoitteena ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kan-
nanoton kohtiin 5-9. 
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75 Osinkopotista riittäisi palkansaajillekin 
Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää säästöjen tehokasta kohdentumista tärkeänä, eikä 
täten kannata vääristävien verotukien laajentamista. Puoluekokous viit-
taa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton kohtiin 14 ja 19.  
 
76 Arvopaperimarkkinoiden valvontaa kehitettävä 

Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy näkemykseen arvopaperimarkkinoiden tehokkaan 
valvonnan tarpeellisuudesta ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliitti-
sen kannanoton kohtaan 7. 
 
 
Veroaloitteet 
 
77 Verokilpailulle ei ole syytä antautua 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
 
Päätös 
Puoluekokouksen näkemys on, että veropäätöksiä tehtäessä niiden 
vaikutuksia on arvioitava monesta näkökulmasta mukaan lukien suku-
puolten välinen tasa-arvo, ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen 
kannanoton kohtiin 14-21.  
 
78 Veropohja on pyrittävä pitämään laajana 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää omaisuusverotusta kehittämiskelpoisena veromuo-
tona ja viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton kohtiin 
17-19. 
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79 Työn verotuksen kevennyslinjaa jatkettava 
Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtiin 11-13 ja 15. 
 
80 Palkka- ja eläketulon verotuksen harmonisoiminen 

Keihärinkosken Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtaan 16.  
 
81 Kunnallisverotusjärjestelmän kehittäminen 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokouksen mielestä kunnallistalouden uudistaminen on tärkeä ja 
kiireellinen hanke. Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliit-
tisen kannanoton kohtiin 12 ja 13 sekä Hyvinvointivisio-ohjelman kun-
taosuuteen.  
 
82 Arvonlisäverotuksen uudistaminen 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
83 Arvonlisävero poistettava 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n jäsenen  
Tommi Romppasen aloite 

84 Peruselintarvikkeiden arvonlisäveron alentaminen 
Pirkkalan Sos.-dem. Työväenyhdistys Taisto ry:n aloite 

 
Päätös 82-84 
Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtaan 20. 
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85 Perintövero oikeudenmukaistettava 
Jyväskylän Lohikosken Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
 Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtaan 18. 
 
86 Rintamaveteraanien valtionverotus 

Urheiluväen Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtiin 14 ja 16. 
 
87 Kiinteistöverotuksen kehittäminen 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa talous-, työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton 
kohtiin 12-13 sekä Hyvinvointivisio-ohjelman vero-osuuteen.  
 
88 Puolue- ja luottamusmiesverot vähennyskelpoisiksi 

Harjavallan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
  
Päätös 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että kunnallisista luottamusmiespalk-
kioista maksettu puoluevero olisi verotuksessa vähennyskelpoinen. 
 
89 Työsuhdelipun käyttöönotto 

Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy tavoitteeseen tehdä joukkoliikenteestä entistä hou-
kuttelevampi liikkumismuoto ja kannattaa työsuhdelipun käytön tarkem-
paa selvittämistä sekä viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton 
kohtaan 8.  
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90 Ekologisten autojen suosiminen 
Limingan Sosialidemokraattinen yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää ajoneuvoverotuksen uudistamista perusteltuna 
myös liikenteen ympäristövaikutusten näkökulmasta ja viittaa talous-, 
työllisyys- ja veropoliittisen kannanoton kohtaan 21 sekä liikenne- ja 
viestintäpoliittisen kannanoton kohtaan 6. 
 
 
Kansainvälistä taloutta koskevat aloitteet 
 
91 Globaalin eriarvoisuuden vähentäminen SDP:n tavoitteeksi 

Kallion Sosialidemokraatit ry:n aloite 
92 Valuutanvaihtoveron ja kansainvälisten  

verojen toteuttaminen 
Kauklahden Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 91-92 
Puoluekokouksen mielestä maailmanlaajuisen taloudellisen eriarvoi-
suuden vähentäminen on ensisijaisen tärkeätä ja viittaa talous-, työlli-
syys- ja veropoliittisen kannanoton kohtiin 22-26. 
 
93 Suojatullit takaisin 

Turun Sosialidemokraattinen yhdistys Valpas ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous ei kannata suojatullien käyttöä ja viittaa talous-, työlli-
syys- ja veropoliittisen kannanoton kohtiin 22-26. 
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6. ELINKEINOPÄÄTÖKSET (94-109) 
 
94 Kannanotto elinkeinopolitiikasta  
 
Elinkeinopolitiikka 
 
Talouspolitiikalla on viime vuosina onnistuttu luomaan hyvin yrittäjä-
myönteiset olosuhteet. Korkotaso on vakiintunut ja laskenut suhteelli-
sen alhaiselle tasolle. Inflaatio on hidastunut ja euron käyttöönotto on 
vähentänyt ulkomaankauppaa käyvien yritysten valuuttaepävarmuutta. 
Erityisesti kasvuyritysten verotusta on kevennetty. Tulopoliittiset sopi-
mukset ovat lisänneet merkittävästi yritysten toimintaympäristön ennus-
tettavuutta ja vakautta. Määrätietoisella politiikalla Suomi on nostettu 
maailman kilpailukykyisimpien kansakuntien joukkoon.       
 
Hyvin toimiva ja kilpailukykyinen yrityssektori on yksi keskeisimmistä 
tekijöistä koko kansantalouden kasvun ja työllisyyden kannalta. Sosiali-
demokraatit pitävät tärkeänä, että Suomessa huolehditaan yritysten 
kasvu- ja toimintaedellytysten säilymisestä jatkossakin. On tuettava sel-
laista kehitystä, jolla edesautetaan yritysten perustamista ja kasvua että 
kansainvälistymistä. 
 
Verotusta on kehitettävä jatkossakin niin, että se tukee työllisyyttä ja 
investointeja Suomeen sekä edistää yritysten kasvua ja yrittäjyyttä. 
Elinkeinopolitiikassa tulee kiinnittää huomiota alueilla vallitseviin erilai-
siin yrittäjyyden olosuhteisiin sekä pyrittävä löytämään ja hyödyntä-
mään kunkin alueen vahvuuksia yritystoiminnassa. Myös metropolialu-
een kansainvälistä markkinointia ja tunnettavuutta on edistettävä.    
 
Suomen on vastakin ylläpidettävä kansainvälisesti ensiluokkaista inno-
vaatiojärjestelmää, panostettava tutkimukseen ja tuotekehitykseen sekä 
huolehdittava koko innovaatiojärjestelmän kehittämisestä ja yritysten 
kilpailuolosuhteista. Yritystukipolitiikassa on edistettävä tukien vastik-
keellisuutta. 
 
Uutta korkean tuottavuuden yritystoimintaa luodakseen Suomen on jat-
kettava julkisen sektorin aktiivista tutkimus- ja kehittämistoimintaa ja 
kannustettava myös yksityistä sektoria entistä suurempiin panostuksiin. 
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Uusilla innovaatioilla sekä korkeatasoisella suunnittelulla ja muotoilulla 
voidaan nostaa myös perinteisempien toimialojen tuottavuutta ja siten 
huolehtia niiden työllistämisedellytyksistä. 
 
Kansainvälisten normien, ihmisoikeuksien, lapsiorjuuden poistamista-
voitteen, luottamusmiesten oikeuksien, työntekijöiden perusoikeuksien 
tai ympäristösäännösten noudattamisessa monikansallisilla yrityksillä 
on keskeinen sija. Näiden yritysten käyttäytymiseen on pitkään pyritty 
vaikuttamaan OECD:n ja Kansainvälisen työjärjestö ILO:n piirissä. 
Myös EU on korostanut yritysten yhteiskuntavastuun sisältöä ja menet-
telytapoja. Suomalaisilta yrityksiltä on edellytettävä yhteiskuntavastuul-
lista toimintaa myös ulkomailla. 
 
1. Elinkeinopolitiikalla on vahvistettava yritystoiminnan edellytyksiä, 

investointeja ja uusien yritysten syntymistä Suomessa. Elinkeino-
tuista on tehtävä entistä läpinäkyvämpiä ja niiden vastikkeellisuutta 
on lisättävä. Samalla turhaa byrokratiaa on karsittava. 

 
2. Yritystuet tulee myöntää sellaisiin kohteisiin ja sellaisille yrityksille 

jotka investoivat Suomeen tai harjoittavat tuotekehitystoimintaa 
Suomessa. Palveluelinkeinojen edellytyksiä luoda uusia työpaikko-
ja tulee parantaa. 

 
3. Innovaatiojärjestelmän ja teollisuuspolitiikan ohjauksen sekä rahoi-

tuksen parantaminen ja yksinkertaistaminen edellyttää eri toimijoi-
den yhteistyön johdonmukaista kehittämistä. Suomen Teollisuussi-
joitus Oy:n, Finnvera Oyj:n ja Tekesin sekä Sitran työnjakoa on sel-
keytettävä. Olennaista on lisätä niiden riskinottokykyä nykyisestä 
selvästi. Parhaiten tämä toteutetaan jatkamalla Teollisuussijoitus 
Oy:n pääomittamista ja toiminnan suuntaamista entistä selvemmin 
suoriin yrityssijoituksiin.  

 
4. Teollisuussijoitus Oy:n keskeisenä toimintakenttänä tulee olla kas-

vuhakuisten yritysten pääomittaminen.  
 
5. Finnvera Oyj:n resursseja tulee suunnata nykyistä vahvemmin PK-

yritysten edulliseen riskirahoitukseen, erityisesti alueellisessa kehit-
tämispolitiikassa sekä kehittyvien Itämeren alueen markkinoiden 
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hyödyntämiseen. Yhtiön tulee ylläpitää myös jatkossa kansainväli-
sesti kaikin puolin kilpailukykyistä vientitakuujärjestelmää.  

 
6. Julkista pääomarahoitusta on suunnattava siemen- ja kasvuvai-

heen yrityksiin. 
 

7. Suomen on tarjottava yrityksilleen korkeaan osaamiseen perustuva 
toimintaympäristö. Koulutusjärjestelmän on edelleen tuotettava kai-
killa tasoilla osaavia ammattitaitoisia työntekijöitä. Toimivasta ja hy-
västä liikennejärjestelmästä on pidettävä huoli. Eri puolilla maata 
toimivien yritysten toimintaedellytysten tasapuolistamiseksi on huo-
lehdittava käyttökustannuksiltaan kohtuullisen laajakaistaverkon ra-
kentamisesta.  

 
8. Suomen on toimittava erityisesti Taloudellisen yhteistyön ja kehi-

tyksen järjestö OECD:n, Maailman kauppajärjestö WTO:n, Kan-
sainvälisen työjärjestö ILO:n ja Euroopan unionin  kautta yritysten 
yhteiskuntavastuun edistämiseksi. 

 
Energiapolitiikka 
 
Suomen on kompensoitava pitkistä etäisyyksistä ja kylmästä ilmastosta 
johtuvaa sijaintihaittaa varmistamalla kotitalouksille ja teollisuudelle 
kohtuuhintaisen energian saanti. Energiapolitiikalla on tuettava hiilidiok-
sidipäästöjen kustannustehokasta vähentämistä sekä energiatuotannon 
omavaraisuutta, sillä Suomessa käytettävästä energiasta yli 70 pro-
senttia tuodaan ulkomailta öljyn, kivihiilen, maakaasun ja sähkön muo-
dossa. Sähköntuotannosta noin kolmannes perustuu kotimaisiin uusiutu-
viin energialähteisiin (vesi, biopolttoaineet, turve, joka on hitaasti uusiutuva, 
ja jätteet sekä tuulivoima). Vajaa kolmannes tuotetaan ulkomaisilla poltto-
aineilla (kivihiili, maakaasu ja öljy). Reilu neljännes sähköstä tuotetaan ko-
timaisissa ydinvoimaloissa. Sähkön nettotuonti on vaihdellut 5-15 prosentin 
välillä kotimaisesta sähkön kulutuksesta. 
 
Öljyn kulutuksen kasvu on tasaantunut, mutta sähkön kulutus on jatka-
nut kasvuaan vajaan kahden prosentin vuosivauhtia myös hitaamman 
talouskasvun vuosina. Teknologian kehittymisen ja energiansäästötoi-
mien ansiosta energiakulutuksen kokonaiskasvu voi jäädä jatkossa 
kansantuotteen kasvua alhaisemmaksi. Sen sijaan sähköntarpeen arvi-
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oidaan kasvavan edelleen sekä teollisuudessa, palveluelinkeinoissa 
että kotitalouksissa. Toimiala arvioi, että uuden sähköntuotantokapasi-
teetin tarve on kulutuksen kasvu ja korvausinvestoinnit huomioiden noin 
4000 MW vuoteen 2020 mennessä.  
 
Energiankysynnän tyydyttämiseksi Suomen täytyy pitää kiinni monipuo-
lisesta energiastrategiasta ja -tuotannosta. Keskeisiä energiateknologi-
an muotoja pitää pyrkiä kehittämään tasapuolisesti. Näin voidaan taata 
mahdollisimman hyvin kohtuuhintaisen ja kilpailukykyisen energian saa-
tavuus, energian käytön tehokkuus sekä ihmisten että ympäristön tur-
vallisuus ja huoltovarmuus.  
 
Kioton ilmastosopimuksen päästövähennystavoitteen saavuttamiseksi 
ja päästökaupasta kansantaloudelle aiheutuvien lisäkustannusten su-
pistamiseksi on pyrittävä vähentämään kivihiilen ja muiden fossiilisten 
polttoaineiden käyttöä, tehostettava edelleenkin energian säästötoimia 
mm. teknologiarahoituksen keinoin ja edistettävä uusiutuvien kotimais-
ten (biomassa, vesi, tuuli) energialähteiden käyttöä sekä sähkön ja 
lämmön yhteistuotantoa. Voimalakapasiteetin korvausinvestointien tul-
lessa ajankohtaiseksi ja Kioton pöytäkirjan jälkeisten mahdollisten uusi-
en ilmastotavoitteiden saavuttamiseksi myös ydinvoiman lisärakentami-
sen mahdollisuus on pidettävä avoimena jatkossakin. Energiatukia ja 
verotusta voidaan käyttää ohjauskeinona monipuolisen energiatuotannon 
ja energiansäästötoimien edistämiseksi. Samalla pitää kuitenkin huolehtia, 
että kohtuuhintaista energiaa on aina riittävästi tarjolla.  
 
Suomessa on havaittu kierrätykseen ja kompostointiin perustuva jäte-
huolto ongelmalliseksi kansalaisten tasavertaisuuden ja terveydenhuol-
lon turvallisuuden kannalta. Ruotsi ja Iso-Britannia ovat seikkaperäisten 
selvitysten pohjalta päätyneet järjestämään jätehuoltonsa integroidun 
polton avulla ja onkin huomattavaa, että erityisesti ne Euroopan maat, 
jotka polttavat paljon sekajätettä, ovat useammin kierrätyksen etulinjas-
sa kuin ne maat (kuten Suomi), jotka polttavat vähän. 
 
Viime vuosina jätehuollon järjestämistä ohjaavan EY-lainsäädäntö, ku-
ten eläinten sivutuote- ja jätteenpolttoasetus sekä päästökauppalaki, on 
muuttunut radikaalisti. Keskitetty jätteenpoltto on näin ollen varteenotet-
tava tapa toteuttaa kaatopaikkadirektiiviä myös Suomessa. 
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9. Suomessa sähkön ja lämmön tuotannon tulee perustua monipuoli-
siin energialähteisiin ja eri tuotantomuotoihin. Monipuolinen tuotan-
toperusta lisää joustavuutta ja kansallisia toimintamahdollisuuksia 
sekä maan huoltovarmuutta. 

 
10. Uusiutuvien energiamuotojen käyttöä edistettäessä on vältettävä 

verotus- ja tukiratkaisuja, jotka vääristävät kilpailua ja käytön avoi-
muutta. Samalla on arvioitava onko puuta tai muuta biomassaa ko-
konaistaloudellisesti kannattavaa ohjata tuotannon raaka-aineeksi 
vai polttoaineeksi. Yhdyskuntajätteen kierrättämisen vaikutuksia on 
arvioitava ja edistettävä sen energiakäyttöä.  

 
11. Sähkönsiirtoverkkojen päätöksenteossa on turvattava kansallinen 

toimintavapaus ja -mahdollisuus. Markkinoita mahdollisesti edel-
leen avattaessa tulee huolehtia kilpailun tasapuolisuudesta. 

 
Valtion omistajapolitiikka 
 
Valtio-omistajan tulee aktiivisella omistajapolitiikalla ja muulla toimilla 
tukea ja kehittää yhtiöiden toimintaa sekä huolehtia valtion yritysvaralli-
suudesta hyvin. Aktiivinen omistajapolitiikka ei tarkoita yksinomaan 
omistusosuuden pienentämistä tai toimia, joilla valtio pyrkisi lyhyen täh-
täyksen voitontavoitteluun. Valtionomistuksen yksityistäminen ei saa 
vaarantaa hyvinvointiyhteiskunnan peruspalveluita. 
 
Valtionyhtiöissä, joille on asetettu valtion erityistehtäviä - kuten Finnve-
ra Oyj tai Suomen Teollisuussijoitus Oy - tulee omistuksen säilyä koko-
naan valtiolla.  Elinkeinopoliittisesti ja muuten strategisesti tärkeässä 
merkityksessä (erityisesti energia- ja puolustusvälinealat) olevien yritys-
ten tulee olla valtion enemmistöomistuksissa. Myös teollisuus- ja elin-
keinopoliittisesti tärkeillä aloilla, kuten metallin perusteollisuudessa, val-
tion tulee olla edelleen merkittävä yksittäinen omistaja. Valtion Rauta-
teiden omistus on säilytettävä kokonaisuudessaan valtiolla. 
 
Markkinaehtoisesti toimivien valtionyhtiöiden ja -osakkuusyhtiöiden omista-
jaohjauksen keskittäminen samaan yksikköön on perusteltua. Näin taataan 
parhaiten omistajaohjauksen asiantuntevuus ja yhtenäisyys. 
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Omistajana valtion on edistettävä uusien työpaikkojen syntymistä ja 
pitkäjänteistä henkilöstöpolitiikkaa, jossa työsuhteiden jatkuvuus ja 
työntekijöiden osaamispääoma otetaan huomioon. Yhtiöillä on oltava 
mahdollisuus kilpailla osaavasta ja sitoutuneesta henkilöstöstä, mutta 
palkitsemisjärjestelmissä tulee ottaa huomioon valtion omistuksen pit-
käjänteisyydestä johtuvat tavoitteet.  
 
Henkilöstön edustus ja vaikutusmahdollisuudet yhtiöiden hallintoelimis-
sä on turvattava. Henkilöstön motivoinnin ja palkitsemisen kannalta on 
tärkeää, että valtionyhtiöissä ja osakkuusyhtiöissä henkilöstön palkit-
semisjärjestelmä ulotetaan koko henkilökuntaan. Valtioyhtiöiden, valtion 
osakkuusyhtiöiden ja valtion liikelaitosten tulee olla vakaita ja esimerkil-
lisiä työnantajia. 
 
12. Valtio-omistajan tulee toiminnallaan tukea ja kehittää yhtiöitään ja 

niiden toimialoja. Käytännössä tämä voi merkitä vanhojen yritysra-
kenteiden muutoksia esimerkiksi yrityskauppojen tai uusien yritys-
ten perustamisen avulla. Myös uusia valtionyhtiöitä ja valtion osak-
kuus-yhtiöitä voidaan tarpeen mukaan perustaa ja valtio voi osallis-
tua olemassa olevien yhtiöiden toimintaan omistajana sijoitus- tai 
elinkeinopoliittisin perustein. 

 
13. Valtionyhtiöiden omistuspohjan laajentamisesta on päätettävä yri-

tyskohtaisesti. Myynnistä saatavia tuloja on pääsääntöisesti sijoitet-
tava elinkeino- ja osaamispohjan vahvistamiseen. 

 
14. Valtionyhtiöiden, valtion osakkuusyhtiöiden ja valtion liikelaitosten 

tulee olla vakaita ja esimerkillisiä työnantajia, henkilöstöllä tulee olla 
mahdollisuus osallistua hallintoon ja omistusjärjestelyjen yhteydes-
sä on pyrittävä työpaikkojen säilyttämiseen. Yritysten tulee toimies-
saan kansainvälisesti noudattaa eettisiä ohjesääntöjä sekä 
OECD:n toimintaohjeita monikansallisille yrityksille. 

 
15. Valtion omistajapolitiikan hoito pitää keskittää yhteen yksikköön. 

Valtion yhtiöiden hallintoon on valittava valtiota edustavat henkilöt, 
jotka ovat tunnettuja lojaalisuudestaan valtio-omistajaan. 
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Maa- ja metsätalous 
 
Maatalouden tukipolitiikassa tapahtuu vuoden 2006 alussa Suomessa suu-
ri muutos, kun Euroopan unionin yhteisen maatalouspolitiikan uudistus 
toteutetaan Suomessa. Suuri osa unionin maksamista tuista ei sen jälkeen 
enää perustu tuotantoon. Vaikka muiden tukien määrä Suomessa vielä 
säilyykin merkittävänä, markkinaehtoisuus maataloudessa tulee kasva-
maan. Samaan suuntaan tulevat vaikuttamaan maailman kauppajärjestön 
WTO:n neuvottelut maatalouskaupan vapauttamisesta. 
 
Tämä merkitsee sitä, että maatalouden rakennemuutos Suomessa tu-
lee jatkumaan ja maatilojen lukumäärä edelleen vähenemään tuotan-
non pysyessä lähes ennallaan. Euroopan unionin laajentuminen jatkuu 
myös lähivuosina ja se on luonut 450 miljoonan ihmisen yhteismarkki-
nat, joilla kilpailu kiristyy. 
 
Tässä tilanteessa maatalouden tulevaisuutta Suomessa ei voida rat-
kaista pelkällä tukipolitiikalla. Keskeistä on, miten hyvin koko elintarvi-
keketju maatilalta elintarviketeollisuuden kautta kauppaan pystyy vas-
taamaan kuluttajien muuttuviin vaatimuksiin tuottamalla laadultaan ja 
hinnaltaan kilpailukyisiä tuotteita. 
 
Maaseudun elinvoimaisuuden säilyminen edellyttääkin monipuolista ja -
alaista yrittäjätoimintaa, jonka kehittymistä on kannustettava. Elinkel-
poinen yrittäjyys maaseudulla tarvitsee toimivat yhteiskunnalliset perus-
rakenteet. 
 
Metsätalouden merkitys Suomen taloudessa on edelleen suuri. Samalla 
metsien virkistyskäytön ja luonnonsuojelun tarpeet ovat lisääntyneet. 
Vaikka metsien moninaiskäytön merkitys näin on kasvanut, metsäta-
louden merkitys teollisuuden tarvitseman kotimaisen puuraaka-aineen 
tuottajana ei ole vähentynyt.  
 
16. Kansallisen tuen jatkosta vuoden 2007 jälkeen neuvoteltaessa on 

otettava huomioon EU:n tukipolitiikan uudistuksen vaikutukset ko-
timaiseen maataloustuotantoon. Alenevan tuen on edistettävä ra-
kennemuutosta ja tuottavuuden kasvua. EU-jäsenyyden aikainen 
tukijärjestelmä on ylläpitänyt maatalouden omavaraisuutta ja tuot-
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tavuuden hyvää kasvua. Tukijärjestelmää uudistettaessa tästä on 
pidettävä kiinni. 

  
17. Samalla on Suomen maataloudessa varauduttava siihen, että yh-

teinen maatalouspolitiikka muuttuu tulevaisuudessakin maailman-
kaupan vapautumisen ja Euroopan unionin omien toimenpiteiden 
seurauksena. Maaseudun elinvoimaisuutta voidaan tukea kannus-
tamalla siellä monipuolista yrittäjyyttä. 

 
18. Metsien eri käyttötarpeet on sovitettava yhteen kestävän metsäta-

louden harjoittamisen kanssa vaarantamatta teollisuuden toiminta-
edellytyksiä. Metsien moninaiskäyttöön kuuluvat jokamiehenoikeu-
det. 

 
Kuluttajapolitiikka 
 
Kuluttajapolitiikan tavoitteena on vahvistaa kansalaisten asemaa hyödy-
kemarkkinoilla ja yhteiskunnan palveluissa sekä mahdollistaa terveyden ja 
talouden kannalta turvalliset kulutusvalinnat. Tavoitteena on ihmisten saa-
minen tietoisiksi kulutusvalinnoistaan ja niiden seurauksista. 
 
Talouden kasvu on tuonut monia hyödyllisiä asioita kuluttajien enem-
mistön elämään. Mahdollisuus peruskulutukseen on enemmistön osalta 
turvattu. Kuluttajien käytettävissä olevat tulot, tiedon taso ja tarpeet 
vaihtelevat kuitenkin hyvin suuresti. Palvelujen merkitys on entisestään 
korostunut. Väestön ikääntymisen myötä yhä useammat kuluttajat tar-
vitsevat erilaisia terveys- ja hoivapalveluita. Myös vapaa-ajan ja harras-
tusten merkitys on kasvanut. 
 
Kulutuspäätökset vaikuttavat siihen, millaiseksi oma yhteiskuntamme ja 
maailma pidemmällä aikavälillä muodostuvat. Kuluttaja päättää, millai-
sia tuotteita ja palveluita hän haluaa hankkia. Kansainvälistyminen ja 
rajojen madaltuminen ovat tuoneet suomalaisten kuluttajien ulottuville 
yhä enemmän muualla kuin Suomessa tuotettuja tuotteita. Tämä on 
lisännyt kuluttajien valinnan mahdollisuuksia, mutta tuonut esiin myös 
uusia kysymyksiä liittyen esimerkiksi tuotteiden alkuperään. 
 
Kuluttajat voivat aina äänestää lompakollaan. Kun toiselle kuluttajalle 
ratkaisevaa on tuotteen hinta, toisen mielestä tuotteen laatu merkitsee 
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kaikkein eniten. Osa taas haluaa painottaa tuotannon kotimaisuutta ja 
joillekin eettinen tuotantotapa on kaikkein tärkein valintakriteeri. 
 
Alkuperämaan merkitseminen tuotteisiin ei ole pakollista. Tietojen an-
taminen alkuperämaasta on osa tuotteen markkinointia. Alkuperämaas-
ta ei saa antaa kuluttajille harhaanjohtavia tietoja. Vaikka alkuperämer-
kintää ei vaadita, pitää tuotteesta löytyä tieto maahantuojasta tai val-
mistajasta, joka vastaa tuotteen turvallisuudesta. 
 
Elintarvikkeen alkuperä on aina ilmoitettava, jos sen puuttuminen saat-
taa johtaa ostajaa harhaan. Jos ulkomaista raaka-ainetta on käytetty 
Suomessa tehtyyn elintarvikkeeseen, ei elintarvikkeen valmistusainei-
den alkuperää tarvitse ilmoittaa. Elintarvikkeiden alkuperän merkitsemi-
nen kuuluu elintarvikeviraston valvonnan piiriin. 
 
Hyvinvointia ja työllisyyttä edistetään parhaiten hankkimalla tuotteet, 
joiden kotimaisuusaste on korkea. Näin on erityisesti palveluiden koh-
dalla. Mitä enemmän hankimme kotimaassa tuotettuja tavaroita ja pal-
veluja, sitä paremmat mahdollisuudet tavaroiden tai palvelujen tuottajil-
la on ylläpitää tuotantoa Suomessa, lisätä työpaikkoja ja laajentaa vali-
koimiaan. Valinta on kuitenkin aina kuluttajan. 
 
Vastauksena kuluttajien lisääntyvään haluun tehdä eettisiä kulutusvalin-
toja on ryhdytty kehittelemään tuotannon eettisiä pelisääntöjä. Tuotan-
toketjun eettisyyttä mitataan kiinnittämällä huomio lapsityövoiman käyt-
töön, työntekijöiden kohteluun, työoloihin, tuotteiden markkinointiin, 
ympäristön kohteluun ja kestävään kehitykseen. Kovin kattavasti eetti-
siä pelisääntöjä ei ole vielä käytössä ja ongelmana on sääntöjen mo-
nenkirjavuus.  
 
Reilun kaupan järjestelmä on kasvattanut suosiotaan kuluttajien kes-
kuudessa. Reilun kaupan merkki varmistaa oikeudenmukaisen ja suo-
ran kaupan kehitysmaiden tuottajien kanssa. Järjestelmä takaa viljeli-
jöille ja suurtilojen työntekijöille kohtuullisen korvauksen heidän teke-
mästään työstä. Ostamalla Reilun kaupan tuotteita kuluttaja voi edistää 
ihmisten ja luonnon hyvinvointia sekä oikeudenmukaista maailman-
kauppaa. 
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Markkinoinnin lainmukaisuutta kuluttajansuojan kannalta valvoo kulutta-
ja-asiamies. Markkinoinnissa ei saa käyttää hyvän tavan vastaisia tai 
harhaanjohtavia tietoja. Kaupallinen kehuminen on sallittua, mutta ku-
luttajansuojalaki asettaa yrityksille tietyt pelisäännöt. Markkinoinnissa ei 
saa väittää jotain, joka ei pidä paikkaansa eikä markkinointi saa johtaa 
kuluttajia harhaan. Markkinointi ei saa myöskään olla kuluttajan kannal-
ta sopimatonta.  
 
Väkevien alkoholijuomien mainonta ja muu myynninedistämistoiminta 
on joitakin poikkeuksia lukuun ottamatta kiellettyä. Mietojen alkoholi-
juomien mainonta on myös rajoitettua. Alkoholimainontaa valvoo Sosi-
aali- ja terveydenhuollon tuotevalvontakeskus STTV. Alaikäisten, häirit-
sevästi käyttäytyvien, selvästi päihtyneiden tai alkoholia väärinkäyttävi-
en henkilöiden kuvaaminen mainoksessa on kiellettyä. Mainos ei saa 
myöskään olla sellainen, että se houkuttelee näitä ryhmiä alkoholi-
juoman käyttämiseen. Myös alaikäisiin kohdistuva epäsuora alkoholi-
mainonta on kielletty.  
 
Kuluttajansuojalaki, kunnallinen kuluttajaneuvonta ja kuluttajavalituslau-
takunta ovat suomalaisen kuluttajansuojan kulmakivet. Kunnat saavat 
valtionapua kuluttajaneuvontaan ja voivat järjestää sen haluamallaan 
tavalla. Kuluttajaneuvonta on monissa kunnissa kuitenkin pahasti ruuh-
kautunut ja vain noin kolmannes neuvojista hoitaa tehtäviä kokopäivä-
toimisesti. Neuvonnan ja opastuksen riittämättömyys heikentää sekä 
kuluttajan että elinkeinonharjoittajan oikeusturvaa. Kuluttajien oikeus-
turvaa heikentää myös kuluttajavalituslautakunnan käsittelyn ruuhkau-
tuminen.  
 
Toisin kuin monissa muissa maissa, suomalaisessa kuluttajansuojajär-
jestelmässä viranomaisten rooli on säädetty varsin keskeiseksi. Kulutta-
jien edunvalvontaa ja kansalaistoimintaa viranomaiset eivät voi kuiten-
kaan korvata. Mitä aktiivisempaa ja asiantuntevampaa kuluttajien kan-
salaistoiminta on, sitä paremmin kuluttajanäkökulma tulee huomioiduksi 
päätöksenteossa.  
 
Valtioneuvosto teki 27.5.2004 periaatepäätöksen kuluttajapoliittisesta 
ohjelmasta. Kuluttajapoliittisessa ohjelmassa esitellään kuluttajapolitii-
kan keskeiset strategiset linjaukset vuosille 2004–2007. Lisäksi ohjel-
massa esitetään ohjelmakauden painopistealueet ja konkreettisia toi-
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menpide-ehdotuksia niiden toteuttamiseksi. Ohjelmassa korostetaan 
kuluttajapolitiikan eri toimijoiden välistä yhteistyötä ja kuluttajanäkökul-
man huomioon ottamista kaikilla hallinnonaloilla.  
 
Valtioneuvoston huhtikuussa 2004 hyväksymä kansalaisvaikuttamisen 
politiikkaohjelma edistää aktiivista kansalaisuutta, kansalaisyhteiskun-
nan toimintaa, kansalaisten yhteiskunnallista vaikuttamista ja edustuk-
sellisen demokratian toimivuutta. 
 
Puolueen kuluttajapoliittiset tavoitteet ovat seuraavat: 
 
19. Erilaisille kuluttajaryhmille on tarjottava sellaista valistusta ja neu-

vontaa, jonka avulla kuluttajat voivat tehdä harkittuja kulutusvalinto-
ja ja tulla tietoisiksi valintojensa seurauksista. Tieto tuotteen alku-
perästä ja tuotantotavasta tulee olla nykyistä helpommin kuluttajien 
saatavilla. 

 
20. Suomessa on jatkettava kuluttajajärjestöjen, muiden kansalaisjär-

jestöjen, elinkeinoelämän ja viranomaisten yhteistyönä tuotantoket-
jun eettisten käytännesääntöjen laadintaa. Tavoitteena tulee olla 
sosiaalisesti, taloudellisesti ja ekologisesti kestävä tuotanto ja kulu-
tus. Lukuisista luokituksista huolimatta merkinnät tuotteiden alkupe-
rämaasta ja ympäristöystävällisyydestä jäävät usein puutteellisiksi 
eikä kuluttajille myöskään välity tietoa tuotantoon osallistuneiden 
työntekijöiden asemasta ja oikeuksista. Laajan suosion saaneiden 
ympäristömerkkien tapaan tulisikin luoda yleinen eettisen tuotan-
non merkki. 

 
21. Mainonnan asianmukaisuudesta tulee huolehtia ja erityisesti lapsia 

on suojeltava epäasialliselta markkinaviestinnältä. Kuluttajat voivat 
omalla aktiivisuudellaan vaikuttaa asiaan saattamalla kuluttaja-
asiamiehen tietoon havaitsemansa epäkohdat. Alkoholimainonnan 
kiristämistä on syytä harkita. 

 
22. Päihdekasvatus tulee ottaa huomioon koulujen opetussuunnitel-

missa. Peruskoulun ensimmäisiltä luokilta lähtien lapsille ja nuorille 
on annettava informaatiota päihteiden terveydellisistä haitoista. 
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23. Kuluttajaneuvonnan tulee olla nopeasti saatavilla, maksutonta, te-
hokasta ja alueellisesti tasa-arvoista. Kunnalliselle kuluttajaneu-
vonnalle on määriteltävä sitovat, koko maata koskevat yhtäläiset 
laatu- ja saatavuusperusteet, joiden toteutumista seurataan. 

 
24. Kuluttajanäkökulmaa päätöksenteossa on vahvistettava. Tämä voi 

tapahtua lisäämällä kuluttajajärjestöjen ja viranomaisten välistä yh-
teistyötä sekä vahvistamalla kuluttajien kansalaistoiminnan toimin-
taedellytyksiä. 

 
 
Elinkeinoaloitteet 
 
95 Suomalaisen työn tunnettavuuden edistäminen 

Turun Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteen huoleen kotimaisen työn ja tuotannon 
säilyttämisestä ja kuluttajalle suunnatun tiedon merkityksestä ja viittaa 
kannanoton kohtiin 1-2 ja 7. 
 
96 Vientiteollisuuden merkitys kotimaan työllisyydelle 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluehallitus viittaa kannanoton kohtiin 1-7 ja Hyvinvointivisio-
ohjelmaan. 
 
97 Yritystuen avulla toimintaansa kehittäneiden yritysten 

siirtyminen Suomen rajojen ulkopuolelle 
Kotkan Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa voimassaolevien tukien takaisinmaksuvelvoittei-
siin, esittää niiden tiukentamista ja korostaa yritystoiminnan yleisten 
toimintaedellytysten turvaamista tukipolitiikkaa tehokkaampana toimin-
tamuotona sekä viittaa elinkeinokannanoton kohtiin 1-7. 
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98 Pysyvän työelämän puolesta 
Joensuun Työväenyhdistys ry:n  
jäsenen Tommi Romppasen aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous merkitsee aloitteen tiedoksi.  
 
99 Työvoimasertifikaatin aikaansaaminen maailmanlaajuisesti 

kaikille teollisuuden toimialoille 
Lahden Läntinen Sos.dem. yhdistys ry:n aloite 

 
100 Reilun työn passi 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa kannanoton kohtaan 8. 
 
101 Kuudennen ydinvoimalan rakentaminen Suomeen 

Tölö Unga Socialister rf:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että Suomen tulee jatkaa monipuolisen energiatuo-
tannon linjalla ja viittaa elinkeinokannanoton kohtaan 9. 
 
102 Biopolttoaineiden liikennekäyttöä edistettävä 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa elinkeinokannanoton kohtiin 9-10. 
 
 
103 Maatalouden rakenneuudistus aloitettava 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluehallitus viittaa elinkeinokannanoton kohtaan 16 ja Eurooppavi-
sio-ohjelmaan. 
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104 Vaelluskalakantojen hyödyntämisen perustuttava 
luontaisesti lisääntyviin kalakantoihin 
Rovaniemen Seudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös: 
Puoluekokous pitää tärkeänä vaelluskalojen luonnonkantojen säilyttä-
mistä ja elinvoimaisuuden turvaamista. 
 
105 Geenimanipulaatio 

Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että puolue on ottanut kantaa uusien tekniikoiden 
hyväksyttävyydestä käytävän laajan keskustelun ja kuluttajien tiedon-
saannin puolesta ja katsoo, ettei aloite anna aihetta muihin toimenpitei-
siin. 
 
106 Pankkipalvelut on perusoikeuskysymys 

Pohjois-Haagan Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että toiminta kuuluu luontevasti rahoituslaitoksille 
eikä näe tarkoituksenmukaisena valtion oman pankkiautomaattijärjes-
telmän luomista. Viranomaisten, rahoituslaitosten ja kuluttajajärjestöjen 
tulisi pikaisesti selvittää mahdollisuudet helpottaa käteisrahan saantia 
laatimalla ratkaisu, johon kaikki osapuolet voivat sitoutua. 
 
 107 Reilua kauppaa 

Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä Reilusta kaupasta käytävää keskustelua 
ja kehottaa lisäämään Reilun kaupan tuotteiden käyttöä. 
 
 
108 Suomalaisen kuluttajaliikkeen vahvistaminen 

Kauklahden Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 
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Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä kuluttajaliikkeen vahvistamista ja viittaa 
elinkeinokannanoton kohtaan 20. 
 
 109 Alkoholimainontaa rajoitettava 

Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että selvitetään mahdollisuudet kiel-
tää kokonaan kansanterveydellisin perustein alkoholimainonta ja selvi-
tetään muun alkoholimainonnan rajoitukset sekä viittaa kannanoton 
kohtiin 21-22. 
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7. LIIKENNE- JA VIESTINTÄPÄÄTÖKSET (110-131) 
 
 
110 Kannanotto liikenne- ja viestintäpolitiikasta 
 
Koko maan kattavat ja oikeudenmukaiset  
liikenne- ja viestintäpalvelut  
 
Turvalliset ja kunnolliset liikenneväylät ovat perusedellytys yhteiskun-
nan tehokkaalle, alueellisesti ja sosiaalisesti tasavertaiselle sekä kilpai-
lukykyiselle toiminnalle. Liikennepalveluiden toimivuudella on laajat vai-
kutukset sekä elinkeinoelämän toimintaan, työllisyyteen että ihmisten 
elämän laatuun. Ihmisten jokapäiväinen koulu-, työmatka- ja vapaa-
ajan liikkuminen edellyttää turvallisia ja sujuvia liikenneyhteyksiä. 
 
Toimiva liikenneverkosto on hyvinvointiyhteiskunnan tukijalka. Väylä-
verkostoa on kehitettävä vastaamaan kasvavia liikkumistarpeita sekä 
säilytettävä logistiikkakustannukset kilpailukykyisellä tasolla. Kuljetus-
markkinoiden oikeuden- ja lainmukainen toiminta on turvattava. Liiken-
neinvestointeja on toteutettava nykyistä pitkäjänteisemmin ja niiden ra-
hoitus on turvattava. 
 
Kuljetustoiminta on ymmärrettävä yhdeksi tärkeäksi tuotannontekijäksi. 
Suomen logistisesta kilpailukyvystä on huolehdittava. Koko logistisen 
ketjun toimivuutta on tehostettava elinkeinoelämän kansainvälisen kil-
pailukyvyn turvaamiseksi. Ulkomaankaupan toimintavarmuuden tur-
vaamiseksi on huolehdittava suomalaisen kuljetusalan elinkelpoisuu-
desta ja toimintaedellytyksistä. 
 
Toimiva joukkoliikenne turvaa liikkumisen edellytyksiä. Joukkoliikennet-
tä uhkaava kohoavista lippujen hinnoista ja vähenevistä matkustaja-
määristä johtuva syöksykierre on estettävä. Myös liikenteen ympäristö-
vaikutuksia on pyrittävä vähentämään mm. edistämällä joukkoliikenteen 
käyttöä.  
 
Laadukkaat, kohtuuhintaiset sekä turvalliset liikenneyhteydet on turvat-
tava koko maassa. Liikenneturvallisuutta on edistettävä sekä lainsää-
däntöä kehittämällä että panostamalla liikenneväylien kuntoon. Ras-
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kaan ja muun ammattiliikenteen turvallisuuteen sekä oikeudenmukaisiin 
toimintaedellytyksiin on kiinnitettävä erityistä huomiota. 
 
Pääkaupunkiseudun liikennejärjestelmää on kehitettävä alueen kuntien 
ja valtiovallan välisen aiesopimuksen mukaisesti. 
 
Viestinnän ja tietoliikenteen merkitys Suomelle on monella tavalla sa-
manlainen kuin liikenteen. Liikenneväylien tavoin myös toimivat, luotet-
tavat ja turvalliset tietoliikenneyhteydet ovat välttämättömiä yhteiskun-
nan toiminnan ja elinkeinoelämän kilpailukyvyn kannalta sekä kansa-
laisten tasavertaisten mahdollisuuksien edistäjänä. 
 
Kansantalouden kehittymistä tietointensiiviseen suuntaan on tuettava ja 
etsittävä Suomelle uusia kilpailutekijöitä perinteisen teollisuusosaami-
sen rinnalle. Osaamispainotteinen kilpailustrategiamme on saatettava 
alulle ja kannustettava luovien ja innovatiivisten oppimis- sekä työym-
päristöjen perustamista. 
 
Tietoyhteiskuntapolitiikan poikkihallinnollista tarkastelutapaa on vahvis-
tettava. Viestinnän sisällön, tiedonsiirron ja palvelujen kehittämistä ta-
pahtuu kaikilla yhteiskunnan osa-alueilla, ja on tärkeää hyödyntää inno-
vaatioita ja parhaita käytäntöjä yli sektorirajojen. Tietoyhteiskunnan ke-
hitystä on edistettävä edelleen kilpailupolitiikalla ja tutkimus- ja kehitys-
investoinneilla sekä pitkäjänteisellä infrastruktuurisuunnittelulla. 
 
Maan eri osien ja eri kansalaisryhmien tulee voida tasavertaisesti hyö-
dyntää tietoliikenneyhteyksiä sekä uuden teknologian mahdollistamia 
palveluja. Talouden vetureina toimivien kasvukeskusten ohella on an-
nettava riittävästi tilaa hajautetulle yhdyskuntarakenteelle ja elinkeino-
toiminnalle. 
 
Avoimet tietoverkot luovat uusia mahdollisuuksia, mutta myös uhkia. Jul-
kisen hallinnon on kyettävä seuraamaan tietoyhteiskunnan kasvavia tie-
donvälitystarpeita ja oltava valmis täyttämään niitä avoimuuden ja reaali-
aikaisuuden hengessä. Valmiuden lisäksi tämä edellyttää julkisen hallin-
non omien järjestelmien riittävää kapasiteettia ja yhteistoimintaa myös 
poikkeusoloissa. Tietoyhteiskunnan uhkiin, kuten tietomurtoihin ja viruk-
siin on etsittävä jatkuvasti tehokkaampia torjuntamenetelmiä.  
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Viestinnän haasteeksi muodostuu välitettävän tiedon oikeus ja olennai-
suus. Kun odotukset yhä nopeampaa uutis- ja tietovirtaa kohtaan kas-
vavat, on entistäkin tärkeämpää huolehtia toimitustyön perusasioista. 
Tosiasioiden tarkastaminen ja kilpailevien näkökulmien esittäminen ei-
vät saa kärsiä, vaikka tiedonvälityksen rytmi kiihtyy. Sähkeuutisten li-
sääntyminen saattaa johtaa toimitetun tietosisällön määrän kapenemi-
seen. Tulevaisuuden koulutusohjelmissa tulee korostaa lähdekritiikkiä 
ja medialukutaitoa sekä kysymyksiä tiedon tuottajan näkökulmasta ja 
uutisoinnin tarkoituksesta.  
 
1.  Kilpailukykyyn panostettava 
 
Vuonna 2003 vahvistetun liikenneinvestointiohjelman toteuttamista on 
jatkettava. Hallituksen tulee myös jatkossa laatia itselleen liikenneinves-
tointiohjelma, joka turvaa keskeisten liikenneväylien pitkäjänteisen ke-
hittämisen. Tässä ohjelmassa määritetään sitova ja monivuotinen rahoi-
tusohjelma, jolla taataan riittävä rahoitus liikenneväylien rakentamiseen 
ja ylläpitoon. 
 
Liikenneinvestointien riittävä rahoitus on turvattava sekä jatkettava uu-
sien rahoitusmallien kehittämistä. Elinkaarimallin lisäksi myös muunlai-
set kuntien, kaupunkien ja elinkeinoelämän rahoituskumppanuushank-
keet tarjoavat uusia mahdollisuuksia liikenneinvestointien rahoittami-
seen. 
 
Liikenneinvestoinnit ovat panostuksia tulevaisuuteen. Niiden kansanta-
loudellista kannattavuutta arvioitaessa on otettava huomioon sekä nii-
den välittömät, rakennusaikaiset että elinkeinoelämän toimintaedellytys-
ten paranemisesta johtuvat välilliset työllisyysvaikutukset. 
 
Liikenneinvestointien toteuttamisesta päätettäessä on otettava huomi-
oon hankkeiden yhteiskunnallinen kannattavuus. Isojen investointi-
hankkeiden lisäksi on huolehdittava riittävästä väylänpidon perusrahoi-
tuksesta. Suomea sitovat Pohjolan kolmion TEN–hankkeet on toteutet-
tava. 
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2.  Maantieliikenteen toimintaedellytykset turvattava 
  
Kuorma-autoliikenteen toimintaedellytykset on turvattava. Tämä edellyt-
tää sitä, että kuljetukset on nähtävä tuotannontekijänä eikä kustannus-
tekijänä. Tieverkoston kunnosta, ylläpidosta ja hoidosta on huolehditta-
va nykyistä paremmin kaikkialla Suomessa. Vastuu yleisestä tieverkos-
ta kuuluu valtiolle. Perustienpidon taso on säilytettävä turvallisen liik-
kumisen takaavalla tasolla. Päätieverkoston ja kasvukeskusten teema-
hankkeiksi koottujen peruskunnostusinvestointien ohella on huolehdit-
tava myös alemman tieverkon investointitarpeista. 
  
Yksityistieavustukset tulee säilyttää riittävinä kansalaisten liikkumistar-
peiden ja metsäteollisuuden toimintaedellytysten turvaamiseksi. Liiken-
teen telematiikkaa on kehitettävä edelleen. 
 
3.  Raideliikenteessä on potentiaalia 
 
Raideliikenteen edellytyksistä on huolehdittava monipuolisen liikenteen 
ja kestävän kehityksen tukemiseksi. Raideliikenteen toimintaan on pa-
nostettava erityisesti pitkämatkaisissa raskaissa kuljetuksissa ja kau-
punkien välisessä nopeassa henkilöliikenteessä. Rautateiden valtakun-
nallisten runkoyhteyksien peruskorjausta on nopeutettava. Radanpidon 
investoinnit on mitoitettava niin, että parantunutta junakalustoa voidaan 
hyödyntää täysimääräisesti. Ratojen sähköistämistä ja tasoristeysten 
poistamista on jatkettava suunnitellussa aikataulussa. Ratarahoituk-
seen laaditaan sitova ja monivuotinen rahoitusohjelma, jolla taataan 
riittävä rahoitus rataverkon kunnostus- ja ylläpitotasoon. 
 
Raideliikennettä avattaessa kilpailulle EU:n määräykset ovat maksimi. 
Vaikutettaessa EU-liikennepolitiikkaan ei kilpailunäkökohtia pidä nähdä 
ensisijaisena tekijänä rautatieliikenteen edistämisessä.  
 
Pääkaupunkiseudun keskeiset raideliikenneratkaisut länsimetro ja Mar-
ja-rata on toteutettava. Myös kaupunkiratojen jatkamisen sekä uusien 
ratalinjausten, muun muassa. HELI- ja ELSA-ratojen toteuttamisedelly-
tykset on selvitettävä. 
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4.  Turvallinen ja elinkelpoinen merenkulkuelinkeino 
 
Suomalaisen kauppamerenkulun toimintaedellytysten turvaamiseksi on 
meri- ja muista vesitieväylistä huolehdittava. Sisävesiväylästön toimin-
nallisuutta on tuettava Sisä-Suomen teollisuuden kuljetusten ja kilpailu-
kyvyn turvaamiseksi. 
 
Suomalaisen merenkulkuelinkeinon säilymisestä elinkelpoisena on huo-
lehdittava. EU:ssa Suomen on vaikutettava kilpailua vääristävien varus-
tamo- ja muiden tukien poistamiseksi. 
 
Merenkulun turvallisuuteen on panostettava edelleen. Suomen on osal-
taan huolehdittava erityisesti Suomenlahden ja Itämeren pohjoisosan 
öljyntorjuntavalmiudesta. Meriturvallisuutta on parannettava myös lain-
säädäntöä kehittämällä sekä uutta valvonta- ja muuta teknologiaa hyö-
dyntämällä. 
 
5.  Lentoliikenteen merkitys korostuu 
 
Ilmailun ja lentoliikenteen merkitys osana Suomen logistista kilpailuky-
kyä korostuu. Toimiva lentoliikenneverkosto tukee aluekeskusten toi-
mintaa. Elinkeinoelämän kannalta keskeisten vähäliikenteisten lento-
reittien toimivuus on turvattava tarvittaessa julkisen vallan toimin. 
  
Suorilla kansainvälisillä lentoliikenneyhteyksillä on keskeinen merkitys 
kansantalouden kilpailukyvylle sekä elinkeinoelämän toimintaedellytyk-
sille. Tämä korostaa myös valtiovallan omistuksen merkitystä lentolii-
kenteessä. 
 
6.  Liikkumisen kustannukset pidettävä kohtuullisina 
 
Suomen pitkistä yhteyksistä, ankarasta ilmastosta ja harvasta asutuk-
sesta johtuvat kilpailijamaita korkeammat logistiset kustannukset on 
otettava huomioon päätettäessä liikenteen hinnoittelusta. Liikenteeltä 
perittävillä veroilla ja maksuilla ei saa vaarantaa Suomen logistista kil-
pailukykyä. 
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7.  Turvalliseen liikkumiseen 
 
Liikenneturvallisuutta on edistettävä lainsäädäntöä kehittämällä, valvon-
taa tehostamalla sekä uusiin liikenneinvestointeihin panostamalla. Lii-
kenneturvallisuuden edistämiseksi on laadittava uusi poikkihallinnolli-
nen liikenneturvallisuussuunnitelma. Kevyen liikenteen turvallisuuteen 
on kiinnitettävä erityistä huomiota sekä pyrittävä muokkaamaan nuorten 
liikennekäyttäytymistä ja asenteita. 
 
Uusien rajoitusten sijasta on ensisijaisesti panostettava olemassa ole-
vien rajoitusten noudattamiseen. Ammattiliikenteen turvallisuutta on 
parannettava esimerkiksi perustamalla yksikkö raskaan liikenteen val-
vontaa varten sekä lisäämällä ajonkeskeytysten käyttöä rikkomusten 
seuraamuksena. Liikennevalvontaa on tehostettava hyödyntämällä uut-
ta teknologiaa. 
 
8.  Joukkoliikenne nousuun 
 
Julkisen vallan on turvattava peruspalvelutasoiset joukkoliikennepalve-
lut kasvukeskusten ulkopuolellakin. Joukkoliikenne on säilytettävä hou-
kuttelevana vaihtoehtona yksityisautoilulle ja sen osuutta kaikesta liik-
kumisesta on nostettava. Erityisesti kasvukeskusten työmatkaliiken-
teessä joukkoliikenteellä on edelleen kasvupotentiaalia. 
 
Resurssien käyttöä on tehostettava matkojen yhdistämistoiminnan ja 
kutsuohjauksen kaltaisilla uusilla toimintamalleilla. Työsuhdelipun käyt-
töönottoa on edistettävä muun muassa verotuksen avulla. Erityisesti 
raideliikenteen toimintaedellytyksiä on tuettava kehittämällä suurten kau-
punkien ja kasvukeskusten sisäistä sekä niiden välistä verkostoa. Jouk-
koliikenteen kilpailuttamisella on säästetty yhteiskunnan varoja. Työ- ja 
palkkaehdoilla tapahtuvaa kilpailuttamista ei kuitenkaan pidä hyväksyä. 
 
9.  Toimivat, oikeudenmukaiset kuljetusmarkkinat 
 
Suomen maantieteelliset erityispiirteet, pitkät yhteydet ja harva asutus 
puoltavat kuljetusmarkkinoiden sääntelyä. Päätöksiä tehtäessä on otet-
tava huomioon niiden vaikutus liikenteen turvallisuuteen, sujuvuuteen ja 
alueelliseen saatavuuteen. 
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Kuljetusketjun yhteisvastuun aikaansaamiseksi on lisättävä kuljetusten 
antajien vastuuta mm. työlainsäädännössä asetettujen velvoitteiden 
noudattamisesta. Kuljetusmarkkinoiden neuvottelutasapainoa on pa-
rannettava kilpailulainsäädäntöä kehittämällä. 
 
Suomen tulee toimia EU:n liikennepolitiikassa aktiivisesti ja ennakoivas-
ti ja vaikuttaa jo tulevien EU-lakien valmisteluvaiheessa siten, että 
Suomen liikennepoliittiset erityisolosuhteet ja tarpeet riittävästi otetaan 
huomioon. 
 
10.  Laadukkaat postipalvelut kaikille 
 
Postipalvelulain toteutumista tulee seurata jatkossakin sekä kehittää 
tarvittaessa lainsäädäntöä. Lakiin perustuvan yleispalveluvelvoitteen 
toteutuminen on turvattava siten, että postin häiriötön viisipäiväinen ja-
keluvelvoite ja alueellisesti tasapuolinen hinnoittelu turvataan. Kaikissa 
oloissa on turvattava maankattavien postipalvelujen saatavuus. 
 
 
11.  Nopeat ja turvalliset tietoliikenneyhteydet  

kaikkien ulottuville  
 
Tietoverkkojen välityksellä käytettävien palvelujen avulla on mahdollista 
parantaa julkisten hyvinvointipalvelujen laatua ja tarjota yksityisiä lisä-
arvopalveluja. Kaikilla kansalaisilla tulee olla mahdollisuus hyödyntää 
tietoyhteiskunnan julkisia palveluita asuinpaikasta ja sosiaalisesta ase-
masta riippumatta. Nopeiden ja kohtuuhintaisten tietoliikenneyhteyksien 
on oltava kaikkien saatavilla ja niiden välityksellä tarjottavaa sisältöä on 
jatkuvasti kehitettävä.  
 
Kansallisen laajakaistastrategian toteuttamista on jatkettava keskitty-
mällä nykyistä laajempaan sisältö- ja palvelutuotantoon sekä yhteysno-
peuksien nostamiseen.  
 
Haja-asutusalueilla paikallisten yhteisöjen on ratkaistava, missä määrin 
niiden kannattaa omin varoin tukea kiinteän laajakaistaisen tietoliiken-
neverkon tiivistämistä silloin, kun markkinatoimijat eivät halua ratkaista 
saatavuusongelmaa. Joka tapauksessa nopeat tietoliikenneyhteydet 
tulee ulottaa asteittain kouluihin, kirjastoihin ja yhteispalvelupisteisiin. 

9.-11.6.2005, Jyväskylä 
 
 

 
 

- 518 - 

Resurssiensa puitteissa paikalliset yhteisöt voivat edistää alueensa ke-
hitystä ottamalla itse edelläkävijänä käyttöön uutta teknologiaa omien 
palvelujensa tuotannossa. 
 
Alueellisia tietoyhteiskuntastrategioita suunniteltaessa on linjauksia ja 
keskeisiä hankintoja pystyttävä tekemään maakuntatasolla yli kunta- ja 
seuturajojen. Tietoliikenneyhteyksien rakentamisessa on otettava huo-
mioon yhteistyömahdollisuudet naapurivaltioiden kanssa. 
 
12. Tietoyhteiskuntakehityksen ongelmiin puututtava  

 
Tietoyhteiskuntakehityksen puutteet ja keskeneräisyydet on korjattava. 
Laajakaistayhteyksien saatavuuden ohella on huolehdittava käyttäjien 
tietotaidosta ja kuluttajien oikeuksista. Erityisesti on kiinnitettävä huo-
miota ikääntyvien ja syrjäytyvien tietoyhteiskuntavalmiuksien paranta-
miseen.  

 
Sähköisen tiedonvälityksen myötä avautuneet väärinkäyttömahdolli-
suudet on torjuttava. Kansalaisten luottamus tietoyhteiskuntakehityk-
seen on turvattava. Roskapostin, virusten ja tietovuotojen muodosta-
miin ongelmiin on puututtava lainsäädännöllä ja kansainvälisellä yhteis-
työllä.   

 
Yhä kaupallisempi mediaympäristö korostaa huolta viestinnän objektii-
visuudesta. Yleisön oman arviointikyvyn vahvistamiseksi tarvitaan ny-
kyistä määrätietoisempaa medialukutaidon opetusta niin kodeissa, kou-
luissa kuin vapaassa sivistystyössäkin. Tässä työväen sivistysliikkeen 
on asetuttava etulinjaan! 

 
Viestinnän meneillään olevaan keskittymiseen on puututtava. Valtio-
neuvoston myöntäessä toimilupia viestintäyrityksille tai hyväksyessä 
niihin liittyviä omistajajärjestelyjä on otettava huomioon sananvapau-
den, moniarvoisuuden ja yhteiskuntavastuun vaatimukset.  
 
13.  Julkisen palvelun viestintätoiminnasta huolehdittava 
 
Yleisradiolla on keskeinen merkitys koko maan tietoyhteiskuntakehityk-
sessä. Tasa-arvoisen tietoyhteiskunnan rakentamiseksi ja moniarvoi-
sen, kaupallisista intresseistä riippumattoman kansallisen ja alueellisen 
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viestinnän turvaamiseksi Suomessa tarvitaan vahvaa julkisen palvelun 
yleisradioyhtiötä. 
 
Yleisradion julkisen palvelun sivistys- ja kulttuuritehtävä korostuu enti-
sestään digitalisoitumisen myötä. 
 
Julkisen palvelun televisio- ja radiotoiminnan tulevaisuutta pohtineen 
parlamentaarisen Niemelän työryhmän suositusten mukaisesti Yleisra-
dio Oy:n tulee myös tulevaisuudessa olla suomalaisten omistama val-
takunnallisesti ja alueellisesti toimiva monipuolinen televisio- ja radio-
ohjelmistojen tarjoaja, luotettava tiedonvälittäjä, merkittävä kotimaisen 
audiovisuaalisen kulttuurin tuottaja sekä johtava tapahtumien välittäjä. 
 
Yleisradion toiminta tulee jatkossakin rahoittaa lupamaksuista. Tv-
ilmoitusten määrä on kasvanut jatkuvasti.  
 
14.  Sähköinen asiointi, osallistuminen ja  

kansalaisvaikuttaminen 
 
Verkkopalveluilla tulee täydentää ja tehostaa olemassa olevia hyvin-
vointipalveluja. Hyväksi havaittuja reaalimaailman palveluja ei olla aja-
massa alas eikä ketään viedä verkkoon väkisin. 
 
Palvelutarpeiden lisääntymiseen ja rahoituspohjan niukentumisen haas-
teisiin voidaan vastata, jos palvelujen tuotanto ja hallinnon toimintarutii-
nit mietitään ja rakennetaan uudelleen siten, että hyödynnetään uuden 
teknologian mahdollisuudet ja kansalaisten osaaminen uusien välinei-
den käyttäjänä. Kehittämisessä on keskityttävä aluksi peruspalveluihin. 
Palvelut on toteutettava asiakkaan tarpeista lähtien siten, että palveluis-
ta muodostuu asiakkaan kannalta saumattomia ja ymmärrettäviä. Heille 
on myös järjestettävä riittävä opastus palveluiden käyttöön ja turvattava 
heille mahdollisimman tasapuolinen asema myös uusien sähköisten 
palvelujen käyttäjänä mm. julkisten asiointipisteiden avulla. Myös kun-
nan henkilökunta on koulutettava.  
 
Kaiken yhteiskunnallisen päätöksenteon osallistumismahdollisuudet on 
rakennettava niin, että kansalaiset pystyvät hahmottamaan vaikutetta-
vana olevat asiat ja valitsemaan todellisista vaihtoehdoista. Myös tässä 
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uusi teknologia tarjoaa runsaasti vielä hyödyntämättömiä mahdollisuuk-
sia. 
 
 
Liikennealoitteet 
 
 
111 Liikenneinfrastruktuuria rahoitettava tasapuolisesti 

Pieksämäen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn vaatimukseen koko maan 
liikenneinfrastruktuurin tasapuolisesta rahoittamisesta ja viittaa liikenne- 
ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtiin 1-3. 
 
112 Rautatietä kehitettävä 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn kuvaukseen sähköistyksen 
merkityksestä rautatieyhteyksien kehittämisessä ja viittaa liikenne- ja 
viestintäpoliittisen kannanoton kohtaan 3. 
 
113 Lisää kapasiteettia pääradalle 

Järvenpään Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn kuvaukseen raideliikenteen 
merkityksestä kaupunkiseutujen joukkoliikenteen kehittämisessä ja viit-
taa liikenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtiin 3 ja 8. 
 
114 Pohjoisen pääradan peruskorjaus 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää perusteltuna pääradan peruskorjaushankkeen Ou-
lu-Seinäjoki välillä aloittamista tämän hallituskauden aikana ja viittaa 
liikenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtaan 3. 
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115 Rautateiden makuuvaunuliikenteen säilyttäminen ja 
kehittäminen 
Turun Rautatieläisten Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

116 Rautateiden makuuvaunuliikenteen säilyttäminen ja 
kehittäminen 
Herajoen Työväenyhdistys ry:n aloite 

117 Rautateiden makuuvaunuliikenteen säilyttäminen ja 
kehittäminen 
Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 115-117 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyyn arvioon nykyisen makuuvau-
nuliikenteen kattavuudesta sekä merkityksestä kansalaisille ja viittaa 
liikenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtaan 8. 
 
118 Tieverkon rapautuminen estettävä 

Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esiintuotuun huoleen tiemäärärahojen 
korottamisen tarpeellisuudesta ja viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen 
kannanoton kohtiin 1-2. 
 
119 E18 -tieyhteyden jatkokehittäminen 

Kotkan Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite  
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteen arvioon E18 tieyhteyden kansallisesta 
merkityksestä ja hankkeen toteuttamisen tärkeydestä sekä viittaa lii-
kenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtiin 1-2. 
 
120 Joukkoliikennetukea lisättävä 

Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn huoleen joukkoliikenteen 
markkinaosuuden laskusta ja viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen kan-
nanoton kohtaan 8. 
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121 Tilaajan vastuu kuljetuksissa 
Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää aloitteessa esitettyä huolta vastuunjaosta kuljetus-
ketjun sisällä perusteltuna ja viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen kan-
nanoton kohtaan 9. 
 
122 Ammattimaisen liikenteen seuraamusjärjestelmän 

tehostaminen 
Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 

123 Ammattimaisen liikenteen valvontayksikkö 
Auto- ja kuljetusalan sos.dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 122-123 
Puoluekokous pitää aloitteissa esitettyä huolta ajo- ja lepoaikoja koske-
vien säännösten valvonnasta perusteltuna ja viittaa liikenne- ja viestin-
täpoliittisen kannanoton kohtaan 7. 
 
124 Kymijoki-Mäntyharju -kanavapari - ympärivuotinen 

meriyhteys Saimaalta ja Päijänteeltä kotimaisiin 
syöttöliikennesatamiin 
Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää liikenneinvestointipolitiikkaa pohtineen ministerityö-
ryhmän Kymijoki-Mäntyharju -kanavaparia koskevaa kannanottoa edel-
leen perusteltuna ja viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton 
kohtaan 4. 
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Viestintäaloitteet 
 
125 Tietoyhteiskuntakehityksen nopeuttaminen Suomessa 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteen ehdotukseen keskustella maamme tieto-
yhteiskuntakehityksestä ja viittaa liikenne- ja viestintäpoliittisen kan-
nanoton kohtiin 11 ja 13. 
 
126 Laajakaistayhteyksien perustamiskustannukset valtiolle 

Kaavin Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteen perusteluihin viimeistä kohtaa lukuun ot-
tamatta ja viittaa esityksen osalta liikenne- ja viestintäpoliittisen kan-
nanoton kohtaan 11.  
 
127 Ohjelmaneuvostot maakuntaradioille 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy esityksen tavoitteeseen kehittää vaihtoehtoista ja 
tasapuolista maakunnallista ohjelmatuotantoa ja viittaa liikenne- ja vies-
tintäpoliittiseen kannanoton kohtaan 12. 
 
128 TV-lupamaksu poistettava 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
129 Televisiomaksun sijaan valtion määräraha julkisen hallinnon 

televisio- ja radio-ohjelmien tuottamiseksi ja julkisen 
hallinnon tiedotuksen järjestämiseksi 
Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n  
jäsenen Maarit Mu Ashekelen aloite 

 
Päätös 128-129 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden näkemykseen monipuolisen julkisen 
palvelun tiedonvälityksen säilyttämisestä ja kehittämisestä ja viittaa lii-
kenne- ja viestintäpoliittisen kannanoton kohtaan 12. 
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130 Tupakointi ja päihteiden käyttö suosituissa kotimaisissa TV-
sarjoissa ja -ohjelmissa on saatava kuriin YLE:n 
ohjelmapolitiikkaan vaikuttamalla 
Kuokkalan Sosialidemokraatit ry:n aloite  

131 Televisio-ohjelmat 
Savonlinnan Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 130-131 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden esitykseen sijoittaa lapsille ja nuorille 
sopimattomat ohjelmat myöhäisiltaan ja viittaa liikenne- ja viestintäpo-
liittisen kannanoton kohtaan 12. 
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8. KUNTA- JA ALUEPÄÄTÖKSET (132-152) 
 
132 Kannanotto kaupunki-, kunta- ja aluepolitiikasta 
 
Kohti toimintakykyisten kuntien ja alueiden politiikkaa 
 
Kunnallisen päätöksenteon, kuntien yhteistyön ja alueiden kehittämisen 
toimintaympäristö on nopeassa muutoksessa. Globaali kilpailu vaikut-
taa suoraan kuntien, kaupunkiseutujen ja alueiden toimintaedellytyksiin. 
Myös Euroopan unionin laajentuminen edellyttää vahvaa kansallista 
strategiaa kilpailukyvyn ja työllisyyden vahvistamiseksi.  
 
Kunnat, mutta yhä enemmän myös seudut ovat entistä tärkeämpiä toi-
mijoita kansalaisten hyvinvoinnin ja osallisuuden turvaamisessa sekä 
alueiden kilpailukyvyn varmistamisessa. Kuntien toimintaedellytysten 
vahvistaminen vaatii tehokasta alueellista yhteistyötä ja rohkeaa ete-
nemistä kuntarakenteen uudistamiseksi. 
 
Suomi tarvitsee tiiviissä yhteistyössä toimivan metropolialueen, joka 
pystyy kilpailemaan muiden vastaavien kaupunkikeskittymien kanssa 
Itämeren alueella ja maailmanlaajuisesti. Metropoli on ennen kaikkea 
toiminnallinen käsite ylikunnalliselle elinkeino-, infra- ja liikennepolitiikal-
le, yhteiselle maankäytön suunnittelulle ja asuntotuotannon ohjaukselle 
sekä palveluiden järjestämiselle. Metropolialue tulee nähdä laajana kä-
sittäen koko Uudenmaan ja ulottuen aina Hämeenlinnan ja Lahden 
seuduille.  
 
Monipuolista alueellista yhteistyötä tarvitsevat myös muut Suomen suu-
ret kaupungit, kuten etenkin Tampere, Turku ja Oulu ympäristöineen. 
Suurten kaupunkien asema alueellisina, kansallisina ja kansainvälisinä 
vetureina onkin turvattava.   
 
Tasapainoisen aluerakenteen ja alueiden kilpailukyvyn turvaaminen 
edellyttää koko kaupunkiverkon kehitysmahdollisuuksiin perustuvan 
aluepolitiikan vahvistamista. Kansainvälisessä kilpailussa pärjääminen 
vaatii erityisesti keskisuurilta ja pienemmiltä kaupunkiseuduilta aktiivista 
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verkottumista kansallisesti ja kansanvälisesti erityisesti elinkeinopoliitti-
sen erikoistumisensa kannalta tärkeisiin osaamisaloihin.  
 
Muuttotappioalueilla väestörakenne muuttuu yhä voimakkaammin. Har-
vaan asutuilla alueilla julkisen palveluverkon ylläpitäminen tulee aiem-
paa haasteellisemmaksi. Maaseudun ja kaupunkien välinen vuorovai-
kutus sekä aluekeskusten kehittäminen alueellisesti vaikuttavina vetu-
reina tukee kuitenkin myös maaseudun edellytyksiä kehittää elinkeino-
rakennettaan ja palveluita. 
 
Kansantalouden, mutta myös aluetalouden kehitys määrää jatkossakin 
kaupunki-, kunta- ja aluepolitiikan mahdollisuudet. Vakaa ja kestävä 
taloudellinen kasvu, työllisyyden kehitys ja tasapainoinen julkinen talo-
us edistävät alueiden kehitystä ja kilpailukykyä. Hyvinvointiyhteiskun-
nan perusrakenteista ja -palveluista huolehtiminen uudistavalla otteella 
on osa kunta- ja aluepolitiikkaa. Toimivat julkiset palvelut ja niitä täy-
dentävät tulonsiirrot ovat osa kansainvälistä kilpailukykyämme, mutta 
ne tasaavat myös elintasoeroja kuntien ja alueiden kesken.   
 
Globaalin kilpailun kiristyessä Suomi voi pärjätä vain osaamiseen pe-
rustuvilla tuotteilla ja palveluilla. Osaamiseen perustuva alueiden kehi-
tys edellyttää koulutuksen alueellista tasa-arvoa. Yliopistojen ja ammat-
tikorkeakoulujen sekä ammatillisen oppilaitosverkon toiminnalla on kes-
keinen merkitys alueelliseen kehitykseen. Alueellisesti tasa-arvoisen 
kehityksen turvaamiseksi on koko maassa huolehdittava korkeatasoi-
sesta koulutusjärjestelmästä, tutkimus- ja kehitystoiminnan edellytyksis-
tä sekä innovaatiojärjestelmien ja -ympäristöjen kehittämisestä. 
 
Kunta- ja aluepolitiikalla on yhä tärkeämpi vaikutus maamme menesty-
misen mahdollisuuksiin globaalissa kilpailu- ja toimintaympäristössä. 
Aluepolitiikassa tulee yhä tärkeämmäksi yhteistyö ja kumppanuus kun-
tien ja seutujen kesken, kaupunkiseutujen ja valtion kesken sekä julki-
sen hallinnon ja elinkeinoelämän kesken. 
 
Alueiden vetovoima, asukkaiden hyvinvointipalvelut  
ja kansalaisvaikuttaminen turvattava 
 
1. Sosialidemokraattien tavoitteena on koko maan tasapainoinen 

kehittäminen alueiden elinvoimaisuuteen ja osaamiseen pe-
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rustuen. Erilaistuva ja erikostuva aluekehitys vaatii myös aluepoli-
tiikalta eriytyviä toimenpiteitä.  Kansallisessa aluestrategiassa tulee 
vahvistaa osaamis- ja innovaatiopolitiikkaa ja siihen perustuvaa 
vahvaa kaupunkiseutujen kehittämispolitiikka. Aluekeskuspolitiik-
kaa tulee edelleen tehostaa ja maaseudun kehittämiseen on luota-
va työkalut, jotka tukevat myös maaseudun kuntia vahvaan yhteis-
toimintaan elinkeinopohjan vahvistamisessa ja palvelujen järjestä-
misessä.  

 
2. Metropolialue on maamme ainoa monialaisesti kilpailukykyinen 

kaupunkiseutu. Sen kansainvälisen kilpailukyvyn turvaaminen edel-
lyttää valtion ja alueen yhteistyön tehostamista edelleen erityisesti 
osaamisrakenteiden, mutta myös asunto- ja liikennepoliittisten on-
gelmien ratkaisemiseksi. Helsingin seudun kuntien ja valtiovallan 
välille tulee neuvotella yhteistoimintasopimus ja seudun sisällä on 
syvennettävä kuntien välistä yhteistyötä ja edettävä palvelu- ja toi-
mialakohtaisesti seudullisiin toimintamalleihin. Asteittain tulee edetä 
koko metropolialueen käsittävään, alueen kaikkia kaupunkikeskuk-
sia kattavaan yhteistoimintaan, jotta pääkaupunkiseutu pystyy tur-
vaamaan kilpailukykynsä vastaavien metropolien rinnalla. 

 
3. Suomen tulee edelleen vahvistaa teknologiapolitiikka ja inno-

vaatiovetoista aluepolitiikkaa, jossa koulutuksella ja tutkimuksella 
on keskeinen rooli. Oppilaitosten, tutkimusyksiköiden, teknolo-
giakeskusten ja tiedepuistojen välistä yhteistyötä ja verkottumista 
on tehostettava. Yliopistojen ja ammattikorkeakoulujen roolia osana 
alueiden kehitystyötä on tuettava ja hyödynnettävä. Teknologiaver-
koston tulee olla eri alueiden tasapuolisesti hyödynnettävissä ja 
teknologiaosaamisen tulee kytkeytyä muuhun työvoima- ja elinkei-
nohallintoon. Tekesin teknologiaverkosto tulee rakentua eri alojen 
teknologiaosaamisen mukaisesti. Teknologiarahoitus tulee kohden-
taa korkealaatuisten hankkeiden toteutukseen. 

 
4. Euroopan unionin rakennepolitiikan uudistuessa tulee turvata 

alueiden mahdollisuudet hyödyntää tehokkaasti aluekehitykseen 
kohdennettavaa tukea. Kaupunkiseutujen merkitys kasvun mootto-
reina ja innovaatioverkostojen solmukohtina tulee tunnustaa tule-
vissa rakennerahasto-ohjelmissa. Alueiden erilaisista olosuhteista 
ja lähtökohdista johtuen Suomen tulee voimakkaasti ajaa tavoitetta, 
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että Pohjois- ja Itä-Suomi pysyvät korkeimman rakennerahastotuen 
piirissä.  

 
5. Suomi kaupungistuu edelleen, mutta kaupunkiseutujen sisällä ta-

pahtuu haitallista hajaantumista ja riippuvuus yksityisautoista kas-
vaa. Yhdyskuntien hajoaminen johtaa kestävän kehityksen näkö-
kulmasta mm. liialliseen energiankulutukseen henkeä kohti. Kunti-
en lyhytnäköisen, hyvistä veronmaksajista käytävän kilpailun tulok-
sena kaupunkiseudut eriytyvät sosiaalisesti maksukykyisen väes-
tön, pieni- ja keskituloisten sekä vähäosaisten kuntiin ja alueisiin. 
Tämän vaarallisen kehityssuunnan torjumiseksi valtiovallan tulee 
kantaa ensisijainen vastuu toimenpiteistä, joilla ohjataan sosiaali-
sesti tasapainoista alue- ja yhdyskuntarakennetta. Tarvitaan 
valtion vahvaa sitoutumista ja panostusta sosiaaliseen asuntotuo-
tantoon samoin kuin kuntien yhteisvastuullista asuntopolitiikkaa. 
Helsingin seudulla tulee käynnistää maankäytön ja asuntopolitiikan 
kumppanuushankkeita seudun kuntien ja valtion kesken. 

 
6. Hallinnon tulee sopeutua muuttuvan toimintaympäristön tarpeisiin. 

Keskushallinnossa on vahvistettava ministeriöiden rajat ylittävää 
yhteistyötä ja poliittista ohjausta. Aluetasolla on vahvistettava yli-
maakunnallista yhteistyöotetta. Maakuntarajat eivät saa muodostua 
kehittämistyön esteeksi, maakuntarajoja tulee yhtenäistää muun 
hallinnon kanssa toimivammiksi kokonaisuuksiksi. Kuntarakenteen 
kehittyessä ja seutuistumisen myötä myös maakuntia tulee voida 
yhdistää suuremmiksi kokonaisuuksiksi. Aluejakojen uudistamisen 
lähtökohtana tulee olla voimavarojen kokoaminen nykyistä vah-
vemmiksi kokonaisuuksiksi.  Maakuntajakoa on tarkistettava vas-
taamaan todellisia vaikutus- ja talousalueita, jolloin maakuntien 
määrä nykyisestä vähenee. Alueiden saama valtionrahoitus tulee 
arvioida osana budjettimenettelyä. Alueiden kehittämisnäkemyksen 
kokoavan, kansanvaltaan pohjautuvan maakuntahallinnon ja valta-
kunnallisen kokonaiskehittämisen huomioon ottavan valtion alue-
hallinnon välistä yhteistyötä tulee tiivistää. Valtion aluehallinnon ko-
koamista tulee jatkaa. 

 
7. Sosialidemokraatit tukevat valtion toimintojen sijoittamista aluekes-

kuksiin. Periaatteena tulee olla, että toiminnan alueellistaminen 
edistää myös sen kustannustehokkuutta ja toiminnan kehittä-
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mistä. Uusien järjestelyjen on tuotettava toiminnalle lisäarvoa ja 
niiden on vahvistettava myös sijoituspaikkakunnan osaamista. Alu-
eellistamisratkaisut on valmisteltava ja toteuttava hyvässä yhteis-
toimintamenettelyssä henkilöstön kanssa.  

 
8. Julkisen talouden kehitys samoin kuin palvelu- ja väestörakenteen 

muutokset edellyttävät kuntien voimavarojen kokoamista ja kun-
tarakenteen uudistamista. Kansalaisten perusoikeuksien toteutu-
minen ja talouden realiteetit on pystyttävä sovittamaan yhteen. Jul-
kisten palveluiden tehokas ja laadukas järjestäminen vaativat pal-
velurakenteiden uudistamista. Hyvinvointipalveluiden turvaami-
sen ja kehittämisen kannalta välttämättömän uudistusprosessin 
lähtökohdaksi tulee selkeästi ottaa hallitusohjelman tavoite toimin-
takykyisestä ja elinvoimaisesta kuntarakenteesta. Kuntalaisten pal-
veluiden järjestäminen edellyttää yhä tiiviimpää seudullista yhteis-
työtä, jotta voidaan turvata palvelut ja alueiden elinvoimaisuus. 
Seudullisen yhteistyön edellyttämät lainsäädännölliset ja hallinnolli-
set muutostarpeet on selvitettävä. 

 
9. Kuntien velvoitteiden ja voimavarojen tasapaino varmistetaan 

valtion ja kuntien yhteisen peruspalveluohjelman pohjalta siten, 
että erilaisten kuntien olosuhteet otetaan huomioon. Kuntien 
valtionosuusjärjestelmän uudistamista tulee määrätietoisesti kiirehtiä 
niin, että se kannustaa yhteistyön tiivistämiseen ja tehokkuuden ja 
tuottavuuden parantamiseen. Valtionosuuksien tasausjärjestelmän on 
oltava oikeudenmukainen suhteessa kunnan väestörakenteeseen ja 
kantokykyyn. Tasausjärjestelmän tulee olla neutraali kunta-valtio suh-
teen kannalta. 

 
10. Kunnissa tulee kehittää monipuolisesti ja vuorovaikutteisesti asuk-

kaiden mahdollisuuksia osallistua ja vaikuttaa asioiden valmis-
teluun ja päätöksentekoon. Luottamushenkilöiden edellytyksiä vas-
tata kunnallisen päätöksenteon kasvaviin haasteisiin tulee vahvis-
taa.  Edustuksellisen demokratian ja asukkaiden osallistumis- ja 
vaikuttamismahdollisuuksien edellytysten parantaminen tulee eri-
tyisen tärkeäksi niin seudullisen yhteistyön laajentuessa, kuntien 
koon kasvaessa kuin otettaessa käyttöön uusia palvelutuotantota-
poja. 
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11. Suomi on jäämässä jälkeen joka kodin laajakaistayhteyksissä, eri-
tyisesti langattomat laajakaistayhteydet laahaavat perässä. Kuntia 
tulee rohkaista ottamaan nykyistä aktiivisempi rooli tiedon valtatei-
den ja internet-vyöhykkeiden luomisessa. 

 
12. Vuokralla asuvien taloudellisen tilanteen kehitys on ollut hitaampaa 

verrattuna muuhun väestöön. Aravavuokra-asuntotuotanto on vaa-
rassa valtion vähentyneen tuen ja kuntien välisen kilpailun takia. 
Kohtuuhintaisen ja –vuokraisen asuntotuotannon turvaamiseksi 
asuntopula-alueiden kuntien tulisi ryhtyä nykyistä aktiivisempaan 
maan hankintaan ja kaavoituspolitiikkaan. Lainsäädäntöä tulisi ke-
hittää niin, että kehittämisalueiden ja -kohteiden lunastaminen kun-
nalle helpottuisi. 

 
 
Aloitteet 
 
133 Tehoa aluepolitiikkaan 

Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn tarpeeseen kehittää 
yhteistyötä aluehallinnon eri osapuolten kesken ja viittaa alue- ja 
kuntapoliittiseen kannanottoon. 
 
134 Maakuntahallinnon vahvistaminen 

Pirkanmaan Sosialidemokraatit ry:n, Varsinais-Suomen 
Sosialidemokraattinen Piiri ry:n, Satakunnan Sosialidemokraatit 
ry:n, Kymen Sosialidemokraattinen Piiri ry:n, SDP Etelä-Savo ry:n 
ja SDP:n Keski-Suomen Piiri ry:n aloite 
 

135 Maakuntien aseman vahvistaminen 
Pieksämäen Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 134-135 
Puoluekokous katsoo,  että alueiden kehittämisnäkemyksen kokoavan, 
kansanvaltaan pohjautuvan maakuntahallinnon ja valtakunnallisen ko-
konaiskehittämisen huomioon ottavan valtion aluehallinnon välistä yh-
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teistyötä tulee tiivistää ja viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittiseen 
kannanottoon. 
 
136 Kuntien määrää on vähennettävä 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
137 Kuntien yhdistämistä on nopeutettava  

ja toimintakykyä parannettava 
Kuokkalan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

138 Kuntia yhdistettävä tasapuolisen palvelujen tuotannon ja sen 
demokraattisen valvonnan takaamiseksi 
Eiran Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 136-138 
Puoluekokous viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittiseen kannanottoon 
ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja toteaa, että aloitteet eivät anna aihetta 
muihin toimenpiteisiin. 
 
139 Monitasoisen kuntarakenteen käyttöönotto Suomessa 

Matinkylän Sosialidemokraatit ry:n jäsenen  
Jukka Kivimäen aloite 

140 Kuntaliitoksissa sosialidemokraattien  
tulee aina vaatia kansanäänestys 
Utran Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 139-140 
Puoluekokous viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittisen kannanoton 
kohtaan 8 ja toteaa, että aloite ei anna aihetta muihin toimenpiteisiin. 
 
141 Kuntien talous 

Tikkurilan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Kunnallistalouden vakauteen ja kuntien resurssien ja voimavarojen ta-
sapainoon on kiinnitettävä aiempaa enemmän huomiota. Puoluekokous 
viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittiseen kannanottoon ja hyvinvointi-
visio-ohjelman kuntaosuuden linjauksiin. 
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142 Lisää korvamerkittyä rahaa kuntien budjettiin 
Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous katsoo, että valtion ja kuntien rahoitussuhteiden uudis-
tamisessa on ensisijaisesti painotettava resurssien ja velvoitteiden ta-
sapainoa, kannustavuutta ja edellytyksien luomista toiminnan tehosta-
miseen ja toteaa, että aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin.  
 
143 Alueellisen tasa-arvon lisääminen valtion rahoituksessa 

Lahden Läntinen Sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös: 
Puoluekokous viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittisen kannanoton 
kohtaan 6 ja toteaa, että aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
 
144 Kaupunkipolitiikkaa ja kaupunkien oikeutta verotuloihinsa ja 

valtionosuuksiin vahvistettava 
Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää perusteltuna kuntien peruspalveluiden rahoituksen 
uudistusta ja viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
145 Oikeutta kasvukunnille! 

Järvenpään Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa kaupunki-, kunta- ja aluepoliittisen kannanoton 
kohtiin 8- 9. 
 
146 Kunnallisten palveluiden kehittäminen 

Kauklahden Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy ajatukseen kunnallisten palvelujen jatkuvasta ke-
hittämisestä ja viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan.  
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147 Nuorten mahdollisuudet poliittiseen  
vaikuttamiseen turvattava 
Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteen esitykseen nuorten vaikutusmahdolli-
suuksien ja osallisuuden lisäämisestä ja viittaa kunta- ja aluepoliittisen 
kannanoton kohtaan 10. 
 
148 Sukupuoliarviointi kunnalliseen päätöksentekoon 

Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
149 Sukupuolivaikutusten arviointiprosessin käynnistäminen 

osana kuntien talousarvioprosessia 
Lahden Sos.dem. Naisyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 148-149 
Puoluekokous yhtyy näkökohtiin tasa-arvotilinpäätösmenettelyn tyyppi-
sen arvioinnin kehittämisestä kunnallisessa päätöksenteossa. Tasa-
arvon näkökulma on otettava huomioon kunnallisia palveluja jo suunni-
teltaessa. 
 
150 Naisten voimavarakeskukset aluekeskuksiin 

Oulun Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n jäsenen Tytti 
Tuppuraisen ja Raahen Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n 
jäsenen Virpi Ahon aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä kattavan naisten voimavarakeskusten 
verkoston selvittämistä. 
 
151 Nuorisotoiminnan ongelmat ja rahoitus 

Lahden Sos.-dem. Työväenyhdistys ry:n 
 jäsenen Henri Ruuskasen aloite 

 152 Lapsi- ja nuorisotyö kunnan peruspalveluksi 
Nuorten Kotkain Keskusliitto - Unga Örnars Centralförbund  
NKK ry:n aloite 
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Päätös 151-152 
Puoluekokous yhtyy aloitteiden näkemykseen kunnallisen lapsi- ja 
nuorisotyön aseman parantamisesta.  



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 535 - 

 

9. ASUNTO- JA YMPÄRISTÖPÄÄTÖKSET (153-162) 
 
 
153 Kannanotto asunto- ja ympäristöpolitiikasta 
 
Asuntomarkkinat ja -politiikka 
 
Rahoitusmarkkinoilla EMU-jäsenyys ja sääntelyn purkaminen ovat vai-
kuttaneet merkittävästi asuntomarkkinoihimme. Omistusasuntokauppa 
on varsinkin kasvukeskuksissa jatkunut vilkkaana, koska lainamarkkinat 
perustuvat aikaisempaa matalampaan ja vakaampaan korkotasoon, 
kapeisiin lainamarginaaleihin sekä pitkiin laina-aikoihin. Asuntojen hin-
tojen nousu kasvukeskuksissa on ollut selkeästi sekä yleistä kustan-
nus- että rakentamiskustannusten nousua nopeampaa. Suuret asunto-
lainat ovat riski kotitalouksille, jos lainojen korot nousevat. Seurauksena 
voi olla koko asuntokaupan nopea pysähtyminen ja hintojen lasku, kos-
ka merkittävä osa asuntokaupoista perustuu kotitalouksien asumisen 
laadun kohottamiseen.  
 
Omistusasuntojen tuotanto ei kuitenkaan ole kasvanut koko maassa 
eikä myöskään suuremmissa kaupungeissa edes uustuotannon mää-
rää vastaavasti. Vuosina 1998-2003 valmistui omistusasuntoja yhteen-
sä noin 105 000 huoneistoa, mutta samaan aikaan omistusasuntojen 
kanta kasvoi vain noin 47 500 huoneistolla. Sosiaalinen vuokra- ja 
asumisoikeusasuntokanta kasvoi 85 300 huoneistoa ja markkinaperus-
teisten vuokra-asuntojen kanta 22 000 huoneistoa. Koko asuntokanta 
kasvoi 154 800 huoneistolla.  
 
Asuntomarkkinoihin monilla paikkakunnilla vaikuttaa se, että aravarajoi-
tuksista vapautuu vuosina 2007-2015 noin 70 000 vuokra-asuntoa.  
 
Suomessa on sosiaalisin perustein vuokrattavia vuokra- ja asumisoi-
keusasuntoja yhteensä noin 460 000. Vuokra-asunnoista 55 prosenttia 
on suurimmissa kasvukeskuksissa. Sosiaalisten vuokra-asuntojen ky-
syntä on vähentynyt omistusasuntoihin siirtymisen sekä yksityisten 
vuokra-asuntojen tarjonnan kasvun vuoksi. Asuntojen määrällinen ky-
syntä on pitkälti tyydytetty ja uustuotannon painopiste on asumisen laa-
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dullisessa parantamisessa. Puute kohtuuhintaisista tonteista, rakenta-
misen korkea hinta, ARA vuokra-asuntojen vuosimaksujärjestelmän 
aiheuttamat kohtuuttomat pääomakustannukset sekä yhteiskunnan tar-
joama vähäinen rahoitustuki ovat johtaneet siihen, ettei uusien vuokra-
asuntojen rakentamisen merkittävää kasvua ole edes nähtävissä.  
 
Lapsiperheiden siirtyminen kasvukeskuksissa yhä kauemmaksi van-
hempien työpaikoista johtaa yhteiskuntarakenteen pirstoutumiseen se-
kä kohtuuttomiin yhteiskunnallisiin kustannuksiin.   
 
Taloudellisen kasvun jatkuminen ja työvoiman joustava liikkuminen 
työmahdollisuuksien mukaan edellyttää sitä, että kasvukeskuksissa on 
tarjolla riittävästi kohtuuhintaisia vuokra-asuntoja. Vaikeimmassa ase-
massa ovat kotoaan irtaantuvat nuoret ja lapsiperheet. Eniten olisi ky-
syntää pienille vuokra-asunnoille ja kohtuuhintaisille perheasunnoille.    
 
 
Valtion vuoden 2005 budjetin mukaan varsinaiset asumisen tukemiseen 
liittyvät yleinen asumistuki, korkojen verovähennysetuus sekä avustuk-
set erityisryhmille ja ongelmissa oleville vuokrataloille ovat yhteensä 
noin 915 miljoonaa euroa.  
 
Monien kaupunkien alueilla on viime vuosina lisääntynyt väestön eriy-
tyminen tulojen, työn, koulutuksen, sosiaalisen aseman ja etnisen taus-
tan suhteen. Tämä asettaa merkittävän haasteen myös yhteiskunnan 
harjoittamalle asuntopolitiikalle.  
 
Asunnottomia oli vuoden 2004 lopussa 7 600 yksinäistä henkilöä ja 360 
perhettä. Vakava ongelma on asunnottomien moniongelmaisuuden li-
sääntyminen. Asunnottomuutta on vähennetty pääasiassa hankkimalla 
yksittäisiä asuntoja olemassa olevasta asuntokannasta. Uusien kohtei-
den rakentamista vaikeuttaa lähes poikkeuksetta alueen kansalaisten 
vastustus, vaikka asunnoista vain osa tulee asunnottomille. 
 
Ikääntyvällä väestöllä täytyy olla mahdollisuus jatkaa asumista omassa 
kodissaan. Tuttu asumisympäristö ja omatoimisuus ovat elämisen vi-
reyden ja laadun kannalta merkittäviä. 
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Turvattu asuminen kuuluu kaikille kansalaisille. Asuntoa on voitava 
vaihtaa elämäntilanteen ja asumistarpeiden muutosten mukaan. Asun-
non tulee soveltua suunniteltuun käyttötarkoitukseen ja sen on oltava 
turvallinen sekä terveellinen. Rakentamisen tekniseen laatuun on pa-
nostettava valvonnan ja lainsäädännön keinoin. 
 
 
1. Yhteiskunnan asuntotuotantoon ja asuntojen hankintaan kohdista-

ma tuki tulee mitoittaa niin, että tuki on samansuuruinen niin vuok-
ra- kuin omistusasumisessakin. 

 
2. Sosiaalista vuokra-asuntotuotantoa tulee jatkaa pääkaupunkiseu-

dulla ja muissa suurissa kasvukeskuksissa. Yhteiskunnan vuokra-
asuntotuotannon osoittaman tuen rahoitusehdot on oltava sellaiset, 
että lainojen korot ovat pysyvästi ja selkeästi markkinakorkojen 
alapuolella.  

 
3. Olemassa olevaa asunto-kantaa on korjattava ja modernisoitava.  

Kuntien on luotava itselleen sosiaalisen vuokra-asuntokannan 
omistajapolitiikka. Kaupunkien lähiöiden suunnitelmallinen korjaa-
minen yhteiskunnan tuella on käynnistettävä uudelleen. Lähiöiden 
asuntokanta on pidettävä monipuolisena. Asuntoalueilla on kohen-
nettava koko asumisympäristöä ja kiinnitettävä huomiota esteettö-
myyden toteutumiseen ja siihen, että alueilla on asukkaiden tarvit-
semat lähipalvelut saatavilla. 

 
4. Helsingin seudulla ja suurimmissa kasvukeskuksissa on lisättävä 

yhteistyötä maapolitiikassa ja kaupunkimaisten omakotitalojen kaa-
voituksessa sekä edullisten tonttien luovutuksessa lapsiperheille. 
Tämä edellyttää myös kaavoituksen tehostamista sekä sellaisten 
keinojen hakemista, joilla rakentamiskelpoinen maa saadaan asun-
totuotantoon. 

 
5. Aravarajoituksista vapautuva vuokra-asuntokanta on säilytettävä 

ensisijassa vuokra-asuntokäytössä. 
 
6. Kuntien ja valtion on järjestettävä erityisryhmille itsenäisen asumi-

sen mahdollistavat tukipalvelut.  Asunnottomuus on puolitettava 
vuoteen 2010 mennessä.  
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7. Asuntopolitiikalla on tuettava ikääntyvän väestön oman asunnon 

esteettömyyden toteuttamista ja asumista tukevien julkisten ja yksi-
tyisten palvelujen kehittämistä. Ympäristöministeriön ja sosiaali- ja 
terveysministeriön yhteistyötä on vahvistettava ikääntyvän väestön 
asumispalvelujen kehittämisessä. 

 
8. Asuntopolitiikan tehostamiseksi on asuntolainsäädäntö koottava 

yhtenäiseksi kokonaisuudeksi. 
 
Ympäristöpolitiikka 
 
Ympäristön tilan parantamiseksi on Suomessa toimittu pitkäjänteisesti. 
Sosialidemokraattien johdolla Suomeen on saatu moderni ympäristö-
lainsäädäntö ja siihen liittyvä hallinto. Yhä useammat elinympäristöm-
me tilaan vaikuttavat teot edellyttävät toimintaa yhdessä naapurimait-
temme, EU:n ja YK:n kanssa. 
 
Suomessa hiilidioksidipäästöt ovat henkeä kohden suuret ja kasvavat 
edelleen. Myös luonnonvarojen käyttö ja jätteiden määrä ovat asukas-
lukuun nähden meillä merkittäviä. Muutoksen aikaansaamiseksi tarvi-
taan myös yritysten sosiaalista ja ympäristövastuuta tuotannossa. 
 
Taloudellisista ja muista markkinalähtöisistä keinoista keskeisimpiä 
ovat energia- ja ympäristöverot, mutta tärkeitä ovat myös erilaiset 
muutkin toimenpiteet, joilla edistetään kaikkien taloudellisten toimijoiden 
vapaaehtoista sitoutumista omaehtoisiin valintoihin kestävän kehityksen 
hyväksi. Julkisyhteisöjen ja yritysten ohella tämä vastuu ulottuu myös 
meihin kaikkiin, toimimmepa sitten kansalaisena, äänestäjänä tai kulut-
tajana. Luonnon monimuotoisuutta uhkaa nykyiseen elämäntapaan liit-
tyen mm. maa- ja metsätalouden tehotuotanto. 
 
Vesien- ja ilmansuojelussa suuret, yksittäiset päästölähteet ovat hallin-
nassa melko hyvin. Vesistöjen pahimpia pilaajia ovat nykyisin maata-
louden ja haja-asutuksen kuormituksen aiheuttama rehevöityminen. 
Kesän 2004 tulvat osoittivat myös vesihuoltomme haavoittuvuuden.  
 
Liikenne on merkittävä hiilidioksidi-, typpioksidi- ja hiukkaspäästöjen lähde 
ja etenkin taajamissa ne ovat uhka ympäristölle ja terveydelle.  Tärkeää on 
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järkevän yhteiskuntasuunnittelun keinoin vähentää asutuksen leviäminen 
taajamien takamaille suunnittelemattomana talomattona.  
 
9. Tuotanto- ja kulutustapojen muuttamiseksi tarvitaan koko yhteis-

kunnan kattava ohjelma, jonka tavoitteena on katkaista talouskas-
vun ja haitallisten ympäristövaikutusten välinen yhteys. Ympäris-
tönäkökohdat on otettava huomioon julkisissa hankinnoissa. Ympä-
ristölähtöisellä tuotepolitiikalla edistetään tuotteiden elinkaariajatte-
lua ja luodaan monipuolisia välineitä markkinalähtöiseen ohjauk-
seen kestävien tuotanto- ja kulutustapojen vahvistamiseksi. 

 
10. Ympäristötietoisilla kuluttajavalinnoilla voidaan luoda kysyntää ym-

päristöä säästäville tavaroille ja palveluille, mikä täten kannustaa 
yrityksetkin tuottamaan näitä kysyttyjä tuotteita. Ympäristölähtöistä 
kuluttajavalistusta ja -informaatiota on lisättävä ottamalla käyttöön 
laajasti eri kuluttajaryhmät tavoittavia keinoja, kuten ympäristömer-
kinnät. Jätehuollon on perustuttava jätemäärien vähentämiseen se-
kä syntyvän jätteen turvalliseen hyötykäyttöön kierrätys-, bio- ja 
polttolaitoksissa. 

 
11. Ympäristönäkökohdilla on vahvistettava talouden kilpailukykyä ja 

luotava edellytykset hyvään työllisyyden kehitykseen. Uutta ympä-
ristöteknologiaa tulee kehittää ja luoda edellytykset myös sen konk-
reettiselle käyttöönotolle. 

 
12. Maatalouden ja haja-asutuksen kuormitus on saatava kuriin rehe-

vöitymisen vähentämiseksi. Vesi- ja jätevesiverkoston kunnosta on 
huolehdittava. Itämeren merenkulun aiheuttamia ympäristöriskejä 
on vähennettävä pikaisesti. Vesilaitoksilla on oltava toimivat suun-
nitelmat poikkeuksellisten olojen varalle. Rantarakentamisessa on 
turvattava kaikkien mahdollisuus virkistäytymiseen ja luonnon seu-
raamiseen. Uimarantojen kunnosta on pidettävä huolta. 

 
13. Maataloustuet on sidottava entistä tiukemmin ympäristön tilasta 

huolehtimiseen. Maatalouspolitiikassa tulee tukea luomutuotannon 
ja eläinten hyvinvoinnin huomioon ottavien tuotantotapojen kehit-
tymistä. Kesäasuntojen ja muun haja-asutuksen vesihuolto on jär-
jestettävä. Vesihuoltopalvelut on säilytettävä yhteiskunnallisen pää-
töksenteon käsissä. 
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14. Kuluttajien luottamuksen säilyttämiseksi suomalaiseen elintarvike-

tuotantoon on Suomessa otettava käyttöön entistä tiukemmat tuo-
tantoeläinten hyvinvointia koskevat vaatimukset sekä valvottava te-
hokkaasti niiden noudattamista. Vahingoittuneiden luonnonvarais-
ten ja löytöeläinten hoidosta on huolehdittava. 

 
15. Monimuotoinen luonto ja luonnon eläinten elinolosuhteet on turvat-

tava koko maassa. Uhanalaisten lajien suojelemisen tulee olla te-
hokasta. Maanomistajille tulee korvata kohtuulliset kustannukset 
uhanalaisten lajien elinympäristöjen suojelusta. Luontoympäristön 
ennallistamishankkeisiin tulee suhtautua myönteisesti. 

 
16. Liikenteen päästöjä  ja melua on vähennettävä ottamalla käyttöön 

ja suosimalla verotuksessa puhtaampaa tekniikkaa sekä ottamalla 
liikennetarpeen rajoittaminen yhdyskuntasuunnittelussa huomioon. 
Julkisissa ajoneuvohankinnoissa on suosittava parasta saatavilla 
olevaa ympäristötekniikkaa. Kevyelle liikenteelle on varattava tur-
valliset väylät. Joukkoliikenteen ja raideliikenteen osuutta kuljetuk-
sista on lisättävä. Joukkoliikenteen käyttöä työmatkaliikenteessä tu-
lee suosia.  
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Aloitteet 
 
154 Asuminen järkevän hintaiseksi kasvukeskuksissa 

Kanta-Espoon Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Iiro Jääskeläisen 
ja Espoonlahden Demarit ry:n jäsenen Kari Karjalaisen aloite 

155 Kohtuuhintaisten vuokra-asuntojen määrän merkittävä 
lisääminen 
Hakaniemen Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 154-155 
Puoluekokous viittaa asunto- ja ympäristöpoliittisen kannanoton kohtiin 
1-5. 
 
156 Valtiolle päävastuu asunnottomuuden hoidossa 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
157 Asunnottomuus poistettava Suomesta 

Sos.-dem. Yhdistys ”Uurtajat” ry:n  
jäsenen Joonas Lepistön aloite 

 
Päätös 156-157 
Puoluekokous viittaa asunto- ja ympäristöpoliittisen kannanoton koh-
taan 6 ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
158 Asumisasioiden hoito valtionhallinnossa 

Kallion Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous edellyttää, että puoluehallitus ottaa aloitteen esityksen 
huomioon päättäessään puoluekokouskauden ohjelmatyöstä ja halli-
tusohjelmatavoitteista. 
 
159 Asunto-osuuskuntien elvyttäminen 

Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että nykyistä asumisoikeusasuntojärjestelmää on 
jatkossa kehitettävä niin, että asukkaiden vaikutus- ja osallistumismah-
dollisuuksia oman asuntokohteen hallintaan voidaan parantaa. Muilta 
osin aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
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160 Asukkaiden valitseman tilintarkastajan nimeäminen 

aravavuokrataloyhtiöihin 
Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
161 Kehitysvammaisten asuminen 

Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa asunto- ja ympäristöpoliittisen kannanoton koh-
taan 6 ja kehottaa kuntia ja yhteiskunnan tuella vuokra-asuntoja raken-
tavia yhteisöjä huomioimaan asuntotuotannossaan ja strategioissaan 
kehitysvammaisten asuntotarpeen. Uuden erityisryhmille tarkoitetun 
vuokra-asuntojen avustuslain, Raha-automaattiyhdistyksen investoin-
tiavustusten ja Kansaneläkelaitoksen asumistukinormien yhteen-
sopivuutta ja vaikuttavuutta tulee seurata ja kehittää. 
 
162 Laadukkaamman vesiensuojelun turvaaminen haja-

asutusalueella 
Lappeenrannan Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa asunto- ja ympäristöpoliittisen kannanoton koh-
taan 12. Aloitteen esitys ympäristötuen ehtojen muuttamisesta lakisää-
teiseksi ei ole sen sijaan mielekäs, sillä ympäristötukea ei voida mak-
saa lakisääteisten vaatimusten täyttämisestä. 
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10. TYÖELÄMÄPÄÄTÖKSET (163-183) 
 
 
163 Kannanotto työelämästä 
 
1. Yrityksiltä edellytetään tulevaisuudessa entistä suurempaa sosiaa-

lista ja eettistä vastuuta. Tämä merkitsee muun muassa työnteki-
jöiden ihmisarvoista kohtelua ja järjestäytymisoikeuden tunnusta-
mista kaikilla tasoilla sekä toimivien neuvottelusuhteiden solmimista 
työntekijöitä edustavien järjestöjen kanssa. Työnantajien on oltava 
valmiita vastaamaan työntekijöiden omalähtöisiin tarpeisiin. Vasta-
vuoroisesti palkansaajat toimivat joustavasti ja sitoutuvat työskente-
lemään yrityksen menestyksen eteen. 

 
2. Työpaikkojen yhteistoiminnallista kehittämistyötä ja työelämän so-

siaalisia innovaatioita on voimistettava. Hyviä käytäntöjä tulee levit-
tää, myös sektori- ja toimialat ylittäen. Töiden, tuotteiden, työor-
ganisaatioiden ja prosessien kehittämistyössä tarvitaan koko henki-
löstön osaamista ja luovuutta. 

 
3. Työntekijöiden on voitava vaikuttaa heitä koskeviin asioihin niiden 

valmisteluvaiheessa: esimerkiksi tuotannon sijoittautumis- ja inves-
tointipäätöksiin, tuotantotapoihin, työn organisointiin, alihankkijoita, 
ostopalveluja tai vuokratyövoimaa koskeviin ratkaisuihin. Työnteki-
jöiden osallistumisoikeuksien perustaksi tarvitaan toimivaa luotta-
musmiesjärjestelmää ja entistä parempia kansainvälisiä ja EU-
tason työmarkkinasopimuksia ja lainsäädäntöä. 

 
4. Työttömyys on torjuttava ennen kuin se on pääsyt alkamaan. 

Työnantajien on kannettava vastuunsa irtisanottavien uudelleen- ja 
täydennyskoulutuksesta ja uuden työpaikan löytymisestä, mutta 
työntekijöiden ja työnantajien on yhdessä huolehdittava ammattitai-
don ylläpidosta ja kehittämisestä. Suurimmilla yrityksillä tulisi olla 
ehdollinen henkilöstökoulutusmaksu, jonka ne joutuvat maksamaan 
valtakunnalliseen koulutusrahastoon, elleivät panosta oman henki-
lökuntansa koulutukseen riittävästi. Työntekijöiden vähentämistilan-
teissa on selvitettävä, voidaanko optio- ja muita järjestelyjä kohden-
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taa myös irtisanottaviin työntekijöihin. Yritystukien ehtoja tulee tar-
kistaa siten, että ne nykyistä enemmän ylläpitävät ja parantavat 
työllisyyttä. On tehtävä sellainen järjestelmä, jossa Suomen mak-
samat investointituet tai kehittämispanostukset pitää maksaa takai-
sin, jos kannattava yritys muuttaa ulkomaille.  

 
 
5. Reilu johtajuus perustuu vuorovaikutukseen ja luottamukseen. On 

panostettava lisää voimavaroja johtamiskoulutukseen ja hyvien joh-
tamismenetelmien sekä henkilöstöpolitiikan kehittämiseen, jotta 
työhyvinvointi ja tuottavuus lisääntyisivät ja osaamiseen ja innovaa-
tioihin perustuvat strategiat toteutuisivat. 

 
6. Toimia epätyypillisissä työsuhteissa olevien aseman parantamisek-

si on tehostettava. Epävarmuus työn ja toimeentulon jatkumisesta 
on pahimpia esteitä tuottavuuden nostamiselle, tasa-arvolle ja sille, 
että ihmiset jaksaisivat työssä nykyistä pidempään. Perusteettomis-
ta määräaikaisista työsuhteista ja määräaikaisten työsuhteiden ket-
juttamisesta on viimein päästävä eroon. Myös ammattiyhdistysten 
ja luottamusmiesten toimintaoikeuksia on parannettava mm. vuok-
ratyösuhteita koskevassa edunvalvonnassa ja alihankintatilanteis-
sa. 

 
7. Työaikasuojelun tehostamisen tarve on polttava. Tarvitaan enem-

män työaikajohtamista ja työntekijöiden tarpeet huomioivia työ-
aikamuotoja. Epämukavissa ja epätyyppisissä (mm. ilta-, yö- ja vii-
konloppu sekä vuorotyö, työhön kutsuttavat, työajan jakaminen 
osiin työpäivän aikana) työaikamuodoissa työskentelevien asemaa 
tulee parantaa. Työaikojen vastavuoroinen joustavuus on haaste 
suomalaiselle työelämälle. 

 
8. Työelämään on palautettava kohtuullisuuden periaate työelämän 

laadun suhteen. On edistettävä sellaisia työ- ja työaikajärjestelyjä, 
jotka mahdollistavat työntekijöiden jaksamisen työssä ja vapaa-
aikana sekä edesauttavat työurien pidentymistä. Kiihtyvään suku-
polvenvaihdokseen ja työntekijöiden ikääntymiseen on varaudutta-
va. Työpaikat hyötyvät henkilöstön tasapainoisesta ikä- ja sukupuo-
lirakenteesta. Työtehtäviä on räätälöitävä niin, että työkyvyn alen-
tuessakin työntekijällä on mahdollisuus olla mukana työelämässä. 
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Ikäsyrjintä on poistettava. Vajaakuntoisten ja vammaisten työllisty-
mistä ja asemaa on parannettava. Ihmiselle on järjestettävä mah-
dollisuus olla hyödyksi työelämässä, vaikka työ- ja toimintakyky ei-
vät olisi täydellisiä. 

 
9. Naisten ja miesten tasa-arvoa työelämässä on edistettävä kaikilla 

tasoilla voimakkaasti ja suunnitelmallisesti. Työpaikoille on laaditta-
va tasa-arvosuunnitelmat ja tehtävä palkkakartoitukset työn vaati-
vuuden pohjalta. Palkkatietojen sujuva saanti tulee turvata niin syr-
jintäepäilytapauksessa kuin muutoin lainmukaisia palkkavertailuja 
tehtäessä. Palkkasyrjintä on poistettava ja työn vaativuuteen näh-
den alipalkattujen ammattialojen palkkauksen jälkeenjääneisyys on 
korjattava. Perhevapaista johtuvia työnantajakustannuksia on jaet-
tava tasaisesti mies- ja naisvaltaisten alojen kesken. Miesten per-
hevapaiden pitämistä on edistettävä, mm. isäkuukautta kehittämäl-
lä. 

 
10. Kun työelämä kansainvälistyy ja työvoiman liikkuvuus lisääntyy, on 

tärkeää, että työehtojen vähimmäistaso määräytyy työntekomaassa 
voimassa olevien sopimusten ja lakien mukaan. Suomalaisten työ-
suojeluviranomaisten sekä ammattiliittojen on voitava tehokkaasti 
valvoa Suomessa tehtävään työhön sovellettavia työehtoja, mm. li-
säämällä tilaajavastuuta. Työsuojeluviranomaisten voimavaroja on 
vahvistettava. 

 
11. Kansainvälisiä ammattiyhdistysoikeuksia pitää vahvistaa siten, että 

ne vastaisivat talouden globalisaation asettamia haasteita. Tämä 
tarkoittaa kolmikantaan perustuvien neuvottelusuhteiden kehittä-
mistä ja vahvistamista edelleen kansainvälisellä tasolla.  Toimivilla 
Euroopan tason neuvottelusuhteilla, sopimuksilla sekä työ- ja sosi-
aalilainsäädännöllä turvataan palkansaajien asemaa. Suomen tulee 
edistää työntekijöiden perusoikeuksien ottamista osaksi WTO:n so-
pimuksia.  

 
12. Työperäisen maahanmuuton lisääntyessä on kaikilla tasoilla pon-

nisteltava etnisen syrjinnän poistamiseksi ja estettävä sellaisen et-
nisesti jakautuneen yhteiskunnan syntyminen, jossa ihmisen synty-
perä määrää hänen ammattinsa, asumisen, taloudellisen ja sosiaa-
lisen asemansa.  
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13. Tarvitaan toimia pienyrittäjien oikeusturvan, sosiaaliturvan ja hyvin-

voinnin parantamiseksi. Erityisesti työsuhteen ja yrittäjyyden väli-
maastossa olevien henkilöiden oikeuksia ja asemaa tulee vahvis-
taa. 

 
14. Tulevaisuudessa pienyritystoiminnan merkitys entisestään koros-

tuu. On luotava suotuisat olosuhteet vastuulliselle yritystoiminnalle 
ja pitkäaikaiselle sijoittamiselle yrityksiin. Lisäksi tarvitaan uusia so-
siaalisia yritystoimintamuotoja. 

 
Aloitteet 
 
164 Työhyvinvointiohjelma kolmikantayhteistyöllä 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
165 SDP työssä jaksamisen esitaistelijaksi 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 164-165 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 5 ja 7-8. 
 
166 Yritysten yhteiskuntavastuu 

Parkkarilan Sos.-dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 
167 Yritysten työntekijöiden irtisanomisperusteita on 

tiukennettava 
Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 166-167 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 1 ja 4.  
 
168 Työsuhteiden vakinaistaminen 

Roihuvuoren Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 6.  
 
169 Vuokratyöntekijöiden aseman parantaminen 

Rantakylän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
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Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 6 ja 10. 
 
170 Vapaiden ammattitaiteilijoiden taloudellisen aseman ja 

sosiaaliturvan parantaminen 
Yhteiskuntapoliittinen Sos.dem. yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 13 ja sosiaali- ja 
terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 3. 
 
171 Tilastovirasto tuottamaan palkkatilastointia sukupuolen  

ja työn vaativuuden mukaan 
Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 9.  
 
172 Koulutusvaatimusten ja palkkatason epäsuhdan poistaminen 

Sosialidemokraattinen Väinö Voionmaa Seura ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 9. 
 
173 Vanhemmuuden kustannukset jaettava työnantajien välillä 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
174 Vanhemmuuden kustannusten tasaaminen molempien 

vanhempien työnantajien kesken  
Rantakylän Sosialidemokraatit ry:n aloite 

175 Tasaisempaa perhevapaiden käyttöä ja työnantajakulujen 
jakaantumista edistettävä 
Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

176 Perhevapaiden kustannusten tasaaminen 
Sosialidemokraattisten Naisten aloite 

177 Palkallinen isyysvapaa 
Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 
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Päätös 173-177 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 9, sosiaali- ja terve-
yspoliittisen kannanoton kohtaan 5 ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
 
178  Hoitovapaan ulottaminen koskemaan alle 16-vuotiaita, 

vaikeasti sairaita lapsia äkillisessä sairaustapauksessa 
Porin Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 8 ja 9. 
 
179 Työsuojelupiirien toiminnan vahvistaminen 

Rantakylän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 7 ja 10. 
 
180 Työpaikkakiusaaminen 

Salpakankaan Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 1, 5, 7 ja 10. 
 
181 Työtuomioistuimen objektiivisuus 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa em. perusteluihin ja toteaa, ettei aloite edellytä 
muita toimenpiteitä.  
 
182 Eurooppalainen työlainsäädäntöforumi  

Tuusulan Demarit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtaan 11.  
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183 Öka utbildningen och sysselsättningen av funktionshindrade 
Vasa Svenska Socialdemokrater rf:s motion 

    Vammaisten koulutusta ja työllisyyttä lisättävä 
Vasa Svenska Socialdemokrater rf:n aloite 

 
Beslut 
Partikongressen hänvisar till ställningstagandets punkter 8 och 14 samt 
till det utbildningspolitiska ställningstagandet. 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa työelämäkannanoton kohtiin 8 ja 14 sekä koulu-
tuspoliittiseen kannanottoon.  
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11. SOSIAALI- JA TERVEYSPÄÄTÖKSET (184-242) 
 
 184 Kannanotto sosiaali- ja terveyspolitiikasta  
 
Sosialidemokraattisen hyvinvointipolitiikan lähtökohtana on sosiaalisen 
oikeudenmukaisuuden edistäminen sekä ihmisten mahdollisuus työhön, 
kasvuun ja itsensä toteuttamiseen. Hyvinvointipolitiikan lähtökohtana on 
tasa-arvo ja solidaarisuus. Jokaisella on oltava mahdollisuus tehdä työ-
tä, opiskella ja saada elämäntilanteen edellyttämää yhteisesti järjestet-
tyä toimeentuloturvaa ja palveluja. Hyvinvointiyhteiskunta ja yhteisöt 
takaavat turvallisuuden ja oikeudenmukaisuuden muuttuvissa olosuh-
teissa. 
 
Perustuslain mukaan julkisen vallan on turvattava riittävät sosiaali- ja 
terveyspalvelut sekä oikeus ihmisarvoisen elämän kannalta välttämät-
tömään toimeentuloon ja huolenpitoon. Hoito- ja hoivapalvelujen järjes-
tämiseen ja rahoittamiseen on väestön ikääntymisen vuoksi varaudut-
tava jo etukäteen. Samalla kun hyvinvointiyhteiskunta tunnustaa ihmisil-
le oikeuksia, samalla se asettaa ihmisille velvollisuuksia mm. osallistua 
työhön kykyjensä mukaan ja huolehtia omasta terveydestään ja toimin-
takyvystään. 
 
Sosiaali- ja terveyspolitiikan tulevaisuuden haasteita ovat mm: hyvin-
vointipalvelujen turvaaminen, syrjäytymisen ehkäisy, sosiaaliturvan kat-
tavuus ja toimivuus muuttuvassa työelämässä, ikääntyvän väestön työ- 
ja toimintakyvyn turvaaminen, sosiaaliturvan kestävän rahoituksen 
varmistaminen, suomalaisten keskimäärin varhainen työstä poistu-
misikä, EU:n lainsäädännön ja kansainvälisen liikkuvuuden kautta tule-
vat muutospaineet sosiaaliturvaan sekä uudenlaiset eettiset kysymyk-
set. Niitä käsitellään hyvinvointi- ja Eurooppavisio-ohjelmissa. 
 
Keskeisiä sosiaali- ja terveyspolitiikan haasteita puoluekokouskaudella: 
 
Sosiaalipolitiikka 
 
1. Oikeus palveluihin ja palvelujen vähimmäistaso sekä maksupe-

rusteet määritellään valtakunnallisesti. Kuntien velvollisuus on jär-
jestää palvelut ja valita palvelujen toteuttamistapa. Toteuttamistapa 
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ei saa uhata palveluiden laatua eikä kansalaisten oikeutta saada 
palveluja. Palveluiden tasapuolisen saatavuuden turvaamiseksi ja 
syrjäytymisen estämiseksi tarvitaan sekä suurempaa kuntakokoa 
että entistä enemmän kuntien yhteistyötä. Asukkaiden palvelujen 
varmistamiseksi on tarpeen mukaan käytettävä kuntien yhteisiä 
toimintoja, ostopalveluja ja kuntien verkottumista. Palvelujen tasa-
puolinen saatavuus on turvattava koko maassa. Tämä on mahdol-
listettava taloudellisesti ja toiminnallisesti tehokkaalla kuntaraken-
teella ja oikeudenmukaisella valtionosuusjärjestelmällä. Päivähoito, 
peruskoulu ja nykyiset vammaisten palvelut on säilytettävä subjek-
tiivisina oikeuksina. Sosiaali- ja terveyspalvelut rahoitetaan pääosin 
verovaroilla ja lisäksi palvelumaksuilla. Maksut eivät saa estää pal-
velujen käyttöä pienituloisilta. Erityisesti sosiaali- ja terveysongel-
mien ehkäisyyn ja lastensuojeluun liittyvät palvelut on säilytettävä 
maksuttomina.  

 
2. Julkisen palvelutehtävän ulkoistamiselle tai palvelun ostamiselle 

tarvitaan nykyistä selkeämmät periaatteet erityisesti hoivapal-
veluissa, joissa ollaan tekemisissä usein ihmisyyden perimmäisten 
kysymysten kanssa. Ulkoistaminen ja palvelujen ostaminen eivät 
saa olla ohjelmallinen päämäärä tai itsetarkoitus. Keskeistä on ol-
tava palvelun laadun määrittely. Kilpailutuksen tulee olla reilua ja 
läpinäkyvää. Yksittäisten työntekijöiden, esimerkiksi lääkäreiden ja 
sairaanhoitajien ostoa ns. reppufirmoilta voidaan käyttää vain sil-
loin, kun henkilökuntaa ei ole muuten saatavissa. Henkilöstön 
asemasta on huolehdittava myös kilpailutuksessa. Ostopalveluiden 
laadun turvaamiseksi on kehitettävä arviointimenetelmiä ja välineitä 
arvioinnin suorittamiseen ja henkilöstön ammattitaitoa sekä sopi-
musten tulee olla selkeitä.  

 
3. Hyvin toimiva ja oikeudenmukainen ansiosidonnainen sosiaa-

liturva kannustaa työn tekoon ja turvaa toimeentulon, kun työn 
tekeminen estyy vanhuuden, työttömyyden, sairauden, työkyvyttö-
myyden ja lapsen syntymän ajalta sekä huoltajan menetyksen pe-
rusteella. Köyhyyttä ja syrjäytymistä poistetaan parhaiten työn 
avulla. Ansioturvan on kerryttävä kaikesta työstä ja sen on turvat-
tava riittävä toimeentulo eri elämäntilanteissa. Myös pätkätyötä ja 
osa-aikatyötä tekevien sosiaaliturvasta on huolehdittava. Ansiotur-
va on rahoitettava työperusteisilla maksuilla. Turvaa on kerryttävä 
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kattavasti eri työsuhteista ja tason tulee pitkäkestoisissa etuuksissa 
määräytyä pitkän ajan perusteella. Ansioturvan ohella on yleisillä 
verovaroilla rahoitettava vähimmäisturva. Työllä ansaittua sosiaali-
turvaa kehitetään kolmikantaisesti työmarkkinajärjestöjen ja valtio-
vallan yhteistoimin. 

 
4. Yhteiskunnan on huolehdittava erityisesti heikossa asemassa 

olevista ihmisistä. Syrjäytymistä vastaan tarvitaan monipuolisia ja 
yksilöllisiä keinoja kuten toimeentuloturvaa, ongelmien ennakointia, 
varhaista puuttumista, kuntoutusta ja koulutusta sekä työtä mahdol-
lisimman monelle. Valtion ja kunnan on tarjottava myös tukityötä 
pitkään työttömänä olleille. Ammattitaidon ylläpitämiseen ja kehit-
tämiseen on panostettava. Toimeentuloturvan aukkoja on paikatta-
va väliinputoamisten estämiseksi ja niin, että eri tukimuotojen (mm. 
työmarkkinatuki, toimeentulotuki ja asumistuki) keskinäistä yhteen-
sovittamista edelleen kehitetään. Tuloloukkujen syntyminen tulee 
ehkäistä. Toimeentuloturvaan tulee tehdä kohdennettuja parannuk-
sia, jotka auttavat erityisesti kaikkein heikoimmassa asemassa ole-
via. Luovutaan asumiskulujen omavastuusta toimeentulotuessa. 
Viimesijaisella toimeentulotuella taataan ihmisarvoisen elämän 
kannalta välttämätön toimeentulo. Toimeentulotuen on oltava kan-
nustavaa, oikeudenmukaista ja riittävää. Sosiaalialan kehittämis-
hankkeen tavoitteena on turvata sosiaalipalvelujen saatavuus sa-
malla kun palveluja uudistetaan. Palvelujen rahoitus on turvattava 
ja varmistettava henkilökunnan osaaminen ja riittävyys. Lisäksi so-
siaali- ja terveystoimen sekä työhallinnon yhteistyötä on lisättävä. 
Jatketaan työvoiman palvelukeskusten kehittämistä ja lisäämistä eri 
puolille maata. Niihin kootaan työvoimatoimiston ja kunnan sosiaali- 
ja terveystoimen sekä nuorisotoimen, Kansaneläkelaitoksen ja 
muiden palvelun tuottajien asiantuntemus. 

 
5. Lasten hyvinvointiin on kiinnitettävä erityishuomiota. Parhaiten tä-

mä toteutuu panostamalla perheisiin ja turvalliseen kasvuympä-
ristöön. Vanhemmuuden ja vanhempien kasvatustehtävän tu-
keminen auttaa turvaamaan hyvän lapsuuden. Työn ja perhe-
elämän yhteensovittamista on tuettava erilaisilla lastenhoito-, 
vanhustenhoito-, koulutus-, kouluruokailu-, ja kotipalveluilla. Lasten 
päivähoidon esiopetuksen, päivähoitomaksujen lapsenhoitotukien, 
lapsilisien ja verotuksen on oltava oikeudenmukaista ja lapsiperhei-
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tä tukevaa ja tehtävä myös työn vastaanottaminen kannattavaksi. 
Työttömillä lapsiperheillä tulee säilyä oikeus päivähoitopaikkaan, 
jotta työn vastaanottaminen on mahdollista. Osana perhepolitiikkaa 
on vahvistettava ennaltaehkäisevää työtä, jolla parannetaan per-
heiden elämänolosuhteita. Yksinhuoltajaperheiden erityisasema on 
otettava huomioon perhepolitiikassa. Myös uusperheiden ongelmiin 
on kiinnitettävä huomiota. Lasten ja nuorten yleisiä elämänolosuh-
teita on parannettava mm. koulujen tukipalveluilla (tukiopetus, kou-
lukuraattorit ja -psykologit sekä kouluterveydenhoitajat), jotka on 
ulotettava myös toisen asteen koulutukseen, koulun kerhoilla, nuo-
risotyöllä ja harrastusten tukemisella.  

 
Äitiys-, isyys-, ja vanhempainloma sekä hoitovapaa antavat mah-
dollisuuden pienten lasten kotihoitoon. Vanhempainloman ja hoi-
tovapaaoikeuden joustavan käytön mahdollisuuksia on paran-
nettava erityisesti isien ja adoptiovanhempien osalta. Pienten las-
ten vanhempien mahdollisuuksia osittaisen hoitovapaan käyttöön 
on lisättävä. Perhevapaiden kustannukset pitää jakaa tasaisemmin 
kaikkien työnantajien kesken.  

 
Lapsista aiheutuvia kustannuksia tasataan jokaisesta lapsesta 
maksettavalla lapsilisällä. Lapsilisäjärjestelmää on kehitettävä 
sekä lapsilisien reaaliarvon kehitys turvattava.  

 
Sosiaali- ja terveydenhuollon palvelujen sekä lastensuojelun yhteis-
työtä on lisättävä vanhempien tukemiseksi heidän kasvatustehtä-
vässään. Neuvolapalveluja on laajennettava koskemaan koko 
perheen hyvinvointia. Neuvolatoiminnassa on otettava huomioon 
myös isien rooli. Lasten vammaisuudesta ja sairaudesta aiheutuvia 
erityiskustannuksia on myös tasattava yhteisin varoin ja tukijärjes-
telmiä on yksinkertaistettava. Lapsia on kuunneltava heitä itseään 
koskevien asioiden käsittelyssä. 

 
6. Suomalaisen eläkejärjestelmän on jatkossakin taattava työssä 

käyville työansioon perustuva työeläketurva ja riittävä vähim-
mäisturva kansaneläkkeellä. Työeläkettä tulee kertyä kaikesta an-
siotyöstä ja koko työansiosta. Työeläkkeen tulee turvata kohtuulli-
nen toimeentulo täyden työuran jälkeen. Eläke-etuuksien on perus-
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tuttava lakiin. Eläkkeen suuruuden on perustuttava tehtyyn työhön 
ja ansioihin, ei sijoitusmarkkinoiden tuottoon.  

 
Eläkejärjestelmän kestävyys on taattava riittävillä vakuutusmak-
suilla samalla, kun maksutaso on pidettävä kohtuullisena. Eläkejär-
jestelmän kustannusten on jakauduttava oikeudenmukaisesti suku-
polvien välillä. Riittävästä rahastoinnista on huolehdittava. Työelä-
kevarat on sijoitettava tuottavasti ja turvallisesti eettiset periaatteet 
huomioon ottaen ja näitä tuottoja on käytettävä yhteisesti eläkkei-
den rahoitukseen. Kertyneen työeläkkeen ostovoima on säilytettä-
vä. Eläkkeensaajien toimeentulo on oltava oikeudenmukaisessa 
suhteessa työssä käyvän väestön toimeentuloon. 

 
Suuren työeläkeuudistuksen tultua voimaan keskimääräistä työstä 
poistumisikää on pyrittävä nostamaan työelämää kehittämällä, työhy-
vinvointia lisäämällä ja mahdollistamalla omaehtoinen osa-aikainen 
työskentely ja -eläkkeelläolo. 

 
Työeläkejärjestelmää on kehitettävä yhteistyössä työmarkkinajär-
jestöjen kanssa. Eläkelainsäädäntöä kehitettäessä on huolehditta-
va eläketurvan riittävyydestä. Työeläketurvan hajautettu hallinto-
malli on varmistettava samalla, kun työeläkelaitosten välistä kilpai-
lua lisätään.   

 
7. Yli 80 prosenttia suomalaisista palkansaajista kuuluu työttömyys-

kassaan. Vakuuttamalla ja vakuutusmaksut maksamalla henkilö 
varmistaa ansioihin sidotun työttömyysturvan silloin, kun työtä tai 
sopivaa koulutusta ei ole tarjolla. Työttömyysturvan on taattava 
työttömille riittävä toimeentulo. Tämä toteutuu mm. siten, että 
työssäoloehto karttuu kaikesta työstä. Työttömyysturvan on toimit-
tava joustavasti siten, että lyhytaikaisenkin työn vastaanottaminen 
on kannattavaa.  

 
Työttömyysturva liittyy saumattomasti aktiivisen työvoimapolitiikan 
keinoihin. Työtä, tukityötä ja työllistymiseen johtavaa koulutusta tar-
joamalla tuetaan työttömien työnhakua. Työttömyysvakuutuksen ja 
koulutusvakuutuksen yhteyksiä lisätään. Tavoitteena on tehokas 
ja toimiva työttömyyskassojen hoitama turva, jonka avulla työt-
tömän ja työelämässä olleiden toimeentulosta huolehditaan sekä 
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työttömyyden että koulutuksen aikana. Ansiosidonnaista työttö-
myysturvaa täydentää työttömyysturvan peruspäiväraha ja työ-
markkinatuki, joiden riittävästä tasosta on huolehdittava.  

 
Työttömän työnhakijan oikeudet on turvattava lisäämällä työvoima-
toimistojen voimavaroja sekä parantamalla työttömyyskassojen ja 
viranomaisten välistä yhteistyötä. Työttömyysturvassa käyttöön 
otettu suhdannepuskuri on osoittautunut tarpeelliseksi. Puskurin 
kasvattamistarpeet on selvitettävä. 

 
Työttömyysturvaa kehitetään kolmikantaisesti työmarkkinajärjestö-
jen ja valtiovallan yhteistyönä. Työttömyysturvan avulla huolehdi-
taan myös pitempään työelämässä olleiden pitkäaikaistyöttömien 
toimeentulosta yhdessä joustavan eläkkeelle siirtymisen avulla. 

 
8. Sairausvakuutus käsittää työterveyshuollon ja sairaanhoidon kor-

vausjärjestelmät sekä sairauspäiväraha-, äitiys-, isyys- ja vanhem-
painvakuutuksen. Työterveyshuollon ja sairaanhoidon korvausjär-
jestelmiä kehitettäessä on painotettava erityisesti sairauksien 
ennaltaehkäisyä, työkyvyn ylläpitämistä ja edistämistä sekä riittä-
vän varhaista kuntoutusta. Korvausjärjestelmiä on kehitettävä si-
ten, että ne tukevat hyvää työterveyshuoltokäytäntöä ja yleensäkin 
ns. käypää hoitoa, jolla pyritään laadukkaaseen hoitoon tarpeetto-
mia kustannuksia välttäen. Lääkekorvausjärjestelmää kehitettäessä 
on ensisijaista kohdentaa korvaukset pitkäaikaisten ja vakavien sai-
rauksien tehokkaaseen lääkehoitoon pitäen tavoitteena sitä, että 
potilas voi edelleenkin saada avohoidossa tarpeellisen lääkehoidon 
kohtuullisin kustannuksin.  

 
Sairausajan päivärahan riittävä taso on turvattava siten, että se on 
aina vähintään odotettavissa olevan työkyvyttömyyseläkkeen suu-
ruinen. Pitkäaikaisen sairastumisen kohdatessa sekä äitiys-, isyys- 
ja vanhempainlomalla on kaikille taattava myös vähimmäisturva. 
Vanhempainpäivärahojen käytön joustavia mahdollisuuksia lisätään 
siten, että vanhemmat voivat jakaa vanhempainloman käyttöä ny-
kyistä helpommin. 

 
Sairausvakuutuksen rahoitusuudistuksen toteutumista on seuratta-
va ja huolehdittava siitä, että vakuutusmaksut pysyvät kohtuullisella 
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tasolla. Erityisesti lääkekorvausmenojen osalta on tarvetta selvittää 
keinoja, joilla menojen nousupaineita voidaan hillitä. 

 
9. Kehittyvä hyvinvointiyhteiskunta takaa myös vammaisille oman 

elämänsä hallinnan ja mahdollisuuden tasavertaiseen osallis-
tumiseen kaikkiin yhteiskunnan toimintoihin. Omatoimisuuden 
edellytykset varmistetaan riittävällä yhteiskunnan tuella. Vammais-
ten ihmisten mahdollisuuksia ansaita myös omalla työllään toi-
meentulonsa on tuettava. Vammaisten ja vaikeasti sairaiden lasten 
vanhemmille on oltava tarjolla tarvittavaa tukea ja palveluja. Uuden 
teknologian ja uusien toimintatapojen hyödyntämistä on edistettävä 
unohtamatta inhimillistä ihmisten välistä kontaktia. Erityisesti arki-
päivän esteitä on poistettava. Kunnallisia tukia ja palveluita on kehi-
tettävä näiden periaatteiden mukaisesti. Vammaispalvelulain toteut-
tamisessa olevat epäkohdat on selvitettävä ja korjattava sekä tarvit-
taessa selkeytettävä vammaispalveluiden järjestämisvelvollisuutta. 
Erityistä huomiota on kiinnitettävä palveluasumisen turvaamiseen. 
Tavoitteena tulee olla, että vaikeavammaisen oikeus henkilökohtai-
seen avustajaan toteutuu asuinkunnasta riippumatta. 

 
Terveyden edistäminen 
 
Hyvinvointiyhteiskunnassa tarvitaan tehokasta ennaltaehkäisevää ter-
veyspolitiikkaa. Yhteiskunnan on eri sektoreillaan kannettava vastuuta 
kansalaisten terveyden ylläpidosta ja terveyden edistämisestä. Kansan-
terveystyö - liikunnan edistäminen, terveiden elämäntapojen juurrutta-
minen, tupakoinnin ja päihteiden käytön vähentäminen ja koulujen ter-
veyskasvatus - on terveyspolitiikan perusta. Hyvinvointiyhteiskunnassa 
kansalaisilla on mahdollisuus ja myös velvollisuus ottaa vastuuta ter-
veydestään. Ennaltaehkäisevän työn on oltava pitkäjänteistä ja jatku-
vaa. Työn tulokset näkyvät vuosien saatossa ja antavat pohjan koko 
kansan terveyden edistämiseen. 
 
10. Suomessa, kuten muissakin kehittyneissä maissa, terveydenhuol-

toon kohdistuu huomattavia kasvupaineita väestön ikääntymisestä 
sekä sairaala- ja lääketeknologian kehittymisestä johtuen. Tervey-
denhuoltomenojen hallitsemiseksi on kehitettävä ja keskitettävä 
terveydenhuollon palveluverkostoa sekä otettava käyttöön uu-
denlaisia yhteistyön ja palvelujen tuottamisen malleja. On edistettä-
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vä kilpailua lääkekustannusten kasvun hillitsemiseksi. Terveyden-
huollon palvelut on tulevaisuudessa tuotettava pääosin suuremmis-
sa kuntakokonaisuuksissa, kuntayhtymissä ja terveydenhuoltopii-
reissä. Hoito-olosuhteiden on niin potilaiden kuin myös hoitohenki-
lökunnan kannalta oltava laadukkaat. Tämä on hoidon laadun ja 
hoitohenkilökunnan saatavuuden kannalta tärkeää. 

 
11. Sosialidemokraattien aloitteesta käynnistettiin kansallinen terve-

yshanke, joka on tuonut lisäresursseja paikalliseen terveydenhuol-
toon. Rahan lisäksi tarvitaan myös kunnissa tehtäviä terveyden-
huollon rakenteiden ja toimintatapojen uudistuksia. Hoitoon 
pääsyn turvaaminen on nostettu kansallisen terveyspolitiikkamme 
keskeiseksi tavoitteeksi, koska halutaan sekä pyrkiä terveydenhuol-
tojärjestelmän toiminnan kokonaistaloudellisuuteen että taata kan-
salaisten tasavertaisuus terveyspalvelujen suhteen. Lainsäädännön 
alkuvaiheessa eli vuosina 2005-2006 sosiaali- ja terveydenhuollon 
käyttökustannusten valtionosuutta on lisättävä määrärahakehysten 
mukaisesti ja kuntien on omalta osaltaan osoitettava niin omissa 
kuin kuntayhtymien ja sairaanhoitopiirien talousarvioissakin riittävät 
taloudelliset resurssit hoitotakuun ensimmäisien voimassaolovuosi-
en aikana kasvavan palvelutarpeen hoitamiseksi ensi sijassa julki-
sen sektorin omana työnä. Mikäli hoitotakuun toteuttaminen vaatii 
ostopalveluja yksityissektorilta, tulee arvioida kriittisesti ostopalvelu-
jen kokonaistaloudellisuus ja tarkoituksenmukaisuus. On seuratta-
va uudistuksen kustannusvaikutuksia kunnille.  

 
12. Väestö- ja sosiaaliryhmien välisiä terveyseroja on kavennetta-

va. Ennaltaehkäisevän terveydenhuollon merkitys kasvaa ns. elin-
tasosairauksien yleistyessä ja väestön ikääntyessä. Terveyden-
huollon on tarjottava tutkitusti toimivia ehkäiseviä palveluja, ku-
ten rokotusohjelmia, tieteellisesti perusteltuja seulontoja sekä en-
naltaehkäisevää lääkitystä. Tutkimustiedon pohjalta on arvioitava 
mm. ohjelmallisten ja lakisääteisten väestöseulontojen laajentami-
sen tarvetta.  

 
13. Jokaisella kansalaisella on oltava oikeus hyvään hoitoon myös 

vanhuus- ja työkyvyttömyysaikanaan. Kuntien järjestämiä palveluja 
voivat täydentää esimerkiksi eri yhteisöjen ja yksityisten palvelut, 
joiden järjestämistä ja tasoa yhteiskunta valvoo. Hoitopalveluista 
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voidaan periä kohtuullinen maksu, mutta hyvän hoivan saaminen ei 
saa riippua asianomaisen tuloista ja omaisuudesta. Erityisesti tulee 
kiinnittää huomiota hoivahenkilökunnan määrään ihmisarvoa kun-
nioittavan vanhuuden turvaamiseksi. 

 
Hoitopalvelujen laadun kehittämisen rinnalla on tärkeätä huolehtia, 
että jokainen hoitoa tarvitseva sitä saa. Lähivuosien keskeiseksi 
painopistealueeksi on asetettava vanhusten hoitopalvelujen kehit-
täminen siten, että ne mahdollisuuksien mukaan tukisivat omatoi-
misuutta ja hyvää vanhuutta. Palveluasumista ja omaishoitajien 
asemaa on kehitettävä. Kaikkia kansalaisia koskevaa Kelan eläk-
keensaajien hoitotukijärjestelmää on kehitettävä.  

 
14. Tehokkainta puuttumista päihdeongelmiin on ehkäisevä työ, jota on 

toteutettava moniammatillisesti eri kuntien hallintokuntien, erityises-
ti nuoriso-, opetus-, sosiaali- ja terveystointen, sekä järjestöjen kes-
ken. Erityisesti ruohonjuuritason työssä järjestöjen rooli on keskei-
nen. Alkoholin kokonaiskulutus voidaan kääntää laskuun vain koko 
kansaa käsittelevillä toimilla. Nuorten valistaminen on tärkeää, mut-
ta se ei riitä. Nykyisiä kulutustottumuksia on voitava muuttaa. Tämä 
voi tapahtua vain valtion, kuntien, järjestöjen ja elinkeinoelämän yh-
teisillä ponnistuksilla.  

 
Päihderiippuvaisten hoidon määrää on lisättävä ja hoitoon 
pääsyä on nopeutettava. Koko maassa olisi turvatta mahdollisuus 
esimerkiksi terveyskeskuksissa tai erityisissä terveysneuvontapis-
teissä vaihtaa käytetyt huumeneulat uusiin ja näin olennaisesti vä-
hentää mm. HI-viruksen ja hepatiitin leviämisriskiä. Samalla on 
huolehdittava asianmukaisesta terveysneuvonnasta, jota on oltava 
saatavilla ilman ajanvarausta.  

 
Päihderiippuvaisten äitien ja heidän vauvojensa hoidon parantami-
seksi toteutetut erityistoimenpiteet on saatettava koko maata katta-
viksi, päihteiden väärinkäyttäjien perheiden tuesta ja kriisiavusta on 
huolehdittava.  

 
15. Suurin osa mielenterveyspotilaista ja heidän ongelmistaan kohda-

taan kuntien peruspalveluissa. Siksi niillä pitää olla kykyä tunnistaa 
ja auttaa ajoissa ennen tilanteen kriisiytymistä. Kuntien on kehi-
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tettävä kuntakohtaista ja alueellista mielenterveyspalvelujen 
suunnittelua sekä koordinointia sekä varmistettava riittävät hen-
kilöstöresurssit mielenterveyspalveluihin.  

 
16. Ennaltaehkäisevä lasten ja nuorten kansanterveystyö on yksi 

suomalaisen terveyspolitiikan kulmakivistä. Neuvolajärjestelmä tu-
kee koko perheen valmistautumista vanhemmuuteen sekä auttaa 
perhettä lapsen kasvatuksessa. Neuvolajärjestelmää tulee kehittää 
edelleenkin niin lapsen kehitystä ja kasvua tukevana avopalveluna. 
Tämän lisäksi huomiota on kiinnitettävä vanhemmuuden tukemi-
seen sekä erityistä tukea tarvitsevien perheiden palveluihin.  Neu-
voloiden voimavaroista on huolehdittava ja henkilöstön koulutuk-
seen on panostettava. Neuvolatoiminnan on tuettava koko per-
heen hyvinvointia. Myös kotikäyntien tulee kuulua neuvolan toi-
mintaan. 

 
17. Koulu- ja opiskelijaterveydenhuolto on yksi arvokas osa ennaltaeh-

käisevää kansanterveystyötä, jossa tavoitetaan koko ikäluokka sa-
manaikaisesti. On edelleen kehitettävä terveysongelmia ehkäiseviä 
palveluita ja kiinnitettävä yhä enemmän huomiota koulutervey-
denhuoltoon ja sen resursseihin. Laadittujen suositusten ja mitoi-
tusten noudattamiseksi kouluterveydenhuollon resursseista ja työ-
menetelmistä tulee laatia selvitys ja arviointi kaikissa Suomen kun-
nissa. Tässä työssä erityistä huomiota on kiinnitettävä toisen asteen 
opiskelijaterveydenhuoltoon ja sen järjestämiseen.  

 
Ammattikorkeakouluopiskelijoiden ja ammattiin opiskelevien ter-
veydenhuoltoon on aiempaa enemmän kiinnitettävä huomiota ja 
terveydenhuoltopalvelujen parantamiseksi tulee käynnistää kehi-
tystyö. Tämän lisäksi huomiota tulee kiinnittää opiskelijoilta perittä-
viin asiakasmaksuihin, niiden oikeellisuuteen ja kohtuullisuuteen.  
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Sosiaalialoitteet 
 
185 Kilpailuttaminen sosiaali- ja terveydenhuoltoaloilla  

Kotkan Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtiin 1-2.  
 
186 Sosiaali- ja terveydenhuollon palvelut sekä  

valtion ja kuntien tehtävien jako 
Kymintehtaalaisten Työväenyhdistys ry:n aloite 

187 Suomi tarvitsee köyhyyden ja syrjäytymisen  
vastaisen ohjelman  
Hirvensalon-Kakskerran Sosialidemokraatit ry:n aloite 

188 Köyhyyspoliittinen ohjelma syrjäytymistä vastaan 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 

189 Nuorten syrjäytymiseen on puututtava ja sitä on 
ennaltaehkäistävä 
Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

190 Köyhyyttä on vähennettävä 
Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite 

191 Toimintaohjelma slummiutumisen ehkäisemiseksi 
Tapiolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 186-191 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 4 ja esittää, että puoluehallitus ottaa 
aloitteiden esitykset huomioon päättäessään puoluekokouskaudella 
apuelimikseen tarvitsemistaan työryhmistä ja puoluekokouskauden oh-
jelmatyöstä. 
 
192 Sosiaali- ja terveystoimia yhdistettävä tiedonkulun ja hoidon 

parantamiseksi 
Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 

193 Kuntalaisten yleinen informaatiopiste 
Kymintehtaalaisten Työväenyhdistys ry:n aloite 
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Päätös 192-193 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtiin 2 
ja 4. 
 
194 Vanhempia tuettava lasten kasvatuksessa 

Nuorten Kotkain Keskusliitto - Unga Örnars Centralförbund  
NKK ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
5 sekä Hyvinvointivisio-ohjelmaan.  
 
195 Kehitetään yhteistyötä pääkaupunkiseudulla huostaan 

otettujen lasten sijoittamisessa 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n aloite 

196 Yhteistyön kehittäminen pääkaupunkiseudulla huostaan 
otettujen lasten sijoittamisessa  
Sosialidemokraattisten Naisten aloite 

 
Päätös 195-196 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtiin 2 
ja 5. 
 
197 Neuvolatoiminnan ja kouluterveydenhuollon kehittäminen 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtiin 5 
ja 16-17. 
 
198 Päivähoidon laatuun panostettava 

Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
5 ja pitää tärkeänä, että päivähoidon laadusta pidetään huolta varmis-
tamalla päivähoidon riittävät voimavarat sekä huolehtimalla henkilöstön 
osaamisen kehittämisestä.  
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199 Adoptiovanhempien perhevapaiden pidentäminen 
Kirkkonummen Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Ilkka Davidssonin 
aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 5. 
 
200 Eläkkeiden tarkistuslaskentaa muutettava  

Jyväskylän Lohikosken Sos.dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 
201 Eläke-tupoon oikeudenmukaisuutta 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 200-201 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
6. On tärkeää jatkaa eläkkeensaajien ja muiden järjestöjen välistä yh-
teistyötä eläkeläisten aseman turvaamiseksi. 
 
202 Palomiesten eläkeikä 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Palomiesten eläkeikä ja palotoimen siirtäminen 
sisäasiainministeriön alaisuudesta puolustusministeriön 
alaisuuteen  
Kimmo Lujan aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että sisäasiainministeriö on nimennyt laajapoh-
jaisen työryhmän, jonka tehtävänä on 15.12.2005 mennessä selvittää 
ikääntyvien palomiesten työssäselviytymistä kokonaisuutena ja siinä 
yhteydessä ottaa kantaa eläkeikään. Työryhmään kuuluu edustajat 
mm. KTV:stä, SPAL:ista, Kevasta ja Kuntaliitosta.  
 
Puoluekokous pitää perusteltuna käydä palomiesten työturvallisuudesta 
sekä ikääntyvien palomiesten työssä pysymismahdollisuuksista ja eläk-
keelle pääsystä kolmikantaiset neuvottelut ja viittaa sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 6. 
 
Palo- ja pelastustoimen siirtämisen osalta puoluekokous toteaa, että 
palo- ja pelastustoimi on sisäistä turvallisuutta ja kuuluu perustellusti ja 
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toiminnallisesti parhaiten sisäasiainministeriön hallinnonalalle, eikä sitä 
siksi tule siirtää. 
 
203 Vammaistuen uudistaminen 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluehallitus viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 9. 
 
204 Vaikeavammaisten kuljetuspalvelut turvattava 

Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että vaikeavammaisille turvataan laaduk-
kaat ja toimivat kuljetuspalvelut sekä viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen 
kannanoton kohtaan 9 ja 2. 
 
205 Toimeentulotuen perusosa Kelan hoidettavaksi 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
206 Asumiskustannusten omavastuu pois toimeentulotuesta 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
207 Toimeentulotuessa luovuttava asumisen omavastuusta 

Keski-Espoon Sosialidemokraatit ry:n jäsenten  
Jaana Leppäkorven ja Petri Mustakallion aloite 

 
208 Toimeentulotuen asumiskuluissa huomioitavan 7 prosentin 

omavastuuosuuden poistaminen 
Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
209 Lapsilisä täydellisenä myös toimeentuloasiakkaille 

Haukiputaan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 205-209 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
4 ja pitää tärkeänä sosiaalityön kehittämistä siten, että toimeentulotuki 
voidaan yhdistää muihin henkilön elämäntilannetta ja työllistymistä pa-
rantaviin toimenpiteisiin. Osana köyhyyden ja syrjäytymisen ehkäisemi-
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seksi tarvittavia toimenpiteitä on luovuttava asumiskulujen omavastuus-
ta toimeentulotuessa. Puoluekokous edellyttää, että vähimmäisturvajär-
jestelmästä tehdään kokonaisselvitys tulevalla puoluekokouskaudella. 
 
210 Työttömyysturvan ja muiden tulojen yhteensovittaminen 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n aloite 
211 Sovitellun päivärahan enimmäiskestoajasta luovuttava 

Keski-Espoon sosialidemokraatit ry:n jäsenten Jaana 
Leppäkorven ja Petri Mustakallion aloite 

212 Päiväraha ja pätkätyöt 
Haukiputaan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 210-212 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
7. Työttömyysturvalainsäädäntöä kehitetään kolmikantaisesti. Lyhytai-
kaisenkin työn vastaanottamisen tulee olla kannattavaa. Siksi lainsää-
dännön toimivuutta on jatkuvasti seurattava ja huolehdittava siitä, että 
osa-aikatyötä tekevien asema turvataan. 
 
213 Sairausvakuutuksen taksoja on syytä korottaa 

Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite  
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan sekä sosiaali- ja terve-
yspoliittisen kannanoton kohtaan 8.  
 
214 Lääkärin määräämien lääkkeiden korvaaminen pienituloisille 

täysimääräisenä 
Turun Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 8. 
 
215 Kansalaisjärjestöjen voimavarat turvattava 

Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
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Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että Raha-automaattiyhdistyksen avus-
tuksilla huolehditaan sosiaali- ja terveysjärjestöjen riittävästä rahoituk-
sesta. 
 
216 Tasa-arvolain muuttaminen 

Kuusankosken Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää sukupuolten tasa-arvon lisäämistä kunnallisessa 
päätöksenteossa tärkeänä ja toteaa, ettei aloite edellytä toimenpiteitä. 
 
 
Terveysaloitteet 
 
217 Lääkemyynnin vapauttaminen 

Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja 
terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 8. 
 
218 Turvataan julkinen terveydenhuolto 

Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen piiri ry:n aloite 
219 Julkisista terveydenhuollon palveluista on pidettävä huolta 

Porin Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 218-219 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjemaan sekä sosiaali- ja terve-
yspoliittiseen kannanoton kohtiin 10-11.  
 
220 Yhteisvastuun laajentaminen julkisessa terveydenhuollossa 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja terveys-
poliittiseen kannanoton kohtiin 10-11.  
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221 Erikoissairaanhoidon kuntayhtymien tasausjärjestelmän 
kustannukset valtion maksettavaksi 
Kajaanin Sosialidemokraatit ry:n jäsenten Raimo Piiraisen ja 
Vuokko Materon, Sotkamon Sosialidemokraatit ry:n jäsenen 
Tuula Rossi-Määttäsen sekä Kuhmon Sos.-dem. 
Työväenyhdistys ry:n jäsenen Anja Alangon aloite 

222 Erikoissairaanhoidon siirtäminen valtion budjettiin 
Turun Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 221-222 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja toteaa, ettei aloite 
anna tässä vaiheessa aihetta lisätoimenpiteisiin.  
 
223 Ilolla iäkkääksi 

Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n aloite 
224 Ilolla iäkkääksi 

Sosialidemokraattisten Naisten aloite 
225 Vanhustenhoito kuntoon 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
226 Ikäihmisten palvelut turvattava lainsäädännöllä 

Uudenkaupungin Työväenyhdistys ry:n jäsenen  
Anja Savolaisen aloite 

227 Vanhusten kävelyttäjiä työttömistä ja nuorista 
Etelä-Vantaan Sosialidemokraatit ry:n jäsenen Eero Hyvösen 
aloite 

 
Päätös 223-237 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanotton kohtaan 
13. 
 
228 Omaishoitajien aseman parantaminen 

Lahden Sos.dem Naisyhdistys ry:n aloite 
229 Talousajattelua omaishoitoon 

Etelä-Vantaan Sosialidemokraatit ry:n jäsenen  
Eero Hyvösen aloite 
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Päätös 
Omaishoitajien asemaa on tarpeen parantaa osana vanhusten ja vam-
maisten palvelujärjestelmää. Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 13. 
 
 
230 Sotaveteraanien leskien aseman parantaminen 

Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
13. Muilta osin aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
231 Lisää matalan kynnyksen sosiaalityötä huumeiden käyttäjille 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
232 Tukea päihde- ja huumeongelmaisille lapsille, nuorille ja 

heidän perheilleen 
Helsingin Sosialidemokraattinen Naisyhdistys ry:n aloite 

233 Tukea päihde- ja huumeongelmaisille lapsille, nuorille ja 
heidän perheilleen 
Sosialidemokraattisten Naisten aloite 

 
Päätös 231-233 
Puoluekokous pitää tärkeänä huume- ja päihderiippuvaisten hoidon 
riittävyyden ja hoitoon pääsyn turvaamista sekä viittaa sosiaali- ja ter-
veyspoliittisen kannanoton kohtaan 14. 
 
234 Mielenterveyshoitojen oltava kuntien vastuulla  

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
235 Nuorten psykoterapiarahoitus kuntoon 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
236 Nuorten ongelmiin puututtava riittävillä resursseilla 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 234-236 
Puoluekokous viittaa Hyvinvointivisio-ohjelmaan ja sosiaali- ja terveys-
poliittisen kannanoton kohtaan 15. 
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237 Eutanasia laillistettava 
Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että keskustelua potilaiden hyvästä hoidosta on 
syytä jatkaa. Eri asiantuntijoiden kesken on kehitettävä kuolevien poti-
laiden hoitokäytäntöjä siten, että potilaiden ihmisarvoinen hoito ja poti-
laiden oma tahto toteutuvat. 
 
238 Eturauhassyövän seulontatutkimus 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
239 Mammografia lakisääteiseksi myös 60-69 -vuotiaille 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 238-239 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
11 ja 12. 
 
240 Ammattikorkeakouluopiskelijoiden terveydenhuoltoa 

parannettava 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa sosiaali- ja terveyspoliittisen kannanoton kohtaan 
17. 
 
241 Työttömien terveystarkastus 

Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä alueellisen ja paikallisen yhteistyön kehit-
tämistä niin, että pitkäaikaistyöttömien terveystarkastuksia voidaan jär-
jestää tarpeen mukaan.  
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242 Työllistettyjen työterveyshuolto 
Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että valtio ja kunnat huolehtivat myös 
työllistämisvaroilla työllistettyjen työterveyshuollosta. 
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12.  KOULUTUS-, KULTTUURI- JA LIIKUNTAPÄÄTÖKSET  
(243-277) 

 
 
243  Kannanotto koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapolitiikasta 
 
Kansalaisilla oikeus sivistykseen ja osaamiseen 
 
Suomalaisessa yhteiskunnassa koulutuksen perusturva ja mahdolli-
suudet itsensä jatkuvaan kehittämiseen ovat kaikilla kansalaisilla. Pe-
rusopetuksessa Suomi on maailman kärkimaa. Elinikäisen oppimisen 
perusta on vankka. Toisella asteella jokaiselle nuorelle on olemassa 
jatko - opiskelupaikka. Suomalainen järjestelmä on ainutlaatuinen, kos-
ka opiskelua voi halutessa jatkaa korkea - asteella vaihtoehtoisia reitte-
jä. Opiskelijan aikaisemmista valinnoista riippuvaisia koulutuksellisia 
umpiperiä ei enää ole.  
 
Esiopetuksen käynnistyminen on merkinnyt lasten oppimisen ja kasvun 
varhaista tukea ja oppimisvaikeuksien varhaista tunnistamista. Oppi-
lashuollon tehostamistoimenpiteet ovat vahvistaneet oppilaiden oikeus-
turvaa tarvittaessa sosiaalisen, fyysisen ja henkisen kasvun tukea pe-
rusopetuksessa, lukio- ja ammatillisessa koulutuksessa.  Kodin ja kou-
lun yhteistyötä on lisätty ja se on kirjattu osaksi kaikkien koulujen ja op-
pilaitosten opetussuunnitelmia siten osaksi kouluarkea. Koulun ja oppi-
laitoksen henkilökunnan on omalla toiminnallaan tuettava vanhemmuut-
ta. Toisaalta jokaisen huoltajan on kannettava vastuunsa lapsistaan ja 
nuoristaan. Ongelmatilanteissa kodin ja koulun hyvä yhteistyö tukee 
oppilasta. 
 
Pienten ja erityisopetuksessa olevien koululaisten yksinäisiä ja turvat-
tomia aamu- ja iltapäiviä ennen koulupäivää ja sen jälkeen vanhempien 
ollessa työssä on helpotettu tarjoamalla harrastustoimintaa ja muuta 
virikkeistä tekemistä. Jo nyt tutkimukset osoittavat, että koululaisten 
hyvinvointi on lisääntynyt. Koulun turvallisuutta ja terveellisyyttä on li-
sätty oppimisympäristöä koskevilla laatusuosituksilla. Laki suojaa oppi-
lasta väkivallalta, kiusaamiselta ja häirinnältä. Sen pohjalta koulut ja 
oppilaitokset ovat laatineet toimintasuunnitelmansa ongelmatilanteiden 
varalta. Kouluyhteisön tulee kasvattaa oppilaita tasa-arvoiseen, toisia 
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kunnioittavaan käyttäytymiseen. Jokaisella koululaisella on oikeus kou-
lunkäyntiin ilman pelkoa loukkaavasta kohtelusta tai kiusaamisesta. 
 
Opetuksen tavoitteet ja sisällöt on juuri uudistettu esiopetuksesta ai-
kuiskoulutukseen. Työ on tehty siten, että valtakunnalliset opetussuun-
nitelmien ja tutkintojen perusteet on laadittu vahvassa yhteistyössä kou-
lujen ja oppilaitosten edustajien, koulutuksen ylläpitäjien edustajat, tut-
kijoiden, virkamiesten ja muiden asiantuntijoiden kesken. Lähtökohtana 
ovat myös olleet koulutuksen arvioinnista ja ennakointihankkeista saa-
dut tiedot tulevaisuuden tarpeista. Parhaillaan on käynnissä opetus-
suunnitelmien paikallinen laadinta ja toimeenpano, johon osallistuvat 
laajasti koulujen ja oppilaitosten henkilökunta ja yhteistyökumppanit.  
 
Suomalainen koulujärjestelmä tulee kohtaamaan suuren muutoksen 
ikäluokkien pienetessä. Vuonna 2010 on peruskouluissamme 60 000 
oppilasta vähemmän kuin tänään. Tämä on johtanut siihen, että kunnat 
suunnittelevat yhdessä kouluverkkoaan päättämällä siitä mitä kouluyk-
siköitä tullaan säilyttämään ja kehittämään, mistä taas luovutaan. Selvä 
kehittämissuunta on perusopetuksessa ollut yhtenäiseen perusopetuk-
seen siirtyminen. Uusia 1-9 vuosiluokan yksiköitä on perustettu jo muu-
tamia satoja. Ammatilliselle ja lukiokoulutukselle ollaan perustamassa 
yhä useammin yhteistä ylläpitäjää. Samoin aikuiskoulutuksen ja toisen 
asteen yhteyttä on vahvistettu perustamalla laajoja koulutuskonsernei-
ta. Tärkeää on ryhtyä rakenteelliseen muutostyöhön riittävän ajoissa. 
 
Lapsen ja nuoren syrjäytyminen alkaa usein oppimiseen liittyvistä on-
gelmista ja osaamisen puutteista. Erilaiset oppijat on tunnistettava, an-
nettava tarvittavaa tukea ja tarvittaessa erityisopetusta. Opetushallituk-
sen vetämässä ”Erilaiset oppijat - yhteinen koulu” -hankkeessa on kehi-
tetty käytännön toimintamalleja koulutasolla. Elinikäinen oppiminen on 
oltava kaikkien oikeus ja eri ikäisten oppijoiden on voitava parantaa yh-
teiskunnallisia osallistumisen ja vaikuttamisen taitoja sekä työelämän 
valmiuksia.  Siksi erilaisuuden huomioon ottavaa kehittämistyötä jatke-
taan perusasteelta aina aikuiskoulutukseen saakka. 
 
Monikulttuurisuus ja maahanmuutto ovat pysyviä ilmiöitä suomalaises-
sa yhteiskunnassa. Jotta maahanmuuttajat voisivat kokea olevansa 
täysivaltaisia yhteiskunnan jäseniä, on tärkeää huolehtia muuttajien 
suomen kielen ja kulttuurin riittävästä opetuksesta. 
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Vanhempien ja nuorempien ikäluokkien väliset koulutuserot ovat Suo-
messa suuret. Koulutus kasautuu voimakkaasti: aikuiskoulutukseen 
osallistuvat useimmiten hyvin koulutetut ja työssä käyvät. Työmarkki-
noilla on noin 330 000 henkilöä 30 -59 -vuotiasta vailla perusasteen 
jälkeistä ammatillista koulutusta. Nykyisellä aikuiskoulutustarjonnalla 
määrä pienenee 1-2 prosentilla vuodessa. Samaan aikaan työmarkki-
noilta poistuu tulevina vuosina työntekijöitä enemmän kuin nuorista ikä-
luokista tulee tilalle. Monilla aloilla on ennakoitavissa pulaa osaavasta 
työvoimasta.  
 
Vapaan sivistystyön tehtävänä on vahvistaa sekä kansalaisyhteiskun-
taa ja demokratiaa että kansalaisten mahdollisuuksia kehittyä vastuulli-
sena yksilönä yhteisössään. Ihmisellä on oikeus ja velvollisuus osallis-
tua tasavertaisena kansalaisena työelämään sekä yhteiskunnan kult-
tuuriseen, sosiaaliseen ja poliittiseen toimintaan. Hänellä on oikeus si-
vistyä. Aktiivinen kansalainen osaa ja haluaa toimia muuttuvassa valtio- 
ja kansalaisyhteiskunnassa sekä vaikuttaa omaan elämäänsä ja ympä-
ristöönsä koskevaan päätöksentekoon.  
 
Korkeakoulutuksen ja tutkimuksen taso on kansainvälisesti vertaillen 
korkeatasoista. Korkeakoulujärjestelmä muodostaa parhaimmillaan te-
hokkaan ja järkevän tutkimusta ja koulutusta tuottavan osaamisverkos-
ton, jolla on myös suuri merkitys tasapainoiselle aluekehitykselle. Kor-
keakouluverkostoa on tiivistettävä ja koottava selkeämmiksi kokonai-
suuksiksi.  
 
Korkeakoulututkinto suoritetaan Suomessa varsin myöhään ja toiselta 
asteelta korkeakoulutukseen siirtyminen kestää melko pitkään. Täysi-
painoisen opiskelun varmistamiseksi on luotu kattava opintotukijärjes-
telmä ja opintososiaaliset palvelut. Erityisesti opintotuen tehtävänä on 
antaa tukea opintojen aikaisen toimeentulon järjestämiseksi.  
 
Koulutuspolitiikan muutosvoimia ja tulevaisuuden haasteita on tarkas-
teltu Eurooppa- ja Hyvinvointivisio-ohjelmissa. Keskeisiä koulutuspolitii-
kan haasteita puoluekokouskaudella: 
 

- Yksittäinen koulu ja kunta on liian pieni yksikkö varmistamaan 
koulutuksellisten  oikeuksien toteutuminen. Tarvitaan kuntara-
kenteen uudistamista, joko kuntakokoa kasvattamalla ja/tai 
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kuntayhteistyötä voimakkaasti lisäämällä, jotta koulutustarve 
voidaan koko maassa tyydyttää.  

- Opetustoimen rahoitusjärjestelmä on uudistettava kannusta-
maan kuntien välistä yhteistyötä ja seutukunnallista koulutus-
palveluiden suunnittelua ja tarjontaa. 

- On käynnistettävä valtakunnallinen kouluverkon kehittämisoh-
jelma, jolla turvataan tasa-arvoiset koulutuspalvelut ja koulu-
tuksen saavutettavuus nykyaikaisin opetusmenetelmin. Samal-
la on turvattava yhtenäisen perusopetuksen toiminnan ja kehit-
tämisen rahoitus.   

- On uudistettava koulutuksen arviointi- ja ohjaussäädökset si-
ten, että tarpeen vaatiessa voidaan puuttua koulutuksen järjes-
täjän toimiin koulutuksen kehittämisessä  

- On turvattava koulutuksen kehittäminen suuressa oppilasmää-
rämurroksessa kohdistamalla resursseja koulutuksen syrjäyty-
mistä ennaltaehkäisevään toimintaan mm. selvittämällä mah-
dollisuudet pidentää oppivelvollisuusikää 

- Aikuiskoulutuksessa on varmistettava koulutuksen riittävyys ja 
sopivuus erityisryhmille, kuten ikääntyville aikuisille. 

- Peruskoulun opinto-ohjauksen tulokset mitataan opiskelijoiden 
toisen asteen valintojen onnistumisena. Kaikkien perusopetuk-
sen opettajien on tunnettava entistä paremmin opintovaihtoeh-
toja ja ammattien kirjo. Opettajankoulutuksen aikana eri koulu-
muotojen tuntemusta on lisättävä, jotta yleissivistävien opintoi-
hin verrattuna saadaan ammatillisten opintojen tunnettavuus 
samalle tasolle. Lisäksi opinto-ohjaajien työelämätuntemusta 
on lisättävä järjestämällä työelämän koulutusjaksoja säännölli-
sesti.  

- Opettajat ovat keskeisessä asemassa koulua uudistettaessa. 
Opettajan ammatillisten valmiuksien kannalta on välttämättö-
mänä, että opettajankoulutukseen sisällytetään lisää myös yh-
teiskuntatieteellisiä ja erityispedagogisia opintoja ja opettajien 
oppilashuollon tuntemusta. Myös opettajankoulutuksen yhte-
näistämiseksi tarvitaan toimenpiteitä. Opettajan ammatti on 
eräs nuorten suosikkiammateista.  
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Esiopetuksesta yhtenäiseen peruskouluun 
 
1. Esiopetusta ja perusopetusta tulee kehittää kaikille yhtenäisenä, 

tasavertaiset edellytykset turvaavana opetuksena. Lapsen oikeus 
laadukkaaseen ja turvalliseen opetukseen lähikoulussa on taattava. 
Syrjimiseen ja kiusaamiseen on puututtava päättäväisesti. Maa-
hanmuuttajalasten selviytymistä on erityisesti tuettava. 

 
2. Peruskoulusta kehitetään asuinalueensa toiminnallinen keskus. 

Saman katon alle kootaan koulutuksen lisäksi lapsiperheille suun-
nattuja palveluita yhteistyössä kunnan, erilaisten järjestöjen ja yh-
teisöjen kanssa. Pienten koululaisten aamu- ja iltapäivätoiminta on 
ulotettava kattavasti koskemaan kaikkia 1-2 luokkalaisia ja toimin-
nan kustannukset perheille on pidettävä kohtuullisina.  

 
3. Esiopetusta tulee kehittää siten, että se niveltyy alkuopetukseen. 

Se on lapsen kouluvalmiuksia ja elämäntaitoja kehittävää toimintaa 
leikin ja hoivan ohessa. Koulunaloitusikä säilytetään nykyisellään ja 
huolehditaan siitä, että kaikki kuusivuotiaat osallistuvat esiopetuk-
seen.  

 
4. Oppimisympäristöä ja opetuskäytäntöjä on kehitettävä oppilaiden 

edellytyksiä tukevaksi. Tukitoimia lisäämällä ja pitämällä ryhmäkoot 
riittävän pieninä ja oppimisen kannalta tuloksellisina voidaan luoda 
paremmat edellytykset oppimiselle ja oppimisen yksilöllistämiselle. 
On huolehdittava erityisesti siitä, että perusopetusryhmissä, joissa 
on erityistä tukea vaativia oppilaita, ryhmäkoot eivät ole liian suuria. 
Peruskoulun 7-9 luokkien oppilaiden mahdollisuuksia tutustua ja 
perehtyä ammatillisen koulutuksen tarjoamiin opiskeluvaihtoehtoi-
hin on parannettava. 

  
5. Opetuksessa korostetaan tiedon hahmottamiseen, kriittiseen tar-

kasteluun ja medialukutaitoon liittyviä valmiuksia. Kestävän kehi-
tyksen periaatteet tehdään oppilaille tutuksi, huolehditaan opetuk-
sella siitä, että myös koulujen omassa arkityössä noudatetaan kes-
täviä periaatteita ja mahdollistetaan oppilaiden osallistuminen ja 
vastuullisuus yhteisistä asioista päätettäessä.  
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6. Kouluissa on oltava riittävä määrä laadukkaita psykologi- ja kuraat-
toripalveluita oppilaiden käytettävissä. Kuntarajat ylittäviä ja sosiaa-
li- ja terveyssektorin kanssa tapahtuvaa oppilashuollon yhteistyötä 
on kehitettävä. 

 
7. Oppilaiden oman työpanoksen seuranta otetaan osaksi oppilasar-

viointia. Taide-aineiden ja liikunnan arvioinnissa tarkastellaan eri-
tyisesti sitä, miten oppilaan tiedollinen ja taidollinen osaaminen ovat 
kohonneet.  

 
8. Arkiliikunnan osuutta lisätään paikallisen yhteistyön voimin kouluis-

sa ja oppilaitoksissa. Koululiikunnan muotoja, sisältöjä ja monipuo-
lisuutta edelleen kehitetään niin, että kasvavan sukupolven edelly-
tykset terveeseen elämään paranevat. Oppilaitoksissa huolehdi-
taan riittävän, laadukkaan ja maistuvan ravinnon tarjonnan järjes-
tämisestä.   

 
Toisen asteen koulutus koko ikäluokalle 

 
9. Jokaiselle nuorelle varmistetaan sopiva opiskelupaikka välittömästi 

perusopetuksen päätyttyä. On selvitettävä oppivelvollisuusiän nos-
taminen 17 ikävuoden loppuun saakka. Tämä edellyttää monipuo-
lista selvitystä oppivelvollisuusiän noston yhteiskunnallisista ja kou-
lutuspoliittisista vaikutuksista.  

 
10. Toisen asteen koulutuksen on vastattava työmarkkinoiden osaa-

misvaatimusten kasvuun. Lukioiden ja ammatillisten oppilaitosten 
yhteistyötä on syvennettävä lisäämällä opiskelijoiden todellisia va-
linnanmahdollisuuksia koulutuksen käytäntöjä yhdenmukaistamalla. 
Nuorisoasteen ammatillista koulutusta on kehitettävä laaja-alaisena 
toisen asteen koulutuksena niin, että tutkinto tarjoaa perusvalmiudet 
työelämään siirtymiseksi sekä turvaa tulevaisuuden työmarkkinoilla 
selviytymisen ja todellisen jatko-opintokelpoisuuden. 

 
11. Toisen asteen oppilaitoksissa taataan kaikille tasavertainen asema 

valita joko elämänkatsomustieto tai uskonnonopetus. 
 
12. Lukion ja ammatillisen koulutuksen oppilashuoltoon ja tukitoimiin 

panostetaan resursseja, jotta koulutuksensa keskeyttäneiden mää-
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rät saataisiin mahdollisimman pieneksi. Opiskelijalla on oikeus 
saada tarvittaessa tukiopetusta. Opinto-ohjausta on kehitettävä ja 
kaikkiin toisen asteen oppilaitoksiin on saatava kokopäivätoimiset 
opinnonohjaajat. 

 
13. Lukioissa ja ammatillisissa oppilaitoksissa on oppilaskuntien ase-

maa ja toimintaedellytyksiä parannettava, jotta aktiivinen osallistu-
minen opiskeluyhteisön kehittämiseen on mahdollista. Lisäksi on 
selvitettävä oppilaskuntien juridinen asema ja sen kehittämisen 
mahdollisuudet. 

 
14. Työssäoppimisen tavoitteiden toteutuminen edellyttää panostusta 

ohjaamiseen ja arviointiin niin oppilaitoksissa kuin työpaikoilla. 
Työssäoppimisen ja ammattiosaamisen näyttöjen käytännön toteut-
tamiseen varataan laadukkaan toiminnan varmistavat resurssit. 
Työpaikkaohjaajien tehtävään on oltava tarjolla koulutusta ja opis-
kelijoiden ohjaukseen ja arviointiin on työpaikoilla varattava riittä-
västi voimavaroja. 

 
Aikuiskoulutukseen tarvitaan lisää voimavaroja 
 
15. Työikäisen aikuisväestön osaamista on kehitettävä. Erityisesti on 

lisättävä vähäisen koulutustason omaavien koulutusmahdollisuuk-
sia. Tavoitteena on, että tulevaisuudessa koko työikäisellä väestöllä 
on vähintään toisen asteen ammatillinen koulutus. Parlamentaari-
sen aikuiskoulutustyöryhmän ehdotukset on toteutettava. Ammatil-
lisen aikuiskoulutuksen, työvoimapoliittisen koulutuksen ja henkilös-
tökoulutuksen on muodostettava toimiva kokonaisuus. Ammatillisen 
aikuiskoulutuksen toimintaedellytysten vakautta ja ennakoitavuutta 
on lisättävä, työelämän palvelutoimintaa on vahvistettava, toimin-
nan laatua on parannettava ja alueellisesti toimivaa järjestäjäverk-
koa on kehitettävä.   

 
Aikuiskoulutusjärjestelmälle tulee asettaa kansalaisryhmien nykyis-
tä tasa-arvoisempaa osallistumista ohjaavia tavoitteita. Lainsää-
däntöön on tehtävä tarvittavia muutoksia, jotta erilaisin ohjaustoi-
menpitein voidaan suosia vähemmän koulutusta saaneiden pääsyä 
ja osallistumista aikuiskoulutukseen. Aikuiskoulutukseen osallistu-
minen varallisuudesta riippumatta on turvattava eri alueilla. 
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Aikuisten koulutustason nostamiseksi käynnistettyä Noste- ohjel-
maa jatketaan ja kehitetään. Tavoitteena on, että mahdollisimman 
moni vailla perusasteen jälkeistä koulutusta oleva henkilöä voi suo-
rittaa ammattitutkinnon, kohderyhmän koulutusmahdollisuudet on 
turvattava myös ohjelman päättymisen jälkeen. Tehostetaan tiedo-
tusta Noste ohjelmasta. 

 
16. Ammatillisen koulutuksen rahoituspohjaa on laajennettava. Ammat-

titaidon jatkuva ylläpitäminen on työnantajan ja työntekijöiden yh-
teinen velvollisuus. Suurimmilla yrityksillä tulisi olla ehdollinen hen-
kilöstökoulutusmaksu, jonka he joutuvat maksamaan valtakunnalli-
seen koulutusrahastoon, elleivät panosta oman henkilökuntansa 
koulutukseen riittävästi. Työnantajilta on edellytettävä vastuuta ko-
ko henkilöstönsä osaamisesta ja työntekijöillä tulee olla mahdolli-
suudet osaamisensa kehittämiseen.  

 
17. Aktiivinen kansalaisuus on nostettava keskeiseksi aikuiskoulutus-

politiikan tavoitteeksi ja käynnistettävä sitä koskevien opintojen 
suunnitelmallinen kehittäminen. Kansalaisjärjestöt ovat avainase-
massa kansalaiskasvatuksessa, siksi vapaan sivistystyön resursse-
ja kansalaisjärjestöjen koulutustoiminnan tukemiseen tulee lisätä.   

 
18. Aikuisten oppimisvaikeuksien tunnistamista on edistettävä mm. eri-

tyisopetusta ja opintojen ohjausta lisäämällä. Tehostetaan toimia, 
joiden avulla aikuisten oppimisvaikeudet voidaan tunnistaa varhai-
sessa vaiheessa ja lisätään aikuisten mahdollisuuksia saada am-
mattiapua oppimisvaikeuksiensa voittamiseksi.  

 
19. Aikuisille suunnattua näyttötutkintojärjestelmää on kehitettävä työ-

elämän jatkuvasti muuttuvien tarpeiden pohjalta. Osana ammatti-
tutkintoja on kehitettävä opetuksen henkilökohtaistamista, jotta voi-
daan tukea aikuisten tutkinnon suorittamista heidän omista yksilölli-
sistä lähtökohdistaan ja ehkäistä myös koulutuksen keskeyttämistä. 
Opetusministeriön on selvitettävä kuinka moni valmistavaan koulu-
tukseen osallistuneista suorittaa näyttötutkinnon. 

 
20. Näyttötutkintoihin valmistavaan koulutukseen ja tutkintoihin osallis-

tumisesta opiskelijoille aiheutuvat kustannukset on pidettävä koh-
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tuullisena.  Aikuiskoulutustukea on kehitettävä. Työttömien mahdol-
lisuutta osallistua omaehtoiseen aikuisopiskeluun työttömyysturval-
la on parannettava.  

 
21. Aikuiskoulutuskeskusten ja valtakunnallisten erikoisoppilaitosten 

järjestäjäverkkoa on kehitettävä niin että aikuiskoulutusta voidaan 
kehittää pitkäjänteisesti ja joustavasti yhteistyössä työelämän osa-
puolten kanssa. Työvoimatarpeita tulee ennakoida nykyistä pa-
remmin ja kohdentaa opetusta työvoimakysynnän mukaisesti. Ai-
kuiskoulutukseen liittyviä työelämäpalvelutehtäviä kehitetään, siten 
että tavoitteena on kasvuyritysten luominen ja uusien työpaikkojen 
synnyttäminen. 

 
Tavoitteena entistäkin laadukkaampi julkinen korkeakoulutus 
 
22. Korkeakoulujen opiskelijavalintaa sekä toisella asteella tapahtuvaa 

ammatinvalinnanohjausta on kehitettävä siten, että sijoittuminen 
toisen asteen jälkeisiin opintoihin tapahtuu nykyistä nopeammin.  
Valtakunnallinen yliopistojen sähköinen yhteishakujärjestelmä luo-
daan siirtymisen nopeuttamiseksi. Opetuksen, opintojen ohjauksen 
ja tutkintorakenteen sekä -vaatimusten kehittämisellä tuetaan opis-
kelijoiden mahdollisuuksia valmistua tavoiteajassa. Opetusta tulee 
tarjota ympärivuotisesti. 

 
23. Korkeakoulujen riittävä rahoitustaso on turvattava. Kannustetaan 

korkeakouluja käyttämään voimavarojaan entistä tehokkaammin 
korkeakoulujen omien perus- ja soveltavan tutkimuksen vahvuus-
alueiden tukemiseen, jotka kartoitetaan ulkopuolisella asiantuntija-
arviolla. Korkeakoulujen julkisesta perusrahoituksesta on huolehdit-
tava ja samalla on mahdollistettava ulkopuolisen rahoituksen mää-
rän kasvattaminen mm. vaikuttamalla EU-tutkimusrahoituksen ra-
hanjakomalleihin. Yritysten korkeakouluille tekemien tutkimuksen 
rahoitukseen suunnattujen lahjoitusten verovapausrajan nostami-
nen selvitetään. Yliopistojen toimintaa tutkimustulosten hyödyntä-
miseksi on lisättävä. Henkilöstön asemaa on parannettava, jotta 
tutkijanuran houkuttelevuutta voidaan lisätä. Tutkimuksen tasoa py-
ritään nostamaan tohtorikoulutusta kehittämällä ja kannustamalla 
yliopistojen ja korkeakoulujen verkostoitumiseen pohjautuvaa tut-
kimustoimintaa.  
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Korkeakoulujärjestelmä säilyy julkisena ja tutkintoon johtavan kou-
lutuksen maksuttomuus säilytetään EU- ja ETA -maiden kansalai-
sille. Tutkijoiden ja opiskelijoiden liikkuvuuden lisäämiseksi opiskeli-
ja-, tutkija-, ja opettajavaihtoa lisätään ja ulkomaisten tutkinto-
opiskelijoiden rekrytointia lisätään. Mahdollisuudet kattaa EU ja 
ETA -alueen ulkopuolelta tulevien opiskelijoiden tutkintoon johtavan 
koulutuksen kustannukset sekä vaikutukset koulutusjärjestelmään 
tulee selvittää ja ryhtyä tarvittaessa toimenpiteisiin.  

 
24. Korkeakoulujen aikuiskoulutusta vahvistetaan ja avointa korkea-

kouluopetusta kehitetään aikuiskoulutuksen tehtävien toteuttami-
seksi. Tutkintoon johtavaa aikuiskoulutusta on lisättävä korkeakou-
luissa.  Luodaan menettelytavat yhteisrahoitteiselle koulutukselle 
ottaen huomioon erityisesti verkko - opetus ja avoin korkeakoulu-
opetus. Rahoitusmahdollisuuksien lisäämiseksi ulotetaan työvoi-
mapoliittinen aikuiskoulutus myös muuntokoulutustarkoituksissa to-
teutettaviin korkeakoulututkintoihin.  

 
25. Yliopistojen ja ammattikorkeakoulujen ohjausjärjestelmää kehite-

tään siten, että valtiovalta asettaa strategiset tavoitteet ja korkea-
koulujen autonomia vahvistuu. Samalla on kuitenkin vahvistettava 
korkeakoulujen taloushallinnon osaamista. Järjestelmää kehitetään 
siten, että yliopistojen ja ammattikorkeakoulujen osaaminen täy-
dentävät toisiaan. Ammattikorkeakoulujen työelämälähtöistä koulu-
tustehtävää vahvistetaan.  

 
Opintososiaalista tukea on kehitettävä 
 
26. Huomiota on kiinnitettävä yhä enemmän vähävaraisten opiskelijoi-

den toimeentulon edellytyksiin. Opintotuen kehittämistä on jatketta-
va tukemaan opintojen suorittamista tavoiteajassa. Opintotuen ko-
konaisuuteen tulee jatkossakin kuulua opintoraha, valtion takaama 
opintolaina, sekä asumisen tuki. Korkeakouluopiskelijoiden opinto-
tukea kehitetään tukemaan opintojen suorittamista tavoiteajassa. 
Alle 20-vuotiailta, itsenäisesti asuvilta toisen asteen opiskelijoilta 
poistetaan vanhempien tuloharkinta opintorahaa myönnettäessä. 
Tavoitteena on saattaa nämä opiskelijat tasaveroiseen asemaan 
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korkeakouluopiskelijoihin nähden. Asumisen ympärivuotisen tuen 
kehittämismahdollisuudet selvitetään. 

 
27. Aikuiskoulutuksen opintososiaalista tukea on kehitettävä siten, että 

myös lyhytkestoiset, alle kahdeksan viikon mittaiset, opintosuunni-
telmaan perustuvat opinnot saatetaan tuen piiriin. Lyhytkestoisen 
opiskelun tuki tulee kokeellisesti aloittaa kohdentamalla se lyhyen 
pohjakoulutuksen saaneisiin yleissivistävään ja yhteiskunnalliseen 
koulutukseen.  

 
Kulttuuripalvelujen saatavuus turvattava 
 
Suomalaisen kulttuuripolitiikan keskeisiä arvoja ovat demokratia, yh-
teiskunnallinen tasa-arvo ja kulttuuripalvelujen saatavuus. Kulttuuri ja 
taide ovat keinoja saada elämyksiä, työllistyä, viettää mielekästä va-
paa-aikaa ja kehittyä yksilönä ja yhteisön jäsenenä. Kulttuurin tehtävä 
on herättää ajatuksia. Parhaimmillaan kulttuurielämykset auttavat ym-
märtämään erilaisuutta yhteiskunnassa sekä lisäävät suvaitsevaisuutta 
ja yhteisöllisyyttä.  
 
Kaikilla ihmisillä tulee olla mahdollisuus nauttia kulttuurista ja taiteesta, 
osallistua kulttuurielämään. Koulutuksellisten ja muiden kulttuuristen 
kynnysten lisäksi tulee muita osallistumisen kynnyksiä madaltaa. Näitä 
voivat olla alueelliseen etäisyyteen, taloudellisiin tekijöihin, vähemmis-
töasemaan, liikkumis- tai toimintaesteisiin ja muihin henkilökohtaisiin 
ominaisuuksiin tai elämäntilanteisiin liittyvät esteet.  
 
Kansainvälistyminen näkyy kulttuurien kirjavoitumisena myös lähiyhtei-
söissämme. Muutoksen ymmärtäminen helpottuu omakohtaisen tutus-
tumisen ja kokemisen kautta. Yhteiskuntamme tulee tukea monipuoli-
sen kulttuurin näkyvyyttä ja elinmahdollisuuksia. 
 
Taiteen myönteinen vaikutus terveyteen on osoitettu monin uusin tutki-
muksin. Sen takia kulttuurin tuominen arkeen, niin katukuvaan, koului-
hin kuin hoitolaitoksiinkin, on erityisen tärkeää. Kulttuurin merkityksen 
voi ymmärtää ajattelemalla elinympäristöä, josta kaikki taide olisi riisuttu 
pois. 
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Kulttuurihallinnon perusrakenteet avustusjärjestelmineen ovat Suomes-
sa kunnossa. Ne ovat säilyttämisen ja edelleen kehittämisen arvoiset. 
Taiteilijat ja kulttuurin ammattilaiset ovat hyvin järjestäytyneet, joka 
mahdollistaa kollektiivisen ja solidaarisen hallinnoinnin luovan työn teki-
jöiden oikeuksia polkematta. 
 
Kirjastolaitos on koko pohjoismaisen sivistyksen tärkeä kulmakivi. Kir-
jastoja tulee kehittää asukkaita palvelevana sivistys- ja kulttuuripalvelu-
na, joka vaikuttaa merkittävästi oppimiseen, opetukseen ja aktiiviseen 
kansalaisuuteen, ja jossa tarjotaan mahdollisuudet modernin tietotek-
niikan ja internetin hyödyntämiseen niille, joilla siihen ei muutoin ole 
mahdollisuutta. Kirjastopalvelujen kehittämisessä tulee hyödyntää myös 
kuntien välisen yhteistyön mahdollisuudet. 
 
Lasten- ja nuortenkulttuuri vaikuttaa yksilön ja yhteisön hyvinvointiin, 
luovuuteen ja kekseliäisyyteen. Se tukee myös koteja, päivähoitoa ja 
kouluja kasvatustehtävässä, lapsuuden vaalimisessa ja tasapainoisten, 
terveen itsetunnon omaavien ihmisten kasvattamisessa. 
 
28. Kaikilla on oltava tasaveroiset mahdollisuudet nauttia laadukkaista 

kirjastopalveluista. Kirjallisuuden ja muun aineiston lainaus on jat-
kossakin säilytettävä maksuttomana.  

 
29. Kulttuuri on tulevaisuudessa yhä merkittävämpi työllistäjä. Luova 

ala on jo nyt ja tulee olemaan tulevaisuudessa yhä merkittävämpi 
kasvuala. Kulttuuriteollisuuden ja -viennin mahdollisuudet tulee 
Suomessa hyödyntää täysimääräisesti. 

 
30. Taiteen ammattimaisen luomisen edellytykset on turvattava. On 

parannettava vapaiden taiteilijoiden, käsityöläisten ja tutkijoiden 
ammatissaan toimimisen edellytyksiä. 

 
31. Kulttuurialan koulutuksen sisältöä tulee kehittää ja opiskelupaikko-

jen määriä tarkastella myös työelämän tarjoamien mahdollisuuksi-
en ja vaatimusten lähtökohdista. 

 
32. Suomalaisten on varallisuudesta ja asuinpaikasta riippumatta voi-

tava nauttia kulttuurista. Lupamaksuilla rahoitetun yleisradiotoimin-
nan on osaltaan kannettava tästä vastuu. 
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33. Kulttuurimäärärahoista tulee varata riittävä osa lastenkulttuuria var-

ten. Lapsilla tulisi olla oikeus saada taideopetusta. Jokaisella lap-
sella tulee olla mahdollisuus osallistua yhteiskunnan tukemaan tai-
deopetukseen.  

 
Lisää liikuntaa  
 
Suomalaiset tarvitsevat lisää liikuntaa, sillä he liikkuvat kaikissa ikäryh-
missä liian vähän. Lasten ja nuorten kunto on laskenut maassamme, 
vaikka urheiluseurojen toimintaan osallistuu joistakin ikäluokista lähes 
puolet lapsista. Lasten lihavuusongelma myös on noussut aiempaa nä-
kyvämmin esille. Perusongelmana on perinteisen arkiliikunnan vähe-
neminen, koululiikunnan vähäisyys ja epäterveelliset ravitsemustottu-
mukset. 
 
Työikäisen väestön osalta Suomea uhkaavat monet liikunnan puuttees-
ta johtuvat kansantaudit. Aikuisiän diabetes, liikalihavuus, osteoporoosi 
eli luukato, tuki- ja liikuntaelinten sairaudet sekä sydän- ja verisuonitau-
dit ovat tärkeimpiä esimerkkejä sairauksista, joiden ehkäisyssä ja hoi-
dossa liikunnalla on erittäin tärkeä merkitys. Myös mielenterveysongel-
mia voidaan monella tavalla ehkäistä ja hoitaa lisäämällä liikuntaa. 
 
Suomen väestö ikääntyy nopeasti ja myös vanhusväestön toimintaky-
vyn säilyttämisessä liikunnalla on ratkaiseva kansanterveydellinen mer-
kitys, kuten myös vammaisten ja muiden erityisryhmien liikunnalla. 
 
Liikuntakulttuurin suuret muutokset kuten ammattimaistuminen sekä 
lääketieteellisten ja oikeudellisten ongelmien lisääntyminen ovat oh-
jaamassa liikuntaa monelta osin väärään suuntaan. Nämä uudet vaiku-
tukset ovat uhkana liikunnan perinteiselle arvomaailmalle ja sen toimin-
nalle.  
 
Suomalainen liikuntapolitiikka on perinteisesti pohjautunut työnjakoon, 
jossa julkinen valta luo edellytykset rakentamalla ja ylläpitämällä liikun-
tapaikkoja sekä avustamalla järjestöjä, kun taas itse toiminnasta ovat 
vastanneet liikuntajärjestöt ja urheiluseurat. Viime vuosina erityisesti 
monet kunnat ovat vähentäneet liikuntatoimintaan käyttämiään resurs-
seja. Suomalaisen liikuntakulttuurin perusta on edelleen laajassa va-



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 583 - 

paaehtoisessa kansalaistoiminnassa, jota liikuntaseuroissa tehdään. 
Yhteiskunnan tukea liikunnan kansalaistoiminnalle tulee lisätä.  
 
34. Liikunnan lisääminen on oltava yksi terveyspolitiikan painopisteistä. 
 
35. Kasvatuksessa ja opetuksessa on painotettava liikunnallista elä-

mäntapaa. Koululiikuntaa ja koulupihojen virikkeellisyyttä on lisättä-
vä ja kannustettava lapsia arkiliikuntaan.  

 
36. Kansanterveystyön edellyttämän liikunta-aktiivisuuden turvaami-

seksi liikunnan rahoituspohjaa on vahvistettava. Valtion on suun-
nattava lisäresursseja sekä liikuntapaikkarakentamiseen että lii-
kunnan kansalaistoiminnan tukemiseen. 

 
37. Liikuntapaikkarakentamisen painopisteen tulee lähivuosina olla ter-

veysliikuntaa edistävissä hankkeissa sekä lähiliikuntapaikoissa. Ai-
van erityisesti on otettava huomioon vanhusten ja vammaisten 
mahdollisuudet käyttää liikuntapaikkoja. 

 
38. Liikuntajärjestöjen tuen osalta on painotettava nuorisoliikuntaa ja 

terveysliikuntaa. Myös kuntien tulee lisätä liikuntaseurojen avustuk-
sia ja antaa liikuntapaikat ilmaiseksi tai hyvin edullisesti seurojen 
käyttöön. 

 
39. SDP kannustaa jäseniään ja kannattajiaan toimimaan aktiivisesti 

TUL:ssa ja muissa liikunnan kansalaisjärjestöissä. 
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Koulutusaloitteet 
 
 
244 Oppivelvollisuuden pidentäminen 

Helsingin Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite  
245 Oppivelvollisuutta pidennettävä 

Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n jäsenten Aleksi 
Henttosen ja Vertti Kiukkaan, Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n 
jäsenen Jutta Urpilaisen ja Lahden Sos.-dem. Työväenyhdistys 
ry:n jäsenen Jouni Parkkosen aloite 

246 Syrjäytymisen estäminen 
Kajaanin Sosialidemokraatit ry:n aloite 

247 Peruskoulun kehittäminen 
Vallilan Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 244-247 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyihin arvioihin ongelmista, jotka 
liittyvät nuorten siirtymiseen toisen asteen koulutukseen, sekä viittaa 
koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannanoton kohtaan 9 ja Hyvin-
vointivisio-ohjelmaan. 
 
 
248  Koululaisten aamu- ja iltapäivätoiminnan kehittäminen 

Nuorten Kotkain Keskusliitto - Unga Örnars Centralförbund  
NKK ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannan-
oton kohtaan 2.   
 
249 Koulujen vuosilomarytmin muuttaminen 

Pitäjänmäen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon siitä, että koulujen 
vuosilomarytmi on tarkoin harkittava. Koulujen työaikoja koskevan selvi-
tyksen valmistuttua ja esille tulleet reunaehdot huomioiden tehdään tar-
vittavat lainsäädäntömuutokset. 
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250 Tietotekniikka- ja mediakasvatus 
Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn näkemykseen mediakasva-
tuksen merkityksestä kouluissa ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-
poliittisen kannanoton kohtaan 5. 
 
251 Kuraattoripalveluita ja erityisopetusta lisättävä 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon kuraattoripalveluiden 
merkityksestä kouluissa ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliitti-
sen kannanoton kohtiin 4 ja 6 sekä Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
252 Liikunnan ja taideaineiden arvostelua muutettava 

peruskoulussa 
Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon motivaation tärkey-
destä koulutyössä ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kan-
nanoton kohtaan 7. 
 
253 Lasten ja nuorten heikkenevä peruskunto 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon liikunnan merkityk-
sestä koululaisten hyvinvoinnille ja viittaa koulutus-, kulttuuri ja liikunta-
poliittisen kannanoton kohtiin 8 ja 35. 
 
254 Energian säästäväisyyteen opetettava 

Munkinseudun Sosialidemokraatit ry:n aloite 
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Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon energiankäytön mer-
kitykseen osana kansalaisuuskasvatusta ja viittaa koulutus-, kulttuuri ja 
liikuntapoliittisen kannanoton kohtaan 5. 
 
255 Karamelli- ja limonadiautomaatit 

Salpakankaan Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon välipalan merkityk-
sestä koululaisen jaksamiselle ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-
poliittisen kannanoton kohtaan 8 ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
256 Koulujen ja järjestöjen yhteistyön lisääminen 

Nuorten Kotkain Keskusliitto – Unga Örnars Centralförbund NKK 
ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon koulujen ja järjestö-
jen välisen yhteistyön tarpeesta ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikunta-
poliittisen kannanoton kohtaan 5. 
 
257 Ammatillisesti suuntautunut lisäopetus 

Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon lisäopetuksen kehit-
tämisen tarpeista sekä viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen 
kannanoton kohtaan 9 ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
258 Ammatillisen koulutuksen työelämäjaksojen ja ammatillisen 

osaamisen näyttöjen kustannusten rahoitus 
Matinkylän Sosialidemokraatit ry:n jäsenen  
Jukka Kivimäen aloite  

  
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon ongelmista, jotka 
liittyvät ammatillisen peruskoulutuksen työssäoppimispaikkojen saata-
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vuuteen ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannanoton 
kohtaan 14. 
 
259 Ammatillisen koulutuksen ja työelämän yhteistyön 

kehittäminen 
Vallilan Ssialidemokraattinen Töväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon työssäoppimisen 
haasteista, mutta ei pidä tavoiteltavana lisätä työssäoppimisen järjes-
tämistä oppilaitoksissa ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen 
kannanoton kohtaan 14. 
 
260 Aikuiskoulutuspolitiikka 

Vallilan Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon ammatillisen koulu-
tuksen näyttötutkintojen kehittämistarpeesta ja viittaa koulutus-, kulttuu-
ri- ja liikuntapoliittisen kannanoton kohtiin 16 ja 19. 
 
261 Näyttötutkinto 

Vallilan Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn arvioon ongelmista, jotka 
liittyvät näyttötutkintojen suorittamiseen ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja 
liikuntapoliittisen kannanoton kohtiin 19-20. 
 
262 Aikuisopiskelijoiden oppimisvaikeudet ja Noste-ohjelma 

Vallilan Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteessa esitettyyn huoleen oppimisvaikeuksista 
kärsivien suuresta määrästä, tarpeeseen jatkaa Noste-ohjelmaa ja viit-
taa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannanoton kohtiin 15 ja 18. 
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263   Puheterapiapalveluja tarvitaan lisää 
Uudenkaupungin Sos.-dem. Yhdistys ry:n jäsenen  
Anja Savolaisen aloite 

264   Käsikirurgien koulutusta lisättävä 
Uudenkaupungin Työväenyhdistys ry:n jäsenen Anja Savolaisen 
aloite 

 
Päätös 263-264 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyihin koulutustarpeen arviointivaa-
timuksiin.  
 
265 Maksuttoman perusopetuksen ja korkeakouluopetuksen 

takaaminen nuorille 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 

266  Lukukausimaksut käyttöön EU/ETA-alueen ulkopuolelta 
tuleville opiskelijoille 
Töölön Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 

267 Opintoaikaa ei tule rajata 
Oulun opiskelijoiden sosiaalidemokraattinen yhdistys  
OSY ry:n aloite 

 
Päätös 265-267 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyihin arvioihin suomalaisen koulu-
tusjärjestelmän vahvuuksista ja roolista yhteiskunnan voimavarana se-
kä huoleen opiskelijoiden mahdollisuuksista valmistua tavoiteajassa ja 
viittaa koulutuspoliittisen kannanoton kohtiin 22-23 ja Hyvinvointivisio-
ohjelmaan. 
 
268 Kannustava opintotuki 

Joensuun Työväenyhdistys ry:n jäsenen  
Tommi Romppasen aloite  

269 Opintotuen tarveharkinnasta luopuminen 
Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

270 Opintorahaan tasokorotus 
Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 

271 Opintotuen asumislisä ympärivuotiseksi 
Kokkolan Sosialidemokraatit ry:n aloite 
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Päätös 268-271 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyihin arvioihin suomalaisen opin-
totukijärjestelmän vahvuuksista ja viittaa koulutuspoliittisen kannanoton 
kohtaan 26. Opintorahaa korotetaan vastaamaan kohonneita elinkus-
tannuksia. 
 
Kulttuurialoitteet 
 
272 Kirjastojen heikkenevät toimintamahdollisuudet 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannan-
oton kohtaan 28 ja kannustaa kuntapäättäjiä toimimaan kirjastojen ar-
vostuksen ja resurssien vahvistamiseksi kunnissa. 
 
273 Främjandet av friluftslivet 

Helsingfors Svenska Arbetarförening rf:s motion 
 Ulkoilun edistäminen 

Helsingfors Svenska Arbetarförening rf:n aloite 
 
Beslut 
Partikongressen konstaterar att man vid sidan om byggandet av idrotts- 
och motionsaläggningar bör befrämja möjligheterna till friluftsliv genom 
både planläggning och genom att öka friluftsområdena och -stråken, 
samt hänvisar till punkt 37 i det utbildnings-, kultur- och idrottspolitiska 
uttalandet. 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että varsinaisen liikuntapaikkarakentamisen li-
säksi tulee huolehtia ulkoilumahdollisuuksien edistämisestä sekä kaa-
voituksen että ulkoilualueiden ja -reittien lisäämisen kautta ja viittaa 
koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannanoton kohtaan 37. 
 
274 Varoja perusliikuntaan 

Parkkarilan Sos.-dem. Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
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Puoluekokous viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannan-
oton kohtaan 37. 
 
 
275 Julkisen liikunnan alasajo estettävä 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous katsoo, että veikkausvoittovaroista maksettavat valtion-
osuudet kuntien liikuntatoimintaan tulee kunnissa käyttää käytännön 
liikuntatoiminnan edistämiseen, esimerkiksi urheiluseurojen avustami-
seen ja viittaa koulutus-, kulttuuri- ja liikuntapoliittisen kannanoton koh-
taan 36. Muilta osin aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
276 Hyvinvointia liikunnalla 

Laajasalon Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa koulutus-, kulttuuri ja liikuntapoliittisen kannanoton 
kohtiin 34-39 ja Hyvinvointivisio-ohjelmaan. 
 
277 Liikunnan järjestötoimintaan kansanvaltaisuutta 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous viittaa koulutus-, kulttuuri ja liikuntapoliittisen kannanoton 
kohtiin 36 ja 38-39. 
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13. JÄRJESTÖTOIMINTA-, SÄÄNTÖ- JA 
JÄRJESTÖTALOUSPÄÄTÖKSET (278-332) 

 
278 Kannanotto puoluetoiminnan kehittämisestä 
 
Sosialidemokraattinen Puolue on kansanliike, jossa on useita toiminnal-
lisia tasoja. Puolue tarjoaa väylän yhteiskunnalliseen vaikuttamiseen ja 
kokoaa yhteiskunnallista asiantuntemusta. Hyvinvointiyhteiskunnassa 
ihmiset tekevät yksilöllisiä valintoja. Joukkopuolueille tällainen yhteis-
kunta on erityinen haaste. 
 
Nykypäivän puoluetoiminnassa on entistä paremmin otettava huomioon 
puolueen jäsenten ja jäseneksi aikovien toiveet ja tarpeet. Ihmisten 
toiminnallisia odotuksia ovat mm. yhteiskunnallinen vaikuttaminen, tie-
donsaanti, yhteisöllisyyden ja osallisuuden kokeminen sekä muut jäse-
nyyteen kuuluvat edut ja palvelut. Puolueen jäsenten mielipiteitä tulee 
jatkossakin kartoittaa mm. erilaisin jäsenkyselyin. 
 
Tavoitteena on joukkopuolueen vahvuuksien ylläpitäminen, mutta sa-
malla uudistuminen siten, että yhä uudet sukupolvet löytävät Sosiali-
demokraattisesta puolueesta yhteiskunnallisen vaikuttamisen väylän ja 
arvoyhteisön. Sen toteuttamiseksi vaaditaan strategista poliittista ajatte-
lua sekä käytännön toiminnan uudistamista. Puolueen tulee käynnistää 
strategiatyö toiminnan modernisoimiseksi ja jäsenhankinnan tehostami-
seksi. 
 
 
1. Sosialidemokraattisen järjestöperheen toimintatapoja tulee kehittää 

yhtenevästi kaikilla puoluetoiminnan tasoilla. Sosialidemokratian 
edustajia ovat Sosialidemokraattinen puolue, Sosialidemokraatti-
nen eduskuntaryhmä, SDP:n valtuuskunta Euroopan parlamentis-
sa, Sosialidemokraattiset naiset, Sosialidemokraattiset Nuoret ry, 
Sosialidemokraattiset Opiskelijat - SONK ry sekä Nuorten Kotkain 
Keskusliitto ry. Puolue rohkaisee seniorijäsenistöään toimintaan lä-
hellä puoluetta olevissa järjestöissä. Puolueen uudistumisen näkö-
kulmasta nuorisotoimintaan tulee kiinnittää erityistä huomiota sekä 
taata riittävä valmennus tulevaisuuden sosialidemokraattisille vai-
kuttajille. Sosialidemokraattinen puolue toimii yhdessä ammattiyh-
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distysliikkeen sosialidemokraattien kanssa poliittisen ja ammatilli-
sen järjestäytymisen lisäämiseksi. Erityisen tärkeää on vahvistaa 
poliittista toimintaa ammattiyhdistysliikkeen sukupolvenvaihdokses-
sa. Puolue edistää myös eri ammattiliittoihin kuuluvien sosialide-
mokraattien keskinäistä yhteistyötä.  

 
2. Sosialidemokraattisen puoluetoiminnan täytyy vastata kaikilla ta-

soillaan puoluetoiminnan haasteisiin. Hyvä puolue on jäsentensä 
yhteisö, joka tarjoaa mahdollisuuksia osallistumiseen ja osallisuu-
teen. Sen toiminnallinen tarkoitus on olla jäsentensä yhteisö, ja sillä 
on säädellyt toimintamuodot. Aidosti vuorovaikutteinen sosialide-
mokratia toimii siten, että se koskettaa jokaista liikkeessä mukana 
olevaa. 

 
3. Puolueen ja piirijärjestöjen tulee yhteistyössä tukea ja ohjata alu-

eellista ja paikallista toimintaa. Yhteistyössä puolueen ja piirijärjes-
töjen kesken tulee vahvistaa piirijärjestöjen kykyä ohjata alueellista 
ja paikallista toimintaa. Erityisen tärkeää on jäsenhankintatyö sekä 
suunnitelmallinen valmistautuminen puoluekokouskaudella käytä-
viin vaaleihin. Vaalityössä ja erityisesti ehdokasasettelun onnistu-
misessa piirijärjestöillä on tärkeä rooli. Ehdokasasettelulta edellyte-
tään ennakkoluulottomuutta ja uusien ehdokkaiden määrätietoista 
etsimistä. Järjestö- ja vaalityön tulee olla ihmisläheistä. Ihmislähei-
sen vaalityön tekemisen eri muotoja tulee kehittää. Henkilöstön 
valmiuksien kehittämiseen ja jaksamiseen tulee kiinnittää huomiota. 

 
4. Koulutustoiminnan keskeisenä tavoitteena on herättää aatteelliseen 

keskusteluun sekä valmentaa erityisesti paikallisesti osastojen ja 
kunnallisjärjestöjen johtamiseen sekä tehokkaaseen viestintään. 
Määrällisenä tavoitteena on rekrytoida sekä aate- että erilaiseen 
järjestöpoliittiseen koulutukseen vuosittain noin viidennes jäsen-
kunnasta.  

 
5. Sosialidemokratian on kyettävä ennakoimaan ja tunnistamaan uu-

sia ongelmia. Tämä vaatii uusia poliittisia avauksia ja vaihtoehtoisia 
ratkaisumalleja sekä jumiutuneiden ongelmien uusia hahmottamis-
tapoja. yhteiskunnallista keskustelua edistävät aivoriihet (think tan-
kit) ovat väline tieto- ja arvopohjan sekä keskustelun vireyttäjäksi. 
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6. Kunnissa tapahtunut markkinaehtoistuminen, lakisääteisten velvoit-
teiden lisääntyminen, virkavaltaistuminen ja seutuistuminen ovat 
kaventaneet kunnallisten päättäjien poliittista liikkumavaraa, vaikka 
kuntalain mukaan valtuustot käyttävät kunnissa suvereenisti kor-
keinta päätösvaltaa. Sosialidemokraattisen puolueen tuhannet 
kunnallispoliittiset vaikuttajat tekevät työtä hyvinvointiyhteiskunnan 
hyväksi kuntien valtuustoissa, lautakunnissa, kunnanhallituksissa ja 
muissa kunnan toimielimissä. Puolueen valtio- ja kuntapäättäjien 
yhteistyötä on tiivistettävä sekä jatkettava aktiivisesti kunnan luot-
tamushenkilöhallinnon kehittämistä. 

 
7. Poliittinen toiminta kuuluu oleellisesti kansalaisyhteiskuntaan. Puo-

lueiden toimintaedellytykset ovat sekä henkisiä että aineellisia. Val-
takunnalliset ja paikalliset aineelliset resurssit takaavat sen, että 
puolueet voivat järjestää normaalin toimintansa siten, että ne säily-
vät mahdollisimman elinvoimaisina toimijoina. Yhteiskunnan on 
myös suojauduttava epäterveiltä politiikan rahoitusmuodoilta. Paras 
keino on omatoiminen varainhankinta sekä hyvin valvottu, riittävän 
suuri puoluetuki ja poliittista mielipiteenvapautta lisäävä lehdistötu-
ki. 

 
8. Kansalaisten osallistuminen vaaleihin on puoluetoiminnan oikeu-

tuksen kannalta keskeistä. Puolueen tulee tehdä kaikkensa äänes-
tysaktiivisuuden lisäämiseksi. Vaalijärjestelmän kehittämistyötä tu-
lee tehdä äänestysaktivoinnin näkökulmasta. Äänestyspaikkojen li-
säämistä on syytä jatkaa. Äänestyspaikkoja tulee aktiivisesti viedä 
sinne, missä kansalaiset hoitavat päivittäisiä askareitaan. Kunnan 
tulee tarjota perusvaalimainospaikat maksutta. Sähköiseen äänes-
tämiseen ja osallistumiseen liittyviä mahdollisuuksia tulee edistää 
vaaleissa ja puoluetoiminnassa. 

 
9. Tietotekniikan merkitys järjestö- ja vaalityössä tulee edelleen koros-

tumaan. Puolue on määrätietoisesti hyödyntänyt tietotekniikkaa 
toiminnan kehittämisessä, ja sen käyttämän tietotekniikan tulee 
edustaa puolueiden kärkeä. Puolueen Jäsenverkkoa tulee kehittää 
tehokkaana tiedonvälityskanavana, jonka kautta tavoitetaan merkit-
tävä osa puolueen jäsenkunnasta. Puolueen viestinnässä tulee 
käyttää hyväksi nykyaikaista teknologiaa. 
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10. Puolue rohkaisee jäsenistöään aktiiviseen kansalaistoimintaan si-
sar- ja muissa järjestöissä sekä ylläpitää läheisiä suhteita keskeisiin 
kansalaisjärjestöihin. Puolue tulee jatkossakin toimimaan sen puo-
lesta, että työväenliikkeen piirissä syntyneet järjestöt voivat kehittyä 
ja saada toimintaansa yhteiskunnan tukea. Puolue toimii aktiivisesti 
työväentalojen toiminnan kehittämiseksi yhdessä Työväentalojen 
Liiton kanssa. 

 
Ponsi 
 
Puoluehallituksen tulee kiinnittää erityistä huomiota puolueen toiminnal-
listen edellytysten turvaamiseen sekä jäsenten vaikutusmahdollisuuksi-
en parantamiseen. Puoluetoimintaa tulee arvioida suhteessa nyky-
yhteiskuntaan ja sen kehityssuuntiin. Samassa yhteydessä tulee arvioi-
da vaalijärjestelmää, puolueen sääntöjä mm. puheenjohtajan valintata-
van ja listoille asettelun osalta sekä jäsenmaksujärjestelmää. 



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 595 - 

Järjestötoiminta-aloitteet 
 
279 Kansalaisten äänestysaktiivisuuden lisääminen 

Lahden Läntinen Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 
280 Äänestysaktiivisuus 

Kymintehtaalaisten Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 279-280 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen jatkossakin toimimaan vah-
vasti äänestysaktiivisuuden lisäämiseksi ja viittaa kannanoton kohtiin 3-
7. Puoluekokous toteaa hallituksen Kansalaisvaikuttamisen politiikkaoh-
jelman muodostavan hyvän perustan äänestysaktiivisuudesta keskuste-
lemiseksi, ongelmien syiden selvittämiseksi sekä muutosesitysten te-
kemiseksi, jotta kansalaisten vaaliosallistumista voidaan parantaa. 
 
281   Vaalityön kansanvaltaisista edellytyksistä 

Pohjois-Haagan Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että hyvässä hengessä tapahtuva paikallinen 
yhteistyö yrittäjien ja puolueorganisaatioiden välillä on avainasemassa, 
että jatkossakin vaalityötä voidaan tehdä mm. kauppakeskuksissa. 
Puoluekokous pitää tärkeänä, että eri yhteisöissä ja yrityksissä toimivat 
sosialidemokraatit toimivat sen puolesta, ettei vaalimainonnalle ja ih-
misläheiselle vaalityölle aseteta esteitä. 
 
282 Kotkatoiminta ja SDP  

Nuorten Kotkain Keskusliitto – Unga Örnars Centralförbund NKK 
ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous viittaa kannanoton kohtaan 2 sekä kehottaa puoluehalli-
tusta toimimaan sen puolesta, että puolueen ja Nuorten Kotkain Kes-
kusliiton välillä käydään neuvottelut, miten keskinäistä yhteistyötä voi-
daan tiivistää nykyisestä. Puoluekokous kehottaa puolueosastoja tuke-
maan Nuorten Kotkien paikallista toimintaa. 
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283 Aatteellista koulutusta uusille jäsenille 
Imatran Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
284 SDP:n sisäinen koulutus 

Lahden Läntinen Sos.dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 283-284 
Puoluekokous viittaa kannanoton kohtaan 4 ja kehottaa puoluehallitusta 
varmistamaan aatepoliittisen koulutuksen säännöllisen jatkuvuuden 
sekä erityisesti huolehtimaan, että kaikkien piirijärjestöjen alueella jär-
jestetään koulutusta uusille jäsenille. 
 
285 Puolueosastoille nettisivut edullisesti 

Itäkeskuksen Sosialidemokraatit ry:n aloite 
286 Puolueosaston toiminta verkossa 

Espoonlahden Demarit ry:n jäsenten  
Jukka Huovilan ja Jukka Kiven aloite 

287 Nettisivut yhtenäisiksi 
Imatran Sosialidemokraattinen Kunnallisjärjestö ry:n aloite 

 
Päätös 285-287 
Puoluekokous viittaa kannanoton kohtaan 9 ja velvoittaa puoluehalli-
tuksen selvittämään osana eduskuntavaaleihin 2007 valmistautumista, 
voidaanko osastoille ja ehdokkaille tarjota toimivat kotisivut aiempaa 
edullisemmin. 
 
288 Puolueelle ajanmukainen jäsenhankintamateriaali 

Sosialidemokraattiset Nuoret ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että puolueella tulee kaikissa olosuhteissa olla 
saatavissa ja aktiivisessa levityksessä ajantasainen perusmateriaali 
edesauttamaan jäseneksi liittymistä sekä hyvää jäsenhuoltoa. 
 
289 Vaalipäälliköt kunnallisvaaliehdokkaille 

Jyväskylän Lohikosken Sos.dem  Työväenyhdistys ry:n aloite 
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Päätös 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen toimimaan siten, että tule-
valla puoluekokouskaudella ehdokkaille tuotetaan tietoa vaalityön käy-
tännöistä sekä järjestetään ehdokkaille tasokasta vaalityön koulutusta. 
 
290 Vaalimateriaalin toimittaminen jäsenjärjestöille 

Salpakankaan Sos.-dem. yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että puolue jatkossakin tuottaa sellaista vaalima-
teriaalia, joka kirkastaa sosialidemokratian sanomaa yhtenäisesti eri 
puolilla maata. Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen seuraamaan, 
että vaalimateriaalin jako eri piirijärjestöissä tapahtuu tasapuolisesti. 
 
291 Vaalimainosten uudistaminen 

Karjalohjan Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallituksen huolehtimaan, että puolue-
kokouskauden vaaleissa tuotetaan perusmateriaalia molemmilla koti-
maisilla kielillä. 
 
292 Vaalikiertueiden organisointi 

Raahen Sosialidemokraattinen Kunnallisjärjestö ry:n aloite 
293 Kenttätyön arvostus 

Kaavin Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 292-293 
Puoluekokous velvoittaa puoluehallitusta toimimaan jatkossakin siten, 
että puoluejohto kiertää kenttää aktiivisesti ja että kierrokset ovat riittä-
vässä määrin ennakkoon organisoituja. 
 
294 Sukupuolivaikutusten arviointi osaksi SDP:n päätöksentekoa 

Turun Opiskelijoiden Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että työ jatkuu yhteiskunnallisen ja sukupuolten 
välisen tasa-arvon edistämiseksi. Sukupuolten välistä tasa-arvoa tulee 
kehittää paitsi puolueorganisaatioissa myös vaalien ehdokasasettelussa. 
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295 SDP:n kunnallisjärjestöjen huomioitava 
jäsenpuolueosastojaan yhdenvertaisesti  
Utran Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että puolueen säännöt toteuttavat nykyisellään 
jäsendemokratiaa ja tukevat jäsenoikeuksia sekä katsoo, ettei aloite 
anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
296 SONK:n ja Demarinuorten puheenjohtajille puhe- ja 

läsnäolo-oikeus puoluehallituksen kokouksiin 
Sosialidemokraattiset Opiskelijat SONK ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että puoluehallitus päättää jatkossakin, keitä asi-
antuntijoita tai muita edustajia se kutsuu seuraamaan puoluehallituksen 
kokouksia. 
 
297 Tilaisuuksien päätösmarssi 

Riihimäen Läntinen Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että sekä Työväenmarssi että Kansainvälinen 
kuuluvat edelleen vahvasti Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen 
yhteiseen kokemushistoriaan, ja molempia tullaan käyttämään puolu-
een juhlatilaisuuksissa. 
 
Sääntöaloitteet 
 
298 Puolueen piiri-, kunnallisjärjestöjen ja puolueosastojen 

sääntöjen muuttaminen 
Hakametsän Sosialidemokraatit ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous katsoo olevan tarpeellista käynnistää pohdinta puolueen 
eri tilaisuuksien elävöittämiseksi ja toteaa, ettei aloite anna aihetta 
muihin toimenpiteisiin. 
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299 SDP:n kunnallisjärjestön mallisääntöjen muuttaminen 
Riihimäen Työväenyhdistys ry:n jäsenen Mikko Lundin aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että noudatettaessa paikallisesti sekä kunnallis-
järjestön sääntöjä että kunnallispoliittista malliohjesääntöä luodaan hy-
vät edellytykset valtuustoryhmän ja kunnallisjärjestön yhteydenpidolle ja 
toteaa, ettei aloite anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
300 Kunnallisjärjestön sääntömuutos 

Utran Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, ettei aloite anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
301 Sääntömuutos 

Turun Sosialidemokraattinen Ursin-seura ry:n aloite 
302 Listoille asettelu 

Hirvensalon-Kakskerran Sosialidemokraatit ry:n aloite 
303 Kunnallisvaalien ehdokaslistat oltava aina 

aakkosjärjestyksessä 
Turun opiskelijoiden sosialidemokraattinen yhdistys  
TOSY ry:n aloite 

 
Päätös 301-303 
Puoluekokous toteaa, että olemassa olevat puolueen säännöt antavat 
erityisestä syystä mahdollisuuden listalle asetteluun aakkosjärjestyk-
sessä ja toteaa, etteivät aloitteet anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
304 SDP:n jäsenhuolto 

Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n jäsenen Vexi Virtasen aloite 
305 Kausien määrän rajoittaminen 

Sauvon työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 304-305 
Puoluekokous toteaa, että johtokuntien valinnan tulee olla jatkossakin 
paikallisesti päätettävä asia ja viittaa kannanoton kohtiin 1-2 sekä vel-
voittaa puoluehallituksen ponnistelemaan jäsenmäärän lisäämiseksi. 
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Jäsenkehitykselle keskeisintä on, että paikallinen jäsenhankinta ja -
huolto toimivat tehokkaasti. 
 
306 Puolueosaston vaikuttaminen maankäyttöön, ympäristöön ja 

kulttuuriarvojen edistämiseen 
Maskun Sos.-dem. Työväenyhdistys Kipinä ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa, että maankäyttöön, rakentamiseen ja kaavoituk-
seen liittyvät asiat kuuluvat puolueosaston normaaliin toiminta-
alueeseen. 
 
307 Osaston ruotsinkielisen jäsenen osallistuminen  

myös FSD:n toimintaan  
Tuusulan Demarit ry:n aloite 

 
Päätös 
 Puoluekokous toteaa, ettei aloite anna aihetta sääntömuutoksiin. Sa-
malla puoluekokous toteaa, että puolueen ja FSD:n tulee jatkaa yhteis-
työtä puolueen ruotsinkielisen toiminnan kehittämiseksi. Puoluekokous 
toteaa, että merkinnän jäsenen kuulumisesta joko suomen- tai ruotsin-
kieliseen puoluejärjestöön tulisi tapahtua keskitetysti siten, ettei esimer-
kiksi ruotsinkielisistä jäsenistä tarvitse pitää rinnakkaisrekistereitä. 
 
Järjestötalousaloitteet 
 
308 Puolueen jäsenmaksu vuosiksi 2006-2008 
 
Päätös 
Puoluekokouskaudella 2006-2008 ovat käytössä seuraavat yhtenäis-
jäsenmaksun maksuluokat: 
 

luokka I maksuvapaajäsenet, vapaajäsenyyden saavutta-
neet puolueen jäsenet 

luokka II nuoret jäsenet sen vuoden loppuun, jolloin täyttä-
vät 25 vuotta 

luokka III jäsenet, joiden jäsenmaksua on puolueosaston 
päätöksellä alennettu säännöissä tarkoitetun sosi-
aalisen syyn perusteella 
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luokka IV jäsenet, jotka maksavat normaalin jäsenmaksu 
luokka V tukijäsenmaksu ja kannatusjäsenmaksu 

 
Kun puoluevaltuusto sääntöjen mukaisesti syyskokouksessaan tekee 
jäsenmaksuja koskevia päätöksiä, on sen huolehdittava jäsenmaksujen 
reaalisen arvon säilymisestä. Puoluehallituksen tulee selvittää, kuinka 
jäsenmaksut voitaisiin tulevaisuudessa maksaa myös yhdessä erässä. 
 
 
309 Puoluepiirien talouden parantaminen 

Pohjois-Karjalan Sosialidemokraattinen Piiri ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous pitää perusteltuna, että puolueen edustajina erilaisia 
luottamustehtäviä saaneita puolueen jäseniä kohdellaan tasapuolisesti. 
Kunnallisella, alueellisella ja osin valtakunnallisella tasolla on vakiintu-
nut käytäntö luottamushenkilömaksun suorittaminen.  
 
Puoluekokous arvioi aloitteen pohjalta, että tästä näkökulmasta on pe-
rusteltua, että seuraavien eduskunta- ja europarlamenttivaalien jälkeen 
otetaan käyttöön kansanedustaja- ja euroedustajamaksu, jonka perus-
tana ovat valtakunnalliset luottamustoimet. Maksun suuruuden ja perin-
tätavan päättää puoluevaltuusto talousarviokäsittelyn yhteydessä. 
  
Kansanedustajien osalta maksu tulee piirijärjestölle ja se käytetään 
eduskuntavaalityöhön. Europarlamentaarikkojen osalta maksu tulee 
puolueelle ja se käytetään EU-vaalityöhön. 
 
310 Uutispäivä Demarin tilauksen sisällyttäminen puolueen 

jäsenmaksuun 
Tampereen Sosialidemokraattinen Kunnallisjärjestö ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous kehottaa kaikkia puoluejäseniä tilaamaan Uutispäivä 
Demaria ja/tai muita sd-lehtiä. Puolueen jäsenmaksun korottaminen 
vastaamaan myös lehden tarvitsemaa tilausmaksua ei kuitenkaan ole 
tässä vaiheessa jäsenmaksujen suuruuden kannalta perusteltu. 
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311 Vapaajäsenten jäsenmaksuvapauden poistaminen 
Tölö Unga Socialister rf:n aloite 

 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
 
312 Vapaajäsenyys poistettava 

Turun opiskelijoiden sosialidemokraattinen yhdistys  
TOSY ry:n aloite 

 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
313 Puolueen uusien jäsenten jäsenmaksun muuttaminen 

Nummelan työväenyhdistys Elo ry:n aloite  
 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
314 SDP:stä nuorisopuolue 

Sos.-dem. Yhdistys ”Uurtajat” ry:n jäsenen  
Joonas Lepistön aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous pitää aloitteessa mainittua nuorten jäsenten määrää tär-
keänä. Puoluevaltuuston tulee päättäessään jäsenmaksujen suuruutta 
arvioida samalla myös jäsenmaksun määrään vaikutusta esim. nuorten 
liittymishalukkuuteen. 
 
315 SDP:n jäsenmaksun maksamisen mahdollistaminen yhdessä 

erässä 
Tölö Unga Socialister rf:n aloite 

316 SDP:n korotetun jäsenmaksun maksaminen varsinaisen 
jäsenmaksun yhteydessä 
Tölö Unga Socialister rf:n aloite 
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Päätös 315-316 
Puoluekokous kehottaa mahdollisimman monen jäsenen siirtyvän suo-
raveloituksen piiriin jäsenmaksujen osalta. Puoluekokous yhtyy aloit-
teen esitykseen jäsenmaksujen maksamisen mahdollisuudesta yhdellä 
kertaa, mutta tämä tulee ottaa käyttöön siinä vaiheessa, kun tekniset 
edellytykset ovat riittävät seurannan tehokkaalle järjestämiselle. 
 
 
317 Puoluekokouspöytäkirja painettuna 

Utran Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
318 Yhdistysten kirjanpito 

Limingan Sosialidemokraattinen Yhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous ei pidä tarpeellisena yhden ohjelmiston suosittelemista 
kaikille, sillä yhdistysten tarpeet ovat erilaisia. Puolue- ja piiritoimistojen 
tulee järjestökoulutuksessa ja -ohjauksessa huomioida riittävästi myös 
järjestötalouteen liittyvät tekijät, kuten esim. järjestötalouden kirjanpito. 
 
319 Työväentalojärjestöille neuvontaa 

Köyliön Sosialidemokraatit ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous yhtyy aloitteeseen ja kannattaa neuvontatoiminnassa 
yhteistyötä seurantaloja hallinnoivien tahojen kanssa. 
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320 Työväentalojen ylläpito ja peruskorjaus 
Pornaisten Laukkosken Työväenyhdistys ry:n aloite 

321 Opetusministeriön vuosittainen erillinen avustus suurempien 
työväentalojen kunnostamiseen 
Turun Rautatieläisten Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

322 Opetusministeriön vuosittainen erillinen avustus suurempien 
työväentalojen kunnostamiseen 
Herajoen Työväenyhdistys ry:n aloite 

323 Opetusministeriön vuosittainen erillinen avustus suurempien 
työväentalojen kunnostamiseen 
Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 

324 Opetusministeriön avustussumman suurentaminen 
työväentalojen ja seurantalojen kunnostamiseen 
Turun Rautatieläisten Sos.-dem. Yhdistys ry:n aloite 

325 Opetusministeriön avustussumman suurentaminen 
työväentalojen ja seurantalojen kunnostamiseen 
Herajoen Työväenyhdistys ry:n aloite 

326 Opetusministeriön avustussumman suurentaminen 
työväentalojen ja seurantalojen kunnostamiseen 
Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n aloite 

327 Työväentalojen ja seurantalojen korjausmäärärahat 
Jyväskylän Työväenyhdistys ry:n aloite 

328 Pienten työväentalojen ylläpitokustannukset  
Kallislahden Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 320-328 
Puoluekokous yhtyy aloitteissa esitettyyn tavoitteeseen ns. seurantalojen 
korjausmäärärahojen korottamiseen ja tukee ns. suurten talojen erillismää-
rärahan saamista edellyttäen, että tämä ei tapahdu normaalituen 
kustannuksella. 
 
Puoluekokous ei kannata aloitteessa mainittua käyttötarkoituksen muut-
tamista toiminnan tukemiseksi. 
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329 Opetusministeriön peruskorjausavustusten saajien 
lisääminen 
Hämeenlinnan Työväenyhdistys ry:n aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa ongelman ja kehottaa puoluehallitusta etsimään 
ratkaisua, jossa aloitteessa mainittujen työväentalojen ongelmat voitai-
siin ratkaista. Puoluekokous toteaa kuitenkin, ettei se tässä vaiheessa 
yhdy aloitteeseen laajemman tulkinnan aikaansaamiseksi nykyisen 
määrärahojen jaon osalta. 
 
330 Työväentalojen avustaminen 

Ilmajoen Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Aloite ei anna aihetta toimenpiteisiin. 
 
331 Puusta rakennettujen työväentalojen ylläpitorahasto 

Utran Työväenyhdistys ry:n aloite 
 
Päätös 
Puoluekokous ei yhdy aloitteessa mainitun rahaston perustamiseen 
puoluekokouspäätöksellä, mutta ymmärtää hyvin tavoitteen ja kehottaa 
kaikkia puolueen jäseniä mahdollisuuksien mukaan tukemaan työvä-
entalojen toimintaa sekä edesauttamaan mahdollisesti Työväentalojen 
Liiton puitteisiin muodostettavaa rahastoa. 
 
332 Paikallisen omaisuuden hallinta 

Rovaniemen seudun Sosialidemokraatit ry:n  
jäsenen Maija-Liisa Laurin aloite 

 
Päätös 
Puoluekokous toteaa nykyisen järjestörakenteen ja sen myötä olevan 
talousrakenteen edelleen toimivaksi ja ettei aloite anna aihetta toimen-
piteisiin. 
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LIITE 11 
 
 
 
TILINTARKASTUSKERTOMUKSET VUOSILTA 2002-2004 
 
 
 
 
Tilintarkastuskertomus 2002 
 
Olemme tarkastaneet Suomen Sosialidemokraattinen Puolue r.p:n kir-
janpidon, tilinpäätöksen ja hallinnon tilivuodelta 2002. Puoluehallituksen 
allekirjoittama tilinpäätös sisältää tuloslaskelman, taseen ja liitetiedot. 
Sosialidemokraattisten Naisten eriytetty kirjanpito tarkastettiin osana 
puolueen kirjanpitoa. Suorittamamme tarkastuksen perusteella an-
namme lausunnon tilinpäätöksestä ja hallinnosta. 
 
Tilintarkastus on suoritettu hyvän tilintarkastustavan mukaisesti. Tili-
vuoden aikana on valvontatarkastusta suorittanut puoluehallituksen va-
litsemana Tilintarkastusrengas Oy ja tarkastustyön on tehnyt tilintarkas-
taja Martti Haapakoski, HTM, jonka tarkastuksistaan antamat tarkas-
tuskertomukset ovat olleet käytettävissämme. Kirjanpitoa sekä tilinpää-
töksen laatimisperiaatteita, sisältöä ja esittämistapaa on tällöin tarkas-
tettu riittävässä laajuudessa sen toteamiseksi, ettei tilinpäätös sisällä 
olennaisia virheitä tai puutteita. Hallinnon tarkastuksessa on selvitetty 
puoluehallituksen jäsenten ja vastuuvelvollisten toiminnan lain mukai-
suutta puolue- ja yhdistyslain säännösten perusteella. 
 
Tilinpäätös antaa oikeat tiedot puoluelain nojalla puolueen säännöissä 
määritellyn julkisen toiminnan tukemiseen saatujen avustusten käytös-
tä. 
 
Lausuntona esitämme, että tilinpäätös on laadittu kirjanpitolain sekä 
tilinpäätöksen laatimista koskevien muiden säännösten ja määräysten 
mukaisesti. Tilinpäätös antaa kirjanpitolaissa tarkoitetulla tavalla oikeat 
ja riittävät tiedot puolueen toiminnan tuloksesta ja taloudellisesta ase-
masta. Tilinpäätös voidaan vahvistaa sekä vastuuvapaus myöntää puo-
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luehallituksen jäsenille ja muille vastuuvelvollisille tarkastamaltamme 
tilivuodelta.  
 
Puoluehallituksen esitys 23.506,92 euron alijäämän siirtämisestä edel-
listen tilikausien yli/alijäämätilille on yhdistyslain mukainen. 
 
Helsingissä helmikuun 18. päivänä 2003 
  
 
Martti Haapakoski  Reijo Nuikki  Marja-Leena Lehtimäki 
HTM    HTM 
 
 

----------------------------------- 
 
 
 
Tilintarkastuskertomus 2003 
 
Olemme tarkastaneet Suomen Sosialidemokraattinen Puolue r.p:n kir-
janpidon, tilinpäätöksen ja hallinnon tilivuodelta 2003. Puoluehallituksen 
allekirjoittama tilinpäätös sisältää tuloslaskelman, taseen ja liitetiedot. 
Sosialidemokraattisten Naisten eriytetty kirjanpito tarkastettiin osana 
puolueen kirjanpitoa. Suorittamamme tarkastuksen perusteella an-
namme lausunnon tilinpäätöksestä ja hallinnosta. 
 
Tilintarkastus on suoritettu hyvän tilintarkastustavan mukaisesti. Tili-
vuoden aikana on valvontatarkastusta suorittanut puoluehallituksen va-
litsemana Tilintarkastusrengas Oy ja tarkastustyön on tehnyt tilintarkas-
taja Martti Haapakoski, HTM, jonka tarkastuksistaan antamat tarkas-
tuskertomukset ovat olleet käytettävissämme. Kirjanpitoa sekä tilinpää-
töksen laatimisperiaatteita, sisältöä ja esittämistapaa on tällöin tarkas-
tettu riittävässä laajuudessa sen toteamiseksi, ettei tilinpäätös sisällä 
olennaisia virheitä tai puutteita. Hallinnon tarkastuksessa on selvitetty 
puoluehallituksen jäsenten ja vastuuvelvollisten toiminnan lain mukai-
suutta puolue- ja yhdistyslain säännösten perusteella. 
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Tilinpäätös antaa oikeat tiedot puoluelain nojalla puolueen säännöissä 
määritellyn julkisen toiminnan tukemiseen saatujen avustusten käytös-
tä. 
 
Lausuntona esitämme, että tilinpäätös on laadittu kirjanpitolain sekä 
tilinpäätöksen laatimista koskevien muiden säännösten ja määräysten 
mukaisesti. Tilinpäätös antaa kirjanpitolaissa tarkoitetulla tavalla oikeat 
ja riittävät tiedot puolueen toiminnan tuloksesta ja taloudellisesta ase-
masta. Tilinpäätös voidaan vahvistaa sekä vastuuvapaus myöntää puo-
luehallituksen jäsenille ja muille vastuuvelvollisille tarkastamaltamme 
tilivuodelta. Puoluehallituksen esitys 219.893,74 euron alijäämän siir-
tämisestä edellisten tilikausien yli/alijäämätilille on yhdistyslain mu-
kainen. 
 
 
Helsingissä helmikuun 17. päivänä 2004 
  
 
 
Martti Haapakoski  Reijo Nuikki  Marja-Leena Lehtimäki 
HTM    HTM 
 
 

----------------------------------- 
 
 
Tilintarkastuskertomus 2004 
 
 
Olemme tarkastaneet Suomen Sosialidemokraattinen Puolue r.p:n kir-
janpidon, tilinpäätöksen ja hallinnon tilivuodelta 2004. Puoluehallituksen 
allekirjoittama tilinpäätös sisältää tuloslaskelman, taseen ja liitetiedot. 
Sosialidemokraattisten Naisten eriytetty kirjanpito tarkastettiin osana 
puolueen kirjanpitoa. Suorittamamme tarkastuksen perusteella an-
namme lausunnon tilinpäätöksestä ja hallinnosta. 
 
Tilintarkastus on suoritettu hyvän tilintarkastustavan mukaisesti. Tili-
vuoden aikana on valvontatarkastusta suorittanut puoluehallituksen va-
litsemana Tilintarkastusrengas Oy ja tarkastustyön on tehnyt tilintarkas-
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taja Martti Haapakoski, HTM, jonka tarkastuksistaan antamat tarkas-
tuskertomukset ovat olleet käytettävissämme. Kirjanpitoa sekä tilinpää-
töksen laatimisperiaatteita, sisältöä ja esittämistapaa on tällöin tarkas-
tettu riittävässä laajuudessa sen toteamiseksi, ettei tilinpäätös sisällä 
olennaisia virheitä tai puutteita. Hallinnon tarkastuksessa on selvitetty 
puoluehallituksen jäsenten ja muiden vastuuvelvollisten toiminnan lain 
mukaisuutta puolue- ja yhdistyslain säännösten perusteella. 
 
Lausuntona esitämme, että tilinpäätös joka osoittaa 160 496,05 euron 
ylijäämää, on laadittu kirjanpitolain sekä tilinpäätöksen laatimista kos-
kevien muiden säännösten ja määräysten mukaisesti. Tilinpäätös antaa 
kirjanpitolaissa tarkoitetulla tavalla oikeat ja riittävät tiedot puolueen toi-
minnan tuloksesta ja taloudellisesta asemasta. Tilinpäätös voidaan 
vahvistaa sekä vastuuvapaus myöntää puoluehallituksen jäsenille ja 
muille vastuuvelvollisille tarkastamaltamme tilivuodelta. Puoluehallituk-
sen esitys euron ylijäämän jättämisestä edellisten tilikausien 
yli/alijäämätilille on yhdistyslain mukainen. 
 
Helsingissä helmikuun 22. päivänä 2005 
  
 
Martti Haapakoski  Reijo Nuikki  Marja-Leena Lehtimäki 
HTM     HTM 
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LIITE 12 
 
 
PUOLUEKOKOUKSEN SUORITTAMAT HENKILÖVALINNAT 
 
Puoluehallitus 2005 - 2008 

Puheenjohtaja Eero Heinäluoma, Helsinki 
Puoluesihteeri Maarit Feldt-Ranta, Pohja 
I varapuheenjohtaja Pia Viitanen, Tampere 
II varapuheenjohtaja Tarja Filatov, Hämeenlinna 

Jäsenet: 

Nimi 
  Ikä Ammatti Kotipaikka Piiri 

Anttila, Maija 62 sairaanhoidon  
opettaja Helsinki Helsinki 

Backman, Jouni 46 kansanedustaja Savonlinna Etelä-Savo 
Eerola, Jouni 44 lehtori Imatra Kymi 

Kainulainen, Ismo 30 kansanedustajan avus-
taja Joensuu Pohjois-Karjala 

Kumpula, Miapetra 33 kansanedustaja, 
insinööri Vaasa Pohjanmaa 

Laitinen, Reijo 55 kansanedustaja Jyväskylä Keski-Suomi 
Paasio, Heli 32 kansanedustaja Turku Varsinais-Suomi 
Rahkonen, Susanna 37 kansanedustaja Espoo Uusimaa 
Riepula, Esko 64 rehtori Rovaniemi Lappi 
Ruoholahti, Pauli 53 toiminnanjohtaja Tampere Pirkanmaa 
Tuukkanen-Peussa, Min-
na 34 luokanopettaja Kuusankoski Kymi 

Wahlman, Esa J. 57 toiminnanjohtaja Pori Satakunta 
Vuorenmaa, Erkki 57 liittopuheenjohtaja Vantaa Uusimaa 
Väätäinen, Tuula 49 kansanedustaja Siilinjärvi Pohjois-Savo 
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Puoluevaltuusto 2005-2008 
 
Puheenjohtaja: Matti Ahde 
I varapuheenjohtaja:  Seppo Lehtinen 
II varapuheenjohtaja: Johanna Autio 
 
 
Piiri Varsinaiset   Varajäsenet   
Helsinki         
  Malinen  Jouko Kivipelto Mikko 
  Lehtola Kari Kolanen Risto 
  Mäki Terhi Lehtonen Hannele 
  Kokko Sari Sillanpää Jouko 
  Oksa Mirka Simovaara Ulla 
Uusimaa         
  Simpanen Veikko Ihalainen Tuija 
  Haarahiltunen Aslak Isola Samuli 
  Kuusisto Merja Rajajärvi Anu 
  Ranto Esko Vaara Pekka 
  Tukiainen Matti Jalonen Jaakko 
  Värmälä Johanna Sinisalo-Katajisto Petra 
  Lehtinen Anneli Kähärä Sirkka-Liisa 
Varsinais-Suomi         
  Lehtinen Seppo, I vpj Nuotio Tarja 
  Isbom Hanna Korhonen Ari 
  Taimela Katja Wikman Kaarina 
  Sjölund Janne Karrasch Kristian 
  Jokinen Arto Boenisch Maiju 
Satakunta         
  Autio Johanna, II vpj Veijonaho Soili 
  Anttila Esa J. Raita-aho Voitto 
  Rauta Markku Tuomela Pirjo-Riitta 
  Vuolanne Antti Bergroth-Lampinen Diana 
  Ylinen Eeva-Liisa Raunela Tommi 
Häme         
  Järvinen Eino Appelroth Irja 
  Kurki Rauno Laatunen Kirsti 
  Rämö Hannele Meriheinä Lasse 
  Kari Mika Ojansuu Ismo 
  Höök Jorma Rajala Kalevi 
Pirkanmaa         
  Tervo Anne Rajala Joe 
  Niemelä Kari Jehkonen Antti 
  Järvinen Pekka Sieranoja Pasi 
  Uotila Jyrki Rantanen Henna 
  Jakara Riitta Liimola Anne 

9.-11.6.2005, Jyväskylä 
 
 

 
 

- 612 - 

Piiri Varsinaiset   Varajäsenet   
  Grönroos Orvokki Koukeri Heli 
Kymi         
  Korjus Raimo Helvasto Anja 
  Paalanen Raimo Pirinen Riku 
  Munne Teemu Lindroos Tiina 
  Karppinen Titta Eerola Aila 
  Muurman Päivi Ijäs Esko 
  Mattila Eero Kyöstilä Reija 
SDP Etelä-Savo         
  Aholainen Markku Pasanen-Harju Virve 
  Kaksonen Virpi Kähärä Hannu 
  Rytkönen Sirkka Toijonen Merja 
Pohjois-Savo          
  Kaartinen Pekka Tikkanen Ensio 
  Peiponen Irma Röppänen Neeta 
          
Pohjois-Karjala Eskelinen Seppo Kauppinen Marja 
  Kärkkäinen Eero Oinonen Hannu 
  Pennanen  Eija Mikkonen Sirkka-Liisa 
Keski-Suomi         
  Haavisto Keijo Halttunen Simo 
  Lauttamus Ulla Piitulainen Maija 
  Haapasalo Kaija Niskanen Pekka 
  Selin Reino Arvaja Eija 
Pohjanmaa         
  Aaltonen Markus Riihimäki Tuomo 
  Airaksinen Oili Koskinen Eila 
  Sykäräinen Sakari Saunamäki Juhani 
Oulu         
  Piirainen Raimo Kortejärvi Urpo 
  Aho Virpi Hakala Airi 
Lappi         
  Hyvönen Eila Nykänen Lauri 
  Halonen Hilkka Ojala-Niemelä Johanna 
FSD         
  Lahti Viveca Lindström Lisbeth 
  Swanljung Harry Sjölund Richard 
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TILINTARKASTAJAT 
 
Varsinaisiksi tilintarkastajat  
Martti Haapakoski  
Marja-Leena Lehtimäki 
Reijo Nuikki 
 
Varatilintarkastajiksi  
Seija Sihvonen 
Veli Vanhanen 
 
 
 
 
 
 

LIITE 13 
 
 
 
UUDET KUNNIAJÄSENET 
 
Heikki Aaltonen 
Kalevi Alén  
Matti Caven 
Ritva Grönlund  
Eino Haro 
Juhani Hyvönen 
Marjatta Hyvönen 
Onni Kinnunen 
Teuvo Kinnunen 
Kauko Aatos Leväaho 
Matti Luttinen 
Lauri Metsämäki 
Aatos Monto 

Maija-Liisa Mursunen  
Teuvo P. Pirhonen 
Helvi Perttunen 
Liisa Raita 
Maija Rajantie 
Irma-Liisa Rämä 
Väinö Saarinen 
Leo Savonen  
Veikko Sipilä 
Impi Sorsa 
Pentti Tuhtonen  
Risto Tuominen 
Erkki Vatanen 
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LIITE 14 
 
Sisäpoliittinen julkilausuma 
 
 
Työtä ja hyvinvointia kaikille 
 
Suomessa harjoitetulla talouspolitiikalla on luotu edellytykset vakaalle ja 
euroalueen keskiarvoa ripeämmälle talouskasvulle. Oikein ajoitetuilla 
verokevennyksillä on tuettu työllisyyden kasvua.  Yritysverouudistuksel-
la on parannettu elinkeinoelämän toimintaedellytyksiä. Tulopoliittisella 
ratkaisulla on turvattu myönteinen ostovoiman kehitys useaksi vuodek-
si.  
 
Tehdyistä toimista huolimatta meillä on edelleen vaikea työttömyyson-
gelma, jonka hoitaminen edellyttää nykyistä parempaa yhteiskuntavas-
tuuta myös yrityksiltä. Pelkän lyhytnäköisen voitontavoittelun sijasta 
yrityksissä on arvostettava suomalaista työtä ja työpaikkoja. Ongelma-
na on myös tuloerojen kasvu, vaikka Suomi on edelleen Euroopan ja 
koko maailman mittakaavassa tasaisen tulonjaon maa. 
 
Sosialidemokraattien vakautta ja kasvua painottava talouspolitiikka ra-
kentuu tulevina vuosina kolmen peruspilarin varaan. 
 

• Huolehdimme siitä, että jokainen työikäinen ihminen voi osallis-
tua työelämään ja myötävaikuttaa näin talouden kasvuun sekä 
hyötyä itse siitä. 

 
• Edistämme kannattavan ja työllistävän elinkeinotoiminnan laa-

jentumista ja sijoittumista Suomeen.  Kiinnitämme erityistä 
huomiota yrittäjyyden edellytysten ja palvelualojen kehittämi-
seen. 

 
• Pidämme huolta siitä, että hyvinvointiyhteiskunnan palveluja ja 

sosiaaliturvaa voidaan ylläpitää korkean työllisyyden ja kestä-
vän julkisen talouden turvin. 

 
Tavoitteemme on, että jokaisella työikäisellä on mahdollisuus tehdä 
kokoaikaista työtä, jolla tulee toimeen. Osa-aikatyön täytyy olla työttö-
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myyttä houkuttelevampi vaihtoehto. Työllisyys on kääntynyt kasvuun, 
mutta rakennetyöttömyyden poistamiseksi tarvitaan yhä tehokkaita toi-
menpiteitä. Aktiivisen työvoimapolitiikan voimavaroja on lisättävä ja nii-
den vaikuttavuutta parannettava. Työ-, koulutus- tai harjoittelupaikka on 
taattava kaikille alle 25-vuotiaille. Aktiivitoimilla on osaltaan pidettävä 
huolta, että sosiaaliturvasta kulkee polku työelämään ja pysyvään työl-
listymiseen. 
 
Työmarkkinatuen uudistamisella toteutetaan pitkäaikaistyöttömien yh-
teiskuntatakuu. Sen myötä lisätään myös aktiivisten toimenpiteiden 
määrää. Tämän uudistuksen lisäksi on kiinnitettävä erityistä huomiota 
työttömyyden varhaiseen katkaisuun työttömien pysyvää työllistymistä 
tukevalla tavalla. Ikääntyvien työllistymistä on tuettava mm. sosiaalitur-
vamaksun alennuksella ja vaikuttamalla asenteisiin. 
 
Kolmikantaisesti sovittu avaus muutosturvan parantamiseksi on osoitus 
siitä, että työmarkkinaosapuolet voivat olla aloitteellisia uudistajia ja 
työhallinnon kumppaneita työvoimapolitiikassa. Paikallisten työnantaji-
en, työntekijöiden ja työvoimahallinnon yhteistyön kehittäminen tarjoaa 
uusia mahdollisuuksia parantaa työllisyyttä.  
 
Naisten työllistymistä sekä uralla etenemistä vaikeuttaa perhevapaiden 
aiheuttamien kustannusten epätasainen jakautuminen. Kustannukset 
painottuvat naisvaltaisille aloille. Perhevapaiden kustannukset pitää 
jakaa tasaisesti kaikkien työnantajien kesken. Perhevapaiden käyttöön 
täytyy saada lisää joustavuutta, lisätä miesten perhevapaita ja kannus-
taa miehiä käyttämään perhevapaita nykyistä enemmän. Kaikilla aloilla 
tulisi olla samanlainen mahdollisuus palkalliseen äitiys-, isyys- ja van-
hempainlomaan. 
 
Työllisyyden paranemiseksi Suomi tarvitsee enemmän tuotannollisia 
investointeja. Julkisen vallan on kasvatettava markkinointia lisätäkseen 
ulkomaisten yritysten sijoittautumista Suomeen.  Houkuttelevuutta sijoit-
tamiskohteena on parannettava huolehtimalla liikenneinfrastruktuurista 
ja nopeista sekä tehokkaista yhteyksistä maan sisällä ja maasta ulos. 
Yritysten kasvuhakuisuutta on lisättävä tehokkaalla kilpailupolitiikalla, 
parantamalla pääomamarkkinoiden toimivuutta sekä kehittämällä inno-
vaatiojärjestelmäämme. 
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Edellytämme elinkeinoelämältä vastuuta ihmisten työhyvinvoinnista, 
työssä jaksamisesta sekä työllistymisestä. Odotukset työuran pidenty-
misestä eivät toteudu ilman, että työvoimasta pidetään hyvää huolta ja 
johtamistavoissa tapahtuu muutoksia. 
 
Vain vahva talouskasvu ja korkea työllisyys ja niiden vaikutusten kana-
voiminen julkiseen talouteen turvaa julkiset palvelut ja sosiaaliturvan. 
Laadukkaat hyvinvointipalvelut, toimiva sosiaaliturva ja tuloja tasaava 
verotus ovat keinoja taloudellista eriarvoisuutta vastaan.  
 
Kaikkein pienituloisimpien ihmisten toimeentulosta on huolehdittava. 
Työmarkkinatukiuudistuksen ohella on tehtävä päätös toimeentulotuella 
olevien aseman parantamisesta poistamalla asumiskulujen omavastuu 
toimeentulotuesta.  
 
Hyvinvointiyhteiskunnan kehittäminen edellyttää kestävää julkista talo-
utta. Tämän on oltava lähtökohtana tulevissa veropäätöksissä. Veropo-
litiikassa on oltava päähuomio verorakenteen kehittämisessä työllisyyt-
tä lisäävällä ja ympäristöä suojelevalla tavalla. Uusiutuvien energia-
muotojen käytön tutkimiseen tulee antaa lisää resursseja ja antaa niille 
kasvava rooli ympäristöpolitiikassa.   
 
Kunta- ja palvelurakenteen uudistus pikaisesti 
 
Sosialidemokraatit haluavat turvata hyvinvointipalvelut kaikille kansalai-
sille. Väestön ikääntyessä palvelujen tarve kasvaa ja saatavilla olevan 
työvoiman määrä laskee. Veropohjaan kohdistuu lisääntyviä paineita. 
Näihin haasteisiin vastaaminen edellyttää paitsi työllisyydestä huoleh-
timista myös kuntien palvelurakenteen ja toimintatapojen uudistamista. 
Valtion on turvattava kunnille niiden palveluvelvoitteen täyttämiseksi 
riittävät verotulot ja muu rahoitus. 
 
Palvelujen saatavuuden ja kansalaisten vaikutusmahdollisuuksien tur-
vaamiseksi kuntien yhteistoimintaa on laajennettava ja kuntakokoa on 
kasvatettava. Kuntarakenteen merkittävä uudistaminen on aloitettava jo 
tällä vaalikaudella. 
 
Sosialidemokraattien tavoitteena on vahvat ja toimintakykyiset kunnat. 
Tämä merkitsee kuntien lukumäärän selkeää vähenemistä. Hallinnon 
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portaita tulee olla mahdollisimman vähän, jotta hallinto olisi tehokasta ja 
päätöksenteko läpinäkyvää sekä kuntalaisten itsehallinto toteutuisi par-
haiten. Kuntalaisilla täytyy olla mahdollisuus osallistua aktiivisesti kun-
nan päätöksentekoon ja palveluiden kehittämiseen. 
 
Kansalaisvaikuttamisessa täytyy huomioida kansalaisjärjestöjen perin-
teisen yhdistystoiminnan ohella uuden teknologian tarjoamat mahdolli-
suudet. Se ei saa kuitenkaan merkitä eriarvoistumista vaan kaikille 
kansalaisryhmille, ikäihmiset mukaan lukien, on tarjottava mahdollisuus 
oppia ja käyttää uuden teknologian tuomia mahdollisuuksia. 
 
Lasten ja nuorten osallisuutta ja demokratiaan kasvattamista on vahvis-
tettava kouluissa ja kunnallisessa päätöksenteossa.  Demokratian toi-
mivuuden takaa toimiva kansalaisyhteiskunta. Sen toimijoiden asemaa 
on vahvistettava.  
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(erillinen julistus) 
 
 
Valitsemme presidentin koko kansalle 
 
Tasavallan presidentin on oltava kansakuntaa kokoava ja yhdistävä 
voima. Tässä nykyinen presidenttimme Tarja Halonen on onnistunut 
erinomaisesti.  
 
Tasavallan presidentti on kansakunnan kasvot maailmalle. Hänellä on 
oltava kyky luoda toimivat kansainväliset suhteet, joiden avulla edistää 
maamme kannalta tärkeitä asioita. Myös tässä nykyinen presidenttim-
me on onnistunut.  
 
Maailmanlaajuiset haasteet, kuten ympäristö-, tasa-arvo-, turvallisuus- 
ja köyhyysongelmat, ratkotaan yhteistyöllä ja vastuun kannolla. Presi-
dentin on oltava aktiivinen haettaessa yhteisymmärrystä globaalien on-
gelmien ratkaisuun. Presidentti Tarja Halosen tuloksekas ja monipuoli-
nen toiminta ihmisoikeuksien ja globalisaatiohallinnan puolesta Euroo-
pan unionissa, Euroopan neuvostossa ja YK:ssa sekä sen erityisjärjes-
töissä on antanut maallemme väylän vaikuttaa maanosamme ja koko 
ihmiskunnan kannalta tärkeisiin päätöksiin. Tämä lisää myös Suomen 
turvallisuutta. 
 
Presidentti ei voi toimia yksin. Hänen on kyettävä yhteistyöhön valtio-
neuvoston ja eduskunnan kanssa erityisesti ulko- ja turvallisuuspolitii-
kassa. Meneillään oleva presidenttikausi osoittaa, että nykyiset yhteis-
työn rakenteet ja nykyinen perustuslaki luovat hyvän perustan toimivalle 
yhteistyölle myös tulevaisuudessa.  
 
Haluamme koota oman presidenttiehdokkaamme tueksi kaikki suoma-
laiset, jotka näkevät presidentin tehtävän ennen kaikkea kansakunnan 
suunnannäyttäjänä ja hyvinvointiyhteiskunnan puolestapuhujana. Halu-
amme rakentaa presidentinvaaleissa sillan niin vasemmalle kuin oikeal-
le, pohjoisesta etelään ja idästä länteen, niin naisten ja miesten kuin 
nuorten ja vanhempien välille.  
 
Toivotamme kaikki kansalaiset ja kansalaisjärjestöt tervetulleiksi vaali-
työhön tekemään koko kansan presidenttiä. 
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LIITE 15 
 
Ajankohtainen julkilausuma  
kansainvälisestä politiikasta 
 
Sosialidemokratia on kansainvälinen liike. Solidaarisuus, tasa-arvo ja 
kansanvalta ovat sosialidemokratian arvoja kansainvälisessä yhteis-
työssä. Niiden puute missä tahansa maailman osassa heijastuu epäva-
kautena ja turvattomuutena myös ulospäin. Siksi rauha, solidaarisuus, 
oikeudenmukaisuus ja demokratia ovat sekä päämääriä että keinoja 
paremman maailman luomiseksi. Sosialidemokratia pyrkii aidosti maa-
ilman parantamiseen. Sosialistisen Internationaalin, Euroopan Sosiali-
demokraattisen Puolueen ja Työväenliikkeen pohjoismaisen yhteistyö-
komitean SAMAKin kautta ja omalla kansainvälisellä työllä voimme vai-
kuttaa meille tärkeiden arvojen etenemiseen maailmassa, jossa sosiali-
demokratia aatteena vahvistuu ja on kiinnostava myös kolmannen maa-
ilman maille. 
 
Syyskuussa 2005 pidetään New Yorkissa YK:n huippukokous. Se tar-
joaa ainutlaatuisen mahdollisuuden edetä vuosituhannen kehitystavoit-
teiden toteuttamisessa ja itse YK:n uudistamisessa. Tavoitteena on 
puolittaa maailmanlaajuinen köyhyys, mihin vielä on mahdollisuus jos 
asiaan tartutaan vakavasti. YK:lla on tässä tehtävässä keskeinen rooli, 
jos järjestö vain kyetään uudistamaan vastaamaan tämän päivän haas-
teisiin. 
 
Kansainvälinen kehitysrahoitus 
 
Kehityskysymyksissä YK:n huippukokouksen tehtävänä on rahoituksen 
mobilisointi sekä perinteisen kehitysavun että uusien rahoituslähteiden 
muodossa. Teollisuusmaiden on kyettävä nostamaan kehitysapunsa 
0,7 prosenttiin kansantuotteestaan.  
 
Suomen hallituksen on huippukokoukseen mentäessä esitettävä tarkis-
tettu suunnitelma, miten 0,7 prosentin tavoite saavutetaan vuoteen 
2010 mennessä, kuten voimassa oleva hallituksen kehityspoliittinen 
ohjelma edellyttää. On tärkeää, että Suomi jatkossakin ylläpitää kehi-
tysyhteistyösuhteitaan maantieteellisesti laajalti ja sisällöltään monipuo-
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lisena painottaen köyhyyden voittamista. Kehitysapua voidaan kana-
voida bilateraalisen avun lisäksi esimerkiksi YK:n (esim. UNICEF, UNI-
FEM) kautta. 
 
YK:n huippukokoukselle esitettyjen uusien rahoituskeinojen käytännön 
toteutusmahdollisuudet tulee selvittää. Kehitysmaiden velkaongelmaan 
on haettava ratkaisuja YK:n nykyistä ns. köyhien maiden velkaohjelmaa 
(HIPC) pidemmälle menevistä malleista. Niiden tavoitteena on köyhim-
pien kehitysmaiden velkojen mitätöinti, riippumattoman velkojen sovitte-
lumekanismin luominen ja velkaantumisen syihin tarttuminen. On en-
nakkoluulottomasti tutkittava ja kehitettävä erilaisia kansainvälisiä vero-
tusmuotoja uudenlaisen kehitysrahoituksen lähteenä.  
 
Yli puolet Afrikan väestöstä elää yhä äärimmäisessä köyhyydessä. Vel-
kaantuminen ja pakolaisuus ovat erityisen vakavia ongelmia. Myönteis-
tä on, että demokratia on vahvistunut ja sotilaallisten konfliktien määrä 
laskenut. 
 
Kansainvälisen yhteisön on suunnattava poikkeuksellisen mittavia tuki-
toimia Afrikan köyhimmille maille, jotta niiden kehitys voidaan sysätä 
liikkeelle. Rikkailta teollisuusmailta odotetaan G8-maiden seuraavassa 
huippukokouksessa heinäkuussa uusia päätöksiä kehitysmaiden velka-
ongelmien lieventämiseksi kehitysrahoituksen lisäämiseksi. Kehitys-
maiden on puolestaan tehostettava toimiaan demokratian syventämi-
seksi ja hyvän hallinnon vahvistamiseksi. Suomen tulee omalta osal-
taan osana Afrikan velkojen yleistä järjestelyä mitätöidä saatavansa 
Saharan eteläpuoleisen Afrikan mailta. 
 
YK-reformi 
 
Yhdistyneitä Kansakuntia uudistetaan kokonaisuudessaan. Paremman 
maantieteellisen edustavuuden saavuttamiseksi on turvallisuusneuvos-
tossa tavoitteeksi asetettava sekä pysyvien että vaihtuvien jäsenten 
määrän lisääminen ilman veto-oikeuden laajentamista. Ihmisoikeustoi-
mikunta on korvattava uudella ihmisoikeusneuvostolla. Talous- ja sosi-
aalikomitean (ECOSOC) rakenteet ja työtavat on uudistettava, YK:lle 
on perustettava erillinen rauhanrakentamiskomissio ja myös yleiskoko-
uksen arvovaltaa on vahvistettava. 
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YK:n huippukokous tulee myös arvioimaan uusia turvallisuusuhkia. On 
täsmennettävä YK:n peruskirjaan perustuvia ennaltaehkäisevän voi-
mankäytön sääntöjä ns. suojeluvastuun periaatteiden pohjalta. Oikeus-
valtion periaatteita on kaikin puolin vahvistettava. Toimintaa ydinase-
riisunnan puolesta ja joukkotuhoaseiden leviämisen estämiseksi on te-
hostettava. Samoin terrorismin vastaisia toimia on vahvistettava tavoit-
teena kokonaisvaltainen terrorismin torjuntaa koskeva sopimus. 
 
Maailmanpankki ja WTO 
 
YK:n ohella myös kansainvälisten kehitysrahoituslaitosten kuten Maa-
ilmanpankin ja Kansainvälisen valuuttarahaston (IMF) asemaa ja edus-
tavuutta on tuettava. Niiden päätöksenteossa ihmiskunnan enemmistön 
eli kehitysmaiden äänen tulisi kuulua aiempaa vahvemmin ja järjestöjen 
pääjohtajien valinnassa alueellisesta edustavuudesta olisi pidettävä 
huolta samalla tavoin kuin YK:ssa.  
 
Erityisesti Euroopan unionin olisi asteittain pyrittävä esiintymään sekä 
Maailmanpankissa että IMF:ssä yhdellä äänellä kuten se tekee Maail-
man kauppajärjestössä (WTO). Se olisi järjestöjen painavin ääni, sillä 
EU-maiden yhteenlaskettu ääntenpaino olisi Maailmanpankissa 32 pro-
senttia ja IMF:ssä 28 prosenttia. 
  
Maailman kauppajärjestön WTO:n ministerikokous pidetään Hong Kon-
gissa loppusyksyllä 2005. Tavoitteeksi tulee asettaa Dohan kehityskier-
roksen eteenpäin saattaminen. Kaikille olisi vahingollista, jos yhteisistä 
kaupan pelisäännöistä ei voitaisi sopia. Kaupan vapauttamisen tulee 
perustua oikeudenmukaisuuteen, jossa myös köyhimpien maiden eri-
tyistarpeet huomioidaan. Maataloudessa kauppaa vääristävät vientituet 
tulee poistaa ja kehitysmaatuotteiden markkinoille pääsyä tulisi rajoit-
tamisen sijasta helpottaa. Kauppa on usein parasta kehitysapua.  
 
Helsinki-prosessi 
 
Globalisaation hallinnassa eivät ainoastaan yleismaailmalliset järjestöt 
ole tärkeitä. Tarvitaan myös erilaista hallitusten, kansalaisjärjestöjen ja 
talouselämän välistä vuoropuhelua. Suomi on viime vuosina ollut kiitet-
tävän aktiivinen tällaisen yhteistyön edistämisessä.  
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Suomen ja Tansanian presidenttien johtama globalisaation sosiaalisia 
seurauksia selvittänyt komissio sekä meneillään oleva globalisaatiota ja 
demokratiaa käsittelevä Helsinki-prosessi ovat tästä näkyvimpiä esi-
merkkejä. Syksyllä 2005 pidettävän Helsinki-konferenssin on oltava 
lähtölaukauksena Helsinki-prosessin seuraavalle vaiheelle, joka tähtää 
globalisaation demokraattisten hallintakeinojen vahvistamiseen.  
 
ETYJ 30 vuotta 
 
Kesällä 2005 tulee kuluneeksi kolmekymmentä vuotta Euroopan turval-
lisuus ja yhteistyöprosessin eli ETYJ:n käynnistymisestä, jolloin Euroo-
pan turvallisuus- ja yhteistyökonferenssi (ETYK) järjestettiin Helsingis-
sä. Yhä edelleen Helsingin henki ilmentää kylmän sodan vastak-
kainasettelujen purkamista sekä ihmisoikeuksien ja turvallisuuden yh-
teyden korostamista.  
 
ETYJ:llä on ollut tärkeä tehtävä eurooppalaisessa aseistariisunnassa, 
luottamusta lisäävien toimien kehittämisessä ja alueellisten konfliktien 
hallinnassa erityisesti itäisimmässä Euroopassa. Tänä päivänä ETYJ 
on vahvimmillaan ihmisoikeuksien ja demokratian edistämisessä sekä 
kansainvälisessä vaalitarkkailussa. Sille on annettava kaikki tuki, vaikka 
eräät jäsenmaat suhtautuvat varauksellisesti ETYJ:n rooliin vaalival-
vonnassa ja ihmisoikeuspolitiikassa.  
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LIITE 16 

 
Ajankohtainen julkilausuma EU-politiikasta 
- Eurooppalaisella yhteistyöllä rauhaa,  
hyvinvointia ja turvallisuutta  
 
 
Euroopan unionin kaksi perustajamaata, Ranska ja Alankomaat, ovat 
kansanäänestyksissään torjuneet Euroopan unionin perustuslakisopi-
muksen. Britannia siirsi omaa päätöksentekoaan. Kyse ei ole euroop-
palaisen yhteistyön hylkäämisestä, mutta kansanäänestyksissä näkyy 
ihmisten huoli omasta turvallisuudestaan ja sosiaalisen Euroopan tule-
vaisuudesta. Kansanäänestysten tuloksiin vaikuttivat myös maiden si-
säpolitiikka ja kansalaisten tyytymättömyys oikeistohallitusten toimin-
taan. 
 
Euroopan johtajien on otettava kansalaisten huoli vakavasti. Eurooppa-
neuvoston pitää kokouksessaan 16.–17.6. suunnata kaikki tarmonsa 
syntyneen tilanteen ratkaisemiseen. Huippukokouksesta odotetaan EU-
maiden vahvaa yhteistä esiintymistä, joka voi palauttaa luottamuksen 
EU:n toimintakykyyn. Nyt olisi oikea aika sopia muun muassa unionin 
tulevista rahoituskehyksistä.  
 
Euroopan unioni tarvitsee toimintansa vakauttamista. Sisäisen epäsoli-
daarisuuden kasvua tulee välttää. Unionin on toteuttava jo tehdyt pää-
tökset yhteistyön tiivistämisestä, jotta Eurooppa menestyisi taloudelli-
sesti ja sosiaalisesti. Euroopan unionin kansalaisille on tärkeää, että 
jäsenmaat toimivat jatkuvassa yhteistyössä yhteisten tavoitteiden saa-
vuttamiseksi. On pidettävä huolta siitä, että unionin ulko- ja turvalli-
suuspoliittinen asema vahvistuu.  Euroopan asema maailmantaloudes-
sa turvataan panostamalla työllisyyteen, kasvuun ja kilpailukykyyn, jotta 
eurooppalainen hyvinvointimalli säilyy ja vahvistuu. 
 
Toteutuessaan perustuslakisopimus yksinkertaistaa ja selkiyttää EU:n 
päätöksentekojärjestelmää sekä tekee sen avoimemmaksi ja kansan-
valtaisemmaksi. Myös kansalaisten perusoikeudet ja  
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-vapaudet määritellään koko unionin osalta perustuslakisopimuksessa.  
Euroopan unionin tulevaisuus rakentuu täystyöllisyyden, sosiaalisen 
turvallisuuden ja terveellisen ympäristön varaan.  
 
Suomen tulee valmistautua huolella vuoden 2006 jälkipuoliskon Euroo-
pan unionin puheenjohtajuuskauteen. On tärkeää, että Suomi puheen-
johtajamaana toimii pohjoismaisten avoimuusperiaatteiden mukaisesti 
siten, että kansalaisilla on mahdollisuus osallistua keskusteluun. Pää-
tettäväksi tulee tuolloin vaikeita poliittisia kysymyksiä: mm. mahdollinen 
perustuslakisopimuksen ratifioimisprosessin loppuunsaattaminen. On 
avoimesti tutkittava vaihtoehtoja, joilla perustuslakisopimus voidaan 
kaikissa jäsenmaissa hyväksyä. 
 
EU:n pohjoisen ulottuvuuden politiikka on osoittautunut tärkeäksi ja 
toimivaksi välineeksi vaikuttaa vakauden ja hyvinvoinnin puolesta omal-
la lähialueellamme. Sen tulee jatkossakin säilyä kiinteänä osana EU:n 
politiikkaa ja kattaa laajalti Euroopan pohjoiset alueet Itämereltä Luo-
teis-Venäjälle ja arktisille alueille. Pohjoisen ulottuvuuden politiikan on 
perustuttava tasavertaiseen yhteistyöhön EU:n ja Venäjän välillä ja tuo-
tettava lisäarvoa neljän yhteisen alueen sisältöihin. 
 
 



Pöytäkirjan liitteet 
 
 

 
 

- 625 - 

 
 
Erillinen lausuma Euroopan neuvostosta  
 
Euroopan neuvosto (Council of Europe) on perustamisestaan lähtien 
tehnyt merkittävää työtä ihmisoikeuksien edistämiseksi Euroopassa. 
Viime vuosikymmenet järjestö on keskittynyt uusien jäsenmaittensa, 
entisten Itä-Euroopan kommunistimaiden, hallinnon järjestämiseksi 
kansanvaltaisuuden, ihmisoikeuksien ja laillisuuden periaatteiden poh-
jalta. 
 
Suomi on toiminut menestyksellisesti Euroopan neuvostossa muun 
muassa viemällä läpi presidentti Martti Ahtisaaren aloitteen ihmisoike-
usvaltuutetun viraston perustamisesta. Tasavallan presidentti Tarja Ha-
losen aloite Romanifoorumin järjestämisestä on niin ikään saatu läpi 
neuvostossa. Foorumilla edistetään romanivähemmistön oloja sekä 
parannetaan erityisesti romaanilasten mahdollisuuksia hyvään koulu-
tukseen ja kehitykseen heidän omissa maissaan. 
 
Suomen on jatkossakin otettava aktiivisesti osaa Euroopan neuvoston 
toimintaan, edistettävä järjestön ja EU:n yhteistoimintaa. Ihmisoikeis-
tuomioistuimen jutturuuhkien purkuun on haettava pikainen ratkaisu. 
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